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ΔΙΑΚΟΠΗ ΣΤΗΡΙΞΗΣ 

Νέες πιέσεις θα δεχθούν τα νοικοκυριά
Περαιτέρω πιέσεις στα κυπριακά νοικοκυριά
αναμένεται να φέρει η διακοπή της επιχο-
ρήγησης καυσίμων και ηλεκτρικού ρεύματος.

Ερχονται αυξήσεις σε διάφορα προϊόντα, ενώ
εγκυμονεί ο κίνδυνος για φαινόμενα αισχρο-
κέρδειας. Οικονομική, σελ. 5

ΘΕΑΤΡΟ

«Αντιγόνη» 
του Σοφοκλή

Η Στέλα Φυρογένη και ο Θανάσης Γεωργίου
μιλούν στην «Κ» για την παράσταση «Αντι-
γόνη», σε σκηνοθεσία Κώστα Σιλβέστρου,
η οποία ανοίγει το Διεθνές Φεστιβάλ Αρχαίου
Ελληνικού Δράματος. Τέχνες, σελ. 4 

ΚΙΝΗΜΑΤΟΓΡΑΦΟΣ

Ο Ιντιάνα Τζόουνς
επιστρέφει

Ο Χάρισον Φορντ και η Φίμπι Γουόλερ-Μπριτζ
μιλούν στην «Κ» για τον νέο –και αποχαι-
ρετιστήριο– «Ιντιάνα Τζόουνς». Η ταινία
ασχολείται πολύ με το στοιχείο του χρόνου
και του γήρατος. Τέχνες, σελ. 1

Κ Υ Ρ Ι Ο  Α Ρ Θ Ρ Ο

Ζητούνται
απαντήσεις

Η οικογένεια του εθνοφρου-
ρού Θανάση Νικολάου, ο
οποίος βρήκε τραγικό θά-
νατο ενόσω υπηρετούσε τη
στρατιωτική του θητεία, εδώ
και 17 χρόνια παλεύει με
την κρατική αναλγησία και
τις σκοτεινές σιωπές, που
αποδεικνύονται ανίκητες.
Η απόφαση της Νομικής
Υπηρεσίας να μην προχω-
ρήσει σε ποινικές διώξεις
θέτει σε αμφισβήτηση το
κράτος δικαίου και οδηγεί
την κοινωνία σε σκεπτικι-
σμό. Η εξέλιξη της υπόθεσης
έχει τρώσει το κύρος της
Πολιτείας, με την αδυναμία
της να αποδώσει δικαιοσύ-
νη, πράγμα που θα πρέπει
να προβληματίσει σοβαρά
το επίσημο κράτος.

Το πολιτικό σκηνικό έχει αλλάξει άρδην
μετά την εκλογή του Νίκου Χριστοδουλίδη
και οι διπλές εκλογές του 2024 θα κατα-
δείξουν ποια κόμματα διατηρούν τη δυ-

ναμική τους, ποια ενισχύονται και ποια
οδεύουν στην εσωστρέφεια. Μέσα στο
φθινόπωρο θα αρχίσουν να κλειδώνουν
ψηφοδέλτια, ωστόσο ήδη ξεκίνησαν να

πέφτουν στο τραπέζι τα πρώτα δυνατά
πολιτικά ονόματα, τόσο στο επίπεδο των
ευρωεκλογών, όσο και για τις δημοτικές
εκλογές. Σελ. 3

ΣΤΑ ΣΚΑΡΙΑ Η ΟΝΟΜΑΤΟΛΟΓΙΑ

Ξεκινά η κούρσα
των διπλών εκλογών

Ποια πρόσωπα μπαίνουν στο τραπέζι και οι στοχεύσεις των κομμάτων 

Οι πιέσεις παραμονής
του Γιωρκάτζη

στην πρωτεύουσα

Ενδιαφέρονται Νουρής,
Πηλείδου και στο κάδρο 

η Ατταλίδου

Η δυναμική Βύρα
στη Λάρνακα και 

οι ανησυχίες των άλλων

Η δολοφονία του αλγερινής καταγωγής 17χρονου Ναέλ από
αστυνομικό στη Ναντέρ δεν αφήνει πολλά περιθώρια στον
Γάλλο πρόεδρο Εμανουέλ Μακρόν να ελπίζει ότι η έκρυθμη κα-
τάσταση στη χώρα θα έχει εκτονωθεί έως την εθνική γιορτή

των Γάλλων, στις 14 Ιουλίου. Πολλοί αναλυτές προβλέπουν ότι
αυτή τη φορά τα επεισόδια και οι λεηλασίες που ξεκίνησαν την
Τρίτη, μπορεί να στοιχίσουν στον πρόεδρο της Γαλλίας ακόμη
και τον θώκο του. Σελ. 23

ΝΈΑ ΔΟΚΙΜΑΣIΑ ΓΙΑ ΤΟΝ ΜΑΚΡOΝ ΤΟ ΚΎΜΑ ΒΙΑΙΩΝ ΔΙΑΔΗΛΩΣΕΩΝ 

Επανάληψη των «Κίτρινων Γιλέκων»

ΣΤΕΦΑΝΟΣ ΣΤΕΦΑΝΟΥ

Στόχος να
επανέλθουμε

στο 30%
Ξεκαθαρίζοντας πως το ΑΚΕΛ είναι
κόμμα εξουσίας και όχι διαμαρτυ-
ρίας, ο Στέφανος Στεφάνου εξηγεί
τον τριπλό στόχο, που είναι άνοδος
στις διπλές εκλογές του ’24, ποσοστό
30% στις βουλευτικές και νίκη στις
προεδρικές του ’28. Σελ. 8

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΙΩΑΝΝΟΥ

Πάντα ανήκα 
στον χώρο

του Συναγερμού
Σε μία συζήτηση αμιγώς πολιτική,
ο Κωνσταντίνος Ιωάννου παραδέ-
χεται στην «Κ» πως ανήκει στον
χώρο του ΔΗΣΥ. Διαφωνεί με τη
θέση ότι η κυβέρνηση Χριστοδου-
λίδη αποτελεί συνέχεια αυτής του
Νίκου Αναστασιάδη, χαρακτηρί-
ζοντας τον νυν πρόεδρο ως νέο
μοντέλο διακυβέρνησης. Σελ. 10

ΜΟΝΟ ΤΕΣΣΕΡΙΣ ΓΝΩΡΙΖΑΝ

Υπάρχει ΣΥΡΙΖΑ
μετά τον Τσίπρα;
Μόνο τέσσερις άνθρωποι γνώριζαν
ότι ο Αλέξης Τσίπρας είχε αποφα-
σίσει να εγκαταλείψει τα ηνία του
ΣΥΡΙΖΑ ύστερα από δεκαπέντε τρι-
κυμιώδη έτη. Ελεγξε τη συγκίνησή
του, αλλά παραδέχτηκε το «στοιχείο
οδύνης». Σελ. 20-21

ΣΥΜΠΕΡΑΣΜΑΤΑ

Το παρασκήνιο
ενός

απεσταλμένου
Ο Ν. Χριστοδουλίδης δηλώνει ικα-
νοποιημένος από το λεκτικό στα
συμπεράσματα ωστόσο διαφέρει
από τις αρχικές επιδιώξεις. Γίνεται
αναφορά στο Κυπριακό, αλλά αργεί
ο διορισμός πολιτικού ή τεχνοκράτη
ως απεσταλμένου. Σελ. 5

ΕΥΡΩΠΑΪΚΟ ΣΥΜΒΟΥΛΙΟ

Ευρωεκλογές 
και μετά

εμπλοκή Ε.Ε.
Από τον Νοέμβριο η Ε.Ε. «κατεβάζει
ρολά», λόγω ευρωεκλογών και τα
κράτη-μέλη είναι απίθανο να δια-
θέσουν χρόνο για δρομολόγηση
εξελίξεων στο Κυπριακό. Σελ. 6

ΕΛΛΑΔΑ

Οι μπλε φάκελοι
της νέας

κυβέρνησης
Η «Κ» ανοίγει τις λίστες με τις προ-
γραμματικές δεσμεύσεις στους το-
μείς της οικονομίας, της υγείας και
της Δικαιοσύνης. Σελ. 18-19
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Eκδίδεται σε συνεργασία και μετά από άδεια της εταιρείας
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ΑΠΑΓΟΡΕΥΕΤΑΙ η αναδημοσίευση, αναπαραγωγή, διασκευή
ή απόδοση του περιεχομένου της εφημερίδας με οποιονδήποτε

τρόπο, χωρίς προηγούμενη γραπτή άδεια του εκδότη.

ΣΥΝΩΜΟΤΗΣ: Πυκνός πέπλος μυστηρίου εξακολουθεί να περιβάλλη
την υπόθεσιν της συλλήψεως του αγνώστου εκείνου ο οποίος, ως
εγνώσθη προ ημερών, εσχεδίαζε να δολοφονήση τον Πάππαν
[φωτ.]. Η υπόθεσις ενδιαφέρει κάπως ιδιαιτέρως τους Ελληνας ανα-

γνώστας, δεδομένου ότι ο συλλη-
φθείς είναι, ως λέγεται, ελληνικής
καταγωγής. Ο ανταποκριτής μιας γαλ-
λικής εφημερίδος ηθέλησε να δια-
λευκάνη το μυστήριον τούτο και επε-
λήφθη, πράγματι, συστηματικών
ερευνών, επισκεφθείς, εν πρώτοις,
το ξενοδοχείον όπου διέμενεν ο «συ-
νωμότης». «Πώς ονομάζεται λοιπόν –
γράφει ο Γάλλος ανταποκριτής– ο μυ-
στηριώδης ξένος, ο οποίος είνε κλει-
σμένος εις την φυλακήν της Ρετζίνα

Σόλλι, διότι ηθέλησε να ρίψη μίαν βόμβαν εις τον ναόν του Αγίου Πέ-
τρου; Και ποία είνε η σημασία του σχεδίου του; Επί των ερωτημάτων
αυτών οι επίσημοι τηρούν απόλυτον μυστικότητα, αλλ’ η διευθύντρια
του πανδοχείου είνε κάπως περισσότερον ομιλητική».
ΠΟΛΥΜΕΡΕΣ ΣΥΜΦΩΝΟ: Η εκ Λονδίνου τηλεγραφηθείσα είδησις
περί σοβιετικού σχεδίου διά την συνομολόγησιν πολυμερούς συμ-
φώνου περί μη επιθέσεως μετά της Μ. Αντάντ, των Βαλτικών Κρα-
τών, της Περσίας και του Αφγανιστάν, εγένετο δεκτή μετά πολλού
ενδιαφέροντος. Το εν λόγω σοβιετικόν σχέδιον κρίνεται ως αποσκο-
πούν την παγίωσιν της θέσεως της Ρωσσίας εις την Ευρώπην και την
Εγγύς Ανατολήν και εις την ενίσχυσιν των φιλειρηνικών προθέσεων
των συμβαλλομένων κρατών διά του ακριβεστέρου καθορισμού του
όρου επιτιθέμενον κράτος. Το προτεινόμενον σύμφωνον νομικώς
έχει ελαχίστην σπουδαιότητα, αποσκοπεί όμως εις την ύφεσιν της
παρατηρουμένης εντάσεως μεταξύ της Ρωσσίας και των γειτονικών
της κρατών και ιδία της Ρουμανίας και της Πολωνίας.
ΑΜΝΗΣΤΙΑ: Αγγέλλεται εκ Μόσχας ότι η σοβιετική κυβέρνησις εξέ-
δωκε διάταγμα δι’ ου χορηγείται αμνηστεία εις ωρισμένας κατηγο-
ρίας καταδίκων, κυρίως δε εις τους καταδικασθέντας επί σαμποτάζ.
Εις την αμνηστείαν περιελήφθησαν και οι Αγγλοι μηχανικοί Θώρτον
και Μακντόναλδ.

Ο  Φ Ι Λ Ι Σ Τ Ω Ρ
Επιλογή και επιμέλεια:

ΒΑΣΙΛΗΣ ΜΗΝΑΚΑΚΗΣ, ΜΥΡΤΩ ΚΑΤΣΙΓΕΡΑ

90 χρόνια πριν στην «Κ»
25.6.1933
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ΤΑ ΙΟΥΛΙΑΝΑ / Γράφει ο ΣΤΑΥΡΟΣ ΧΡΙΣΤΟΔΟΥΛΟΥ

ΟΜΗΡ ΟΥ & Σ Ε  Β Ε  Ρ  Η / Γράφει ο ΟΝΑΣΑΓΟΡΑΣ

Το σούρουπο, όταν γλυκαίνει το
φως κι ο ήλιος σβήνει στον Ακάμα,
η Ιουλία Παλαιολόγου Ουίλσον απο-
λαμβάνει το πρώτο ποτό της ημέ-
ρας. Μόνη της, στη βεράντα του
Anassa, μακριά από την «πολλή συ-
νάφεια του κόσμου» της αστικής
Λευκωσίας. Πρόκειται για μια συνή-
θεια που επαναλαμβάνει με θρη-
σκευτική ευλάβεια κάθε καλοκαί-
ρι... « Όλα καλά, κυρία Ουίλσον;»
ρώτησε ο διευθυντής του ξενοδο-
χείου Sebastian Wurst. «Εξαιρετικά
αγαπητέ» κατάνευσε εκείνη. «Κα-
θότι μακριά από… τες πολλές κινή-
σεις κι ομιλίες» συμπλήρωσε τους
στίχους του Αλεξανδρινού. 

Έπειτα από 24 ώρες στο πολυτελές
ησυχαστήριό της η χήρα περιήλθε
σε κατάσταση ζεν. Τόσο οι βόλτες
στους κατάφυτους κήπους –«αυτό
τον θρίαμβο της κυπριακής φύσης
όπου ευωδιάζει το γιασεμί και το
δενδρολίβανο» – όσο και η μαγεία
του απέραντου γαλάζιου, έσβησαν
από το μυαλό της Ιουλίας την ασχή-
μια «των σχέσεων και των συνανα-
στροφών, την καθημερινήν ανοη-
σία» της πρωτεύουσας. Τίποτα δεν
μπορούσε να την ταράξει. Αυτό πί-
στευε τουλάχιστον. Τίποτα όμως;

Το πρώτο «κρούσμα» το διαχειρί-
στηκε επιτυχώς. Άκουσε υπομονετι-
κά στο τηλέφωνο τη Ρενέ Κυπαρίσ-
σι να της αναλύει τα του συνεδρίου
του ΔΗΚΟ χωρίς ν’ αντιδράσει. «Για-
τί να μ’ ενδιαφέρει ένα τόσο παγε-
ρά αδιάφορο θέμα; Εδώ ούτε τη
Φωτεινή δεν τη νοιάζει. Αφού θα
εκλεγεί ο Υιός πανηγυρικά». «Με
τον Γιώργο Σολωμού ακούγεται ότι
υπάρχει θέμα. Σύμφωνα με τις φή-
μες έχασε την εύνοια του Νικόλα και
των εξ απορρήτων του». «Ο βαθμός
βαρεμάρας αυξάνεται ανησυχητικά,
μάνα μου. Σε σημείο που προτιμώ
να διαβάσω ολόκληρο άρθρο του
Γιαννάκη Ομήρου, χωρίς να κλέψω
διαγωνίως, παρά να ασχοληθώ με
την τρικυμία εν ποτηρίω του συνε-
δρίου του ΔΗΚΟ». «Είσαι τόσο Από-

λυτη και τόσο Κυρία Ιουλία!». «Μερ-
σί. Θα το δεχτώ». 

Ποιος μπορεί ν’ αντισταθεί σε ένα
gin Mare Capri μια τόσο όμορφη κα-
λοκαιρινή νύχτα; Όχι πάντως η Ιου-
λία, η οποία παρέμενε υποδειγματι-
κά ζεν, παρά τις τηλεφωνικές παρε-
νοχλήσεις. Ήταν σαν να συνεννοή-
θηκε το καρέ για να τη βομβαρδίσει
με ό,τι πιο άχρηστο κυκλοφορούσε
στα πολιτικά πηγαδάκια της Λευκω-
σίας. Όπως την ατάκα της Φωτεινής
Τσιρίδου για το «θεάρεστο» έργο
του Αναστασιάδη… «Θεάρεστο
ακούω» σχολίασε ειρωνικά η Ιουλία
και ζήτησε ένα σφηνάκι παφίτικη ζι-

βανία «γιατί έχουν και οι πελλάρες
τα όριά τους, αγαπητέ Sebastian»
είπε στον ανυποψίαστο μάνατζερ.

Η Ιουλία χρειάστηκε να επιστρα-
τεύσει όλη την αποφασιστικότητά
της για ν’ αντισταθεί στον πειρασμό
του συναγερμικού gossip. Η σιερο-
κουτάλα Κούταλου ήταν βεβαίως
καλά πληροφορημένη για τη συ-
νάντηση της προέδρου με τους
πρώην υπουργούς του Αναστασιά-
δη. «Το κλίμα;» ρώτησε η Ιουλία,
απλώς για να πει κάτι. «Χαμηλό βα-
ρομετρικό». «Τουτέστιν;». «Νεύρα,
πολλά νεύρα! Σε σημείο που τα πή-
ρε η Αννίτα, λέγοντάς τους ότι εκεί-

νη ήταν βασίλισσα στη Βουλή και
αντί να εκτιμήσουν ότι ήρθε για να
σώσει το κόμμα έχουν και παράπο-
να από πάνω». «Αχάριστη φάρα οι
πρώην, μάνα μου». «Καλέ εδώ ένας
δευτερότριτος, στην παράκλησή
της να τα λένε κάθε δύο βδομάδες,
της απάντησε έχουμε και δουλειές
να κάνουμε». «Τα ύστερα του κό-
σμου!».

Σαν να μην έφταναν τα εσωκομμα-
τικά politics έπρεπε η Ιουλία, κατά
τη διάρκεια της κατά τ’ άλλα από-
δρασής της από τη ρουτίνα της Λευ-
κωσίας, να διαχειριστεί και την
υστερία της Ευγενίας. Ο λόγος πολι-

τικο-φιλολογικός. Αφενός επειδή
συνάντησε η Αννίτα τον αμφιλεγό-
μενο Ανδρέα Τσαγγαρίδη στην Πιν-
δάρου κι αφετέρου επειδή ο εν λό-
γω κύριος πυροβόλησε εξ επαφής
την ελληνική γλώσσα με σχετική
ανάρτησή του. «Μια αξιόλογη συ-
νάντηση» έγραψε, και η παλαιά φι-
λόλογος Καλαμαρού ένιωσε ότι το
ποτήρι ξεχείλισε. «Ως εδώ! Κάποιος
επιτέλους ας σταματήσει τον δια-
συρμό της παράταξης. Ιουλία Πα-
λαιολόγου Ουίλσον, έχεις ευθύνη
έναντι της Ιστορίας!». 

Πόσα να προλάβει όμως η έρμη η
Ιουλία πια; Σειρά τώρα είχε η φιλε-

νάδα της Κουλλίτσα Κυριακού, η
οποία παρά την προχωρημένη ώρα
τηλεφώνησε για να της προφτάσει
τα νέα. Λίγο πριν ήταν στη συγκέν-
τρωση με κεντρικό ομιλητή τον Στέ-
φανο Στεφάνου, όπου πρώτον ρή-
μαξε τον μπουφέ με τα τυριά, δεύ-
τερον ήπιε τον άμπακο, τρίτον
έβγαλε selfie με τη σύντροφο του
Ανδρέα Μαυρογιάννη, τέταρτον
ανάρτησε τη φωτογραφία στο In-
stagram και πέμπτο έκανε σειρά
stories ων ουκ έστιν αριθμός.

Στην εκδήλωση για τη δημιουργία
Κοινωνικής Συμμαχίας εκτός από
την αριστερή (με την καλή έννοια)
Κουλλίτσα Κυριακού παρευρέθη-
καν επίσης η αριστερή (με την κακή
έννοια) Ανδριάνα Ζιβάνα Βλαδιμή-
ρου, η αριστερή (με την παραδο-
σιακή έννοια) Μάρω Κτίστη, η αρι-
στερή (με την οικολογική έννοια)
Μαργαρίτα Πεύκου Hazelwood, και
η αριστερή (με τη φλου έννοια)
Μάχη Σωτηρίου. «Εμένα, την ΤΟΣΟ
πλούσια αλλά ΤΟΣΟ απλή δεξιά,
γιατί να με κόφτει;» εξεμάνη η Ιου-
λία. «Γιατί ακόμα κι αν ο Στεφάνου
αποτύχει να τα βρει μ’ όλους αυ-
τούς που μάζεψε στην ταράτσα του
Δημαρχείου, εμάς θα μας μείνουν
τα κονέ ώστε να συστήσουμε τη
Μεγάλη Χαρτοπαιχτική Συμμαχία».
«Chapeau, Κουλλίτσα!» είπε η Ιου-
λία υποκλινόμενη στο μεγαλείο της
αριστερής σκέψης.

Όταν έκλεισε το κινητό ήταν αργά.
Σε κάποιο κανάλι τσακώνονταν για
τ’ απόνερα των ελληνικών εκλο-
γών, τους Σπαρτιάτες του φυλακι-
σμένου Κασιδιάρη. Κι ύστερα…
Ύστερα έκλεισε τα μάτια της και βυ-
θίστηκε στους στίχους: «Τα ήσυχα
βράδια η Αθήνα θ’ ανάβει, σαν με-
γάλο καράβι…». Αγγιστρώθηκε από
τη φωνή της Τάνιας για να ταξιδέ-
ψει τόσο μακριά, όσο να μη βλέπει,
να μην ακούει και να μην νιώθει τη
νέα εθνική ντροπή.

Τα ήσυχα βράδια 

stavros.christodoulou@gmail.com

Η Ιουλία απόλαυσε τα gin and tonic της με θέα την αγαπημένη της θάλασσα του Ακάμα, μακριά από την «πολλή συνάφεια του κόσμου» της αστι-
κής Λευκωσίας.

Φωτιά στα σφυροδρέπανα
Τα χρώματα στο νέο λογότυπο του
ΑΚΕΛ είναι το χρυσό και το πορφυρό
–δηλαδή τα βασιλικά χρώματα–
όπως θα ταίριαζε σε ένα κατά τα άλ-
λα κομμουνιστικό κόμμα. Ούτε καν
λίγο πράσινο για να τιμήσουν την
Ομόνοια. Πού είσαι Εζεκία μου να
πάρεις το σφυρί, ναι, εκείνο που
έβγαλαν από το σήμα και να τους
βαρέσεις κατακέφαλα. Τα γνωστά
συνθήματα, λογότυπα, σφυροδρέ-
πανα κ.λπ. κ.λπ. έχουν διακριτικά
περάσει στο περιθώριο –και προσω-
ρινά στο χρονοντούλαπο της ιστο-
ρίας– για να δοθεί πιο ξεκάθαρα
που θα έλεγε κι ο Χριστοδουλίδης,
το νέο σλόγκαν: «Με το βλέμμα στο
μέλλον». Όμορφο μήνυμα κι ας θυ-
μίζει λίγο σλόγκαν ασφαλιστικής
εταιρείας. Στόχος πάντως είναι να
ξαναγίνει το ΑΚΕΛ «μεγάλο και αν-
θρώπινο». «Σκέψου το, γίνεται»; 

Ο Αλέξης –πρώτη φορά Αριστερά–
Τσίπρας εκτοξεύτηκε στην εξουσία
με τα πιο άθλια και λαϊκίστικα συν-
θήματα όλων των εποχών: «θα σκί-
σω τα μνημόνια», «θα καταργήσω τη
φτώχεια με ένα νομοσχέδιο» και
διάφορα άλλα που υπό κανονικές
συνθήκες δεν θα έπειθαν ούτε ένα
τετράχρονο. Δυστυχώς έπεισαν
πολλούς αλλά η σύγκρουση με την
πραγματικότητα ήταν οδυνηρή. Στο
καλό Αλέξη, που κρυβόσουν πίσω
από τις λέξεις. Η χώρα σε χρειάζε-
ται... μακριά της.

Ο Ρέμος έχει πολλά κοινά με τον Μι-
χάλη Χατζηγιάννη: είναι και οι δύο

δημοφιλείς τραγουδιστές, είχαν και
οι δύο σχέση με τη Ζέτα Μακρυπού-
λια και διάφορα άλλα. Ήταν λοιπόν
αναμενόμενο που σε πρόσφατη συ-
ναυλία του στην Κύπρο ο Ρέμος μάς
ζήτησε να στηρίξουμε τον Μιχάλη –
που όπως είπε περνά δύσκολα– για-
τί «η πολιτική είναι σκληρή και ψυ-
χοφθόρα». Για να τονίσει τις κακου-
χίες της πολιτικής αφιέρωσε στον
Χατζηγιάννη το σουξέ του Ρουβά
«αίμα, δάκρυα και ιδρώτας»!

Αναπάντεχα έγινε κοινοβουλευτικό
το κόμμα Σπαρτιάτες, καθότι –ως
γνωστόν– άγνωστες οι βουλές του
Κυρίου αλλά και των ψηφοφόρων.
Έδωσαν πάντως την ιδέα σε δικούς
μας να κατέλθουν στις επόμενες

εκλογές με το κόμμα… Παφίτες! Οι
Σπαρτιάτες που λέτε διέγραψαν γυ-
ναίκα υποψήφια του κόμματός τους
διότι διαπίστωσαν ότι είχε λογαρια-
σμό στο Only fans! Και που είναι κύ-
ριοι το κακό αν ήθελε πιο στενή
επαφή με τη βάση των ψηφοφό-
ρων της; 

Η Δομινίκη Παπαδοπούλου, όπως
είναι το όνομά της κοπέλας, αξίζει
να σημειωθεί ότι έζησε για μεγάλο
διάστημα στην Κύπρο και έκανε
σύντομα περάσματα από κυπριακές
τηλεοπτικές σειρές. Φήμες λένε
πως την έχει ήδη προσεγγίσει κυ-
πριακό κόμμα για τις επερχόμενες
εκλογές. Έχουν βρεθεί και τα σχετι-
κά σλόγκαν: Α) Δομινίκη ζούμε, δί-

πλα στον Κουλία να σε δούμε και Β)
Δομινίκη με τη νίκη!  

Τη Νίκη –που του διαφεύγει εδώ και
χρόνια– ψάχνει και το ΑΚΕΛ που
διοργάνωσε το βράδυ της Τετάρτης,
στην παρουσία Ανδρέα Μαυρογιάν-
νη, εκδήλωση στο πλαίσιο της προ-
σπάθειας για σύσταση ευρύτερης
πολιτικής συμμαχίας. Τον Αχιλλέα
Δημητριάδη δεν τον είδαμε, εκτός κι
αν παρευρέθηκε… μεταμφιεσμένος
για να αποφύγει τους δημοσιογρά-
φους!

Η ινφλουένσερ πρόεδρος της καρ-
διάς μας δήλωσε πάντως πως δεν
θα υπάρξει καμία συνεργασία με το
ΑΚΕΛ στις επερχόμενες εκλογές Το-
πικής Αυτοδιοίκησης –κι ας έφτιαξε
νέο λογότυπο το κόμμα του Λαού.
Καήκαν απ’ το γάλα, φυσάνε και το
γιαούρτι στον Συναγερμό. Με αυτή
τη δήλωση διαψεύδονται και οι κα-
κές γλώσσες που διέδιδαν πως το
ΑΚΕΛ θα στηρίξει Αβέρωφ Νεοφύ-
του για δήμαρχο Πάφου ή έστω κοι-
νοτάρχη Αργάκας. 

Μεγάλο σουξέ πάντως φαίνεται να
έχουν οι συναγερμικοί πολιτικοί με
την αστυνομία κατά της πρωινές
ώρες. Μετά τον πρώην υπουργό που
τον σταμάτησαν με αμφιλεγόμενο
πρόσωπο στον δρόμο Λευκωσίας –
Λεμεσού, μαθαίνω πως βουλευτής
έπεσε σε μπλόκο της αστυνομίας
στη Λακατάμεια η ώρα 4 τα ξημερώ-
ματα. Όχι δεν πήγαινε για κυνήγι,
μιας και είναι από άλλη επαρχία. 

Στο επόμενο λογότυπο θα βάλουμε και πορτοκαλί χρώμα για να
τραβήξουμε και Αποελίστες.



Της ΜΑΡΙΝΑΣ ΟΙΚΟΝΟΜΙΔΟΥ 

Οι προεδρικές εκλογές του 2023
ήταν μια μάχη που άλλαξε άρδην
το πολιτικό σκηνικό, αν ληφθεί
υπόψη ότι η εκλογή του Νίκου Χρι-
στοδουλίδη προκάλεσε σωρεία
εσωκομματικών διεργασιών. Πρώτα
και κύρια στον Δημοκρατικό Συ-
ναγερμό, όταν έμεινε εκτός β΄ γύ-
ρου, στο ΑΚΕΛ που θέλει με κάθε
τρόπο να κεφαλαιοποιήσει το πο-
σοστό Μαυρογιάννη, αλλά και στα
κόμματα του Κέντρου που επικρί-
νονται ότι έκρυψαν τις όποιες αδυ-
ναμίες τους κάτω από το χαλί των
ποσοστών του Χριστοδουλίδη. Σε
λιγότερο από ένα χρόνο ωστόσο,
τα κόμματα θα μετρήσουν τη δυ-
ναμική τους, καθώς η διπλή εκλο-
γική μάχη των δημοτικών εκλογών
και των ευρωεκλογών θα καταδείξει
ποια είναι η θέση τους στην κομ-
ματική σκακιέρα. Τα δύο μεγάλα
κόμματα προς το παρόν επιχειρούν
να προχωρήσουν σε εσωκομματικές
ανακατατάξεις, ωστόσο, τα πρώτα
ονόματα μπαίνουν ήδη στο κάδρο
και στο τραπέζι των συζητήσεων. 

Ευρωεκλογές σε νέο σκηνικό
Η μάχη των ευρωεκλογών ήταν

ανέκαθεν ένα πεδίο που ο Συνα-
γερμός ένιωθε άνετα. Καθόλου τυ-
χαία και η πρωτιά του το 2004 μετά
την πρώτη μεγάλη κρίση και τη
διάσπαση. Καθόλου τυχαίο και το
θεαματικό ποσοστό του 38% που
έλαβε το 2014, λίγο μετά την ανά-
ληψη της προεδρίας από τον Νίκο
Αναστασιάδη και το κούρεμα. Σή-
μερα τα δεδομένα για τον ΔΗΣΥ
είναι εξόχως διαφορετικά. Μέσα
από αυτή τη μάχη θα πρέπει να
διασφαλίσει την πρωτιά. Αφενός
γιατί αυτή είναι μία κούρσα καθαρά
συναγερμική –όπως λέγεται στα
κομματικά πηγαδάκια– και αφετέ-
ρου γιατί ενδεχόμενο απώλειας της
πρωτιάς θα ενισχύσει την υφιστά-
μενη εσωστρέφεια και ενδεχομένως
την αμφισβήτηση της νέας ηγεσίας.
Σε αυτό το πλαίσιο ο ΔΗΣΥ θα πρέ-
πει να διαχειριστεί τρία σημαντικά
μέτωπα:

• Την Ακροδεξιά που ενισχύεται
–διεκδικεί με αξιώσεις έδρα– και
προκαλεί διαρροές στον ΔΗΣΥ.

• Τις συναγερμικούς ψήφους
του Χριστοδουλίδη που ενδεχομέ-
νως να διασκορπιστούν στα κόμ-
ματα του Κέντρου.

• Την αστική Λευκωσία, της
οποίας οι ευρωεκλογές ήταν ανέ-
καθεν μία σημαντική μάχη που
κέρδιζε, η οποία αισθάνεται αυτή
τη στιγμή χωρίς στέγη.

Στον ΔΗΣΥ έχουν αποδεχτεί
πως σε καμία περίπτωση το κόμμα
δεν θα έχει το «dream team» του
2014, όμως θέλει με κάθε τρόπο να
διασφαλίσει την ανακοπή ψήφων
από τις εν λόγω ομάδες. Επί του
παρόντος θεωρείται βέβαιη η επα-
ναδιεκδίκηση της έδρας από τον
Λουκά Φουρλά, ο οποίος είχε κάνει
περίπατο το 2019, αφήνοντας πίσω
του σημαντικά στελέχη του κόμ-
ματος όπως τον τότε δεύτερο τη
τάξει Λευτέρη Χριστοφόρου αλλά
και τον τρίτο τη τάξει Νίκο Τορνα-

ρίτη. Σήμερα ο κ. Φουρλάς επιδιώ-
κεται να κερδίσει το ευρύτερο ακρο-
ατήριο του ΔΗΣΥ, την πιο χαλαρή
ψήφο αλλά και εκείνους τους ψη-
φοφόρους που στήριξαν τον Νίκο
Χριστοδουλίδη. Μαζί του θα επα-
ναδιεκδικήσει και η Ελένη Σταύρου,
διεκδικώντας την πιο σκληρή ψήφο
στο Κυπριακό, η οποία ενδεχομένως
να μεταφερόταν στο ΕΛΑΜ. Τα
ονόματα που συζητούνται εντόνως
είναι αυτό του βουλευτή Αμμοχώ-

στου Κυριάκου Χατζηγιάννη, του
γιου της Κλαίρης Αγγελίδου Χρίστου
Αγγελίδη, ενώ συζητήσεις γίνονται
και για το ενδεχόμενο διεκδίκησης
από τον τέως υπουργό Υγείας Μι-
χάλη Χατζηπαντέλα. Ίσως να παίζει
τελικά και το όνομα του Φαίδωνα
Φαίδωνος. Ένα τέτοιο ψηφοδέλτιο
βεβαίως αφήνει εντελώς εκτός την
αστική Λευκωσία, η οποία υπερεκ-
προσωπείτο στο παρελθόν στην
εν λόγω εκλογική αναμέτρηση. Αυ-

τό είναι κάτι που σίγουρα θα λάβει
υπόψη της η Αννίτα Δημητρίου.

Όσο όμως και αν οι ευρωεκλογές
είναι ένα μεγάλο στοίχημα για τον
ΔΗΣΥ και ιδιαίτερα για την Αννίτα
Δημητρίου, το ίδιο συμβαίνει και
στο ΑΚΕΛ για διαφορετικούς λό-
γους. Η εν λόγω εκλογική αναμέ-
τρηση ανέκαθεν αποτελούσε αδυ-
ναμία για το κόμμα της Αριστεράς,
με αποτέλεσμα από το 2014 και εν-
τεύθεν να υπάρχει η σοβαρή ανη-

συχία απώλειας της μιας εκ των
δύο εδρών. Στόχος του ΑΚΕΛ είναι
να καταφέρει να διατηρήσει πρώτα
και κύρια τις δύο έδρες και στη συ-
νέχεια, σύμφωνα με τον Στέφανο
Στεφάνου, να ενισχύσει τα ποσοστά
του κόμματος. Υπάρχουν βεβαίως
δύο σημαντικές προκλήσεις σε όλο
αυτό το εγχείρημα: 

• Να καταφέρει να συσπειρώσει
το κόμμα σε μία εκλογική αναμέ-
τρηση που ανέκαθεν θεωρείται
υποσημείωση για το ΑΚΕΛικό ακρο-
ατήριο. 

• Να φέρει κοντά την ευρύτερη
κοινωνική συμμαχία που έχει ήδη
εξαγγείλει ότι θέλει στο πλευρό
του, η οποία και στήριξε στις απερ-
χόμενες εκλογές τον Ανδρέα Μαυ-
ρογιάννη. 

• Να αποτινάξει την καχυποψία
του ευρωσκεπτικισμού που το πε-
ριβάλλει. 

Για να έρθει βεβαίως ένα ευρύ-
τερο ακροατήριο κοντά, θα ανα-
μένει κανείς πως το κόμμα της Αρι-
στεράς θα ανοίξει σε ό,τι αφορά
τις θέσεις του γύρω από τον ευρω-
παϊκό προσανατολισμό. Ήδη έχουν
γίνει πολλές συζητήσεις για τη συμ-
μετοχή στην GUE και κατά πόσο
θα ήταν μία καλή σκέψη η απομά-
κρυνση από την εν λόγω ομάδα ή
η δυνατότητα του εκλεγμένου να

αποφασίζει. Μία σκέψη που βεβαίως
δεν κάνει η Εζεκία Παπαϊωάννου,
αλλά την έχει ακούσει κατά τη διάρ-
κεια των διεργασιών διεύρυνσης.
Θεωρείται δεδομένη η επαναδιεκ-
δίκηση της έδρας από τον νυν ευ-
ρωβουλευτή Γιώργο Γεωργίου, ενώ
σε ό,τι αφορά τον Νιαζί Κιζίλγιουρεκ,
έχουν ακουστεί πολλά όλο αυτό το
διάστημα για τις πολιτικές διαφωνίες
του με την GUEσε θέματα που αφο-
ρούν την Κίνα και τη Ρωσία, αλλά
και σε θέματα που αφορούν το
ΑΚΕΛ. Δεν συμφωνούσε για παρά-
δειγμα με την υποψηφιότητα Αν-
δρέα Μαυρογιάννη, ενώ σε κύκλους
είχε συζητηθεί το προηγούμενο
διάστημα η επιθυμία του να μην
επαναδιεκδικήσει. Όπως σημει-
ώνουν στην «Κ» έγκυρες πηγές, φέ-
ρεται να κάνει δεύτερες σκέψεις
και να θέλει μία ακόμη θητεία. Στο
κάδρο βεβαίως μπαίνει και το όνομα
του δεύτερου τη τάξει του ΑΚΕΛ
Γιώργου Λουκαΐδη, ο οποίος έχει
δράση και συνδέεται με το όριο θη-
τειών του που λήγει στη Βουλή.
Ερώτημα είναι αν μέσα στη διαδι-
κασία ανοίγματος θα υπάρξουν ονό-
ματα από την ευρύτερη Αριστερά
ή αν θα περιλαμβάνονται προσω-
πικότητες, οι οποίες είχαν στηρίξει
την υποψηφιότητα Μαυρογιάννη.
Αυτό το οποίο θα έχει να διαχειριστεί
σε αυτή την περίπτωση το ΑΚΕΛ

είναι το ζήτημα των κλειδωμένων
εν πολλοίς θέσεων στην Ευρωβουλή,
αν ληφθεί υπόψη πως αναμένεται
να διεκδικήσουν δύο εν ενεργεία
ευρωβουλευτές και ο δεύτερος τη
τάξει του ΑΚΕΛ. 

Κέντρο, αλλά τι Κέντρο; 
Αυτό για το οποίο επικρίνονται

τα κόμματα του Κέντρου είναι πως
είχαν κρύψει τη γύμνια τους και
τα μειωμένα τους ποσοστά κάτω
από το χαλί της δυναμικής του Νί-
κου Χριστοδουλίδη. Αυτή η μάχη
θα καταδείξει πόσο ισχύει κάτι τέ-
τοιο ή αν τελικά ο ρόλος τους στην
συγκυβέρνηση τους ενισχύει. Το
ΔΗΚΟ θα πρέπει να διατηρήσει
την έδρα του και την ίδια στιγμή
τα ποσοστά του, δεδομένου ότι με
την παρουσία της ΔΗΠΑ στη δια-
κυβέρνηση υπάρχει ήδη αρκετή
σύγχυση στο ευρύτερο ακροατήριο
του Κέντρου. Σύμφωνα με κομμα-
τικές πηγές, η συζήτηση για τα ψη-
φοδέλτια δεν έχει ακόμη ξεκινήσει
και αυτό συνδέεται με το γεγονός
ότι το κόμμα βρίσκεται σε διαδι-
κασία εκλογικής αναμέτρησης. Από
την 9η Ιουλίου που θα ξεκαθαρίσει
και το σκηνικό της νέας ηγεσίας
και της σύνθεσης των συλλογικών
σωμάτων θα ξεκινήσει και η συζή-
τηση για το ποιοι θα κατέλθουν.
Δεδομένη θεωρείται η επαναδιεκ-
δίκηση της έδρας από τον Κώστα
Μαυρίδη, και λόγω της δυναμικής
που έχει θεωρείται δύσκολη η συμ-
περίληψη ηχηρών ονομάτων οι
οποίοι ανησυχούν πως θα πάνε σε
μία προδιαγεγραμμένη ήττα. Ανοι-
κτό είναι αν θα επιχειρήσει το ΔΗΚΟ
να συμπεριλάβει ονόματα συνα-
γερμικών που στήριξαν ανοικτά
τον Νίκο Χριστοδουλίδη και πλέον
βρίσκονται εκτός κόμματος. Με
τον ίδιο τρόπο και η ΔΗΠΑ θα πρέ-
πει να διαμορφώσει εκείνο το ψη-
φοδέλτιο που θα διατηρήσει το
ποσοστό που έλαβε και θα διαψεύ-
σει όσους μιλούν για κόμμα που
θα ξεφουσκώσει μετά την πλήρη
σύμπλευση με το ΔΗΚΟ στην πα-
ρούσα κυβέρνηση. Σε αυτό το πλαί-
σιο στη ΔΗΠΑ αποκλείουν τη συ-
στράτευση, είτε με την πλατφόρμα
του Δημήτρη Παπαδάκη, είτε με
την ΕΔΕΚ. Αυτό που λένε είναι ότι
δεν αποκλείουν τις διαβουλεύσεις
με κινήματα που είχαν και παρου-
σία στις προεδρικές εκλογές του
2023. Η όποια σοβαρή συζήτηση
ονοματολογίας βεβαίως θα ξεκι-
νήσει από τον Σεπτέμβριο όπως
λέγεται. Στο ίδιο πλαίσιο αναμέ-
νεται να κινηθεί και η ΕΔΕΚ της
οποίας το διακύβευμα διατήρησης
της έδρας είναι πολύ μεγάλο. Το
2019, τόσο η παρουσία Δημήτρη
Παπαδάκη όσο και το αφήγημα
αναχώματος προς την ακροδεξιά
ψήφο ευνόησαν το κόμμα ώστε
να διατηρήσει την έδρα. Σήμερα,
ο Μαρίνος Σιζόπουλος έχει να δια-
χειριστεί μία πολύ μεγάλη κρίση,
την πλήρη έλλειψη στελεχών και
σίγουρα τη διεκδίκηση της έδρας
από τον ανεξάρτητο πλέον βου-
λευτή Δημήτρη Παπαδάκη, ο οποί-
ος θα κινηθεί αυτόνομα όπως λέ-
γεται στις διπλές αυτές εκλογές.

Η  Κ ΑΘ Η Μ Ε Ρ Ι Ν Η l     3Τ Ο  Θ Ε Μ ΑΚυριακή 2 Ιουλίου 2023

Ανοιξε ο χορός 
διπλών εκλογών 

Η μάχη για τη δημαρχία, το ευρωκοινοβούλιο 
και οι εσωκομματικοί στόχοι για το 2024 

Η διπλή εκλογική μάχη κρύβει νέα διακυβεύματα για τα κόμματα, ενώ η διαμόρφωση των συνεργασιών θε-
ωρείται ακόμη κάτι πρόωρο.

Όσο και αν οι ευρωεκλογές έχουν
συγκεκριμένο πολιτικό αφήγημα
και διακύβευμα, στις δημοτικές
είναι γενικώς αποδεκτό πως είναι
μία μάχη με πιο προσωπικό αντί
πολιτικό αποτύπωμα. Το ζητούμενο
είναι οι συνεργασίες που ενδεχο-
μένως να προκύψουν από τις δη-
μοτικές εκλογές. Μέχρι αυτή τη
στιγμή θεωρείται δύσκολη μία μο-
νοκομματική συνεργασία οριζόντια
σε όλους τους δήμους. Αυτό που
αναμένεται είναι ότι θα υπάρξουν
συνεργασίες διαφορετικές ανά δή-
μους, αναλόγως των προσώπων
που θα διεκδικήσουν. Στη Λευκωσία
θεωρείτο δεδομένο ότι ο Κωνσταν-
τίνος Γιωρκάτζης θα κλείσει τον
πολιτικό του κύκλο, ωστόσο τις τε-
λευταίες μέρες αυξάνονται οι πλη-
ροφορίες που τον θέλουν να διεκ-
δικεί τελικά τη νέα θέση που δη-
μιουργείται από την τοπική μεταρ-
ρύθμιση, αυτή του περιφερειάρχη.
Ο ίδιος σίγουρα νιώθει πιο ενδυνα-
μωμένος πλέον, μετά την ολοκλή-
ρωση συγκεκριμένων μεγάλων έρ-
γων που στο παρελθόν ήταν ο λόγος
συνεχών κριτικών προς τη δημαρχία
του. Την ίδια στιγμή, σύμφωνα με
συναγερμικές πηγές, ο κ. Γιωρκάτζης
δέχεται πιέσεις από την Πινδάρου
να επαναδιεκδικήσει τη δημαρχία

της Λευκωσίας. Πέραν του ότι θε-
ωρείται πολύ πιθανή η επανεκλογή
του, καθώς θα συστρατευτούν μαζί
του όλα τα κόμματα πλην του ΑΚΕΛ,
θα βοηθήσει και την ίδια την Αννίτα
Δημητρίου, η οποία γνωρίζει πως
τρία τουλάχιστον στελέχη ενδια-
φέρονται. Ο Νίκος Νουρής, η Να-
τάσα Πηλείδου και ο Χρύσανθος
Φάκας. Μία διαδικασία επιλογής
θα προκαλέσει σίγουρα προστριβές
και περαιτέρω αναστάτωση την
οποία δεν θέλει να δει να εκτυλίσ-
σεται η Αννίτα Δημητρίου. 

Το ΑΚΕΛ από την άλλη, παρα-
κολουθεί με ενδιαφέρον ποιος θα
μπορεί να επιλεγεί από τη Δεξιά.
Έχει ήδη προχωρήσει σε διαβου-
λεύσεις με κοινωνικά σύνολα και
ομάδες της ευρύτερης Αριστεράς.
Έχουν ακουστεί διάφορα πρόσωπα
όπως ο πρώην υποψήφιος για την
προεδρία και νομικός Αχιλλέας Δη-
μητριάδης, ωστόσο το ΑΚΕΛ βλέπει
ιδιαίτερα θετικά το ενδεχόμενο
υποψηφιότητας της βουλεύτριας
των Οικολόγων Αλεξάνδρας Αττα-
λίδου. Η ίδια είχε έντονη δράση
εναντίον της κατεδάφισης διατη-
ρητέων που επιχειρήθηκε από την
Αρχιεπισκοπή, ενώ η σαφής τοπο-
θέτησή της σε ζητήματα διαφύλα-
ξης των ανθρωπίνων δικαιωμάτων

(δικαιώματα ΛΟΑΤΚΙ, μεταναστευ-
τικό) ενισχύει το αφήγημα του
ΑΚΕΛ για τη σημερινή μάχη στην
κοινωνία μεταξύ προοδευτικότητας
και συντηρητισμού. Από το κάδρο
δεν πρέπει να βγαίνει και το εν-
διαφέρον του ανεξάρτητου πλέον
βουλευτή της ΕΔΕΚ Κωστή Ευστα-
θίου. Αυτό βεβαίως που παρουσιάζει

ιδιαίτερο ενδιαφέρον στη Λευκωσία,
είναι ο Δήμος Στροβόλου και οι κι-
νήσεις που αναμένεται να γίνουν.
Υπενθυμίζεται πως ο νυν δήμαρχος
Ανδρέας Παπαχαραλάμπους, αν
και στέλεχος του ΔΗΣΥ, είχε διεκ-
δικήσει τη δημαρχία απέναντι από
το κόμμα του και θεωρείται για
πολλούς η μικρογραφία του τι ακο-

λούθησε με τον Νίκο Χριστοδου-
λίδη. Στελέχη πρώτης γραμμής θε-
ωρούν πως ο ΔΗΣΥ θα πρέπει να
τον στηρίξει αυτή τη φορά, αφενός
λόγω της δυναμικής του, αφετέρου
για να ανακόψει τον κίνδυνο επι-
πλέον διαρροών από τον ΔΗΣΥ.
Υπάρχουν ωστόσο μεγάλες αντι-
δράσεις από στελέχη που θεωρούν
ότι με αυτό τον τρόπο το κόμμα
ευνοεί τους διασπαστές. Γίνονται
ήδη διεργασίες και ασκούνται πιέ-
σεις προς τον αντιπρόεδρο του κόμ-
ματος Μάριο Πελεκάνο. Στο ΑΚΕΛ
αυτό που αποτελεί αφετηρία για
τον Δήμο Στροβόλου και βασική
πολιτική εκτίμηση είναι ότι θα πρέ-
πει να υπάρξει αλλαγή, δεδομένου
ότι εκτιμούν πως τα τελευταία χρό-
νια στον Στρόβολο δεν έχουν επι-
τευχθεί έργα. Προτεραιότητα είναι
η συνεργασία με άλλους πολιτικούς
χώρους με δεδομένο ότι θα υπάρξει
κοινής αποδοχής προσωπικότητα,
ενώ αν δεν επιτευχθεί βλέπουν θε-
τικά το ενδεχόμενο δικών τους στε-
λεχών. Υπενθυμίζεται ότι το 2016
είχε διεκδικήσει η πρώην βουλεύ-
τρια Λευκωσίας Στέλλα Μισιαούλη.   

Σε ό,τι αφορά τη Λεμεσό, θεω-
ρείται δεδομένο ότι ο νυν δήμαρχος
Νίκος Νικολαΐδης θα επαναδιεκ-
δικήσει, προτάσσοντας τα έργα

που έχουν υλοποιηθεί ή που δρο-
μολογούνται το επόμενο διάστημα.
Οι τελικές αποφάσεις αναμένεται
να ληφθούν το φθινόπωρο. Ήδη
κύκλοι του ΔΗΣΥ σημειώνουν πως
η στήριξη προς το πρόσωπο του
κ. Νικολαΐδη είναι δεδομένη. Ο κ.
Νικολαΐδης άλλωστε υπήρξε στο
πλευρό του ΔΗΣΥ και του Αβέρωφ
Νεοφύτου κατά τη διάρκεια των
προεδρικών εκλογών. Εκεί που ανα-
μένεται πως θα διεκδικήσει να έχει
σημαντικό ρόλο ο ΔΗΣΥ είναι στη
θέση του περιφερειάρχη ούτως να
ικανοποιήσει κομματικά στελέχη.
Υπάρχουν βεβαίως και συναγερμι-
κοί κύκλοι που εκτιμούν ότι στο
πλαίσιο συνεργασιών δεν θα πρέπει
να αποκλείσουν την υποψηφιότητα
του Γιάννη Αρμεύτη. Υπενθυμίζεται
ότι ο κ. Αρμεύτης είχε εξαγγείλει
επί της ουσίας προτού αναβληθούν
οι δημοτικές εκλογές και βρίσκεται
ήδη σε διαβουλεύσεις με κόμματα.
Δεν αποκλείεται να στηριχθεί από
τον χώρο του Κέντρου δεδομένου
ότι προέρχεται από το ΔΗΚΟ, αν
και υπάρχει σχετική δυσφορία για
το γεγονός ότι παραιτήθηκε από
το κόμμα, λίγο πριν από τις προ-
εδρικές εκλογές του 2018, επικα-
λούμενος διαφωνίες στο Κυπριακό.
Σε ό,τι αφορά τον χώρο της Αρι-

στεράς διατηρεί ιδιαίτερα καλές
σχέσεις με τον πρώην δήμαρχο Λε-
μεσού Ανδρέα Χρίστου, ωστόσο
το ΑΚΕΛ βλέπει επί του παρόντος
με σκεπτικισμό το ενδεχόμενο στή-
ριξής του.

Στον Δήμο Λάρνακας, η δυνα-
μική του Ανδρέα Βύρα φέρεται να
προκαλεί ιδιαίτερη ανησυχία στον
ΔΗΣΥ, ο οποίος ψάχνει επί του πα-
ρόντος δυνατό ανθυποψήφιο. Δεν
έχει βεβαίως το ίδιο πρόβλημα
απουσίας υποψηφίου στην Αμμό-
χωστο, καθώς τόσο ο τέως υφυ-
πουργός Πολιτισμού Γιάννης Του-
μαζής όσο και ο Γιώργος Μαυρου-
δής μέλος του Δ.Σ. ΕΒΕ Αμμοχώ-
στου και του ανωτάτου συμβουλίου
του ΔΗΣΥ φέρεται να ενδιαφέρον-
ται. Ο κ. Τουμαζής έχει ήδη αφήσει
πολιτικό αποτύπωμα στις τοποθε-
τήσεις του για τις τραγικές εξελίξεις
στην περίκλειστη πόλη της Αμμο-
χώστου, ενώ το όνομα του κ. Μαυ-
ρουδή τρέχει σε διαδικτυακή δη-
μοσκόπηση της εταιρείας Analy-
tica. Από πλευράς ΑΚΕΛ δεν είναι
δεδομένη η επαναδιεκδίκηση από
τον Σίμο Ιωάννου και δεν πρέπει
να αποκλείονται άλλα άτομα από
το κάδρο, όπως αυτό του επαρχια-
κού Αμμοχώστου του ΑΚΕΛ Χρύ-
σανθου Ζαννέτου.

Η μάχη της Λευκωσίας και οι περιφέρειες 

<<<<<<<

Ο Κωνσταντίνος Γιωρκά-
τζης δεν φεύγει πλήρως
από το κάδρο της διεκδί-
κησης και ο πονοκέφα-
λος της Πινδάρου από 
το ενδιαφέρον τόσο του
Νίκου Νουρή όσο και
της Νατάσας Πηλείδου.

<<<<<<<

Το ψηφοδέλτιο των 
ευρωεκλογών απασχολεί
τον ΔΗΣΥ καθώς 
διαφαίνεται ότι η αστική
Λευκωσία είναι απούσα
επί του παρόντος.
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ΑΡΘΡΟ /  Του ΧΑΡΙΔΗΜΟΥ Κ. ΤΣΟΥΚΑ

«Άλλαξέ τα όλα»: Ο ηγέτης ως σύγχρονος Ηρακλής

Τ α ονόματα αλλάζουν, το μοτίβο
παραμένει: ο ηγέτης, οικεία
προσφωνούμενος με το μικρό

του όνομα, προτρέπεται να μη φο-
βηθεί τίποτα· να προχωρήσει ακά-
θεκτος, αμείλικτος και να τα «αλ-
λάξει όλα». «Μαζί σου, Ανδρέα, για
μια Ελλάδα νέα» (1981), «Γιώργο,
άλλαξέ τα όλα» (2004), «Αλέξη, προ-
χώρα άλλαξέ τα όλα» (2023). 

Το ίδιο σύνθημα ακούστηκε
μετά την εκλογή του Κυριάκου Μη-
τσοτάκη στην ηγεσία της Ν.Δ.
(2016) και, σε διάφορες εκδοχές,
επαναλήφθηκε μετά τον πρόσφατο
εκλογικό του θρίαμβο. Ο πολιτικά
κυρίαρχος πρωθυπουργός δέχεται
συμβουλές στα ΜΜΕ να «συγκρου-
σθεί με οργανωμένα συμφέροντα»,
να «μην υπολογίσει το πολιτικό κό-
στος», να μη συμβιβαστεί με την
πνιγηρή ελληνική στασιμότητα –
να τα «αλλάξει όλα».

Δηλαδή; Να απολυμάνει το πο-
λιτικό σύστημα· να αλλάξει συθέ-
μελα τον δημόσιο βίο· να ξαναστή-
σει τη χώρα από την αρχή. Ο ηγέτης
καλείται να επιτελέσει στον πέμπτο
άθλο του Ηρακλή: να καθαρίσει τη
συσσωρευθείσα κόπρο του Αυγεία.
Με τη γλώσσα του Τραμπ: να «απο-
ξηράνει τον βάλτο» της Αθήνας. 

Για τους ανυπόμονους, ο ηγέτης
θεωρείται μυθική φιγούρα: ενσαρ-
κώνει τον παντοδύναμο πατέρα
της παιδικής ηλικίας, τον ήρωα
των εθνικών αφηγήσεων, τον Μεσ-

σία των περιθωριοποιημένων. Ο
ηγέτης γνωρίζει, δίνει νόημα, πα-
ρέχει ασφάλεια. Πάνω απ’ όλα, κα-
τέχει το μαγικό ραβδί που θα αλλάξει
τον κόσμο. Η πρόθεσή του μεταγ-
γίζει ενέργεια, η νοητική δύναμή
του δημιουργεί πραγματικότητα,
η δράση του ξεπερνά εμπόδια. Ενώ
οι πολλοί περιορίζονται από τη δύ-
ναμη της θεσμικής βαρύτητας, ο
Ένας την υπερνικά. 

Συμπεριλαμβάνουν οι «ριζοσπά-
στες» τις συνήθειες και τα συμφέ-
ροντά τους σε όλα όσα πρέπει να
αλλάξουν συθέμελα; Δεν είναι βέ-
βαιο. Για φαντάσου ένας άνθρωπος
να μπορεί να σου αλλάξει τη ζωή.
Τι διασφαλίζει ότι θα είναι οπωσ-
δήποτε καλύτερη; Τι εγγυάται ότι
οι επιλογές του θα είναι αναγκα-
στικά αποδεκτές; Καλύτερα να αλ-
λάξουν πρώτα οι άλλο – το «σύστη-
μα»– και βλέπουμε…

Η μαγική σκέψη φαντασιώνεται:
προβάλλει τις επιθυμίες της στον
Ηγέτη, τον οποίο εκλαμβάνει ως
τον αρχιτέκτονα του Ιδεατού. Δεν
αντιλαμβάνεται ότι μεταξύ επιθυ-
μίας και πραγματικότητας μεσο-
λαβεί ο λόγος, το σχέδιο –ο αναγ-
καστικά ατελής, πολυσχιδής και
αμφισβητήσιμος τρόπος με τον
οποίο θα αρθρωθεί η επιθυμία. Με-
ταξύ της υψηλόφρονος Πολιτικής
και της ατίθασης πραγματικότητας
μεσολαβούν οι πεζές πολιτικές.
Πώς θα καταπολεμηθούν η δια-

φθορά, η φοροδιαφυγή, και η οι-
κιστική αυθαιρεσία; Πώς θα υπερ-
νικηθούν οι αντιδράσεις οργανω-
μένων συμφερόντων στην υγεία
και την παιδεία; Πώς θα επιτευχθεί
η οικονομική ανάπτυξη; Στον σκο-
πό, συχνά, πολλοί συμφωνούμε.
Στα μέσα διαφέρουμε. 

Η ηγεσία ουδέποτε ασκείται στο
κενό. Οι ηγέτες δρουν σε συγκε-

κριμένα ιστορικά πλαίσια, με βάση
πολιτισμικές παραδοχές και ερμη-
νείες της τρέχουσας πραγματικό-
τητας, και, στις δημοκρατίες, εντός
θεσμικών περιορισμών. Στη φιλε-
λεύθερη δημοκρατία δεν θέλουμε
ένας άνθρωπος να έχει τόση ισχύ
που να μπορεί να τα αλλάξει όλα.
Είμαστε καχύποπτοι στην παντο-
δύναμη εξουσία: ξέρουμε ότι η κα-

τοχή της αναδεικνύει τις χειρότερες
πτυχές της ανθρώπινης φύσης. 

Η πολιτική ηγεσία προϋποθέτει
όραμα και στρατηγική. Ένα από
τα επιτεύγματα της μεταπολιτευ-
τικής Ελλάδας είναι ότι, στο όραμα,
οι πλείστοι συγκλίνουμε: θέλουμε
μια σύγχρονη ευρωπαϊκή χώρα.
Στη στρατηγική διαφέρουμε. Όποια
στρατηγική, όμως, και αν επιλέξει
ο εκάστοτε πρωθυπουργός, η δια-
μόρφωσή της στον πραγματικό κό-
σμο, δηλαδή σε ένα κόσμο με ιστο-
ρικότητα, συσχετισμούς ισχύος,
αξιακή πληθυντικότητα, θεσμικούς
περιορισμούς, ενδοκομματικές διε-
νέξεις, και αντίπαλους παίκτες, συ-
νεπάγεται trade-offs – συμβιβα-
σμούς. Ο ηγέτης που δεν συμβιβά-
ζεται είναι αφελής, ιδεοληπτικός
ή τυχοδιώκτης – και γι’ αυτό επι-
κίνδυνος. Το θέμα είναι να ξέρει
με τι, ποιους και πότε να συμβιβά-
ζεται, για ποιο λόγο. Αυτή είναι η
τέχνη της πολιτικής. Τι μπορεί να
αλλάξει; Τι συγκρούσεις αντέχει;
Τι πρέπει να δώσει για να πάρει τι; 

Πρόκειται για σύνθετη διαδικα-
σία που δοκιμάζει την ηγετική ευ-
θυκρισία. Ένας μεταρρυθμιστής
πρωθυπουργός, στοχεύοντας ψηλά,
μεριμνά να αποφεύγει την απλή
διεκπεραίωση. Επιδιώκει επίμονα
την αλλαγή, όχι αγνοώντας το πο-
λιτικό κόστος, αλλά συσσωρεύοντας
πολιτικό κεφάλαιο (με επιμέρους
επιτυχίες, τήρηση δεσμεύσεων και

κανόνων, αυτοπεριορισμό στον
πολιτικό έλεγχο τους κράτους) που
θα του επιτρέψει να καταβάλλει το
αναπόφευκτο κόστος. Καθότι έχει
θεσμικά την πρωτοβουλία των κι-
νήσεων, επιλέγει τις συγκρούσεις
και τον χρονισμό τους, προετοιμά-
ζεται γι’ αυτές, συνάπτει συμμαχίες.
Γνωρίζει ότι μεγάλες αλλαγές, για
να είναι βιώσιμες, πρέπει να εν-
ταχθούν σε ένα ευρύτερο σχέδιο
αναμόρφωσης του κράτους, με συ-
νοχή και συνέπεια στην εκτέλεσή
του από τους κατάλληλους ανθρώ-
πους. Ο πρωθυπουργός που λ.χ.
ανέχεται, πελατειακά, την οικιστική
αυθαιρεσία ή ενδίδει στο κομματικό
κράτος, θα δυσκολευθεί να πείσει
για τις μεταρρυθμιστικές προθέσεις
του στην Υγεία, την Παιδεία ή τη
Δικαιοσύνη. 

Ο «φρόνιμος» πρωθυπουργός
δεν ελαύνεται από μεσσιανικές
φαντασιώσεις: αγνοεί την προτροπή
«άλλαξέ τα όλα» γιατί έχει τη σοφία
να ξέρει τι μπορεί να αλλάξει, την
εσωτερική δύναμη να το επιδιώξει,
και το σχέδιο να το κάνει.

Καλή τύχη, πολύ δύναμη, και,
προπαντός, ευθυκρισία κ. πρωθυ-
πουργέ. 

Ο κ. Χαρίδημος Τσούκας είναι
καθηγητής στο Πανεπιστήμιο Κύπρου
και ερευνητής καθηγητής
στο Πανεπιστήμιο Warwick.  
www.htsoukas.com

Του ΓΙΑΝΝΗ ΙΩΑΝΝΟΥ

Όταν τον περασμένο Μάρτιο,
ως είθισται, ο νεοεκλεγείς πρόεδρος
Χριστοδουλίδης επισκέπτονταν
την Αθήνα με τη νέα του ιδιότητα
τον Έλληνα πρωθυπουργό, Κυριάκο
Μητσοτάκη, η είδηση για τη σύ-
σταση «ανώτατου οργάνου θεσμι-
κού συντονισμού Ελλάδας – Κυ-
πριακής Δημοκρατίας» έκανε με-
γάλους τίτλους, τουλάχιστον ειδη-
σεογραφικά. Τέσσερις μήνες μετά,
δεν ξανακούστηκε κάτι για το εν
λόγω όργανο, η χρήση του οποίου
δεν θα αντικαθιστούσε τον υφι-
στάμενο έτσι κι αλλιώς συντονισμό
–σε υψηλό επίπεδο ή αρμοδίως σε
επίπεδο υπουργείων– Αθήνας και
Λευκωσίας. Η πρόσφατη επανε-
κλογή Μητσοτάκη, με εμφατικό
μάλιστα ποσοστό για τη Νέα Δη-
μοκρατία, καθώς και η ανακοίνωση
ενός υπουργικού με «κεντρώες»
επιλογές για τα χαρτοφυλάκια των
υπουργείων Εξωτερικών και Άμυνας
αποκτά ιδιαίτερο ενδιαφέρον όχι
μόνο για το πώς θα αλληλεπιδράσει
με τη Λευκωσία αλλά και πώς θα

κινηθεί σε σχέση με το Κυπριακό,
με την πρώτη εντύπωση που εξά-
γεται να είναι αυτή της τήρησης
μιας στάσης αναμονής σε σχέση
με την επιδίωξη της Λευκωσίας να
επανεκκινήσει ο διάλογος στο Κυ-
πριακό, με τη δύσκολη, μάλιστα,
διπλωματική άσκηση εμπλοκής
της Ευρωπαϊκής Ένωσης. 

Οι βασικές τάσεις
Δεν υπάρχει αμφιβολία πως η

Αθήνα τόσο ως εγγυήτρια δύναμη
στη Κύπρο, ως χώρα-εταίρος εντός
της Ε.Ε. όσοκαι σε ηθικό-συμβολικό
επίπεδο παραμένει ο βασικός υπο-
στηρικτής της Κύπρου σε πολλαπλά
επίπεδα. Ωστόσο, οι τάσεις που θα
πρέπει να αναμένει κανείς στη λει-
τουργική σχέση, διπλωματικά, Αθή-
νας – Λευκωσίας, σε σχέση με όλο
το πλέγμα εξελίξεων στην Ανατο-

λική Μεσόγειο, αναπόσπαστομέρος
των οποίων είναι τα ελληνοτουρ-
κικά και το Κυπριακό, υπαγορεύον-
ται από συγκεκριμένες ρεαλιστικές
επιλογές:

• H Αθήνα θα φιλοδοξήσει να
διατηρήσει το μομέντουμ της ηρε-
μίας στην Ανατολική Μεσόγειο και
δη στο κομμάτι των ελληνοτουρ-
κικών εντάσεων έτσι ώστε, στα-
διακά, να δει αν υπάρχει προοπτική
διαλόγου μεσοπρόθεσμα για το ζή-
τημα των θαλασσίων ζωνών με την
Τουρκία. Η τάση αυτή, που ενι-
σχύεται από τον αμερικανικό πα-
ράγοντα στη περιοχή υπό το βάρος
του συνεχιζόμενου πολέμου στην
Ουκρανία, αποτελεί στη παρούσα
φάση την κορυφαία προτεραιότητα
της ελληνικής εξωτερικής πολιτι-
κής.

• Η Ελλάδα μπορεί να διατηρεί

το Κυπριακό ως θέσφατο εξωτερι-
κής πολιτικής ωστόσο, όπως δια-
φάνηκε έντονα το 2016-2017, δι-
πλωματικά ενδιαφέρεται για την
κορύφωσή του και δη για την πτυχή
της Ασφάλειας και των Εγγυήσεων
που την αφορά άμεσα, συνεπώς
οποιαδήποτε εμπλοκή της περιο-
ρίζεται σε αυτό και μόνο το επίπεδο
και 

• Η κυβέρνηση Μητσοτάκη δεί-
χνει να κινείται με μια στάση ανα-
μονής σε σχέση με το πώς θα κι-
νηθεί η όλη προσέγγιση της Λευ-
κωσίας για εμπλοκή της Ε.Ε. σε μια
άσκηση που αφορά, όπως διαφά-
νηκε και από τη Σύνοδο της Πέμ-
πτης, πλέον και τις ευρωτουρκικές
σχέσεις. 

Πάντως, καλά ενημερωμένες
πηγές που μίλησαν στην «Κ», θε-
ωρούν πως η υπουργοποίηση Γε-

ραπετρίτη, ενός τεχνοκράτη που
τα τελευταία χρόνια διατηρεί σχέση
εμπιστοσύνης με τον Μητσοτάκη
αντίστοιχη του «Καλίν-Ερντογάν»
σε θέματα διεθνούς και περιφερει-
ακού ενδιαφέροντος, αντικατο-
πτρίζει τη διαμερισματοποίηση
των μεγάλων προκλήσεων της ελ-
ληνικής εξωτερικής πολιτικής, η
οποία το επόμενο διάστημα θα κλεί-
σει εκκρεμότητες (π.χ. με Αλβανία)
πριν δώσει έμφαση στα ελληνο-
τουρκικά, τα οποία εξαρτώνται και
από τη στάση Ερντογάν και το Κυ-
πριακό. Η πλαισίωσή του από την
πρέσβειρα Αλεξάνδρα Παπαδοπού-
λου, μια έμπειρη διπλωμάτη που
έρχεται από τις ΗΠΑ και ήταν πα-
ρούσα στους τελευταίους γύρους
διερευνητικών Ελλάδας – Τουρκίας
θεωρείται πως θα προσδώσει το
απαραίτητο βάθος. Η Ελλάδα ωστό-

σο δεν δείχνει να ασπάζεται πλέον
τη ρήση πως απαραίτητη προϋπό-
θεση για την ομαλοποίηση των
σχέσεων με την Τουρκία αποτελεί
η επίλυση του Κυπριακού, μιας και
τα τελευταία χρόνια προχώρησε
με τρεις γύρους διερευνητικών συ-
νομιλιών και αποκλιμακώσεις με
την Τουρκία παρά την εμφανή
απουσία συνομιλιών στο Κυπριακό. 

ΝΑΤΟ και Δένδιας
Ο Κυριακός Μητσοτάκης θα συ-

ναντηθεί με τον Ταγίπ Ερντογάν
στο περιθώριο της Συνόδου Κορυ-
φής του ΝΑΤΟ, στις 11 Ιουλίου στο
Βίλνιους της Λιθουανίας όπου,
εκτός απροόπτου, και το Κυπριακό
θα τεθεί στη συζήτηση των δύο
ανδρών αφού νωρίτερα, όπως δια-
φαίνεται,ο Έλληνας πρωθυπουργός
θα επισκεφθεί κι επίσημα την Λευ-

κωσία. Εξάλλου ο ίδιος ο πρόεδρος
Χριστοδουλίδης έχει αξιολογήσει
τη Σύνοδο στο ΝΑΤΟ ως κομβικής
σημασίας ορόσημο για την προ-
σπάθεια επανεκκίνησης του Κυ-
πριακού και η εντύπωση που κα-
ταγράφεται εδώ είναι πως η Αθήνα
θα θέσει στον Ερντογάν και το ζή-
τημα της επανέναρξης των συνο-
μιλιών. Στο κομμάτι του συντονι-
σμού Ελλάδας – Κύπρου σε θέματα
άμυνας, ο ρόλος Δένδια αξιολογείται
ως θετικός, χωρίς ωστόσο να υπάρ-
χει, σε επίπεδο δημόσιας διπλω-
ματίας και ρητορικής, κάποια σαφής
ένδειξη αναβίωσης του Δόγματος
Ενιαίου Αμυντικού Χώρου (ΕΑΧ) –
που ήταν μέσα στο προεκλογικό
πρόγραμμα της υποψηφιότητας
Χριστοδουλίδη. Δεδομένου ωστόσο
ότι η Λευκωσία έχει δεσμευτεί για
«απορωσοποίηση» των οπλικών
συστημάτων της Εθνικής Φρουράς
και η Ελλάδα διέρχεται μία περίοδο
πολλών εξοπλιστικών προγραμμά-
των, ο στενός συντονισμός σε αυτό
το επίπεδο θεωρείται στρατηγικής
σημασίας από αρκετούς κύκλους
σε Αθήνα και Λευκωσία. 

Και το θέμα της χημείας
Έμπειροι παρατηρητές σε Αθή-

να και Λευκωσία θεωρούν πως η
προσωπική σχέση Μητσοτάκη -
Χριστοδουλίδη, η οποία χαρακτη-
ρίζεται ως ιδιαιτέρως καλή, δεν
αποτελεί κριτήριο που θα κρίνει
τη λειτουργικότητα Ελλάδας – Κύ-
πρου σε κρίσιμα ζητήματα παρά
τις επιμέρους διαφοροποιήσεις που
μπορεί να υφίστανται σε προσεγ-
γίσεις για την περιοχή. Καλή σχέση
διατηρεί ο πρόεδρος Χριστοδου-
λίδης και με τον κ. Δένδια λόγω
των θητειών τους στα δύο υπουρ-
γεία Εξωτερικών, ενώ η προσέγγιση
της Νέας Δημοκρατίας εντός του
EPP μετά την παραδοξότητα των
κυπριακών προεδρικών δεν έχει
επηρεάσει επιμέρους τις σχέσεις
–τουλάχιστον προς το παρόν. Ωστό-
σο, και καθώς τα πράγματα θα κι-
νούνται διπλωματικά στην Ανατο-
λική Μεσόγειο, ορισμένες στρα-
τηγικές διαφοροποιήσεις ενδέχεται
να διαφανούν δεδομένου ότι η κυ-
βέρνηση Μητσοτάκη, όπως ανα-
φέρουν στην «Κ» πηγές με γνώση,
κινείται «λιγότερο δεξιά» από την
κυβέρνηση Χριστοδουλίδη δεδο-
μένου ότι την τελευταία στηρίζουν
και πολιτικές δυνάμεις που αντι-
τίθεται –σε επίπεδο αρχών– στην
επίλυση του Κυπριακού στη βάση
της ΔΔΟ. 

Οι ρεαλιστικές επιλογές σε Κυπριακό 
Πώς διαμορφώνονται οι βασικές τάσεις στις σχέσεις μεταξύ Αθηνών και Λευκωσίας μετά την επανεκλογή Μητσοτάκη

<<<<<<

H Αθήνα θα φιλοδοξή-
σει να διατηρήσει
το μομέντουμ της ηρε-
μίας στην Ανατολική
Μεσόγειο και δη στο
κομμάτι των ελληνο-
τουρκικών εντάσεων.

Οι επιλογές για τα χαρτοφυλάκια των υπουργείων Εξωτερικών και Aμυνας της κυβέρνησης Μητσοτάκη αποκτά ιδιαίτερο ενδιαφέρον όχι μόνο
για το πώς θα αλληλεπιδράσει με τη Λευκωσία αλλά και πώς θα κινηθεί σε σχέση με το Κυπριακό.

Στη φιλελεύθερη δημοκρατία δεν θέλουμε ένας άνθρωπος να έχει τόση
ισχύ που να μπορεί να τα αλλάξει όλα. Είμαστε καχύποπτοι στην παντοδύνα-
μη εξουσία: ξέρουμε ότι η κατοχή της αναδεικνύει τις χειρότερες πτυχές της
ανθρώπινης φύσης. 

ΚΥ
Π

Ε



Η  Κ ΑΘ Η Μ Ε Ρ Ι Ν Η l     5Π Ο Λ Ι Τ Ι Κ ΗΚυριακή 2 Ιουλίου 2023

ΑΡΘΡΟ /  Του ΑΝΔΡΕΑ ΘΕΟΔΟΤΟΥ

Η ανάγκη δημιουργίας Κυπριακού Οργανισμού 
Αντισεισμικής Προστασίας

Ο σεισμός είναι ένα γεγονός
το οποίο δεν μπορούμε ούτε
να το αποτρέψουμε, ούτε και

να προβλέψουμε πότε θα συμβεί.
Αυτό που μπορούμε να κάνουμε ως
Πολιτεία είναι να θωρακίσουμε τις
κατασκευές μας ούτως ώστε να
μπορούν να αντέξουν όταν αυτός
συμβεί. Πρώτιστο μέλημά μας είναι
η προστασία της ανθρώπινης ζωής
και δεύτερο ο περιορισμός των ζη-
μιών στις κατασκευές και στις υπο-
δομές, ούτως ώστε να περιορίσουμε
τις οικονομικές συνέπειες που θα
υποστεί ο καθένας από εμάς αλλά
και η Πολιτεία που θα κληθεί να
πληρώσει ένα μέρος τους σε απο-
ζημιώσεις και πολλά άλλα. Παράλ-
ληλα, αυτό θα μειώσει και τον χρόνο
που ενδεχομένως κάποιοι θα κλη-
θούν να εγκαταλείψουν τις οικίες
τους μέχρι αυτές να αποκαταστα-
θούν για να μπορούν να επιστρέ-
ψουν με ασφάλεια.

Η ανάγκη δημιουργίας Κυπρια-
κού Οργανισμού Αντισεισμικής Προ-
στασίας προκύπτει από την ανάγκη
ύπαρξης ενός φορέα ο οποίος θα
διαχειρίζεται διαχρονικά τα θέματα

προσεισμικής προστασίας. Συνήθως
«θυμόμαστε» την προστασία των
κατασκευών από σεισμό κάθε φορά
που θα συμβεί ένα σεισμικό γεγονός
στην περιοχή μας. Όντως ο πολύ
ισχυρός σεισμός στην Τουρκία πριν
από μερικούς μήνες, με την απώλεια
χιλιάδων ζωών συνανθρώπων μας,
ταρακούνησε και πολλούς αρμόδιους
αλλά και απλούς πολίτες στη χώρα
μας, οι οποίοι επανάφεραν στην
επικαιρότητα το θέμα της αντισει-
σμικής προστασίας οικοδομών. Ένα
θέμα το οποίο ως κοινωνία των μη-
χανικών προσπαθούμε να κρατούμε
ζωντανό εδώ και αρκετές δεκαετίες.

Μετά από τον σεισμό στην Τουρ-
κία επανήλθε στην επικαιρότητα
το θέμα της τακτικής επιθεώρησης
κτιρίων, το θέμα της ενίσχυσης υφι-
στάμενων οικοδομών και πολλά άλ-
λα. Ας μην ξεχνάμε ότι και το σχέδιο
«Κτίζω» για τους προσφυγικούς συ-
νοικισμούς προέκυψε μετά τον σει-
σμό στην Τουρκία. Ο Κυπριακός
Οργανισμός Αντισεισμικής Προ-
στασίας θα πρέπει μεταξύ άλλων
να διατηρεί στην επικαιρότητα το
κρίσιμο αυτό θέμα. Αυτή τη στιγμή

για την αντισεισμική προστασία
των οικοδομών ασχολείται ένας με-
γάλος αριθμός υπηρεσιών και ορ-
γανισμών όπως για παράδειγμα οι
Τεχνικές Υπηρεσίες του υπουργείου
Εσωτερικών αλλά και διαφόρων άλ-
λων υπουργείων, το Επιστημονικό
Τεχνικό Επιμελητήριο Κύπρου –
ΕΤΕΚ, ο Σύλλογος Πολιτικών Μη-

χανικών Κύπρου – ΣΠΟΛΜΗΚ, ο
Κυπριακός Οργανισμός Τυποποί-
ησης – CYS, τα πανεπιστήμια της
χώρας μας κ.ά. Απουσιάζει όμως
ένας οργανισμός, ο οποίος θα συν-
τονίζει όλη την προσπάθεια, αλλά
και ένας οργανισμός, ο οποίος θα
ασχολείται αποκλειστικά με την αν-
τισεισμική προστασία.  

Από το 1994 με την εφαρμογή

του Κυπριακού Αντισεισμικού Κα-
νονισμού οι οικοδομές στην χώρα
μας σχεδιάζονται και κατασκευά-
ζονται με αντισεισμικές πρόνοιες,
ενώ από το 2012 με την εφαρμογή
των Ευρωκωδίκων στην χώρα μας,
οι νέες κατασκευές σχεδιάζονται
με τον Ευρωκώδικα 8, στον οποίο
προβλέπονται ακόμη πιο αυστηρές
πρόνοιες όσον αφορά τον αντισει-
σμικό σχεδιασμό των οικοδομών,
παράλληλα δε με τον Ευρωκώδικα
8: Μέρος 3 και το σχετικό Κυπριακό
Εθνικό Προσάρτημα έχει ρυθμιστεί
και το θέμα των προσθηκών σε
υφιστάμενες οικοδομές αλλά και
ο έλεγχος των υφιστάμενων οικο-
δομών.

Παρόλα αυτά όμως, θεωρούμε
ότι υπάρχει σοβαρό πρόβλημα με
το γηρασμένο στοκ των οικοδομών
στην Κύπρο. Ένας μεγάλος αριθμός
από αυτές έχει σχεδιαστεί και κτι-
στεί πριν από την εφαρμογή του
Κυπριακού Αντισεισμικού Κανο-
νισμού αλλά και πριν από τη θέ-
σπιση της υποχρεωτικής επίβλεψης
των οικοδομών από αρχιτέκτονα
και πολιτικό μηχανικό το 1999. Ση-

μαντική παράμετρος είναι και η
σχεδόν μηδενική συντήρηση που
γίνεται στις κοινόκτητες οικοδομές,
τις πολυκατοικίες δηλαδή στη χώρα
μας, ως αποτέλεσμα της λανθασμέ-
νης κουλτούρας μας. 

Με τη δημιουργία του, ο Κυπρια-
κός Οργανισμός Αντισεισμικής Προ-
στασίας θα μπορούσε να αναλάβει
τον συντονισμό της διαδικασίας
του ελέγχου των υφιστάμενων οι-
κοδομών. Επιπρόσθετα θα μπορούσε
να αναζητήσει ευρωπαϊκά κονδύλια
για τον έλεγχο οικοδομών δημόσιας
χρήσης, κάτι το οποίο έχει ήδη εξα-
σφαλίσει η Ελλάδα και αναμένεται
να ξεκινήσει η σχετική εκστρατεία
τον ερχόμενο Σεπτέμβριο. Θα μπο-
ρούσε επίσης να «τρέξει» το θέμα
της επιχορήγησης την αντισεισμικής
ενίσχυσης μιας οικοδομής παράλ-
ληλα με την ενεργειακή της, πάλι
από ευρωπαϊκά κονδύλια. Σημαντική
είναι επίσης και η ανάγκη έκδοσης
διάφορων εγχειριδίων για τον έλεγχο
και την ενίσχυση υφιστάμενων οι-
κοδομών και άλλων σχετικών εν-
τύπων, ενώ θα μπορούσε να ανα-
λάβει και την εκπαίδευση των πο-

λιτικών μηχανικών οι οποίοι θα κά-
νουν τους ελέγχους αυτούς.

Πολλά από όλα αυτά που ανα-
φέρω πιο πάνω γίνονται σήμερα με
πρωτοβουλία του ΕΤΕΚ, ως τεχνικός
σύμβουλος του κράτους, αλλά και
άλλων οργανισμών όπως του ΣΠΟΛ-
ΜΗΚ. Η σημαντικότητα του θέματος
σε συνδυασμό και με το γεγονός
ότι θα πρέπει το σοβαρό αυτό θέμα
να διατηρείται συνεχώς στην επι-
καιρότητα, καθιστά επιτακτική την
ανάγκη δημιουργίας του Κυπριακού
Οργανισμού Αντισεισμικής Προ-
στασίας, ο οποίος θα πρέπει να στε-
λεχωθεί από κατάλληλα καταρτι-
σμένο προσωπικό το οποίο θα ασχο-
λείται αποκλειστικά με το θέμα της
αντισεισμικής προστασίας. Σε αυτό
θα έχει φυσικά συμπαραστάτες όλες
τις υπηρεσίες και όλους τους οργα-
νισμούς της χώρας που ήδη ασχο-
λούνται με αυτό το θέμα και οι οποίοι
αναφέρονται πιο πάνω.

Ο κ. Ανδρέας Θεοδότου είναι πολιτικός
μηχανικός, Α΄ αντιπρόεδρος ΕΤΕΚ και
τέως πρόεδρος του Συλλόγου Πολιτικών
Μηχανικών Κύπρου – ΣΠΟΛΜΗΚ.

Βρυξέλλες, του ανταποκριτή μας
ΓΙΩΡΓΟΥ ΚΑΚΟΥΡΗ

Ο πρόεδρος Χριστοδουλίδης μπορεί
να δηλώνει ευχαριστημένος για το
«πρώτο σημαντικό βήμα» για το
Κυπριακό, το οποίο όπως είπε έγινε
κατά τη διάρκεια της συνόδου κο-
ρυφής των 27 στις Βρυξέλλες, όμως
στην πράξη δεν πέτυχε τον στόχο
που είχε τεθεί. Ο στόχος ήταν η
προσθήκη στο λεκτικό των συμ-
περασμάτων του Ευρωπαϊκού Συμ-
βουλίου για διορισμό ειδικού απε-
σταλμένου της Ε.Ε., ο οποίος να
συμβάλει, σε συντονισμό με τα
Ηνωμένα Έθνη, σε επανέναρξη
των διαπραγματεύσεων, και να παί-
ξει καθοριστικό ρόλο στις ίδιες τις

διαπραγματεύσεις εφόσον αυτές
ξεκινήσουν.

Ήδη τις τελευταίες εβδομάδες,
η δημόσια ρητορική για την πρό-
ταση, που ξεκίνησε προεκλογικά
ως πρόταση για απεσταλμένο του
Ευρωπαϊκού Συμβουλίου, πριν εξε-
λιχθεί σε απεσταλμένο της Ε.Ε.,
διορισμένο ενδεχομένως από την
Κομισιόν, εξελίχθηκε σε μια ρητο-
ρική περί οροσήμων για προώθηση
εξελίξεων στο Κυπριακό. Όπως
είχε διαπιστώσει στις πρώτες του
επαφές τον Μάρτιο ο πρόεδρος
Χριστοδουλίδης, ηγέτες και θεσμοί
δεν είναι αρνητικοί προς την πρό-
ταση ενισχυμένης εμπλοκής της
Ε.Ε., όμως το μόνο που μπορούσε
να γίνει ήταν η προετοιμασία του
εδάφους ενόψει των τουρκικών
εκλογών, ώστε να ξεκινήσουν επα-
φές μετά από αυτές.

Τα ορόσημα του προέδρου
Πλέον, μετά τις τουρκικές εκλο-

γές και την επανεκλογή Ερντογάν,
ο πρόεδρος Χριστοδουλίδης μιλάει
για τρία ορόσημα: το πρόσφατο
Ευρωπαϊκό Συμβούλιο, τη Σύνοδο

του ΝΑΤΟ στο Βίλνιους στις 11 και
12 Ιουλίου, κατά την οποία προ-
σβλέπει στη λήψη ενδείξεων για
τις προθέσεις της Τουρκίας από τις
διμερείς συναντήσεις που θα έχουν
ηγέτες της Ε.Ε. με τον Τούρκο πρό-
εδρο, και τέλος τη Γενική Συνέλευση
των Ηνωμένων Εθνών τον Σεπτέμ-
βριο.

Τα ορόσημα αυτά καταδει-
κνύουν και αυτό που κοινοτικοί
κύκλοι λένε εδώ και καιρό, ότι η
Ευρωπαϊκή Ένωση αναμένει εναρ-
κτήριο λάκτισμα κινητικότητας
από τα Ηνωμένα Έθνη, με τον διο-
ρισμό ειδικού απεσταλμένου του
γ.γ. του ΟΗΕ. Τότε είναι που η Ε.Ε.
και κράτη-μέλη θεωρούν πως η
Ένωση θα μπορεί να συνεισφέρει,
μέσα από τη διαδικασία των Ηνω-
μένων Εθνών. Μέχρι τότε, η κυ-
βέρνηση έχει να επιδείξει ως θετικό
ότι υπάρχουν αναφορές στο Κυ-
πριακό και την ευρωπαϊκή του διά-
σταση σε συμπεράσματα που βλέ-
πουν στο μέλλον και δεν αποτελούν
αντίδραση σε κάποια κρίση, όπως
υπέδειξε στην «Κ» κυπριακή δι-
πλωματική πηγή. Σίγουρα όμως

δεν προσεγγίζει τον στόχο και τον
πήχη που είχε τεθεί, παρά τις προ-
σπάθειες ΠτΔ σε επαφές με ηγέτες
μέχρι την τελευταία στιγμή, και
δεν απαντά κατά πόσο ο διορισμός
πολιτικής προσωπικότητας πριν
από τις συνομιλίες είναι πιο εφικτό
σενάριο από αυτό του διορισμού
τεχνοκράτη, εάν ξεκινήσουν οι συ-
νομιλίες.

Ωθηση, μέσω Τουρκίας
Λόγω του πρώιμου της όλης συ-

ζήτησης για το Κυπριακό, αλλά και
της βαριάς ατζέντας την οποία
εκτροχίασε πλήρως η στάση της
Πολωνίας και της Ουγγαρίας στο
μεταναστευτικό, το Κυπριακό και
οι επιδιώξεις της κυπριακής πλευράς
δεν απασχόλησαν τις δημόσιες δη-
λώσεις των ηγετών, με εξαίρεση
μια αναφορά του Γερμανού καγκε-
λάριου ΌλαφΣολτςμετά τη σύνοδο.
Ο κ. Σολτς έδωσε το κλίμα για το
πώς βλέπουν το Κυπριακό μεγάλες
χώρες, εντάσσοντάς την στη συ-
ζήτηση για τις σχέσεις Ε.Ε. – Τουρ-
κίας. Αναφερόμενος στη συζήτηση
για την Τουρκία (που προέκυψε με-

τά από προσθήκη την οποία προ-
ώθησε η Γερμανία), ανέφερε πως
ο στόχος είναι να αξιοποιηθεί η
επόμενη ημέρα των εκλογών «για
να ξεκινήσουμε μια νέα καλή συ-
νεργασία», προσθέτοντας πως η
Κομισιόν και ο Ζοζέπ Μπορέλ θα
καταθέσουν προτάσεις, και σημει-
ώνοντας ότι «μιλήσαμε επίσης για
την Κύπρο και την Ελλάδα και ελ-
πίζουμε ότι όσον αφορά την Κύπρο,
να μπορέσουμε να δώσουμε νέα
ώθηση στις εξελίξεις».

Κλείδωσε Κυριακή
Πάντως μέχρι την τελευταία

στιγμή, όπως ενημερώνεται η «Κ»,
ο ΠτΔ προσπαθούσε να πείσει να
υπάρξει αναφορά σε απεσταλμένο
στα συμπεράσματα, μέσω επαφών
του με ηγέτες κρατών-μελών. Το
προσχέδιο των συμπερασμάτων
για το Κυπριακό είχε άλλωστε κλει-
δώσει στην τελική του μορφή από
την Κυριακή. Η προσθήκη της πα-
ραγράφου για τα ευρωτουρκικά
την Τετάρτη το βράδυ ήταν κάτι
το οποίο επεδίωξε αρχικά η Γερ-
μανία. Όμως και με τη βοήθεια της

Ελλάδας επιτεύχθηκε να «παντρευ-
τεί» έστω χωροταξικά με το Κυ-
πριακό, μέσω της τοποθέτησής της
κάτω από την επικεφαλίδα της Ανα-
τολικής Μεσογείου, αμέσως μετά
το Κυπριακό. Κατά τρόπο που ικα-
νοποιεί και την πάγια ανάγκη πολ-
λών χωρών για επανακαθορισμό
σχέσεων με την Τουρκία (σε συ-
νέχεια των συζητήσεων για –ανα-
λογική και αναστρέψιμη αναλόγως
συμπεριφοράς– θετική ατζέντα)
που αγγίζει μεταξύ άλλων και το
μεταναστευτικό, αλλά και το αίτημα
να μπει και το Κυπριακό με κάποιο
τρόπο στην εξίσωση –χωρίς ωστόσο
να προκύπτει ευθεία διασύνδεση
μέσω των ίδιων των κειμένων.

Τα αμφίσημα μηνύματα
Από την προηγούμενη εβδομάδα

κοινοτικές πηγές έστελναν αμφί-
σημα μηνύματα για τις τάσεις σε
τεχνοκρατικό επίπεδο. Από τη μία,
κοινοτικός αξιωματούχος σημείωνε
σε ενημέρωση πως ο ύπατος Εκ-
πρόσωπος λαμβάνει υπόψη και εξε-
τάζει την πρόταση για απεσταλμέ-
νο, αλλά πως αυτό που προέχει

είναι μια πρωτοβουλία των Ηνω-
μένων Εθνών. Σε ξεχωριστή ενη-
μέρωση, άλλος αξιωματούχος είχε
αναφέρει πως η Ε.Ε. δεν είναι ου-
δέτερος παίκτης, καθώς φυσικά
βρίσκεται με το μέρος της Κυπρια-
κής Δημοκρατίας, και πως υπάρχουν
περιορισμένες πιθανότητες η Τουρ-
κία να δεχθεί κάτι τέτοιο, ενώ εκτι-
μούσε πως αν υπήρχαν αλλαγές,
αυτές θα καταγράφονταν στη σύ-
νοδο των ηγετών.

Τελικά, είτε γιατί η ιδέα δεν έχει
ωριμάσει είτε επειδή θεωρείται πιο
εφικτή η πρόταση της Γαλλίας για
πιο συγκεκριμένο ορισμό του απε-
σταλμένου για τον οποίο ήδη υπάρ-
χει λεκτικό στα συμπεράσματα (και
όπως διαπιστώνει η «Κ» με ανά-
γνωση των πρόσφατων συμπερα-
σμάτων αφορά ακριβώς τον τεχνο-
κράτη εκπρόσωπό της ή του προ-
έδρου της Κομισιόν στη διαδικασία
διαπραγμάτευσης των ΗΕ), είτε πιο
απλά λόγω της θέσης της Γερμανίας
και της Ιταλίας πως πρέπει να δοθεί
χρόνος για ανάγνωση των προθέ-
σεων Ερντογάν, χωρίς κινήσεις
που να προκαλέσουν.

Παράγραφος χωρίς απεσταλμένο
Γίνεται αναφορά στο Κυπριακό, αλλά αργεί ακόμα ο όποιος διορισμός προσώπου είτε σε πολιτικό επίπεδο είτε σε τεχνοκρατικό

Η ανάλυση
της κυβέρνησης

Η κυβερνητική πλευρά πάντως,
διεκδικεί θετικό πρόσημο στις δια-
πραγματεύσεις σε επίπεδο μόνιμων
αντιπροσώπων σε Βρυξέλλες αλλά
και Λουξεμβούργο, μέσα και από
το Συμβούλιο Γενικών Υποθέσεων
της Τρίτης όπου συμμετείχε ο
ΥΠΕΞ, σε δύο χρόνους: στην ανά-
πτυξη της παραγράφου για το Κυ-
πριακό με περισσότερη λεπτομέ-
ρεια, και στη «γειτνίαση» με την
παράγραφο για το Κυπριακό. Από
τα μέσα της προηγούμενης εβδο-
μάδας μέχρι την Κυριακή προστέ-
θηκαν οι αναφορές σε ανάγκη «τα-
χείας επανέναρξης» των διαπραγ-
ματεύσεων, ετοιμότητα για «ενεργό
ρόλο» της Ε.Ε. προς στήριξη «όλων
των σταδίων» της διαδικασίας «με
όλα τα κατάλληλα μέσα», καθώς
και αναφορά στο κοινοτικό κεκτη-
μένο ως οδηγό για τη λύση μαζί με
τις ιδρυτικές αρχές της Ε.Ε. και τα
ψηφίσματα του Σ.Α. του ΟΗΕ. Κυ-
βερνητικές πηγές εστίασαν ιδιαί-
τερα στην αναφορά «σε όλα τα
στάδια της διαδικασίας υπό τον
ΟΗΕ», ερμηνεύοντάς την ως έν-
δειξη εμπλοκής και στην προσπά-
θεια έναρξης της διαπραγμάτευσης,
καθώς και στην αναφορά σε «όλα
τα κατάλληλα μέσα» με την οποία
θέλει να παραπέμψει και στα ευ-
ρωτουρκικά.

<<<<<<

Η προσθήκη της παρα-
γράφου για τα ευρωτουρ-
κικά την Τετάρτη το βρά-
δυ ήταν κάτι το οποίο
επεδίωξε αρχικά η Γερ-
μανία. Όμως και με τη
βοήθεια της Ελλάδας
επιτεύχθηκε να «παν-
τρευτεί» έστω χωροταξι-
κά με το Κυπριακό, μέσω
της τοποθέτησης της κά-
τω από την επικεφαλίδα
της Ανατ. Μεσογείου.

Μέχρι την τελευταία στιγμή, όπως ενημερώνεται η «Κ», ο ΠτΔ προσπαθούσε να πείσει να υπάρξει αναφορά σε απεσταλμένο στα συμπερά-
σματα, μέσω επαφών του με ηγέτες κρατών-μελών.

<<<<<<<

Σημαντική είναι και η
ανάγκη έκδοσης διάφο-
ρων εγχειριδίων για τον
έλεγχο και την ενίσχυση
υφιστάμενων οικοδομών.
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Του ΠΑΥΛΟΥ Κ. ΞΑΝΘΟΥΛΗ

Η επένδυση της Λευκωσίας στην Ευ-
ρωπαϊκή Ένωση, για ανάληψη ενερ-
γότερου ρόλου στο Κυπριακό και
κατά συνέπεια για εκδήλωση ου-
σιαστικής παρέμβασης προς την
Άγκυρα, περιορίζεται σημαντικά,
ως αποτέλεσμα των αποφάσεων
που δεν έλαβε η Σύνοδος Κορυφής,
η οποία ολοκληρώθηκε προχθές
Παρασκευή, στις Βρυξέλλες. Το Ευ-
ρωπαϊκό Συμβούλιο επανέλαβε τις
πάγιες θέσεις της Ε.Ε. στο Κυπριακό,
χωρίς όμως να δίνει στον Νίκο Χρι-
στοδουλίδη αυτά που προεκλογικά
και μετεκλογικά ζητούσε, σε σχέση
με τον διορισμό «ισχυρής πολιτικής
προσωπικότητας από το Ευρωπαϊκό
Συμβούλιο» και για διασύνδεση
«συγκεκριμένων» ευρωτουρκικών
ντοσιέ με το Κυπριακό, περιλαμ-
βανομένης της αναβάθμισης της
Τελωνειακής Ένωσης της Τουρκίας.
Αποφάσεις εκτιμάται ότι θα μπορούν
ενδεχομένως να δρομολογηθούν
τον Οκτώβριο, στην επόμενη τα-
κτική Σύνοδο Κορυφής της Ε.Ε.,
αναλόγως των εξελίξεων που θα
καταγραφούν στις επαφές του γ.γ.
ΟΗΕ, στο περιθώριο της Γενικής

Συνέλευσης, τον Σεπτέμβριο, που
θα αποτελέσει πυξίδα για τις Βρυ-
ξέλλες. Σε κάθε πάντως περίπτωση,
οι ευρωπαϊκές αποφάσεις, ακόμη
κι αν ικανοποιήσουν σε κάποιο βαθ-
μό τη Λευκωσία, θα στερούνται
ενός ουσιαστικού χρονικού ορίζοντα
υλοποίησης, σε σχέση με την άσκη-
ση της όποιας ευρωπαϊκής επιρροής
προς την Τουρκία, για δρομολόγηση
συνολικής διευθέτησης στο Κυ-
πριακό. Κύκλοι στις Βρυξέλλες, οι
οποίοι μίλησαν στην «Κ» υπό την
αίρεση τήρησης της ανωνυμίας
τους, επεσήμαναν ότι από τον προ-
σεχή Νοέμβριο-Δεκέμβριο «η Ε.Ε.
κατεβάζει ουσιαστικά ρολά», αφού
εισέρχεται σε τροχιά ευρωεκλογών
και συνεπώς τα κράτη-μέλη και κυ-
ρίως «οι ισχυρές χώρες της Ε.Ε.

είναι μάλλον απίθανο να είναι σε
θέση να διαθέσουν χρόνο και ενέρ-
γεια για δρομολόγηση εξελίξεων
στο Κυπριακό». 

Και δη η Γερμανία, η οποία πέραν
από το γεγονός ότι έχει αρκετά εκα-
τομμύρια ψηφοφόρους τουρκικής
εθνικότητας, εξακολουθεί να θεωρεί
την Τουρκία ως «χώρα-κλειδί» για
τη διατήρηση «νηνεμίας» στο με-
ταναστευτικό. Προκειμένου να απο-
φευχθούν ανεπιθύμητες καταστά-
σεις εν μέσω της προεκλογικής εκ-
στρατείας και των ευρωεκλογών
του προσεχούς Ιουνίου. 

Με άλλα λόγια, «το τάιμινγκ»
δεν είναι με το μέρος της Λευκωσίας,
καθώς οι ευρωεκλογές θα δημιουρ-
γήσουν ως είθισται, ένα κενό στην
ευρωπαϊκή πολιτική σκηνή, με αφε-

τηρία τον προσεχή Νοέμβριο και
σημείο κατάληξης που θα υπερβαί-
νει τις ευρωεκλογές του Ιουνίου
2024, καθώς η νέα Κομισιόν δεν
πρόκειται να εγκαθιδρυθεί πριν
από το φθινόπωρο του επόμενου
έτους. 

Αυτό δεν σημαίνει βέβαια ότι
εάν επαναρχίσουν οι απευθείας
διαπραγματεύσεις για το Κυπριακό,
υπό τον ΟΗΕ, η Ε.Ε. θα είναι απού-
σα. Σε μια τέτοια περίπτωση, είναι
ήδη δεσμευμένη (Συμπεράσματα
2 Οκτωβρίου 2020) να διορίσει εκ-
πρόσωπο στις καλές υπηρεσίες του
γ.γ. ΟΗΕ, ως έπραττε μέχρι τώρα.
Εκπρόσωπος, ο οποίος θα διοριστεί
από την Κομισιόν και άρα θα «δίνει
λόγο» στην Κομισιόν (και όχι στο
Ευρωπαϊκό Συμβούλιο όπως ζητάει,

ή έστω ζητούσε, ο πρόεδρος Χρι-
στοδουλίδης). Η Κομισιόν, ωστόσο,
για ένα σημαντικό χρονικό διάστη-
μα, περίπου 9-10 μηνών, «δεν θα
είναι πλήρως ενεργοποιημένη σε
πολιτικό επίπεδο (not politically
fully functioned)», εξηγούσε κοι-
νοτική πηγή, παραπέμποντας με-
ταξύ άλλων και στις διαδικασίες
που θα πρέπει να δρομολογηθούν
μετά τις ευρωεκλογές, αρχικά με
την επιλογή νέου προέδρου και
την έγκρισή του από την Ευρω-
βουλή (θέση που επιθυμεί να δια-
τηρήσει η Ούρσουλα φον ντερ Λάι-
εν). Αλλά και στη «διαδικασία σχη-
ματισμού» νέου Κολεγίου Επιτρό-
πων, με την υποβολή προτάσεων
από τους ηγέτες των «27», την επι-
λογή των προτεινόμενων Επιτρό-

πων από τον νέο πρόεδρο της Κο-
μισιόν και τη δρομολόγηση των
απαραίτητων ακροάσεων, στο Ευ-
ρωπαϊκό Κοινοβούλιο. 

Όλα αυτά καθιστούν σαφές ότι
ακόμη και εάν επαναρχίσουν οι συ-
νομιλίες στο Κυπριακό, υπό τον
ΟΗΕ, και η Κομισιόν διορίσει δικό
της εκπρόσωπο, η πρώτη της προ-
τεραιότητα δεν θα βρίσκεται στην
επίλυση του προβλήματος. Και κυ-
ρίως δεν θα είναι σε θέση να ασκή-
σει την όποια επιρροή ενδεχομένως
διαθέτει, προς την κατεύθυνση της
Άγκυρας, προκειμένου να την πει-
θαναγκάσει να λύσει το Κυπριακό,
με τον τρόπο που επιδιώκει η Λευ-
κωσία. Το ίδιο ισχύει και για τα κρά-
τη-μέλη, και δη τα ισχυρά, τα οποία
θα έχουν κατά νου τον «νέο χάρτη
συσχετισμού δυνάμεων που θα σχη-
ματιστεί μετά τις ευρωεκλογές. Και
τον διαμοιρασμό της εξουσίας, κυ-
ρίως για τις θέσεις του προέδρου
της Κομισιόν, του προέδρου του
Ευρωπαϊκού Συμβουλίου, του επι-
κεφαλής του Ευρωπαϊκού Κοινο-
βουλίου και του υπάτου Εκπρόσω-
που της Ε.Ε.  

Η Λευκωσία πάντως προσδοκά
ότι στη Σύνοδο του ΝΑΤΟ, στο
Βίλνιους, στις 11-12 Ιουλίου, η Ε.Ε.
και κυρίως κράτη-μέλη, όπως η
Γερμανία, θα είναι σε θέση να εγεί-
ρουν ζήτημα Κυπριακού στις επα-
φές τους με τον Τούρκο Πρόεδρο
Ταγίπ Ερντογάν. Ωστόσο, οι εκτι-
μήσεις κύκλων των Βρυξελλών εί-
ναι μάλλον διαφορετικές, καθώς
θεωρούν ότι το μοναδικό θέμα
στην ατζέντα των όποιων ουσια-
στικών συναντήσεων των ισχυρών
της Ε.Ε. με τον Τούρκο πρόεδρο,
θα αφορά στην ένταξη της Σουηδίας
στη Βορειοατλαντική Συμμαχία.
Συνεπώς, όπως έλεγε κοινοτική πη-
γή στην «Κ» εκτιμάται ότι «περι-
θώρια για νουθεσίες και υποδείξεις
για άλλα ζητήματα, πλην του θέ-
ματος της Σουηδίας, δεν φαίνεται
να υπάρχουν». Σύμφωνα με τις ίδιες
πηγές, «κατά συνέπεια, είναι μάλλον
απίθανο να αποκρυσταλλωθεί ει-
κόνα για οποιοδήποτε άλλο ζήτημα,
αναφορικά με τη στάση της Άγκυ-
ρας, περιλαμβανομένου και του Κυ-
πριακού». Σημειώνεται ότι όπως εί-
χαμε δημοσιεύσει, στις πρώτες τη-
λεφωνικές επικοινωνίες με ηγέτες
κρατών-μελών, ο Ταγίπ Ερντογάν
–μετά την επανεκλογή του στην
προεδρία της Τουρκίας– απέφυγε
να τοποθετηθεί σε σχέση με το Κυ-
πριακό, κάτι που μεταφέρθηκε στη
Λευκωσία με διαφορετικές ερμη-
νείες, θετικές και αρνητικές.

ΑΡΘΡΟ /  Της ΤΑΣΟΥΛΑΣ ΚΑΡΑΪΣΚΑΚΗ

Η πολιτική ταυτότητα των γε-
νεών είναι ένα από τα πεδία
όπου η ανθρώπινη σκέψη

εκτίθεται σε στερεότυπα απρό-
σβλητα από την απαίτηση μιας δια-
φορετικής ερμηνείας. Ομως η πιο
βαθιά ριζωμένη από τις πολιτικές
αντιλήψεις σαν να κλονίστηκε μετά
τα αποτελέσματα των εκλογών της
21ης Μαΐου και της 25ης Ιουνίου.
Επειτα από χρόνια, η Ν.Δ. έλαβε
το υψηλότερο ποσοστό στις νεό-
τερες ηλικίες (17-34 ετών), που από
το 2012 κατείχε ο ΣΥΡΙΖΑ. Στις ίδιες
ηλικίες, καταγράφηκε αισθητή άνο-
δος, σε σχέση με το 2019, των πο-
σοστών των μικρών κομμάτων όχι
μόνο στα αριστερά, αλλά και στα
δεξιά του τόξου.

Οι πολιτικές μετακινήσεις, όλο
και πιο συχνά, σημειώνονται σε
μη στερεοτυπικά προσδιορισμένα
ηλικιακά σώματα, δείχνουν πρό-

σφατες μελέτες στην Ευρώπη και
στις ΗΠΑ. Και αυτό όχι μόνο διότι
δεν υφίσταται πλέον ένας βαθύς
διαχωρισμός μεταξύ των όλο και
πιο βραχύβιων γενεών, κι ας τις
ονοματίζουμε με γράμματα της αλ-
φαβήτου. Αλλά και διότι άλλες σο-
βαρές παράμετροι ρίχνουν τις ηλι-
κιακές ομάδες στο μεγάλο διαγε-
νεακό χωνευτήρι. Τα νεανικά κι-
νήματα που αναζωογονούν τα κοι-
νωνικά ύδατα δεν αρκούν για να
ερμηνεύσουν τις μεγάλες πολιτι-
σμικές αλλαγές που συνταράσσουν
τον ταχύρρυθμο τεχνολογικό κόσμο
μας, τον απειλούμενο παράλληλα
από την οικονομική αστάθεια, την
κλιματική κρίση, το ενδεχόμενο
ενός πυρηνικού πολέμου. Δηλαδή,
η παραδοχή ότι οι κοινωνίες αλλά-
ζουν επειδή οι άνθρωποι αλλάζουν
δεν συναρτάται πλέον αποκλειστικά
και μόνο με την ηλικία, αλλά και

με πλήθος άλλων παραγόντων,
όπως οι εμπειρίες ζωής, το περί-
γραμμα της εποχής που ζούμε και
εκείνης που οι άνθρωποι ενηλικιώ-
θηκαν (π.χ. χούντα, μεταπολίτευση,
οικονομική κρίση, πανδημία), τα
μεγάλα συμβάντα που κόβουν τον
χρόνο σε πριν και μετά, ό,τι συμ-
βαίνει στην υφήλιο (τρομοκρατικά
χτυπήματα, ισχυρά μεταναστευτικά
ρεύματα) και ωθεί τις κοινωνίες σε
συντηρητικότερες θέσεις. Ουδείς
αμφισβητεί τις ψυχολογικές διερ-
γασίες της γήρανσης που κάνουν
τους ανθρώπους περισσότερο αν-
θεκτικούς στην αλλαγή, πιο επιρ-
ρεπείς σε πολιτικές ιδέες οι οποίες
ελαχιστοποιούν την αβεβαιότητα
και προσφέρουν μια ψευδαίσθηση
ελέγχου. Ωστόσο, το στερεότυπο
δεν κάθεται πλέον καλά πάνω στην
περίπλοκη σήμερα βάση του. Και
για πρώτη φορά εν μέρει αμφισβη-

τείται εκείνο που για δεκαετίες
υποστήριζαν, σε παραλλαγές, οι
Βίσμαρκ, Ντισραέλι, Ρούζβελτ, Σο,
Κλεμανσό, Τσώρτσιλ κ.ά.: «Εάν στα
20 δεν είσαι προοδευτικός, δεν
έχεις καρδιά. Εάν στα 30 δεν είσαι
συντηρητικός, δεν έχεις μυαλό».

Ενα παράδειγμα του πόσο πολύ
οι ιστορικές συνθήκες καθορίζουν
τις πολιτικές θέσεις των όντων δίνει
έρευνα που δημοσιεύτηκε στους
Financial Times και μελετούσε τα
εκλογικά αποτελέσματα σε Ηνω-
μένο Βασίλειο και ΗΠΑ από το 1964
έως το 2022. Οι ανήκοντες σήμερα
στην ηλικιακή ομάδα των κρίσεων,
28-42 ετών, κατά τα φοιτητικά τους
χρόνια εμφανίστηκαν να είναι συν-
τηρητικότεροι των συνομηλίκων
τους σε παρελθούσες εποχές. Αυτό
στη συνέχεια άλλαξε.

Τα γηρατειά σήμερα δεν συν-
δέονται τόσο στενά όσο παλαιότερα

με τη στενοκεφαλιά, την πνευμα-
τική καχεξία, την ιδεολογική δυ-
σκαμψία. Αμερικανοί ερευνητές
(ομάδα Nick Danigelis, Πανεπιστή-
μιο Βέρμοντ) διαπίστωσαν ότι ομά-
δες ηλικιωμένων κινούνταν προς
φιλελεύθερες θέσεις με ταχύτερους
ρυθμούς από τους νεότερους, έδει-
χναν πιο ανεκτικοί, λιγότερο ακραί-
οι, πιο ανοιχτοί σε νέες ιδέες.

Η ζωή μας μεταβάλλεται ρα-
γδαία. Ρευστές παγκόσμιες ισορ-
ροπίες, νέα δεδομένα στα ανώγια
και στα κατώγια του διασυνδεδε-
μένου πλανητικού χωριού μας, κίν-
δυνοι και προκλήσεις στην Αγρια
Δύση των ταχύτατα εξελισσόμενων
αλγορίθμων ταρακουνούν βεβαι-
ότητες. Μετατοπίζουν τις θέσεις
των ανθρώπων προς την πρόοδο
ή τη συντήρηση, όμως χωρίς να
πλήττουν ακόμη, για τους περισ-
σότερους, τις βαθιές πολιτικές στα-

θερές τους. Οι κοινωνίες, στο σύ-
νολό τους σχεδόν, γίνονται προ-
οδευτικότερες σε θέματα φύλου,
φυλής, σεξουαλικότητας, προσω-
πικής ελευθερίας, αλλά παραμένουν
λίγο ώς πολύ σταθερές σε ζητήματα
που αγγίζουν τους σκληρούς ιδε-
ολογικούς πυρήνες τους. Γερμανική
μελέτη έδειξε πως αν είσαι προ-
οδευτικός στα 40 θα είσαι και στα
60, αν και λιγότερο προοδευτικός
από έναν 25άρη ομοϊδεάτη της επο-
χής. Μελέτες σε Βέλγιο και Πολωνία
(χώρες με διαφορετική ιστορική
συνέχεια μετά τον Β΄ Παγκόσμιο
Πόλεμο) επαλήθευσαν το μοτίβο.

Ισως, τελικά, εκείνη η ισχυρή
ιδεολογική ρίζα που φύτεψαν συν-
θήκες και εποχές μέσα στον καθένα,
και όχι ο τεμαχισμός του βαθμο-
λογίου της συντήρησης με βάση
τις γενιές, είναι που θέτει τα πράγ-
ματα στη νέα πολιτική τους τάξη.

Στον αέρα 
οι όροι 

εντολής του
«εκπροσώπου»

Το μεγαλύτερο στοίχημα που κα-
λείται να κερδίσει η Λευκωσία,
δεν είναι ο διορισμός ενός Ευ-
ρωπαίου εκπροσώπου στο Κυ-
πριακό (για τον οποίο άλλωστε
θα έχει λόγο και η Άγκυρα), αλλά
η διασύνδεση «συγκεκριμένων»
ευρωτουρκικών ντοσιέ, με την
επίλυση του Κυπριακού. Πηγή
στην έδρα της Ε.Ε. έλεγε στην
«Κ» ότι «ακόμη και εάν υποθετικά
θεωρήσουμε ότι αύριο αρχίζουν
οι απευθείας διαπραγματεύσεις
και κατ’ επέκταση αποφασίζεται
ο διορισμός ενός Ευρωπαίου επι-
σήμου στις καλές υπηρεσίες του
γ.γ. ΟΗΕ, το ζήτημα που θα πα-
ραμείνει εκκρεμές θα είναι οι
όροι εντολής του». Κατά πόσον
δηλαδή, ο εν λόγω Ευρωπαίος
εκπρόσωπος θα έχει ως όρους
εντολής τη διασύνδεση «συγ-
κεκριμένων» ευρωτουρκικών
ντοσιέ με την επίλυση του Κυ-
πριακού και κυρίως με τη δια-
σύνδεση της αναβάθμισης της
Τελωνειακής Ένωσης της Τουρ-
κίας, όπως διακαώς επιδιώκει η
Λευκωσία. Η αναβάθμιση της
Τελωνειακής Ένωσης αποτελεί
δε το βασικότερο τουρκικό αί-
τημα, καθώς εκτιμάται ότι θα
αποφέρει τεράστια οικονομικά
κέρδη σε όλες τις κατευθύνσεις
και κυρίως προς την Τουρκία,
δεδομένου ότι όπως υπολογίζεται
επισήμως, θα εκτοξεύσει τον
ευρωτουρκικό όγκο εμπορικών
συναλλαγών από 140 περίπου
δισεκατομμύρια ευρώ, σε 320
δισεκατομμύρια ευρώ, ετησίως.
«Αυτό λοιπόν που έχει σημασία»,
επανέλαβε η ίδια πηγή, «δεν
είναι τόσο το πρόσωπο που εν-
δεχομένως να διορισθεί ως εκ-
πρόσωπος της Ε.Ε., αλλά οι όροι
εντολής του», καθιστώντας σα-
φές ότι τίποτα από τα δύο δεν
μπορεί να αποφασισθεί εάν δεν
υπάρχει η σύμφωνη γνώμη των
μερών, άρα και της Τουρκίας, η
οποία επί του παρόντος –του-
λάχιστον– απορρίπτει κατηγο-
ρηματικά κάθε σκέψη για δια-
σύνδεση των ευρωτουρκικών
σχέσεων με την επίλυση του
Κυπριακού.

Κακό «τάιμινγκ» 
για εμπλοκή της Ε.Ε.

Στις ευρωεκλογές η προσοχή από τον Νοέμβριο - 
Περιορίζονται οι προοπτικές παρέμβασης προς Aγκυρα 

<<<<<<<

Οι ευρωεκλογές θα 
δημιουργήσουν ένα 
κενό στην ευρωπαϊκή
πολιτική σκηνή, καθώς
η νέα Κομισιόν δεν πρό-
κειται να εγκαθιδρυθεί
πριν από το φθινόπωρο
του επόμενου έτους.

Η Κομισιόν για ένα διάστημα περίπου 9-10 μηνών «δεν θα είναι πλήρως ενεργοποιημένη σε πολιτικό επίπεδο
εξηγούσε κοινοτική πηγή, παραπέμποντας μεταξύ άλλων και στις διαδικασίες που θα πρέπει να δρομολογη-
θούν μετά τις ευρωεκλογές, αρχικά με την επιλογή νέου προέδρου και την έγκρισή του από την Ευρωβουλή.

Στερεότυπο που ραγίζει
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Της ΜΑΡΙΝΑΣ ΟΙΚΟΝΟΜΙΔΟΥ

Τη στιγμή που ο Στέφανος Στεφάνου
έκανε άνοιγμα στην κοινωνία και
υποσχότανμία ευρύτερη κοινωνική
συμμαχία, προχωρώντας στο τολ-
μηρό –για το ΑΚΕΛ– βήμα αλλαγής
του λογότυπού του, ο Αλέξης Τσί-
πρας αποφάσιζε να μην επαναδιεκ-
δικήσει την προεδρία του ΣΥΡΙΖΑ.
Μία μέρα αργότερα, δημοσιοποι-
ούσε την απόφασή του από το Ζάπ-
πειο, αναλαμβάνοντας αφενός το
μερίδιο της ευθύνης του για τη με-
γάλη ήττα της τελευταίας εκλογικής
αναμέτρησης και ανοίγοντας αφε-
τέρου τον δρόμο της διαδοχής στο
κόμμα. Η πορεία του ΑΚΕΛ και του
ΣΥΡΙΖΑ σίγουρα δεν μπορούν να
ταυτιστούν, καθώς είναι διαφορε-
τικά τα μεγέθη τους, άλλη η ιστο-
ρική τους διαδρομή και η οργανω-
τική τους δομή, ωστόσο, αν κάτι
βγαίνει από τις τελευταίες εξελίξεις
είναι πως η ευρύτερη Αριστερά πιέ-
ζεται και ενδεχομένως να αμφι-
σβητείται διεθνώς. Τα δύο αριστερά
κόμματα σε Κύπρο και Ελλάδα αν-
τιλαμβάνονται πως θα πρέπει να
υπάρξουν–έστω και με διαφορετικό
τρόπο για το καθένα– αλλαγές, δια-
φορετικά οι εξελίξεις θα τα αναγ-
κάσουν σε αλλαγές ή ενδεχομένως
να τα προσπεράσουν. Το ερώτημα
βεβαίως στην περίπτωση του ΑΚΕΛ
είναι πόσο έτοιμοι είναι να κάνουν
ρηξικέλευθες αλλαγές, πόσο θέλουν
να εκσυγχρονιστούν και πόσο γεν-
ναιόδωροι θα φανούν σε αυτή την
ευρύτερη μερίδα του χώρου που
δεν ανήκει προφανώς στο ΑΚΕΛ
αλλά θέλει να έχει ρόλο και λόγο
σε μία ατζέντα πιο προοδευτική.

Μετά το λογότυπο τι;  
Το λογότυπο του ΑΚΕΛ αποτέ-

λεσε το κύριο σημείο συζήτησης

στα μέσα κοινωνικής δικτύωσης.
Αν τελικά υπάρχει σφυροδρέπανο
ή όχι στο καινούργιο σήμα, αν
υπήρξε αλλαγή στο χρώμα και τι
σηματοδοτεί αυτή η αλλαγή. Είτε
μικρές είναι, είτε μεγάλες οι αλλαγές
στο λογότυπο η σημειολογία είναι
αρκετή. Αρκετή για ένα κόμμα συν-
τηρητικό στις αλλαγές που φοβάται
να μη σταλεί το μήνυμα της αστι-
κοποίησής του ή της αποξένωσης
από τη μαρξιστική ιδεολογία. Πα-
ράλληλα όμως και δύσκολη να τύχει
αποδοχής εκ των έσω. Καθόλου
τυχαίο άλλωστε ότι μετά την πα-
ρουσίαση στελέχη έσπευδαν να
εξηγήσουν πως το λογότυπο του
κόμματος δεν εξαφανίζεται, αλλά
επί του παρόντος θα προβάλλεται
το νέο με το συγκεκριμένο, με το
σύνθημα «Με το βλέμμα στο μέλ-
λον». Το ερώτημα είναι αν ο Στέ-
φανος Στεφάνου είναι έτοιμος, πέ-
ραν από τις αλλαγές στη βιτρίνα –
ανακαινίζεται ήδη το κτίριο της
Εζεκία Παπαϊωάννου, με τα στελέχη
να έχουν ήδη μετακομίσει προσω-
ρινά στην ΠΕΟ και τη μερική αλ-
λαγή λογότυπου– για εκσυγχρονι-
σμό σε ιδέες και προτάσεις. 

Οι κύριες αλλαγές
Οι αλλαγές προφανώς θα περά-

σουν από τα συλλογικά σώματα,

ωστόσο συγκεκριμένες προτάσεις
φαίνεται ήδη να συζητούνται από
στελέχη και επικεντρώνονται στα
εξής: 

• Εκλογή του γενικού γραμματέα
από το συνέδριο και όχι από την
100μελή Κεντρική Επιτροπή.

• Μείωση του αριθμού του έμ-
μισθου προσωπικού που συμμετέχει
στα συλλογικά σώματα.

• Ποσόστωση γυναικών στα
συλλογικά σώματα, σε θέσεις- κλει-
διά και ενδεχομένως στα ψηφο-
δέλτια.

• Μετεξέλιξη των Νέων Δυνά-
μεων σε άλλον θεσμό που θα μπορεί
να λειτουργήσει επαρκώς, φέρνον-
τας ένα ευρύτερο ακροατήριο κον-
τά, το οποίο θα συμμετέχει επαρκώς
στις αποφάσεις, προτάσεις και δρά-
σεις του κόμματος.

Ομιλία με αποδέκτες
Σε αυτό το πλαίσιο προετοιμα-

σίας για τις αλλαγές που επίκεινται,
η ομιλία του Στέφανου Στεφάνου
είχε μηνύματα προς διάφορους
αποδέκτες: 

• Πρώτα και κύρια στα μέλη και
στελέχη του κόμματος που ανη-
συχούν ότι οι αλλαγές ισοδυναμούν
με αποϊδεολογικοποίηση του κόμ-
ματος, έκανε αναφορά στην ιστορία
και εξήγησε ότι ο Μαρξισμός επι-
βάλλει το κόμμα να ανοίξει στην
κοινωνία. 

• Μίλησε στην προοδευτική
διανόηση με την αναφορά στους
Πλουτή Σέρβα και Αδάμ Αδάμαντο,
υπονοώντας πως το κόμμα είναι
έτοιμο και να ανοίξειστην ευρύτερη
Αριστερά αλλά και να παραδεχτεί
λάθη του παρελθόντος. 

• Στο ευρύτερο ακροατήριο που
δεν ανήκει στο ΑΚΕΛ αλλά στήριξε
τον Ανδρέα Μαυρογιάννη, υπο-
γραμμίζοντας πως το κόμμα υιοθετεί
πλέον το πρόγραμμα διακυβέρνη-
σής του.

• Σε προσωπικότητες του χώρου
που –λόγω και των αργών διαδι-
κασιών του κόμματος– αμφισβη-
τούν την ετοιμότητα του ΑΚΕΛ για
αλλαγές. Σε αυτό το πλαίσιο έκανε
και την αναφορά ότι η προσπάθεια
δεν δρομολογείται σε πολιτικό κενό
αλλά έχει ορίζοντα πρώτα το 2024
και στη συνέχεια τις βουλευτικές
του 2026.

Οι παλιοί γνώριμοι
Η παρουσία του Ανδρέα Μαυ-

ρογιάννη αλλά και η αναφορά του
ότι το ΑΚΕΛ ανέκαθεν έκανε συ-
νεργασίες –η διατριβή του όταν
ήταν φοιτητής αφορούσε το ΑΚΕΛ–
θέλησε να στείλει το μήνυμα πως
το ευρύτερο ακροατήριο που στή-
ριξε τον κ. Μαυρογιάννη είναι μα-
ζικά παρόν σε αυτή τη νέα προ-
σπάθεια.

Παρόντες ήταν τα πρόσωπα που
είχαν παίξει ρόλο στο επιτελείο
πλην κάποιων εξαιρέσεων, πρό-
σωπα που είχαν στηρίξει την υπο-

ψηφιότητα Αχιλλέα Δημητριάδη
όπως οι Ερατώ Κοζάκου Μαρκουλ-
λή, Άδωνις Γιάγκου, Πόπη Αβραάμ,
οι οποίοι ανέκαθεν ήταν κοντά
στον προοδευτικό χώρο, αλλά και
πρώην στελέχη της ΕΔΕΚ όπως ο
πατέρας και υιός Κουτσοκούμνη
και Λεύκιος Δοράτης. Δεν υπήρξαν
ωστόσο οποιεσδήποτε εκπλήξεις
ή παρουσίες που θα έστελναν το
μήνυμα πως το ΑΚΕΛ είναι έτοιμο
να διαβουλευθεί με Κινήσεις και
Ομάδες Πολιτών.

Προφανώς πολλοί ήταν εκείνοι
που ήρθαν κοντά επειδή πίστεψαν
στην υποψηφιότητα Μαυρογιάννη,
ωστόσο μεγάλη μερίδα επέλεξε την
υποψηφιότητα Μαυρογιάννη είτε
ως το μη χείρον βέλτιστον είτε για
να δώσει μία τελευταία ευκαιρία
στο ΑΚΕΛ να ορθοποδήσει για να
προχωρήσει σε αλλαγές. Βάσει αυ-
τού, η παρουσία του κ. Μαυρογιάν-
νη έχει τη σημειολογία της,σίγουρα
όμως δεν είναι αρκετή. Το κόμμα
της Αριστεράς δεν έχει ακόμη ξε-
καθαρίσει πώς ακριβώς θα οδηγηθεί
στη νέα εποχή, με ποια όπλα και
με ποιο αφήγημα. Δεν έχει εξηγήσει
πώς ακριβώς θα απευθυνθεί σε
εκείνη την μερίδα της κοινωνίας
που βλέπει με επιφύλαξη το ΑΚΕΛ,
ούτε πώς θα τους εμπλέξει στη νέα
προσπάθεια. 

Δεν φαίνεται να έχει πείσει πλή-
ρως επί του παρόντος ότι δεν δια-
κατέχεται από φοβίες ή ανασφά-
λειες, αν ληφθεί υπόψη η επιφύλαξη
με την οποία αντιμετώπισαν την
πρωτοβουλία που ανέλαβαν πρό-
σωπα από τον ευρύτερο χώρο για
τη δημιουργία μιας μεγάλης πλατ-
φόρμας αλλά και το μήνυμα που
έστειλαν πως η ενδεχόμενη εξαγ-
γελία της πλατφόρμας πριν από τις
αλλαγές στο ΑΚΕΛ θα θεωρηθεί
εχθρική πράξη.  

Αλλαγές βιτρίνας ή ουσίας; 
Το ΑΚΕΛ υπόσχεται ανανέωση, ωστόσο, το ερώτημα είναι πόσο έτοιμο είναι για πραγματικό εκσυγχρονισμό

Ο Στέφανος Στεφάνου δεν θέλει να αποτελέσει τη σύντομη παρένθεση του
ΑΚΕΛ, όπως είχε παρομοιάσει προ ημερών ο Αρκάς τον Αλέξη Τσίπρα, και
υπογραμμίζει πως είναι έτοιμος για μεγάλες αλλαγές, ωστόσο, δεν έχει ξε-
καθαρίσει με ποιο τρόπο θα εμπλέξει την ευρύτερη κοινωνία.

<<<<<<

Στις αλλαγές εμπίπτουν
η ποσόστωση γυναικών,
μείωση της συμμετοχής
του έμμισθου προσωπι-
κού στα συλλογικά
όργανα και αλλαγή
των Νέων Δυνάμεων.



Συνέντευξη στον
ΑΝΤΡΕΑ ΚΗΜΗΤΡΗ

Το ΑΚΕΛ είναι κόμμα εξουσίας, δη-
λώνει σε συνέντευξή του στην «Κ»
ο γενικός γραμματέας της Κεντρικής
Επιτροπής του ΑΚΕΛ Στέφανος
Στεφάνου, ύστερα από το κάλεσμα
του κόμματος στον ευρύτερο προ-
οδευτικό χώρο για τη δημιουργία
μιας ισχυρής κοινωνικής συμμαχίας.
Θέτει ως πρώτο σταθμό τη διπλή
εκλογική αναμέτρηση του Ιουνίου
2024 με στόχο, όπως λέει, να κα-
ταγραφεί το ξεκίνημα μιας πορείας
ανόδου για το ΑΚΕΛ. Ο κ. Στεφάνου
αναφέρει ότι στόχος του ιδίου και
της ηγεσίας του κόμματος είναι να
επαναφέρουν το ΑΚΕΛ σε ποσοστό
γύρω στο 30%, «δείχνοντας» τις
βουλευτικές εκλογές του ’26. Δίνει
ιδιαίτερη έμφαση στο στοιχείο της
πολιτικής ατζέντας, διασυνδέοντας
αυτή την παράμετρο με το νέο σύν-
θημα του κόμματος «με το βλέμμα
στο μέλλον», το οποίο, όπως δη-
λώνει, στέλνει το μήνυμα ότι το
ΑΚΕΛ επικεντρώνεται στην πρό-
ταξη προοδευτικών και ρεαλιστικών
προτάσεων για σύγχρονα κοινωνικά
ζητήματα. Αναφέρεται, επίσης, σε
αλλαγές που προωθούνται εντός
ΑΚΕΛ, ώστε το κόμμα να γίνει πιο
αποτελεσματικό. 
–Συμπληρώνετε δύο χρόνια στην
ηγεσία του ΑΚΕΛ. Ποιο είναι το
όραμά σας για το κόμμα; 

–Ο στόχος και ο προσωπικός
και της ηγεσίας του κόμματος είναι
να επαναφέρουμε το ΑΚΕΛ εκεί
που παραδοσιακά ανήκει. Δηλαδή
ένα κόμμα με ποσοστό γύρω στο
30%, όχι γιατί είναι αυτοσκοπός
τα ποσοστά στην πολιτική, αλλά
όσο πιο ισχυρός είσαι στη Βουλή
και στην κοινωνία τόσο περισσό-
τερες δυνατότητες έχεις για πα-
ρέμβαση στα δημόσια πράγματα
του τόπου. 
–Σε ποια αναμέτρηση θα θέλατε
να δείτε αυτό το ποσοστό; 

–Αυτό δεν μπορώ να το καθο-
ρίσω, αλλά θα ήθελα στις βουλευ-
τικές του 2026 το ΑΚΕΛ να έχει μια
ισχυρή άνοδο. 
–Υπάρχει ο ισχυρισμός ότι το
ΑΚΕΛ βολεύεται στην αντιπολί-
τευση, ότι δεν θέλει να ξανακυ-
βερνήσει και ότι είναι κόμμα δια-
μαρτυρίας και όχι κόμμα εξουσίας.
Είναι λοιπόν στόχος του ΑΚΕΛ
να κυβερνήσει ξανά; 

–Ναι, ασφαλώς, γιατί χωρίς να
έχεις πρόσβαση στην κυβέρνηση
δεν μπορείς να καθορίζεις την πο-
ρεία του τόπου και του λαού. Ειδικά
στην Κύπρο που το σύστημα είναι
προεδρικό. Δεν αρκεί να είσαι ισχυ-
ρός στη Βουλή, διότι εκτελεστική
εξουσία είναι η προεδρία και η κυ-
βέρνηση. Και ασφαλώς το ΑΚΕΛ
είναι κόμμα εξουσίας. 
–Το κάλεσμα που απευθύνατε
για δημιουργία μιας ισχυρής κοι-
νωνικής συμμαχίας έχει ως απώ-
τερο στόχο να κερδηθούν οι προ-
εδρικές εκλογές του 2028;

–Ασφαλώς. Αλλά θα ήταν λάθος
να καθίσουμε να περιμένουμε τις
επόμενες προεδρικές εκλογές. Το
ΑΚΕΛ θα συνεχίσει με φάρο την
πολιτική ατζέντα που μαζί με άλλες
δυνάμεις και προσωπικότητες κα-
ταθέσαμε με την υποψηφιότητα
του Ανδρέα Μαυρογιάννη και θα

προσπαθήσουμε στον βαθμό που
μπορούμε να βάλουμε μπροστά αυ-
τή την προοδευτική ατζέντα. Η
δουλειά πρέπει να γίνεται κάθε
μέρα μέχρι το 2028. Ως πρώτοι στό-
χοι είναι οι εκλογές που είναι μπρο-
στά μας τον Ιούνιο του 2024. Μετά
είναι οι βουλευτικές. 
–Με ποιους θα κυβερνήσει το
ΑΚΕΛ; Ποιοι είναι οι εν δυνάμει
συνομιλητές ή και σύμμαχοί σας; 

–Αυτό έχει να κάνει και με την
προσέγγιση που μπήκε μπροστά
στις προεδρικές εκλογές. Ένα με-
γάλο μέρος της κοινωνίας δεν λει-
τουργεί διά μέσου των κομμάτων
αλλά μέσα από μια πολιτική ατζέν-
τα. Όπως έδειξαν οι προεδρικές
εκλογές, φυσικοί μας συνομιλητές
είναι όλος αυτός ο κόσμος, προσω-
πικότητες, οργανωμένα σύνολα,
κινήματα και κόμματα, που συμ-
μερίζονται την ίδια προοδευτική
ατζέντα, την οποία έχει και το ΑΚΕΛ,
σε μια σειρά από σημαντικά κεφά-
λαια. 
–Κάποτε γινόταν λόγος ότι κόμ-
ματα του Κέντρου είναι εν δυνάμει
σύμμαχοι του ΑΚΕΛ. Μετά όμως
από όσα έγιναν στις προεδρικές
εκλογές, πρέπει το ΑΚΕΛ να τρα-
βήξει μια γραμμή στα όρια των
σχέσεών του με αυτά τα κόμματα; 

–Δεν θα σταματήσουμε τον διά-
λογο και την προσπάθεια επίτευξης
συνεργασιών, αλλά έχει ενισχυθεί
το στοιχείο της πολιτικής ατζέντας.
Αν υπάρχει συνάφεια στα βασικά

ζητήματα, τότε σε αυτή τη βάση
μπορείς να χτίσεις συνεργασίες
και συμμαχίες. Αυτό για τις προ-
εδρικές εκλογές. Από εκεί και πέρα,
αντιλαμβάνεστε ότι στις βουλευ-
τικές εκλογές το κάθε κόμμα κα-
τεβαίνει από μόνο του. Όταν κα-
τέβεις και σε άλλο επίπεδο, για πα-
ράδειγμα εκλογές τοπικής αυτοδι-
οίκησης, υπάρχει ακόμη πιο ευρύ
πεδίο για συνεργασίες και τώρα το
ΑΚΕΛ θα επιχειρήσει να έχει συ-
νεργασίες στο επίπεδο της τοπικής
αυτοδιοίκησης, αλλά ανά δήμο και
όχι σε παγκύπρια βάση. 
–Άρα στις δημοτικές εκλογές θα
επιδιωχθούν συνεργασίες και με
άλλα κόμματα; 

–Και με κόμματα, και με ομάδες
πολιτών, και με προσωπικότητες.
Σχετικά με τα κόμματα δίνουμε έμ-
φαση σε αυτά με τα οποία παρα-
δοσιακά και ιστορικά είχαμε συ-
νεργασίες και κοινές πορείες. 
–Στις ευρωεκλογές είναι στόχος
του ΑΚΕΛ να είναι πρώτο κόμμα; 

–Δεν θέσαμε τέτοιο στόχο. Θέ-
λουμε να ενισχύσουμε το ποσοστό
μας και να εκλέξουμε και πάλι δύο
ευρωβουλευτές. Αν έρθουμε πρώτοι
καλώς, αλλά ξέρετε ότι η πολιτική
δεν είναι ποδόσφαιρο για να παίρ-
νεις το πρωτάθλημα. 
–Συνεπώς, ποιος είναι ο στόχος
του ΑΚΕΛ στη διπλή εκλογική
αναμέτρηση του 2024;

–Μας ενδιαφέρει οι εκλογές το-
πικής αυτοδιοίκησης και οι ευρωε-
κλογές να καταγράψουν ότι το
ΑΚΕΛ ξεκίνησε μια πορεία ανόδου. 
–Επιστρέφοντας στο κάλεσμά
σας για τη δημιουργία μιας κοι-
νωνικής συμμαχίας, είπατε ότι
στόχος είναι να δημιουργηθεί
μια νέα δομή, μια πολιτική πλατ-
φόρμα. Πώς θα λειτουργεί και
ποια θα είναι η σχέση της με το
ΑΚΕΛ; 

–Αν είχα έτοιμη τη λύση και
την έλεγα, που δεν την έχω, πολύ
πιθανό να μας έλεγαν κάποιοι ότι
έρχεστε να επιβάλετε μια αντίληψη
που εσείς έχετε και εμείς δεν θέ-
λουμε να κάνουμε αυτό το πράγμα.
Αναζητούμε, συζητώντας μαζί με
αυτούς τους ανθρώπους και βά-
ζοντας και τη δική μας εμπειρία,
μια απλή δομή μέσα από την οποία
να επιτύχουμε τον συντονισμό, τη
συνοδοιπορία, τη συμμετοχικότητα
σε πλαίσιο αλληλοσεβασμού. Είναι
άνθρωποι που εμπιστεύονται το
ΑΚΕΛ, όμως για δικούς τους λόγους
δεν θέλουν να ενταχθούν στο
ΑΚΕΛ. Στόχος είναι να χτίσουμε
αυτή τη σχέση την οποία στεγά-
ζουμε κάτω από τον τίτλο κοινω-
νική συμμαχία. Συνεπώς, το ΑΚΕΛ
είναι η μεγάλη, βασική και συγ-
κροτημένη πολιτική δύναμη και
δίπλα θα υπάρχει αυτό που ονο-
μάζουμε πλατφόρμα, που θα δίνει
τη δυνατότητα σε αυτές τις προ-
σωπικότητες και τις συλλογικότη-
τες να λειτουργήσουν.
–Θα έχουν συμμετοχή στα όργανα
του ΑΚΕΛ; 

–Το θέμα της συμμετοχικότητας
είναι κάτι το οποίο συζητούμε. Το
μέχρι πού θα φτάνει και πώς θα
διεκπεραιώνεται είναι κάτι που δεν
έχουμε ακόμη αποφασίσει. 
–Υπάρχει ορίζοντας κατάληξης
αυτού του διαλόγου; 

–Θα πρέπει να έχουμε μια αν-
τίληψη για το πώς θα λειτουργή-
σουμε σε αυτό το επίπεδο πριν από
τις διακοπές του καλοκαιριού. Πρέ-
πει να έχουμε το αποτέλεσμα της
συζήτησης με αυτούς τους ανθρώ-
πους για να περάσει η πρόταση
από την Κεντρική Επιτροπή για να
μπορέσουμε να προχωρήσουμε. 
–Γιατί πρέπει να κινηθούν δια-
δικασίες εντός ΑΚΕΛ; 

–Ενδεχομένως να υπάρχουν
πράγματα που το ΑΚΕΛ πρέπει να
κάνει προς αυτή την κατεύθυνση
για τα οποία να χρειάζονται κατα-
στατικές αλλαγές ή κανονισμοί για
να λειτουργήσει. Να φέρουμε ένα
παράδειγμα. Συμμετοχικότητα. Πεί-
τε ότι μια πρόταση που μπορεί να
καταλήξει, είναι κάποιοι εξ αυτών
να συμμετέχουν σε διαδικασίες που
γίνονται στο επίπεδο των καθοδη-
γητικών σωμάτων για να εκφράσουν
την άποψη που μπορεί να υπάρχει
σε αυτές τις δυνάμεις. Ακόμη και
γι’ αυτό χρειάζονται κάποιες κατα-
στατικές ή κανονιστικές αλλαγές.
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–Υπάρχει ανησυχία ότι αυτή η
πλατφόρμα μπορεί να μετεξε-
λιχθεί σε κόμμα; 

–Είτε κάνεις τέτοιες ενέργειες
είτε όχι, δεν μπορείς να πατρονά-
ρεις την πολιτική ζωή του τόπου.
Ούτε και είναι στον χαρακτήρα
του ΑΚΕΛ αυτό. Αν υπάρχει ομάδα
πολιτών ή μια συλλογικότητα που
θέλει να κατέλθει ως κόμμα, τότε
δεν μπορείς να το απαγορεύσεις.
Όμως, αν εσύ δείχνεις σεβασμό
και δίνεις δυνατότητα αξιοποίησης
των δικών σου δυνάμεων και των
δικών σου δυνατοτήτων σε μια
ομάδα πολιτών να προβάλλουν
και τη δική τους παρουσία και μαζί
να διεκδικείτε θέσεις, τότε αυτό
μπορεί να ελαχιστοποιεί τις πιθα-
νότητες κάποιος να διεκδικήσει
διέξοδο μέσα από τη δημιουργία
κόμματος. Θεωρώ ότι το ΑΚΕΛ δια-
θέτει εμπειρία, είναι ισχυρό και
γι’ αυτό δεν πρέπει να έχει τέτοιου
είδους φοβίες. 
–Οι νέες δυνάμεις ολοκλήρωσαν
τον κύκλο τους; 

–Όπως γνωρίζαμε τον θεσμό
μέχρι σήμερα, αυτός κλείνει τον

κύκλο του και πλέον ωρίμασαν
οι συνθήκες για διεύρυνση του
μετώπου των προοδευτικών δυ-
νάμεων. Είτε πρόκειται για μεμο-
νωμένες προσωπικότητες με ει-
δικό πολιτικό βάρος, είτε για κοι-
νωνικά κινήματα, κινήσεις ή προ-
σωπικότητες. Κάνοντας αυτή τη
συνολική συζήτηση θα δούμε πώς
εντάσσουμε τις Νέες Δυνάμεις σε
αυτό που ονομάζουμε κοινωνική
συμμαχία. Αυτό που θέλουμε να
κάνουμε είναι κάτι διαφορετικό
από αυτό που γινόταν μέχρι σή-
μερα.
–Άρα δεν θα ξανακούσουμε τον
όρο ΑΚΕΛ Αριστερά Νέες Δυνά-
μεις; 

–Δεν μπορώ να γνωρίζω επειδή
δεν το έχουμε συζητήσει ακόμα.
Επιπλέον, υπάρχουν και οι νομικές
προεκτάσεις στον εκλογικό νόμο.
Αλλά επειδή και τα ονόματα πολλές
φορές παίζουν ρόλο, θα το μετρή-
σουμε και αυτό. Θέλουμε να κά-
νουμε κάτι καινούργιο που να στη-
ρίζεται στην εμπειρία που έχουμε
και ενδεχομένως, όταν αυτό το
καινούργιο στεγαστεί κάτω από

ένα νέο όνομα, θα δίνει και την
πλήρη διάσταση της αλλαγής που
θέλουμε να κάνουμε. 
–Το νέο σύνθημα του ΑΚΕΛ είναι
«Με το βλέμμα στο μέλλον». Στέλ-
νει μήνυμα ότι θέλετε να αφήσετε
πίσω πτυχές του παρελθόντος
που βρίσκει μπροστά του το
ΑΚΕΛ και το δυσκολεύουν; Ή
ότι πλέον το ζητούμενο στην πο-
λιτική είναι να προτείνουμε λύ-
σεις για τα προβλήματα που υπάρ-
χουν; 

–Στη δική μας αντίληψη το πα-
ρελθόν πρέπει να λειτουργεί όπως
το καθρεφτάκι σε ένα αυτοκίνητο,
και βλέποντας πίσω να πηγαίνεις
μπροστά με ασφάλεια. Αξιοποιείς
τη θετική και την αρνητική εμ-
πειρία του παρελθόντος, για να
μπορέσεις να διατυπώνεις με πο-
λιτικούς όρους ολοκληρωμένες
προτάσεις για τον πολίτη και την
κοινωνία. Ήδη ξεκινήσαμε να το
εφαρμόζουμε με πιο οργανωμένο
τρόπο, πάρτε ως παράδειγμα τις
προτάσεις μας για το στεγαστικό. 
–Παρουσιάστηκε και ένα νέο λο-
γότυπο. 

–Το ΑΚΕΛ διατηρεί το έμβλημά
του. Βγαίνουμε μπροστά με ένα
νέο μότο, με υπογραφή ΑΚΕΛ και
αυτό θα συνοδεύει την προσπάθειά
μας τουλάχιστον μέχρι τις εκλογές
του ’24. 
–Τι αλλαγές να αναμένουμε από
το καταστατικό συνέδριο; 

–Θέλουμε να είμαστε πιο απο-
τελεσματικοί. Είναι καλές οι δη-
μοκρατικές διαδικασίες που ακο-
λουθούμε, αλλά είχαμε επισημάνει
την περίοδο των προεδρικών εκλο-
γών ότι είναι χρονοβόρες. Κάποιες
φορές χρειάζεται να κινείσαι πιο
γρήγορα. Οι νέες τεχνολογίες δί-
νουν τη δυνατότητα ώστε η επι-
κοινωνία με τη βάση να γίνεται
πιο γρήγορα, χωρίς όμως να μει-
ώνουμε τη δημοκρατία στο κόμμα.
Ένα άλλο θέμα που συζητήθηκε
τα τελευταία χρόνια είναι η εκλογή
του γενικού γραμματέα, αν θα
είναι από την Κεντρική Επιτροπή
ή από κάπου αλλού. Η λογική να
εκλέγεται από την Κεντρική Επι-
τροπή είναι για να λογοδοτεί σε
αυτή. Όμως θεωρούμε ότι υπάρ-
χουν οι δυνατότητες πάλι να λο-

γοδοτεί κάπου ο γενικός γραμμα-
τέας. αλλά ταυτόχρονα να διευ-
ρύνουμε ενδεχομένως τον κύκλο
εκείνων που ψηφίζουν για τον γε-
νικό γραμματέα.
–Τι θα μπορούσε να γίνει δηλαδή; 

–Θα μπορούσε για παράδειγμα
να ήταν απευθείας από το συνέ-
δριο. Αλλά όλα αυτά θα συζητη-
θούν και είναι υπό την αίρεση και
την άποψη του κομματικού συνό-
λου και στο τέλος και του κατα-
στατικού συνεδρίου. 
–Οι αναφορές στους Αδάμ Αδά-
μαντος και Πλουτή Σέρβα που
είχαν διαγραφεί από το κόμμα,
ποιο μήνυμα στέλνουν; 

–Ο Αδάμ Αδάμαντος, ο Πλουτής
Σέρβας όπως και άλλοι αξιωμα-
τούχοι του κόμματος της τότε επο-
χής, έχουν αφήσει το δικό τους
αποτύπωμα στη συλλογική προ-
σπάθεια για μια καλύτερη κοινω-
νία. Ειδικά οι δύο τους έκαναν
εξαιρετικό και ριζοσπαστικό έργο,
ακουμπώντας φυσικά στη δύναμη
που τους έδινε το ΑΚΕΛ. Στη δική
μας αντίληψη και οι δύο αποτελούν
μέρος της ιστορίας του ΑΚΕΛ. Στέλ-

νουμε το μήνυμα ότι εμείς τιμούμε
την ιστορία μας, τιμούμε τους αν-
θρώπους που δημιούργησαν την
ιστορία και θέλουμε να τη συνε-
χίσουμε. 
–Έγινε ή γίνεται κάποια συζήτη-
ση για αξιοποίηση του κ. Ανδρέα
Μαυρογιάννη; 

-Ο Ανδρέας Μαυρογιάννης δη-
μιούργησε ένα κεφάλαιο για τον
εαυτό του με την όλη του παρου-
σία στις προεδρικές εκλογές. Κα-
νείς δεν φανταζόταν, εκτός από
εμάς που βλέπαμε τη δυναμική,
ότι ο Ανδρέας Μαυρογιάννης, με
αξιώσεις, θα διεκδικούσε ακόμα
και εκλογή –και παραλίγο να τα
καταφέρουμε. Ο ίδιος έπεισε ότι
εναρμονίζεται πλήρως με αυτά
που έλεγε. Νέο πνεύμα, ήθος στην
πολιτική, ειλικρίνεια, επικέντρωση
στον στόχο για να λύνουμε προ-
βλήματα. Άρα αυτό το κεφάλαιο
σαφώς και θέλουμε να το αξιο-
ποιήσουμε στο πλαίσιο της δη-
μιουργίας μιας κοινωνικής συμ-
μαχίας. Και ασφαλώς ο Ανδρέας
Μαυρογιάννης είναι σε περίοπτη
θέση. 

Στέφανος Στεφάνου, γενικός γραμματέας ΑΚΕΛ 

Ασφαλώς και 
το ΑΚΕΛ είναι 

κόμμα εξουσίας 
Τριπλός στόχος του κόμματος η άνοδος το ’24, ένα ποσοστό 

γύρω στο 30% το ’26 και νίκη στις προεδρικές του ’28

Το ΑΚΕΛ ούτε πατρονάρει ούτε έχει φοβίες 

Δεν θα σταματήσουμε
την προσπάθεια επίτευ-
ξης συνεργασιών, 
αλλά έχει ενισχυθεί το
στοιχείο της πολιτικής
ατζέντας. Αν υπάρχει
συνάφεια στα βασικά 
ζητήματα, τότε μπορείς
να χτίσεις συμμαχίες.

Δεν έχω έτοιμη λύση για την πολιτική πλατφόρμα. Το συζητάμε με εν δυνάμει συνοδοιπόρους. Στόχος είναι
να χτίσουμε αυτή τη σχέση την οποία στεγάζουμε κάτω από τον τίτλο κοινωνική συμμαχία, αναφέρει στην
«Κ» ο γ.γ. του ΑΚΕΛ Στέφανος Στεφάνου.
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Συνέντευξη στον ΑΝΤΡΕΑ ΚΗΜΗΤΡΗ

Για μία αμιγώς πολιτική συζήτηση
συναντήσαμε τον υπουργό Εσω-
τερικών Κωνσταντίνο Ιωάννου στο
γραφείο του. Είναι από τα πρόσωπα
που κρίνονται τελευταίως ως τα πιο
πολιτικά από το υπουργικό σχήμα,
με τα αντανακλαστικά του γύρω
από το σχέδιο «Κτίζω» να συζη-
τούνται εντόνως. «Ο ΔΗΣΥ» λέει
στην «Κ» «έχει αποδείξει με έργο
ότι είναι μια σοβαρή πολιτική δύ-
ναμη και μια τέτοια σοβαρή παρά-
ταξη έχει να προσφέρει σε μια δια-
κυβέρνηση. Με αυτή την έννοια,
θεωρούσα και θεωρώ ότι ο ΔΗΣΥ
θα μπορούσε να μετέχει στην κυ-
βέρνηση». Αναγνωρίζει ότι έγιναν
λάθη σε αυτούς τους πρώτους μήνες
διακυβέρνησης, όμως τονίζει ότι
έχει παραχθεί ουσιαστικό έργο σε
πολύ σύντομο χρονικό διάστημα.
Μιλάει για τη σχέση του με τους
Νίκο Χριστοδουλίδη και Νίκο Ανα-
στασιάδη και απαντά στα σχόλια
για ταύτιση της νυν κυβέρνησης
με την προηγούμενη. Τονίζει ότι
κάποιοι προσπαθούν ακόμη να ανα-

τρέψουν το ΓεΣΥ και στέλνει μήνυμα
σε ΟΑΥ και την υπουργό Υγείας Πό-
πη Κανάρη.  

–Επικρατεί η άποψη ότι είστε ο
υπουργός αυτής της κυβέρνησης
με το μεγαλύτερο πολιτικό βάρος.
Γι’ αυτό σήμερα θα κάνουμε μια
συζήτηση πιο πολιτική, πέραν
από τα θέματα του χαρτοφυλακίου
σας. Πού τοποθετείτε τον εαυτό
σας πολιτικά; 

–Να διευκρινίσω, αν εννοείτε
πολιτικό βάρος την προηγούμενή
μου υπηρεσία δεκτό, αλλά θεωρώ
ότι κι άλλοι υπουργοί έχουν ανάλογο
πολιτικό βάρος. Σε ό,τι αφορά στο
πού τοποθετώ τον εαυτό μου πο-
λιτικά, πάντα ήμουν τοποθετημένος
στον χώρο του ΔΗΣΥ. Είμαι συνα-
γερμικός, αλλά ποτέ δεν είχα ορ-
γανική θέση, δεν υπήρξα μέλος, με
εξαίρεση την περίοδο που ήμουν
υπουργός, όταν συμμετείχα ex of-
ficio στα όργανα του κόμματος, στα
οποία παραμένω μέλος, θεωρητικά
τουλάχιστον ως πρώην υπουργός. 
–Δηλαδή και τώρα; 

–Οι πρώην υπουργοί συμμετέ-
χουν στο Ανώτατο Συμβούλιο του
ΔΗΣΥ. 

–Είστε μέλος του ΔΗΣΥ; 
–Ναι, είμαι μέλος του Συναγερ-

μού. Εξ όσων γνωρίζω δεν έχω δια-
γραφεί. 
–Δεν ενημερωθήκατε ότι έχετε
διαγραφεί ή ότι έχετε θέσει τον
εαυτό σας εκτός κόμματος; 

–Όχι. Δεν έλαβα καμία τέτοια
ενημέρωση. 
–Δεν το θεωρείτε πολιτική στρέ-
βλωση αυτό που συμβαίνει; Μέλη
του ΔΗΣΥ συμμετέχουν σε μια
κυβέρνηση, στην οποία ο ΔΗΣΥ
είναι αντιπολίτευση. 

–Δεν το βλέπω σαν στρέβλωση.
Θεωρώ ότι θα ήταν στρέβλωση αν
ήμουν ενεργό στέλεχος του Συνα-
γερμού και συμμετείχα στην κυ-
βέρνηση Χριστοδουλίδη. Δεν είμαι
ενεργό μέλος του Συναγερμού. Σε
πολιτικό επίπεδο, ως υπουργός πλέ-
ον, φροντίζω να κινούμαι θεσμικά
με γνώμονα το συμφέρον της πα-
τρίδας, μακριά από σκοπιμότητες
και ατζέντες. Είναι ωσάν να αγω-
νίζεσαι στην εθνική ομάδα της χώ-
ρας σου. Παίζεις για τη φανέλα, μα-
κριά από οπαδικές ή άλλες σχέσεις. 
–Εσείς ψηφίσατε στις εκλογές για
την ηγεσία του Συναγερμού; 

–Όχι. Απείχα. 

–Πώς σχολιάζετε τη θέση του
ΔΗΣΥ περί υπεύθυνης αντιπολί-
τευσης; Πιστεύετε ότι θα μπο-
ρούσε να είναι στην κυβέρνηση;  

–Εγώ θεωρούσα ή ευελπιστούσα,
ότι θα μπορούσε να ήταν μέρος
της κυβέρνησης. Ο ΔΗΣΥ έχει απο-
δείξει με έργο ότι είναι μια σοβαρή
πολιτική δύναμη και μια τέτοια σο-
βαρή παράταξη έχει να προσφέρει
σε μια διακυβέρνηση. Με αυτή την
έννοια, θεωρούσα και θεωρώ ότι
ο ΔΗΣΥ θα μπορούσε να μετέχει
στην κυβέρνηση. 
–Γνωρίζετε αν έχει γίνει νύξη από
μέρους του κ. Χριστοδουλίδη
προς την κα Δημητρίου για συμ-
μετοχή του Συναγερμού στην κυ-
βέρνηση; 

–Δεν γνωρίζω αν έχει γίνει κάτι
τέτοιο. Και ούτε νομίζω να γίνει. 
–Λέτε ότι ο ΔΗΣΥ μπορούσε να
είναι μέρος της κυβέρνησης. Αυτό
δεν θα ήταν μια πολιτική παρα-
δοξότητα; Έχασε τις εκλογές με
τον τρόπο που έχασε, άρα πώς
θα μπορούσε να είναι στην κυ-
βέρνηση; 

–Στον δεύτερο γύρο των εκλο-
γών γίνονται άλλες συμμαχίες.
Υπήρχαν δύο επιλογές. Η ηγεσία

του ΔΗΣΥ επέλεξε κατά συνείδηση.
Εγώ λέω ότι θα μπορούσε να στη-
ρίξει τον Νίκο Χριστοδουλίδη, που
οι πολιτικές του ήταν πιο κοντά σε
αυτές του ΔΗΣΥ παρά του Ανδρέα
Μαυρογιάννη. 
–Άρα με αυτό τον τρόπο λέτε θα
μπορούσε να είναι στην κυβέρ-
νηση. 

–Τότε ναι. Εκ των υστέρων, μπο-
ρεί και τώρα, μπορεί και σε κάποιους
μήνες, αν κρίνουν ότι μπορούν να
συμμετάσχουν. Αλλά είναι σεβαστή
η απόφαση της νέας ηγεσίας του
Συναγερμού να λειτουργήσουν ως
υπεύθυνη αντιπολίτευση. 
–Τονίσατε ότι λειτουργείτε θε-
σμικά μακριά από σκοπιμότητες
και ότι τηρείτε ίδια στάση με όλα
τα κόμματα. 

–Αντικρίζω την ηγεσία και τα
μέλη όλων των κομμάτων με σε-
βασμό και επιδιώκω να το δείχνω
εμπράκτως μέσα από την προδια-
βούλευση και τη συνεργασία. Για
εμένα αυτή η συμπεριφορά είναι
πολιτική στάση, δεν είναι σύνθημα.
Να σας φέρω ένα παράδειγμα για
το τι εννοώ. Όταν ήμουν υπουργός
του προέδρου Αναστασιάδη, είχα
πολύ καλή συνεργασία με το ΑΚΕΛ.

Ειδικά στην εφαρμογή του ΓεΣΥ,
ο πιο στενός κομματικός συνεργά-
της ήταν το ΑΚΕΛ, αλλά εγώ ήμουν
υπουργός του Αναστασιάδη. 
–Είναι και μια μομφή προς τον
ΔΗΣΥ αυτό που λέτε; Αναμένατε
περισσότερη στήριξη από τον
Συναγερμό; 

–Ήταν γνωστό ότι τότε στελέχη
του Συναγερμού δεν ήταν πολύ ζε-
στά στην ιδέα εφαρμογής του ΓεΣΥ
ή επιθυμούσαν αλλαγές στο ΓεΣΥ.
Υπήρχαν αντιδράσεις και διαφωνίες.
Αυτό, όμως, δεν σημαίνει ότι δεν
στήριξε και ο Συναγερμός την προ-
σπάθεια. Απλώς λέω ότι ο καλύτερός
μου συνεργάτης με εποικοδομητική
κριτική και με διάθεση να βοηθήσει
σε προβλήματα που παρουσιάζον-
ταν ήταν το ΑΚΕΛ. Εδώ να τονίσω
ακόμη μια φορά τη σημαντική στή-
ριξη που είχα από τον πρόεδρο
Αναστασιάδη τόσο στην εφαρμογή
του ΓεΣΥ, όσο και στη διαχείριση
της πανδημίας. 
–Θα λαμβάνετε τελικά μέρος στο
Ευρωπαϊκό Λαϊκό Κόμμα ή τελεί-
ωσε αυτό το θέμα; 

–Νομίζω προσωρινά έχει τελει-
ώσει αυτό το θέμα, αν και θα ήταν
ευχής έργον να μπορούσαμε να

λαμβάνουμε μέρος. Εγώ τουλάχι-
στον δεν έχω λάβει ποτέ πρόσκλη-
ση. Θεωρώ ότι θα ήταν πολύ ση-
μαντικό ως υπουργός Εσωτερικών,
να μετέχω στις διαδικασίες του
ΕΛΚ, ώστε να ενημερώνω την πιο
μεγάλη πολιτική δύναμη για τη
βοήθεια που χρειαζόμαστε σε ση-
μαντικά ζητήματα, όπως το μετα-
ναστευτικό, που είναι και από τα
πιο σημαντικά θέματα στην Ευ-
ρώπη. 
–Σας ενόχλησε η αντίδραση του
ΔΗΣΥ; 

–Όχι, δεν με ενόχλησε. Μπορώ
να καταλάβω τους λόγους πουυπήρ-
ξε αυτή η αντίδραση και είναι σε-
βαστή. 
–Έχετε επαφή με τον κ. Αναστα-
σιάδη; 

–Ναι, έχουμε επαφή. Βρεθήκαμε
δυο-τρεις φορές. Τον πρόεδρο Ανα-
στασιάδη τον σέβομαι. Είμαι ευ-
γνώμων που μου έδωσε την ευκαι-
ρία να υπηρετήσω τη χώρα μου
και μάλιστα σε μια σημαντική πε-
ρίοδο, και χαίρομαι που το πέρασμά
μου από το υπουργείο Υγείας ταυ-
τίστηκε με το ΓεΣΥ, τη μεγαλύτερη
μεταρρύθμιση στον τόπο. 
–Επικρατεί ένα μούδιασμα σχε-
τικά με το ξεκίνημα της κυβέρ-
νησης. Είχαν καλλιεργηθεί προσ-
δοκίες σε θέματα που έχουν να
κάνουν με το ύφος που εκπέμπει
μια κυβέρνηση και φαίνεται να
μην έχουν ικανοποιηθεί. Κυρίως
στο θέμα των διορισμών, ο πρό-
εδρος είχε υποσχεθεί άλλα πράγ-
ματα και τελικά ακολούθησε τα-
κτικές άλλων εποχών. 

–Μπορεί να έγιναν κάποια λάθη.
Είναι θεμιτό και κατανοητό. Είναι
μια νέα κυβέρνηση, προσπαθού-
σαμε να βρούμε τα πατήματά μας.
Ενώ δεν αναμένει κάποιος ουσια-
στικό έργο τις πρώτες εκατό μέρες,
εντούτοις έγινε ουσιαστικό έργο. 
–Υπάρχει η αίσθηση ότι ο πρό-
εδρος δίνει περισσότερη έμφαση
στην εικόνα παρά στην ουσία. 

–Όχι, εγώ διαφωνώ. Ο πρόεδρος
είναι αυτός που είναι. Και πριν, ως
υπουργός Εξωτερικών, και κατά
τη διάρκεια της προεκλογικής ήταν
πάντα κοντά στον κόσμο. Αυτό
είναι βασικό του χαρακτηριστικό.
Είναι ένα νέο μοντέλο διακυβέρ-
νησης. Το γεγονός ότι πάει σε διά-
φορες εκδηλώσεις και παρουσιά-
ζεται αρκετά, αυτός είναι ο τρόπος
λειτουργίας του Νίκου Χριστοδου-
λίδη και μέσω αυτού παίρνει και
τα μηνύματα από τον κόσμο. 
–Αν θα σχολιάζαμε τον κομματι-
κό-πολιτικό χάρτη, πιστεύετε ότι
υπάρχει κενό στον χώρο της κεν-
τροδεξιάς ή στον χώρο της κεν-
τροαριστεράς; 

–Στον χώρο της κεντροδεξιάς,
αν η ηγεσία του Συναγερμού αν-
ταποκριθεί στον ρόλο της δεν υπάρ-
χει θέση για άλλο κόμμα, διότι υπάρ-
χει το ΔΗΚΟ, ο Συναγερμός και
ακολούθως κάποιες ακραίες κατα-
στάσεις. Αναφορικά με την κεν-
τροαριστερά, θεωρώ ότι ναι, μπορεί
να υπάρξει κάτι νέο, διότι το ΑΚΕΛ
καλύπτει ένα συγκεκριμένο χώρο
της Αριστεράς και τα ποσοστά της
ΕΔΕΚ είναι χαμηλά. Θεωρώ ότι
υπάρχει ένα κομμάτι της Αριστεράς
που δεν εκπροσωπείται αυτή τη
στιγμή από κόμμα. 

Κωνσταντίνος Ιωάννου, υπουργός Εσωτερικών 

Πάντα ήμουν
στον χώρο του ΔΗΣΥ
Η κυβέρνηση Χριστοδουλίδη δεν αποτελεί συνέχεια του Αναστασιάδη, 

υπάρχει διαφορά στον τρόπο σκέψης και λειτουργίας 

–Σας ανησυχεί η τόση ταύτιση
Χριστοδουλίδη – Αναστασιάδη; 

–Εγώ διαφωνώ ότι υπάρχει ταύ-
τιση. Ταύτιση υπάρχει με την έννοια
ότι ο Νίκος Χριστοδουλίδης υπηρέ-
τησε στην κυβέρνηση Αναστασιάδη
για σχεδόν δέκα χρόνια. 
–Αισθάνεστε ότι η κυβέρνηση Χρι-
στοδουλίδη είναι συνέχεια της
κυβέρνησης Αναστασιάδη; 

–Όχι, όχι. Είναι πολύ διαφορετικά
τα πράγματα. Και ο τρόπος λειτουρ-
γίας, και ο τρόπος σκέψης, διότι
γνωρίζω πολύ καλά τον Νίκο Χρι-
στοδουλίδη. Ξέρουμε καλά ο ένας
τον άλλο και βλέπω τον τρόπο που
λειτουργεί ως πρόεδρος πλέον. Είναι
πολύ διαφορετικός από τον τρόπο
που λειτουργούσε ο πρόεδρος Ανα-
στασιάδης. 
–Βλέπουμε διαφωνίες ανάμεσα
στην κυβέρνηση και τα συνεργα-
ζόμενα κόμματα σε σημαντικά ζη-
τήματα όπως αυτό των εκποιήσε-
ων. Πώς γίνεται ο συντονισμός; 

–Για όλα τα ζητήματα γίνεται
διαβούλευση με όλα τα κόμματα.
Είναι θεμιτό και λογικό να υπάρξουν
διαφωνίες είτε από συνεργαζόμενο
κόμμα είτε από κόμμα της αντιπο-

λίτευσης. Όσον αφορά τις σχέσεις
με τα τρία συνεργαζόμενα κόμματα,
έχει μπει ένα πλαίσιο συντονισμού.
Γίνονται σε εβδομαδιαία βάση συ-
σκέψεις στο Προεδρικό με στελέχη
της κυβέρνησης. 
–Αναφερόμαστε όμως σε σημαν-
τικά ζητήματα. Δεν προβληματίζει
αυτή η πολυφωνία; Δεν θα έπρεπε
πρώτα το κυβερνητικό στρατό-
πεδο να βγάζει ενότητα και ακο-
λούθως να αναζητεί συμμαχίες
για πλειοψηφίες στη Βουλή; 

–Συμφωνώ, όμως μην ξεχνάτε
ότι τα τελευταία χρόνια οι κυβερ-
νήσεις στηρίζονταν από ένα ή δύο
κόμματα και ήταν πιο εύκολο να
γίνει ο συντονισμός. Άρα ο συντο-
νισμός τριών κοινοβουλευτικών
κομμάτων είναι πιο δύσκολος γιατί
μπορεί να υπάρχουν διαφορετικές
απόψεις. Όμως, στο τέλος της ημέ-
ρας, ο πρόεδρος της Δημοκρατίας
είναι που λαμβάνει τις αποφάσεις.
Άρα, αν διαφέρουν οι απόψεις του
προέδρου από ένα ή δύο συνεργα-
ζόμενα κόμματα ή από ένα κόμμα
της αντιπολίτευσης, τότε ο πρόεδρος
της Δημοκρατίας μπορεί, αν το επι-
θυμεί, να προχωρήσει με τη δική

του θέση. Ο πρόεδρος είναι που κυ-
βερνά. Ο κόσμος είναι αυτόν που
εξέλεξε. 
–Χρειάζεται όμως πλειοψηφία στη
Βουλή. 

–Σίγουρα, γι’ αυτό χρειάζονται
διεργασίες στη Βουλή για να πείσεις
για το δικό σου αφήγημα αυτούς
που διαφωνούν. 
–Πώς χτίστηκε η σχέση σας με
τον Νίκο Χριστοδουλίδη; Λίγοι εί-
δαν να έρχεται ο διορισμός σας. 

–Υπηρετήσαμε στο ίδιο Υπουρ-
γικό Συμβούλιο. Αναπτύξαμε μια
φιλία. Εγώ δεν είχα ανάμειξη στην
προεκλογική εκστρατεία, όπως δεν
είχα ανάμειξη στην προεκλογική
εκστρατεία ούτε με τον ΔΗΣΥ, παρά
το ότι προσωπικά έκανα αυτό που
όφειλα σχετικά με τον ΔΗΣΥ. Έθεσα
τον εαυτό μου στηδιάθεση του προ-
έδρου του Δημοκρατικού Συναγερ-
μού και του επιτελείου του στις
αρχές της προεκλογικής περιόδου,

αλλά αυτή η συνεργασία δεν προ-
χώρησε. Μετά, όταν ο Νίκος Χρι-
στοδουλίδηςεξελέγη πρόεδρος, μού
έκανε πρόταση να υπηρετήσω στο
υπουργείο Εσωτερικών και παρά
το γεγονός ότι είχα δηλώσει ότι δεν
έχω πρόθεση να αναμειχθώ ξανά
στην πολιτική, ήρθε η πρόταση, το
σκέφτηκα και απάντησα καταφα-
τικά, γιατί είναι ένα υπουργείο με
πολλές προκλήσεις. 
–Αναφορικά με το υπουργείο Υγεί-
ας, θα θέλατε να στείλετε κάποιο
μήνυμα στην κα Κανάρη; 

–Έχω μια ευαισθησία με το
υπουργείο Υγείας. Είναι ένας τομέας
που με ενδιαφέρει ακόμα. Πολέ-
μησα για να εδραιωθεί το ΓεΣΥ. Με
λυπεί που βλέπω να συμβαίνουν
τον τελευταίο ενάμιση χρόνο πολλά
και διάφορα στον χώρο της υγείας.
Γίνονται προσπάθειες ακόμη από
κάποιους να ανατρέψουν τη φιλο-
σοφία του ΓεΣΥ και οφείλουμε να
σταθούμε βράχοι έναντι αυτής της
κατάστασης. Από την άλλη, υπάρ-
χουν προβλήματα στο ΓεΣΥ και ο
ΟΑΥ οφείλει με την καθοδήγηση
του υπουργείου Υγείας και της
υπουργού, να αρχίσει με χρονο-

διαγράμματα και συγκεκριμένες
ενέργειες να λύνει αυτά τα προ-
βλήματα. Διαφορετικά όσοι θέλουν
να αλλάξουν τη φιλοσοφία του ΓεΣΥ
θα βρουν ως πρόφαση αυτά τα προ-
βλήματα. Τις θέσεις αυτές τις γνω-
ρίζει η κα Κανάρη και μέχρι στιγμής
χειρίζεται πολύ καλά τα θέματα
του υπουργείου. 
–Θεωρείτε ότι η διάσκεψη για τις
πρώτες εκατό μέρες προσέθεσε
κάτι, ή μπορούσε να αποφευχθεί; 

–Δεν μπορούσε να αποφευχθεί
διότι ήταν κάτι που είχε πει ο πρό-
εδρος Χριστοδουλίδης ότι θα το
έκανε. Τώρα σε επίπεδο εντυπώσεων
ο καθένας κρίνει με βάση τις προσ-
δοκίες του. Πιστεύω ότι το έργο θα
αρχίσει να φαίνεται σύντομα. Αυτή
τη στιγμή μπαίνουν τα θεμέλια και
σιγά σιγά θα αρχίσει να φαίνεται
και το οικοδόμημα. Όμως, μην ξε-
χνάμε ότι η κυβέρνηση μόλις ανέ-
λαβε έπρεπε να διαχειριστεί το πολύ
δύσκολο θέμα με τις κυρώσεις από
ΗΠΑ και Βρετανία. Αν οι χειρισμοί
δεν ήταν αυτοί που έγιναν, οι συ-
νέπειες μπορεί να ήταν ενδεχομένως
και καταστροφικές για την οικονομία
της χώρας. 

Η σχέση με τον Χριστοδουλίδη και το μήνυμα προς την υπ. Υγείας

«Εθεσα τον εαυτό μου στη διάθεση του τότε προέδρου του Δημοκρατικού
Συναγερμού και του επιτελείου του στις αρχές της προεκλογικής περιόδου,
αλλά αυτή η συνεργασία δεν προχώρησε» λέει ο υπουργός Εσωτερικών.

Με λυπεί που βλέπω να
συμβαίνουν τον τελευ-
ταίο ενάμιση χρόνο πολ-
λά και διάφορα στον χώ-
ρο της υγείας. Γίνονται
προσπάθειες ακόμη από
κάποιους να ανατρέ-
ψουν τη φιλοσοφία του
ΓεΣΥ και οφείλουμε να
σταθούμε βράχοι έναντι
αυτής της κατάστασης.

«Σε πολιτικό επίπεδο, ως υπουργός πλέον, φροντίζω να κινούμαι θεσμικά με γνώμονα το συμφέρον της πατρίδας, μακριά από σκοπιμότητες
και ατζέντες. Είναι ωσάν να αγωνίζεσαι στην εθνική ομάδα της χώρας σου» λέει στην «Κ» ο υπουργός Εσωτερικών Κωνσταντίνος Ιωάννου.
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Σ τη διάρκεια της προεκλογικής
περιόδου ο σημερινός πρό-
εδρος της Δημοκρατίας στή-

ριξε την πολιτική του στο Κυπριακό
στην πρόθεσή του να εμπλέξει την
Ευρωπαϊκή Ένωση (Ε.Ε.) πιο ου-
σιαστικά στη διαδικασία επανά-
ληψης των διαπραγματεύσεων. Με-
τά την εκλογή του στην προεδρία
του κράτους, ο κ. Χριστοδουλίδης
διεκπεραιώνει επίμονα την πολιτική
αυτή με επισκέψεις στις Βρυξέλλες
και σε σημαντικές ευρωπαϊκές πρω-
τεύουσες. 

Χωρίς να υποτιμώ τη χρησιμότητα
της προσπάθειας για εμπλοκή της
Ε.Ε. στο Κυπριακό, και την ώς τώρα
πολύτιμη πολιτική υποστήριξή της,
πιστεύω πως ο διορισμός υψηλό-
βαθμου Ευρωπαίου απεσταλμένου
για το Κυπριακό δεν θα είναι ικανός
να λειτουργήσει ως καταλύτης για
την επίτευξη λύσης. Και τούτο για
τους πιο κάτω λόγους. 

Από την ένταξη της Κύπρου το 2004,
ακόμα και πριν από αυτή, η Ε.Ε.
ήταν ενεργά παρούσα στην προ-
σπάθεια επίλυσης του προβλήματος
με την κατά καιρούς μόνιμη εδώ
παρουσία ειδικών απεσταλμένων
της για το Κυπριακό. Το 1994, ο
τότε πρόεδρος της Επιτροπής Ζακ
Ντελόρ όρισε τον κ. Σερζ Αμπού
ως εκπρόσωπό του στο πρόβλημα.
Το 2012, ο επίσης πρόεδρος της
Ευρωπαϊκής Επιτροπής κ. Ζαν
Κλοντ Γιούνκερδιόρισε τον κ.Πίτερ
Βαν Νούφελ ως εκπρόσωπό του
στο ίδιο θέμα. Το 2015 ο κ. Νούφελ
επαναδιορίστηκε στην ίδια θέση.
Κορύφωση της Ευρωπαϊκής εκπρο-
σώπησης στο Κυπριακό υπήρξε η
παρουσία της κας Φεντερίκα Μογ-
κερίνι, του κ. Ζαν Κλοντ Γιούνκερ
και του αντιπροέδρου της Επιτρο-
πής κ. Φρανς Τίμερμαν στις δια-
πραγματεύσεις για το Κυπριακό
τόσο στην Γενεύη όσο και στο Κραν
Μοντανά. 

O διορισμός Ευρωπαίου απεσταλ-
μένου για το Κυπριακό μικρή συμ-
βολή στην προσπάθεια επίλυσης
του θα έχει, καθότι ο οποιοσδήποτε
απεσταλμένος –ακόμη και μια προ-
σωπικότητα όπως η Άγγελα Μέρ-
κελ– δεν μπορεί να ασκήσει ικα-
νοποιητική επιρροή στα μέρη για
να επιδείξουν, στο πλαίσιο πάντα
των αποφάσεων και ψηφισμάτων
του ΟΗΕ, την αναγκαία μετριοπά-
θεια και τόλμη που απαιτεί το χρο-

νίζον πρόβλημά μας. Ο πιο ουσια-
στικός λόγος για τον οποίο ο διο-
ρισμός ενός τέτοιου Ευρωπαίου
απεσταλμένου δεν θα είχε αποτέ-
λεσμα είναι γιατί μέχρι σήμερα η
Ε.Ε. δεν έχει επιτύχει ικανοποιητικό
επίπεδο συνοχής ώστε να εκφράζει
μιαενιαία γραμμή στηνπροσέγγιση
δυσεπίλυτων προβλημάτων της
εποχής μας. Η επίγνωση απόμέρους
των άμεσα εμπλεκόμενων μερών,
ιδιαίτερα της Τουρκίας, ότι η Ε.Ε.
στερείται ενιαίας γραμμής ακυρώνει
σε μεγάλο βαθμό τη δυνατότητά
της να δράσει αποτελεσματικά.

Ας μη μας διαφεύγει άλλωστε πως
σημαντικές χώρες της Ένωσης
όπως Γερμανία, Ισπανία, Ιταλία,
Ολλανδία, πιθανόν και άλλες, δια-
τηρούν πολύ σημαντικά επιμέρους
συμφέροντα με την Τουρκία που
τους υπαγορεύουν να συνεχίσουν
μια πολύ μετριοπαθή, σχεδόν χλια-
ρή στάση απέναντι στη γείτονα
χώρα ακόμα και όταν η ίδια, καθ’
ομολογία των Ευρωπαϊκών Θεσμών,
παραβιάζει εξόφθαλμα το διεθνές
δίκαιο. Πολλές χώρες –εταίροι μας
στην Ένωση– συνεχίζουν χωρίς
ταλαντεύσεις την παροχή γιγαν-
τιαίας στρατιωτικής βοήθειας στην
Τουρκία που, αξιοποιώντας αυτήν
ακριβώς τη βοήθεια απειλεί με
ακρωτηριασμό την Ελλάδα και την

Κύπρο, την ίδια δηλαδή την ευρω-
παϊκή επικράτεια. Πρόσθετος λόγος
για τον οποίο η Τουρκία επιδεικνύει
την πρωτοφανή ασέβεια και περι-
φρόνηση στους ευρωπαϊκούς θε-
σμούς είναι η δυνατότητα που έχει
να εκβιάζει την Ευρώπη, επικαλού-
μενη τη μεταναστευτική κρίση,
που συνιστά σοβαρή απειλή για
τις ευρωπαϊκές κοινωνίες. Πέρα
από τα πιο πάνω, ηΕ.Ε. δεν φαίνεται
να διαθέτει οποιαδήποτε σημαντική
εμπειρία στον τομέα επίλυσης διε-
θνών διαφορών, εφόδιο αναγκαίο
για την επιτυχία μιας τέτοιας προ-
σπάθειας. Η ιστορία διδάσκει πως
η Ένωση ουδέποτε αναμείχθηκε
ενεργά και αποφασιστικά σε οποι-
οδήποτε διεθνές πρόβλημα. 

Σε αντίθεση με την Ε.Ε., οι ΗΠΑ
είχαν εμπλακεί σε πλειάδα δυσεπί-
λυτων διεθνών προβλημάτων, με
σημαντική ενίοτε επιτυχία, όπως η
αποκατάσταση των σχέσεων Ισραήλ
– Αιγύπτου το 1978, η συμφωνία ει-
ρήνευσης Ισραηλινών – Παλαιστι-
νίων στο Καμπ Ντέιβιντ τη δεκαετία
του ’90, η περίφημη συμφωνία Good
Friday το 1998 στο Ιρλανδικό, η
συμφωνία των Πρεσπών μεταξύ Ελ-
λάδας-ΠΓΔΜ, η οριοθέτηση της ΑΟΖ
μεταξύ Ισραήλ και Λιβάνου, η συμ-
φωνία αποκατάστασης σχέσεων
του Ισραήλ με αραβικές χώρες με

τη γνωστή πλέον Συμφωνία του
Αβραάμ, που συμβάλλει καθοριστικά
στην προοπτική αποκατάστασης
της ειρήνης σε ολόκληρη τη Μέση
Ανατολή. Στις μέρες μας βρίσκεται
σε εξέλιξη η μεσολαβητική προσπά-
θεια των ΗΠΑ για αποκατάσταση
των σχέσεων Σαουδικής Αραβίας
και Ισραήλ.

Δεν χρειάζονται άλλα παραδείγματα
για να τεκμηριωθεί η άποψη πως
οι ΗΠΑ διαθέτουν την αναγκαία
εμπειρία και –κυρίως– το πολιτικό
και οικονομικό εκτόπισμα και κύρος
για να είναι αποτελεσματικές στην
όποια διαμεσολαβητική εμπλοκή.
Λαμβάνοντας υπόψη τη σταθερή
προσήλωση της Ουάσιγκτον στη
λύση Ομοσπονδίας στο Κυπριακό,
όπως προβλέπεται από τον ΟΗΕ,
πιστεύω ότι αξίζει να μελετηθεί
σοβαρά από την πλευρά μας το εν-
δεχόμενουποβολήςαιτήματος προς
τις ΗΠΑ για διορισμό ειδικού αν-
τιπροσώπου του Αμερικανού προ-
έδρου για το Κυπριακό.

Δεν προσπερνώ αβίαστα τις επι-
φυλάξεις που μπορεί να εγείρει ένα
τέτοιο ενδεχόμενο, δεδομένων των
εύλογων συνειρμών που εξακολου-
θεί να προκαλεί η «αμερικανοποί-
ηση» του Κυπριακού, λόγω ενστά-
σεων που οφείλονται σε ιστορικούς

κυρίως λόγους. Πιστεύω όμως ότι
ο αδιαμφισβήτητος πια δυτικός
προσανατολισμός της χώρας μας
και η διαχρονικά σθεναρή υποστή-
ριξη των ΗΠΑ στη λύση της Ομο-
σπονδίας όπως προβλέπεται από
τα ψηφίσματα του Συμβουλίου
Ασφαλείας του ΟΗΕ, αμβλύνει κάθε
φοβική αντίδραση ή ανησυχία που
παραπέμπει στην ψυχροπολεμική
περίοδο.

Βασική προϋπόθεση επιτυχίας του
εγχειρήματος είναι η από μέρους
μας επίδειξη σοβαρότητας και αξιο-
πιστίας στα όσα διακηρύττουμε
και προ παντός στα όσα υλοποιούμε.
Εκτιμώ πως ένα τέτοιο αίτημα θα
τύχει ακόμα πιο μεγάλης προσοχής
από πλευράς ΗΠΑ, αν η πλευρά
μας αντιμετωπίσει με σεβασμό και
αυτοπεποίθησητο σύνοικο στοιχείο
της τ/κ κοινότητας. 

Η παρουσία μιαςδιακεκριμένηςαμε-
ρικανικής πολιτικής προσωπικό-
τητας, η οποία να εκπροσωπεί τον
ίδιο τον Αμερικανό πρόεδρο, θα
έδινε την δυνατότητα στην αμερι-
κανική διπλωματία, που ήδη εμ-
πλέκεται ενεργά στο θέμα αποκα-
τάστασης των ελληνοτουρκικών
σχέσεων, να ασχοληθεί ακόμα πιο
ενεργάκαι με το δικό μας πρόβλημα.
Είμαι βέβαιος ότι όλοι θα συμφωνούν

ότι η ΗΠΑ είναι η μόνη ίσως χώρα
που μπορεί να ασκήσει την επιρροή
της προς την τουρκική κυβέρνηση
κατά τρόπο ακόμα πιο ουσιαστικό
και αποτελεσματικό. Επίσης, λόγω
ακριβώς του ειδικού πολιτικού, δι-
πλωματικού και οικονομικού εκτο-
πίσματος που διαθέτουν, είναι σε
θέση να συνομιλούν πειστικά με
όλα τα ενδιαφερόμενα μέρη, περι-
λαμβανομένου ιδίως του ΟΗΕ στο
πλαίσιο του οποίου αναζητούμε τη
λύση του προβλήματός μας.

Η σημερινή κατάσταση στην Κύπρο
δεν είναι θέμα που επηρεάζει μόνο
τις σχέσεις Ε/κ – Τ/κ και Ελλάδας
– Τουρκίας. Στις σημερινές συν-
θήκες του νέου διπολικού κόσμου
που προέκυψε μετά την εισβολή
της Ρωσίας στην Ουκρανία, το Κυ-
πριακό αποκτά νέα, ευρύτερη γε-
ωπολιτική διάσταση, που αξίζει να
μελετηθεί σε όλο της το εύρος και
βάθος. 

Οι πιο πάνω σκέψεις διατυπώνονται
με αγωνία για το μέλλον της Κύ-
πρου, ιδιαίτερα μετά την επανε-
κλογή στην Προεδρία της Τουρκίας
του κ. Ερντογάν, ενός ηγέτη που
δεν αποκρύβει πλέον τις φιλοδοξίες
του για τη μεγάλη Τουρκία του 21ου
αιώνα. Αυτές ακριβώς τις προθέσεις
επιβεβαίωσε για μία ακόμη φορά
και στη διάρκεια της πρόσφατης
παράνομης επίσκεψης του στην
ευρωπαϊκή Κύπρο, πατρώα γη Ελ-
ληνοκυπρίων και Τουρκοκυπρίων.

Για να προλάβω τυχόν επιφυλάξεις
από οπουδήποτε, δηλώνω κατη-
γορηματικά ότι υπήρξα ανέκαθεν
και παραμένω προσηλωμένος στο
ευρωπαϊκό όραμα καθώς και θια-
σώτης του ρόλου που μπορεί να
διαδραματίσει η Ε.Ε. στην προσπά-
θεια για επίτευξηενός συμβιβασμού
στην Κύπρο, ώστε να γίνει χώρα
ασφάλειας και ευημερίας για όλους
τους νόμιμους κατοίκους της. Παρά
ταύτα εξακολουθώ να πιστεύω βα-
θιά ότι στην παρούσα συγκυρία,
ένεκα γεωπολιτικών, οικονομικών
και άλλων παραγόντων, ο ρόλος
που μπορούν να διαδραματίσουν
οι ΗΠΑ μπορεί να αποδειχθεί μο-
ναδικά καταλυτικός για το μέλλον
της ιδιαίτερης μας πατρίδας.

Ας προβληματιστούμε όλοι μας.

Ο κ. Μάριος Ηλιάδης είναι πρώην
υπουργός.

Να στραφούμε στις ΗΠΑ για διορισμό απεσταλμένου
Του ΜΑΡΙΟΥ ΗΛΙΑΔΗ

Ούτως ή άλλως η Ευρωπαϊκή Ένωση είναι παρούσα στο Κυπριακό, πλην όμως δεν διαθέτει το πολιτικό εκτόπισμα της Ουάσιγκτον.

Του ΓΙΑΝΝΗ ΕΛΑΦΡΟΥ

Πώς θα μπορούσαμε να προβλέ-
ψουμε την ποιότητα των κρασιών
που θα βγουν από τον φετινό τρύγο;
Είναι δυνατό να έχουμε γνώση εκ
των προτέρων για τις αποφάσεις
που θα λάβει τους επόμενους μήνες
ένα δικαστήριο; Πώς θα μπορούσαμε
να γνωρίζουμε τον βαθμό επικιν-
δυνότητας να εμφανίσει ένας άν-
θρωπος καρδιαγγειακά προβλήματα
και ποιες επιλογές θα τον βοηθού-
σαν; Και ακόμα, είναι το ιστορικό
των μετεωρολογικών δεδομένων
μια καλή βάση για την πρόγνωση
του καιρού; Aπάντηση και  σε αυτές
τις ερωτήσεις φιλοδοξεί να δώσει
η τεχνητή νοημοσύνη.

Το πώς μπορεί να αξιοποιηθεί η
τεχνητή νοημοσύνη και τι αλλαγές
προκαλούνται στην καθημερινή
ζωή και σε όλα τα επιστημονικά πε-
δία θα παρουσιάσει ο Δημήτρης
Μπερτσιμάς, καθηγητής στη Σχολή
Διοίκησης Sloan στο Τεχνολογικό
Ινστιτούτο της Μασαχουσέτης (MIT),
στις καλοκαιρινές εκδηλώσεις του
Ελληνικού Ινστιτούτου Προηγμένων
Μελετών (HIAS), που πραγματοποι-
ούνται στην Αθήνα στις 3-7 Ιουλίου,
με κύριο στόχο τη δημιουργία γε-
φυρών μεταξύ επιστημόνων και και-
νοτόμων της διασποράς και της Ελ-
λάδας. Μια γεύση, πάντως, αυτών
μοιράστηκε μαζί μας. 

Η ποιότητα του κρασιού είναι
κάτι εξαιρετικά ιδιαίτερο και συ-

νάρτηση πολύ ξεχωριστών χαρα-
κτηριστικών: γεύση, άρωμα, χρώμα
κ.ά. Ταυτόχρονα, σχετίζεται με συγ-
κεκριμένα φυσικά και καιρικά χα-
ρακτηριστικά στην περιοχή όπου
βρίσκονται οι αμπελώνες. «Αναπτύ-
ξαμε ένα σύστημα μηχανικής μά-
θησης που διευκολύνει τις επιλογές
κρασιού. Συνδυάσαμε τις τιμές των
κρασιών από πολλά προηγούμενα
έτη, με βάση τον συλλογισμό πως
η τιμή ακολουθεί σε μεγάλο βαθμό
την ποιότητα. Συσχετίσαμε με συ-
στηματικό τρόπο μια σειρά από φυ-
σικά μεγέθη, όπως θερμοκρασία,
βροχοπτώσεις, άλλοι φυσικοί δείκτες
που επιδρούν», λέει στην «Κ» ο κ.
Μπερτσιμάς. Με τον τρόπο αυτό
καταγράφηκε με ποιους κλιματο-
λογικούς συνδυασμούς σε κάποια
συγκεκριμένη περιοχή το κρασί
έχει υψηλότερη ποιότητα. «Είναι
χαρακτηριστικό πως το Wine
Spectator, ένα εξειδικευμένο
αμερικανικό περιοδικό για το
κρασί, χρησιμοποιεί την
εφαρμογή μας», σημειώνει
ο καθηγητής του ΜΙΤ.  

Ακόμη πιο πολύπλοκη
μοιάζει η πρόβλεψη των απο-
φάσεων ενός δικαστηρίου.
«Πήραμε τις αποφάσεις του Ανω-
τάτου Δικαστηρίου των ΗΠΑ πολ-
λά χρόνια πίσω. Αφού τις επεξερ-
γαστήκαμε τις περάσαμε σε μηχα-
νική μάθηση και προσπαθήσαμε
να προβλέψουμε τις αποφάσεις
του επόμενου διαστήματος. Στο

ίδιο ερώτημα κλήθηκε να απαντήσει
και μια ομάδα από ειδικούς. Το απο-
τέλεσμα είναι εντυπωσιακό: Η τε-
χνητή νοημοσύνη είχε καλύτερα

ποσοστά πρόβλεψης κατά περί-
που 15%. Δεν ήταν τέλεια, είχε
ένα ποσοστό επιτυχίας περίπου
75%, αλλά πήγε καλύτερα
από την ομάδα των ανθρώ-

πων επιστημόνων», σχο-
λιάζει ο κ. Μπερτσιμάς. 

Ο τομέας της υγείας
είναι εξαιρετικά κρίσιμος.
«Είναι γνωστό πως η πι-

θανότητα να εμφανίσει κάποιος
καρδιολογικά προβλήματα σχετίζεται
με τα επίπεδα χοληστερίνης, σακ-
χάρου και άλλων παραγόντων. Με
βάση αυτές τις μετρήσεις, μπορούμε
να υπολογίσουμε τον κίνδυνο καρ-
διακής προσβολής ή άλλης ασθένειας
και να δούμε τι πρέπει να κάνει»,
εξηγεί ο καθηγητής του ΜΙΤ. Το πιο
σημαντικό σε αυτό το πεδίο είναι
πως η πρόβλεψη πρέπει να συνο-
δεύεται από την παρέμβαση. «Με
τον τρόπο αυτό μπορούμε να πάμε
σε προσωποποιημένη ιατρική, σε
εξειδικευμένη ατομικά θεραπεία»,
συμπληρώνει. 

«Η πρόβλεψη του καιρού από τη
μετεωρολογία σήμερα απαιτεί να
λύνουμε πολύ δύσκολες διαφορικές
εξισώσεις. Εάν αντί γι’ αυτό χρησι-
μοποιούμε δεδομένα από το παρελ-
θόν μπορούμε να πάρουμε πιθανόν
καλύτερες απαντήσεις. Εάν μάλιστα
συνδυάσουμε τις δύο μεθόδους,
τότε το επίπεδο των προγνώσεων
γίνεται πολύ πιο αξιόπιστο», τονίζει
ο κ. Μπερτσιμάς, περνώντας σε
έναν άλλον τομέα. «Eτσι θα μπο-
ρούμε να πάρουμε αποφάσεις για
το πότε πρέπει να εκκενώσουμε μια
περιοχή, λόγω ενός τυφώνα στις
ΗΠΑ ή μιας πυρκαγιάς στην Ελλά-
δα», αναφέρει. Με αξιοποίηση δε-
δομένων από το παρελθόν οι επι-
στημονικές ομάδες επιχειρούν να
προβλέψουν το μέλλον και να λάβουν
τα ανάλογα μέτρα. «Παρουσιάζουμε
εφαρμογές τεχνητής νοημοσύνης

σε ασυνήθιστους τομείς για να δεί-
ξουμε ότι είναι ικανή για τα πάντα.
Είναι σημαντικό να δει κανείς πώς
πράγματα που είναι πολύ ποιοτικά,
όπως το άρωμα ενός κρασιού και η
απόφαση ενός δικαστηρίου, μπο-
ρούν να ποσοτικοποιηθούν», υπο-
γραμμίζει.

Στα μαθήματα που θα γίνουν
στις εκδηλώσεις του HIAS καλούνται
φοιτητές από όλα τα επιστημονικά
πεδία: φυσικές επιστήμες, νομική,
ιατρική, μηχανικοί. Μέχρι τώρα
έχουν δηλώσει συμμετοχή πάνω
από 1.700 άτομα, οι 400 διά ζώσης.
«Στόχος μας είναι να κινητοποι-
ήσουμε τους νέους. Να τους δώσου-
με έναυσμα για να μάθουν πώς μπο-
ρούμε να χρησιμοποιήσουμε τους
αλγορίθμους». Και ποιος αποφασίζει;
«Ο άνθρωπος, όχι οι αλγόριθμοι. Ο
γιατρός θα αποφασίσει για τη θε-
ραπεία, όχι η μηχανή. Σε κάποια
πράγματα οι μηχανές είναι καλύτε-
ρες, όπως στους υπολογισμούς. Αλλά
ο άνθρωπος μπορεί να θέτει τις σω-
στές ερωτήσεις», σημειώνει ο κ.
Μπερτσιμάς και προσθέτει πως η
τεχνητή νοημοσύνη μπορεί να επι-
δράσει σε όλες τις επιστήμες, μπορεί
να αλλάξει και την εκπαίδευση. «Στο
πανεπιστήμιο του μέλλοντος θα
μπορούσε να υπάρχει μια αρχική
οριζόντια εκπαίδευση όλων των ει-
δικοτήτων στη χρήση της τεχνητής
νοημοσύνης, στο ίδιο αμφιθέατρο»,
καταλήγει ο διακεκριμένος Eλληνας
επιστήμονας.

Ρομπότ γιατροί και οινολόγοι
Εφαρμογές τεχνητής νοημοσύνης, που προβλέπουν μέχρι και την ποιότητα του κρασιού, παρουσιάζονται στην Αθήνα

Καθηγητής στη Σχολή Διοίκησης
Sloan στο Τεχνολογικό Ινστιτούτο της
Μασαχουσέτης (MIT), ο κ. Μπερτσι-
μάς θα αναφερθεί στην αξιοποίηση
της τεχνητής νοημοσύνης και στις αλ-
λαγές που είναι προ των πυλών, τόσο
σε επίπεδο καθημερινότητας όσο και
στο επιστημονικό πεδίο.

<<<<<<

«Ο άνθρωπος αποφασί-
ζει, όχι οι αλγόριθμοι.
Ο γιατρός θα αποφασίσει
για τη θεραπεία, όχι η
μηχανή. Το ζητούμενο
είναι η σωστή συνεργα-
σία», λέει ο Δημήτρης
Μπερτσιμάς.
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Ο Κωνσταντίνος Καραμανλής
είχε κάποτε πει το αλησμό-
νητο «έξω πάμε καλά», υπό
το φως της στήριξης που του
παρείχε ο Γάλλος ηγέτης Βα-
λερί Ζισκάρ Ντ’ Εστέν, ο οποί-

ος «είχε βάλει πλάτη» στην προσπάθεια της
Ελλάδας για ένταξη στην Ευρωπαϊκή Ένωση,
το 1981. Η φράση του Καραμανλή, «έξω
πάμε καλά», έμεινε στην ιστορία αντανα-
κλώντας τη θετική εικόνα που η Ελλάδα
άρχισε να σχηματίζει στα χρόνια της με-
ταπολίτευσης, στο εξωτερικό, σε αντίθεση
με τη δύσκολη εικόνα στο εσωτερικό της
χώρας, που αναζητούσε ακόμη τα πατήματά
της. Στην Κύπρο του 2023, τα πράγματα
είναι πολύ διαφορετικά. «Μέσα», στο εσω-
τερικό δηλαδή, τείνει να επικρατήσει η ει-
κόνα ότι πάμε καλά, συνεπεία της επικοι-
νωνιακής διαχείρισης της κυβέρνησης. Και
δημιουργείται η εντύπωση ότι η πρωτοβουλία
του προέδρου Χριστοδουλίδη στο Κυπριακό,
για ενεργότερη εμπλοκή της Ε.Ε., με διορισμό
«ισχυρής πολιτικής προσωπικότητας από

το Ευρωπαϊκό Συμβούλιο» και για διασύν-
δεση «συγκεκριμένων» ευρωτουρκικών
ντοσιέ με την επίλυση του εθνικού προ-
βλήματος, αποδίδει καρπούς. Ωστόσο, τα
πρόσφατα Συμπεράσματα που εξέδωσε το
Ευρωπαϊκό Συμβούλιο δεν προσεγγίζουν
κανένα από τους δύο αυτούς στόχους που
έθεσε ο Νίκος Χριστοδουλίδης. Αν μάλιστα
κάποιος μπει στον κόπο να διαβάσει τα
Συμπεράσματα και τα αντιπαραβάλει με
τους εξαγγελθέντες στόχους του προέδρου
της Δημοκρατίας, θα διαπιστώσει ότι η
πραγματικότητα δεν είναι αυτή που επι-
κοινωνεί με δηλώσεις και διαρροές η Λευ-
κωσία. Τα Συμπεράσματα, λοιπόν, υπενθυ-
μίζουν τις πάγιες θέσεις της Ε.Ε. για συνολική
διευθέτηση του Κυπριακού προβλήματος,
σύμφωνα με τα σχετικά ψηφίσματα του
Σ.Α., τις αρχές της Ε.Ε. και το κεκτημένο.
Στο κείμενο που εγκρίθηκε ομόφωνα από
τους «27», η Ε.Ε. καλεί για ταχεία επανέναρξη
διαπραγματεύσεων και δηλώνει έτοιμη να
διαδραματίσει, με όλα τα μέσα που διαθέτει,
ενεργό ρόλο στη στήριξη της διαπραγμα-

τευτικής διαδικασίας, υπό τα Ηνωμένα
Έθνη. Παράλληλα, ο Γιοσέπ Μπορέλ θα
υποβάλει έκθεση για τον στρατηγικό προ-
σανατολισμό των ευρωτουρκικών σχέσεων,
κάτι που παραπέμπεται πιθανότατα τον
Οκτώβριο. Δεν χρειάζεται λοιπόν να είναι
κάποιος ειδήμων του Κυπριακού για να δια-
πιστώσει ότι ούτε διορισμό ισχυρής πολιτικής
προσωπικότητας έχει δρομολογήσει το Ευ-
ρωπαϊκό Συμβούλιο, ούτε υπάρχει κάποια
διασύνδεση των ευρωτουρκικών ντοσιέ
και δη της αναβάθμισης της Τελωνειακής
Ένωσης της Τουρκίας με την επίλυση του
προβλήματος, στην Κύπρο. 

Κι όμως, ο πρόεδρος Χριστοδουλίδης
δήλωσε «ικανοποιημένος» από τα Συμπε-
ράσματα. Αν και δεν πήρε τίποτα από όσα
δήλωσε ότι διεκδικεί. Είτε λοιπόν ο πρόεδρος
δεν διεκδίκησε ποτέ αυτά που έλεγε, κάτι
που δεν μπορώ καν να διανοηθώ. Είτε προ-
σπαθεί να διαχειριστεί επικοινωνιακά, το
εμφανές πέρασμά του κάτω από τον πήχη
τον οποίο για μια ακόμη φορά τοποθέτησε
σε ύψος μεγαλύτερο των δυνατοτήτων του. 

Αυτό όμως που ξεπερνά ακόμη κι αυτή
την επικοινωνιακή μπανανόφλουδα είναι
η γραπτή δήλωση της Λευκωσίας για την
τηλεφωνική επικοινωνία Χριστοδουλίδη –
Όλαφ Σολτς. Στην κυβερνητική λοιπόν δή-
λωση, αναφέρεται ότι ο πρόεδρος Χριστο-
δουλίδης «ευχαρίστησε τον καγκελάριο της
Γερμανίας για τη στήριξη που παρέχει στην
πρωτοβουλία του για επανέναρξη των δια-
πραγματεύσεων και για το ρόλο που η Γερ-
μανία διαδραματίζει προς αυτή την κατεύ-
θυνση»! Αυτό που «ξέχασε» να επισημάνει
η κυβέρνησή μας και το οποίο καθιστά
άστοχη και παραπλανητική –αν μη τι άλ-
λο– τη γραπτή της δήλωση, είναι ότι η Γερ-
μανία και ο ηγέτης της Όλαφ Σολτς ήταν
αυτοί που μπλόκαραν κάθε σκέψη για πε-
ρίληψη αναφοράς στα Συμπεράσματα, για
διορισμό ευρωπαϊκής πολιτικής προσωπι-
κότητας στο Κυπριακό και για διασύνδεση
του προβλήματος με ευρωτουρκικά ντοσιέ.
Το Βερολίνο δηλαδή ήταν αυτό που έσβησε
τα όνειρα της Λευκωσίας εδώ και δέκα
μέρες, στην COREPER, υποδεικνύοντας ότι

μια τέτοια αναφορά θα ήταν αντιπαραγωγική,
διότι ενδέχεται να προκαλούσε την αντί-
δραση του Ερντογάν. Άρα, στην πραγμα-
τικότητα, στη Σύνοδο Κορυφής, η κυβέρνηση
Χριστοδουλίδη όχι μόνο κατάπιε τα Συμ-
περάσματα που μαγείρεψαν οι Γερμανοί,
χωρίς να ικανοποιηθούν τα αιτήματά της,
αλλά εξέφρασε και «ικανοποίηση» διά του
ίδιου του προέδρου της Δημοκρατίας. Ενώ,
ευχαρίστησε με γραπτή, δημόσια δήλωση
και αυτόν που μπλόκαρε τις κυπριακές επι-
διώξεις, τον καγκελάριο Όλαφ Σολτς,! Και
ο λόγος για τον οποίο συμπεριφέρθηκε με
τον τρόπο αυτό η κυβέρνηση είναι προφα-
νής. «Παίζει μπάλα» μόνο «μέσα». Ενδια-
φέρεται δηλαδή μόνο για την εσωτερική
κατανάλωση. Αντί να επιδιώκει να πηγαίνει
καλά στο εξωτερικό. Και ως αποτέλεσμα,
η κυβερνητική μηχανή δημιουργεί «μέσα»
την πλασματική εντύπωση ότι «σκίζουμε».
Αλλά, στην πραγματικότητα «έξω δεν πάμε
καλά». Καθόλου καλά! 

«Εξω δεν πάμε καλά», καθόλου καλά…
Tου ΠΑΥΛΟΥ Κ. ΞΑΝΘΟΥΛΗ

xanthoulis.pavlos@gmail.com 

Πολλά μπορούμε να πούμε για το αποτέλεσμα
των ελληνικών εκλογών. Με πιο πρόσφατη
την παραίτηση του Αλέξη Τσίπρα από την
ηγεσία του ΣΥΡΙΖΑ, με ένα διάγγελμα που
του πρόσθεσε πολιτικό ανάστημα και διέσωσε,
την υστάτη έστω, την καταρρακωμένη εικόνα

της Αριστεράς. Έχω την άποψη όμως πως αν επικεντρωθούμε
στους πρωταγωνιστές των εκλογών είναι σαν να αγνοούμε
τον ελέφαντα στο δωμάτιο. Που δεν είναι άλλος από τον
θρίαμβο της ακροδεξιάς, η οποία όχι μόνο αναγεννήθηκε
μέσα από τις στάχτες της αλλά έβαλε στη Βουλή των Ελλήνων
το νεοναζιστικό μόρφωμα της Χρυσής Αυγής από την πίσω
πόρτα. Γιατί τι άλλο από μασκαρεμένη Χρυσή Αυγή είναι
το κόμμα Σπαρτιάτες; Και ποια άλλη απόδειξη χρειάζεται
από τα όσα η τηλεοπτική κάμερα του Alpha κατέγραψε στο
δικηγορικό γραφείο του εκπροσώπου Τύπου των Σπαρτιατών
Χάρη Κατσιβαρδά, όπου υπήρχαν στοίβες βιβλία με τον δι-
κτάτορα Παπαδόπουλο, τον Χίτλερ, τη ναζιστική σβάστικα
και τον Ιωάννη Μεταξά; Αν ούτε αυτά τα πειστήρια είναι
αρκετά, τότε ας ακούσουμε τον καταδικασμένο από την
ελληνική δικαιοσύνη Ηλία Κασιδιάρη, ο οποίος σε ένα πα-
ραλήρημα για το δημιούργημά του, τους Σπαρτιάτες, αναφέρει
μεταξύ άλλων: «Χαιρετίζω αυτή τη νίκη ως ένας απλός αγ-
γελιοφόρος της εθνικής ιδέας και αναφωνώ με υπερηφάνεια
το Νενικήκαμεν. Έπειτα από τέσσερα πέτρινα χρόνια σε
φυλακές υψίστης ασφαλείας αισθάνομαι και εγώ την ίδια
μοιραία κόπωση, την ίδια απερίγραπτη εξάντληση με τον
ημεροδρόμο του Μαραθώνα. Είμαι και εγώ έτοιμος να κα-
ταρρεύσω, αλλά θα παραμείνω όρθιος, θα ανακτήσω τις δυ-
νάμεις μου και θα επανέλθω στο επίκεντρο της πολιτικής
ζωής, ενισχυμένος και αναβαθμισμένος». 

Όχι μόνο επιστρέφει δριμύτερος λοιπόν, αλλά και ανα-
βαθμισμένος. Ενδυόμενος τον αντισυστημικό μανδύα, ο
οποίος φαντάζει γελοίος βεβαίως στους δημοκρατικά σκε-
πτόμενους πολίτες –αλλά δυστυχώς δεν ισχύει το ίδιο για
τους νέους. Αυτή η διάσταση πιστεύω είναι και η πιο ανη-
συχητική από τα όσα συνέβησαν την περασμένη Κυριακή
στην Ελλάδα. Μια διάσταση που ανέδειξε η Μαριλένα Ζίγκα,
στο εξαιρετικά ενδιαφέρον άρθρο της στην Καθημερινή,
«Σπαρτιάτες: Κάθε κλικ στο TikTok τους έφερνε όλο και πιο
κοντά στη Βουλή». Εκεί διαβάζουμε ότι 9,2% των ψηφοφόρων
17 έως 34 ετών ξέπλυνε την εγκληματική δράση του χρυ-
σαυγίτη Κασιδιάρη. Φορώντας του μάλιστα και φωτοστέφανο,
αφού μέσω ακροδεξιών λογαριασμών στο διαδίκτυο που
διακηρύσσουν το σύνθημα «Φυλακή στην Αλήθεια» πα-
ρουσιάζεται ως πολιτικός κρατούμενος. Τα περισσότερα
βίντεο ξεπερνούν τις 20 χιλιάδες προβολές ενώ εκατοντάδες
είναι τα σχόλια συμπαράστασης. «Λιάκο σε χρειαζόμαστε
στη Βουλή. Να τους χώσεις όλους μέσα και να πάρεις
εκδίκηση για εμάς τους Ελληνες». «Είναι στη φυλακή γιατί
τον φοβούνται. Υπομονή και μόλις βγει δεν θα ξέρουν από
πού τους ήρθε». Πιο ανησυχητικά όμως, ακόμα και από τα
σχόλια, είναι τα βίντεο στο TikTok που αγγίζουν τα 60 εκα-
τομμύρια προβολές! Συν οι 20.000 αναρτήσεις στο Instagram
ή τα εκατοντάδες χιλιάδες κλικ που συγκεντρώνει ο Κασι-
διάρης, οι Σπαρτιάτες και οι παρεμφερείς όροι. Με τούτα
και με κείνα το κόμμα καρικατούρα, με βουλευτές κουμπάρους
χρυσαυγιτών, πρώην bodybuilders και διάφορους άλλους
περίεργους τύπους, αναδείχτηκε πέμπτο πανελλαδικά και
τέταρτο στις ηλικίες 17-24.

Αναρωτιέμαι, τι άλλο πρέπει να συμβεί ώστε να κατα-
νοήσουμε τον κίνδυνο που ελλοχεύει με την άνοδο της
ακροδεξιάς; Πολύ περισσότερο με την κοινοβουλευτική νο-
μιμοποίηση αυτού του νέου πολιτικού ζόφου που έλκει τη
νεολαία. Είναι φανερό πως το αφήγημά τους αφορά στον
τάχαμου αντισυστημικό τους χαρακτήρα. Κι ας είναι απρο-
κάλυπτα ρατσιστές, τοξικοί και μισαλλόδοξοι. Το γεγονός
ότι πείθουν έναν στους δέκα νέους πρέπει να κτυπήσει καμ-
πανάκι στα κόμματα του δημοκρατικού τόξου και στους
δημοκρατικά σκεπτόμενους πολίτες. Στην Ελλάδα, αλλά
και εδώ σε εμάς που συνήθως ακολουθούμε με μια χρονο-
καθυστέρηση. Ας μην ξεχνάμε άλλωστε ότι στην Κύπρο
«κανονικοποιήθηκε» το αδελφό κόμμα της Χρυσής Αυγής
κι ότι σπανίως κάποιος ασχολείται μαζί τους. Το αβγό του
φιδιού όμως επωάζεται και θα το βρούμε μπροστά μας. Είτε
πρόκειται για μικρότερης σημασίας θέματα, όπως η πρόσφατη
συζήτηση για τη σεξουαλική διαπαιδαγώγηση στα σχολεία,
είτε για θεμελιώδη δικαιώματα σύμφυτα της δημοκρατίας. 

Ο νέος πολιτικός
ζόφος

Του ΣΤΑΥΡΟΥ ΧΡΙΣΤΟΔΟΥΛΟΥ

stavros.christodoulou@gmail.com

Το ερώτημα που τίθεται σχετικά με την
απόφαση της Νομικής Υπηρεσίας να μην
προχωρήσει με ποινικές διώξεις στην
υπόθεση Θανάση Νικολάου, είναι κατά
πόσο αυτή η απόφαση έπρεπε να είναι
μια αυστηρά νομική απόφαση πιστή στο

γράμμα του νόμου ή αν θα έπρεπε στη λήψη της να
μετρήσει πρωτίστως το πνεύμα του νόμου, το οποίο
παραπέμπει στον ορισμό της δικαιοσύνης. Από τα πιο
ουσιαστικά μαθήματα που πήρα κατά τη διάρκεια των
σπουδών μου στη Νομική Σχολή ήταν ακριβώς αυτό.
Πως όταν μιλάμε για δίκαιο δεν σημαίνει ότι μιλάμε
και για δικαιοσύνη.

Και πως μια πιστή και αυστηρή εφαρμογή του νόμου
δεν σημαίνει κατ’ ανάγκην απόδοση δικαιοσύνης. Άρα
ακόμα κι αν αποδεχτούμε πως η Νομική Υπηρεσία δεν
προχώρησε με ποινικές διώξεις, διότι όντως ήταν πολύ
δύσκολο να στοιχειοθετηθεί νομικά υπόθεση εναντίον
των ατόμων που ενδεχομένως ευθύνονται για τον
θάνατο του Θανάση Νικολάου, το ερώτημα εξακολουθεί
να παραμένει καίριο και αναπάντητο: Όφειλε η Νομική
Υπηρεσία στην προκειμένη περίπτωση να υπηρετήσει
μόνο τον νόμο ή είχε χρέος να κοιτάξει πιο ψηλά από
το μπόι του νόμου και να αντικρίσει κατάματα την ίδια
τη δικαιοσύνη; Διότι αν ο θεσμός του γενικού εισαγγελέα
με όλη αυτή την ανεξαρτησία που απολαμβάνει και
όλα τα προνόμια που του παρέχει το Σύνταγμα δεν
αποτελεί θεματοφύλακα της δικαιοσύνης τότε γιατί
υπάρχει και γιατί απολαμβάνει τόσα προνόμια; Αν ο
γενικός εισαγγελέας δεν ιεραρχεί την απόδοση δικαιο-
σύνης ως πρώτιστο καθήκον του και απλώς λειτουργεί
σαν ένας ακόμα καταξιωμένος νομικός τότε αυτό
σημαίνει πως αντί να υπηρετεί τον θεσμό που εκπρο-
σωπεί, επιχειρεί να υποβιβάσει τον θεσμό στα δικά του
μέτρα ώστε να εξυπηρετείται ο ίδιος. Οι πολίτες δεν
εμπιστεύονται πλέον τους θεσμούς και αισθάνονται
οργισμένοι απέναντι στους ανεξάρτητους αξιωματούχος
διότι έχουν πλέον την πεποίθηση πως κι αυτοί έχουν
μολυνθεί από τον ιό της διαφθοράς και της διαπλοκής.
Η υπόθεση Θανάση Νικολάου έρχεται τώρα να ενισχύει
αυτή την πεποίθηση και να ενδυναμώσει την αίσθηση
του πολίτη ότι δεν μπορεί πουθενά να βρει το δίκιο
του. Διότι ακόμα κι αν δεχτούμε ότι ήταν εξαιρετικά
δύσκολο να υπάρξουν μαρτυρίες, η απορία είναι γιατί
δεν προχώρησε η Νομική Υπηρεσία σε ποινικές διώξεις
εκείνων που τότε δεν έκαναν καλά τη δουλειά τους;
Το ΕΔΑΔ αποφάνθηκε ότι η έρευνα που έγινε τότε για
τον θάνατο του Θανάση ήταν ανεπαρκής και καταδίκασε
μάλιστα την Κύπρο στη καταβολή προστίμου προς την
οικογένεια του θύματος.

Και επειδή η έρευνα ήταν ανεπαρκής, χάθηκαν στοι-
χεία και μαρτυρίες και καταχωρήθηκε «ανάλαφρα» ο
θάνατός του σαν αυτοκτονία. Δεκαοκτώ, ωστόσο, χρόνια
μετά και με την επιμονή μιας μάνας που δεν το βάζει
κάτω, η υπόθεση του Θανάση ερευνήθηκε ξανά, οι ανε-
ξάρτητοι ανακριτές αποφάνθηκαν ότι δεν αποκλείεται
καθόλου η εγκληματική ενέργεια και το πόρισμά τους
παραδόθηκε στη Νομική Υπηρεσία. Η Νομική Υπηρεσία
έκλεισε την υπόθεση στο συρτάρι της, αφήνοντας την
οικογένεια να τα βγάλει πέρα μόνη της με ιδιωτικές
ποινικές διώξεις. Αυτό σύμφωνα με το πνεύμα ποιου
νόμου ερμηνεύεται ως δικαιοσύνη; Γιατί δεν προχώρησε
η Νομική Υπηρεσία σε διώξεις αυτών που είχαν τότε
την ευθύνη της διερεύνησης της υπόθεσης; Ακόμα κι
αν τα στοιχεία εναντίον τους δεν ήταν, σύμφωνα με
τη γνώμη της Νομικής Υπηρεσίας, επαρκή, από τη
στιγμή που υπήρχε η απόφαση του ΕΔΑΔ –ότι η τότε
έρευνα ήταν ανεπαρκής– η Νομική Υπηρεσία όφειλε
να τους οδηγήσει ενώπιον του δικαστηρίου. Το καθήκον
της, ιδιαίτερα στην προκειμένη περίπτωση, ήταν να
κάνει το αδύνατο δυνατό για να αποδοθεί, έστω και
τώρα, δικαιοσύνη. Και η αιτιολογία ότι δεν προέκυψε
μαρτυρία που να συνδέει τα άτομα που ενδεχομένως
ευθύνονται για τον θάνατο του Θανάση, μόνο μια ερ-
μηνεία επιδέχεται: Πως στην καλύτερη των περιπτώσεων
η Νομική Υπηρεσία παραμένει εγκλωβισμένη στο
γράμμα του νόμου αγνοώντας το πνεύμα του και τη δι-
καιοσύνη –και στη χειρότερη ούτε καν αυτό…

Της ΕΛΕΝΗΣ ΞΕΝΟΥ

Αποδόθηκε
δικαιοσύνη;

elenixenou11@gmail.com
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Υπάλληλος καθαρίζει βιτρίνα καταστήματος στο  Παρίσι, μετά τις διαμαρτυρίες που ξέσπασαν στο
Ναντέρ. Οι διαμαρτυρίες ξέσπασαν αφότου αστυνομικός πυροβόλησε θανάσιμα έναν 17χρονο.

«Θέλουμε τα παιδιά λιγότερο σαν σκληρούς
δίσκους και περισσότερο ως επεξεργαστές».
Αυτό τόνισε, παραλαμβάνοντας τα νέα του
καθήκοντα ως υπουργός Παιδείας, Θρησκευ-
μάτων και Αθλητισμού, ο Κυριάκος Πιερρα-
κάκης. Μεγάλη κουβέντα, χιλιοειπωμένη, προ-
φανώς δύσκολο να εφαρμοστεί. Τουλάχιστον
στην παιδεία της Ελλάδας και της Κύπρου.
Αυτό δείχνει η ιστορία των εκπαιδευτικών
συστημάτων των δύο χωρών. Μπορεί η σύγ-
κριση να είναι αδόκιμη. Μπορεί και όχι. Ας
μην ξεχνάμε πως από τα ελληνικά πανεπιστήμια
αποφοίτησε ίσως η πλειοψηφία των σημερινών
ενεργών πολιτών της χώρας μας, από την Ελ-
λάδα μορφωθήκαμε με τα σχολικά εγχειρίδια
του Οργανισμού Εκδόσεων Διδακτικών Βιβλίων,
το Ελληνικό Εκπαιδευτικό Σύστημα ακολου-
θούσαμε για δεκαετίες. Με τα καλά και με τα
κακά του. 

Ας έρθουμε στο σήμερα. Το εκπαιδευτικό
σύστημα της χώρας μας χαρακτηρίζεται από
παλινδρομήσεις. Διαχρονικά. Από την εποχή
της υιοθέτησης του ενιαίου λυκείου και την
επιστροφή σιγά σιγά πίσω στους κλάδους,
μέχρι και το σήμερα, που τα τετράμηνα ου-
σιαστικά τα καταργούμε χωρίς να μελετήσουμε
το τι πήγε λάθος. Και στη δική μου αντίληψη
αυτό που πήγε λάθος είναι ότι δεν καταφέραμε
να μειώσουμε τον σκληρό δίσκο και να αυξή-
σουμε τους επεξεργαστές. Η ύλη έμεινε υπερ-
βολικά φορτωμένη, οι καθηγητές ήταν σε ένα
συνεχή αγώνα δρόμου να καλύψουν αυτή την
ύλη, τα παιδιά σε ένα μαραθώνιο από το πρωί
μέχρι το βράδυ να πηγαίνουν σε δύο σχολεία.
Στο πρωινό, το κανονικό, και μετά το μεσημέρι
στο φροντιστήριο. Οι γονείς, σε ένα ατέρμονο
δρομολόγιο στους δρόμους, να στοιχίζει το
όλο πρότζεκτ από 400 μέχρι 600 ευρώ τον
μήνα, τα πλείστα μαύρα και αφορολόγητα σε
διορισμένους καθηγητές – αυτό είναι ένα άλλο
μεγάλο ζήτημα, με τις χαμένες εργατοώρες
να τρέχουν δίπλα από το ταξίμετρο των δρο-
μολογίων και το άγχος, μαθητών και γονιών,
να σκαρφαλώνει καθημερινά σαν το θερμό-
μετρο τον Ιούλιο. 

Αντί λοιπόν να πάμε να μειώσουμε την ύλη
σε μια τολμηρή μεταρρύθμιση της παιδείας,
που θα βλέπει πως οι μαθητές στην τάξη, θα
συνεργάζονται, θα επικοινωνούν, θα δημι-
ουργούν και θα καλλιεργούν την κριτική σκέψη,
πήγαμε και καταργήσαμε στην ουσία τα τε-
τράμηνα. Η αξιολόγηση είναι απαραίτητη και
στα σχολεία προφανώς και έξω στην κοινωνία.
Το ζήτημα είναι τι αξιολογείς και πώς το αξιο-
λογείς. Στην παιδεία δεν μπορούμε να συνε-
χίσουμε με παλινδρομήσεις και με πειράματα.
Χρειάζεται να καταρτίσουμε ένα σχέδιο, στρα-

τηγικό, που να έχει βάθος τουλάχιστον δε-
καετίας. Να καθίσουμε όλοι γύρω από ένα τρα-
πέζι και να δεσμευτούμε πως το σχέδιο θα τη-
ρηθεί, ανεξαρτήτως ποιος είναι στην εξουσία.
Ο Κυριακός Πιερρακάκης στον επίλογο της
σύντομης ομιλίας του κατά την ανάληψη των
καθηκόντων του στο ελληνικό υπουργείο Παι-
δείας ανέφερε:  «Εδώ θα κριθούν όλα για τις
επόμενες δεκαετίες» σημείωσε για το σημαντικό
ρόλο του υπουργείου και πρόσθεσε ότι είναι
το «κατεξοχήν υπουργείο που αναφέρεται στο
μέλλον, επενδύει για το μέλλον, χρήζει το
μέλλον και συνομιλεί με το μέλλον».

Έχω μια κρυφή ελπίδα. Φτάνει, να ζητή-
σουμε με ειλικρίνεια τη συνδρομή της Ελλάδας
σε αυτό το εγχείρημα και επίσης, ο Κυριάκος
Πιερρακάκης να φανεί αντάξιος των προσδο-
κιών για το τι θα πράξει στο υπουργείο Παιδείας
της Ελλάδας. Οι δικές μου είναι πολύ υψηλές.
Προσωπολάτρης δεν υπήρξα ποτέ, ο συγκε-
κριμένος όμως έχει στο «παλμαρέ» του μια
σειρά από επιτυχίες. Αναμόρφωσε την Ελλάδα
σε ό,τι άφορα την ψηφιακή πορεία της χώρας.
Ως υπουργός Ψηφιακής Διακυβέρνησης με-
τέτρεψε τη χώρα, μέσα σε μόλις τέσσερα
χρόνια, σε μια πλήρως ψηφιοποιημένη χώρα.
Στις εκλογές του Μαΐου, κατετάγη πρώτος
στην Α΄ Αθηνών, και το ρεπορτάζ λέει πως ο
ίδιος επέλεξε το υπουργείο Παιδείας. Πολλοί
λένε πως το πολιτικό του μέλλον θα είναι
λαμπρό και πως μάλιστα προορίζεται για διά-
δοχος του Κυριάκου Μητσοτάκη. 

Προφανώς έχει στο μυαλό του ένα όραμα.
Θέλει να μεταρρυθμίσει την παιδεία της χώρας.
Απέδειξε πως έχει τον τρόπο να κάνει αυτό
που θέλει, αυτό που οραματίζεται. Αν καταφέρει
λοιπόν να μειώσει τον σκληρό δίσκο και να
αυξήσει τον επεξεργαστή στους μαθητές, σε
ένα ευρύτερο πλέγμα μεταρρύθμισης, ας τους
ακολουθήσουμε. Το εκπαιδευτικό σύστημα
της Ελλάδας δεν είναι το καλύτερο. Τα συστή-
ματα των σκανδιναβικών χωρών, που είναι
τα καλύτερα, έχουν πολλά ζητήματα για να
μεταφερθούν αυτούσια εδώ. Το μοντέλο της
Ελλάδας, όμως, έχει πολλά πλεονεκτήματα
και είναι πολύ πιο εύκολο να υιοθετηθούν θε-
τικές πτυχές του. Ας αφήσουμε στην άκρη τη
λανθάνουσα προσέγγιση πως τα ξέρουμε όλα,
πως τα κάνουμε καλύτερα από τους «καλα-
μαράδες», ας δούμε τις πραγματικότητες και
αν όντως το εκπαιδευτικό σύστημα της Ελλάδας
πάρει την ανιούσα, μεταρρυθμιστική πορεία
που και εμείς επιδιώκουμε, ας το αντιγράψουμε.  

O κ. Δημητρίου είναι βουλευτής,
πρόεδρος Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Θεσμών.
twitter: @dmdemetriou

Του ΔΗΜΗΤΡΗ ΔΗΜΗΤΡΙΟΥ 

Οι σκληροί δίσκοι,
οι επεξεργαστές και το μέλλον 
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Τ ο μεγάλο χαρτί της Αθήνας,
ως πόλης ενός κράτους που
έχει αποκτήσει πολιτική στα-

θερότητα και προοπτική, είναι η
εξωστρέφεια. Η ανάδυση της Αθή-
νας στον διεθνή χάρτη οφείλει να
γίνεται και με όρους πολιτικής ερ-
μηνείας, ως μιας μητρόπολης με
ιδιάζοντα, αλλά ευανάγνωστα, γε-
ωπολιτικά και πολιτισμικά χαρα-
κτηριστικά.

Το κύρος των πόλεων είναι μια
διάσταση τεράστιας επιδραστικό-
τητας στον παγκόσμιο χάρτη. Πα-
ρότι είναι μια έννοια που υπόκειται
σε μια ρευστή μεταβλητή (οικονο-
μία, καταστροφές, κλιματική κρίση,
μετακινήσεις πληθυσμών, δημο-
γραφικό, ανεργία), παραμένει δια-
χρονικά μοχλός διαμόρφωσης ψυ-
χολογικού κλίματος. Η οικονομία
εισπράττει αμέσως τους πιο λε-
πταίσθητους κραδασμούς.

Η πόλη, ως αντανάκλαση μιας
πολιτισμικής διεργασίας, είναι ένα
από μείζονα κριτήρια ιεράρχησης
των εθνών σε καιρούς παγκοσμιο-
ποίησης. Ιδίως στην εποχή μας,
που οι πόλεις υπερτερούν των εθνι-
κών κρατών σε δυνατότητες αν-
ταγωνισμού και οικονομικής υπε-
ροχής όσο και προβολής φαντα-

σιώσεων και επιθυμιών, το μέλλον
των παγκοσμιοποιημένων μητρο-
πόλεων είναι ένα ζήτημα που αφορά
όλα όσα ορίζουν τη ζωή.

Η Αθήνα έχει ξεκινήσει μια δια-
δρομή προς τη νεωτερικότητα,
στο πλαίσιο των εθνογενέσεων,
από την ανακήρυξή της ως πρω-
τεύουσας του ελληνικού βασιλείου
επί Οθωνος. Οι διεργασίες επιτα-
χύνθηκαν επί Χαριλάου Τρικούπη,
με μεγάλα έργα και σφυρηλάτηση
της αστικής κοινωνίας. Θα μπο-
ρούσε να ισχυριστεί κανείς ότι τη
δεκαετία του 1880 (με την αποπε-
ράτωση του Ζαππείου, της Ακα-
δημίας Αθηνών, του Ιλίου Μελά-
θρου κ.ά.) η Αθήνα εισέρχεται στα-
διακά σε μια στενή συνομιλία με
το διεθνές περιβάλλον, τάση που
στερεώνεται υπό μορφήν δικτύω-
σης με τους Ολυμπιακούς Αγώνες
του 1896.

Η σημερινή Αθήνα είναι η εξέ-
λιξη εκείνης της μικρής πρωτεύου-
σας έχοντας ενσωματώσει και αφο-
μοιώσει τους μεγάλους σταθμούς
της ιστορίας της (1922 - πρόσφυγες,
1944 - Δεκεμβριανά, 1955 - ανοι-
κοδόμηση, 1974 - Μεταπολίτευση,
2004 - Ολυμπιακοί Αγώνες). Αλλά
αυτό που σήμερα καθιστά επιτα-

κτική συνθήκη την ανανέωση της
γλώσσας για το μέλλον των πόλεων
και της Αθήνας ειδικά είναι οι νέες
προκλήσεις της εποχής.

Οι προκλήσεις αυτές αναβιβά-
ζουν το θέμα «πόλη» σε ένα επίπεδο
οικουμενικής διάδρασης και ισχύος.
Οι νέες μεγα-πόλεις συναιρούν ζη-
τήματα ταυτότητας, τεχνολογίας,
Ιστορίας, κινητικότητας, εργασίας
και ταλέντου. Γεννούν ένα νέο
τρόπο βιώματος στο αστικό κλίμα.
Η πόλη γίνεται εργαστήρι συλλο-
γικό και προσωπικό. Γίνεται θέατρο
του κόσμου και γραφείο εργασίας.

Χωρίς να το έχουμε συνειδητο-
ποιήσει, είμαστε μάρτυρες της αφύ-
πνισης της Αθήνας σε εντελώς δια-
φορετικές πολιτικές και ευρύτερα
γεωπολιτικές συνθήκες σε σχέση
με την περασμένη δεκαετία. Πρώτα
απ’ όλα υπάρχει η ενηλικίωση μιας
νέας γενιάς και ετοιμάζεται η επό-
μενη, νέοι άνθρωποι με προσήλωση
στο μέλλον που δεν έχουν βιώματα
από το 2010. Και επιπλέον, υπάρχει
η διαρκής αναμόχλευση της διε-
θνούς εικόνας της πόλης, με την
τουριστική άνοδο, τις επενδύσεις
στον τομέα αυτόν και τις προοπτι-
κές για περαιτέρω κίνηση ιδεών,
ανθρώπων και κεφαλαίων.

Η οικονομία της πόλης οφείλει
να βρει τρόπους να κεφαλαιοποι-
ήσει το ενδιαφέρον που προκαλεί
πλέον η Αθήνα. Είναι ίσως η πρώτη
φορά στην ιστορία της που η ελ-
ληνική πρωτεύουσα έχει τόσο σύν-
θετη διαστρωμάτωση, τόσο δια-
φορετικά βλέμματα, τόσες προ-
οπτικές για να βελτιωθεί και να
προχωρήσει ακόμη περισσότερο.

Προς το παρόν, δεν έχουμε δια-
μορφωμένη την κυρίαρχη εικόνα
της Αθήνας του 21ου αιώνα. Είναι
τώρα που γίνονται οι τεκτονικές
κινήσεις ώστε μετά το 2050, οι λή-
ψεις από τον Λυκαβηττό του 2000
και του 2020 να μοιάζουν εξωπραγ-
ματικές. Το άνοιγμα της οικονομίας
γεννάει τις προϋποθέσεις της φι-
λελεύθερης πόλης, που θα μπορεί
με φυσικότητα να συντηρεί ιδεο-
λογική πολυγλωσσία, κοινωνική
ποικιλία, ώσμωση ιδεών και εν-
θάρρυνση της καινοτομίας. Είναι
οι προϋποθέσεις ώστε η Αθήνα να
γίνεται περισσότερο ελκυστική. Η
έλξη που ασκεί μια πόλη διεθνώς
είναι το μεγαλύτερο εθνικό κεφά-
λαιο.

• Ο Τάκης Θεοδωρόπουλος 
απουσιάζει σε άδεια.

Η Αθήνα ως φιλελεύθερη πόλη
Του ΝΙΚΟΥ ΒΑΤΟΠΟΥΛΟΥ

Σ τις εκλογές του Μαΐου ο Μη-
τσοτάκης έγινε ο δεύτερος
πρωθυπουργός στη Μεταπο-

λίτευση που κατάφερε να επανε-
κλεγεί για δεύτερη θητεία με υψη-
λότερο ποσοστό από την πρώτη.
Ο προηγούμενος ήταν ο Κώστας
Σημίτης το 2000. Ταυτόχρονα επι-
κράτησε του Τσίπρα με 20 μονάδες
διαφορά. Την επομένη ο ΣΥΡΙΖΑ
επικαλέστηκε τον φόβο μιας «κυ-
ριαρχίας» Μητσοτάκη για να συ-
σπειρώσει το αντιδεξιό ακροατήριο
και να ανατρέψει τους συσχετι-
σμούς. Ωστόσο, στις εκλογές του
Ιουνίου η Ν.Δ. επικράτησε και πάλι
διευρύνοντας τη διαφορά, που έφθα-
σε σχεδόν στις 23 μονάδες. 

Το ερώτημα λοιπόν είναι γιατί
δεν φόβισε το εκλογικό σώμα μια
«κυριαρχία» Μητσοτάκη. Κατ’ αρχάς
είναι δύσκολο να φοβίσει κάτι που
έχει γενικώς ξανασυμβεί. Δεν είναι
η πρώτη φορά στη Μεταπολίτευση
που ένα κόμμα εκλέγεται με ποσο-
στό υψηλότερο του 40%. Ολοι οι
πρωθυπουργοί προ της οικονομικής
κρίσης είχαν ξεπεράσει το αντί-
στοιχο όριο. Βεβαίως είχαν κατά
κανόνα απέναντι μια ισχυρή αντι-
πολίτευση. Με εξαίρεση τον Κων-
σταντίνο Καραμανλή το 1974 που
αντιμετώπιζε μια Ενωση Κέντρου
του 20,7%. Και τότε όμως η εξέλιξη
για τη χώρα υπήρξε ιστορικά θετική:
ο Καραμανλής αποκατέστησε τη
Δημοκρατία και ενσωμάτωσε την
Ελλάδα στην Ευρώπη. Ακόμη, η
στρατηγική του αντιδεξιού φόβου
το 2023 ήταν πολύ δύσκολο να βρει

εύφορο πολιτικό έδαφος όπως το
2019. Τότε ο Τσίπρας υποστήριζε
ότι σε περίπτωση εκλογής της Ν.Δ.,
η λιτότητα θα επανέλθει, οι συν-
τάξεις θα μειωθούν, τα επιδόματα
θα καταργηθούν και στο Δημόσιο
θα γίνουν απολύσεις. Κάτι που συ-
νέβαλε, μεταξύ άλλων, στη συσπεί-
ρωση του ΣΥΡΙΖΑ που έλαβε 31,5%. 

Oι φόβοι όμως αυτοί στα χρόνια
που ακολούθησαν δεν επιβεβαι-
ώθηκαν. Αντί για λιτότητα εφαρ-
μόστηκε επεκτατική πολιτική – λό-
γω και της πανδημίας. Οι συντάξεις
αυξήθηκαν, τα επιδόματα πολλα-
πλασιάστηκαν και αντί για απολύ-
σεις στο Δημόσιο έγιναν προσλή-
ψεις. Δεν είναι τυχαίο ότι η Ν.Δ.
επικράτησε, βάσει του exit poll του
Ιουνίου, με σημαντική διαφορά από
τον ΣΥΡΙΖΑ στους συνταξιούχους,
τους ανέργους, τους δημοσίους
υπαλλήλους και στις φτωχές συ-
νοικίες της Δυτικής Αθήνας, της
Δυτικής Αττικής και της Β  ́Πειραιώς.
Οπως άλλωστε και σε όλες ανεξαι-
ρέτως τις κοινωνικές ομάδες. Στην
αποδυνάμωση των αντιδεξιών ανα-
κλαστικών φαίνεται πως έπαιξε
ρόλο και η συμμετοχή στη Ν.Δ. πα-
σοκογενών στελεχών. Είναι ενδει-
κτικό ότι ο Πιερρακάκης πρώτευσε
στην Α  ́Αθηνών και ο Χρυσοχοΐδης
στον Δυτικό Τομέα.

Παράλληλα, ο Μητσοτάκης πα-
ρέμεινε κυρίαρχος στον μεσαίο χώ-
ρο. Βάσει του exit poll, στους κεν-
τρώους ψηφοφόρους η Ν.Δ. έλαβε
35,8% έναντι 31,7% για το ΠΑΣΟΚ
και 12,5% για τον ΣΥΡΙΖΑ. Είναι

ενδιαφέρον ότι η Ν.Δ. διατήρησε
την πολυσυλλεκτικότητα της εκλο-
γικής βάσης της, παρότι υποχώρη-
σαν σημαντικά τα αντι-ΣΥΡΙΖΑ ανα-
κλαστικά λόγω της καθίζησης του
ΣΥΡΙΖΑ. Κάτι που αφενός οφείλεται
σε μια ιδεολογική μετατόπιση του
μέσου ψηφοφόρου πιο κοντά σε
μια κεντροδεξιά παρά σε μια κεν-
τροαριστερή ατζέντα. Αφετέρου
στο πολιτικό brand name του πρω-
θυπουργού. Στην πρώτη του θητεία
επιδόθηκε σε μια «διαρκή (προ)εκλο-
γική εκστρατεία» με καθημερινή
παρουσία σε ΜΜΕ και social media,
αξιοποιώντας ταυτόχρονα τα ευ-
ρήματα των δημοσκοπήσεων για
τη χάραξη στρατηγικής ώστε να
«συντονίζεται» με την κοινή γνώμη.
Κάτι που, μεταξύ άλλων, αποτυπώ-
θηκε εμφατικά σε δύο επίπεδα.
Πρώτον, στην επιλογή να απολο-
γείται δημόσια για κυβερνητικά λά-
θη, όπως π.χ. η διαχείριση των πυρ-
καγιών, των χιονοπτώσεων και των
υποκλοπών. Πετυχαίνοντας έτσι
να εκτονώνει την κοινωνική δυ-
σαρέσκεια, να αφαιρεί επιχειρήματα
από την αντιπολίτευση και να επι-
βραδύνει την αναπόφευκτη κυβερ-
νητική φθορά. Δεύτερον, στην επι-
τυχή χρήση των social media και
ειδικά του TikTok που του επέτρεψε
να αποδυναμώσει, στα μάτια των
νεότερων, το στερεότυπο του «από-
μακρου εκπροσώπου των ελίτ» που
«δεν νοιάζεται για τον απλό πολίτη».
Τέλος υπάρχει ίσως κι ένας βαθύ-
τερος πολιτικός λόγος που εξηγεί
την αποδυνάμωση του γενικότερου

φόβου για την πολιτική κυριαρχία
ενός κόμματος. Η δημοκρατία μας
του χρόνου κλείνει μισόν αιώνα
ζωής. Αποτελεί την πληρέστερη
και καλύτερη δημοκρατία που γνώ-
ρισε ποτέ ο τόπος από συστάσεως
νεοελληνικού κράτους. Οι δημο-
κρατικοί μας θεσμοί, παρά τις πιέ-
σεις που δέχθηκαν τη δεκαετία της
κρίσης, τελικώς άντεξαν. Η χώρα
παρέμεινε στο ευρώ και στην Ε.Ε.
Η διάκριση των εξουσιών είναι
υπαρκτή, η Δικαιοσύνη (παρά τα
προβλήματα) λειτουργεί, οι Ανε-
ξάρτητες Αρχές επίσης, τα ΜΜΕ
παραμένουν πολυφωνικά και η κοι-
νωνία των πολιτών είναι ενεργή.
Βεβαίως η αντιπολίτευση είναι αδύ-
ναμη και κατακερματισμένη. Αργά
ή γρήγορα, όμως, το κομματικό σύ-
στημα θα ανασυγκροτηθεί και θα
βρει ένα νέο σημείο ισορροπίας με
άξονα, αν οι συνθήκες το επιτρέ-
ψουν, τον ευρύτερο μεσαίο χώρο.
Εχει, άλλωστε, ξανασυμβεί. Συνο-
λικά, τα θεσμικά αντίβαρα υπάρ-
χουν. 

Ο κ. Πάνος Κολιαστάσης είναι δρ Πολιτι-
κής Επιστήμης του Queen Mary Univer-
sity of London και διδάσκων στο Πανε-
πιστήμιο Πελοποννήσου. Το βιβλίο του
«Διαρκής εκλογική εκστρατεία σε συν-
θήκες διαρκούς κρίσης: οι πρωθυπουρ-
γοί Α. Σαμαράς, Α. Τσίπρας, Κ. Μητσοτά-
κης» κυκλοφορεί από τις εκδόσεις Επί-
κεντρο. 

• Ο κ. Χρήστος Γιανναράς 
απουσιάζει εκτάκτως.

Γιατί δεν φόβισε η «κυριαρχία» Μητσοτάκη 
Tου  ΠΑΝΟΥ ΚΟΛΙΑΣΤΑΣΗ   

Διάττοντες αστέρες
στο πολιτικό καμίνι

Του ΑΛΕΞΗ ΠΑΠΑΧΕΛΑ

Κάτι έχει αλλάξει
στην πολιτική, και
όχι μόνο στην Ελ-
λάδα. Μέχρι πριν
από μία δεκαετία
περίπου, κανείς Eυ-

ρωπαίος πολιτικός, που είχε ανα-
λάβει κάποια υψηλή θέση, δεν
σκεπτόταν ότι μπορεί να χρει-
αστεί να βρει και μια κανονική
δουλειά. Η πολιτική ήταν ένα
κλειστό σύστημα που εξασφάλιζε
κάποιου είδους προστασία και
σχετική μονιμότητα. Κανείς δεν
μπορούσε να φανταστεί τον Μι-
τεράν, τον Κολ, τον Ανδρέα Πα-
πανδρέου ή τον Κων. Καραμανλή
να φεύγουν ξαφνικά από την πο-
λιτική και να αναζητούν κάποια
δουλειά στον ιδιωτικό τομέα. Εί-
χαν αντοχή στον χρόνο και ένα
στάτους που δεν επηρεαζόταν
από το αν κέρδιζαν ή έχαναν
εκλογές.

Κοιτάξτε τι συμβαίνει τώρα!
Από πού να αρχίσει κανείς; Ο
Μπόρις Τζόνσον, ένας πρωθυ-
πουργός που εξελέγη με ισχυρή
πλειοψηφία και εντολή, βρίσκεται
εκτός Κοινουβουλίου επειδή –
κυρίως– δεν μπορεί να ανταπο-
κριθεί στις οικονομικές του ανάγ-
κες, αλλά και στο πόθεν έσχες.
Μια σειρά από ροκ σταρ της πο-
λιτικής αποθεώθηκαν στο TikTok
και στα μέσα κοινωνικής δικτύω-
σης και στο τέλος δεν άντεξαν
το καμίνι της πολιτικής. Ο Σεμ-
πάστιαν Κουρτς ήταν ο νεότερος
επικεφαλής κυβέρνησης παγκο-
σμίως και όλοι προέβλεπαν ότι
το άστρο του θα έλαμπε στο ευ-
ρωπαϊκό πολιτικό στερέωμα για
δεκαετίες. Σήμερα εργάζεται για
ένα fund στην Καλιφόρνια. Η
πρώην Φινλανδή πρωθυπουργός
Σάνα Μάριν ήταν ένα ακόμη
αστέρι που έλαμψε και έσβησε.
Το φθινόπωρο θα αποχωρήσει
από την ηγεσία του κόμματός
της και θα αναζητήσει «μια και-

νούργια ζωή». Τα παραδείγματα
είναι πολλά.

Το ερώτημα είναι γιατί· γιατί
έχουμε τόσο πολλούς πολιτικούς
ηγέτες μιας ή δύο χρήσεων το
πολύ. Και γιατί, επίσης, η πιο δυ-
ναμική δημοκρατία και οικονομία
στον κόσμο καταλήγει με δύο
ηλικιωμένους διεκδικητές της
προεδρίας.

Βασικός λόγος είναι η τοξικό-
τητα. Είναι άλλο πράγμα να μπαί-
νεις στο καμίνι και άλλο σε θά-
λαμο αερίων, να εισπνέεις κάθε
μέρα τοξικότητα χωρίς να μπορείς
να βρεις πουθενά ιδιωτικότητα.
Αναρωτιέται κανείς αν Μιτεράν,
Παπανδρέου κ.ά. θα άντεχαν σε
αυτό το περιβάλλον, με τις αδυ-
ναμίες και τα πάθη τους σε κοινή
θέα... Η πολιτική ήταν πάντοτε
ένα σπορ για σκληρά παιδιά, αλλά
τώρα δικαιολογεί και επίδομα
επικινδυνότητας. Και βέβαια, υπό
κανονικές συνθήκες, δεν είναι
ένα επάγγελμα που έχει σοβαρά
οικονομικά οφέλη. Ειδικά στην
εποχή μας, ακόμη και κάποια πα-
ράπλευρα προνόμια, του τύπου
οι πτήσεις σε business class, μπαί-
νουν στο στόχαστρο της κριτι-
κής.

Γιατί, όμως, πολλά αστέρια
της πολιτικής λιώνουν όταν φτά-
νουν ψηλά; Ισως γιατί είναι προ-
ϊόντα και σκλάβοι της υπερεπι-
κοινωνίας. Ξεχνούν ότι η πολιτική
είναι μαραθώνιος, απαιτεί στρα-
τηγική και ότι στο τέλος κρίνονται
από τις πράξεις και τα έργα. Το
να χρησιμοποιείς το TikTok σαν
μέσο είναι αναγκαίο και ανοίγει
δρόμους επικοινωνίας. Αν όμως
είσαι προϊόν του TikTok και μόνο,
δεν θα αντέξεις στον χρόνο.

Στην εποχή μας, μπορείς να
κάνεις πολιτική καριέρα εάν έχεις
«άστρο», αλλά ο κίνδυνος να μπεις
στην κατηγορία των διαττόντων
αστέρων που αναζητούν κάποια
δουλειά είναι μεγάλος.

Θα μείνει αλησμό-
νητο αυτό το καλο-
καίρι. Υπήρξε εν αρ-
χή η συντριπτική
νίκη της Ν.Δ. του κ.
Κυριάκου Μητσο-

τάκη και ο σχηματισμός μιας κυ-
βερνήσεως με έντονο άρωμα –
κάποιοι θα έλεγαν οσμή– του πα-
λαιού εκσυγχρονιστικού ΠΑΣΟΚ.
Επρόκειτο για εξέλιξη που είχε
προεξοφληθεί από καιρό.

Μία πολυκεντρική Δεξιά, τριών
κομμάτων –εκτός του παραδο-
σιακού πλαισίου της Ν.Δ.– εισήλθε
στη Βουλή, προς έκπληξη και δυ-
σφορία όλων. Κάποιοι ειδήμονες
περί του θέματος και πολυπράγ-
μονες ασχολούνται με αυτά τα
απεχθή «αυγά του φιδιού» και
άλλα ηχηρά παρόμοια.

Και τέλος φθάσαμε στη μείζονα
ανατροπή του Ιουνίου, όταν ο κ.
Αλέξης Τσίπρας ανακοίνωσε την
παραίτησή του από την ηγεσία
του ΣΥΡΙΖΑ. Η μετεωρική διαδρο-
μή του κ. Τσίπρα στην ελληνική
πολιτική σκηνή είναι γνωστή πλέ-
ον σε όλους. Το ίχνος του στην
πολιτική ζωή της χώρας είναι
αδιαμφισβήτητο, ασχέτως πώς
αξιολογείται από τους πάμπολλους
αντιπάλους του και τους ολίγους
επωνύμους φίλους και σταθερούς
του υποστηρικτές.

Ο συντάκτης της στήλης αυτής
–σχεδόν καθημερινός επισκέπτης
της Βουλής επί 40 χρόνια– ουδέ-
ποτε συνάντησε προσωπικά ή αν-
τάλλαξε πέντε κουβέντες με τον
παραιτηθέντα πρόεδρο του ΣΥ-
ΡΙΖΑ. Ωστόσο, η πολιτική πορεία
του κ. Τσίπρα ακόμη και οι αυτο-
σχεδιασμοί του πάντοτε παρου-
σίαζαν ενδιαφέρον.

Ηταν ο μόνος αυτοδημιούργη-
τος πολιτικός ηγέτης της μετα-
πολεμικής Ελλάδος. Δεν καταγό-
ταν από πολιτική οικογένεια. Δεν
κληρονόμησε πολιτικό κόμμα. Ξε-
κίνησε με έναν ΣΥΡΙΖΑ του 3%
το 2010 και έπειτα από πέντε χρό-
νια αναδείχθηκε πρωθυπουργός

και επανεξελέγη έπειτα από ένα
οκτάμηνο.

Το πλέον παράδοξο και ίσως
κυριότατο είναι ότι οι ηγέτες των
παραδοσιακών κομμάτων διαμορ-
φώθηκαν αντιπαρατιθέμενοι πο-
λιτικώς με τον κ. Τσίπρα. Αυτό
ισχύει για τον κ. Κυριάκο Μητσο-
τάκη, που τώρα πλέον θα ασχο-
λείται με τα «λιμά» της πολιτικής
τράπουλας. Το ίδιο ισχύει και για
τον κ. Νίκο Ανδρουλάκη.

Δεν είναι ασφαλώς πολιτικώς
κουτή η κ. Ντόρα Μπακογιάννη
που την παραμονή της παραιτή-
σεως του προέδρου του ΣΥΡΙΖΑ
είχε τονίσει εμφαντικώς ότι ο κ.
Τσίπρας πρέπει να παραμείνει
στην ηγεσία του κόμματός του.

Παραιτούμενος ο κ. Τσίπρας
από την προεδρία του ΣΥΡΙΖΑ
έδειξε πως δεν είναι διατεθειμένος
να γίνει ο σάκος πυγμαχίας επί
του οποίου θα ασκούνται τόσο οι
πολιτικοί όσο και οι εσωκομματικοί
αντίπαλοί του.

Ο ισχυρός αντίπαλος είναι απα-
ραίτητος για τη δημιουργία εν-
διαφέροντος θεάματος – της πυγ-
μαχίας περιλαμβανομένης. Οσο
για τον αέναο αγώνα του ΚΚΕ για
την κατάκτηση της ψυχής της ερ-
γατικής τάξεως, ο κ. Δημήτρης
Κουτσούμπας θα τον δώσει με
τον νέο υπουργό Εργασίας Αδωνι
Γεωργιάδη.

Ολως τυχαίως, όταν ο Αβραάμ
Μπεναρόγια, ο πρώτος εκφραστής
των κομμουνιστικών αντιλήψεων,
έφθασε από τη Θεσσαλονίκη στην
Αθήνα, ο Γ.Α. Βλάχος στο 4ο φύλλο
της «Καθημερινής» δημοσίευε
πρωτοσέλιδο άρθρο.

Ως άτυπος ηγέτης της συντη-
ρητικής παρατάξεως μετά την
εκτέλεση των Εξι στο Γουδί ο Βλά-
χος συνιστούσε στον Μπεναρόγια
να διεκδικήσει την ψυχή της ερ-
γατικής τάξεως αντιπαρατιθέμενος
με τον τότε υπουργό Εργασίας
του Ελευθερίου Βενιζέλου. Πεδίον
δόξης λαμπρόν και για τους δύο
τότε και σήμερα.

Μια ωραία ατμόσφαιρα
Του ΚΩΣΤΑ ΙΟΡΔΑΝΙΔΗ
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Διπλές εκλογές στην
Ελλάδα με νικητή τον
Κυριάκο Μητσοτάκη.
Μια νίκη που του επι-
τρέπει άνεση χειρι-
σμών σε ορίζοντα τε-

τραετίας, έξω από τον κλοιό των
βαρόνων (Σαμαράς, Καραμανλής
Βήτα). Αλλά και με μια υπενθύμιση
«σεμνότητας»: 158 έδρες! Ο Κυριά-
κος Μητσοτάκης καθόρισε την πο-
λιτική ατζέντα με την άδεια ΣΥΡΙΖΑ,
ΠΑΣΟΚ. Από τη στιγμή που ένα κόμ-
μα μάχεται για καλύτερο πλασάρι-
σμα στον χώρο της αντιπολίτευσης,
πρακτικά κάνει πάσα στο μεγαλύ-
τερο κόμμα να θέσει εκείνο το κύριο
εκλογικό δίλημμα: σταθερότητα ή
ακυβερνησία; Αυτό το δίλημμα το
χειρίστηκε με επιτυχία ο κ. Μητσο-
τάκης. Οι Αλέξης Τσίπρας και Νίκος
Ανδρουλάκης ουσιαστικά έλεγαν
«εντάξει, βγες, εγώ θέλω πρώτος ή
δεύτερος στην αντιπολίτευση». Η
ατζέντα έπαιξε στα μέτρα Μητσο-
τάκη. Το χθεσινό δίδαγμα: ΣΥΡΙΖΑ,
ΠΑΣΟΚ χωρίς στρατηγική εξουσίας,
σέρβις νίκης στο πιάτο της Ν.Δ.
Αξιοσημείωτη η επικοινωνιακή δρα-
στηριότητα Δημήτρη Κουτσούμπα,
γ.γ. του ΚΚΕ, μακράν καλύτερος
από προκατόχους του. 

Η νέα υποχώρηση του ΣΥΡΙΖΑ
(έχασε το 50% της παλαιότερης
επιρροής του) θέτει ουσιώδη ζητή-
ματα ταυτότητας για τον χώρο αυτό.
Η απότομη απογείωσή του, όπως
και η απότομη πτώση του, είναι
κάτι μη συνηθισμένο στην ελληνική
κομματική ιστορία και αυτό ίσως
οδηγήσει τα στελέχη του να κάνουν
την αναγκαία έρευνα. Η παραίτηση
Τσίπρα βοηθά σε αυτό.

Το ΠΑΣΟΚ σταθεροποίησε τον
ρόλο του ως τρίτο κόμμα, δεύτερη
φορά σε ικανοποιητικά ποσοστά
(με καλύτερα ποσοστά στην επαρ-
χία). Εμφανώς δεν πέτυχε να κατα-

στεί καλός πόλος έλξης για τους
απογοητευμένους του ΣΥΡΙΖΑ. Ο
στόχος του να καταστεί μια εναλ-
λακτική πρόταση εξουσίας σε τέσ-
σερα χρόνια απαιτεί πολύ περισσό-
τερα, πολύ καλύτερα και κυρίως
απαιτεί πρωτοβουλίες στρατηγικού
χαρακτήρα. 

«Σπαρτιάτες». Η ακροδεξιά δεν
αποχωρεί, προσαρμόζεται. Ο «αρ-
χηγός», καταδικασμένος για συμ-
μετοχή σε εγκληματική οργάνωση,
θρυμματίζει την «ηρεμία» που επε-
δείκνυαν οι αδιάφοροι. Το κόμμα
«Σπαρτιάτες» κατήλθε στις εκλογές
του Ιουνίου με την υποστήριξη του
Ηλία Κασιδιάρη. Από πού πήραν τις
ψήφους; Σύμφωνα με τα exit poll

το κόμμα με τη στήριξη του Ηλία
Κασιδιάρη «έκλεψε» 19,5% των ψή-
φων του από την Ελληνική Λύση,
16,5% από τη ΝΙΚΗ, 12% από την
Πλεύση Ελευθερίας, 1,5% από τη
Ν.Δ., 1,4% από το ΣΥΡΙΖΑ, 1,3% από
το ΠΑΣΟΚ, 28% από άλλο κόμμα
και 17% από όσους δεν ψήφισαν
στις εκλογές της 21ης Μαΐου» (Πηγή:
το Βήμα, 25/6).

Η απόφαση Μητσοτάκη για με-
τακίνηση Δένδια στο υπουργείο
Άμυνας της Ελλάδας φαίνεται πως
έχει ουσία. Πληροφορίες υπήρχαν
για «ασυμφωνία» μεταξύ των δύο,
αλλά επίσημα δεν εκφράστηκε κάτι
τέτοιο. Η φήμη ότι ο Δ. Αβραμόπου-

λος ήταν έτοιμος να τον διαδεχθεί
δεν βγήκε αληθινή. Επί της ουσίας,
η μετακίνηση Δένδια ισοβαθμεί με
υποβάθμισή του. Δημοφιλής, πρώτος
σε σταυρούς προτίμησης, λαλίστα-
τος σε καθημερινή βάση, επιφανής
βαρόνος της καραμανλικής πτέρυγας
της Ν.Δ. Ο Κυριάκος Μητσοτάκης
αισθάνεται πιο ισχυρός τόσο απέ-
ναντι τους βαρόνους, όσο και απέ-
ναντι στον έως τώρα «πρωθυπουρ-
γεύοντα» υπουργό των Εξωτερικών
του. Αποφάσισε να τον «κοντύνει»,
τοποθετώντας στη θέση του έναν
πιστό, δοκιμασμένο συνεργάτη του,
τον Γ. Γεραπετρίτη. Πιθανώς να κου-
βαλά μέσα του την ιστορική γκάφα
του πρωθυπουργού-πατέρα του. Ο
Κωνσταντίνος Μητσοτάκης διόρισε
ΥΠΕΞ του τον Αντώνη Σαμαρά και
αυτός τον ανέτρεψε εξαιτίας του
τότε «σκοπιανού» ζητήματος, ο τότε
πρωθυπουργός, υπέρ της σύνθετης
ονομασίας, ο Σαμαράς τα γνωστά.
Αυτό ίσως να καθοδήγησε την από-
φαση όχι ξανά «δύο» εξωτερικές
πολιτικές. 

Ερώτημα: η μετακίνησή Δένδια
συνιστά απόδειξη ότι ο Κυριάκος
Μητσοτάκης είχε άλλη πολιτική
στα ελληνοτουρκικά; Δύσκολο να
πει κάποιος με βεβαιότητα ότι αυτό,
πράγματι, συνέβαινε. Αν συμβαίνει
και σε ποια έκταση, θα αποδειχθεί
με τα νέα δεδομένα που δημιουργεί
η πλήρης κυριαρχία του στον χώρο
της εξωτερικής πολιτικής μέσω Γε-
ραπετρίτη. Εμφανώς ο κ. Δένδιας
δεν ήταν ο ίδιος μετά τους σεισμούς
στην Τουρκία –εμφανώς όμως δεν
ήταν ίδια και τα πράγματα. Αλλά
στην εποχή του «κανονικού» Δένδια
δεν υπήρχε συνεκτική ελληνική
εξωτερική πολιτική. Μόνο δηλώσεις,
απαντήσεις στον Τσαβούσογλου με
βλέμμα στραμμένο στην εσωτερική
αρένα –έτσι έγινε μακράν ο πιο δη-
μοφιλής υπουργός. Γνωστή η ανά-

γνωση από έτοιμο κείμενο των θέ-
σεων του ελληνικού ΥΠΕΞ μπροστά
στον Μ. Τσαβούσογλου στην Άγ-
κυρα, μια ανάγνωση έξω από κάθε
όριο διπλωματικής πρακτικής. Γι’
αυτό πήρε το χειροκρότημα της εξέ-
δρας –αν δεν το έκανε ακριβώς γι’
αυτό, για να αυξήσει τις μετοχές
του στην εθνικολαϊκίστικη πιάτσα! 

Το κεντρικό θέμα: Συνάντηση
Μητσοτάκη – Ερντογάν στο Βίλνι-
ους, 12/7. Οι εκλογές και στις δύο
χώρες έχουν ολοκληρωθεί, οι ηγεσίες
θεωρούνται ισχυρές, πράγμα απα-
ραίτητο για κάθε απόφαση. Τι μπορεί
να γίνει θα το δούμε σύντομα. Ίσως
αναζωογόνηση των Διερευνητικών
Επαφών, οι ομάδες υπάρχουν. Σί-
γουρα σταθεροποίηση ορισμένων
ΜΟΕ στο Αιγαίο, μορατόριουμ πτή-
σεων, ασκήσεων. Αξιοσημείωτοι οι
χαμηλοί τόνοι Ερντογάν για Αιγαίο
κατά την επίσκεψή του στην κατε-
χόμενη Κύπρο στις 12/6: «Ο οδικός
μας χάρτης είναι ξεκάθαρος. Θέ-
λουμε το Αιγαίο Πέλαγος να δώσει
το μήνυμά του στον κόσμο ως θά-
λασσα ειρήνης». Οι δύο έχουν μπρο-
στά τους μια δύσκολη ατζέντα. Για
τώρα είναι σημαντικό να πέσουν
οι τόνοι και η κοινή γνώμη και στις
δύο χώρες να κοιτάξει τη μεγάλη
εικόνα. Χαμηλοί τόνοι στις ε/τ σχέ-
σεις ισούται με ένα βήμα εμπρός.
Σε αυτό το πλαίσιο ήταν χρήσιμη
και η τηλεφωνική συνομιλία του
ΥΠΕΞ της Τουρκίας Χ. Φιντάν με
τον Έλληνα ΥΠΕΞ Γ. Γεραπετρίτη,
«τον συνεχάρη για την ανάληψη
των καθηκόντων του». Το σχετικό
τουίτ λέει πως «οι υπουργοί συζή-
τησαν σε φιλικό κλίμα και συμφώ-
νησαν να συναντηθούν στο περι-
θώριο της Συνόδου Κορυφής #ΝΑ-
ΤΟ στο Βίλνιους». Κάθε κίνηση δύο
εξ απορρήτων υπουργών μετρά.

Νίκη Μητσοτάκη με εκπλήξεις
Του ΛΑΡΚΟΥ ΛΑΡΚΟΥ
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Άνδρας στέκεται δίπλα σε κατεστραμμένο φορτηγό σε μια λαχαναγορά μετά από μια αεροπορική επιδρομή στην πόλη Ιντλίμπ της Συρίας, στις 25 Ιουνίου.

www.larkoslarkou.org.cy

Κ ατά τη διάρκεια της καραντίνας έγινε αντιληπτός ένας
νέος εφήμερος δημόσιος χώρος που μας εξέπληξε όλους.
Στην αρχή ο νέος «έξω κόσμος» αντιμετωπίστηκε ως μια

δυστοπία, αλλά στην πορεία κατάφερε να συμφιλιώσει προσωρινά
τους ανθρώπους με την πόλη τους. Κύριο συστατικό της ανα-
γέννησης του δημόσιου χώρου ήταν η ελαχιστοποίηση της
κίνησης των αυτοκινήτων σε τέτοιο βαθμό, ώστε να αναδειχθεί
ο δρόμος ως χώρος. Οι πεζοί, χωρίς την απειλή τροχοφόρων,
πρόσεξαν ότι ο χώρος ήταν πλαισιωμένος με δέντρα, κτήρια
διαφόρων εποχών και μεγεθών, ενώ οι σκιές που έπεφταν στον
δρόμο έδιναν ρυθμό στη διαδρομή. Με τα καφενεία κλειστά,
οι άνθρωποι συναντήθηκαν εκτός της συνθήκης του οργανω-
μένου χώρου εστίασης. Τους δόθηκε η ευκαιρία να παρατη-
ρήσουν καλύτερα το ευρύτερο πλαίσιο, να το οικειοποιηθούν.
Οι γείτονες γνωρίστηκαν μεταξύ τους. Δεν είναι σίγουρο αν
όλοι αυτοί διατήρησαν τις συναντήσεις τους, αλλά σίγουρα η
αντίληψη που έχουν πλέον για τη γειτονιά έχει αλλάξει. 

Αμέσως μετά όμως, η πόλη επέστρεψε σε αυτό που ήταν
πριν. Τα κενά ανάμεσα στα κτήρια είναι και πάλι έρμαια των
αυτοκινήτων, δυσανάλογα μεγάλων σιδερένιων όγκων, εν δυ-
νάμει όπλων που μπορούν να σκοτώσουν. Επίμονα επαναλαμ-
βάνουμε στα παιδιά μας πώς να επιβιώσουν μέσα σε αυτό το
περιβάλλον: «Κοιτάζω αριστερά κοιτάζω δεξιά κι αν ο δρόμος
είναι καθαρός…». Ο δρόμος όμως, είναι όλο και πιο σπάνια
καθαρός. Το κενό ανάμεσα στα κτήρια έχει αφιερωθεί κατά
προτεραιότητα στα ιδιωτικά αυτοκίνητα, πέραν του 80%. Στους
πεζούς δίνεται αυτό που περισσεύει και ακριβώς επειδή δεν
έχει σχεδιαστεί με αυτούς ως προτεραιότητα, αποτελεί ένα
μέρος επικίνδυνο. 

Πρέπει, όμως, πρώτα να εξασφαλίζεται η άνεση των ανθρώπων
και μετά όλα τα υπόλοιπα, αν υπάρχει χώρος. Δεν υπάρχει
ελευθερία χωρίς το δικαίωμα στην ελεύθερη και ασφαλή με-
τακίνηση στον δημόσιο χώρο. Η πόλη που θέλουμε έχει ψηλά
στις προτεραιότητές της τον άνθρωπο και είναι συμπεριληπτική
χωρίς εξαιρέσεις. Οι χώροι της είναι δημόσιοι και ανήκουν σε
όλους αλλά και σε κανέναν. Ο δημόσιος χώρος είναι μέσο κοι-
νωνικής και πολιτικής μόρφωσης. Επιτρέπει την τριβή με τις
διαφορετικές κοινωνικές ταυτότητες και ταυτότητες φύλου,
σε μια πολυπολιτισμική κοινωνία. Προσφέρει διαδράσεις με
τις διαφορετικές ικανότητες ή ανικανότητες των ατόμων που
θα συναντήσουμε, με αποτέλεσμα να ενημερωθούμε για την
ανομοιομορφία μας. Μας καλεί να συνυπάρξουμε με τις δια-
φορετικές πεποιθήσεις, έθιμα ή ενδυμασίες. Η πόλη χρειάζεται,
μεταξύ άλλων, έναν ενιαίο πολεοδομικό σχεδιασμό. 

Το σχέδιο περιοχής κέντρου Λεμεσού που εκδόθηκε πρόσφατα
δεν είναι αρκετό, γιατί η Λεμεσός δεν είναι μόνο το κέντρο
της. Δεν έχει συμπεριλάβει ούτε το ΣΒΑΚ, το οποίο σκονίζεται
σε κάποιο ράφι. Και το ΣΒΑΚ χρειάζεται βελτίωση αλλά αφού
εναρμονιστούν μεταξύ τους, θα πρέπει να τεθούν σε εφαρμογή.
Ακόμα κι έτσι να γίνει όμως, η πόλη θα χρειάζεται τις παρεμβάσεις
στην ανθρώπινη κλίμακα, τους πειραματισμούς με τη συνεργασία
των περιοίκων, μικρών ομάδων και κυρίως των ανθρώπων
που μέχρι σήμερα ζούσαν στο περιθώριο των πόλεών μας. 

Αυτό μάς θυμίζει μια όμορφη ιστορία. Απέναντι από το δη-
μαρχείο, βρίσκεται η πλατεία του ΤΕΠΑΚ, η οποία είχε μετατραπεί
και αυτή σε χώρο κίνησης και στάθμευσης αυτοκινήτων. Μια
παρέα παιδιών, ηλικίας μεταξύ 3 και 13 χρόνων, άρχισαν να
μαζεύονται εκεί τα απογεύματα. Έπαιζαν ανάμεσα στα αυτο-
κίνητα. Αφού μια μέρα κάποιο παιδί κινδύνεψε από ένα όχημα
που έκανε μανούβρες, αποφάσισαν όλα μαζί ότι πρέπει να
δράσουν. Μάζεψαν υπογραφές, προσκάλεσαν τον δήμαρχο,
αλλά δεν άλλαξε τίποτα. Έτσι, πήραν την πλατεία στα χέρια
τους. Έβαζαν εμπόδια στις εισόδους των αυτοκινήτων με
κώνους και σχοινιά, για μήνες. Μέσω των Μέσων Κοινωνικής
Δικτύωσης, οι περαστικοί έκαναν γνωστές τις δράσεις των
παιδιών, μέχρι που η πλατεία επέστρεψε επιτέλους στους αν-
θρώπους. 

Εμπνέομαι από τον ενθουσιασμό των ανθρώπων που θέλουν
να φέρουν την πόλη στα μέτρα τους. Ό,τι και να γίνει σ’ έναν
τόπο πρέπει να εξασφαλιστεί η συμμετοχή των κατοίκων του.
Σ’ έναν δημοκρατικό τόπο θα δοθεί η ευκαιρία στις πολλές
οπτικές των ανθρώπων να συναντηθούν μέσα από τις διαβου-
λεύσεις για διαμόρφωση του δημόσιου χώρου, θα μπουν σε
διάλογο. Η λήψη αποφάσεων χωρίς τη συμμετοχή των πολιτών
θεωρείται πλέον σήμερα αντιδημοκρατική, σύμφωνα με τη
συνθήκη του Άαρχους, ενώ σύμφωνα με τη νέα νομοθεσία της
Ένωσης Δήμων είναι παράνομη. Καθήκον της πολιτείας, λοιπόν,
είναι να εμπλέξει τον πολίτη στον σχεδιασμό, αν θέλει έναν
συμπεριληπτικό δημόσιο χώρο. Αλλιώς δεν υπάρχει πόλη.

Παρεμβάσεις
σε ανθρώπινη κλίμακα

Του ΑΛΕΞΗ ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΥ

Η κυπριακή κυβέρνη-
ση επένδυσε ιδιαίτε-
ρα, κατά τη διάρκεια
της σάγκας για συμ-
περίληψη αναφοράς
στην προοπτική διο-

ρισμού ειδικού απεσταλμένου της
Ε.Ε. για το Κυπριακό, σε λέξεις κλει-
διά στα συμπεράσματα. Το Κυπρια-
κό ήταν άλλωστε πάντα μια βυζαν-
τινή άσκηση διατυπώσεων και αν-
τιδιατυπώσεων που οικοδομούν
και αποδομούν πραγματικότητες.

Έτσι δόθηκε ιδιαίτερη σημασία
στην αφαίρεση της λέξης «διαπραγ-
ματευτικής» από τη φράση «δια-
πραγματευτικής διαδικασίας υπό
τον ΟΗΕ» μεταξύ των προσχεδίων
συμπερασμάτων της 22ας και της
25ης Ιουνίου. Καθώς, σύμφωνα με
τη λογική της τροποποίησης, η φρά-
ση «στήριξη όλων των σταδίων»
μπορεί έτσι να θεωρηθεί πως αφορά
και τη διαδικασία πριν από τη δια-
δικασία του ΟΗΕ. Δηλαδή τις επα-

φές, τη διπλωματία και τις εκ του
σύνεγγυς συναντήσεις προς την
κατεύθυνση της επανέναρξης των
συνομιλιών. Αν και δεν υπάρχει
άλλη διαδικασία από τη διαδικασία,
που είναι η διαδικασία, και αν και
λίγο πιο πάνω στην ίδια πρόταση
η Ε.Ε. «καλεί για ταχεία επανέναρξη
των διαπραγματεύσεων», το παρά-
δειγμα μας θυμίζει πως ο διάβολος,
και ίσως και περισσότεροι άγγελοι
από ό,τι χωράει η κεφαλή μιας καρ-
φίτσας, μπορούν να κρύβονται σε
μια διατύπωση.

Γι’ αυτό όμως και τα άτομα που
κάνουν την περισσότερη δουλειά
στο Κυπριακό, και είναι συνήθως
αφανείς, και δύσκολα μπορούν να
εξηγήσουν τη δουλειά τους σε όσους
ζούμε τις ζωές μας στην επιφάνεια
των πολιτικών πραγμάτων, είναι οι
τεχνοκράτες. Γι’ αυτό και έχει τη
σημασία της και μια άλλη προσθήκη
στα συμπεράσματα: η προσθήκη
στη λιτανεία «σύμφωνα με τα σχε-

τικά ψηφίσματα του Σ.Α. του ΟΗΕ
και με βάση τις αρχές στις οποίες
εδράζεται η Ε.Ε.» της φράσης «και
το ευρωπαϊκό κεκτημένο».

Από κάπου εδώ άλλωστε ξεκινά
η πρόταση του Προέδρου Χριστο-
δουλίδη για ενισχυμένη παρουσία
της Ε.Ε. στις διαπραγματεύσεις (και,
επιμένει, πριν από αυτές): από τον
ρόλο που έπαιξαν οι τεχνοκράτες
της Ε.Ε. στο να συνάδουν με το κοι-
νοτικό κεκτημένο οι συγκλίσεις

στις συνομιλίες που διακόπηκαν
το 2017, διορθώνοντας σε κάποιες
περιπτώσεις και ζητήματα που ενο-
χλούν τη μία ή την άλλη πλευρά
από την εποχή του Σχεδίου Ανάν.
Ο ΠτΔ επεδίωξε να εμπλέξει και πο-
λιτική προσωπικότητα στην προ-
σπάθεια για επανέναρξη, θέλοντας
ίσως να αναπαράγει την επιρροή
αυτή. Όμως η πρόταση αντιμετώ-
πιζε εξ αρχής αδυναμίες που σχο-
λιαστές με εκ διαμέτρου αντίθετες
απόψεις στο Κυπριακό υποδείκνυαν.
Από τη μία, χωρίς εμπλοκή του ΟΗΕ,
η ανάληψη πολιτικής πρωτοβουλίας
της Ε.Ε. στο Κυπριακό. Από την άλ-
λη, το κοινοτικό κεκτημένο δεν
είναι πηγή ανεξάντλητων λύσεων.
Είναι ένα νομικό προηγούμενο, ένα
εργαλείο στο οποίο δεν χωρούν
πράγματα που θέλει η μία ή η άλλη
πλευρά, αλλά χωρούν... πράγματα
που θέλει η μία ή η άλλη πλευρά.

Πρώτο, το Ευρωπαϊκό Συμβούλιο
δεν διορίζει απεσταλμένους, αλλά

η Κομισιόν. Δεύτερο, η Κομισιόν
ήδη προβλέπεται να διορίζει τεχνο-
κρατικούς απεσταλμένους που εν-
τάσσονται στην αποστολή Καλών
Υπηρεσιών του γ.γ. του ΟΗΕ. Τρίτο,
σε περίπτωση προόδου, η Ε.Ε. κάνει
αισθητή την παρουσία της με πο-
λιτικές προσωπικότητες, όπως έγινε
και στην τελευταία διαδικασία. Τέ-
ταρτο, η Ε.Ε. δεν θέλει να αντικα-
ταστήσει τη διαδικασία των Η.Ε.
και θέλει και μπορεί να κινηθεί μόνο
παράλληλα με αυτήν, καθώς θεωρεί
πως δεν μπορεί να είναι ουδέτερη,
όταν η Κυπριακή Δημοκρατία είναι
μέλος της.

Από τις πρώτες συζητήσεις και
επαφές για το πώς μπορεί να εμ-
πλακεί η Ε.Ε. ενεργότερα στη δια-
δικασία λύσης του Κυπριακού, δια-
φαινόταν ότι οι Βρυξέλλες ενδεχο-
μένως να κινηθούν προς την κα-
τεύθυνση μιας τεχνοκρατικής προ-
σωπικότητας με το δικό της βάρος,
με πιο ορατό και ίσως οριοθετημένο

ρόλο στο πλαίσιο της διαδικασίας. 
Ίσως, παράλληλα, η Ε.Ε. να μην

μπορεί να είναι ουδέτερος παίκτης
μεταξύ Κύπρου και Τουρκίας, μπορεί
να είναι όμως ουδέτερος παίκτης
και έντιμος συνομιλητής εντός της
Κύπρου, που είναι έδαφος της Ε.Ε.,
μεταξύ των δύο κοινοτήτων.

Ελπίζουμε η περιπέτεια του απε-
σταλμένου και η σύγκρουση με την
πραγματικότητα, και η προσαρμογή
στους στόχους που βλέπουμε, να
είναι ειλικρινής επανακαθορισμός
προτεραιοτήτων και να φέρει και
αυτά για τα οποία καλούν Ε.Ε. και
ΟΗΕ: πρωτοβουλίες εντός Κύπρου
για αλλαγή της ατμόσφαιρας και
άνοιγμα στους Τ/κ που δεν στηρί-
ζουν τον Ερσίν Τατάρ.

Γιατί τα παιχνίδια με τις λέξεις
από μόνα τους αρκούν μόνο για
ανάλωση χρόνου, και δεν έχει μείνει
άλλος για το Κυπριακό.

Πες μου μια λέξη
Του ΓΙΩΡΓΟΥ ΚΑΚΟΥΡΗ

ykakouris@gmail.com

<<<<<<

H μετακίνηση Δένδια
ισοβαθμεί με υποβάθμισή
του. Δημοφιλής, πρώτος
σε σταυρούς προτίμησης,
λαλίστατος, επιφανής βα-
ρόνος της καραμανλικής
πτέρυγας της Ν.Δ. 

<<<<<<

Από τη μία, χωρίς εμ-
πλοκή του ΟΗΕ, η ανά-
ληψη πολιτικής πρωτο-
βουλίας της Ε.Ε. στο Κυ-
πριακό. Από την άλλη,
το κοινοτικό κεκτημένο
δεν είναι πηγή ανε-
ξάντλητων λύσεων. 
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«Τίποτε δεν δικαιο-
λογεί τον θάνατο ενός
νέου», δήλωσε ο πρό-
εδρος της Γαλλικής
Δημοκρατίας μετά
τoν φόνο του δεκαε-

πτάχρονου Nahel από πυρά αστυ-
νομικού στη Nanterre, παρισινό
προάστιο με έντονο το εργατικό
και φοιτητικό στοιχείο. Αυτό το
στοιχείο ο Jean Luc Godard το είχε
παρουσιάσει σε γνωστή του ταινία
ως τον προθάλαμο του Μάη του
’68. Ο πρόεδρος Μακρόν χαρακτή-
ρισε τον φόνο «έγκλημα ακατανόητο
και ασυγχώρητο». Κάτι τέτοιο έκανε
πολλούς να αναρωτηθούν αν πράγ-
ματι η Γαλλική Δημοκρατία ευθύ-
νεται για την αποτρόπαιη αυτή πρά-
ξη ή αν ο πρόεδρος Μακρόν εκθέτει
τον ύψιστο θεσμό στη λαοδικία των
εξεγέρσεων στα γαλλικά προάστια.
Αν για κάτι είναι ένοχη η Δημοκρα-
τία δεν είναι για τις ατομικές πράξεις
πολιτών ή λειτουργών της, αλλά
για τις διαρκώς μεταβαλλόμενες
συλλογικές συνθήκες συμβίωσης.
Η ζωή στα μεγάλα αστικά κέντρα
και τα περίχωρά τους είναι πλέον
δυσβάσταχτη. 

Οι συνεχιζόμενες καραντίνες
σε διαμερίσματα των σαράντα και

των πενήντα τετραγωνικών μέτρων
για ολόκληρες οικογένειες στα κέν-
τρα των γαλλικών μεγαλουπόλεων
ώθησε προς μια μεγάλη έξοδο, η
οποία συνοδεύτηκε με μια παράλ-
ληλη μετατροπή των διαμερισμά-
των αυτών σε χώρους ημιδιαμονής
για τουρίστες. Πριν από το 2020 η
ουσιαστική αντίθεση ήταν ανάμεσα
σε κέντρα και προάστια. Η ασφαλής
και ήσυχη διαβίωση των αστών
συνδύαζε όλα τα μητροπολιτικά
υλικά και πολιτισμικά μέσα, στα
οποία το γαλλικό κράτος είχε μαζικά
επενδύσει. Στον αντίποδα βρισκό-
ταν η αδιαφορία για τους κατοίκους
των προαστίων, συνήθως μετανα-
στών δύο ή και τριών γενεών, οι
οποίοι μόνο περιστασιακά μπορού-
σαν να απολαύσουν τη ζωή του
κέντρου. Μετά το τέλος της εποχής
της πανδημίας, τα σύνορα ανάμεσα
στους εκλεκτούς της Δημοκρατίας
και τους παρίες του κράτους μετα-
τοπίστηκαν. Από τη μία πλευρά,
προβάλλουν πλέον περιαστικοί χώ-
ροι που προσφέρουν αξιοπρεπή
διαβίωση, συνήθως χωριά ή κωμο-
πόλεις σε μια περιφέρεια εκατό ή
και διακοσίων χιλιομέτρων από τα
ερημωμένα ή τουριστοκρατούμενα
αστικά κέντρα. Από την άλλη υφί-

στανται οι όλο και περισσότερο
εξαθλιωμένοι οικισμοί, που τις με-
ταπολεμικές δεκαετίες ονόμαζαν
πόλεις-δορυφόρους, κάτι δηλαδή
σαν καθαρτήριο, απ’ όπου ξέφευγες
μόνο με σκληρή εργασία υπό την
προϋπόθεση της ακμάζουσας οι-
κονομίας. Και ενώ υπήρχε μια δυ-
ναμική, έστω και βαθιά προβλη-
ματική, ανάμεσα στο κέντρο και
τα προάστια, με τα νέα δεδομένα
οι δύο πληθυσμοί είναι οριστικά
αποκομμένοι ο ένας από τον άλλο.
Κανείς πλέον δεν απολαμβάνει,
είτε συνεχόμενα είτε περιστασιακά,
τα οφέλη από τις γιγαντιαίες επεν-
δύσεις δεκαετιών των Γάλλων φο-
ρολογούμενων στα μεγάλα αστικά

κέντρα. Τα οφέλη αυτά απολαμβά-
νουν πλέον επενδυτικά ταμεία
άγνωστης προέλευσης, τα οποία
και έχουν μετατρέψει τα μητροπο-
λιτικά κέντρα σε τουριστικά πάρ-
κα-ατραξιόν όπως η Disneyland ή
το πάρκο Αστερίξ. 

Δυσφορία πλέον δεν εκφράζει
μόνο η πλευρά των καταφρονημέ-
νων αλλά και των εκλεκτών. Η μη-
τροπολιτική ζωή, για την οποία
έγραφε ο Georg Simmel ότι δημι-
ουργεί ατσάλινα νεύρα από το πλή-
θος των ψυχικών ερεθισμάτων τα
οποία προσφέρει, έχει πλέον δώσει
τη θέση της σε μια ανιαρή καθη-
μερινότητα. Αν και μη αστικός, ο
χώρος αυτός δεν μοιάζει με την
παραδοσιακή ύπαιθρο και τη ζωή
εντός μιας μικρής κοινότητας αλλά
με έναν αχανή χώρο όπου κατοικίες
με το ίδιο μονόχνοτο μοτίβο συ-
ναντούν αυτοκινητοδρόμους, σι-
δηροδρομικούς σταθμούς και υπε-
ραγορές με απέραντους χώρους
πάρκινγκ. Τα σύνορα ανάμεσα σε
εκλεκτούς και καταφρονημένους
θολώνουν καθώς όλο και περισσό-
τερο τα πρώην εργατικά προάστια,
όπως η Nanterre, μετατρέπονται
σε ανοίκειους τόπους διαμονής,
αποκομμένα από τη ζωογονητική

επαφή με το μητροπολιτικό κέντρο.
Η ανοικειότητα με τον χώρο μετα-
τρέπεται σταδιακά σε αποξένωση
από τους κατοίκους του. Η ανοίκεια
ζωή οδηγεί στην παραίτηση και τη
βία. Οι μεσαίες τάξεις περιθωριο-
ποιούνται, οι νέες και οι νέοι που
μεγαλώνουν στα νέα αυτά δεδομένα
δεν έχουν πλέον ξεκάθαρα τα όρια
ανάμεσα στο νόμιμο και στο πα-
ραβατικό. Η παραβατικότητα είναι
η μόνη ασφάλεια την οποία γνω-
ρίζουν και η μόνη κανονικότητα
που τους επιτρέπει να ζουν και
τους προφυλάσσει από την παραί-
τηση. Αν υπάρχει μια εικόνα, ένας
πίνακας που να περιγράφει τη θυ-
μική κατάσταση της Γαλλίας σή-
μερα, αυτός είναι «η κραυγή» του
Edvard Munch. Αν η κατάσταση
στη Γαλλία σήμερα είναι ιδιαίτερα
εύφλεκτη με απρόβλεπτες συνέ-
πειες για την όποια πολιτική τάξη
και εξουσία, δεν είναι λόγω της αν-
τίθεσης ανάμεσα σε αστικό κέντρο
και προάστια. Είναι λόγω της βαθιάς
τους ταύτισης. Το αστικό όραμα
έχει διά παντός διαρραγεί, ο κοι-
νωνικός ιστός έχει μετατραπεί σε
κουβάρι, τα όνειρα των επόμενων
γενεών έχουν ακυρωθεί πριν καν
προλάβουν να συγκροτηθούν σε

πλάνο ζωής. Αν οι εξεγέρσεις στο-
χεύουν σε κάτι, αυτό δεν είναι καν
η Γαλλική Δημοκρατία. Στοχεύουν
πλέον σε κάτι πολύ πιο βαθύ, στις
ίδιες τις αρχές που γέννησαν την
αστική Δημοκρατία. Ο αντίλαλος
αυτών των αρχών από τους αιώνες
του Διαφωτισμού σβήνει για να
αφήσει στη θέση του μια αβάστα-
χτη σιωπή. Οι νέες συνθήκες έχουν
ακυρώσει το θεσμικό πλαίσιο του
Διαφωτισμού, το οποίο όλο και πε-
ρισσότερο μοιάζει με το μεταπο-
λεμικό ρασιοναλιστικό οικιστικό
πλάνο του Corbusier. Οι θεσμοί και
οι νόμοι δεν ανταποκρίνονται σε
κάτι το υπαρκτό αλλά σε μια ανα-
παράσταση του σήμερα, όπως την
φαντάστηκαν έναν σχεδόν αιώνα
πριν οι ιδρυτές της Τέταρτης και
της Πέμπτης Γαλλικής Δημοκρατίας.
Με άλλα λόγια, οι λειτουργοί του
κράτους δεν ζουν στον ίδιο κόσμο
με τους πολίτες του. Η κραυγή είναι
ίσως η μόνη αντίδραση που θα μπο-
ρούσε να ξυπνήσει τη Γαλλική Δη-
μοκρατία από τον λήθαργο στον
οποίο βρίσκεται. 

Ο κ. Παναγιώτης Χριστιάς είναι αν. καθη-
γητής πολιτικής και κοινωνικής φιλοσο-
φίας του Πανεπιστημίου Κύπρου.

ΕΠΙΦΥΛΛΙΔΑ / Tου  ΠΑΝΑΓΙΩΤΗ ΧΡΙΣΤΙΑ

Εις το επανιδείν
Του ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ ΤΟΜΑΡΑ

Έχουν –το λιγότερο–
πλάκα, οι αντιδράσεις
για την αναφορά του
μητροπολίτη Μόρ-
φου Νεοφύτου, περί
« γ @ @ @ @ ι ο υ

(@@@-πουριτανή νομοθεσία) εν-
τός του γάμου». Πρώτα, η έκπληξη
στο πρόσωπο του κληρικού, ο οποίος
κρατούσε το μικρόφωνο του Πα-
νιερωτάτου και ακολούθως οι ανα-
φορές και τα σκίτσα στα μέσα κοι-
νωνικής δικτύωσης. Τα καλύτερα
σχόλια προήλθαν από τους φανα-
τικούς υποστηρικτές των ΛΟΑΤΚΙ,
οι οποίοι δεν περίμεναν να τους
βγει από τα «αριστερά» ο πάλαι ποτέ
αριστερός, μητροπολίτης Μόρφου.
Κατά τα άλλα επιβεβαιώνεται ότι ο
πουριτανισμός είναι βαθιά ριζωμέ-
νος στις ψυχές των Κυπρίων, όσο
και να λένε ότι τάχα είναι απελευ-
θερωμένοι. Για την ιστορία, πουρι-
τανισμός ήταν θρησκευτική κίνηση
του 16ου αιώνα στους κόλπους του
Προτεσταντισμού, για εκκαθάριση
από τον Ρωμαιοκαθολικισμό, η οποία
συνοδευόταν από αυστηρότατους
κανόνες, οι οποίοι συνήθως ήταν,
μόνο για τα μάτια του κόσμου.

Τα λόγια του μητροπολίτη Νεο-
φύτου παραπέμπουν τους παλαι-
ότερους στην πρακτική ορισμένων
δεσποτάδων και παπάδων, οι οποίοι
αφαιρούσαν λέξεις από τα Ευαγγέλια
κατά την εκφώνηση, για να μη σκαν-
δαλίσουν, τάχα, τους πιστούς. Για
παράδειγμα δεν διάβαζαν τις επί-
μαχες λέξεις στο Ευαγγέλιο του
Ματθαίου. «Ήσαν δε παρ’ ημίν επτά
αδελφοί. Και ο πρώτος γαμήσας
ετελεύησε… Πλανάσθε μη εδότες
τας γραφάς, μηδέ την δύναμιν του
Θεού. Εν γαρ τη αναστάσει, ούτε
γαμούσιν, ούτε εκγαμίζονται, αλλ’
ως άγγελοι Θεού εν ουρανώ εισί…
». Φυσικά τότε, όσοι δεν καταλά-
βαιναν τις γραφάς δεν νοιάζονταν,
αλλά και όσοι καταλάβαιναν, απλώς
χαμογελούσαν και σιωπούσαν.

Ο παπα-ΠΑΟΚ, ο παπά Χρήστος
Μήτσιος, ο ξακουστός παπάς από
τη Θεσσαλονίκη, αποκάλυψε στον
Γρηγόρη Αρναούτογλου την ιστο-
ρία μιας ταλαιπωρημένης γυναίκας
από τη Ρωσία, η οποία έπεσε στα
πλοκάμια της νύκτας. Όταν με θαυ-
μαστό τρόπο ξέφυγε, έτρεξε για
να εξομολογηθεί στον παπά, τον
οποίο είδε στα μέσα κοινωνικής
δικτύωσης. «Από τα 12 μου, με
βίαζε ο θείος μου. Όταν το έλεγα
στον πατέρα μου, με ξυλοφόρτωνε,
γιατί μεθοκοπούσε με τον αδελφό
του. Στα 14 μου, το έσκασα και
πήγα στη Μόσχα. Κοιμόμουν σε
παγκάκια. Κάποιος με είδε και με
έβαλε στη δουλειά. Με πούλησαν
σε τρεις χώρες. Στη Θεσσαλονίκη
έμενα σε ένα ξενοδοχείο. Πέρασαν
από πάνω μου χιλιάδες άντρες.
Ήμουν όμορφη και έκανα καλά τη

δουλειά μου. Ένα βράδυ ήρθε ένας
νέος και κάναμε έρωτα. Μετά πιά-
σαμε την κουβέντα και άρχισα να
του λέω για τη ζωή μου. Με πήρε
και με έβγαλε από το ξενοδοχείο.
Στην υποδοχή του ξενοδοχείου,
πήγαν να τον εμποδίσουν, αλλά
επειδή ήταν γομάρι, τους προσπέ-
ρασε. Πήγα σπίτι του. Κουβεντιά-
σαμε με τις ώρες και είδα πόσο με
αγάπησε το παλικάρι. Τότε του ζή-
τησα να κάνουμε έρωτα. Για πρώτη
φορά στη ζωή μου, ένιωσα οργα-
σμό...». Και ο παπά Χρήστος, συ-
νέχισε λέγοντας: «Δεν ήταν αγνή,
παρθένα γυναίκα, στην ψυχή και
την καρδιά; Της είπα να κοινωνή-
σει. Στην αρχή αντέδρασε λόγω
της ζωής της. Της είπα ότι ήταν
δώρο από εμένα. Την Κυριακή ήρθε
στην εκκλησία και κοινώνησε.
Ένας κύριος, ο οποίος βοηθά στον
ναό, με ρώτησε, αν είδα μια ξανθή
κοπέλα και πόσο έλαμπε το πρό-
σωπο της. Απάντησα ότι έτσι είναι
οι άγγελοι παιδί μου…». 

Η Ορθοδοξία, λένε αυτοί οι οποί-
οι ξέρουν, είναι η δυσκολότερη
θρησκεία, γιατί απλώς δεν έχει κα-
νόνες και όλα ξεκινούν και τελει-
ώνουν, στην αγάπη προς τον Θεό
και τον πλησίον, ο οποίος δεν έχει
ούτε χρώμα, ούτε θρησκεία, ούτε
πατρίδα, αλλά μόνο ανθρώπινη
υπόσταση. Προσθέτουν πως οτι-
δήποτε είναι φυσικό, είναι και ορ-
θόδοξο. Σε αυτό το πλαίσιο θεσπί-
στηκαν δόγματα και κανόνες, οι
οποίοι ωστόσο ανατρέπονται ανά-
λογα με τη φώτιση του πνευματικού.
Σε αυτό το πλέγμα εντάσσεται και
η ρήση του μητροπολίτη Μόρφου
Νεοφύτου. Η Εκκλησία τάσσεται
κατά των προγαμιαίων σεξουαλικών
σχέσεων, ακολουθώντας τη φυσική
πορεία των πραγμάτων. Δεικνύει
στους νέους ότι πρέπει πρώτα να
ερωτευτούν ψυχικά, ακολούθως
να λάβουν την ευλογία της εκκλη-
σίας και στη συνέχεια να απολαύ-
σουν τον έρωτά τους, ο οποίος μπο-
ρεί να φθάσει στο μέγιστο βαθμό,
όταν επικοινωνούν και οι ψυχές
και τα σώματα. Ακόμη, προστατεύει
τους νέους και κυρίως τα κορίτσια,
από την εκμετάλλευση από επιτή-
δειους και κακοπροαίρετους. Επι-
πλέον, η σεξουαλική επαφή εκτός
γάμου, δημιουργεί ψυχολογικές δυ-
σάρεστες δεσμεύσεις, οι οποίες
πολλές φορές «τυφλώνουν» και
οδηγούν σε φρικτά φαινόμενα κα-
κοποίησης, λόγω κυρίως ενοχών.
Κατά τα άλλα, η ουσία είναι μία. Ο
Μόρφου Νεόφυτος δεν κρύφτηκε,
μίλησε και τάραξε την υποκρισία
της σύγχρονης ταλαιπωρημένης
κοινωνίας. Από εδώ και πέρα ο Θεός
θα βάλει το χέρι του και σίγουρα,
Αυτός ξέρει καλύτερα.

Οι πουριτανοί και το
«γ@@@@ι» του Μόρφου

Του ΠΑΝΑΓΙΩΤΗ ΚΑΠΑΡΗ

kaparispan@yahoo.gr

Ainsi bas la vida
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Στη διαδρομή του
καθενός, αν έτυχε
να βρίσκεται μα-
κριά από τον τόπο
του, υπάρχει μία
τουλάχιστον στιγ-

μή που το μυαλό γυρίζει πίσω,
ενδεχομένως ως μια μορφή άρ-
νησης να αποδεχθεί τον χρόνο
που πέρασε και την αίσθηση ότι
δεν τον χόρτασε. Και τότε επιθυμεί
διακαώς να επιστρέψει στον τόπο
που μεγάλωσε, εκεί από όπου άρ-
χισε τη διαδρομή. Αλλά αν έχει
ζήσει τριάντα χρόνια σε δεύτερη
πατρίδα, οι νέες συναισθηματικές
συνδέσεις δυσκολεύουν την επά-
νοδό του... Τριάντα χρόνια δεν
είναι και λίγα, σκέφτομαι, τώρα
που ετοιμάζομαι να γυρίσω σελίδα
στη διαδρομή μου. Όλα αυτά τα
χρόνια που είμαι στον χώρο της
ενημέρωσης κλήθηκα να διαχει-
ριστώ δύσκολες καταστάσεις, κά-
ποιες εκ των οποίων είχαν το στοι-
χείο της τραγωδίας που συνεπά-
γεται ανθρώπινο πόνο. Και όμως
τώρα που το «θέμα» είμαι ο ίδιος,
οι λέξεις δεν μου βγαίνουν εύκολα.
Τι να πρωτοπώ! Μέσα σε 650 λέ-
ξεις θα πρέπει να μην ξεπεράσω
τη νοητή γραμμή που θα μειώσει
στα μάτια του καθενός τα πραγ-
ματικά μου συναισθήματα.  

Τριάντα χρόνια ρεπορτάζ στην
Κύπρο. Έτσι ξεκίνησα, έτσι πο-
ρεύτηκα και έτσι θα παραμείνω.
Η δημοσιογραφία μού χάρισε απί-
στευτες στιγμές, δυνατές συγκι-
νήσεις κάθε είδους, ακόμα και πό-
νο σε αρκετές περιπτώσεις για το
ανθρώπινο δράμα που κλήθηκα
να καλύψω. Με βοήθησε παράλ-
ληλα να γίνω καλύτερος, πιο συγ-

κροτημένος πνευματικά, πιο άρ-
τιος ηθικά. Το σημαντικότερο,
όμως, που εισέπραξα ήταν η ζε-
στασιά σε ανύποπτες στιγμές της
καθημερινότητας. Δεν θα ξεχάσω
καθημερινές ιστορίες όπως του
κ. Γιασουμή από τη Λεμεσό. Δεν
θα ξεχάσω τον καφετζή στο Ριζο-
κάρπασο, ο οποίος με πόνο ψυχής
μου περιέγραφε πόσο ξεχασμένοι
ένιωθαν στο κατεχόμενο χωριό
τους. Δεν θα ξεχάσω τα βλέμματα
των μαθητών στο κατεχόμενο
σχολείο την πρώτη μέρα της νέας
σχολικής χρονιάς με την ασυνή-
θιστη, γι’ αυτά, πολυκοσμία. Δεν
θα ξεχάσω την κα Γιωργούλα από
τα Λύμπια, όταν μου άνοιξε το
κλειστό από το 1974 νυφικό της
δωμάτιο, το οποίο περίμενε, από
το 1974, τον αγνοούμενο σύζυγό
της. Δεν θα ξεχάσω τον πόθο της
επιστροφής στα μάτια όσων καρ-
τερικά ανέμεναν στα οδοφράγ-
ματα για να δουν τον τόπο τους. 

Η δημοσιογραφία μού έδωσε

τη δυνατότητα να βρεθώ στα ση-
μαντικότερα γεγονότα των τε-
λευταίων 30 χρόνων. Να μιλήσω
με πολιτικούς που καθόρισαν τη
μοίρα ανθρώπων. Όπως τον αεί-
μνηστο Γλαύκο Κληρίδη ή τον
Τάσσο Παπαδόπουλο. Είχα την
τύχη να περάσω από δύο μεγάλα
«σχολεία», τα οποία μου διαμόρ-
φωσαν το επαγγελματικό μου εί-
ναι. Στο Mega Channel ανδρώ-
θηκα επαγγελματικά κοντά σε
δασκάλους της δημοσιογραφίας
όπως ο αείμνηστος Γιώργος Χου-
λιάρας. Μέσα από το καθημερινό
κυνήγι της ενημέρωσης γνώρισα
την Κύπρο και τους ανθρώπους
της σε στιγμές ευφορίας, όπως η
ένταξη στην Ε.Ε., αλλά και πόνου
όπως η τραγωδία της Ήλιος, το
Μαρί αλλά και η οικονομική κα-
ταστροφή του 2013. Η «Κ», ο δεύ-
τερος σημαντικός επαγγελματικός
μου σταθμός, με βοήθησε να απο-
κτήσω μια διαφορετική θεώρηση
πραγμάτων και καταστάσεων με

νηφαλιότητα. Τα δεκαπέντε χρό-
νια παρουσίας μου στην ιστορική
εφημερίδα του ελληνισμού αναμ-
φίβολα αποτελούν τιμή μου. 

Τελευταίους αλλά όχι έσχατους,
άφησα τους συναδέλφους μου
που όλα αυτά τα χρόνια μοιρα-
στήκαμε ατελείωτες ώρες, ανα-
μένοντας τους πρωταγωνιστές.
Όσο και αν προσπαθώ να ξεφύγω
από τα τετριμμένα δεν μπορώ να
μην ευχαριστήσω ονομαστικά:
Τον Χρίστη και τον Δημήτρη, που
με στήριξαν επαγγελματικά και
προσωπικά. Τη Μαρίνα, τον κ.
Άλκη μας, τον Απόστολο, τον Αν-
δρέα, τον Παναγιώτη, τη Μαρία,
τον έτερο Παναγιώτη, τον Μάριο,
τον Παντελή, τον Χρυσόστομο,
τα παιδιά του ΣΠΟΡ FM, τον Γιώρ-
γο, τη Στέλλα, τον Ανδρέα, τον
Λούη, την Άννα, τη Μερόπη και
την Αθηνά. Ευχαριστώ και τον
Ανδρέα Παράσχο για όσο συνερ-
γαστήκαμε καθώς και τον συνά-
δελφό μου, Γιάννη Αντωνίου, από
τον οποίο έμαθα πολλά. Δεν μπο-
ρώ να ξεχάσω τους συναδέλφους
μου στο Mega Channel. Εκεί που
οφείλω ένα τεράστιο ευχαριστώ
είναι σε όλους, επώνυμους και
ανώνυμους, που μου εμπιστεύ-
θηκαν ένα κομμάτι από την ψυχή
τους. Ήρθα στο νησί τριάντα
ετών. Και μετά από τριάντα χρόνια
εθελούσιας παραμονής ρωτώ τον
εαυτό μου αν μπορώ να φύγω ολο-
κληρωτικά. Η απάντηση είναι όχι.
Για το λόγο αυτό σήμερα δεν χω-
ρούν αποχαιρετισμοί. Το μόνο
που έχει θέση στην καρδιά μου
είναι: «Εις το επανιδείν».

apostolostomaras@gmail.com

<<<<<<

Οι μεσαίες τάξεις
περιθωριοποιούνται, οι
νέες και οι νέοι που με-
γαλώνουν στα νέα αυτά
δεδομένα δεν έχουν
πλέον ξεκάθαρα τα όρια
ανάμεσα στο νόμιμο
και στο παραβατικό. 

Μέσα από το καθημερινό κυνήγι της ενημέρωσης γνώρισα την Κύπρο και
τους ανθρώπους της...
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Η απειλή της Ακροδεξιάς και του αντισυστημισμού

Τ ο σκοτεινό πέπλο της Ακρο-
δεξιάς απλώνεται πάνω από
τον δημοκρατικό κόσμο. Βλέ-

πουμε την άνοδο αντιδημοκρατι-
κών και αντισυστημικών πολιτικών
σχηματισμών –στη συντριπτική
πλειονότητά τους ακροδεξιάς/φα-
σιστικής χροιάς– παντού. Διάφορες
παραφυάδες και παραλλαγές εμ-
φανίζονται σε διαφορετικές χώρες,
αλλά η τάση είναι εμφανής. Στην
Ιταλία κυβερνά η ηγέτιδα κόμματος
με νεοφασιστικές καταβολές. Στη
Φινλανδία, ένα ακροδεξιό εθνικι-
στικό κόμμα συμμετέχει στην κυ-
βέρνηση συνεργασίας. Στη Σουη-
δία, ένα άλλο ακροδεξιό αντιμετα-
ναστευτικό κόμμα είναι το δεύτερο
μεγαλύτερο του Κοινοβουλίου και
επίσης συμμετέχει στην κυβέρνη-
ση. Η AfD στη Γερμανία, το Vox
στην Ισπανία κι εκείνο το ΒΒΒ, το
λαϊκιστικό κίνημα αγροτών στην
Ολλανδία, αυξάνουν ολοένα τα πο-
σοστά τους. Για να μη μιλήσουμε
για την Πολωνία ή την Ουγγαρία,
που κυβερνώνται από αυταρχικά
αντιδημοκρατικά κόμματα εδώ και
πολλά χρόνια.

Και στην Ελλάδα; Τι γίνεται

στην Ελλάδα; Εμείς υπήρξαμε πρω-
τοπόροι σε αυτά τα θέματα. Λαϊ-
κιστές ανέλαβαν την εξουσία εδώ
πριν οι ξένοι μάθουν το Brexit, τη
Μελόνι και τον Τραμπ. Κανονικοί
νεοναζί μπήκαν στη Βουλή εδώ
σε εμάς πρώτοι πρώτοι, εξέλεξαν
κι ευρωβουλευτές. Η «ψεκασμένη»
Ακροδεξιά συγκυβέρνησε την Ελ-
λάδα κανονικότατα το 2015. Και
τώρα, στις πρόσφατες εκλογές,
φτάσαμε στο σημείο να έχουμε
τρία ακροδεξιά κόμματα στη Βουλή
(συν άλλα δύο υπό την ευρεία έν-
νοια «αντισυστημικά»), που αθροί-
ζουν διψήφιο ποσοστό. Είμαστε
και εμείς στην ίδια μοίρα με τις
υπόλοιπες ευρωπαϊκές χώρες; Η
απάντηση κατά τη γνώμη μου είναι:
και ναι και όχι. Οπως και οι άλλες
χώρες, αντιμετωπίζουμε τις πολύ
σοβαρές συνέπειες της ορατότητας
των ακροδεξιών απόψεων στον
δημόσιο διάλογο. Από την άλλη,
όμως, εμείς είμαστε σε καλύτερη
μοίρα από τις περισσότερες άλλες
ευρωπαϊκές χώρες για μια σειρά
από λόγους. Αξίζει να πούμε δυο
λόγια περί αυτού. Και εδώ, όπως
και αλλού, ένα 30%-35% του πλη-

θυσμού είναι ευάλωτο σε αντιδη-
μορατικά, λαϊκιστικά και αντισυ-
στημικά μηνύματα και, όταν ψη-
φίζει, επιλέγει ευχαρίστως και κόμ-
ματα εκτός του επονομαζόμενου
«συνταγματικού τόξου». Υπάρχουν
δύο καλά με τη δική μας περίπτωση,
που τη διαφοροποιούν από ό,τι
συμβαίνει σε άλλες χώρες. Το ένα
είναι ότι το υπόλοιπο 65%-70% του
εκλογικού σώματος εδώ είναι λίγο
πολύ συμπαγές, πιστό στη δημο-
κρατία, στην Ευρώπη και στη συν-

ταγματική νομιμότητα, συντηρη-
τικό μεν αλλά μακριά από σκοτα-
διστικές ακρότητες. Το άλλο καλό
είναι ότι όλος εκείνος ο αντιδημο-
κρατικός/αντισυστημικός κόσμος
είναι ετερόκλητος και πολυδια-
σπασμένος. Η ελληνική Ακροαρι-
στερά δεν πρόκειται ποτέ να συ-
στεγαστεί πολιτικά με την (αριθ-
μητικά μεγαλύτερη) ελληνική Ακρο-
δεξιά, όσες ομοιότητες κι αν εμ-
φανίζουν οι θέσεις και οι πρακτικές
τους. Αναρχικοί ή κομμουνιστές
δεν πρόκειται ποτέ να βρεθούν
κοντά σε νεοναζί και φασίστες.

Αλλά και ο «ακροδεξιός» χώρος
στη δική μας χώρα είναι κατακερ-
ματισμένος, διαιρεμένος και επι-
πλέον ασύντακτος, απείθαρχος,
με άπειρα και/ή ανίκανα στελέχη.
Πολλές φορές συγχέουμε την απο-
τελεσματικότητα κάποιων σχημα-
τισμών στο να εκμεταλλεύονται
τα συναισθήματα του εκλογικού
σώματος σε κάποια δεδομένη στιγ-
μή με πολιτικό αισθητήριο ή πο-
λιτική καπατσοσύνη. Στην περί-
πτωση των περισσότερων από τα
ακροδεξιά κόμματα που έχουν πε-
ράσει τα τελευταία χρόνια από τη

δική μας χώρα, η όποια επιτυχία
τους οφείλεται σχεδόν πάντα απο-
κλειστικά στην τύχη και στη συγ-
κυρία. Από τα τρία ακροδεξιά κόμ-
ματα που βρίσκονταν στη Βουλή
δέκα χρόνια πριν, σήμερα δεν υφί-
σταται κανένα. Κι αυτό είναι κα-
θησυχαστικό και σήμερα.

Ο άλλος κίνδυνος από την άνοδο
της Ακροδεξιάς, ωστόσο, εμφανί-
ζεται και στην Ελλάδα και είναι
αυτός ο έμμεσος κίνδυνος που ανα-
φέραμε και παραπάνω. Παντού κα-
νονικοί «δημοκρατικοί» πολιτικοί
κλέβουν ανερυθρίαστα σλόγκαν,
ιδέες και ατάκες από τα αντισυ-
στημικά άκρα για να καθησυχά-
σουν –και για να κλέψουν– μερι-
κούς από τους φοβισμένους ψη-
φοφόρους τους. Αυτό όμως έχει
ως αποτέλεσμα αυτές οι ιδέες να
ξεπλένονται, να νομιμοποιούνται
και να περνούν στο mainstream.
Ενας ανεξάρτητος παρατηρητής
θα μπορούσε εύκολα να διαπιστώ-
σει ότι η «ακροδεξιά» προσέγγιση
στην αντιμετώπιση του μετανα-
στευτικού προβλήματος είναι ο
κοινός τόπος στην Ευρώπη. Οχι
επειδή την επιβάλουν ακροδεξιές

πολιτικές δυνάμεις, αλλά επειδή
το υπόλοιπο, το «συνταγματικό»
πολιτικό προσωπικό, τις υιοθετεί,
τις επαναλαμβάνει και τις υλοποιεί
ακριβώς για να μην τις αφήσει ως
αποκλειστικό προνόμιο της Ακρο-
δεξιάς. Αυτό είναι το ένα από τα
πράγματα που πρέπει να μας ανη-
συχούν εδώ, πια. Μπορεί η ανα-
κύκλωση των αμέτρητων αντισυ-
στημικών κομμάτων που έχουν
περάσει τα τελευταία χρόνια από
τα ψηφοδέλτιά μας κάποια στιγμή
να γεννήσει μερικά στελέχη με
πολιτικές ικανότητες. Και μπορεί
η εντονότερη έκφραση ακροδεξιών,
αντιδημοκρατικών και «ψεκασμέ-
νων» ιδεών μέσα στη Βουλή από
περισσότερα ιδεοληπτικά άκρα να
οδηγήσει στην κανονικοποίησή
τους στον δημόσιο λόγο. Είναι ση-
μαντικοί κίνδυνοι και χρειάζονται
διαχείριση. Αλλά είναι μικρότεροι
από αυτά που αντιμετωπίζουν άλ-
λες ευρωπαϊκές χώρες. Μολονότι
εμείς στην προηγούμενη δεκαετία
ήμασταν στην πρωτοπορία του
ευρωπαϊκού λαϊκισμού και του αν-
τισυστημισμού, σχεδόν όλες μάς
έχουν, πλέον, ξεπεράσει.

Του ΠΑΥΛΟΥ ΝΕΟΦΥΤΟΥ

Την κορυφή του παγόβουνου για
την επιβάρυνση στην κυπριακή
οικονομία από τις κυβερνοεπιθέ-
σεις συνιστούν τα ποσά των πε-
ρίπου 250.000 ευρώ, που παρου-
σιάστηκαν την περασμένη Πέμπτη
στην Επιτροπή Ελέγχου της Βου-
λής, ως δαπάνες της Αρχής Ψη-
φιακής Ασφάλειας (ΑΨΑ), για την
αρωγή στο Τμήμα Κτηματολογίου
και το Πανεπιστήμιο Κύπρου. Σύμ-
φωνα με πληροφόρηση της «Κ»,
μετά το «κλείσιμο των θυρών» για
τα ΜΜΕ, στην Επιτροπή κατα-
στάλαξε η εκτίμηση για συνολικό
κόστος εκατοντάδων χιλιάδων ευ-
ρώ, λαμβάνοντας υπόψη ότι, εάν
μόνο για τη συμμετοχή της ΑΨΑ
χρειάστηκε το πιο πάνω ποσό, οι
προστιθέμενες δαπάνες άλλων
Τμημάτων και Οργανισμών (Τμήμα
Κτηματολογίου, Τμήμα Υπηρεσιών
Πληροφορικής [ΤΥΠ], Πανεπιστή-
μιο Κύπρου κ.ά.) το αυξάνουν κατά
εκατοντάδες. Ωστόσο, οι οδυνηροί
πολλαπλασιασμοί δεν σταματούν
εδώ. Σχολιάζοντας τα πιο πάνω

στην «Κ», ο βοηθός Επίτροπος
Επικοινωνιών, Πέτρος Γαλίδης, ο
οποίος συμμετείχε στη Συνεδρία,
τόνισε ότι οι εκατοντάδες χιλιάδες
ευρώ είναι μόνο οι άμεσες δαπάνες,
εφιστώντας μας την προσοχή στο
γεγονός ότι αυτό δεν είναι το πραγ-
ματικό κόστος στην οικονομία
από τις πρόσφατες κυβερνοεπι-
θέσεις, αλλά πολλαπλάσιο, το οποίο
θα επέλθει και βραχυπρόθεσμα
και μεσοπρόθεσμα και μακροπρό-
θεσμα. Κι εδώ ο κ. Γαλίδης έδωσε
το απλό παράδειγμα με τη ζημιά
σε ένα όχημα μιας εταιρείας: «Αν
χαλάσει το αυτοκίνητο, το κόστος
δεν είναι τα 10 ευρώ που θα χρει-
αστούν για να διορθωθεί το ελα-
στικό, αλλά το τι έχασε η συγκε-
κριμένη εταιρεία, από τις πωλήσεις,
απ’ όλα αυτά». Επίσης αναφέρθηκε
και στο πλήγμα του κύρους μιας
χώρας, που μπορεί να επηρεάσει
τις επενδύσεις από το εξωτερικό.
«Αν ανησυχεί κάποιος επενδυτής
ότι αύριο μπορεί να χτυπηθεί το
Κτηματολόγιο της Κύπρου και να
μαθευτεί το γεγονός ότι επένδυσε,
ενώ δεν ήθελε, ή τον να ανησυχεί

ότι μπορεί να αλλοιωθούν δεδο-
μένα και δεν έχει εμπιστοσύνη
στη χώρα, τότε θα το ξανασκεφτεί
πριν επενδύσει. Είναι φυσιολογικό
αυτό» εξήγησε.

Πίεση προς ΥΠΟΙΚ
Ένα δεύτερο ζήτημα που προ-

κύπτει είναι ότι τέσσερις μήνες
μετά τις κυβερνοεπιθέσεις, το
υπουργείο Οικονομικών δεν έχει
ακόμα προβεί σε ακριβή υπολο-
γισμό του αντικτύπου τους στην
οικονομία, και αυτό, σύμφωνα
πάντα με πληροφόρηση της «Κ»,
ζητήθηκε επιτακτικά από τους
βουλευτές της Επιτροπής Ελέγχου,
καλώντας τον εκπρόσωπο του
Γραφείου του υπουργού Οικονο-
μικών, να μεταφέρει το αίτημά
τους στους προϊσταμένους του
στο υπουργείο. Γιατί, όμως, τόσο
μεγάλη ανησυχία για το συγκε-
κριμένο ζήτημα; Σύμφωνα με τον
κ. Γαλίδη, είναι μείζονος σημασίας
να γνωρίζει το υπουργείο Οικο-
νομικών, αλλά και η Πολιτεία στο
σύνολό της, τι επίδραση θα έχει
στην οικονομία μιας χώρας η κυ-

βερνοεπίθεση σε μια κρίσιμη υπο-
δομή, διότι τότε το υπουργείο Οι-
κονομικών δεν θα απαντά αρνη-
τικά στο αίτημα μιας Υπηρεσίας
για ένταξη στον προϋπολογισμό
συγκεκριμένου κονδυλίου που θα
αφορά τη θωράκισή του από κυ-
βερνοεπιθέσεις. Θα αντιληφθεί
ότι το κόστος του να μη γίνει το
έξοδο που του ζητείται, είναι πολ-
λαπλάσιο για την οικονομία.

Οι 35 λειτουργοί
Στο πλαίσιο της ανάγκης αντί-

ληψης από μία κύβερνηση –και
σε αυτό, όπως φάνηκε εκ των υστέ-
ρων, έγκειται σε μεγάλο βαθμό η
γύμνια κρατικών υποδομών από
άποψη κυβερνοασφάλειας– ότι
δεν πρέπει να γίνονται εκπτώσεις
σε θέματα άμυνας των κυβερνη-
τικών Τμημάτων έναντι των επί-
δοξων χάκερ, έρχεται και ένα τρίτο
σημείο που διαφάνηκε μέσα από
τη συνεδρίαση της Επιτροπής
Ελέγχου της Βουλής. Σύμφωνα με
ασφαλή πληροφόρηση της «Κ»,
πίσω από τις κλειστές θύρες, ο γε-
νικός διευθυντής του υφυπουρ-

γείου Έρευνας, Καινοτομίας και
Ψηφιακής Πολιτικής, Στέλιος Χει-
μώνας, παραδέχτηκε ότι τον πε-
ρασμένο Σεπτέμβριο δεν ικανο-
ποιήθηκε από πλευράς υπουργείου
Οικονομικών η επανάληψη του
αιτήματος του υφυπουργείου για
πρόσληψη 35 λειτουργών CISO
(Chief InformationSecurityOfficer).
Μάλιστα, το εν λόγω ζήτημα υπήρ-
ξε αντικείμενο διαφωνίας μεταξύ
του υφυπουργείου Καινοτομίας
και Έρευνας και του υπουργείου
Οικονομικών. Ένα αίτημα που
χρονολογείτο από το 2019, στη
σκιά κυβερνοεπίθεσης, που είχε
πλήξει καίρια τις υποδομές ασφά-
λειάς του υπουργείου Εξωτερικών
και το κύρος της χώρας στο εξω-
τερικό, αφού εκφράστηκαν έντονες
ανησυχίες ότι Ρώσοι και Κινέζοι
χάκερ είχαν ως στόχο να υποκλέ-
ψουν απόρρητα έγγραφα της Κο-
μισιόν μέσω του χτυπήματος στο
υπουργείο Εξωτερικών της Κύπρου.
Η συγκεκριμένη παραδοχή έρχεται
να δικαιώσει δημοσίευμα της «Κ»,
ημερομηνίας 30 Απριλίου 2023,
που επιχειρήθηκε να διαψευστεί. 

Πόσο κόστισαν οι κυβερνοεπιθέσεις
Υπολογίζουν ακόμα τον οικονομικό αντίκτυπο από τις επιθέσεις των χάκερ – Μέχρι τον Σεπτέμβριο η μεταφορά των servers

<<<<<<<

Φτάσαμε στο σημείο 
να έχουμε τρία ακροδε-
ξιά κόμματα στη Βουλή
που αθροίζουν διψήφιο
ποσοστό. Είμαστε και
εμείς στην ίδια μοίρα με
τις υπόλοιπες ευρωπαϊ-
κές χώρες; Η απάντηση
κατά τη γνώμη μου εί-
ναι: και ναι και όχι. 

<<<<<<<

Τέσσερις μήνες μετά
τις κυβερνοεπιθέσεις, 
το υπουργείο Οικονομι-
κών δεν έχει ακόμα 
προβεί σε ακριβή υπολο-
γισμό του αντικτύπου
τους στην οικονομία.

Το ατυχές περιστατικό διαρροής
νερού στο Κέντρο Υπολογιστών
που βρίσκεται στο υπόγειο του
υπουργείου Οικονομικών έχει προ-
στεθεί, μετά τις κυβερνοεπιθέσεις,
στην αλυσίδα πληγμάτων της ψη-
φιακής θωράκισης του κράτους.
Υπενθυμίζεται ότι παρά τις προει-
δοποιήσεις, από το 2014, όπως λόγου
χάρη από την ανώτερη λειτουργό
Πληροφορικής, Μαρία Ξυδά (Κα-
θημερινή, 30/04/2023) δεν είχε υλο-
ποιηθεί καμία απόφαση για απο-
μάκρυνση του εξοπλισμού. Για τις
εξελίξεις σε σχέση με τη δρομολο-
γούμενη μεταφορά τους στις εγκα-
ταστάσεις της CYTA, η «Κ» επικοι-
νώνησε με τον υφυπουργό Έρευνας,
Ψηφιακής Πολιτικής και Καινοτο-
μίας, Φίλιππο Χατζηζαχαρία, ο οποί-
ος δήλωσε ότι με βάση τα συμφω-
νημένα χρονοδιαγράμματα με τη
CYTA, μέχρι τον Σεπτέμβριο η με-
ταφορά θα πρέπει να ολοκληρωθεί.
Συνεπώς, πρόσθεσε, η μεταφορά
θα μπορούσε να αρχίσει από τον

Ιούλιο για να ολοκληρωθεί τον Σε-
πτέμβριο, απλώς αναμένεται η τε-
λική επιβεβαίωση από τη CYTA, η
οποία αυτό το διάστημα ετοιμάζει
τους χώρους εγκατάστασης. Όπως
τόνισε ο κ. Χατζηζαχαρίας, μετά
από δική του εισήγηση, η μεταφορά
των διακομιστών θα γίνει ημέρα
Παρασκευή και αργά το βράδυ, και
οι κρατικές υπηρεσίες, που λειτουρ-
γούν τις καθημερινές, δεν θα επη-
ρεαστούν, ενώ για το θέμα της με-
ταφοράς βρίσκεται σε επαφή με το
Τμήμα Υπηρεσιών Πληροφορικής
(ΤΥΠ), που θα έχει την ευθύνη της
μεταφοράς. Σε ερώτησή μας για το
θέμα της απόδοσης ευθυνών, όσον
αφορά τη μη εφαρμογή της από-
φασης του Υπουργικού Συμβουλίου
τον Νοέμβριο του 2022, για μετα-
φορά των διακομιστών σε εγκατα-
στάσεις της CYTA, ο υφυπουργός
ανάφερε ότι ακόμα βρίσκεται σε
εξέλιξη η έρευνα γεγονότων και αν
προκύψει ζήτημα ευθυνών θα επι-
ληφθούν του θέματος.

Μεταφορά των servers

H Βουλή ζήτησε επιτακτικά από το υπουργείο Οικονομικών να υπολογίσει και να παρουσιάσει τον αντίκτυπο στην κυπριακή οικονομία από τα πρόσφατα χτυπήματα των χάκερ στο Δημόσιο.
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Ο Σουν Τζου στην τέχνη του πο-
λέμου λέει ότι η στρατηγική με 
τακτικούς ελιγμούς είναι ο πιο σί-
γουρος δρόμος για τη νίκη. Αυτό 
έγραψε στον λογαριασμό του στο 
Twitter ο έγκλειστος Ηλίας Κα-
σιδιάρης το βράδυ της 25ης Ιου-
νίου, όταν πλέον είχε βεβαιωθεί 
για την πανηγυρική είσοδο του 
κόμματος Σπαρτιάτες στη Βουλή. 
Μία εβδομάδα μετά τις βουλευτι-
κές εκλογές, το σχέδιο που εφάρ-
μοσε ο πρωτόδικα καταδικασμέ-
νος χρυσαυγίτης για να πετύχει 
την είσοδο των Σπαρτιατών στο 
Κοινοβούλιο έχει αποκαλυφθεί. 
Οπως και τα πρόσωπα που βοή-
θησαν στην υλοποίησή του.

∆ύο είναι τα σημεία «κλειδιά» 
στην υπόθεση. Το πρώτο είναι η 
τροποποίηση την 29η Μαΐου του 
καταστατικού του ∆ικτύου Κοι-
νωνικής ∆ράσης και Αλληλεγγύ-
ης - Σπαρτιάτες και η μετεξέλιξή 
του σε κόμμα. Και το δεύτερο η 
πρόταση - αντιπερισπασμός που 
κατέθεσε στις 2 Ιουνίου ο Ηλίας 
Κασιδιάρης για τη συμμετοχή 
του στις εκλογές ως μέλος ενός 
συνασπισμού 29 ανεξαρτήτων 
υποψηφίων. 

Ο συνδυασμός «κόπηκε» 
όπως ήταν αναμενόμενο από 
τον Αρειο Πάγο με το σκεπτικό 
ότι σε αυτόν συμμετείχαν μέλη 
της Χρυσής Αυγής, όχι όμως και 
το κόμμα Σπαρτιάτες, βασικό 
όχημα του Ηλία Κασιδιάρη για 
τη διά αντιπροσώπων είσοδό 
του στη Βουλή. Οι περισσότε-
ροι άλλωστε από τους 12 βου-
λευτές των Σπαρτιατών ήταν 
ενεργά μέλη του κόμματος «Ελ-
ληνες» του Ηλία Κασιδιάρη και 
μεταγράφηκαν στους Σπαρτιά-
τες παραμονές των εκλογών της 
25ης Ιουνίου. 

Οταν στις 8 Ιουνίου ο Αρειος 
Πάγος ανακοίνωσε την απόφα-
σή του να μην επιτρέψει στον 
συνασπισμό ανεξαρτήτων υπο-
ψηφίων (με ονομασία «Ελληνες 
για την πατρίδα και την ελευθε-
ρία») να μετάσχει στις εκλογές, 
ο Ηλίας Κασιδιάρης μέσω της 
συνηγόρου του, Βάσως Παντα-
ζή, ανακοίνωσε ότι «θα ψηφίσω 
και θα στηρίξω με όλες μου τις 
δυνάμεις το κόμμα Σπαρτιάτες». 

Ας πάρουμε, όμως, τα πράγμα-
τα από την αρχή. Στα τέλη Μαρ-
τίου, ο πρωθυπουργός Κυριάκος 

Μητσοτάκης ανακοίνωσε επίση-
μα τη διεξαγωγή βουλευτικών 
εκλογών στις 21 Μαΐου. Την 11η 
Απριλίου ψηφίστηκε από τη Βου-
λή η τροπολογία που απαγόρευε 
τη συμμετοχή στις εκλογές κατα-
δικασμένων –έστω πρωτόδικα– 
για συμμετοχή σε εγκληματικές 
οργανώσεις. Για να ξεπεράσει το 
νομικό εμπόδιο, ο Ηλίας Κασι-
διάρης αποπειράθηκε να κατέ-
βει στις εκλογές ορίζοντας ως 
επικεφαλής του κόμματός του 
τον επίτιμο αντεισαγγελέα του 
Αρείου Πάγου Αναστάσιο Κα-
νελλόπουλο. Σύντομα, ωστόσο, 
επήλθε ρήξη, με τις πληροφο-
ρίες να αναφέρουν ότι ο Ηλί-
ας Κασιδιάρης και οι άνθρωποι 
από το περιβάλλον του εξοργί-
στηκαν όταν πληροφορήθηκαν 
ότι ο κ. Κανελλόπουλος επιδίω-
ξε να συνεργαστεί πολιτικά και 
με ορισμένα πρώην στελέχη του 
Λαϊκού Ορθόδοξου Συναγερμού 
(ΛΑΟΣ), όπως για παράδειγμα ο 
Κωστής Αϊβαλιώτης. 

Τελικά, Κασιδιάρης και 
Κανελλόπουλος ακολού-
θησαν διαφορετικές 
πορείες. Ο Αρειος 
Πάγος στις 2 Μα-
ΐου απαγόρευ-
σε, δυνάμει
του νέου 

νόμου, στο κόμμα Ελληνες να 
μετάσχει στις εκλογές, ενώ αντι-
θέτως επέτρεψε στον κ. Κανελ-
λόπουλο να πάρει μέρος στη δι-
αδικασία, με το κόμμα του ΕΑΝ 
πάντως να αφήνει τρεις εβδομά-
δες αργότερα ένα ισχνό εκλο-
γικό αποτύπωμα. Στις 3 Μαΐου, 
την επομένη δηλαδή της απόφα-
σης του Αρείου Πάγου, ο Ηλίας 
Κασιδιάρης με ανάρτηση στο 
Twitter έκανε γνωστή την από-
φασή του να μην πάρει μέρος 
στις εκλογές της 21ης Μαΐου 
ούτως ώστε «να μπορέσουμε να 

είμαστε παρόντες στη δεύτερη 
και απείρως κρισιμότερη εκλογι-
κή αναμέτρηση». Σημείωσε ακό-
μη το εξής προαναγγέλλοντας 
την ενεργοποίηση εναλλακτι-
κών σχεδίων και στρατηγικών: 
«∆εν θα αποκαλύψω ακόμα τη 
στρατηγική μου, γιατί το καθε-
στώς μπορεί να δημιουργήσει 
και άλλα νομικά τερατουργή-
ματα. (...) Θα περιμένω το πέρας 
των πρώτων εκλογών και τον 
ορισμό υπηρεσιακής κυβέρνη-
σης για να προβώ σε σχετικές 
ανακοινώσεις». 

Τις εβδομάδες που ακολούθη-
σαν, ο ίδιος και οι συνεργάτες 
του κινήθηκαν αθόρυβα. Εκαναν 
κάποιες σύντομες διερευνητικές 
συζητήσεις με το Ρεπουμπλικα-
νικό Κόμμα Ελλάδας - Τ.Ρ.Α.Μ.Π. 
που δεν τελεσφόρησαν, πριν επι-
λέξουν να χρησιμοποιήσουν ως 
όχημα για την είσοδο στη Βου-
λή τους Σπαρτιάτες. Ο ίδιος ο 
ιδρυτής τους, εξάλλου, Βασίλης 
Στίγκας είχε στο παρελθόν πο-
λιτικούς δεσμούς και με άλλους 
πρωτόδικα καταδικασμένους 
χρυσαυγίτες όπως ο Γιάννης 
Λαγός, ενώ από τον Αύγουστο 
του 2020 και έπειτα ξεκίνησε 
η συμπόρευσή του με τον Κα-
σιδιάρη, όπως αναφέρεται στο 
βιογραφικό του σημείωμα που 
είχε αναρτηθεί στην ιστοσελί-
δα «Ελληνες». 

Σημαντικό ρόλο στον συντο-
νισμό της προσπάθειας είχαν, 
μεταξύ άλλων, ο ποινικολόγος 
Χάρης Κατσιβαρδάς, στέλεχος 
των Ελλήνων και πλέον βου-

λευτής και εκπρόσωπος Τύ-
που των Σπαρτιατών, ο 

δικηγόρος και πρώην 
υποψήφιος με τη 
Χρυσή Αυγή Σω-
τήρης Μεταξάς, 
καθώς και ο

 στενός συ-

νεργάτης του Ηλία Κασιδιάρη 
στον δήμο της Αθήνας, βουλευ-
τής πλέον με τους Σπαρτιάτες, 
Γιάννης ∆ημητροκάλλης. Τα ονό-
ματα των δύο πρώτων άλλωστε 
ήταν στη λίστα με τους συνο-
λικά 11 δικηγόρους που ο Ηλί-
ας Κασιδιάρης είχε δώσει στη 
διεύθυνση της φυλακής ∆ομο-
κού προκειμένου να μπορεί να 
επικοινωνεί ανεμπόδιστα μαζί 
τους. Μια τέτοια κλήση από το 
τηλέφωνο της φυλακής προς τον 
κ. Κατσιβαρδά έγινε και το βρά-
δυ της Κυριακής, αμέσως μετά 
την ανακοίνωση των εκλογικών 
αποτελεσμάτων. 

Το Plan B του Ηλία Κασιδιά-
ρη ενεργοποιήθηκε στα τέλη 
Μαΐου. Στις 29 του μήνα τροπο-
ποιήθηκε το καταστατικό του 
∆ικτύου Κοινωνικής ∆ράσης 
και Αλληλεγγύης - Σπαρτιάτες 
προκειμένου να μετεξελιχθεί 
σε κόμμα και να διεκδικήσει 
την είσοδό του στη Βουλή. Τέσ-
σερις ημέρες αργότερα, οργα-
νώθηκε ο αντιπερισπασμός, με 
τον Ηλία Κασιδιάρη να ηγείται 
πρωτοβουλίας συμμετοχής στις 
βουλευτικές εκλογές της 25ης 
Ιουνίου συνδυασμού 29 ανεξάρ-
τητων υποψηφίων. Μία εβδομά-
δα αργότερα, ο στόχος επετεύ-
χθη. Ο Αρειος Πάγος «έκοψε» 
τους 29 ανεξάρτητους υποψη-
φίους αλλά επέτρεψε στο κόμ-
μα Σπαρτιάτες να πάρει μέρος 
στις εκλογές. Η πρώτη δημόσια 
εμφάνιση του δικηγόρου Χάρη 
Κατσιβαρδά με την ιδιότητα του 
εκπροσώπου Τύπου του κόμμα-
τος έγινε στις 11 Ιουνίου σε συ-
νέντευξη που παραχώρησε σε 
κανάλι με επωνυμία «Αγωγή» 
στο YouTube. «Υπήρξε ουσι-
αστικά η βούληση του κ. Ηλία 
Κασιδιάρη να στηρίξει με σθέ-
νος το κόμμα Σπαρτιάτες», δή-
λωσε ο κ. Κατσιβαρδάς, μην πα-
ραλείποντας να χαρακτηρίσει 
«κατάφωρα άδικη» τη φυλάκιση 
του εντολέα του. Στις εκλογές 
της 25ης Ιουνίου, οι Σπαρτιάτες 
συμμετείχαν με έναν υποψήφιο 
σε κάθε μία από τις συνολικά 
60 εκλογικές περιφέρειες. Συνο-
λικά 19 από τους υποψηφίους 
προέρχονται από το κόμμα Ελ-
ληνες, ενώ οι περισσότεροι από 
τους 12 νεοεκλεγέντες βουλευ-
τές υπήρξαν ενεργά μέλη και 
ορισμένοι υποψήφιοι με τους 
Ελληνες του Ηλία Κασιδιάρη.

Του ΓΙΑΝΝΗ ΣΟΥΛΙΩΤΗ

Εστησε κόμμα από τη φυλακή
Με τους δικηγόρους που επικοινωνούσε από τον Δομοκό οργάνωσε ο Κασιδιάρης την παράκαμψη του Αρείου Πάγου
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Από πού προήλθαν 
οι 241.635 ψήφοι στους Σπαρτιάτες

Τι είχαν ψηφίσει στις εκλογές της 21ης Μαΐου όσοι, ένα μήνα 
μετά, επέλεξαν το νεότευκτο κόμμα, που στελεχώθηκε 

με στελέχη των Ελλήνων του Ηλία Κασιαδιάρη.

ΝΕΑ ∆ΗΜΟΚΡΑΤΙΑ

∆ΕΝ ΑΠΑΝΤΩ

ΛΕΥΚΟ / ΑΚΥΡΟ 
/ ∆ΕΝ ΨΗΦΙΣΑ

ΑΛΛΑ

ΣΥΡΙΖΑ

ΠΑΣΟΚ

ΚΚΕ

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ

NIKH

ΠΛΕΥΣΗ ΕΛΕΥΘΕΡΙΑΣ

Η από κάθε άποψη λανθασμένη 
και άκαιρη επιλογή για εφαρμο-
γή απλής αναλογικής στις εκλο-
γές της 21ης Μαΐου οδήγησε 
αναγκαστικά στις νέες εκλογές 
του Ιουνίου. ∆εν αποφύγαμε, δη-
λαδή, το σύνδρομο των διπλών 
εκλογών που μονιμοποιήθηκε 
ως φαινόμενο σε όλα τα εκλο-
γικά έτη μετά την οικονομική 
κρίση (2012, 2015, 2019, 2023). 
Βεβαίως, κάθε μία από αυτές τις 
περιπτώσεις ήταν διαφορετική 
και στις τρεις πρώτες υπήρχαν 
λόγοι που δικαιολογούσαν την 
επανάληψη εκλογών. Η πρόσφα-
τη, όμως, θα μπορούσε και να 
χαρακτηριστεί αχρείαστη.
 
Ετσι φαίνεται να το αντιμετώπισε, 
άλλωστε, και το εκλογικό κοινό, 
το οποίο σε πολύ μεγάλο βαθμό 
«εξαφανίστηκε» από τις κάλπες. 

Ψήφισαν περίπου 800.000 λιγότε-
ροι σε σχέση με τον Μάιο, οδηγώ-
ντας τελικά σε 5,215 εκατομμύρια 
έγκυρα ψηφοδέλτια, ουσιαστικά 
δηλαδή τον μικρότερο αριθμό 
που έχει καταγραφεί στις μεταπο-
λιτευτικές βουλευτικές εκλογές. 
Τυπικά και μόνο πρέπει να ανα-
φερθεί πως οι αριθμοί ήταν λίγο 
μικρότεροι στις πρώτες εκλογές 
του 1974 και σε εκείνες του 1977, 
με πολύ μικρότερο πληθυσμιακά 
εκλογικό σώμα και με το δικαίωμα 
ψήφου κατά τέσσερα έτη μεγα-
λύτερο από το σημερινό. 
 
Δεν υπάρχει αμφιβολία επομένως 
ότι η μεγάλη αποχή αποτελεί το 
κυριότερο χαρακτηριστικό των 
εκλογών του Ιουνίου. Μόνο κάτω 
από αυτό το πρίσμα μπορούν να 
αξιολογηθούν οι υπόλοιπες βα-
σικές διαπιστώσεις, όπως προ-
κύπτουν από τα δεδομένα της 
κάλπης. Πρώτα απ’ όλα, εκ των 

πραγμάτων όλα τα κόμματα εί-
χαν απώλεια σε αριθμό ψήφων 
(εκτός από τη Νίκη, που εμφανί-
ζει αύξηση περίπου 20.000), ενώ 
καταγράφεται φυσικά και η εμφά-
νιση του νέου σχήματος Σπαρτιά-

τες με σχεδόν 242.000 ψήφους. Η 
Πλεύση, αντιθέτως, με απώλεια 
σχεδόν 5.000 ψήφων μπόρεσε, 
λόγω της νέας αριθμητικής, να 
ανεβάσει το ποσοστό της κατά 
0,3% και να εισέλθει στη Βουλή 

για πρώτη φορά μαζί με τους δύο 
προηγούμενους σχηματισμούς. 
 
Το γεγονός της εισόδου οκτώ κομ-
μάτων στο Κοινοβούλιο αποτελεί 
προφανή συνέπεια της «χαλαρό-
τητας» που επικράτησε τον Ιούνιο, 
αφού οι πρώτες εκλογές του Μαΐου 
είχαν ήδη δώσει ψήφο εμπιστοσύ-
νης στην κυβέρνηση της Ν.∆., έχο-
ντας επίσης καθορίσει όλους τους 
βασικούς συσχετισμούς εκλογικής 
επιρροής με τη ραγδαία κυρίως 
απομείωση του ΣΥΡΙΖΑ, η οποία 
συνεχίστηκε με νέα ποσοστιαία 
πτώση κατά 2,3%, έναντι οριακής 
πτώσης της Ν.∆. κατά 0,2%. Είναι 
χαρακτηριστικό, δηλαδή, ότι τα 
δύο προπορευόμενα κόμματα δεν 
αύξησαν το ποσοστό τους, σε μια 
συνολικά πολύ μεγάλη διασπορά 
ψήφων από κόμμα σε κόμμα. 
 
Η Ν.Δ. είχε τη μεγαλύτερη συ-
σπείρωση (92%), έναντι 86% που 

εμφάνισε το ΠΑΣΟΚ, 84% ο ΣΥ-
ΡΙΖΑ, 83% το ΚΚΕ, 72% η Νίκη, 
68% η Ελληνική Λύση, 64% το 
ΜέΡΑ25 και μόλις 61% η Πλεύ-
ση. Κανένα δηλαδή από τα μι-
κρότερα κόμματα δεν κατάφερε 
να επανασυσπειρώσει τους προ-
ηγούμενους ψηφοφόρους του σε 
αξιόλογο βαθμό, έχοντας όμως 
τη δυνατότητα να εισπράττουν 
λίγο από παντού. Το πιο εντυ-
πωσιακό εύρημα που προκύπτει 
από την ανάλυση των εκλογι-
κών αποτελεσμάτων βρίσκεται 
στις μετακινήσεις που δομούν 
το ποσοστό του νέου σχήματος 
Σπαρτιάτες. Παρότι εισπράττουν 
και αυτοί λίγο από παντού (με 
διψήφια ποσοστά μετακίνησης 
στους ψηφοφόρους Νίκης, Ελ. 
Λύσης και Πλεύσης) δεν θα κα-
τάφερναν να διαβούν το κατώ-
φλι του 3% αν δεν ενισχύονταν 
από τον 1 στους 4 (23%) όσων 
είχαν ψηφίσει τον Μάιο διάφορα 

πολύ μικρά κόμματα και κυρίως 
αν δεν ήταν δεύτεροι σε δύνα-
μη με 17% στην κρίσιμη ομά-
δα όσων δεν είχαν καν ψηφίσει 
τον Μάιο (∆Ψ) και αποτέλεσαν 
περίπου το 5% του σημερινού 
εκλογικού σώματος. 
 
Με αυτά τα δεδομένα, είναι σαφές 
ότι η διασπορά ψήφων που έφε-
ραν οι εκλογές του Ιουνίου δεν 
κάνει τίποτε άλλο παρά να προ-
σθέτει αστάθεια σε ένα ασταθές 
έτσι ή αλλιώς κομματικό σύστημα 
στο οποίο δεσπόζει ένα μόνο κόμ-
μα. Είναι σαν να έχουμε γυρίσει 
στο 1977, όταν όμως διαμορφω-
νόταν πλέον το νέο μεταπολιτευ-
τικό κομματικό σύστημα, ενώ σή-
μερα κανείς δεν βλέπει ορίζοντα.

 
Ο κ. Πάνος Σταθόπουλος είναι 
διευθυντής Επιστημονικού Συμβουλίου 
του Ινστιτούτου Δημοκρατίας 
«Κωνσταντίνος Καραμανλής».

Του ΠΑΝΟΥ ΣΤΑΘΟΠΟΥΛΟΥ

Η δεύτερη κάλπη 
ήταν αχρείαστη – ή έτσι 
την εξέλαβε μεγάλο 
μέρος του εκλογικού 
σώματος του Μαΐου, 
που δεν επέστρεψε 
τον Ιούνιο στο παραβάν.

Το κόμμα της αποχής μάς γυρίζει στο 1977
Α Ν Α ΛΥ Σ Η

-787.968
ψηφοφόροι προσήλθαν στις κάλπες 
του Ιουνίου σε σχέση με τον Μάιο, 
με την αποχή να εκτοξεύεται στο 

47,16% (έναντι 38,9%).
 

-292.970
πολίτες ψήφισαν Ν.∆. τον Ιούνιο 

συγκριτικά με τον Μάιο, ωστόσο λό-
γω της αυξημένης αποχής η απώ-
λεια εκλογικού ποσοστού ήταν 

μόλις 0,23%.

-254.653
ψηφοφόροι ψήφισαν ΣΥΡΙΖΑ 

τον Ιούνιο σε σχέση με τον Μάιο – 
απώλεια εκλογικού 
ποσοστού 2,24%.

+19.979
πολίτες ψήφισαν Νίκη τον Ιούνιο σε 
σχέση με τον Μάιο, προσθέτοντας 
0,77% στο συνολικό ποσοστό του 
κόμματος, που τελικώς εισήλθε στη 

Βουλή (3,69%).

-5.214
πολίτες ψήφισαν Πλεύση Ελευθερί-
ας τον Ιούνιο σε σύγκριση με τον Μά-
ιο, ωστόσο λόγω της αυξημένης απο-
χής το ποσοστό της αυξήθηκε κατά 

0,28%, σκαρφαλώνοντας στο 3,17%.

5%
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I. Πρόγραμμα διακυβέρνησης 
2023-2027

• Αύξηση του νοσηλευτικού 
προσωπικού κατά 10.000 ερ-
γαζομένους, ώστε να φθάσου-
με τον ευρωπαϊκό μέσο όρο 
με 2,2 νοσηλευτές ανά κλίνη.

• Ψηφιακός μετασχηματισμός 
Υγείας. Ενίσχυση του συστή-
ματος ηλεκτρονικής συνταγο-
γράφησης. Ολοκλήρωση του 
ατομικού ηλεκτρονικού φακέ-
λου υγείας. Αναβάθμιση των 
ψηφιακών υποδομών στα νο-
σοκομεία. Επέκταση και ανά-
πτυξη των μητρώων ασθενών.

• Ανακαίνιση και εκσυγχρονι-
σμός 80 νοσοκομείων και 156 
κέντρων υγείας, δημιουργία 
315 μονάδων τηλεϊατρικής, 25 
σύγχρονων κέντρων αποκα-
τάστασης και κατασκευή του 
νέου Γενικού Νοσοκομείου 
Κομοτηνής, του Πανεπιστη-
μιακού Παιδιατρικού Νοσο-
κομείου Θεσσαλονίκης, του 
νέου Γενικού Νοσοκομείου 
Σπάρτης και του νέου Ογκο-
λογικού Νοσοκομείου Θεσσα-
λονίκης, δωρεά του Ιδρύματος 
Σταύρος Νιάρχος.

• Εγγύηση πρόσβασης του 
ΕΚΑΒ για την παροχή πρώ-
των βοηθειών σε 7 -10 λεπτά 
από την κλήση σε αστικές και 
ημιαστικές περιοχές. ∆ημιουρ-

γία έξι νέων βάσεων για πρω-
τογενή διάσωση και αεροδι-
ακομιδές για την αμεσότερη 
εξυπηρέτηση των πολιτών.

• Αξιολόγηση των διοικήσεων 
νοσοκομείων και της ποιότη-
τας των παρεχομένων υπη-
ρεσιών προς τους ασθενείς 
με χρήση αντικειμενικών δει-
κτών.

• Μείωση χρόνου αναμονής 
για χειρουργικές πράξεις κα-
τά 50% και μείωση χρόνου 
αναμονής στα Τμήματα Επει-
γόντων Περιστατικών κατά 
70%, έως το τέλος του 2027.

• Μείωση του χρόνου αναμο-
νής για ραντεβού σε εξωτερι-
κά ιατρεία νοσοκομείων κατά 
80% έως το 2027 και ανάπτυξη 
πλήρους ψηφιακής εφαρμο-
γής για ραντεβού για το σύ-
νολο των δημοσίων δομών 
Υγείας.

• Επέκταση του θεσμού του 
προσωπικού γιατρού σε όλο 
τον πληθυσμό της χώρας και 
εισαγωγή του θεσμού του 
συμβούλου υγείας.

• Υλοποίηση των σχεδιασμέ-
νων προγραμμάτων μαζικών 
προληπτικών ελέγχων για τον 
καρκίνο του μαστού, του τρα-
χήλου της μήτρας, του παχέος 
εντέρου, των καρδιαγγειακών 
κινδύνων, καθώς και προλη-
πτικές εξετάσεις σε κατοίκους 
απομακρυσμένων περιοχών.

• Μείωση της παχυσαρκίας 

στα παιδιά ηλικίας 2 έως 14 
ετών από 37,5% σε 24,5%  έως 
το 2030. ∆ωρεάν υπηρεσίες 
συμβουλευτικής από διατρο-
φολόγο-ιατρό.

• Μείωση των καπνιστών από 
42% του ενήλικου πληθυσμού 
το 2020 σε 25% έως το 2027. 
Ενίσχυση των ιατρείων δια-
κοπής καπνίσματος.

• ∆ημιουργία 311 νέων δο-
μών, υλοποίηση 211 δράσεων 
και προγραμμάτων πρόληψης 
και προαγωγής ψυχικής υγεί-
ας και ενίσχυση 279 υφιστά-
μενων δομών και υπηρεσιών 
ψυχικής υγείας. Ενίσχυση των 
300 Κέντρων Υγείας με πέντε 
επαγγελματίες ψυχικής υγείας 
ανά κέντρο, για την περαιτέ-
ρω ενσωμάτωση των υπηρεσι-
ών ψυχικής υγείας στην Πρω-
τοβάθμια Φροντίδα Υγείας.

• Μείωση των ιδιωτικών δα-
πανών υγείας ως ποσοστό των 
συνολικών δαπανών από το 
38%, στον σημερινό ευρωπα-
ϊκό μέσο όρο του 19%, μέχρι 
το 2030.

• Μείωση της νοσηρότητας 
και της θνησιμότητας από 
χρόνια νοσήματα και μείω-
ση του πληθυσμού που αντι-
μετωπίζει ανισότητες στην 
πρόσβαση.

• Εμβολιασμός του 90% των 
κοριτσιών ηλικίας έως 15 
ετών (735.000 κορίτσια εκ 
των 820.000) με το εμβόλιο 
HPV έως το 2030.

• Μείωση του αριθμού θανά-
των από καρκίνο του μαστού 
από 2.300 σε 1.900 (2,5% ετη-
σίως) μέχρι το 2030.

• Ανασχεδιασμός του χάρτη 
Υγείας.

• Ενίσχυση δράσεων υφιστά-
μενων μονάδων αντιμετώπισης 
των εξαρτήσεων, δημιουργία 
καινοτόμων προγραμμάτων 
και αύξηση 25% στο σύνολο 
των μονάδων πρόληψης και 
αντιμετώπισης νέων μορφών 
εξαρτήσεων έως το 2027.

• Λειτουργία ψηφιακής πλατ-
φόρμας χειρουργείων έως το 
τέλος του 2025, ώστε να γνω-
ρίζουν οι ασθενείς με ακρί-
βεια την προγραμματισμένη 
ημερομηνία διεξαγωγής της 
επέμβασής τους.

• Ολοκλήρωση της κατάργη-
σης της ιδρυματικής περίθαλ-
ψης με ταυτόχρονη ανάπτυξη 
υπηρεσιών στην κοινότητα 
για άτομα με νόσο Αλτσχάι-
μερ και ανάπτυξη Ψυχογη-
ριατρικής.

Στόχος είναι να επιτευχθεί 
η αποδοτικότερη χρήση των 
πόρων, η βελτίωση των πα-
ρεχομένων υπηρεσιών και η 
βελτίωση της εμπειρίας του 
ασθενούς. ∆εν κλείνει καμία 
δομή υγείας, αλλά αναβαθμί-
ζονται όλες για να ικανοποιού-
νται οι υγειονομικές ανάγκες 
των πολιτών με καλύτερη δι-
ακυβέρνηση στα νοσοκομεία 
και βέβαια σε κεντρικό, περι-
φερειακό και τοπικό επίπεδο.

Τους μπλε φακέλους της κυβέρ-
νησης με τις προγραμματικές 
δεσμεύσεις και τις σχεδιαζόμε-
νες μεταρρυθμίσεις την περίο-
δο 2023-2027 στα κρίσιμα πεδία 
της Οικονομίας, της Υγείας και 
της ∆ικαιοσύνης ανοίγει η «Κ».

Την περασμένη Τετάρτη, κα-
τά την πρώτη συνεδρίαση του 
υπουργικού συμβουλίου υπό τον 
πρωθυπουργό Κυριάκο Μητσο-
τάκη, μετά την εκλογική νίκη 
της περασμένης Κυριακής, ο 
κάθε υπουργός έλαβε από έναν 
μπλε φάκελο που προετοίμασαν 
οι Σταύρος Παπασταύρου και 

Ακης  Σκέρτσος και εμπεριέχει 
το έργο που έχει μπροστά του, 
αλλά θα αποτελέσει παράλλη-
λα και το εργαλείο ελέγχου της 
απόδοσής του από το Μέγαρο 
Μαξίμου. Συνολικά, δε, για το 
σύνολο της τετραετίας δρομο-
λογούνται:
• 120 μεταρρυθμίσεις.
• 79 «ορόσημα» που συνδέονται 
με την εκταμίευση του συνόλου 
των πόρων από το Ταμείο Ανά-
καμψης.
• 859 επιχειρησιακές δράσεις. 

Παρότι, προφανώς, ο μπλε 
φάκελος του κάθε υπουργού έχει 
τη δική του αυτοτελή αξία, ο 
οδικός χάρτης που έλαβαν ο Κ. 

Χατζηδάκης για το υπουργείο 
Εθνικής Οικονομίας και Οικονο-
μικών, ο Μ. Χρυσοχοΐδης για το 
υπουργείο Υγείας και ο Γ. Φλω-
ρίδης για το υπουργείο ∆ικαι-
οσύνης έχει ειδική βαρύτητα 
για το πολιτικό σχέδιο του κ. 

Μητσοτάκη κατά τη δεύτερη 
πρωθυπουργική του θητεία: η 
επιτυχής υλοποίηση των οικο-
νομικών πολιτικών της νέας κυ-
βέρνησης συνδέεται άρρηκτα 
με την κεντρική προεκλογική 
του δέσμευση για καλύτερους 
μισθούς στον δημόσιο και τον 
ιδιωτικό τομέα. Η αναμόρφωση 
του ΕΣΥ αποτελεί ένα δεύτερο 
μεγάλο στοίχημα, ενώ η Υγεία 
αποτέλεσε ίσως το πλέον «αξιό-
πιστο» πεδίο κριτικής του ΣΥΡΙ-
ΖΑ και του ΠΑΣΟΚ προς τη Ν.∆. 
κατά την προεκλογική περίοδο. 
Τέλος, η αλλαγή της εικόνας στη 
∆ικαιοσύνη είναι επίσης κρίσιμη 
τόσο σε σχέση με τους πολίτες, 

όσο και για τις επιπτώσεις της 
στην οικονομία. 

Σε κάθε περίπτωση, όπως 
αναγνωρίζουν στο Μέγαρο Μα-
ξίμου, η κυβέρνηση θα κριθεί 
και τη δεύτερη τετραετία από το 
έργο της. Οπως σημειώνουν, και 
την περίοδο 2019-2023 η Ν.∆. 
δεν αντιμετώπιζε προβλήματα 
λόγω της αντιπολίτευσης του 
ΣΥΡΙΖΑ, αλλά όταν η ίδια υπέ-
πιπτε σε λάθη. 

Πάντως, η Ν.∆. εισέρχεται 
στη νέα πολιτική περίοδο που 
όρισαν οι εκλογές της περασμέ-
νης Κυριακής με δύο σημαντικά 
πλεονεκτήματα.
• Ο εκλογικός κύκλος είναι 

εμπροσθοβαρής, με τις αυτοδι-
οικητικές εκλογές να είναι προ-
γραμματισμένες για τον Οκτώ-
βριο και τις ευρωεκλογές τον 
Ιούνιο, οπότε θεωρείται εξαιρε-
τικά απίθανο να αμφισβητηθεί 
σε τόσο σύντομο χρόνο η πολιτι-
κή ηγεμονία που της έδωσαν τα 
αποτελέσματα της 25ης Ιουνίου.
• Ο ΣΥΡΙΖΑ μετά την παραίτη-
ση Τσίπρα δύσκολα θα αποφύγει 
μια περίοδο περιδίνησης, ενώ 
με βάση τη μικρή αύξηση των 
ποσοστών που κατέγραψε μετα-
ξύ πρώτης και δεύτερης κάλπης 
αποτελεί ερωτηματικό η δυνα-
μική που μπορεί να αναπτύξει 
το ΠΑΣΟΚ.

Τη δέσμευση για τη δημιουργία 
ενός νέου ΕΣΥ, όπως αυτή δια-
τυπώθηκε κατά την προεκλο-
γική περίοδο από τον πρωθυ-
πουργό Κυριάκο Μητσοτάκη, 
με έμφαση στην καλύτερη και 
ισότιμη πρόσβαση των πολιτών 
σε υψηλού επιπέδου υπηρεσίες 
υγείας, τη νοσοκομειακή περί-
θαλψη, το ΕΚΑΒ και την πρό-
ληψη, καλείται να υλοποιήσει 
η νέα ηγεσία του υπουργείου 
Υγείας. Στον μπλε φάκελο που 
παρέλαβε, περιλαμβάνονται 
20 δεσμεύσεις της νέας δια-
κυβέρνησης για την Υγεία και 
21 δράσεις-μεταρρυθμίσεις, η 
πλειονότητα των οποίων θα 
πρέπει να έχει προωθηθεί έως 
το τέλος του έτους. 

Μεταξύ άλλων αναφέρεται 
η αύξηση του προσωπικού κα-
τά 10.000 εργαζομένους έως το 
τέλος της 4ετίας, ο εκσυγχρο-
νισμός των υποδομών νοσοκο-
μείων και Κέντρων Υγείας, για 
τον οποίο έχουν δεσμευθεί πό-
ροι του Ταμείου Ανάκαμψης, η 
αξιολόγηση των διοικητών των 
νοσοκομείων, αλλά και της ποι-
ότητας των υπηρεσιών, η ανα-
μόρφωση του νοσοκομειακού 
χάρτη, ενώ συγκεκριμένοι είναι 
οι στόχοι για τη βελτίωση της 
εμπειρίας των ασθενών στο σύ-
στημα υγείας: παροχή πρώτων 
βοηθειών από το ΕΚΑΒ σε 7-10 
λεπτά από την κλήση σε αστι-
κές και ημιαστικές περιοχές, 
μείωση του χρόνου αναμονής 
για χειρουργικές εξετάσεις κα-
τά 50%, στα Τμήματα Επειγό-
ντων Περιστατικών κατά 70% 

και στα τακτικά εξωτερικά ια-
τρεία των νοσοκομείων κατά 
80% έως το τέλος του 2027. Ερ-
γαλεία για την επίτευξη των 
στόχων είναι, μεταξύ άλλων, 
η ενίσχυση της στελέχωσης 
των υπηρεσιών, τα ψηφιακά 
μέσα, όπως ψηφιακή εφαρμο-
γή για ραντεβού και η σταδι-
ακή έναρξη της λειτουργίας 
απογευματινών χειρουργείων 
στα νοσοκομεία του ΕΣΥ. 

Σημαντικό ρόλο αναμένε-
ται να διαδραματίσει και η πε-
ραιτέρω οργάνωση της Πρω-
τοβάθμιας Φροντίδας Υγείας 
με την επέκταση του θεσμού 
του προσωπικού γιατρού στον 
πληθυσμό (σήμερα προσωπικό 
γιατρό έχει το 54,7% των δικαι-
ούχων) και την ενεργοποίηση 
του συστήματος παραπομπών 
των ασθενών από τον προσω-
πικό γιατρό σε γιατρούς ειδι-
κοτήτων και δημόσιες δομές 
δευτεροβάθμιας και τριτοβάθ-
μιας Υγείας για μη επείγοντα 
προβλήματα υγείας. 

Πρόληψη

Ψηλά στην ατζέντα  βρίσκο-
νται, με βάση τον μπλε φάκελο, 
η υλοποίηση των προγραμμά-
των προσυμπτωματικού ελέγ-
χου σοβαρών παθήσεων (όπως 
καρκίνος του παχέος εντέρου, 
του τραχήλου της μήτρας, 
των καρδιαγγειακών παθήσε-
ων) αλλά και προγραμμάτων 
πρόληψης με συγκεκριμένους 
στόχους, όπως η μείωση της 
παιδικής παχυσαρκίας από 
37,5% σε 24,5% έως το 2030 
και των καπνιστών από 42% 
το 2020 σε 25% έως το 2027.

Οι κατευθύνσεις που 
έλαβαν οι Κ. Χατζηδά-
κης, Μ. Χρυσοχοΐδης και 
Γ. Φλωρίδης έχουν ειδι-
κή βαρύτητα για το σχέ-
διο του Κ. Μητσοτάκη.

Οδικός χάρτης για τα ναρκοπέδια

Προσλήψεις και νέος νοσοκομειακός χάρτης

Τι περιλαμβάνουν οι λίστες προτεραιοτήτων που έχουν ενώπιόν τους οι υπουργοί Οικονομίας, Υγείας και Δικαιοσύνης

Κάθε υπουργός έλαβε έναν μπλε φάκελο με πολιτικές και χρονοδιαγράμματα. Το έργο που πρέπει να υλοποιήσει είναι, ταυτόχρονα, και εργαλείο ελέγχου της απόδοσής του από το Μαξίμου.

Υγεία

Ο μπλε φάκελος 
για την Υγεία

Του Κ.Π. ΠΑΠΑΔΙΟΧΟΥ

Της ΠΕΝΝΥΣ ΜΠΟΥΛΟΥΤΖΑ
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IΙ. Μεταρρυθμίσεις
• Μεταρρύθμιση του συστή-
ματος πρωτοβάθμιας υγειονο-
μικής περίθαλψης:
– Εναρξη λειτουργίας 60 νέ-
ων Τοπικών Μονάδων Υγεί-
ας - ΤΟΜΥ (έχουν ήδη συστα-
θεί 10). 
– Εκδοση προεδρικού διατάγ-
ματος για ένα ενιαίο πλαίσιο 
οργάνωσης και λειτουργίας δη-
μόσιων δομών Πρωτοβάθμιας 
Φροντίδας Υγείας (3ο τρίμη-
νο 2023).
– Ενεργοποίηση συστήματος 
παραπομπών από προσωπικό 
ιατρό (3ο τρίμηνο 2023).
– Ανάθεση συμβάσεων για 
αναβάθμιση υποδομών - κτι-
ριακών εγκαταστάσεων δο-
μών Πρωτοβάθμιας Φροντί-
δας Υγείας (4ο τρίμηνο 2023).
– Προσωπικός ιατρός:  οργά-
νωση, λειτουργία, εκπαίδευση, 
διοικητικό πλαίσιο κυρώσεων. 
– Οργανωτική αναδιάταξη 
των δομών διακυβέρνησης 
του χάρτη Υγείας.

• Υλοποίηση εθνικού προ-
γράμματος πρόληψης της δη-
μόσιας Υγείας «Σπύρος ∆οξιά-
δης»:
– Εναρξη εθνικού προγράμ-
ματος για την πρόληψη του 
καρκίνου του παχέος εντέρου. 
– Εναρξη εθνικού προγράμμα-
τος πρόληψης και αντιμετώπι-
σης καρδιαγγειακών κινδύνων. 
– Εναρξη εθνικού προγράμμα-
τος άσκησης και υγιεινής δια-
τροφής - αντιμετώπιση παιδι-
κής παχυσαρκίας. 
– Ιδρυση του Ευρωπαϊκού Κέ-
ντρου Παχυσαρκίας με έδρα 
την Αθήνα. 
– ∆ημιουργία Health Portal δη-
μόσιας Υγείας.

 
• Νέο μοντέλο διοίκησης νο-
σοκομείων, αναβάθμιση υπη-
ρεσιών υγείας και οργανωτικές 
μεταρρυθμίσεις στο σύστημα 
υγείας:
– Εναρξη σταδιακής λειτουργί-
ας απογευματινών χειρουργεί-
ων στα νοσοκομεία του ΕΣΥ. 
– ∆ημιουργία Κέντρων Φυσι-
κού Τοκετού σε επιλεγμένα 
νοσοκομεία και οργάνωση του 
πλαισίου παροχής των υπηρε-
σιών αυτών. 
– «Μαίες στο σπίτι»: Ανάπτυ-
ξη της κατ’ οίκον μαιευτικής 
φροντίδας. 

 
• Μεταρρύθμιση στους τομείς 
της ψυχικής υγείας και των 
εθισμών:
– Σύσταση και πλήρης λει-
τουργία 56 Μονάδων Ψυχι-
κής Υγείας (πλέον των 50 που 
ήδη έχουν συσταθεί το 2022) 
(4ο τρίμηνο 2023).
– Σύσταση ειδικού κέντρου 
ενδονοσοκομειακής νοσηλείας 
ατόμων εξαρτημένων από το 
οινόπνευμα (4ο τρίμηνο 2023).
 
• Ψηφιακός μετασχηματι-
σμός του τομέα της Υγείας 
(DigHealth):
– Εθνικό πλαίσιο διαλειτουργι-
κότητας ηλεκτρονικής Υγείας 
(4ο τρίμηνο 2023).
– ∆ιασύνδεση των υπηρεσιών 
Υγείας με τον ηλεκτρονικό φά-
κελο υγείας (4ο τρίμηνο 2023).
– Εθνικό ψηφιακό πρόγραμμα 
διαχείρισης του καρκίνου, ψη-
φιακός μετασχηματισμός της 
διαχείρισης της περίθαλψης 
ογκολογικών ασθενών και υλο-
ποίηση του εθνικού μητρώου 
καρκίνου (4ο τρίμηνο 2023).
 
• Μεταρρυθμίσεις και επιτά-
χυνση των επενδύσεων στον 
τομέα της υγειονομικής περί-
θαλψης:
– Εξορθολογισμός φαρμακευ-
τικής δαπάνης, έλεγχος συ-
νταγογράφησης, θεραπευτικά 
πρωτόκολλα.
– Εξορθολογισμός δαπανών 
και μείωση του clawback κα-
τά 150 εκατ. ευρώ (4ο τρίμη-
νο 2023).
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Η κυβέρνηση του Κυριάκου Μητσοτάκη στα σκαλοπάτια του Μαξίμου. Στο τέλος της τετραετίας, με βάση τους στόχους που τέθηκαν στο πρώτο κιόλας υπουργικό 
συμβούλιο, πρέπει να έχουν δρομολογηθεί συνολικά περί τις 120 μεταρρυθμίσεις και να έχουν ολοκληρωθεί περισσότερες από 850 επιχειρησιακές δράσεις.

• Επιτάχυνση χρόνου απο-
νομής δικαιοσύνης στον ευ-
ρωπαϊκό μέσο όρο (από 400 
έως 500 μέρες) και επίσπευση 
εκκαθάρισης των εκκρεμών 
υποθέσεων στη διοικητική, 
πολιτική και ποινική ∆ικαι-
οσύνη.

• Ψηφιακή στρατηγική για τη 
∆ικαιοσύνη. Μέχρι το 2025 
θα έχουν ολοκληρωθεί τα έρ-
γα του Ολοκληρωμένου συ-
στήματος διαχείρισης δικα-
στικών υποθέσεων για την 
ποινική, πολιτική και διοικη-
τική ∆ικαιοσύνη, της αναμόρ-
φωσης του εθνικού ποινικού 
μητρώου και του Ολοκληρω-
μένου πληροφοριακού συ-
στήματος του Ελεγκτικού Συ-
νεδρίου.

• Ψηφιοποίηση εντύπων 

αρχείων και δεδομένων δι-
καστηρίων. Ενα ακόμη εμ-
βληματικό έργο για τον ψη-
φιακό μετασχηματισμό της 
∆ικαιοσύνης, το οποίο χρη-
ματοδοτείται από το Ταμείο 
Ανάκαμψης και αφορά την 
ψηφιοποίηση των αρχείων 
368 δικαστηρίων και εισαγ-
γελιών του κράτους.

• Νέος δικαστικός χάρτης 
στη διοικητική, αστική και 
ποινική ∆ικαιοσύνη. Στόχος 
μας είναι να σταματήσουν 
οι αδικαιολόγητες καθυστε-
ρήσεις στην απονομή δικαί-
ου. Η σχεδιαζόμενη αναθεώ-
ρηση του δικαστικού χάρτη 
αναμένεται να συμβάλει σε 
μία ορθολογική γεωγραφι-
κή ανακατανομή των δικα-
στηρίων.

• Αναβάθμιση των κτιρια-
κών υποδομών της ∆ικαιο-
σύνης σε 15 πόλεις της Ελ-
λάδας, νέο Πρωτοδικείο στην 
Αθήνα.

• Ενίσχυση στο ανθρώπινο 
δυναμικό: αναβάθμιση Εθνι-
κής Σχολής ∆ικαστών, σύν-
δεση προαγωγής με αξιολό-
γηση και επιμόρφωση.

• Επιλογή, κατάρτιση και 
επιμόρφωση των δικαστι-
κών υπαλλήλων στην Εθνι-
κή Σχολή ∆ικαστικών Λει-
τουργών: έναρξη λειτουργίας 
του νέου τμήματος ΕΣ∆Ι (γ΄ 
τρίμηνο 2023).
• ∆ικαστική Αστυνομία. 
Εναρξη διαγωνιστικής δια-
δικασίας πρόσληψης προ-
σωπικού (γ΄ τρίμηνο 2023). 
Ολοκλήρωση διαδικασιών 
στελέχωσης της δικαστι-
κής αστυνομίας (γ΄ τρίμηνο 
2023). Εναρξη λειτουργίας 
της δικαστικής αστυνομίας 
σε κεντρικό και περιφερεια-
κό επίπεδο (δ΄ τρίμηνο 2023).

• Ενίσχυση του θεσμού της 
∆ιαμεσολάβησης.

• Εργαλείο επιδόσεων του 

δικαστικού συστήματος.

• Ειδικό ποινικό μητρώο για 
αδικήματα σεξουαλικής βί-
ας κατά ανηλίκων για προ-
σωπικό που απασχολείται 
επαγγελματικά ή εθελοντι-
κά σε υπηρεσίες με καθημε-
ρινή επαφή με παιδιά. Εντός 
του 2023 δημιουργείται βάση 
δεδομένων, η οποία παρέχει 
περαιτέρω εγγυήσεις προστα-
σίας της ανηλικότητας, σε 
δημόσιους ή ιδιωτικούς φο-
ρείς που το αντικείμενό τους 
άπτεται της προστασίας, φρο-
ντίδας, περίθαλψης και εκπαί-
δευσης των ανηλίκων.

• Αναδιάρθρωση και ανα-
διοργάνωση εταιρειών προ-
στασίας ανηλίκων, «Σπιτιών 
του παιδιού», υπηρεσιών επι-
μελητών ανηλίκων και των 
ιατροδικαστικών υπηρεσιών 
του υπουργείου ∆ικαιοσύνης. 
Ψήφιση του νόμου. Εναρξη 
των διαδικασιών προσλήψε-
ων προσωπικού, κατ’ εφαρ-

μογήν των διατάξεων του 
κειμένου του νέου νομοθε-
τήματος (δ΄ τρίμηνο 2023).

• Εφαρμογή της κοινωφε-
λούς εργασίας.

• Πρόληψη της νεανικής πα-
ραβατικότητας στο πλαίσιο 
του προγράμματος «Ανθρώ-
πινα δικαιώματα CRC-1».

• Πρωτόκολλα και οδηγοί για 
τα δικαιώματα των ανήλικων 
παραβατών.

• Εκσυγχρονισμός θεσμικού 
πλαισίου για ενέχυρα επί κι-
νητών απαιτήσεων και άλ-
λων δικαιωμάτων.

• Μεταρρύθμιση θεσμικού 
πλαισίου Ταμείου Χρημα-
τοδότησης ∆ικαστικών Κτι-
ρίων.

• Υλοποίηση εθνικού στρα-
τηγικού σχεδίου για την κα-
ταπολέμηση της διαφθοράς.

Ειρηνοδικεία, «Καλλικράτης» και νέο ωράριο
Δικαιοσύνη

Η νέα πολιτική ηγεσία του 
υπουργείου ∆ικαιοσύνης επω-
μίζεται, στο πλαίσιο της κυβερ-
νητικής θητείας που μόλις άρχι-
σε, ίσως το δυσκολότερο έργο, 
καθώς καλείται να προχωρήσει 
σε ουσιαστικές αλλαγές και εκ-
συγχρονισμό σε έναν βαρύ θε-
σμικό χώρο, όπως είναι η ∆ι-
καιοσύνη και η λειτουργία του 
δικαστικού μας συστήματος.

Οδηγός είναι για τον νέο 
υπουργό ∆ικαιοσύνης, Γιώργο 
Φλωρίδη, που συνεπικουρεί-
ται στο δύσκολο έργο του από 
τον υφυπουργό Γιάννη Μπού-
γα, ο μπλε φάκελος με τις προ-
τεραιότητες που έθεσε ο πρω-
θυπουργός.

Τι λέει ο μπλε φάκελος; Οτι η 
νέα πολιτική ηγεσία οφείλει μέ-
σα σε σύντομο χρόνο να οργα-
νώσει το χάος των δικαστικών 
καθυστερήσεων στην έκδοση 
των αποφάσεων. ∆ηλαδή να 
έχει ο πολίτης, ο επιχειρηματί-
ας, ο επενδυτής απόφαση –κατ’ 
αρχάς στα αστικά δικαστήρια– 
τελεσίδικη μέσα σε δύο χρό-
νια. Σήμερα η κατάσταση είναι 
τέτοια, που τα δύο χρόνια φα-
ντάζουν για χιλιάδες υποθέσεις 
και δικαστικές διαδικασίες ως 
όνειρο θερινής νυκτός.

Επίσης στον μπλε φάκελο 
περιγράφονται οι άμεσες προ-
τεραιότητες της κυβέρνησης 
για τη βελτίωση των συνθη-
κών απονομής της δικαιοσύ-
νης, τη λήψη πρακτικών και 

ρεαλιστικών μέτρων άμεσης 
απόδοσης, καθώς και τα μέ-
τρα για την εντατικοποίηση 
της τεχνολογικής αναβάθμισης 
διαφόρων δικαστικών –και όχι 
μόνον– υπηρεσιών.

Τα προβλήματα της ∆ικαι-
οσύνης, εκτός του ότι επηρε-
άζουν καθοριστικά σημαντι-
κούς τομείς της κοινωνικής και 
οικονομικής μας ζωής, αντα-
νακλούν άμεσα και στη ροή 
των κεφαλαίων από το Ταμείο 
Ανάκαμψης. Από πού, λοιπόν, 
θα ξεκινήσει η νέα πολιτική 
ηγεσία;

Η δυσκολία με τις αλλαγές 
τις οποίες θα επιχειρήσουν οι 
Φλωρίδης και Μπούγας συναρ-
τάται και με κάτι ακόμη, που 
παρατήρησε εύστοχα ο υπουρ-
γός. Οτι δηλαδή, κάτω από την 
πολιτική ηγεσία του υπουργεί-
ου, σε αντίθεση με άλλα υπουρ-
γεία, δεν υπάρχει μια διοικητι-
κή δομή, αλλά μια ανεξάρτητη 
δικαστική λειτουργία.

Σε κάθε περίπτωση, η νέα 
ηγεσία προσανατολισμένη στη 
λήψη άμεσων πρακτικών και 
νομοθετικών μέτρων, αναμέ-
νεται να κινηθεί για ορισμένα 
από αυτά, όχι για όλα, με τη 
λογική ότι «στη βράση κολλά-
ει το σίδερο».

Θα επιχειρηθούν σε σύντο-
μο χρόνο συνδυαστικά μέτρα, 
που θα επιφέρουν αλλαγές 
στον τρόπο που δικάζονται οι 
αστικές υποθέσεις, με στόχο 
να έχουν άμεση αντανάκλαση 
στην οικονομία, στις επενδύ-

σεις και πρωτίστως στην απορ-
ρόφηση κεφαλαίων από ευρω-
παϊκούς πόρους και το Ταμείο 
Ανάκαμψης. Ο στόχος αυτός θα 
επιδιωχθεί με σοβαρές αλλαγές 
στον κώδικα της Πολιτικής ∆ι-
κονομίας, προκειμένου να εκδί-
δονται οι αποφάσεις σε χρόνο 
σύντομο. Πέραν των αλλαγών 
αυτών, θα υπάρξει και μια βα-
θιά τομή –θεσμικού τύπου– μέ-
σα στη ∆ικαιοσύνη.

Αναβάθμιση

Ποια θα είναι αυτή; Οι ειρη-
νοδίκες, που αυτή τη στιγμή 
αποτελούν το ένα τρίτο του δι-

καστικού σώματος, 960 συνο-
λικά, και δικάζουν απλές υπο-
θέσεις, στο εξής θα αναλάβουν 
νέα σοβαρά δικαστικά καθήκο-
ντα. Θα υπάρξει ρύθμιση, ώστε 
στα ειρηνοδικεία να δικάζονται 
στο εξής χιλιάδες υποθέσεις 
σοβαρότερες, καθώς εκεί θα 
υπάγονται υποθέσεις για ση-
μαντικά χρηματικά ποσά, ενώ 
παράλληλα οι ειρηνοδίκες θα 
αναλάβουν την επίλυση και άλ-
λων διαφορών, όπως για πα-
ράδειγμα οι οικογενειακές και 
άλλες, ώστε να ελαφρυνθεί η 

πολιτική δικαιοσύνη από τον 
όγκο των χιλιάδων υποθέσεων 
και να επικεντρωθεί σε εκείνες 
με σοβαρό κοινωνικό και κυρί-
ως οικονομικό αντίκτυπο.

Μία ακόμη αλλαγή που θα 
βελτιώσει τους χρόνους και 
τη λειτουργία του δικαστικού 
συστήματος είναι η τομή που 
ακούει στο όνομα «δικαστι-
κός Καλλικράτης». Η αλλαγή 
θα σηματοδοτήσει ενίσχυση 
των «μεσαίων» δικαστηρίων 
της επαρχίας, στις μεγάλες 
επαρχιακές πόλεις, όπου θα 
συγκεντρωθούν οι δικαστές 
από μικρότερες δικαστικές μο-
νάδες, χωρίς να κλείσουν όμως 
μικρά δικαστήρια. Παράδειγ-
μα: στην Πάτρα θα υπηρετούν 
όλοι οι δικαστές που σήμερα 
είναι στα Καλάβρυτα, στο Αί-
γιο και αλλού και στα μικρά 
αυτά δικαστήρια θα πηγαίνουν 
μία η δύο φορές τον μήνα για 
να δικάζουν όσες υποθέσεις 
χρειάζεται.

Kαι κάτι ακόμη που εμφα-
νίζεται ως άμεσο. Η νέα πολι-
τική ηγεσία του υπουργείου 
σκέπτεται σοβαρά να αυξηθεί 
το ωράριο των δικαστηρίων. 
Από τις 3 μ.μ. που είναι σήμε-
ρα να πάει στις  5 μ.μ. Το μέ-
τρο αυτό, που έχει συζητηθεί 
άπειρες φορές στο παρελθόν, 
αλλά ουδέποτε υλοποιήθηκε, 
εκτιμάται ότι θα οδηγήσει σε 
εκδίκαση περισσότερων υπο-
θέσεων. Αλλωστε η κατάστα-
ση που υπάρχει σήμερα, τα δι-
καστήρια να ξεκινούν στις 9 ή 

9.30, να διακόπτουν μία ώρα 
το μεσημέρι και να κλείνουν 
στις 3, τα λέει όλα.

Διερμηνείς

Πάντως, τα προβλήματα εί-
ναι τόσο πολλά, που θα αναφερ-
θεί ένα ακόμη που απασχολεί 
ήδη σοβαρά τις εισαγγελικές αρ-
χές και θέλει άμεση λύση από το 
υπουργείο. Το πρόβλημα σχετί-
ζεται με την έλλειψη διερμηνέ-
ων, για να μεταφράζουν τα δικα-
στικά έγγραφα όταν υπάρχουν 
αιτήματα δικαστικής συνδρο-
μής με αλλοδαπές δικαστικές 
αρχές –και υπάρχουν πολλά– ή 
να διευκολύνουν την αξιοποίη-
ση εγγράφων που αποστέλλο-
νται από το εξωτερικό για σω-
ρεία υποθέσεων. Και βέβαια να 
μεταφράζουν σε δίκες όπου οι 
κατηγορούμενοι είναι αλλοδα-
ποί. Οι καθυστερήσεις που προ-
καλούνται σε δίκες και κυρίως 
σε δικαστικές έρευνες από τις 
ελλείψεις διερμηνέων είναι απί-
στευτες. Ενα μόνον παράδειγ-
μα: για την υπόθεση των παρα-
κολουθήσεων που ερευνάται 
από την Εισαγγελία δεν υπήρχε 
μεταφραστής, το πρόβλημα εί-
ναι μόνιμο, και για να σταλούν 
τα αιτήματα δικαστικής συν-
δρομής χρειάστηκε πριν από 
μήνες να ληφθεί ειδική άδεια 
και να κάνει τη μετάφραση στα 
αγγλικά δικαστικός με επάρκεια 
στη συγκεκριμένη γλώσσα! Γι’ 
αυτό, η νέα πολιτική ηγεσία του 
υπουργείου στη νέα κυβερνητι-
κή θητεία έχει να κάνει πολλά...

Πρώτος στόχος 
η έκδοση τελεσίδικων 
αποφάσεων από 
τα αστικά δικαστήρια 
εντός δύο ετών.

Συνέχεια του φακέλου
για την Υγεία

Της ΙΩΑΝΝΑΣ ΜΑΝΔΡΟΥ

Ο μπλε φάκελος
για τη Δικαιοσύνη
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Στις 26 Ιουνίου 2015 το απόγευ-
μα, όταν ο Αλέξης Τσίπρας επέ-
στρεφε από τις Βρυξέλλες για να 
ανακοινώσει τη διενέργεια δημο-
ψηφίσματος, δεν μπορούσε να 
φανταστεί ότι άνοιγε έναν πο-
λιτικό κύκλο που θα ολοκληρω-
νόταν ακριβώς οκτώ χρόνια μετά 
με έναν αντίστοιχο αιφνιδιασμό. 
Τα ξημερώματα της 26ης Ιουνίου 
2023 ήταν η πρώτη νύχτα μετά 
τη δεύτερη εκλογική ήττα όταν 
«πήρε στο μαξιλάρι του» την από-
φασή του να παραιτηθεί από την 
ηγεσία του ΣΥΡΙΖΑ. Αφού πάλεψε 
με την απόφαση αυτή για άλλες 
δύο νύχτες, τελικά την ανακοί-
νωσε στο Ζάππειο στις 29 Ιουνί-
ου στις 13.15. Μόνο η σύζυγός 
του, Μπέτυ Μπαζιάνα, γνώριζε 
και λέγεται ότι υποστήριξε την 
απόφαση αυτή. Η προσαρμογή 
θα είναι δύσκολη. Σίγουρα θα 
ακολουθήσουν και άλλες συνο-
μιλίες με το μαξιλάρι. 

Ανθρωποι που γνωρίζουν το 
ζεύγος Τσίπρα είχαν παρατη-
ρήσει ότι τον τελευταίο καιρό η 
κυρία Μπαζιάνα συνόδευε τον 
σύζυγό της σε κάποιες εμφανί-
σεις (όπως τη νύχτα των εκλο-
γών στην Κουμουνδούρου). Και 
δεν τον άφηνε από τα μάτια της. 
Πήγαν μαζί στο Ζάππειο, όπου 
τον περίμενε στο αυτοκίνητο 
να επιστρέψει μετά τη δήλωση 
παραίτησης. 

Ο Τσίπρας δεχόταν πιέσεις να 
αποχωρήσει όχι από εσωκομμα-
τικούς αντιπάλους του (οι οποίοι 
ήθελαν να μείνει για να μη μα-
χαιρωθούν μεταξύ τους), αλλά 
από την ίδια την πραγματικότη-
τα που ορίζουν οι δύο συντριπτι-
κές ήττες. Ελεγξε τη συγκίνησή 
του, αλλά παραδέχτηκε το «στοι-
χείο οδύνης», κάνοντας πολλούς 
να θυμηθούν ότι πίσω από τη 
σκληρή, τετράγωνη και άτρωτη 
δημόσια εικόνα των πολιτικών 
υπάρχουν άνθρωποι που γεμί-
ζουν μώλωπες και τραύματα. 

Σύμφωνα με ορισμένες πηγές, 
ο τέως, πλέον, πρόεδρος του ΣΥ-
ΡΙΖΑ συζήτησε την απόφασή του 
μόνο με τον Αλέκο Φλαμπουρά-
ρη, τον οποίο σέβεται απεριόρι-
στα. Κάποιοι πολιτικοί γνωρίζουν 
την «ψυχολογία της παραίτησης» 
και έλεγαν εδώ και εβδομάδες ότι 
διέκριναν τα σημάδια της στις 
εκφράσεις του Τσίπρα: «Ηταν 
εμφανές πως είχε αγγίξει το ψυ-
χολογικό και πολιτικό του όριο. 
Με τη στρατηγική της απουσί-
ας συμπυκνώνει την παρουσία. 
∆ιασώζει το πολιτικό κεφάλαιο. 
Αποφεύγει τον διασυρμό». 

Ασήκωτη 
απογοήτευση
Οι πιο στενοί συνεργάτες του δεν 
ήξεραν τίποτα για τους προβλη-
ματισμούς του. Ηταν βέβαιοι ότι 
θα παρέμενε στην ηγεσία έως τις 
ευρωεκλογές. Εκ των υστέρων, 
προσπάθησαν να εξηγήσουν την 
παραίτηση μέσα από το εκλο-
γικό αποτέλεσμα του Ιουνίου. 
Εάν ήταν καλύτερο από αυτό 
του Μαΐου ίσως αποφάσιζε να 
παραμείνει, αλλά η νέα υποχώ-
ρηση του ΣΥΡΙΖΑ έκανε ασή-
κωτη την απογοήτευση. «Ηταν 
μια ανθρώπινη απόφαση, κα-
νένας μας δεν προσπάθησε να 
τον μεταπείσει», λέει στην «Κ» 
μέλος του Εκτελεστικού Γραφεί-
ου του ΣΥΡΙΖΑ, που συμμετείχε 
στη συνεδρίαση της Πέμπτης, 
πριν από το Ζάππειο. 

Στελέχη που έχουν ταυτιστεί 
με τον Τσίπρα δεν μπορούσαν 
να πιστέψουν ότι παραιτήθηκε. 
«Φεύγει για να επιστρέψει», έλε-
γαν αρχικά, προτού συνειδητο-
ποιήσουν ότι δεν ήταν αυτό το 

πνεύμα της δήλωσής του. Κρεμά-
στηκαν από τη φράση του Ναζίμ 
Χικμέτ, «η πιο όμορφη θάλασ-
σα είναι αυτή που δεν έχουμε 
ακόμα ταξιδέψει», με την οποία 
τους αποχαιρέτησε. Στέλεχος 
θυμήθηκε τον Σαντιάγο Καρί-
γιο, τον ιστορικό ηγέτη του Κ.Κ. 
Ισπανίας. Παραιτήθηκε μετά την 
αποτυχία του στις εκλογές του 
1982, αλλά το 1985 ίδρυσε δι-
κό του κόμμα. Το κόμμα αυτό 
δεν είχε τύχη και το 1991 έγινε 
συνιστώσα του Σοσιαλιστικού 
Κόμματος. Είναι ο Τσίπρας Κα-
ρίγιο; Ο Τσίπρας έγινε ο νεότε-
ρος πρωθυπουργός (στα 40) και 
ο νεότερος πρώην πρωθυπουρ-
γός που παραιτήθηκε από την 
προεδρία του κόμματός του (στα 
49). Οταν ο Κώστας Καραμανλής 
παραιτήθηκε από την ηγεσία της 
Ν.∆. το 2009 ήταν 53 ετών. Μάλ-
λον ο Τσίπρας θα ακολουθήσει 
το παράδειγμα του Καραμανλή 
και όχι του Καρίγιο. 

Ο Νεοκλής, πατέρας του Αθη-
ναίου πολιτικού και στρατηγού 
του 5ου αιώνα Θεμιστοκλή, 
για να αποτρέψει τον γιο του 
να ασχοληθεί με την πολιτική 
τον πήγε στον Πειραιά και του 
έδειξε τα παροπλισμένα πλοία. 
«Ετσι φέρεται ο λαός στους πο-
λιτικούς». Ο Θεμιστοκλής ευτυ-
χώς δεν τον άκουσε. Ο Τσίπρας 
μάλλον έμαθε στο γυμνάσιο αυ-
τή την ιστορία, αλλά δυστυχώς 
την αγνόησε. Το μικρότερο παιδί 
μιας εύπορης οικογένειας με κα-
λό όνομα είχε πάντα μια ευκολία 
να κερδίζει τους ανθρώπους. Οι 
γονείς είχαν καλή σχέση με το 

(εκάστοτε) γκουβέρνο και τη δε-
καετία του ’80 ψήφιζαν ΠΑΣΟΚ. 

Στα 14 του, ο Αλέξης παρα-
στράτησε. Γράφτηκε στην ΚΝΕ, 
όπου παρέμεινε για τρία χρόνια 
χωρίς να τον ενοχλεί η κατάρ-
ρευση του κομμουνισμού. Ισως 
διέκρινε ότι ο κομμουνισμός κα-
τέρρεε παντού, εκτός από την 
Ελλάδα, όπου απολαμβάνει κα-
θολικό σεβασμό μέχρι σήμερα. 
Ο συνδυασμός του σφυροδρέ-
πανου με τα Ralph Lauren και 
την ευφράδεια τον κατέστησαν 
ήρωα των μαθητικών καταλή-
ψεων του 1990. «Κόμμα και ρε-
τσίνα / Κι άσματα επινίκια / Εί-
μαι 16άρης σας γ*** τα λύκεια», 
έγραψε ο Σαββόπουλος το 1983 
προφητεύοντας τις επιδόσεις 
της νεολαίας του μέλλοντος. Σα-
ράντα χρόνια μετά, τον Μάιο 
του 2023, ο ίδιος καλλιτέχνης 
κράτησε αποστάσεις από αυτή 
τη γενιά (που κοντεύει τα 50), 
καταλογίζοντάς της ότι «διατη-
ρεί ένα παλιό είδος φοιτητικής 
ξεγνοιασιάς». Ευχήθηκε αυτοδυ-
ναμία στον Μητσοτάκη. Επεσαν 
πάνω του τα τρολ σαν τα «Που-
λιά» του Χίτσκοκ. 

Ο πατέρας του Αλέξη, Παύλος 
Τσίπρας, ήταν ιδιοκτήτης τεχνι-
κής εταιρείας. Ο Βενιαμίν σπου-
δάζει πολιτικός μηχανικός, αλλά 
το κύριο ενδιαφέρον του είναι 
οι φοιτητικές συγκρούσεις. Εχει 
εγκαταλείψει την ΚΝΕ γιατί δεν 
του ταιριάζει η πειθαρχία και ως 
αστήρ των καταλήψεων φτιάχνει 
το δικό του startup. Ιδρύει τον 
«Εγκέλαδο», που παίρνει 20% 
στις φοιτητικές εκλογές κερδίζο-

Ο μικρός μάγος που
ξέμεινε από μάγια

ΤΟ «ΦΙΛΜ» ΜΙΑΣ ΣΠΑΝΙΑΣ ΣΤΑΔΙΟΔΡΟΜΙΑΣ

Βασιζόμενος περισσότερο στη συναισθηματική του ευφυΐα, 
παρά στα νούμερα, έγινε ο νεότερος πρωθυπουργός αλλά και ο νεότερος 

βετεράνος αρχηγός κόμματος. Φίλοι και αντίπαλοί του επιχειρούν 
την πολιτική του ψυχανάλυση μέσω της «Κ» 

Του ΠΑΥΛΟΥ ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΥ

«Ηταν εμφανές πως 
είχε αγγίξει το ψυχο-
λογικό και πολιτικό του 
όριο. Με τη στρατηγική 
της απουσίας συμπυ-
κνώνει την παρουσία. 
Διασώζει το πολιτικό 
κεφάλαιο. Αποφεύγει 
τον διασυρμό». 

Ο Αλέξης Τσίπρας, ως πρωθυπουργός, απευθύνεται στους συγκεντρωμένους υποστηρικτές του «Οχι» στην πλατεία Συντάγματος, παραμονές 
της ιστορικής 5ης Ιουλίου 2015. Με έναν αιφνιδιασμό, σαν και αυτόν που επιφύλαξε σε όλη την Ευρώπη με την αναγγελία της διεξαγωγής δημο-
ψηφίσματος ακριβώς πριν από οκτώ χρόνια, ανακοίνωσε την παραίτησή του από την προεδρία του ΣΥΡΙΖΑ.

Γεννήθηκε στην Αθήνα στις 28 
Ιουλίου, τέσσερις ημέρες μετά 
την αποκατάσταση της ∆ημοκρα-
τίας. Εγινε ο πρώτος πρωθυπουρ-
γός που γεννήθηκε μετά τη χού-
ντα. Εχει μία αδελφή, τη Ζανέτ, και 
έναν αδελφό, τον ∆ημήτρη. Είναι ο 
βενιαμίν της οικογένειας. Ο πατέ-
ρας του, Παύλος Τσίπρας, ήταν ιδι-
οκτήτης εταιρείας τεχνικών έργων.

Γράφεται στην ΚΝΕ. «Με έψησαν 
κάτι παιδιά που ήρθαν για να κά-
νουν καθοδήγηση». Το 1990-91 
διαπρέπει στις μαθητικές καταλή-
ψεις από τις «πολεμίστρες» του 
Πολυκλαδικού Λυκείου Αμπελοκή-
πων και τα στασίδια των καναλιών. 
Η Αννα Παναγιωταρέα τού λέει δη-

μόσια ότι θα φτάσει ψηλά. 
 

Στο ΕΜΠ ιδρύει το πολιτικό startup 
«Εγκέλαδος» που σείει το έδαφος 
κάτω από τα πόδια της Πανσπου-
δαστικής. Φεύγει από την ΚΝΕ, 
μπαίνει στην Κουμουνδούρου και 
το 1999 ορίζεται γραμματέας της 
Νεολαίας του Συνασπισμού. Ακο-
λουθεί αντικαπιταλιστική δράση. 

 

Επικεφαλής της «Ανοιχτής Πό-
λης», παίρνει 10,51% στις δημο-
τικές εκλογές στην Αθήνα. Ασκεί 
αντιπολίτευση στον Νικήτα Κα-

κλαμάνη στο δημοτικό συμβούλιο, 
ο οποίος αναγνωρίζει το πολιτικό 
ταλέντο του, αλλά τον συμβου-
λεύει να λέει λιγότερα ψέματα.

 

Από τις 
καταλήψεις έως 

το Μαξίμου
Η πολυκύμαντη διαδρομή του 
ανήσυχου μαθητή που έφε-

ρε τον ΣΥΡΙΖΑ «του 3%» στην 
εξουσία, αλλά έγραψε τον μα-
κρόσυρτο επίλογο της προε-

δρίας του με διαδοχικές ήττες.
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ντας τη δεύτερη θέση μετά την 
Πανσπουδαστική. Το 1994, ο Νί-
κος Κωνσταντόπουλος εκλέγεται 
πρόεδρος του Συνασπισμού. Μία 
από τις «αμαρτίες» που του κα-
ταμαρτυρούν οι φίλοι του είναι 
ότι σύντομα ο Τσίπρας βρίσκεται 
κοντά του στην Κουμουνδούρου. 

Η μύηση του νεολαίου στους 
κώδικες του κόμματος τον κά-
νουν να χάσει κάθε ενδιαφέρον 
για ένα μεταπτυχιακό στο εξωτε-
ρικό. Το κάνει στην Ελλάδα. Το 
1999, ο Κωνσταντόπουλος τον 
ορίζει πρόεδρο της Νεολαίας. 
Η θέση αυτή είναι αμειβόμενη 
από το κόμμα, αλλά ο Τσίπρας 
αρνείται τον μισθό. Λεφτά έχει, 
φιλάργυρος δεν είναι. Εκφράζει 
τον αντικαπιταλισμό. Προσπα-
θεί να πάει στη διαδήλωση της 
Γένοβας (τους σταματούν στην 
Ανκόνα). Στηρίζεται περισσότερο 
στη συναισθηματική νοημοσύνη 
που διαθέτει και λιγότερο στις 
θεωρητικές γνώσεις του. Γνήσι-
ος νέος της Μεταπολίτευσης, δεν 
έχει έφεση στην κουλτούρα και 
στα διαβάσματα, τα οποία όμως 
δεν υποτιμά, διότι γνωρίζει πόση 
αξία αποδίδουν στη μόρφωση οι 
παραδοσιακοί αριστεροί. Αυτο-
σαρκάζεται συνεχώς: «Οσο λεπτό 
είναι το βιβλίο τόσο πιο πιθανό 
είναι να το διαβάσω». 

Η Μπέτυ 
Μπαζιάνα
Η σχέση του με την Μπέτυ Μπα-
ζιάνα χρονολογείται από το λύ-
κειο. Αντισυμβατικοί και οι δύο, 
δεν έχουν παντρευτεί. Εκαναν 
σύμφωνο συμβίωσης, αλλά η 
σχέση τους είναι σχέση ζωής. 
Πιστεύουν ότι κάποιο σκληρό 
σύστημα κυβερνάει τη χώρα, 
ανεξάρτητα από κυβερνήσεις. 
∆εν ανήκουν στις εξαιρέσεις. Η 
άποψη αυτή είναι μάλλον πλει-
οψηφική. Σήμερα, μετά τα βά-
σανα που πέρασαν, ίσως να το 
πιστεύουν ακόμη περισσότερο. 
Η κυρία Μπαζιάνα σε μία από τις 
σπάνιες συνεντεύξεις της έχει 
πει ότι ο ΣΥΡΙΖΑ κέρδισε την κυ-
βέρνηση αλλά όχι την εξουσία. 
Η ίδια, πάντως, έχει κατηγορη-
θεί ότι χάρη στην εξουσία εξε-
λίχθηκε ταχύτερα ακαδημαϊκά. 

Αλλά ας επιστρέψουμε στα 
χρόνια της αθωότητας. Ο Τσί-
πρας ανταπέδωσε την πολιτική 
στήριξη του Κωνσταντόπουλου 
καθοδηγώντας τη Νεολαία να 
υποστηρίξει την πρόταση της 
ηγεσίας υπέρ του σχεδίου Ανάν 
το 2004. Στη διαδοχή Κωνστα-
ντόπουλου λίγους μήνες αργό-
τερα ο Τσίπρας μένει ουδέτερος, 
αλλά ο Αλέκος Αλαβάνος κερδί-
ζει και τον καλεί κοντά του. Ο 
Αλαβάνος διαπιστώνει ότι το 
ταλέντο του Τσίπρα είναι ότι 
διαθέτει την κατάλληλη εικό-
να για την εποχή της εικόνας. 
Στις δημοτικές εκλογές του 2006 
ορίζεται υποψήφιος του κόμμα-
τος στην Αθήνα. Ο συνδυασμός 
«Ανοιχτή Πόλη» έρχεται τρίτος 
με 10,51%. Η Ελλάδα γνωρίζει 
τον «κουλ Αλέξη» που μένει 
στα Εξάρχεια και ακούει Σεζά-
ρια Eβόρα, Θανάση Παπακων-
σταντίνου και Μάνο Χατζιδάκι. 

Τον Φεβρουάριο του 2008, ο 
Αλαβάνος τού προσφέρει την 
προεδρία του Συνασπισμού. 
∆ιατηρεί ο ίδιος τον θώκο του 
ΣΥΡΙΖΑ, στον οποίο ο Συνασπι-
σμός είναι απλώς μία συνιστώ-
σα. Μόνο που είναι η μοναδική 
συνιστώσα που απολαμβάνει 
κρατική επιχορήγηση και κοι-
νοβουλευτικά προνόμια. Ο νέος 
αρχηγός τα διαχειρίζεται πολύ 
δημιουργικά και έτσι συσπει-
ρώνει κοντά του τις υπόλοιπες 
συνιστώσες και όλοι μαζί εκπα-
ραθυρώνουν τον Αλαβάνο. Οι 

τρικυμίες που συχνά πλήττουν 
το κόμμα παραλίγο να το σπρώ-
ξουν εκτός Βουλής το 2009, αλλά 
τελικώς κερδίζει 4,6%. 

«∆εν πιστεύω ότι είμαστε 
δεύτερο κόμμα», είπε στις 6 Μα-
ΐου 2012, όταν ο ΣΥΡΙΖΑ κέρδι-
σε τη δεύτερη θέση στις εθνι-
κές εκλογές. Το ίδιο είπε στις 26 
Μαΐου 2019 όταν υποχώρησε 
στη δεύτερη θέση στις ευρω-
εκλογές. Ενα χαρακτηριστικό 
του ΣΥΡΙΖΑ και του Τσίπρα εί-
ναι η δυσπιστία, όχι μόνο απέ-
ναντι στις δημοσκοπήσεις, αλλά 
ακόμη και στους αριθμούς που 
προσδιορίζουν την οικονομία. 
Οι «καλοί αριστεροί» είναι απε-
λευθερωμένοι από τα δεσμά των 
αριθμών. Οι ελάχιστοι αριστεροί 
που σέβονται τους αριθμούς κα-
τηγορούνται ως «κρυφοδεξιοί». 
Η συμπεριφορά αυτή επιτρέπει 
να εισχωρήσουν στον πολιτικό 
λόγο της Αριστεράς τα οράμα-
τα της διαγραφής του χρέους, 
του σκισίματος των μνημονίων, 
της επιστροφής στη δραχμή και 
του «μολών λαβέ» στην Ευρώπη 
και στις αγορές (δημοψήφισμα). 

Ο Τσίπρας φλέρταρε με τον 
πρόεδρο Πούτιν της Ρωσίας για 
να υποστηρίξει η Μόσχα την ελ-
ληνική «απελευθέρωση» από την 
Ευρωζώνη. Ευτυχώς ο Πούτιν 
ήθελε να «απελευθερώσει» πρώ-
τα την Κριμαία και μετά την Αθή-
να (αλλά τον βόλευε που η Ευρώ-
πη ασχολούνταν με το «Κούγκι» 
για πέντε μήνες). Οταν η υποστή-
ριξη του Πούτιν δεν ήλθε, ο Τσί-
πρας τρόμαξε από την πιθανότη-
τα της κατάρρευσης, που μπορεί 
να τον οδηγούσε στη φυλακή. 
Υποτίθεται ότι διαπραγματεύ-
θηκε 17 ώρες. Στην πράξη, πα-
κέταρε τη ζημία που προκάλεσε 
μέσα σε ένα τρίτο μνημόνιο, το 
οποίο εφάρμοσε γιατί η Αθήνα 
ηρέμησε. Καμία διαδήλωση, κα-
μία Marfin... 

Αργήσαμε αλλά καταλάβα-
με ότι η κοινωνική ειρήνη που 
στερήθηκαν οι κυβερνήσεις 
Παπανδρέου, Παπαδήμου και 
Σαμαρά - Βενιζέλου προσφέρ-
θηκε στον Τσίπρα γιατί η «πλα-
τεία» ήταν συμβεβλημένη με 
το κόμμα του. Η αποδοκιμα-
σία του ΣΥΡΙΖΑ οφείλεται και 
σε αυτή την καθυστερημένη 
συνειδητοποίηση. Καταψηφί-
στηκε και για τα χρόνια που 
χάθηκαν στον διχασμό. Αν 
υπήρχε εθνική συναίνεση, η 
έξοδος από την κρίση θα είχε 
επιτευχθεί το 2014. Αλλά το 
2014 επιτεύχθηκε το σαμπο-
τάζ του ΣΥΡΙΖΑ και των ΑΝΕΛ 
στην εκλογή Προέδρου της ∆η-
μοκρατίας, με τη βιντεοσκο-
πημένη κομπίνα του κωμικού 
ηθοποιού-βουλευτή των ΑΝΕΛ 
Παύλου Χαϊκάλη (σε σκηνοθε-
σία γνωστού σταρ της τηλεό-
ρασης και παραγωγή της Κου-
μουνδούρου). ∆ήθεν πήγαν να 
τον «λαδώσουν» οι σαμαρικοί 

για να ψηφίσει τον Σταύρο ∆ή-
μα. Η εκλογή Προέδρου της 
∆ημοκρατίας ναυάγησε. Πρόω-
ρες εκλογές προκηρύχθηκαν. Ο 
∆ήμας δεν έγινε Πρόεδρος της 
∆ημοκρατίας, αλλά ο Χαϊκάλης 
έγινε υφυπουργός Εργασίας. 

Ο Τσίπρας δεν είναι ανίκα-
νος. Οταν θέλει, μπορεί. Φρό-
ντισε τους αδύναμους και τους 
μη έχοντες. Κάποια υπουργεία 
και πολλές κρατικές υπηρεσί-
ες άφησαν έργο. Το υπουργείο 
Οικονομικών επέβαλε «υπερα-
πόδοση των μέτρων» και ανέ-
κτησε την αξιοπιστία της χώρας 
που σκόρπισε ο Βαρουφάκης. Η 
συμμαχία με το ΝΑΤΟ και τις 
ΗΠΑ, εκεί που κόντευε να δι-
αρραγεί, αναβαθμίστηκε ουσι-
αστικά (χάρη στον Αμερικανό 
πρέσβη Τζέφρι Πάιατ, που έφερε 
τον 6ο Στόλο στο Αιγαίο για να 
διαλύσει κάθε παρανόηση...). Η 
συμφωνία των Πρεσπών, άρτια 
ή ατελής, έδωσε λύση σε ένα 
πρόβλημα δεκαετιών (έστω και 
αν ο Τσίπρας την υποστήριξε 
γιατί πόνταρε ότι θα διασπάσει 
τη Ν.∆.). «∆ηλώνω περήφανος 
για όσα πετύχαμε». Παράφρασε 
Ρίτσο και Μίκη: «Αυτό το έργο 
είναι δικό σας και δικό μας. ∆εν 
μπορεί κανείς να μας το πάρει». 

«Αυτό το έργο» περιλαμβά-
νει ακόμη τους επιδεικτικούς 
εναγκαλισμούς με τον Καμμέ-
νο, το χάος στο μεταναστευτι-
κό, το κατενάτσιο στην τρόικα 
έως το 2017 (η ΕΥΠ παρακολου-
θούσε τη «∆ρακουλέσκου» στο 
Χίλτον), τον λάκκο της απλής 
αναλογικής (όπου τελικά έπεσε 

μέσα ο ΣΥΡΙΖΑ), τη μαύρη επι-
χείρηση διασυρμού του Σαμαρά, 
του Βενιζέλου, του Στουρνάρα 
και άλλων πολιτικών αντιπά-
λων (υπόθεση Novartis). «Αυ-
τό το έργο» περιλαμβάνει ακό-
μη την υπόσχεση του Τσίπρα 
στον Ερντογάν «να του στείλει 
πίσω τους οκτώ», την εκατόμβη 
στο Μάτι (που ο Τσίπρας παρί-
στανε ότι δεν γνώριζε στη fake 
συνεδρίαση στην Πυροσβεστι-
κή), τις τοξικές αναρτήσεις του 
Πολάκη και τις απόπειρες χει-
ραγώγησης του Τύπου (άδειες 
καναλιών και άλλα πολλά). Η 
εποχή Τσίπρα χαρακτηρίστηκε 
επίσης από το γεγονός ότι μόλις 
εξελέγη αρχηγός ο Μητσοτάκης, 

τον Ιανουάριο του 2016, η Ν.∆. 
πέρασε στην πρώτη θέση των 
δημοσκοπήσεων και παραμένει 
εκεί επτά χρόνια μετά.

Ο Δεκέμβριος 
του 2008
Ο Τσίπρας είναι αταξινόμητος και 
δυσερμήνευτος. Ακόμη και ο 
Καρλ Γιουνγκ έχει επιστρατευτεί 
για να τον ερμηνεύσει. Οξυδερ-
κής πολιτικός έχει πει σε ιδιω-
τική συζήτηση ότι «ο Τσίπρας 
είναι ο ζωντανός Γρηγορόπου-
λος». Οτι ξεπήδησε πολιτικά μέ-
σα από τις φλόγες της Αθήνας 
μετά τη δολοφονία ενός άλλου 
Αλέξη, του μαθητή Αλέξη Γρη-
γορόπουλου, τον ∆εκέμβριο του 
2008. «Στη συλλογική ψυχή, το 
πρόσωπο του δολοφονημένου 
παιδιού μετατέθηκε στο πρό-
σωπο του Τσίπρα, ο οποίος ευ-
λόγησε με τη στάση του τις κα-
ταστροφές ως ξέσπασμα θρήνου 
για τον νέο και ως πράξη κάθαρ-
σης από το μίασμα του εγκλή-
ματος. Ετσι διοχετεύτηκε στον 
Τσίπρα η συναισθηματική φόρ-
τιση που γέννησε στο πλήθος 
η δολοφονία από αστυνομικό 
ενός νέου παιδιού». 

Αλλοι του καταλογίζουν ότι 
βουτούσε στη «σκοτεινή ύλη» 
του συλλογικού ασυνείδητου. 
Οτι έκανε πολιτική νεκρομα-
ντεία επάνω στα λείψανα του 
Εμφυλίου όταν ταύτιζε τον ∆ε-
κέμβριο του 2008 με τον ∆εκέμ-
βριο του ’44. Η πολιτική «μαύρη 
μαγεία» ατόνησε τα τελευταία 
χρόνια, αλλά ακόμη και στη δή-
λωση παραίτησης υπάρχουν 
ίχνη της: «Αντιμετωπίσαμε αφό-
ρητες πιέσεις και εκβιασμούς. 
Που εκπορεύονταν από ισχυρές 
δυνάμεις έξω από τη χώρα, αλ-
λά έβρισκαν ισχυρούς συμπαρα-
στάτες και μέσα σ’ αυτή». Ιδού 
«οι πατριώτες και οι προδότες». 
Ιδού «εμείς και οι άλλοι». 

Η τοξική πλευρά του λό-
γου του ΣΥΡΙΖΑ εκπορευόταν 
πάντα από τον ίδιο τον Τσί-
πρα. Ο Πολάκης ήταν ο φωνα-
κλάς στην άκρη της σκηνής. 
Το πραγματικό μίσος έβγαινε 
από την καρδιά του χαμογελα-
στού πρωταγωνιστή. Η πιθανό-
τερη αιτία ήταν η επιλεκτική 
ανάγνωση της Ιστορίας, αλλά 
και η συνειδητοποίηση ότι αυ-
τές οι μαγγανείες «πιάνουν». 
Μέχρι που δεν πιάνουν – και 
πληρώνονται. Τα πνεύματα 
εκδικούνται τον πνευματιστή 
που τα κάλεσε. Το μίσος γέν-
νησε μίσος. Ο πνευματιστής το 
κατάλαβε. Αποχαιρέτησε αυ-
τούς που τον μίσησαν. «Μπο-
ρεί κάποιοι να χαίρεστε με την 
απόφασή μου». Αποχαιρέτησε 
και αυτούς που τον αγάπησαν. 
«Μπορεί κάποιοι άλλοι να λυ-
πάστε». Αναγνώρισε έτσι τον 
διχασμό που προκάλεσε. Αλλά 
δεν έκανε καμία αυτοκριτική. 

Στις 15 Μαΐου 2014, ο σα-
ραντάρης αρχηγός του ΣΥΡΙ-
ΖΑ, ο πολιτικός που συζητιό-
ταν σε όλη την Ευρώπη, ήταν 
υποψήφιος για την προεδρία 
της Κομισιόν και συμμετείχε 
στο πανευρωπαϊκό ντιμπέιτ. 
Υπό το βλέμμα του συνυποψη-
φίου του, Ζαν-Κλοντ Γιούνκερ, 
παρουσίασε τον εαυτό του ως 
εξής: «Είμαι ο Αλέξης Τσίπρας, 
είμαι ο υποψήφιος της Ευρωπα-
ϊκής Αριστεράς και είμαι από 
την Ελλάδα, τη χώρα που η ευ-
ρωπαϊκή ηγεσία επέλεξε ως το 
πειραματόζωο της πιο σκληρής 
λιτότητας». Το 2015, μπροστά 
στις κάμερες, ο Γιούνκερ προ-
σπάθησε να του χαρίσει τη γρα-
βάτα του. Το 2023, ο Τσίπρας 
ομολόγησε ότι δεν ήταν φτιαγ-
μένος για να τη φορέσει. 

Οι τρεις φουρνιές και τα σενάρια

«Στη συλλογική ψυχή, 
το πρόσωπο του δολοφο-
νημένου Γρηγορόπουλου 
μετατέθηκε στο πρόσωπο 
του Τσίπρα, ο οποίος ευ-
λόγησε με τη στάση του 
τις καταστροφές ως ξέ-
σπασμα θρήνου και 
ως πράξη κάθαρσης».

Ο πρώην πρόεδρος της Κομισιόν Ζαν-Κλοντ Γιούνκερ επι-
χειρεί να «φορέσει» γραβάτα στον Αλέξη Τσίπρα, στο περι-
θώριο συνόδου στη Ρίγα της Λετονίας, στις 22 Μαΐου 2015. 
Μάταια. Οπως απέδειξε η πολιτική διαδρομή, ο πρώην πρω-
θυπουργός δεν ήταν φτιαγμένος για να φοράει γραβάτες...

Ο Αλέκος Αλαβάνος τού δίνει 
τα κλειδιά της Ferrari (Συνασπι-
σμός). Ο Τσίπρας πρωτοστατεί 
στις κινητοποιήσεις του «∆εκέμ-
βρη» μετά τη δολοφονία του Αλέ-
ξη Γρηγορόπουλου. «∆εν πειράζει 
αν ρίχνουν καμιά πέτρα», σχολί-
ασε για τους μπάχαλους. Αρχίζει 
η εποχή των Αγανακτισμένων. 

«Τρώει» τον Αλαβάνο. 

Ο ΣΥΡΙΖΑ ρίχνει ζάχαρη στο ντεπό-
ζιτο των κυβερνήσεων Παπανδρέ-
ου και Παπαδήμου και βγαίνει δεύ-
τερο κόμμα στις εκλογές Μαΐου 

(16,78%) και Ιουνίου (26,89%) του 
2012. Το 2014, λίγο μετά την Κρι-
μαία, ο μισός ΣΥΡΙΖΑ ταξιδεύει 
στη Μόσχα. Ακολουθεί η νίκη 

στις ευρωεκλογές. 
 

Ο ΣΥΡΙΖΑ κερδίζει τις εθνικές 
εκλογές. Τα μεσάνυχτα ο Τσίπρας 
«αρραβωνιάζεται» τον Καμμένο 
και το πρωί προσκυνάει στην Και-
σαριανή. Οι δύο Ελληνες έχουν τις 
πλάτες της Μόσχας στον αγώνα 
τους να το «κάνουν Κούγκι» και να 

ξεδοντιάσουν τη Μέρκελ. 
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Σχεδόν σαν ανέκδοτο, την επομέ-
νη των εκλογών της προηγούμε-
νης Κυριακής, κυκλοφορούσε η 
διαπίστωση ότι «οι πασόκοι του 
ΣΥΡΙΖΑ πήγαν σπίτια τους». Προ-
έκυψε, βεβαίως, από την αποτυχία 
να εκλεγούν προβεβλημένα στελέ-
χη του ΠΑΣΟΚ, που μετακινήθη-
καν στον ΣΥΡΙΖΑ και αναδείχθη-
καν σε υπουργικές θέσεις, όπως η 
Μαριλίζα Ξενογιαννακοπούλου, ο 
Χρήστος Σπίρτζης, ο Γιάννης Ρα-
γκούσης κ.ά.. ∆εν προκάλεσε με-
γάλη στενοχώρια σε πολλούς στον 
ΣΥΡΙΖΑ αυτή η εξέλιξη, καθώς η 
Κουμουνδούρου δεν ήταν ποτέ το 
πιο φιλόξενο μέρος για τα προερ-
χόμενα από το ΠΑΣΟΚ στελέχη. 
Εν πολλοίς, οι μετακινήσεις ήταν 
μέρος μιας προσωπικής στρατηγι-
κής του Αλέξη Τσίπρα, με στόχευ-
ση στην επέκταση της επιρροής 
του κόμματός του στο «γήπεδο» 
του ΠΑΣΟΚ. Μπορεί η επιθυμία 
του κ. Τσίπρα να έγινε σεβαστή, 
ωστόσο από τον «βαθύ» ΣΥΡΙΖΑ 
ποτέ δεν θεωρήθηκε ότι μπορεί 
να ενσωματωθεί αυτή η ομάδα 
στελεχών. Την επαύριον της πα-
ραίτησης του Αλέξη Τσίπρα οι πα-
σοκογενείς του ΣΥΡΙΖΑ χάνουν 
μια σημαντική ασπίδα προστασί-
ας, ενώ η αποτυχία πολλών από 
αυτούς να εκλεγούν στη Βουλή 
καθιστά ακόμη πιο δυσμενή τη 
θέση τους. Ποια μπορεί να είναι 
η εξέλιξη αυτής της σχέσης;

«Εξαρτάται για ποιους από 
εμάς μιλάμε», αναφέρει στέλε-
χος προερχόμενο από το ΠΑΣΟΚ, 
με πολυετή, πλέον, παρουσία 
στον ΣΥΡΙΖΑ. «Είναι τρία κύμα-
τα μετακίνησης. Το πρώτο το 
διάστημα 2010-2012, όταν άρχι-
σαν οι πρώτοι κλυδωνισμοί στο 
ΠΑΣΟΚ και οι διαφωνίες με τη 
μνημονιακή επιλογή. Το δεύτε-
ρο, την τριετία 2012-2015, όταν 
ο ΣΥΡΙΖΑ βρέθηκε σε ρόλο αξι-
ωματικής αντιπολίτευσης και 
το πιο πρόσφατο, από το 2015 
και μετά, οπότε και ο ΣΥΡΙΖΑ 
βρέθηκε στην εξουσία». Οπως 
εξηγεί, είναι διαφορετική η κα-
τάσταση μέσα στον ΣΥΡΙΖΑ για 
καθεμιά από αυτές τις ομάδες. 
Για την πρώτη ομάδα, τον δρόμο 
προς την Κουμουνδούρου άνοι-
ξε ο Αντώνης Κοτσακάς, στενός 
συνεργάτης του Ακη Τσοχατζό-
πουλου στο ΠΑΣΟΚ, ο οποίος 
μετακινήθηκε στον ΣΥΡΙΖΑ και 
ασχολήθηκε με τη μετάδοση ορ-
γανωτικής τεχνογνωσίας. Σε αυ-
τό το πρώτο κύμα ακολούθησε ο 
Παναγιώτης Κουρουμπλής, έπει-
τα ο Νίκος Κοτζιάς και ο Νίκος 
Τόσκας, ο Στέφανος Τζουμάκας. 
Επίσης, ο Αλέξης Μητρόπουλος, 
ο οποίος έχει πλέον αποστασιο-
ποιηθεί από τον ΣΥΡΙΖΑ, η Λού-
κα Κατσέλη και μετέπειτα ο Γιάν-
νης Μιχελογιαννάκης, ο Μάρκος 
Μπόλαρης, η Θεοδώρα Τζάκρη, 
ο Χρήστος Σπίρτζης, ο Γιάννης 
Πανούσης, ο ∆ημήτρης Μάρδας, 
ενώ με τον ΣΥΡΙΖΑ εξελέγησαν 
και η Αννα Βαγενά και η Νίνα Κα-
σιμάτη. Στην πιο ύστερη ομάδα 
εντάσσονται ο Γιάννης Ραγκού-
σης, η Μαριλίζα Ξενογιαννακο-
πούλου και πολλοί άλλοι, μιας και 
το 2019, μετά την εκλογική ήττα 
του ΣΥΡΙΖΑ, περίπου 120 στελέ-
χη προερχόμενα από το ΠΑΣΟΚ 
ανταποκρίθηκαν στο προσκλη-
τήριο του Αλέξη Τσίπρα για ανα-

συγκρότηση της δημοκρατικής 
παράταξης. Γιάννης Μαντζου-
ράνης, Νίκος Μαδεμλής, Θάνος 
Μωραΐτης και πολλοί άλλοι βρέ-
θηκαν σε εκείνη την εκδήλωση. 

Ενας αριθμός στελεχών που πέ-
ρασαν νωρίς την Κουμουνδούρου 
έχει κατά κάποιο τρόπο ενσωματω-
θεί στον ΣΥΡΙΖΑ, καθώς θεωρείται 
από την «παλιά φρουρά» της Κου-
μουνδούρου ότι αυτά βρέθηκαν 
νωρίς στη μάχη και συνέβαλαν 
στην προσπάθεια να κατακτήσει 
το κόμμα της εξουσία. Για όσους, 
όμως, μετακινήθηκαν στον ΣΥΡΙ-
ΖΑ μετά την κατάληψη της εξου-
σίας, το κλίμα είναι διαφορετικό 
διότι θεωρούνται οπορτουνιστές. 
Το κλίμα είναι βαρύ, ιδίως μετά την 
εκλογική αποτυχία, τόσο τη συνο-
λική όσο και την ατομική πολλών 
πασοκογενών να εκλεγούν. 

Μπορεί να μην είναι ιδιαίτερα 
ευπρόσδεκτοι στον ΣΥΡΙΖΑ πλέον 
και να έχουν χάσει ένα μεγάλο μέ-
ρος της ανοχής που απολάμβαναν 
εξαιτίας της προσωπικής στήριξης 
του Αλέξη Τσίπρα, αλλά ακόμη 
διαθέτουν ερείσματα, τα οποία 
εκτιμάται πως θα αξιοποιήσουν 

στο έπακρο. Οπως αναφέρει στέ-
λεχος με γνώση των εσωκομματι-
κών ισορροπιών στον ΣΥΡΙΖΑ, δεν 
μπορεί να αγνοηθεί το γεγονός ότι 
η Μαριλίζα Ξενογιαννακοπούλου 
και ο Γιάννης Ραγκούσης εξελέγη-
σαν πριν από περίπου ένα χρόνο 
στην πρώτη δεκάδα στελεχών της 
Κεντρικής Επιτροπής, όπου επί-
σης βρίσκεται ο Χρήστος Σπίρ-
τζης. Θεωρείται σχεδόν βέβαιο 
ότι ενόψει των διεργασιών για 
την ανάδειξη της νέας ηγεσίας τα 
πασοκογενή στελέχη θα επιδιώ-
ξουν να αξιοποιήσουν την παρου-
σία τους στα κομματικά όργανα 
και να οργανωθούν ως διακριτός 
πόλος, που θα διαπραγματευτεί 
τον ρόλο που μπορεί να διαδρα-
ματίσει στην εκλογή ηγεσίας και 
αναλόγως θα επιλέξει το «στρατό-
πεδο» με το οποίο θα συνταχθεί. 
Είναι ένας αγώνας πολιτικής επι-
βίωσης, καθώς για πολλούς στον 
ΣΥΡΙΖΑ θεωρούνται ξένο σώμα, 
το οποίο, όμως, μπορεί να επη-
ρεάσει τις εξελίξεις. 

Ταυτόχρονα, δεν είναι ορα-
τή άλλη διέξοδος για τους ίδιους, 
εκτός από το να επιδιώξουν να 
δώσουν τη μάχη παραμονής τους 
στο κόμμα υπό τις νέες συνθήκες. 
Οι πόρτες του ΠΑΣΟΚ είναι κλει-
στές, η Χαριλάου Τρικούπη τους 
αποδίδει ότι εγκατέλειψαν το κόμ-
μα στην πιο δύσκολη ιστορικά συ-
γκυρία, όταν έδινε κυριολεκτικά 
μάχη επιβίωσης και επέλεξαν να 
σωθούν οι ίδιοι. ∆ρόμος επιστρο-
φής δεν υπάρχει, πολύ περισσό-
τερο μετά την εκλογική αποτυχία 
πολλών από αυτούς, που θεωρείται 
και σαφής ένδειξη ότι δεν διαθέ-
τουν καν προσωπικό πολιτικό κε-
φάλαιο, με το οποίο θα μπορούσαν 
να διαπραγματευθούν. 

Της ΔΩΡΑΣ ΑΝΤΩΝΙΟΥ

Οι πασοκογενείς
ζυγίζουν τώρα
το μέλλον τους

Πολλοί από τους προερ-
χόμενους από το ΠΑ-
ΣΟΚ (όπως ο Σπίρτζης, 
η Ξενογιαννακοπούλου, 
ο Ραγκούσης) δεν κατόρ-
θωσαν να εκλεγούν 
βουλευτές.
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Στο δημοψήφισμα παίζει κορώνα - 
γράμματα τη θέση της χώρας στην 
Ευρώπη. Κερδίζει με 61,31% και 
το επόμενο πρωί κάνει το ύστατο 
τηλεφώνημα στον Πούτιν. Στήριξη 
δεν έλαβε και έτσι υπέκυψε στη 
Μέρκελ, με την οποία αργότερα 

αγαπήθηκαν σφόδρα. 
 

Το 2019 χάνει τις ευρωεκλογές και 
τις εθνικές εκλογές. Πιστεύει ότι ο 
κορωνοϊός θα ρίξει τη Ν.∆. Για να 
αποτρέψει την επιστροφή Τσίπρα, 
η Ε.Ε. εκδίδει κοινό χρέος και ο 
Μητσοτάκης εμβολιάζει τους Ελ-
ληνες κατά του πολακισμού. Χάνει 
τις διπλές εκλογές του 2023 και 

παραιτείται.
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«Μετά το Σαββατοκύριακο του 
χάους, αρχίζω να καταλαβαί-
νω γιατί η Ρωσία έχει για εθνι-
κό της σύμβολο τον δικέφαλο 
αετό: δύο κεφάλια κοιτάζουν 
σε διαμετρικά αντίθετες κατευ-
θύνσεις». Με αυτά τα λόγια σχο-
λίαζε την επόμενη ημέρα της 
ανταρσίας Πριγκόζιν στη Ρω-
σία ο Στιβ Ρόζενμπεργκ, αντα-
ποκριτής του BBC στη Μόσχα 
εδώ και είκοσι χρόνια. 

Το δηκτικό βρετανικό χιούμορ 
αυτή τη φορά δεν μοιάζει απλώς 
με ευσεβή πόθο. Παρότι η κρίση 
εκτονώθηκε μόλις σε ένα εικο-
σιτετράωρο, τόσο ξαφνικά όσο 
ξέσπασε, οι βραδυφλεγείς επι-
πτώσεις της διαγράφονται σο-
βαρές αναφορικά με την εσω-
τερική πολιτική κατάσταση στη 
Ρωσία, τη διεθνή θέση της, αλλά 
και την τύχη του ανθρώπου που 
σφράγισε την πορεία της από το 
ξεκίνημα αυτού του αιώνα. 

Εδώ και μία εβδομάδα, ο Βλα-
ντιμίρ Πούτιν δεν είναι, στα μάτια 
των ελίτ και του λαού, ο ισχυρός 
ηγέτης που εξασφαλίζει σταθερό-
τητα στο εσωτερικό και επέκτα-
ση της ρωσικής ισχύος στο εξω-
τερικό, όπως ήθελε ο μύθος του. 

Wagner προ των πυλών

Το σουρεαλιστικό ψυχόδραμα 
που εκτυλίχθηκε για ένα εικοσι-
τετράωρο, τον άφησε εκτεθει-
μένο με την αύρα της αδυναμί-
ας. Ενώ κατήγγειλε στο έθνος 
τούς κινηματίες της Wagner για 
«προδοσία» και «πισώπλατη μα-
χαιριά», άφησε τα μισθοφορικά 
στρατεύματα να φτάσουν χωρίς 
αντίσταση σε απόσταση 200 χι-
λιομέτρων από τη Μόσχα. Τη μία 
στιγμή έβγαζε ατμούς, λέγοντας 
στον πρόεδρο της Λευκορωσίας 
Αλεξάντερ Λουκασένκο ότι είναι 
αποφασισμένος «να λιώσει σαν 
κοριό» τον Πριγκόζιν, την άλλη 
συμφωνούσε να εγγυηθεί την 
ασφάλειά του στο Μινσκ. 

Υπάρχουν, βέβαια, ισχυροί λό-
γοι να αμφιβάλλουμε για την αξία 
παρόμοιων εγγυήσεων. Μιλώ-
ντας στο CNN, ο πρώην διοικη-
τής της CIA Ντέιβιντ Πετρέους 
συνέστησε στον Πριγκόζιν να 
αποφεύγει τα ανοιχτά παράθυρα 
και πολλοί πιστεύουν ότι οι μέρες 
του κινηματία είναι μετρημένες. 
Ωστόσο, το γεγονός ότι ο Πούτιν 
έδωσε χάρη στους μισθοφόρους 
της Wanger, προσφέροντάς τους 
τρεις εναλλακτικές επιλογές –να 
υπογράψουν συμβάσεις με το 
υπουργείο Aμυνας, να πάνε σπί-
τια τους ή να εγκατασταθούν στη 
Λευκορωσία– μεταφράστηκε ως 
σύμπτωμα αδυναμίας του ρωσι-
κού κράτους. «Ο νόμος χάνει όλη 
την ισχύ του από τη στιγμή που 
ακόμη και τα πιο σοβαρά εγκλή-
ματα μένουν ατιμώρητα», δήλω-
σε ο πρώην υπουργός Οικονομι-
κής Ανάπτυξης Αντρέι Νετσάγεφ. 

Μπορεί βάσιμα να εικάσει 
κάποιος ότι η δυσαρέσκεια θα 
σιγοβράζει στους κόλπους του 
ρωσικού στρατού, που βγήκε τα-
πεινωμένος, αν όχι και ρηγματω-
μένος, από αυτή την κρίση. Ο 
Πούτιν ελέγχεται γιατί, σαν άλ-
λος Φρανκενστάιν, δημιούργησε 
ένα τέρας που ζητούσε δημοσίως 
να περάσουν από στρατοδικείο 
και να στηθούν μπροστά σε εκτε-
λεστικό απόσπασμα ο υπουργός 
Αμυνας Σεργκέι Σοϊγκού και ο 
αρχηγός του γενικού επιτελείου 
Βαλέρι Γκερασίμοφ. 

Ωστόσο ο Πριγκόζιν δεν υπέ-
στη καμία κύρωση μέχρι τη στιγ-
μή που στράφηκε, όπως και στο 

κλασικό μυθιστόρημα, εναντίον 
του δημιουργού του. Επιπλέον, 
η ποινική δίωξη κατά των στα-
σιαστών σταμάτησε παρά το γε-
γονός ότι κατέρριψαν πέντε ελι-
κόπτερα και ένα αεροπλάνο του 
ρωσικού στρατού, σκοτώνοντας 
αρκετούς πιλότους (κάπου μετα-
ξύ 13 και 20, σύμφωνα με ρωσι-
κά ιστολόγια). 

Με αυτά τα δεδομένα, δεν 
είναι βέβαιο ότι ο Πούτιν μπο-
ρεί να υπολογίζει στη νομιμο-
φροσύνη του Σοϊγκού, παρά τη 
στενή σχέση που οικοδόμησαν 
οι δυο τους, μεταξύ άλλων και 
σε κάμποσες κοινές κυνηγετι-
κές και αλιευτικές εξορμήσεις. 
Εντονες είναι οι φήμες που 
υποστηρίζουν ότι ο Πριγκόζιν 
είχε ενημερώσει για την πρό-
θεσή του να κινηθεί εναντίον 
της στρατιωτικής ηγεσίας τον 
στρατηγό Σουροβίκιν, τον επο-
νομαζόμενο Αρμαγεδδώνα, με 
τον οποίο είχε στενή συνεργα-
σία στη Συρία, ενδεχομένως δε 
και άλλους ανώτερους στρατι-
ωτικούς, η τύχη των οποίων 
παρέμενε μέχρι την ώρα που 
γράφονταν αυτές οι γραμμές 

αδιευκρίνιστη. Η ατμόσφαιρα 
που έχει δημιουργηθεί ευνοεί 
τις φυγόκεντρες δυνάμεις στους 
κόλπους των ρωσικών ελίτ. Ο 
Κονσταντίν Ρεμτσούκοφ –επι-
χειρηματίας, εκδότης της ρωσι-
κής εφημερίδας Nezavisimaya 
Gazeta και πρώην βουλευτής 
καθεστωτικού κόμματος– ση-
μείωσε ότι άνθρωποι από το 
περιβάλλον του Πούτιν προ-
σπαθούν να τον πείσουν να 
μη θέσει υποψηφιότητα στις 
προεδρικές εκλογές του 2024.

Ο πόλεμος

Τίθεται το ερώτημα κατά πό-
σον η αναστάτωση στον ρωσικό 
στρατό θα επηρεάσει την πορεία 
του ουκρανικού πολέμου. Επισή-
μως, η Wagner είχε πριν εκδη-
λωθεί η στάση περίπου 25.000 
αξιόμαχους μαχητές στην Ου-
κρανία, αν και πολλοί πιστεύουν 
ότι ο πραγματικός αριθμός ήταν 
αρκετά μικρότερος, δεδομένων 
των μεγάλων απωλειών στη μά-
χη του Μπαχμούτ. Οι επιπτώ-
σεις της αναταραχής στο ηθικό 
του ρωσικού στρατού είναι ένας 
ακόμη αστάθμητος παράγοντας. 
Για την ώρα, η ουκρανική αντε-
πίθεση συνεχίζει να καρκινοβα-
τεί, ωστόσο είναι πολύ νωρίς για 
βάσιμες εκτιμήσεις. 

Το βέβαιο είναι ότι ο Πριγκό-
ζιν προσέφερε στο Κίεβο μια 
ουρανόπεμπτη, αναίμακτη νίκη 
ενόψει της συνόδου κορυφής 
του ΝΑΤΟ, στις 11 και 12 Ιουλί-
ου, στο Βίλνιους της Λιθουανί-
ας. Η θέση των Αμερικανών και 
των βαλτικών χωρών, που υπο-
στηρίζουν την ακόμη ισχυρότε-
ρη υποστήριξη της Ουκρανίας 
με την πεποίθηση πως η Ρωσία 
είναι χάρτινη τίγρη και το καθε-
στώς Πούτιν ετοιμόρροπο, προ-
βάλλει ενισχυμένη. «Πριν από 16 

μήνες ο Πούτιν βρισκόταν στις 
πύλες του Κιέβου. Τώρα αμύ-
νεται στις πύλες της Μόσχας», 
πανηγύριζε τις προάλλες ο Αμε-
ρικανός υπουργός Εξωτερικών, 
Αντονι Μπλίνκεν. «Σ’ αυτούς 
που μας έλεγαν ότι η Ρωσία εί-
ναι πολύ ισχυρή για να ηττηθεί, 
λέμε: Κοιτάξτε τι συμβαίνει τώ-
ρα. Είναι καιρός να ξεπεράσετε 
την ψεύτικη ουδετερότητα και 
τον φόβο της κλιμάκωσης και 
να δώσετε στην Ουκρανία τα 
όπλα που χρειάζεται», δήλωσε 
από την πλευρά του ο επικεφα-
λής της ουκρανικής διπλωματί-
ας, Ντμίτρο Κουλέμπα.

Ο Μακρόν

Ενδεικτικό των κυοφορούμε-
νων εξελίξεων ήταν δημοσίευμα 
της γαλλικής Le Monde, σύμφω-
να με το οποίο ο Εμανουέλ Μα-
κρόν θα υποστηρίξει στο Βίλνι-
ους πρόταση για το άνοιγμα των 
διαδικασιών ένταξης της Ουκρα-
νίας στο ΝΑΤΟ, πράγμα που τον 
απομακρύνει από την επιφυλα-
κτική Γερμανία και τον φέρνει 
πιο κοντά στις κατεξοχήν ρωσο-
φοβικές Βαλτικές ∆ημοκρατίες 
και στην Πολωνία. Φυσικά, η 
Γαλλία δεν θα υποστηρίξει την 
ένταξη όσο διαρκεί ο πόλεμος, 
μια και κάτι τέτοιο θα έφερνε επί 
θύραις τον κίνδυνο μιας μετω-
πικής σύγκρουσης Ρωσίας - ΝΑ-
ΤΟ. ∆εν μπορεί ωστόσο να μη 
θυμηθεί κανείς ότι ο τότε πρόε-
δρος της Γαλλίας Νικολά Σαρκοζί 
μαζί με την τότε καγκελάριο της 
Γερμανίας Αγκελα Μέρκελ είχαν 
βάλει φρένο στην προσπάθεια 
της κυβέρνησης Μπους να θέσει 
σε κίνηση τη διαδικασία έντα-
ξης της Ουκρανίας (και της Γε-
ωργίας) στο ΝΑΤΟ, στη σύνοδο 
κορυφής του Βουκουρεστίου, το 
2008. Το γεγονός ότι η θεαματι-
κή στροφή της γαλλικής εξωτε-
ρικής πολιτικής δρομολογείται 
από τον Μακρόν, έναν πρόεδρο 
που πριν από ενάμιση χρόνο 
χαρακτήριζε το ΝΑΤΟ «εγκεφα-
λικά νεκρό» και τη Ρωσία ανα-
πόσπαστο μέρος της ευρωπαϊ-
κής ασφάλειας, λέει πολλά για 
τις δραματικές διεργασίες που 
έχουν τεθεί σε κίνηση. 

Παράλληλα, η Ρωσία κιν-
δυνεύει με διεθνή υποτίμηση, 
ακόμη και στα μάτια των φιλι-
κών της χωρών. Οι χώρες της 
Αφρικής (Κεντρική Αφρικανική 
∆ημοκρατία, Μάλι κ.ά.) όπου η 
Wagner εξασφάλιζε την ασφά-
λεια των καθεστώτων με το αζη-
μίωτο, αισθάνονται βάσιμη ανη-
συχία, παρά τις προσπάθειες του 
Ρώσου υπουργού Εξωτερικών 
Σεργκέι Λαβρόφ ότι η Μόσχα 
εγγυάται το business as usual. 
Οι πρώην σοβιετικές δημοκρα-
τίες της Κεντρικής Ασίας θα 
συνεχίσουν την πορεία που τις 
φέρνει πιο κοντά στην Κίνα και 
ξεκίνησε με την εισβολή στην 
Ουκρανία. Ακόμη και οι Κινέζοι 
θα σκεφθούν δύο φορές κατά 
πόσον ο Πούτιν και η πολιτική 
του μπορούν να εγγυηθούν τη 
σταθερότητα του μεγάλου γεί-
τονα και συμμάχου τους. 

Φυσικά, θα ήταν επιπόλαιο να 
προεξοφλήσει κανείς την πτώση 
του Πούτιν και μια ιστορική ήττα 
της Ρωσίας. Αλλωστε, οι ∆υτικοί 
έχουν βάσιμους λόγους να ανη-
συχούν όχι μόνο για τη δύναμη, 
αλλά και για την αδυναμία αυτής 
της μεγάλης χώρας, όπου, όπως 
έδειξε το κίνημα Πριγκόζιν, οι 
πρώτοι υποψήφιοι για τη δια-
δοχή του σημερινού προέδρου 
είναι ακόμη πιο αδίστακτοι και 
ανεξέλεγκτοι υπερεθνικιστές.

Του ΠΕΤΡΟΥ ΠΑΠΑΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ

«Πριν από 16 μήνες 
ο Πούτιν βρισκόταν 
στις πύλες του Κιέβου. 
Τώρα αμύνεται 
στις πύλες της Μόσχας», 
ήταν το σχόλιο 
του Αμερικανού 
υπουργού Εξωτερικών 
Αντονι Μπλίνκεν.

Η κάθοδος ενός ισχυρού
Ο Βλαντιμίρ Πούτιν κατεβαίνει τα σκαλοπάτια μαζί με τον θρύλο που είχε χτίσει γύρω από τον 
εαυτό του. Εδώ και μία εβδομάδα, έχει πάψει να είναι, στα μάτια του λαού και της ρωσικής ελίτ, 
ο ισχυρός ηγέτης που εξασφαλίζει σταθερότητα στο εσωτερικό και επέκταση της ρωσικής ισχύος 
στο εξωτερικό. Οι αδυναμίες του πουτινικού συστήματος εξουσίας που κρύβονταν κάτω από την 

απατηλή λάμψη του Κρεμλίνου ήρθαν στην επιφάνεια από την ανταρσία του Πριγκόζιν.

Ξεθωριάζει ο μύθος 
του άτρωτου 

Βλαντιμίρ Πούτιν
Ο «Φρανκενστάιν», που ο ίδιος ο Ρώσος πρόεδρος δημιούργησε, 

προκάλεσε σοβαρό πλήγμα εναντίον της εξουσίας του 
και υποδαύλισε φυγόκεντρες τάσεις στους κόλπους της ρωσικής ελίτ
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Συνέντευξη στον ΓΙΑΝΝΗ ΠΑΛΑΙΟΛΟΓΟ

Σοβαρό πλήγμα για το ρωσικό 
καθεστώς αποτέλεσε η στρα-
τιωτική ανταρσία, σύμφωνα με 
τον Σεργκέι Ραντσένκο. Ο γνω-
στός ιστορικός, καθηγητής στο 
School of Advanced Internatio-
nal Studies του Πανεπιστημί-
ου Johns Hopkins, μιλάει στην 
«Κ» για τα απόνερα αυτής της 
αλλόκοτης και βραχύβιας εξέ-
γερσης, τη νέα πραγματικότητα 
στη Ρωσία και τις εξελίξεις στο 
μέτωπο της Ουκρανίας. 

Παρότι ο Γεβγκένι Πριγκόζιν 
τελικά οπισθοχώρησε, «το επει-
σόδιο ανέδειξε την απροσδόκη-
τα εύθραυστη φύση του καθε-
στώτος», λέει ο Ραντσένκο. «Ο 
Πούτιν δεν έχασε τον έλεγχο, 
αλλά επλήγη η εικόνα του πα-
ντοδύναμου τσάρου που κινεί 
τα νήματα και ενώπιον του οποί-
ου όλοι υποτάσσονται».

Πώς ερμηνεύει την εξαιρε-
τικά ριψοκίνδυνη επιλογή του 
επικεφαλής της Wagner –ενός 
ανθρώπου που χρωστάει τα πά-
ντα στον Πούτιν– να στραφεί, 
έστω για λίγες ώρες, κατά της 
Μόσχας; «Ο Πριγκόζιν ήθελε 
να αποτρέψει την απορρόφη-
ση της Wagner από τις ρωσι-
κές ένοπλες δυνάμεις», απαντά. 
«Μπορεί να δήλωσε ότι η κίνη-
σή του δεν ήταν πραξικόπημα 
και ότι ο ίδιος δεν έχει πολιτικές 
φιλοδοξίες, όμως άλλα δείχνει 
η απαίτησή του να αντικατα-
σταθεί η πολιτική και στρατι-
ωτική ηγεσία του υπουργείου 
Αμυνας. Με την εκστρατεία κα-
τά του (υπουργού Αμυνας) Σοϊ-
γκού και του (αρχηγού ΓΕΕΘΑ) 
Γερασίμοφ, επιχείρησε να υπο-
καταστήσει τον ίδιο τον Πούτιν, 
κάτι το οποίο ο Ρώσος πρόεδρος 
δεν θα μπορούσε να ανεχθεί».

Κριτική στο Κρεμλίνο

Ο Ραντσένκο υπενθυμίζει, 
επιπλέον, ότι ακριβώς πριν από 
την ανταρσία –«και ενώ στο πα-
ρελθόν απέφευγε επιμελώς να 
ασκήσει κριτική στον ίδιο τον 
Πούτιν»– ο Πριγκόζιν στράφη-
κε κατά του πάτρωνά του, λέγο-
ντας ότι ξεγελάστηκε και ότι η 
αιτία του πολέμου δεν είχε κα-
μία σχέση με την «αποναζιστικο-
ποίηση» της Ουκρανίας και τον 
κίνδυνο επίθεσης από το ΝΑΤΟ. 
Αυτό «πραγματικά εξόργισε» τον 
Ρώσο πρόεδρο.

Η «ασυνήθιστη φύση» της 
αντίδρασης του Πριγκόζιν, «που 
ήταν για τόσο καιρό κομμάτι 
του κατεστημένου ασφαλείας 
του καθεστώτος, εξέπληξε τους 
πάντες», σχολιάζει ο Ραντσέν-
κο. «Αυτό το στοιχείο του αιφ-
νιδιασμού ήταν ζωτικό ώστε να 
καταφέρει να καταλάβει το Ρο-
στόφ και να δούμε τη σκηνή 
όπου κατσάδιαζε εκείνους τους 

στρατηγούς. Αυτό ήταν ιδιαί-
τερα εξευτελιστικό για το κα-
θεστώς». Κάποια στιγμή στον 
δρόμο για τη Μόσχα, εικάζει ο 
ρωσικής καταγωγής Βρετανός 
ιστορικός, ο αρχηγός της Wagner 
κατάλαβε ότι δεν είχε την υπο-
στήριξη που χρειαζόταν για να 
συνεχίσει και ότι θα ακολουθού-
σε αιματοχυσία, που θα κατέλη-
γε στη διάλυση του μισθοφορι-
κού στρατού του. «Στη Ρωσία του 
1917, που κατέρρεε υπό το βάρος 
των εξελίξεων στον Α΄ Παγκό-
σμιο Πόλεμο, μπορεί να είχε πε-
τύχει να ανατρέψει το καθεστώς 
με τη δύναμη των όπλων. Η ση-
μερινή Ρωσία είναι διαφορετική: 
ο πόλεμος (στην Ουκρανία) δεν 
έχει ακόμη χαθεί. Το κράτος πα-
ραμένει συνεκτικό». 

Ο Πριγκόζιν «υπολόγισε 
λανθασμένα» την αντίδραση 
του Πούτιν, σύμφωνα με τον 
καθηγητή του SAIS. Ο Ρώσος 
πρόεδρος αποφάσισε να θέσει 
τη Wagner υπό τον απευθεί-
ας έλεγχο του ρωσικού στρα-
τού, βλέποντας ότι ο μέχρι 
πρότινος πιστός του λοχαγός 
έδειχνε επικίνδυνα σημάδια 
αυτονόμησης. «Ωστόσο, για 
πολιτικούς λόγους ήθελε να 
αποφύγει τη στρατιωτική κα-
ταστολή, που θα οδηγούσε σε 
αιματοκύλισμα στην ευρύτερη 
περιοχή κοντά στη Μόσχα και 
θα έκανε μεγάλο κακό στην ει-
κόνα του – θα έδειχνε ότι έχει 
χάσει τον έλεγχο».

Ετσι, η κατάσταση εκτονώ-

θηκε με την παρέμβαση του 
Λευκορώσου δικτάτορα Αλε-
ξάντερ Λουκασένκο, ο οποί-
ος με τον τρόπο αυτόν «ενί-
σχυσε τη θέση του» στα μάτια 
του Πούτιν. Αλλά ο Ραντσένκο 
εκτιμά πως, αργά ή γρήγορα, ο 
Πριγκόζιν θα βρεθεί στο στό-
χαστρο του Κρεμλίνου: «∆εν 
πρόκειται ο Πούτιν να συγχω-
ρέσει αυτήν την προδοσία».

Επιπτώσεις στην Ουκρανία

Θα επηρεάσουν καθόλου 
τα γεγονότα του περασμένου 
Σαββατοκύριακου το ουκρανι-
κό μέτωπο; Ο Ραντσένκο στην 
απάντησή του σημειώνει ότι 
ο ρόλος της Wagner στον πό-
λεμο ήταν πιο ορατός, ειδικά 
λόγω της δεινότητας του Πρι-
γκόζιν στη δημόσια προβολή 
της δράσης της. Η αποχώρηση 
των μισθοφόρων από το πεδίο 
εκτιμά ότι δεν θα επηρεάσει 
σοβαρά τη στρατιωτική ικανό-
τητα της Ρωσίας, η οποία «προ-
ετοιμάζεται εδώ και καιρό» για 
την ουκρανική αντεπίθεση.

«Το πιθανό όφελος για την 
Ουκρανία (από την ανταρσία) 
θα είναι στο ηθικό των Ρώσων 
στρατιωτών», συμπληρώνει. 
«Αλλά προς το παρόν δεν βλέ-
πουμε κάποιο κύμα αυτομολή-
σεων ή λιποταξίας στη ρωσική 
πλευρά. Και οι Ουκρανοί αντι-
μετωπίζουν σοβαρές δυσκολίες 
στην αντεπίθεσή τους».

Η εκστρατεία αυτή είναι 
ακόμη σε πρώιμο στάδιο. 
Ωστόσο, σύμφωνα με τον Ρω-
σοβρετανό ιστορικό, αν δεν 
οδηγήσει στην ανάκτηση ση-
μαντικών εδαφών, τότε «θα 
ασκηθεί πολύ μεγάλη» πίεση 
από τη ∆ύση στην Ουκρανία 
να έλθει σε συμφωνία για κα-
τάπαυση του πυρός με τη Μό-
σχα. Η πίεση αυτή για κατά-
παυση του πυρός, με απώλεια 
εδαφών, προσθέτει, θα ενισχυ-
θεί σημαντικά εάν στις προε-
δρικές εκλογές του Νοεμβρίου 
του 2024 επικρατήσουν οι Ρε-
πουμπλικανοί.

Στην επικείμενη σύνοδο 
κορυφής του ΝΑΤΟ στο Βίλ-
νιους (11-12 Ιουλίου), το ζή-
τημα της μελλοντικής σχέσης 
της Ουκρανίας με τη Συμμαχία 
και των εγγυήσεων ασφαλείας 
που θα παράσχουν στο Κίεβο 
οι πιο σημαντικοί σύμμαχοι 
θα βρεθεί στο επίκεντρο – και 
συνδέεται άμεσα με την όποια 
συζήτηση για διπλωματικές δι-
απραγματεύσεις με τη Μόσχα. 
Ο Ραντσένκο συμμερίζεται την 
ανησυχία των Ουκρανών πως 
καμία μορφή εγγυήσεων, πλην 
αυτής του άρθρου 5 του κα-
ταστατικού του ΝΑΤΟ, δεν θα 
τους δώσει πραγματική ασφά-
λεια έναντι μελλοντικών ρωσι-
κών επιθετικών σχεδίων.

Υστερα από τρεις ταραγμένους 
μήνες απεργιακών κινητοποιή-
σεων και διαδηλώσεων εξαιτίας 
της μεταρρύθμισής του στο συ-
νταξιοδοτικό, που κορυφώθηκαν 
την άνοιξη, ο Γάλλος πρόεδρος 
Εμανουέλ Μακρόν είχε υποσχε-
θεί «100 ημέρες αποκλιμάκωσης, 
ενότητας και δράσης». Ωστό-
σο, η  δολοφονία του αλγερινής 
καταγωγής 17χρονου Ναέλ από 
αστυνομικό στη Ναντέρ, το πα-
ρισινό προάστιο από το οποίο ξε-
κίνησε ο Μάης του 1968, δεν του 
αφήνει πολλά περιθώρια να ελ-
πίζει ότι η έκρυθμη κατάσταση 
στη χώρα θα έχει εκτονωθεί έως 
την εθνική γιορτή των Γάλλων, 
στις 14 Ιουλίου. Πολλοί αναλυ-
τές προβλέπουν ότι αυτή τη φο-
ρά τα επεισόδια και οι λεηλασίες 
που ξεκίνησαν την Τρίτη, μπορεί 
να στοιχίσουν στον Γάλλο πρόε-
δρο ακόμη και τον θώκο του. Η 
γαλλική κοινή γνώμη παρακο-
λουθεί την τελευταία εβδομάδα 
μια επανάληψη των ημερών του 
2018, όταν τα «Κίτρινα Γιλέκα» 
–ένα κίνημα αγανάκτησης για 
την υψηλή τιμή των καυσίμων, 
που επεκτάθηκε και πέραν των 
συνόρων της χώρας– υποχρέ-
ωσαν την κυβέρνηση να κατε-
βάσει τεθωρακισμένα οχήματα 
της χωροφυλακής στους δρό-
μους. Το ίδιο μέτρο εξήγγειλε 
προχθές η πρωθυπουργός Ελι-
ζαμπέτ Μπορν, σε μια επίδειξη 
πυγμής και εξευμενισμού του 
συντηρητικού κόσμου. 

Αμηχανία στο Ελιζέ

O ίδιος ο Γάλλος πρόεδρος 
εμφανίστηκε αμήχανος απένα-
ντι στην εκρηκτική κατάσταση, 
αφού έφυγε μεν εσπευσμένα 
από τις Βρυξέλλες και τη Σύνο-
δο Κορυφής για το μεταναστευ-
τικό, αλλά στις εκκλήσεις του 
απευθύνθηκε περισσότερο στο 
φιλότιμο των γονιών, ζητώντας 
τους να «μαζέψουν» τα παιδιά 
τους σπίτι,  αλλά και στις πλατ-
φόρμες των σόσιαλ μίντια, από 
τις οποίες απαίτησε να «κατεβά-
ζουν» αναρτήσεις με εμπρηστι-
κό περιεχόμενο. Είχε προηγηθεί 
η δήλωσή του πως η απόφαση 
του αστυνομικού να πυροβολή-
σει έναν νεαρό οδηγό αυτοκι-
νήτου που είχε σταματήσει για 
έλεγχο είναι «αδικαιολόγητη». 
Η διατύπωση εκνεύρισε το συν-
δικάτο αστυνομικών,  δίνοντάς 
τους την αίσθηση ότι ο Μακρόν 
δεν θέλει να οξύνει περαιτέρω 
τα πνεύματα στις τάξεις των 
νεαρών στασιαστών. Την ίδια 
στιγμή η δεξιά αντιπολίτευση 
τον πίεζε για επιβολή κατάστα-
σης εκτάκτου ανάγκης. 

Ο θάνατος του Ναέλ ήταν 
η τρίτη δολοφονία από αστυ-
νομικό σε τροχαίο έλεγχο την 
τελευταία χρονιά, ενώ πέρυσι 
ο αντίστοιχος αριθμός ανήλθε 
στους 13, ένα θλιβερό ρεκόρ. 
Πολλοί θεωρούν ότι τέτοιου εί-
δους περιστατικά άρχισαν να 
πληθαίνουν μετά το 2017, όταν 
ψηφίστηκε νόμος που επιτρέπει 
στους αστυνομικούς να ανοί-
γουν πυρ εναντίον δικυκλιστών 
που δεν σταματούν σε ελέγχους, 
ακόμη κι όταν οι αστυνομικοί 
δεν διατρέχουν άμεσο κίνδυνο. 
Είχε προηγηθεί μια σειρά τρο-
μοκρατικών επιθέσεων και οι 
αστυνομικοί ασκούσαν πιέσεις 
στους πολιτικούς για μεγαλύτε-
ρη ελευθερία κινήσεων. Από τη 
στιγμή, όμως, που θεσπίστηκε 
ο νόμος, ο αριθμός παρόμοιων 
κρουσμάτων εξαπλασιάστηκε. 
Στη συντριπτική τους πλειονό-
τητα τα θύματα είναι μαύροι ή 
αραβικής καταγωγής, επιβεβαιώ-
νοντας τις καταγγελίες των ακτι-

βιστών περί συστημικού ρατσι-
σμού στις τάξεις των δυνάμεων 
ασφαλείας. Οι ίδιοι οι αστυνομι-
κοί παραδέχονται ότι η εκπαί-
δευση που παίρνουν είναι ανε-
παρκής έως ανύπαρκτη και πως 
πολλές φορές συνάδελφοί τους 
τραβούν όπλο χωρίς να απειλού-
νται καν, επειδή πιστεύουν ότι 
τους καλύπτει ο νόμος. Σύμφωνα 
με περυσινή έκθεση, το 40% των 
αστυνομικών δεν έχει συμμε-
τάσχει στον απαιτούμενο αριθ-
μό των τριών μαθημάτων για 
τη χρήση των όπλων. 

Αν αποδεχθούμε την εκτίμη-
ση πως η Γαλλία βιώνει τις τε-
λευταίες ημέρες μια κοινωνική 
έκρηξη ανάλογη με αυτή των 
ΗΠΑ μετά τη δολοφονία του 
Τζορτζ Φλόιντ τον Μάιο του 
2020, η υπερβολική χρήση βί-
ας από τη γαλλική αστυνομία 
δεν είναι πρωτόγνωρη κι έχει 
εκτενώς μελετηθεί και επικριθεί 
από οργανώσεις όπως η ∆ιεθνής 
Αμνηστία και το Συμβούλιο της 
Ευρώπης. Ειδικά κατά τη διάρ-

κεια των «Κίτρινων Γιλέκων» το 
ζήτημα αυτό έγινε αντικείμενο 
σοβαρής πολιτικής αντιπαράθε-
σης, αφού πάνω από 2.500 δια-
δηλωτές τραυματίστηκαν, αρ-
κετοί εκ των οποίων έχασαν το 
μάτι τους ή κάποιο μέλος. 

Στη μεγάλη διαδήλωση που 
έγινε την Πέμπτη και διοργα-
νώθηκε από τη μητέρα του Να-
έλ, οι συμμετέχοντες άδραξαν 
την ευκαιρία να αποκηρύξουν 
την εγκατάλειψη των παρισι-
νών προαστίων και τη διάρρη-
ξη των σχέσεων εμπιστοσύνης 
της κοινότητάς τους με τις δυνά-
μεις ασφαλείας. Υπενθυμίζεται 
ότι το 2005 επί τρεις εβδομάδες 
τα προάστια του Παρισιού και 
άλλων γαλλικών πόλεων φλέγο-
νταν μετά τον θάνατο δύο νεα-
ρών στο Κλισί-σου-Μπουά, ένα 
προάστιο του Παρισιού. Εκτοτε 
και παρά τις κρατικές επενδύσεις 
στις φτωχές περιοχές της χώρας, 
αντί να κλείσει το χάσμα με την 
υπόλοιπη Γαλλία, η ανεργία, οι 
σχολικές επιδόσεις και οι ανι-
σότητες επιδεινώθηκαν σε σχέ-
ση με την προηγούμενη 20ετία. 
∆ιάχυτη είναι η αίσθηση ότι τα 
χρήματα κατευθύνθηκαν σε έργα 
βιτρίνας, εντυπωσιακά κτίρια και 
καινούργια τραμ, χωρίς να αντι-
μετωπιστούν τα θεσμικά προβλή-
ματα. ∆εν είναι τυχαίο ότι στα 
επεισόδια αυτής της εβδομάδας 
βρέθηκαν στο στόχαστρο των 
νεαρών οι αστικές συγκοινωνί-
ες, ως σύμβολο των ανισοτήτων, 
επειδή μεταφέρουν τους εργαζο-
μένους από τα φτωχά προάστια 
στο πλούσιο τουριστικό κέντρο 
της πόλης. Γι’ αυτό άλλωστε ένα 
από τα πρώτα μέτρα της κυβέρ-
νησης ήταν η αναστολή λειτουρ-
γίας των ΜΜΜ μετά τις 9 μ.μ.

«Δικαιοσύνη»

 «Η αστυνομία δολοφονεί», 
«∆ικαιοσύνη για τον Ναέλ» ήταν 
τα δύο κεντρικά συνθήματα που 
φώναζαν οι διαδηλωτές, εξηγώ-
ντας ότι ο 17χρονος θα μπορού-
σε να είναι γιος, αδερφός, φίλος 
τους. Τα βίντεο που κυκλοφόρη-
σαν και δείχνουν τον αστυνομι-
κό να πυροβολεί εξ επαφής το 
θύμα, την ώρα που ετοιμάζεται 
να διαφύγει από τον τροχαίο 
έλεγχο, δυναμίτισαν περαιτέρω 
το κλίμα, καθώς η αστυνομία 
επιχείρησε αρχικά να διαστρε-
βλώσει τα γεγονότα προβάλ-
λοντας την εκδοχή της αυτοά-
μυνας. Παρά τη συγγνώμη του 
δράστη και τη σύλληψή του με 
την κατηγορία της ανθρωπο-
κτονίας από πρόθεση, το κύμα 
οργής δεν κόπασε. 

REUTERS, NYT, BBC, GUARDIAN

Από το 2017, οπότε ψη-
φίστηκε νόμος που επι-
τρέπει στους αστυνομι-
κούς να ανοίγουν πυρ 
εναντίον δικυκλιστών 
που δεν σταματούν 
σε ελέγχους, ο αριθμός 
παρόμοιων κρουσμά-
των εξαπλασιάστηκε.

«Ο Πριγκόζιν ήθελε να αποτρέψει την απορρόφηση της Wagner από τις ρωσικές ένοπλες δυ-
νάμεις», λέει στην «Κ» ο καθηγητής Σεργκέι Ραντσένκο.

Μεγάλης κλίμακας επεισόδια, με εμπρησμούς και καταστροφές, πυροδότησε ο φόνος 17χρονου αλγερινής κατα-
γωγής από αστυνομικό, επειδή δεν σταμάτησε σε έλεγχο, στο προάστιο Ναντέρ του Παρισιού.

Αποκαλύφθηκε
η εύθραυστη φύση

του καθεστώτος

Η Γαλλία ξαναζεί  ημέρες 
«Κίτρινων Γιλέκων»

Σεργκέι Ραντσένκο, ιστορικός, καθηγητής στο School of Advanced International 
Studies του Πανεπιστημίου Johns Hopkins
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Ο Πριγκόζιν «υπολόγισε λανθασμέ-
να» την αντίδραση του Πούτιν, σύμ-
φωνα με τον Σεργκέι Ραντσένκο.

Ο Πούτιν δεν έχασε 
τον έλεγχο, αλλά επλή-
γη η εικόνα του παντο-
δύναμου τσάρου που 
κινεί τα νήματα και 
ενώπιον του οποίου 
όλοι υποτάσσονται.

Νέα δοκιμασία για τον Μακρόν το κύμα βίαιων διαδηλώσεων 
κατά της αστυνομικής βίας



Το σωματείο…
επέστρεψε 

Δεκαετίες πριν, το σωματείο ως οντό-
τητα βρισκόταν στο πυρήνα της δρά-
σης των ποδοσφαιρικών ομάδων, των
φιλάθλων και των οικονομικών διερ-
γασιών. Αποτελούσε το σημείο συ-
νάντησης του κόσμου, διατηρούσε
θαμώνες στο οίκημα, καμία φορά δρα-
στηριοποιείτο και στον πολιτιστικό
τομέα ενώ οι Γενικές Συνελεύσεις,
πολύ περισσότερο οι Εκλογικές, θεω-

ρούνταν η ανώτατη λειτουργία εις την οποία άμεσα
είχαν συμμετοχή τα μέλη και όχι μόνο. Με το πέρας
των χρόνων και με την έλευση των ποδοσφαιρικών
εταιρειών στα ποδοσφαιρικά πεπραγμένα, τα σωματεία
μπήκαν σε δεύτερη μοίρα, η ηγεσία τους έχασε την
ισχύ της παραδίδοντάς την στο διοικητικό συμβούλιο
της εταιρείας, τα μέλη έδωσαν τη θέση τους στους
μετόχους, ενώ οι φίλαθλοι μεταμορφώθηκαν κατά κά-
ποιο τρόπο, με το πέρας του χρόνου σε πελάτες.
Υπήρξαν δε εποχές όχι και πολύ μακρινές, κυρίως τη
δεύτερη δεκαετία του 21ου αιώνα, που τα σωματεία
επήλθαν σε πλήρη απαξίωση. Το εύρος των δραστη-
ριοτήτων μηδενίστηκε, οι εγγραφές μελών έπαυσαν,
τα οικήματα μετατράπηκαν σε αχούρια, οικονομικά
κατέρρευσαν ενώ ως επί το πλείστον οι ηγεσίες λει-
τουργούσαν βοηθητικά για την εταιρεία, αρκούμενες
σε κάποιες εκδηλώσεις γραφικού κυρίως χαρακτήρα. 

Η εκμετάλλευση των εταιρειών προς το δικό τους
όφελος και πολύ περισσότερο η απαξίωση που βίωσαν
εκ μέρους του κόσμου τους, έφερε τα σωματεία κοντά
στην κατάρρευση. Η κατάσταση παρέμεινε τραγική
έως ότου έσκασε το νέο φρούτο με την ονομασία «ξένος
επενδυτής». Η νέα τάξη πραγμάτων και η ανάγκη της
όποιας εταιρείας ή επενδυτή να εκμεταλλευτεί τ’ όνομα
και την ποδοσφαιρική ομάδα, επανάφερε το σωματείο
στο προσκήνιο. Με τους ντόπιους να κατανοούν πια
ότι το σωματείο είναι βασικός πόλος εξουσίας που
κατέχει τόσο το δικαίωμα του ονόματος ή της διατήρησης
μιας ποδοσφαιρικής ομάδας, όσο και το δικαίωμα κρα-
τικού κονδυλίου για τυχόν επενδύσεις κυρίως σε γήπεδα
ή προπονητικά κέντρα, αναζωπύρωσε το ενδιαφέρον
για τυχόν εμπλοκή του κόσμου ή κάποιου επιχειρηματία.
Πλέον, και ανάλογα κιόλας με τη συμφωνία που θα
ολοκληρώσει με τον όποιο επενδυτή, μπορεί να λει-
τουργήσει και ως εποπτικό όργανο παραμένοντας έτσι
θεματοφύλακας της ιστορίας, του ονόματος και κυρίως
των οικονομικών καταστάσεων του σωματείου. Για
την ιστορία, το παράδειγμα της Ομόνοιας αποτελεί
ίσως και το πιο κατατοπιστικό σε σχέση με τη δυνα-
τότητα που μπορεί να έχει ένα σωματείο για να δια-
τηρηθεί ζωντανό σε μια εποχή σκληρής επιχειρημα-
τικότητας. Παραδείγματα με διαφορετικά όμως δεδομένα
υπάρχουν και για την ΑΕΛ, τον Άρη, την Ανόρθωση
ενώ ενδέχεται να προκύψουν και εξελίξεις στο εγγύς
μέλλον και για τον Απόλλωνα ή τον ΑΠΟΕΛ. Το σωματείο
ως έννοια, ως θεσμός και οντότητα έχει πλέον επιστρέψει.
Δυστυχώς ο κόσμος προς το σωματείο, όχι!!! 

Πούλα και φύγε…
Ασφαλώς και δεν μπορεί να κριθεί πε-
τυχημένη η θητεία Χρίστου Πουλλαίδη
στα διοικητικά της Ανόρθωσης, σε κα-
θαρά αγωνιστικό επίπεδο, έστω και αν
σε αυτή καταγράφεται ένα κύπελλο και
η επιστροφή σε όμιλο ευρωπαϊκής διορ-
γάνωσης. Την ίδια ώρα, ωστόσο, ούτε
ένα στο εκατομμύριο δεν μπορεί και
δεν πρέπει να αμφισβητείται, τόσο η
καλή του διάθεση να προσφέρει, όσο

και η αποδεδειγμένη με αριθμούς και σε αρκετά εκα-
τομμύρια συνεισφορά του τα τελευταία χρόνια. Γι’ αυτό
και επιβάλλεται ο διαχωρισμός. Αλλο η κριτική, αυστηρή
έστω εκεί και όπου χρειάζεται, σε σχέση με προπονητές,
τεχνικούς διευθυντές, ποδοσφαιριστές και γενικότερα
αποφάσεις που έχουν να κάνουν με τη λειτουργία ενός
ποδοσφαιρικού τμήματος και άλλο ο μηδενισμός, ο λαϊ-
κισμός και η ευκολία με την οποία θίγουν κάποιοι ονό-
ματα, προσωπικότητες, οικογένειες και πάει λέγοντας.
Ο Χρίστος Πουλλαίδης ξόδεψε πολλά λεφτά από τα
προσωπικά του έσοδα, δεν τα ξόδεψε όμως σωστά.
Δεν… έπιασαν τόπο κάποιες σημαντικές του αποφάσεις,
είτε γιατί το κριτήριο του ιδίου δεν αποδείχθηκε σωστό,
είτε γιατί άνθρωποι σε θέσεις-κλειδιά στην Ανόρθωση,
τους οποίους επίλεξε, δεν τον δικαίωσαν. Οπως κατά
τη διάρκεια ενός παιχνιδιού, έτσι και γενικότερα στο
ποδόσφαιρο, το αποτέλεσμα μετρά, και για μια ομάδα
εκτοπίσματος Ανόρθωσης μετρούν οι επιτυχίες, οι
τίτλοι και οι διακρίσεις γενικότερα. Απ’ αυτό και μόνο
δικαιολογημένα και απολύτως φυσιολογικά προκύπτει
η ανάγκη να ψάξει η Ανόρθωση για κάτι καλύτερο, σε
θέμα διοίκησης – διαχείρισης του ποδοσφαιρικού της
τμήματος.  Αν η επόμενη μέρα και η μετά Πουλλαίδη
εποχή θα αποδειχθεί καλύτερη για την Ανόρθωση, ο
χρόνος θα το δείξει. Ο χρόνος, οι ενέργειες και οι απο-
φάσεις όλων όσοι πίστευαν ότι μπορούν να τα κατα-
φέρουν καλύτερα και έχουν πλέον την ευκαιρία να το
αποδείξουν. Ολων όσοι, με τον σωστό έστω τρόπο,
απαίτησαν την αλλαγή. Ορθώς στον Χρίστο Πουλλαίδη
αποδίδεται μεγάλο μερίδιο ευθύνης για την αγωνιστική
πορεία, ειδικά των τελευταίων δύο χρόνων, λανθασμένα,
ωστόσο, φεύγει με διπλό παράπονο, της αγωνιστικής
αποτυχίας αλλά και της μη αναγνώρισης της προσφοράς
του. Πούλα και φύγε του φώναζαν κάποιοι! Εφυγε, δεν
πούλησε, δεν έχει πρόθεση να πουλήσει, χάρισε ή δεν
διεκδίκησε χρήματα (οφειλές προς τον ίδιο), έναντι εγ-
γυήσεων για τη βιωσιμότητα της Ανόρθωσης παραχωρεί
τις μετοχές του, για την ώρα, ωστόσο, η σχετική μετα-
βίβαση δεν έγινε κατορθωτή… 

ΑΠΟΨΕΙΣ
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Συνέντευξη στον
ΠΑΝΙΚΟΥ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ 

«Στόχος της υποψηφιότητας μου είναι
να γίνω χρήσιμος» ανέφερε σε δημο-
σιογραφική διάσκεψη ο υποψήφιος
πρόεδρος για την Κυπριακή Ομοσπον-
δία Ποδοσφαίρου Κλεάνθης Γεωργιά-
δης. Δεν ήταν μόνο αυτό, αλλά και οι
καταγγελίες που έκανε, και το ότι μόλις
εξήγγειλε την υποψηφιότητα η ΚΟΠ
έστειλε το φάκελο από την ΟΥΕΦΑ
στον Αθλητικό Δικαστή όπως και όλα
όσα ανέφερε περί μεθοδεύσεων για
τα πληρεξούσια στις εκλογές αντιπρο-
σώπων των μικρών κατηγοριών.   

Μετά από αρκετά χρόνια, δεκαετίες
τώρα, θα προκύψουν εκλογές για την
ανάδειξη του προέδρου της Κυπριακής
Ομοσπονδίας Ποδοσφαίρου. Στις 10
Ιουλίου 2023 Γιώργος Κούμας και Κλε-
άνθης Γεωργιάδης θα διεκδικήσουν
τις ψήφους της Γενικής Συνέλευσης. 

Οι θέσεις του «παλιού» Γιώργου
Κούμα είναι γνωστές. Η «Κ» δίνει την
ευκαιρία και στον ανθυποψήφιό του,
Κλεάνθη Γεωργιάδη, να παρουσιάσει
τις δικές του και εάν έχει κάτι διαφο-
ρετικό να προσφέρει σε σχέση με τα
τελευταία περίπου πέντε χρόνια που
βρίσκεται στην προεδρία ο κ. Κούμας. 

- Γιατί θέτετε υποψηφιότητα;
- Διότι αυτό που βλέπω δεν μ’ αρέ-

σει. Και όταν δεν σου αρέσει κάτι που
αγαπάς οφείλεις να προσπαθήσει να
το διορθώσεις.  

- Η προκατάληψη γύρω από το πο-
δόσφαιρο είναι μεγάλη. Με ποιο
τρόπο θα προσπαθήσετε να την
εκμηδενίσετε ή έστω να την μει-
ώσετε;

- Η απάντηση είναι απλή. Όλα στο
φως! Η ομοσπονδία πρέπει να γίνει
εξωστρεφείς και συλλογική, να μην
κρύβει τίποτε. Το ποδόσφαιρο δεν
ανήκει στους λίγους αλλά στους πολ-
λούς, οι οποίοι πρέπει να έχουν το
δικαίωμα άσκησης ελέγχου και της
κρίσης.

- Στο χώρο του ποδοσφαίρου λόγω
και του αυτοδιοίκητου δεν υπάρχει
αρκετή διαφάνεια, εσείς πώς σκο-
πεύετε να λειτουργήσετε;

- Το αυτοδιοίκητο σταματά στους
νόμους και κανονισμούς της πολιτείας.
Πρέπει να υπάρχουν τέτοιοι μηχανι-
σμοί αυτοελέγχου έτσι ώστε να μην
χρειάζεται η παρέμβασή της. Η ομο-
σπονδία πρέπει να λειτουργεί με τέτοιο
τρόπο που να διασφαλίζεται η νομι-
μότητά της, με τέτοιο τρόπο θα ενι-
σχύει και τη διαφάνεια. 

- Το οικονομικό είναι ένα σοβαρό
θέμα που αντιμετωπίζουν οι ομά-
δες έχετε σχέδιο αντιμετώπισής
του εφόσον αναλάβετε τα ηνία της
ομοσπονδίας; 

- Το ποδόσφαιρο είναι το προϊόν
που φέρνει τα μεγαλύτερα έσοδα στο
στοίχημα και το ποσοστό που η πο-
λιτεία επιστρέφει είναι μικρό σε σχέση
με το τι δικαιούται. Μέλημα μου είναι
να αυξηθεί το ποσοστό που πηγαίνει
στο ποδόσφαιρο διότι του αξίζει και
όχι διότι το ζητιανεύει. Το δεύτερο
που μπορούμε να κάνουμε και θα επι-
διώξουμε να κάνουμε, είναι να δοθούν
φορολογικά κίνητρα στους χορηγούς
και θα πρέπει επίσης η ομοσπονδία
να επιμορφώσει τα τμήματα μάρκε-
τινγκ των ομάδων με τις τελευταίες
τεχνικές και καλές πρακτικές του εξω-
τερικού για να μπορούν να αποταθούν
σε νέους χορηγούς έχοντας καλές πι-
θανότητες επιτυχίας. 

Επίσης θα βοηθήσουμε στην ανα-
βάθμιση του ποδοσφαίρου σε όλες τις
κατηγορίες με τη βελτίωση των εγ-
καταστάσεων, έτσι ώστε να αυξηθεί
ο κόσμος στα γήπεδα, να μειωθεί ο
χουλιγκανισμός και με αυτό τον τρόπο

οι ομάδες θα έχουν περισσότερα ει-
σιτήρια και θα προσελκύουν ευκολό-
τερα χορηγούς και παράλληλα θα ισχυ-
ροποιήσουν και τη φήμη τους για να
αποκτήσουν μεγαλύτερα τηλεοπτικά
συμβόλαια. 

- Το θέμα της δικαιοσύνης χρονο-
λογείται πώς σκέφτεστε να την
αναβαθμίσετε, επιστρέφοντας πί-
σω το κύρος και την αξιοπρέπεια
που χρειάζεται για να λειτουργήσει
αρτιότερα; 

- Εισηγούμαι νέο μοντέλο λειτουρ-
γίας της ομοσπονδίας. Με αποκέν-
τρωση και απεξάρτηση των θεσμών.
Τι εννοώ; Αθλητικός Εισαγγελέας και
Δικαστική Επιτροπή (Αθλητικός Δι-
καστής). Ο διορισμός και η παύση
τους δεν μπορεί να εξαρτάται από την
ομοσπονδία.

Δεν υπάρχει κανένας στην Κύπρο
που να μην πιστεύει ότι η ομοσπονδία
καθορίζει τις καταγγελίες και τις ποινές.
Μέσω των καταγγελιών και των ποινών
εγκλωβίζονται τα σωματεία σε μια
σχέση πελατειακή με την ομοσπονδία.
Θα πρέπει ο Αθλητικός Δικαστής και
η Δικαστική Επιτροπή (Αθλητικός Δι-
καστής) να είναι θεσμοί ανεξάρτητοι
οι οποίοι να μην εξαρτώνται από την
ομοσπονδία αλλά να λειτουργούν στο
μοντέλο του ειδικού  εισαγγελέα και
των ειδικών δικαστηρίων. 

- Το θέμα της διαιτησίας που επί-
σης χρονολογείται πώς θα μπορέ-
σετε να την αναβαθμίσετε; 

- Με τη δημιουργία επαγγελματικής
σχολής διαιτητών με υποχρεωτική
φοίτηση. Η απόκτηση σχετικού δι-
πλώματος να αποτελεί βασική προ-
ϋπόθεση για τους διαιτητές κάθε κα-
τηγορίας.

Οι διαιτητές να έχουν πρόσβαση
σε υψηλού επιπέδου εκπαιδευτικά

και ακαδημαϊκά προγράμματα με έν-
τονη πρακτική άσκηση.

Και επίσης η σχολή να προβαίνει
σε τακτική επιμόρφωση των διαιτητών
αλλά και σε ανοικτά σεμινάρια όπου
θα εξηγεί τους κανονισμούς στους
ποδοσφαιριστές, παράγοντες και φι-
λάθλους. Για να καταπολεμηθεί η προ-
κατάληψη πρέπει όλα τα προσωπικά
στοιχεία των διαιτητών να δημοσιο-
ποιούνται.

- Ένα άλλο κεφάλαιο που συζη-
τείται έντονα τα τελευταία χρόνια
είναι η Εθνική Κύπρου και γενικώς
οι εθνικές ομάδες, ποιος είναι ο
σχεδιασμός σας για να βελτιωθού-
με αγωνιστικά; 

- Με ετοιμασία στρατηγικού σχε-
διασμού για όλες τις ηλικίες των εθνι-
κών ομάδων, όσον αφορά το σύστημα
και τη φιλοσοφία με την οποία θα πρέ-
πει να αγωνίζονται. Με αυτό τον τρόπο,
από μικρή ηλικία οι Κύπριοι ποδο-
σφαιριστές θα εξελίσσονται αγωνιζό-
μενοι με ένα συγκεκριμένο σύστημα
με βάσει και τα χαρακτηριστικά που
έχει ο μέσος Κύπριος ποδοσφαιριστής
και τη δυναμική του αντιπροσωπευ-
τικού μας συγκροτήματος.

Με αυτή τη λογική θα πρέπει να
γίνεται και η πρόσληψη των προπο-
νητών για τις νεαρότερες εθνικές.
Εφόσον πετύχουμε στις μικρές εθνικές,
νομοτελειακά θα αναβαθμιστεί και η
εθνική ανδρών. 

- Ο βουλευτής του ΔΗΣΥ Δημήτρης
Δημητρίου μίλησε για «ομερτά»
στο Κυπριακό ποδόσφαιρο που
δεν επιτρέπει στη διερεύνηση κα-
ταγγελιών. Συμφωνείτε;

- Συμφωνώ εγώ και όλη Κύπρος. 

- Μπορείτε να διαφοροποιήσετε
τα πράγματα; 

- Τούτο μπορεί να γίνει από πλευράς
πολιτείας, αλλά όπως είπα και πριν
με την ανεξαρτησία του Αθλητικού
Δικαστή και της Δικαστικής Επιτροπής
δε θα υπάρχει ο φόβος εκδικητικής
τιμωρίας.  

- Οι ομάδες φοβούνται τον εκά-
στοτε πρόεδρο της ΚΟΠ και γιατί; 

- Σήμερα όπως λειτουργεί η ομο-
σπονδία με ελεγχόμενους τους μηχα-
νισμούς, βεβαίως τα σωματεία φο-
βούνται τον εκάστοτε πρόεδρο λόγω
της συγκέντρωσης πολλών εξουσιών,
κάτι που εμείς, όπως ανέφερα, θέλουμε

να το αλλάξουμε. Να φτιάξουμε μια
ομοσπονδία περισσότερο συνεργατική.   

- Πρόσφατα κατηγορήσατε την
ΚΟΠ για μεθοδεύσεις στις εκλογές
εκπροσώπων μικρών Κατηγοριών,
κατά τη γνώμη σας έγινε σκόπιμα
ή είναι μια συνηθισμένη κακή πρα-
κτική;

- Είναι μια κακή και αντιδημοκρα-
τική πρακτική η οποία όμως μέχρι σή-
μερα μπορεί να μην είχε σημασία εφό-
σον δεν προκύπταν εκλογές. Στη φε-
τινή περίπτωση όπου ήταν γνωστό
ότι θα καταλήγαμε σε εκλογική ανα-
μέτρηση του προέδρου, έγινε μια τε-
ράστια εξόρμηση εξασφάλισης για να
μπορέσουν να εκλεγούν, χωρίς εκλο-
γές, οι εκλεχτοί του Γιώργου Κούμα.
Το παράτυπο της διαδικασίας είναι
ότι στην εξασφάλιση των πληρεξου-
σίων ενεπλάκη η διεύθυνση της ομο-
σπονδίας η οποία με πιεστικό τρόπο
εξασφάλισε τα πληρεξούσια και τελικά
τις εκλογές τις έκαναν μόνοι τους.  

- Ως τέως πρόεδρος του ΚΟΑ πι-
στεύετε ότι η προεδρία της ΚΟΠ
θα είναι ευκολότερη στη διαχεί-
ριση; 

- Θεωρώ ότι η θητεία μου τόσο στον
Ολυμπιακό Λευκωσίας όσο και στην
ΠΑΕΕΚ Κερύνειας είδα τις ανάγκες
όλων των κατηγοριών. Επίσης η θητεία
μου στην ανώτατη θεσμική θέση του
αθλητισμού (ΚΟΑ) διασφαλίζει ότι δια-
θέτω την πείρα και τις γνώσεις να
βοηθήσω το ποδόσφαιρο. 

- Τι καινούριο θέλετε να φέρετε
στο χώρο του ποδόσφαιρου σε πε-
ρίπτωση που κερδίσετε τις εκλογές
για την προεδρία της ΚΟΠ; 

- Εξωστρέφεια, διαφάνεια συλλο-
γικότητα δικαιοσύνη. Θέλω ένα πο-
δόσφαιρο πολύχρωμο. Με μουσικό-
τητα, ζωντανό, ελεύθερο, με δυο λόγια
ανθρώπινο. Από το ποδόσφαιρο δεν
μπορούμε να αποκλείσουμε τους φι-
λάθλους και γι’ αυτό θέλω να κατέβω
στη βάση να μιλήσω με τα οργανωμένα
σύνολα για να μάθω τους προβλημα-
τισμούς τους, να βρούμε κοινές λύσεις
έτσι ώστε να μειώσουμε το μίσος και
τη βία –όσο μπορούμε περισσότερο–
που μαστίζει το άθλημα τις τελευταίες
δεκαετίες. Με τη στήριξη χιλιάδων
φιλάθλων και των σωματείων μικρών
και μεγάλων μπορούμε να δημιουρ-
γήσουμε το ποδόσφαιρο που όλοι ονει-
ρευόμαστε.  

Κυριακή 2 Ιουλίου 2023

ΠΑΡΑΣΚΗΝΙΑ

Συνεχίζει τη προσπάθειά του για την ανάληψη
της ηγεσίας της ΚΟΠ ο Κλεάνθης Γεωργιάδης. Όσο
δύσκολο και αν είναι αυτό που θέλει να κάνει, θα
επιμείνει. Ίσως να βασίζεται σε κάτι που ο κόσμος
αγνοεί. Αναμένουμε…

* * * * *
Στην Ομόνοια μετά τις ανακοινώσεις του σωμα-
τείου και της εταιρείας ο κόσμος της ομάδας βρήκε
την ηρεμία του. Στις 12 Ιουλίου η Έκτακτη Γενική
Συνέλευση εκτός συγκλονιστικού απροόπτου, θα

επικυρώσει τη νέα τάξη πραγμάτων. Τώρα ο κό-
σμος περιμένει την ενίσχυση που θα καταστήσει
ανταγωνιστική την ομάδα.

* * * * *
Όλοι αναζητούν επενδυτές. Το θέμα είναι τι σόι
επενδυτές  είναι διαθέσιμοι. Πολλά ακούγονται ότι
διαδραματίζονται ιδιαίτερα στις μικρές κατηγορίες.
Αναφερόμαστε σε πολύ ψηλά για τις κατηγορίες
συμβόλαια. Αυτοί που όχι μόνο δεν θα έχουν οικο-
νομικό ζόρι, αλλά θα ωφεληθούν και από πάνω εί-

ναι αυτοί που βασίζονται στους νεαρούς ταλαντού-
χους παίκτες. Είτε αγωνιστικά, είτε οικονομικά. Εί-
τε και στους δυο τομείς.

* * * * *
Η Κύπρος στην κατάταξη της FIFA έπεσε στην
118η θέση. Η απεικόνιση μιας ασταμάτητης κατρα-
κύλας. Που κανείς υπεύθυνος δεν έχει τη βούληση
να σταματήσει. Το «κανείς» λέγεται ποδοσφαιρική
ηγεσία. Την οποία αποτελούν τα σωματεία δια των
αντιπροσώπων τους.

Ολα στο φως!
Ο υποψήφιος για την προεδρία της ΚΟΠ Κλεάνθης Γεωργιάδης εξηγεί στην «Κ» το όραμά του 

Εισηγούμαι νέο μοντέλο λειτουργίας της ομοσπονδίας. Με αποκέντρωση και απεξάρτηση των θεσμών, λέει ο υποψήφιος για
την προεδρία της ΚΟΠ Κλεάνθης Γεωργιάδης. 

<<<<<<<

Αναβάθμιση του ποδο-
σφαίρου σε όλες τις κατη-
γορίες με τη βελτίωση των
εγκαταστάσεων, έτσι ώστε
να αυξηθεί ο κόσμος στα
γήπεδα, να μειωθεί ο χου-
λιγκανισμός και με αυτό τον
τρόπο οι ομάδες θα έχουν
περισσότερα εισιτήρια.
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Στα πρατήρια
πετρελαιοειδών
θα «γεμίζουν»
και τα ηλεκτρικά
Επενδύσεις από εταιρείες
Πλάνα για επενδύσεις σε σταθ-
μούς φόρτισης ηλεκτροκίνητων
οχημάτων στα πρατήριά τους
μελετούν οι εταιρείες πετρελαι-
οειδών. Ηδη έγιναν ορισμένες
κινήσεις από κάποιες εταιρείες
και αναμένονται και άλλες. Εκτι-
μάται ότι μέσα στα επόμενα δύο
χρόνια θα αναπτυχθούν 30 σταθ-
μοί φόρτισης από εταιρείες πε-
τρελαιοειδών στις πόλεις αλλά
και σε σημεία πλησίον των αυ-
τοκινητόδρομων. Σελ. 4

Μερίσματα
θα δώσει και
η Ελληνική
Αναμένει το «ναι» από ΕΚΤ

Το πράσινο φως από την ΕΚΤ
για να διανείμει μέρισμα εντός
του 2024 αναμένει η Ελληνική
Τράπεζα. Βάσει των αποτελε-
σμάτων του 2022 και 2023, η
Ελληνική δεν αναμένεται να συ-
ναντήσει δυσκολίες. Στο μεταξύ
η Τράπεζα Κύπρου άρχισε από
τις 16 Ιουνίου να ταχυδρομεί
επιταγές αναλόγως των μεριδίων
των μετόχων. Σελ. 3

ΣΕ ΠΕΡΙΟΧΕΣ ΤΗΣ ΕΛΛΑΔΑΣ

«Εκρηξη» μισθώσεων 
επαγγελματικών χώρων
Κατακόρυφη είναι η αύξηση των νέων
μισθώσεων επαγγελματικών χώρων,
γραφείων και καταστημάτων από
επιχειρήσεις και εμπορικές αλυσίδες,
τόσο στα δύο μεγάλα αστικά κέντρα της
Ελλάδας όσο και σε μεγάλες πόλεις της
περιφέρειας. Εντονο είναι το ενδιαφέρον
για «πράσινα» κτίρια. Σελ. 12

ΚΑΤΩ ΑΠΟ ΤΟ 2%

Η Ισπανία μείωσε
αισθητά τον πληθωρισμό
Ο πληθωρισμός στην Ισπανία επιβρα-
δύνθηκε κάτω από το επίπεδο του 2%
που έχει ως στόχο η Ευρωπαϊκή Κεντρική
Τράπεζα. Πρόκειται για μια μικρή νίκη για
τους αξιωματούχους της Φρανκφούρτης,
που αγωνίζονται να τιθασεύσουν τις
αυξήσεις του κόστους στην ευρύτερη Ευ-
ρωζώνη. Σελ. 10

ΜΕΙΩΘΗΚΕ Η ΠΛΗΡΟΤΗΤΑ

Αύξηση των τιμών σε
ξενοδοχεία της Αθήνας
Η πληρότητα των ξενοδοχείων σε Αθήνα
και Αττική έχει μειωθεί κατά 4% έναντι
του 2019, αλλά η τιμή διανυκτέρευσης
έχει αυξηθεί κατά 20% στο πρώτο πεντά-
μηνο. Στο πρώτο πεντάμηνο η μέση τιμή
δωματίου έφθασε τα 117,36 ευρώ, από
98,21 ευρώ το 2022 και από 96,7 ευρώ το
2019. Σελ. 6

ΗΠΑ

Ανθεκτικές
σε τριγμούς
οι μεγάλες
τράπεζες

ΣΕΛ. 11

Θα βάλουμε βαθιά το χέρι στην τσέπη
Η διακοπή της στήριξης για ηλεκτρισμό και καύσιμα θα φέρει νέες πιέσεις σε νοικοκυριά - επιχειρήσεις

Κύπρος 3,72% -0,07%

Γερμανία 2,41% -0,08%

Γαλλία 2,95% -0,07%

Ιταλία 4,09% -0,03%

Ισπανία 3,40% -0,04%

Ιρλανδία 2,79% 0,05%

Ελλάδα 3,66% -0,03%

Ην. Βασίλειο 4,37% 0,01%

Απόδοση δεκαετών 
ομολόγων 

Βαθμολογία 
από οίκους αξιολόγησης

Οίκος Μακρο- Προοπτικές
Αξιολόγησης πρόθεσμο (outlook)

Χρέος

DBRS ΒBB Σταθερή
Fitch BΒΒ Σταθερή
Moody’s Ba1 Θετική
S&P BBΒ Σταθερή

Απόδοση Εβδομαδιαία 
αλλαγή

Λιγότερο ελκυστική για το ξένο κεφάλαιο η Γερμανία

Αλυσιδωτές επιπτώσεις αναμέ-
νεται να έχει η διακοπή της επι-
χορήγησης των καυσίμων και
ηλεκτρισμού. Ανεξαρτήτως του
εάν είναι δικαιολογημένη ή όχι
η απόφαση, σίγουρα θα έχει αρ-
νητικό αντίκτυπο στην τσέπη
των καταναλωτών οι οποίοι θα

πιεστούν περαιτέρω. Όπως ανέ-
φερε στην «Κ» ο διοικητικός
Σύμβουλος και επικεφαλής των
Υπηρεσιών Διαχείρισης Παγκό-
σμιας Συμμόρφωσης της KPMG
Κύπρου, Τάσος Γιασεμίδης, τα
οριζόντια μέτρα περιορισμού
των άμεσων και έμμεσων φόρων

για περιορισμό της ακρίβειας
και ελάφρυνσης του κοινωνικού
βάρους δεν μπορούν παρά να
είναι προσωρινά, εφόσον δημι-
ουργούν στρέβλωση στην αγορά.
Παρόμοια είναι και η σύσταση
της Ευρωπαϊκής Επιτροπής. Ο
κ. Γιασεμίδης εξέφρασε την άπο-

ψη πως ενδεχομένως να ήταν
καλύτερη μία απόφαση για στα-
διακή απόσυρση των μέτρων
και όχι άμεση. 

Πρόσθεσε πως αναμένεται
να δούμε, τουλάχιστον βραχυ-
πρόθεσμα, αυξήσεις στα καύσιμα
και σε άλλα προϊόντα που συν-

δέονται με αυτά, ενώ σταδιακά
η απόσυρση του μέτρου θα απορ-
ροφείται από την αγορά. Υπέ-
δειξε παράλληλα ότι, ιδιαίτερα
σημαντικό είναι να υπάρξουν
οι ανάλογοι έλεγχοι ώστε να
αποφευχθούν φαινόμενα αισχρο-
κέρδειας. Σελ. 5

Αν και παραδοσιακά προσελκύει τη μερίδα του λέοντος από τις ξένες επενδύσεις στην Ευρώπη, η Γερμανία φαίνεται να μην αποτελεί πλέον
ελκυστικό προορισμό για το ξένο κεφάλαιο. Τα αίτια είναι πολλά και ποικίλα, όπως η υψηλή φορολογία των επιχειρήσεων, η υπερβολική
γραφειοκρατία και οι απαρχαιωμένες υποδομές της χώρας. Σε αυτά έχουν, όμως, προστεθεί –τελευταία– νέοι επιβαρυντικοί παράγοντες, όπως το
δυσθεώρητο κόστος της ενέργειας και η διογκούμενη έλλειψη εξειδικευμένου προσωπικού. Σελ. 10

Α Ν Α Λ Υ Σ Η / Του ΡΙΤΣ ΜΊΛΕΡ / BLOOMBERG      

H παγκόσμια οικονομία και ο πλη-
θωρισμός έχουν αποδειχθεί μέχρι
στιγμής αρκετά ανθεκτικοί απέ-
ναντι σε ένα μπαράζ αυξήσεων
επιτοκίων, ωθώντας τους κεντρι-
κούς τραπεζίτες να υποσχεθούν
την περασμένη Τετάρτη περισ-
σότερα προς την ίδια κατεύθυνση.
Σε εμφάνισή τους στη Σίντρα της
Πορτογαλίας ο επικεφαλής της
Fed, Τζερόμ Πάουελ, η πρόεδρος
της ΕΚΤ, Κριστίν Λαγκάρντ, και
ο διοικητής της Τράπεζας της Αγ-
γλίας, Αντριου Μπέιλι, επισήμα-
ναν πως χρειάζεται ακόμη να δια-
νυθεί απόσταση για να συγκρα-
τήσουν τα πολύ υψηλά επίπεδα
του πληθωρισμού. «Αν και η νο-
μισματική πολιτική ήταν πολιτική
σύσφιγξης, ίσως να μην ήταν αρ-

κετά περιοριστική και δεν έχει
γίνει περιοριστική για μεγάλο διά-
στημα», επισήμανε ο κ. Πάουελ
στο πλαίσιο συζήτησης, στην
οποία συμμετείχε και ο διοικητής
της Τράπεζας της Ιαπωνίας, Κα-
ζούο Ουέντα. Σημειώνοντας ότι
τα περισσότερα στελέχη της Ομο-
σπονδιακής Τράπεζας αναμένουν
τουλάχιστον ακόμη δύο αυξήσεις
των επιτοκίων φέτος, ο κ. Πάουελ
άφησε ανοιχτή την πόρτα και
στην αύξηση του κόστους δανει-
σμού από την κεντρική τράπεζα
σε δύο συνεχόμενες συνεδριάσεις
της, μετά το διάλειμμα από τις
αυξήσεις, το οποίο έκανε στη συ-
νεδρίαση αυτόν τον μήνα.    

Aπό την πλευρά της η κ. Λα-
γκάρντ επισήμανε πως μια αύ-

ξηση του επιτοκίου από την ΕΚΤ
τον επόμενο μήνα θεωρείται σχε-
δόν βέβαιη, ωστόσο δεν φάνηκε
να δεσμεύεται ως προς τις κινή-
σεις που θα κάνουν οι αξιωμα-
τούχοι στην επόμενη συνεδρίαση
του Σεπτεμβρίου. O κ. Μπέιλι δε-

σμεύθηκε να κάνει «οτιδήποτε
είναι απαραίτητο για να επιστρέ-
ψει ο πληθωρισμός στο 2%, μετά
και την έκπληξη που προκάλεσε
στους επενδυτές η απόφαση της
κεντρικής τράπεζας να αυξήσει
τα επιτόκια κατά μισή ποσοστιαία
μονάδα αυτόν τον μήνα. Αντί-
θετα, από την πλευρά του ο κ.
Ουέντα τόνισε πως τα επιτόκια
δανεισμού της Ιαπωνίας έχουν
«παγώσει», διότι ο δομικός πλη-
θωρισμός παραμένει κάτω από
το 2%.    

Υπενθυμίζεται πως πέρυσι η
Fed, η ΕΚΤ και η Τράπεζα της Αγ-
γλίας ξεκίνησαν να εφαρμόζουν
την πιο επιθετική περιοριστική
νομισματική πολιτική στη δεκαε-
τία, σε μια προσπάθεια να επι-

στρέψει ο πληθωρισμός στα επί-
πεδα κοντά στο 2% που είναι ο
στόχος τους. Παρά τους φόβους
ότι αυτή η κίνηση θα οδηγήσει
σε παγκόσμια ύφεση, εντούτοις
η παγκόσμια οικονομία μέχρι
στιγμής έδειξε να αντέχει. Ωστό-
σο, ο δομικός πληθωρισμός συ-
νεχίζει να επιμένει. «Παντού στον
κόσμο οι κεντρικοί τραπεζίτες εί-
παν ότι “είμαστε αποφασισμένοι”,
αλλά νομίζω πως είναι λίγο μπερ-
δεμένοι επειδή μέχρι στιγμής είχε
μικρό αντίκτυπο», δήλωσε ο Ρα-
γκουράμ Ρατζάν, πρώην διοικητής
της κεντρικής τράπεζας της Ινδίας
και πρώην επικεφαλής οικονο-
μολόγος του ΔΝΤ, αναφερόμενος
στη σύσφιγξη της νομισματικής
πολιτικής.

Υψηλά επιτόκια για πολύ καιρό        
<<<<<<

Οι επικεφαλής των
Fed, EKT, BoE δηλώ-
νουν αποφασισμένοι
για συνέχιση της πε-
ριοριστικής πολιτικής,
καθώς ο στόχος δεν
έχει επιτευχθεί.
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Τα τεστ κοπώσεως της Federal Re-
serve είναι συνήθως το τρομερό-
τερο μέρος του ετήσιου σχεδια-
σμού στη Wall Street. Φέτος είναι
απλώς το πρώτο εμπόδιο που θα
πρέπει να υπερβεί ο τραπεζικός
κλάδος, καθώς μετά τις πρόσφατες
πτωχεύσεις αμερικανικών τρα-
πεζών οι ρυθμιστικές αρχές σχε-
διάζουν να επιβάλουν στις τρά-
πεζες πολύ αυστηρότερες απαι-
τήσεις.  

Τα αποτελέσματα των τεστ,
που αναμένεται να ανακοινωθούν
σήμερα το απόγευμα, σηματοδο-
τούν το πρώτο σκέλος μιας τρι-
πλής δράσης των ρυθμιστικών
αρχών που θα καθορίσουν το πό-
σα αποθεματικά κεφάλαια θα πρέ-
πει να διατηρούν οι τράπεζες
στους ισολογισμούς τους. Οι άλλες
δύο δράσεις θα είναι πολύ πιο δύ-
σκολες.

Οι αναλυτές του κλάδου εκτι-
μούν πως οι τράπεζες θα περά-
σουν επιτυχώς τα τεστ που εξε-
τάζουν πώς και πόσο θα αντέξουν
στην περίπτωση μιας υποθετικά
βαριάς ύφεσης στις ΗΠΑ. Μιας
ύφεσης που θα έχει οδηγήσει σε
εκτόξευση της ανεργίας στο 10%,
σε πτώση των τιμών των ακινήτων
κατά 40% και σε άνοδο του δο-
λαρίου έναντι των περισσότερων
μεγάλων νομισμάτων. Τα τελευ-
ταία χρόνια, τα αποτελέσματα
των τεστ συνήθως συνοδεύονταν
από συνεντεύξεις Τύπου που πα-
ραχωρούσαν τα μεγαλύτερα χρη-
ματοπιστωτικά ιδρύματα των ΗΠΑ
και παράλληλα ανακοίνωναν τα
σχέδιά τους για διανομή μερισμά-
των στους μετόχους. Φέτος, όμως,

πολλές τράπεζες έχουν προειδο-
ποιήσει πως περιμένουν να διευ-
κρινίσουν τις απαιτήσεις τους οι
ρυθμιστικές αρχές προτού δε-
σμευτούν ότι θα χορηγήσουν με-
γάλα μερίσματα.

Μαζί με τα αποτελέσματα των
τεστ κοπώσεως των τραπεζών,
οι ρυθμιστικές αρχές φέτος θα
δώσουν στη δημοσιότητα τις απαι-
τήσεις της Βασιλείας ΙΙΙ, που θα
καθορίσει τους νέους κανόνες για
τις τράπεζες. Η Fed έχει, άλλωστε,
προειδοποιήσει ότι σχεδιάζει να
προχωρήσει σε αλλαγές στην τρα-
πεζική εποπτεία μετά την κατάρ-
ρευση τεσσάρων περιφερειακών
αμερικανικών τραπεζών στις αρ-
χές του έτους. Σχολιάζοντας σχε-
τικά ο Τζέισον Γκόλντμπεργκ,
αναλυτής της Barclays, τόνισε
ότι «επικρατεί μεγάλη αβεβαιότη-
τα όσον αφορά τον τραπεζικό το-
μέα, αλλά περιμένουμε πως τα
τεστ κοπώσεως θα αποκαλύψουν
ότι η τραπεζική βιομηχανία των
ΗΠΑ είναι πραγματικά ισχυρή».
Τις τελευταίες εβδομάδες, ωστόσο,
τραπεζικά στελέχη έχουν προ-
σπαθήσει να μετριάσουν τις προσ-
δοκίες των μετόχων.

Οι μεγαλύτερες αμερικανικές
τράπεζες περιμένουν επί χρόνια
για τους νέους κανονισμούς της
Βασιλείας ΙΙΙ, την αναμόρφωση
δηλαδή των διεθνών κανόνων
για τον κλάδο, που αποφασίστηκε
μετά την παγκόσμια χρηματοπι-
στωτική κρίση του 2008. Εχουν,
βέβαια, προηγηθεί και οι πτωχεύ-
σεις των περιφερειακών τραπε-
ζών, όπως αυτή της Silico Valley
Bank, και οι ρυθμιστικές αρχές
έχουν ήδη ανακοινώσει ότι σχε-
διάζουν πιο αυστηρούς κανόνες
για την τραπεζική βιομηχανία.

Ο Μάρτιν Γκρίνμπεργκ, πρό-
εδρος της Ομοσπονδιακής Ασφά-
λισης Καταθέσεων, δήλωσε προ
ημερών ότι οι ρυθμιστικές αρχές
μελετούν ένα σχέδιο που θα επι-
βάλει συμμόρφωση με τις απαι-
τήσεις της Βασιλείας ΙΙΙ όχι μόνο
στις μεγαλύτερες τράπεζες των
ΗΠΑ αλλά και σε όσες αμερικα-
νικές τράπεζες έχουν ενεργητικό
ύψους τουλάχιστον 100 δισ. δολ.

Οπως ανέφερε την περασμένη
εβδομάδα ο πρόεδρος της Federal
Reserve, Τζερόμ Πάουελ, οι οκτώ
μεγαλύτερες αμερικανικές τρά-
πεζες θα επιβαρυνθούν στον μέ-
γιστο βαθμό από την απόφαση
των ρυθμιστικών αρχών να αυ-
ξήσουν το ύψος των κεφαλαίων
που οφείλουν να διατηρούν. Εν-
δεχομένως, το ύψος των κεφα-
λαίων που θα διατηρούν ως απο-
θεματικό να αυξηθεί κατά 20%.
Οι λεπτομέρειες, πάντως, δεν
έχουν ακόμη καθοριστεί οριστικά
και ενδέχεται να αλλάξουν.

Άλλες δύο κινήσεις 
Αν σε κάτι συμφωνούν οι κεντρικοί τραπεζίτες
είναι στο ότι η περιοριστική πολιτική έχει δρό-
μο να διανύσει. Συμφωνούν επίσης στο ότι οι
οικονομίες δεν κινδυνεύουν από ύφεση που
ακόμα και αν εμφανιστεί θα είναι μια μεταβα-
τική περίοδος. Στα δικά μας, το ενδιαφέρον
στρέφεται στο ευρώ και τις επόμενες κινήσεις
της Φρανκφούρτης.  Σύμφωνα με τις πληρο-
φορίες το επόμενο διάστημα θα πρέπει να
αναμένουμε δύο ακόμη αυξήσεις, μία τον Ιού-
λιο και μία τον Σεπτέμβριο για  25 μονάδες βά-
σης κάθε φορά. 

••••
Χρονική απόσταση 
Τα κεφάλαια των τραπεζών αυξήθηκαν κατά
50 μονάδες βάσης εντός του 2023 ενώ η ευ-
ρωστία των ισολογισμών παρουσιάζει μεικτή
εικόνα όσον αφορά στην ποιότητα των δανει-
ακών χαρτοφυλακίων. Η εικόνα αυτή είναι εν-
δεικτική της κατάστασης που θα πρέπει να
αναμένουμε για τις κυπριακές τράπεζες σε
τρία περίπου τρίμηνα. Τόση είναι η απόσταση
που χωρίζει τις ευρωπαϊκές από τις κυπριακές
τράπεζες. Προς το παρόν οι κυπριακές τράπε-
ζες καταγράφουν εντυπωσιακές επιδόσεις σε
όλα τα οικονομικά τους στοιχεία.  Θετικά για
τις κυπριακές τράπεζες επενεργεί και η αργής
μετάδοση του οφέλους των αυξημένων επιτο-
κίων στους καταθέτες. 

••••
Πληθωρισμός και επιχειρείν 
Βασική αποστολή της ΕΚΤ είναι ο έλεγχος του
πληθωρισμού. Στο πλαίσιο αυτής της ενασχό-
λησης, οικονομολόγοι της τράπεζας παρακο-
λουθούν τις πηγές του πληθωρισμού σε συ-
στηματική βάση. Σύμφωνα με τελευταία δη-
μοσίευση, οι επιχειρήσεις όχι μόνο δεν έχουν
απορροφήσει μέρος του αυξημένου κόστους
αλλά ο ρυθμός αύξησης των μεικτών περιθω-
ρίων τους ξεπερνά και τις μεταβολές στις συ-
νιστώσες κόστους. Αυτό συμβαίνει γιατί η ζή-
τηση παραμένει ισχυρή, ενώ μόλις πρόσφατα
η πλευρά της προσφοράς κατάφερε να ισορ-
ροπήσει. Ένας άλλος παράγοντας είναι η με-
γάλη δημοσιότητα που δόθηκε στα θέματα της
ενέργειας και τις επακόλουθες αυξήσεις των
τιμών. Τέλος, έχουμε την επίδραση των προσ-
δοκιών για αυξημένες τιμές στο μέλλον γεγο-
νός που οδηγεί τις επιχειρήσεις να αυξήσουν
τις τιμές τους σήμερα. 

••••
Δύσκολη εξίσωση 
Ο αριθμός των επιχειρήσεων που επιβιώνει
έχει αρχίσει να μειώνεται καθώς τα μέτρα
στήριξης κατά της πανδημίας και της ρωσικής
εισβολής στην Ουκρανία αποσύρονται. Ως
επιβαρυντικοί παράγοντας λειτουργούν και οι
αυξήσεις στο κόστος ενέργειας και των πρώ-
των υλών, που δημιουργεί σημαντικά προ-
βλήματα ρευστότητας. Οι τράπεζες στο πα-
ρελθόν αποτελούσαν την προφανή λύση, σή-
μερα  όμως αυτή η εναλλακτική αξιολογείται
με επιφύλαξη. 

••••
Αντίθετες πορείες 
Οι τάσεις στις καταθέσεις είναι πάντα ενδει-

κτικές της κατάστασης στην οικονομία. Η αύ-
ξηση στο κόστος ζωής έχει πλήξει τα νοικοκυ-
ριά, που προκειμένου να ανταπεξέλθουν μει-
ώνουν τις καταθέσεις τους. Από την άλλη, οι
επιχειρήσεις λόγω ανατιμήσεων παρουσιά-
ζουν αυξημένη ροή εσόδων η οποία αποτυπώ-
νεται θετικά στην πορεία των επιχειρηματι-
κών καταθετικών λογαριασμών. 

••••
Νέος ρόλος 
Ο Ευρωπαϊκός Μηχανισμός Στήριξης (ΕΜΣ)
συστάθηκε για να «τρέξει» τη διάσωση της
Ελλάδας, ενώ στην πορεία διέσωσε και άλλες
χώρες όπως είναι η Κύπρος. Σήμερα ο ΕΜΣ
αναζητεί τον νέο του ρόλο στη αρχιτεκτονική

δομή της Ευρωζώνης. Σε αυτό τον ρόλο περι-
λαμβάνεται και η προληπτική παραχώρηση
δανείων σε χώρες που παρουσιάζουν δυσκο-
λίες ή βρίσκονται στα όρια της χρεοκοπίας.
Παρεμβαίνοντας ο ΕΜΣ επιδιώκει να προσφέ-
ρει μια γρήγορη λύση στο πρόβλημα πριν ξε-
σπάσει η κρίση και κάνει την διάσωση ακριβό-
τερη και δυσκολότερη. 

••••
Αποτελεσματικό AML
Η πρόοδος της τεχνολογίας στον τομέα της τε-
χνητής νοημοσύνης φέρνει επανάσταση και
στον τραπεζικό κλάδο και ιδιαίτερα στον τομέα
της πρόληψης ενεργειών που σκοπεύουν στη
νομιμοποίηση εσόδων από εγκληματικές δρα-
στηριότητες. Τα νέα εργαλεία που είναι διαθέ-
σιμα μπορούν να αναλύσουν μεγάλο όγκο πλη-
ροφοριών, να εντοπίσουν ύποπτες συμπερι-
φορές και να τις συνδέσουν με συγκεκριμένες
συναλλαγές και πρόσωπα. Αυτά τα ευρήματα
μπορούν στη συνέχεια να αποσταλούν στις αρ-
χές για περαιτέρω διερεύνηση.     

••••
Στην Κύπρο ο ισχυρός
άνδρας της ΕΒΑ
Στην Κύπρο θα αφιχθεί την ερχόμενη βδομά-
δα ο ισχυρός άνδρας της Ευρωπαϊκής Αρχής
Τραπεζών (European Banking Authority -
ΕΒΑ), Jose Manuel Campa. Η ΕΒΑ είναι ουσια-
στικά η Αρχή, η οποία καθορίζει το πλαίσιο
λειτουργίας των τραπεζών και άλλων χρημα-
τοοικονομικών ιδρυμάτων της Ευρωπαϊκής
Ένωσης. Η επίσκεψη Campa μετά από πρό-
σκληση του διοικητή της Κεντρικής Τράπεζας
της Κύπρου Κωνσταντίνου Ηροδότου, είναι
βαρύνουσας σημασίας, όπως άλλωστε και η
συνάντηση που διευθετήθηκε να έχουν με
τον πρόεδρο της Δημοκρατίας.

Η οικονομία χρειάζεται περισσότερο από κάθε άλλη φορά τους πόρους που μπορεί να διαθέσει
το ταμείο ανάκαμψης  και ανθεκτικότητας, και η ευθύνη των πολιτικών είναι μεγάλη αφού αυτοί
κρατούν τους μοχλούς της αποδέσμευσης από τις Βρυξέλλες 

H  Λ E Ξ H
Τ Η Σ  Ε Β Δ Ο Μ Α Δ Α Σ

Φοροδιαφυγή
Φοροδιαφυγή καλείται η
παράνομη μείωση της
φορολογικής υποχρέω-
σης/επιβάρυνσης ή η πα-
ράνομη εξαίρεση καταβο-
λής φορολογίας. Η παρά-
νομη αυτή πράξη/πρακτι-

κή ΔΕΝ προκύπτει σε καμία περίπτωση
μέσα από νόμιμες διαδικασίες και κατάλ-
ληλο φορολογικό σχεδιασμό (βάσει προ-
τύπων και νομοθεσίας), όπως συμβαίνει
με τη νόμιμη πράξη/πρακτική της φορο-
αποφυγής.

Μάριος Χαραλαμπίδης
Καθηγητής διοίκησης και οικονομικών 

Cyprus Institute of Marketing / The Cyprus
Business School

Αλλαγές στην τραπεζική
εποπτεία σχεδιάζει η Fed

«Ηχογράφησαν» το βουητό του Διαστήματος
Της ΚΑΤΡΙΝΑ ΜΙΛΕΡ

Αξιόπιστα στοιχεία, που συνηγο-
ρούν στην ύπαρξη χαμηλού τόνου
βόμβου από βαρυτικά κύματα στο
σύμπαν, παρουσίασε την Τετάρτη
διεθνής επιστημονική ομάδα. Οι
επιστήμονες υποπτεύονται ότι τα
κύματα αυτά αποτελούν τη συλ-
λογική ηχώ από δίδυμες γιγάντιες
μαύρες τρύπες. Χιλιάδες από αυτά
τα ζεύγη, κάποια με μάζα όση ένα
δισεκατομμύριο Ηλιοι, βρίσκονται
στο κέντρο αρχέγονων γαλαξιών
σε απόσταση 10 δισ. ετών φωτός
από τη Γη. Τα αστρικά αυτά σώ-
ματα συγχωνεύονται με αργό ρυθ-
μό, δημιουργώντας κυματισμούς
στον χωρόχρονο. «Δεν μπορώ να
το παρομοιάσω με χορωδία ή ορ-
χήστρα. Κάθε ζεύγος από μαύρες
τρύπες εκπέμπει διαφορετική νότα.
Εμείς λαμβάνουμε το άθροισμα
των μουσικών αυτών φθόγγων
την ίδια στιγμή», λέει ο φυσικός
Ξαβιέ Ζιμένς του Πανεπιστημίου
Ορεγκον Στέιτ των ΗΠΑ, επικε-
φαλής της μελέτης.

Το πόρισμα της επιστημονικής
ομάδας ανέμεναν όλοι με αγωνία,
καθώς το διεθνές ερευνητικό πρό-

γραμμα NANOGrav συνέλεγε δε-
δομένα για 15 χρόνια. Τα μέχρι στιγ-
μής αποτελέσματα της έρευνας επι-
βεβαιώνουν τη γενική θεωρία της
σχετικότητας του Αλμπερτ Αϊνστάιν,
η οποία περιγράφει πώς η ύλη και
η ενέργεια στρεβλώνουν τον χω-
ρόχρονο για να δημιουργήσουν
αυτό που εμείς αποκαλούμε βαρύ-
τητα. Καθώς η επιστημονική ομάδα
συλλέγει περισσότερα δεδομένα,
ο βόμβος του Διαστήματος ίσως
βοηθήσει τους επιστήμονες να κα-
ταλάβουν πώς το σύμπαν απέκτησε
τη σημερινή δομή του, αποκαλύ-
πτοντας ενδεχομένως νέες εξωτικές
μορφές ύλης, που δημιουργήθηκαν
μετά το Μπιγκ Μπανγκ, πριν από
13,7 δισ. χρόνια.

«Ημασταν βέβαιοι ότι το βαρυ-
τικό ηχητικό φόντο θα αποτελούσε
την πιο εύκολη και αναμενόμενη

ανακάλυψή μας. Αυτή είναι απλά
η αρχή μιας εντελώς διαφορετικής
μεθόδου παρατήρησης του Δια-

στήματος», σχολιάζει η αστροφυ-
σικός του Πανεπιστημίου Γέιλ,
Κιάρα Μινγκαρέλι, μέλος της ομά-

δας. Τα βαρυτικά κύματα δημι-
ουργούνται από κάθε αντικείμενο
που περιστρέφεται γύρω από τον
άξονά του, όπως τα αποσυντιθέ-
μενα απομεινάρια αστρικών σω-
μάτων, καθώς εισέρχονται σε τρο-
χιά γύρω από μαύρες τρύπες. Σε
αντίθεση με άλλου είδους κύματα,
όμως, τα βαρυτικά επηρεάζουν τη
φύση του χωρόχρονου, αλλοιώνον-
τας ακόμη και αποστάσεις μεταξύ
ουράνιων σωμάτων, τα οποία προ-
σπερνούν. «Ακούγεται πολύ μυ-
θιστορηματικό, αλλά είναι αλή-
θεια», λέει η δρ. Μινγκαρέλι.

Τα βαρυτικά κύματα εντοπί-
σθηκαν για πρώτη φορά το 2016
με τη μορφή ηχητικών κυμάτων
που καταγράφηκαν από ραδιοτη-
λεσκόπιο του ερευνητικού προ-
γράμματος LIGO. Η ανακάλυψη
προσέφερε επιχειρήματα σε όσους
πιστεύουν ότι η γενική θεωρία της
σχετικότητας αποτελεί αξιόπιστο
πρότυπο του σύμπαντος, με τους
επικεφαλής της έρευνας να εξα-
σφαλίζουν το βραβείο Νομπέλ Φυ-
σικής το 2017. Η ομάδα NANOGrav
φιλοδοξεί να αναλύσει και να δη-
μοσιοποιήσει το σύνολο των δε-
δομένων της εντός του έτους.

<<<<<<

Μετά την κατάρρευση
τεσσάρων περιφερει-
ακών αμερικανικών
τραπεζών στις αρχές
του έτους.

Ραδιοτηλεσκόπια που τοποθέτησε επιστημονική ομάδα σε πεδιάδα περιοχής του Νέου Μεξικού κατέγραψαν
βόμβους από το σύμπαν.

<<<<<<

Τα βαρυτικά κύματα
προέρχονται από μαύ-
ρες τρύπες και αποδει-
κνύουν τη γενική θεω-
ρία της σχετικότητας
του Αϊνστάιν.
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Και η Ελληνική στο χορό μερισμάτων το 2023
Τα ποσοστά διανομής της κάθε τράπεζας εξαρτώνται από την οικονομική της θέση – Θα ζητήσει πράσινο φως από ΕΚΤ

ΤΟΥ ΠΑΝΑΓΙΩΤΗ ΡΟΥΓΚΑΛΑ

Μετά από την Τράπεζα Κύπρου
που άρχισε τη διανομή του μερί-
σματος στους μετόχους της, πρώ-
τη ανάμεσα σε κυπριακές και ελ-
ληνικές τράπεζες το 2023, στο τέ-
λος του 2023 θα δούμε και την
Ελληνική Τράπεζα να «ξεμουδιά-
ζει» και να ζητά από τους Ευρω-
παίους επόπτες το πράσινο φως
για να διανείμει μέρισμα. Η Ελ-
ληνική Τράπεζα αναμένεται να
δώσει μέρισμα εντός του 2024 για
τα οικονομικά αποτελέσματα του
2023, ωστόσο είναι σημαντικό
γεγονός για την μερισματική πο-
λιτική γενικότερα ότι ακόμα μία
κυπριακή τράπεζα προχωρά σε

τέτοια κίνηση. Πιθανόν η Ελλη-
νική να δώσει μέρισμα την ίδια
περίοδο με τις τέσσερις μεγάλες
ελληνικές τράπεζες, την Eurobank,
την Alpha Bank, την Εθνική Τρά-
πεζα της Ελλάδος και την Τράπεζα
Πειραιώς.

Τα ποσοστά διανομής της κάθε
τράπεζας εξαρτώνται από την οι-
κονομική της θέση και η Ελληνική
βάσει της εικόνας που παρουσίασε
στα αποτελέσματα του 2022 και
του 2023, δεν αναμένεται να συ-
ναντήσει δυσκολίες για να λάβει
το πράσινο φως από την Ευρω-

παϊκή Κεντρική Τράπεζα (ΕΚΤ).
Όπως ανέφερε ο CEO της Ελλη-
νικής Τράπεζας Όλιβερ Γκάτσκε
στο πλαίσιο της 49ης ετήσιας συ-
νέλευσης της Ελληνικής την πε-
ρασμένη Τετάρτη που ήταν πα-
ρούσα η «Κ», στο τέταρτο τρίμηνο
του 2023 η Τράπεζα θα κινητο-
ποιηθεί για να ξεκινήσουν οι δια-
δικασίες για διανομή μερίσματος
το 2024. Και μόνο που η Ελληνική
έχει τονίσει την πρόθεσή της για
διανομή μερισμάτων από το 2024,
η μετοχή της ανεβαίνει και στρέ-
φει επενδυτικές ματιές κατά πάνω

της. Όπως αντίστοιχα έγινε και
με την Τράπεζα Κύπρου, που τρά-
βηξε πάνω της τα φώτα της επεν-
δυτικής κοινότητας με την επιλογή
της να είναι η πρώτη κυπριακή
τράπεζα που θα δώσει μέρισμα.
Αυτό είχε αντίκτυπο και στην έκ-
δοση του ομολόγου ΑΤ1, όπου
εκεί που ζήτησε 220 εκατ. ευρώ
από την επενδυτική κοινότητα,
οι επενδυτές θέλησαν να δώσουν
στην Τράπεζα Κύπρου 2,7 δισ. ευ-
ρώ.

Γυρνώντας πάλι στα τα της Ελ-
ληνικής Τράπεζας, τον Δεκέμβριο

του 2022 είχε ανακοινώσει επι-
σήμως στο πλαίσιο έγκρισης του
στρατηγικού της πλάνου για την
τριετία 2023-2025 πως, η Τράπεζα
θα αποταθεί στις εποπτικές αρχές
για την έναρξη πληρωμής μερι-
σμάτων από το 2023 και μετά, η
οποία θα δοθεί μετά τις εποπτικές
εγκρίσεις. Η πρόθεση επισφρα-
γίστηκε και στα τελευταία της
αποτελέσματα, που ανάφερε ότι,
«λαμβάνοντας υπόψη τις αναμε-
νόμενες οικονομικές επιδόσεις
της Τράπεζας σύμφωνα με το πλά-
νο της και μετά την ολοκλήρωση

του Project Starlight, η Τράπεζα
θα ζητήσει έγκριση από τις ρυθ-
μιστικές αρχές για την έναρξη κα-
ταβολής μερίσματος από το 2023
και μετά». Το κέρδος που αναλογεί
στους κατόχους μετοχών της Ελ-
ληνικής Τράπεζας για την 1η τρι-
μηνία του 2023 ανήλθε σε 69,7
εκατ. ευρώ, σε σύγκριση με κέρδος
24,1 εκατ. ευρώ για την 1η τρι-
μηνία του 2022. Παράλληλα, η
απόδοση των ενσώματων ιδίων
κεφαλαίων (ROTE) (ετησιοποι-
ημένη) ανήλθε σε 24,9% για την
1η τριμηνία του 2023 σε σύγκριση
με 9% την 1η τριμηνία του 2022.

Για τον Όμιλο, οι Δείκτες Κε-
φαλαιακής Επάρκειας, Κεφαλαίου
Κοινών Μετοχών της Κατηγορίας
1 (CET 1) και Κεφαλαίου της Κα-
τηγορίας 1 (Tier 1) στις 31 Μαρτίου
2022, με μεταβατικές διατάξεις
του ΔΠΧΑ 9, εξαιρουμένων των
μη ελεγμένων κερδών της 1ης
τριμηνίας του 2023, διαμορφώ-
θηκαν σε 23,84%, 18,06% και
20,35%, αντίστοιχα.

Τα καθαρά έσοδα από τόκους
στην Ελληνική για την 1η τριμηνία
του 2023 ανήλθαν σε 108,1 εκατ.,
αυξημένα κατά 74% σε ετήσια
βάση σε σύγκριση με 62,1 εκατ.
για την 1η τριμηνία του 2022. Τα
καθαρά έσοδα από τόκους για την
1η τριμηνία του 2023 σημείωσαν
αύξηση 14% σε σύγκριση με 94,9
εκατ. ευρώ την 4η τριμηνία του
2022. Η αύξηση για την τριμηνία
οφείλεται κυρίως στα αυξημένα
έσοδα από τόκους από καταθέσεις
σε Κεντρικές Τράπεζες, και χρε-
όγραφα, που αντισταθμίζονται
μερικώς από έξοδα από τόκους
που προέκυψαν σε Ομόλογο Μει-
ωμένης Εξασφάλισης (Tier 2 Su-
bordinated Notes) που εκδόθηκε
τον Μάρτιο του 2023.

<<<<<<

Τα καθαρά έσοδα από
τόκους στην Ελληνική
για την 1η τριμηνία του
2023 ανήλθαν σε 108,1
εκατ., αυξημένα κατά
74% σε ετήσια βάση. Πιθανόν η Ελληνική να δώσει μέρισμα την ίδια περίοδο με τις τέσσερις μεγάλες ελληνικές τράπεζες, την Euro-

bank, την Alpha Bank, την Εθνική Τράπεζα της Ελλάδος και την Τράπεζα Πειραιώς.

Στέλνει επιταγές
η Τράπεζα Κύπρου
Μετά τη λήψη της έγκρισης των
ευρωπαίων εποπτών, η Τράπεζα
Κύπρου αποφάσισε την καταβο-
λή τελικού μερίσματος ύψους
0,05 ευρώ ανά συνήθη μετοχή
από τα κέρδη για το έτος που
έληξε το 2022. Όπως πληροφο-
ρείται η «Κ», από τις 16 Ιουνίου
2023 έχουν ταχυδρομηθεί οι επι-
ταγές και ανάλογα με τη μερίδα
του καθενός έχουν σταλεί τα πο-
σά. Το μέρισμα της Τρ. Κύπρου
ανέρχεται συνολικά σε 22,3 εκατ.
ευρώ και ισοδυναμεί με ποσοστό
(pay-out ratio) ύψους 14% της
προσαρμοσμένης κερδοφορίας
πριν τα μη επαναλαμβανόμενα
στοιχεία για το έτος που έληξε το
2022, ή με ποσοστό 31% της κερ-
δοφορίας μετά τη φορολογία για
το ίδιο διάστημα. Σύμφωνα με
την Τρ. Κύπρου, η πληρωμή μερι-
σμάτων της BOC αναμένεται να
σημειώνει συντηρητικά σταδιακή
αύξηση, λαμβάνοντας υπόψη τις
συνθήκες αγοράς καθώς και τον
προγραμματισμό κεφαλαίων και
ρευστότητας, με στόχο το ποσο-
στό (pay-out ratio) να κυμαίνεται
μεταξύ 30%-50% της προσαρ-
μοσμένης κερδοφορίας πριν τα
μη επαναλαμβανόμενα στοιχεία
του Συγκροτήματος.
Ο Δείκτης Κεφαλαίου Κοινών
Μετοχών Κατηγορίας 1 (CET1) της
Τρ. Κύπρου με μεταβατικές δια-
τάξεις και προσαρμοσμένος για
το προτεινόμενο μέρισμα, ανέρ-
χεται σε 15,2% στα τέλη του
2022 και υπερβαίνει τις εποπτι-
κές απαιτήσεις.
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Σε διαρκή άνοδο οι πωλήσεις
ηλεκτροκίνητων αυτοκινήτων
Στο 5,85% το μερίδιό τους στην ελληνική αγορά το α΄ 4μηνο από 0,3% το 2019

Του ΔΗΜΗΤΡΗ ΔΕΛΕΒΕΓΚΟΥ

Σημαντική άνοδο αναμένεται να
εμφανίσουν οι πωλήσεις ηλεκτρι-
κών και ηλεκτροκίνητων αυτοκι-
νήτων φέτος, σύμφωνα με εκτι-
μήσεις παραγόντων της αγοράς,
αλλά και τη διαχρονική πορεία
των ταξινομήσεων των αυτοκινή-
των που δεν στηρίζουν τη λειτουρ-
γία τους –τουλάχιστον αποκλει-
στικά– σε κινητήρα εσωτερικής
καύσης. Ενδεικτικά της διαρκούς
ανόδου των πωλήσεων ηλεκτρικών
αυτοκινήτων είναι τα μεγέθη του
2022 της Tesla Greece, της εται-
ρείας που συνδέεται άμεσα με τον
αμερικανικό όμιλο Tesla του Ελον
Μασκ.

Η εταιρεία, που έχει αντικείμε-
νο, όχι μόνο την εμπορική διάθεση
των Tesla αλλά και την έρευνα και
ανάπτυξη (R&D), αύξησε την πε-
ρασμένη χρήση τα έσοδα από πω-

λήσεις κατά 20,4%, σε σύγκριση
με το 2021, σε 34,4 εκατ. ευρώ.
Εάν συμπεριληφθεί η συνεισφορά
της δραστηριότητας R&D, ο συ-
νολικός κύκλος εργασιών της Tesla
Ελλάδας διαμορφώθηκε σε 35,5
εκατ. ευρώ. Λόγω, όμως, του υψη-
λού κόστους πωληθέντων, που
διαμορφώνεται σε περίπου 32 εκατ.
ευρώ, τα κέρδη πριν και μετά από
φόρους διαμορφώνονται σε
634.000  ευρώ και 362.400 ευρώ
αντίστοιχα. Η Tesla Ελλάδας πραγ-
ματοποίησε τον Δεκέμβριο του
2020 τις πρώτες 11 πωλήσεις των
ομώνυμων οχημάτων της, αριθμός

που εκτοξεύθηκε σε περίπου 606
το 2021 και παρέμεινε σταθερός
το 2022. Ωστόσο, η φετινή χρονιά
φαίνεται να προδιαγράφεται μία
από τις καλύτερες για την εταιρεία,
δεδομένου ότι οι ταξινομήσεις αυ-
τοκινήτων Tesla το πρώτο πεντά-
μηνο υπερτριπλασιάστηκαν, συγ-
κριτικά με το αντίστοιχο διάστημα
του 2022, έχοντας διαμορφωθεί
σε 772, σύμφωνα με τα στοιχεία
του Συνδέσμου Εισαγωγέων Αν-
τιπροσώπων Αυτοκινήτων. Η ση-
μαντική αυτή άνοδος αποδίδεται
και στην άμβλυνση των προβλη-
μάτων της εφοδιαστικής αλυσίδας,
με την εταιρεία να εκτιμά ότι τα
επόμενα χρόνια θα αυξήσει, ετη-
σίως, κατά μέσον όρο τις πωλήσεις
της σε ποσοστό 50%.

Τα ανοδικά, όμως, μεγέθη της
Tesla Ελλάδας συμβαδίζουν με την
ευρύτερη αύξηση των πωλήσεων
ηλεκτροκίνητων και ηλεκτρικών

αυτοκινήτων. Σύμφωνα με στοιχεία
της ασφαλιστικής εταιρείας Pri-
cefox, βάσει των παραδόσεων μόνο
του πρώτου τετραμήνου, το πο-
σοστό των ηλεκτρικών και plug-
in υβριδικών αντιστοιχεί στο 5,85%
του συνόλου των πωλήσεων. Το
ποσοστό αυτό περιοριζόταν στο
0,3% το 2019 και ανήλθε για το
σύνολο του 2022 σε 4,7%. Βάσει
των ίδιων στοιχείων, το πρώτο τε-
τράμηνο πωλήθηκαν 4.055 υβρι-
δικά και plug-in από 1.880 το αν-
τίστοιχο διάστημα του 2022 και
6.700 και 2.135 το 2021 και το 2020
αντίστοιχα. Στα πιο ευπώλητα αυ-
τοκίνητα ανήκουν τα Tesla Model
Y και 3, με την πεντάδα να συμ-
πληρώνουν το Volkswagen ID.4,
το Fiat 500 και το Volvo XC40.

«Οι πωλήσεις των ηλεκτροκί-
νητων βαίνουν συνεχώς αυξανό-
μενες, όχι μόνο στην Ελλάδα, αλλά
και σε ευρωπαϊκό επίπεδο, όπου

το πρώτο τρίμηνο της φετινής χρο-
νιάς αυξήθηκαν κατά 20%, σε άνω
του 1,1 εκατ. Απαιτούνται βέβαια
οι κατάλληλες υποδομές, όπως
σταθμοί φόρτισης, η δημιουργία
των οποίων επιταχύνεται και στην
Ελλάδα. Ωστόσο, παρά το αρχικό
κόστος αγοράς που είναι υψηλό-
τερο στα ηλεκτροκίνητα, σε σχέση

με τα βενζινοκίνητα, οι δαπάνες
συντήρησης είναι πολύ μικρότερες.
Υπολογίζεται ότι διαμορφώνονται
στην τριετία σε 1.200 ευρώ στα
βενζινοκίνητα, ενώ ξεπερνούν
ελαφρώς τα 200 ευρώ στα ηλεκτρι-
κά αυτοκίνητα», σημειώνει στην
«Κ» ο διευθύνων σύμβουλος της
Pricefox Δημήτρης Τσατίρης.

<<<<<<

Κατά 20% αύξησε 
πέρυσι τα έσοδα 
από πωλήσεις η Tesla
Ελλάδας.

Της ΜΑΡΙΑΣ ΗΡΑΚΛΕΟΥΣ

Η απόφαση του Υπουργικού Συμ-
βουλίου στις 21 Ιουνίου να εγκρίνει
τροποποίηση στην νομοθεσία,
ώστε να επιτρέπεται η εγκατά-
σταση και χρήση σημείων φόρ-
τισης ηλεκτρικών οχημάτων σε
πρατήρια καυσίμων, ουσιαστικά
ανοίγει τον δρόμο για τη δημι-
ουργία υποδομών και για να γίνουν

πιο ουσιαστικά βήματα για την
προώθηση της ηλεκτροκίνησης,
αφού ως γνωστό, η απουσία υπο-
δομών είναι το ένα από τα τρία
μεγάλα εμπόδια (κόστος, αυτονο-
μία, υποδομές) για αύξηση του εν-
διαφέροντος των αγοραστών για
τα ηλεκτρικά οχήματα. Πρόκειται
για αλλαγή η οποία προχώρησε
με κάποια καθυστέρηση, εφόσον
βάσει προηγούμενης ενημέρωσης
από τους αρμοδίους, αυτό που
αναμενόταν ήταν, οι διαδικασίες
να προχωρήσουν μέχρι τέλος του
2022. Βεβαίως το πράσινο φως
από το Υπουργικό δεν είναι το τέ-
λος του δρόμου, αφού το ζήτημα
θα πρέπει να περάσει και από τη
Βουλή. Εν αναμονή λοιπόν αυτής
της διαδικασίας, οι εταιρείες πε-
τρελαιοειδών καυσίμων μελετούν
τα πλάνα τους για επενδύσεις στα
πρατήριά τους, προκειμένου να
είναι έτοιμες να εξυπηρετήσουν
τη μικρή μερίδα ιδιοκτητών ηλε-
κτροκίνητων οχημάτων.

Τα πλάνα των εταιρειών
Ήδη, από τον περασμένο Φε-

βρουάριο, η Petrolina Holdings
Public ανακοίνωσε την εγκατά-
σταση του πρώτου υπερσύγχρο-

νου φορτιστή ταχείας φόρτισης
ηλεκτρικών οχημάτων, στο πρα-
τήριο της στην περιοχή ΓΣΖ στη
Λάρνακα, το οποίο και έχει εγκα-
ταστήσει. Μιλώντας στην «Κ» ο
διευθύνων σύμβουλος του ομίλου
Πετρολίνα Ντίνος Λευκαρίτης,
ανέφερε ότι, το πλάνο της εται-
ρείας είναι η τοποθέτηση σταθμών
φόρτισης στα πρατήρια, σε όλες
τις πόλεις, προκειμένου να εξυ-
πηρετηθούν οι ανάγκες ηλεκτρο-
κίνησης –τόσο εντός των πόλεων,
όσο και σε σημεία που εξυπηρε-
τούν τους οδηγούς στους αυτοκι-
νητόδρομους. Έκανε παράλληλα
ξεκάθαρο τον στόχο της εταιρείας
για ανάπτυξη ολοκληρωμένου δι-
κτύου σημείων επαναφόρτισης
ηλεκτρικών οχημάτων εντός του
2023, με φορτιστές υπερταχείας
και ταχείας φόρτισης σε σημεία
όλων των επαρχιών. 

Από πλευράς της εταιρείας Ελ-
ληνικά Πετρέλαια αναφέρεται επί-
σης η πρόθεση για εγκατάσταση
φορτιστών σε αριθμό πρατηρίων
του δικτύου της εταιρείας, αν και
αναμένεται να ολοκληρωθεί η δια-
δικασία της Βουλής, προτού η
εταιρεία να ανακοινώσει περισ-
σότερες λεπτομέρειες.

Και η εταιρεία Coral προχωρεί
σε όλες τις απαραίτητες ενέργειες
ώστε το πλάνο της για εγκατά-

σταση ηλεκτροφορτιστών στα
πρατήριά της να προχωρήσει το
επόμενο διάστημα. Σύμφωνα με
ενημέρωση από την εταιρεία, το
πλάνο της αφορά την τοποθέτηση
σταθμών φόρτισης στο μεγαλύ-
τερο μέρος του δικτύου της. Μέσα
στα επόμενα δύο χρόνια, αναμέ-
νεται να εγκατασταθούν συνολικά
φορτιστές σε 25 σημεία φόρτισης.  

Σε σταθμούς φόρτισης εκτός
των πόλεων προσανατολίζεται η
Staroil. Μιλώντας στην «Κ» ο CEO
της εταιρείας Γιώργος Πέτρου,
εξήγησε ότι μέσα στις πόλεις η
ζήτηση είναι πολύ χαμηλότερη
λόγω του ότι υπάρχει η ευχέρεια,
σε μεγάλο βαθμό, οι ιδιοκτήτες
ηλεκτροκίνητων να φορτίσουν το
όχημα τους στην οικία τους, είτε
σε χώρους υπεραγορών. Σε πρώτο
στάδιο λοιπόν ο προγραμματισμός

της εταιρείας περιλαμβάνει σταθ-
μούς σε τρία σημεία –σε πρατήρια
στην επαρχία Λευκωσίας, Λεμεσού
και επαρχία Λάρνακας. Αυτό του-
λάχιστον είναι το αρχικό πλάνο.
Οι επόμενες κινήσεις θα διαμορ-
φωθούν αναλόγως και των αναγ-
κών της αγοράς. 

Kαι αναψυκτήρια 
Εκείνο που προβληματίζει τις

εταιρείες είναι οι επιπλέον υπη-
ρεσίες που θα πρέπει να προσφέ-
ρουν σε ένα αυτοκινητιστή, στον
χρόνο που θα βρίσκεται στο πρα-
τήριο μέχρι να ολοκληρωθεί η
φόρτιση του οχήματός του. Η πρό-
ταση των εταιρειών είναι η δημι-
ουργία αναψυκτήριων περιορι-
σμένου χώρου εντός των πρατη-
ρίων. Για το θέμα έχουν ζητήσει
και αναμένουν συνάντηση με τον
γενικό διευθυντή του υπουργείου
Εσωτερικών. 

Τιμολόγηση και ΑΠΕ
Ένα άλλο θέμα που θα εξετα-

στεί μεταγενέστερα, είναι πόσο
θα τιμολογείται ο ανεφοδιασμός
στους σταθμούς φόρτισης των
πρατηρίων. Θεωρείται δεδομένο

ότι θα κοστίζει περισσότερο από
όσο η φόρτιση στο σπίτι και θα
πρέπει να δούμε πώς θα διαμορ-
φωθεί αυτό το κόστος. Οι εταιρείες
πετρελαιοειδών θα πρέπει επίσης
να δουν την χρήση Ανανεώσιμων
Πηγών στην φόρτιση των οχημά-
των, ώστε να επιτευχθεί και ο στό-
χος για μηδενικούς ρύπους. Προς
αυτή την κατεύθυνση έχει ήδη
ανακοινωθεί από πλευράς της
εταιρείας ΕΚΟ, η εγκατάσταση
ταχυφορτιστών ηλεκτρικών οχη-
μάτων σε επιλεγμένα πρατήρια
ΕΚΟ, αλλά και η περαιτέρω ανά-
πτυξη φωτοβολταϊκών συστημά-
των στο δίκτυο των πρατηρίων
της, προκειμένου να επιτευχθεί
αυτονομία και συνολική μείωση
αερίων του θερμοκηπίου κατά
1.105 τόνους/ έτος (μη συμπερι-
λαμβανομένων των ταχυφορτι-
στών). 

Από πλευράς εταιρειών εκφρά-
ζεται πάντως και μια επιφύλαξη
για το κατά πόσο οι επενδύσεις
που ετοιμάζονται να προχωρήσουν
σε σταθμούς φόρτισης και εξυ-
πηρέτησης των αυτοκινητιστών
ηλεκτρικών οχημάτων (με το κό-
στος εγκατάστασης φορτιστών
κυμαίνεται στις 80 χιλιάδες για
τον καθένα) θα τους βγουν,  αφού
δεν βλέπουν την ζήτηση για ηλε-
κτρικά να αυξάνεται δραματικά
τα επόμενα χρόνια. 

Σίγουρα χωρίς υποδομές, δύ-
σκολα θα αυξηθεί το μερίδιο αγο-
ράς της ηλεκτροκίνησης, ωστόσο
επισημαίνουν ως μεγαλύτερο εμ-
πόδιο για την αύξηση ενδιαφέ-
ροντος στα ηλεκτροκίνητα οχή-
ματα, το ψηλό κόστος αγοράς
τους. 

Πελάτες 
στα πρατήρια
καυσίμων και
τα ηλεκτρικά
Πάνω από 30 σταθμοί φόρτισης θα 
αναπτυχθούν τα επόμενα δυο χρόνια 

<<<<<<

Το κόστος για την εγκα-
τάσταση σταθμού τα-
χείας φόρτισης κυμαί-
νεται γύρω στις 80 χι-
λιάδες ευρώ. Το πλάνο
για την εταιρεία μας εί-
ναι μέχρι τέλος του
2024 να το έχουμε.

Σύμφωνα με το νέο θεσμικό πλαί-
σιο της δέσμης Fit-for-55 που
σχετίζεται με την κλιματική αλ-
λαγή, το οποίο παρουσιάστηκε
πρόσφατα στη Βουλή, τον προ-
σεχή Σεπτέμβριο αναμένεται να
προκηρυχθεί διαγωνισμός για εγ-
κατάσταση 10 δημοσίως προσβά-
σιμων σημείων ταχείας φόρτισης
(DC ≥50kw) σε δημόσια κτίρια (1
– Πάφο, 1 – Πόλη, 1 – Λάρνακα,
1- Χοιροκοιτία, 1 – Λεμεσό, 1 –
Κυπερούντα, 1 – Αμμόχωστο, 3
– Λευκωσία). Επιπλέον, τρέχει
το Σχέδιο Χορηγιών «Ηλεκτρο-
κίνηση με τα 1000» που απευθύ-
νεται σε ιδιώτες, ΜΚΟ, νομικά

πρόσωπα δημοσίου δικαίου και
αρχές τοπικής αυτοδιοίκησης για
εγκατάσταση δημοσίως προσβά-
σιμων σημείων επαναφόρτισης
ηλεκτρικών οχημάτων με συνο-
λικό προϋπολογισμό €3.700.000.
Κατά την 1η φάση του σχεδίου
υποβλήθηκαν πέραν των 80 αι-
τήσεων για 200 σταθμούς φόρ-
τισης και 300 σημεία επαναφόρ-
τισης. Η ολοκλήρωση αξιολόγη-
σης και αποστολή επιστολών
προς αιτητές θα ολοκληρωθεί τον
Σεπτέμβριο του 2023. Η 2η φάση
του σχεδίου με αρχικό προϋπο-
λογισμό €1.850.000 θα προκη-
ρυχθεί τέλη 2023 ή αρχές 2024.

Ευρωπαϊκός στόχος είναι να υπάρ-
χουν σταθμοί επαναφόρτισης
τουλάχιστον κάθε 60 χλμ στο κύ-
ριο οδικό δίκτυο με ορόσημο τα
τέλη του 2025 για τα ιδιωτικά αυ-

τοκίνητα (επιβατικά αυτοκίνητα
και φορτηγά κάτω των 3,5 τόνων)
και έως τα τέλη του 2030 για τα
βαρέα επαγγελματικά οχήματα
(άνω τω 3,5 τόνων).

Διαγωνισμός τον Σεπτέμβριο

Τα επόμενα δύο χρόνια αναμένεται ότι οι οδηγοί ηλεκτροκίνητων οχημάτων θα έχουν στη διάθεσή τους και την επιλογή φόρτισης σε πρατήρια συμβατικών.

<<<<<<

Στόχος η εγκατάσταση
φορτιστών σε όλες τις
επαρχίες, με μεγαλύτε-
ρο ενδιαφέρον να δημι-
ουργεί η εγκατάσταση
σε σημεία πλησίον των
αυτοκινητοδρόμων. 

Η ολοκλήρωση αξιολόγησης και αποστολή επιστολών προς αιτητές θα
ολοκληρωθεί τον Σεπτέμβριο του 2023.
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Του ΠΑΝΑΓΙΩΤΗ ΡΟΥΓΚΑΛΑ

Την Τετάρτητο Υπουργικό Συμβούλιο
αποφάσισε να μην συνεχιστεί το
μέτρο επιχορήγησης των καυσίμων,
ενώ θα συνεχιστεί το μέτρο για τον
ηλεκτρισμό, το οποίο θα είναι πιο
επικεντρωμένο και θα αφορά ευά-
λωτα νοικοκυριά και γεωργούς που
χρησιμοποιούν αντλιοστάσια για
τις ανάγκες τους. Δικαιολογημένη
ή μη η απόφαση για την άμεση δια-
κοπή της στήριξης, σίγουρα θα έχει
αρνητικό αντίκτυπο στην τσέπη
των νοικοκυριών τα οποία θα πιε-
στούν περαιτέρω. Οι νέες πιέσεις
στα νοικοκυριά θα αρχίσουν, ενώ
θα υπάρξουν μόνο επικεντρωμένα
μέτρα προς άμβλυνση των προβλη-
μάτων των μεσαίων στρωμάτων και
ευάλωτων ομάδων και που σχετί-
ζονται με τον ηλεκτρισμό.

Η θέση του υπουργείου Οικονο-
μικών για τις παραπάνω αποφάσεις,
είναι πως, η πολιτική της κυβέρνη-
σης για μη επέκταση του μέτρου
συνάδει με τις πολιτικές της πρά-
σινης μετάβασης, που αποσκοπούν
στη μείωση της κατανάλωσης καυ-
σίμων και απεξάρτησης της οικο-
νομίας από τα ορυκτά καύσιμα κα-
θώς και στην ενθάρρυνση της χρή-
σης φιλικότερων προς το περιβάλλον
μέσων διακίνησης. Σύμφωνα με το
ΥΠΟΙΚ, η κοινωνική πολιτική ασκεί-
ται μέσω της επιδοματικής πολιτικής
στοχευμένα προς νοικοκυριά που
το έχουν πραγματικά ανάγκη και
όχι με καθολικά μέτρα που μειώνουν
τους φόρους κατανάλωσης με απο-
τέλεσμα να επωφελούνται περισ-
σότερο οι εύποροι καταναλωτές.

Ποια είναι όμως η θέση των οι-
κονομολόγων για αυτή την απόφα-
ση; Σύμφωνα με τον Διοικητικό Σύμ-
βουλο και επικεφαλής των Υπηρε-
σιών Διαχείρισης Παγκόσμιας Συμ-

μόρφωσης τηςKPMG Κύπρου, Τάσο
Γιασεμίδη, τα οριζόντια μέτρα πε-
ριορισμού των άμεσων και έμμεσων
φόρων για περιορισμό της ακρίβειας
και ελάφρυνσης του κοινωνικού βά-
ρους δε μπορούν παρά να είναι προ-
σωρινά εφόσον δημιουργούν στρέ-
βλωση στην αγορά. Όπως δήλωσε
στην «Κ», παρόμοια είναι και η σύ-
σταση της Ευρωπαϊκής Επιτροπής
για σταδιακή απόσυρση τέτοιων
μέτρων στήριξης, χωρίς φυσικά να

αποκλείεται η δυνατότητα ενίσχυσης
στοχευμένατων ευάλωτων ομάδων
του πληθυσμού. «Η κυπριακή οικο-
νομία, προς το παρόν, δεν έχει τις
ανάλογες ανταγωνιστικές δομές
ώστε να απορροφά άμεσα τις αυ-
ξομειώσεις στις τιμές των προϊόντων
και των πρώτων υλών, κυρίως αυτών
που εισάγονται», σχολίασε.

Σταδιακή απόσυρση;
Ερωτηθείς σχετικά, ο κ. Γιασεμί-

δης είπε πως, αναμένεται να δούμε
τουλάχιστον βραχυπρόθεσμα αυ-
ξήσεις στα καύσιμα και σε άλλα προ-
ϊόντα που συνδέονται με αυτά, ενώ
σταδιακά η απόσυρση του μέτρου
θα απορροφείται από την αγορά. Ο
κ. Γιασεμίδηςεξέφρασε την άποψη
πως ενδεχομένως να ήταν καλύτερη
μία απόφαση για σταδιακή απόσυρ-

ση των μέτρων και όχι άμεση. «Λαμ-
βάνοντας υπόψη αυτό, ενδεχομένως
να ήταν καλύτερα να υπήρχε μια
σταδιακή απόσυρση των μέτρων
όσον αφορά τον περιορισμό των φό-
ρων σε καύσιμα και ηλεκτρισμό, δη-
λαδή εντός συγκεκριμένου χρονικού
πλαισίου ποσοστιαία μείωση», είπε
χαρακτηριστικά.

Ο Κύπριος οικονομολόγος ση-
μείωσε πως, επιπλέον είναι σημαν-
τικό να αξιολογηθεί η ελαστικότητα
στη ζήτηση καυσίμων και ηλεκτρι-
κού ρεύματος με βάση τη διακύ-
μανση της τελικής τιμής. «Διαφαί-
νεται ότι οι καταναλωτές εξετάζουν
μείωση της χρήσης αυτών των προ-
ϊόντων, σε περιόδους που γίνονται
πιο ακριβά, ενώ όσον αφορά το ηλε-
κτρικό ρεύμα παρατηρείται σημαν-
τική αύξηση των αιτήσεων για εγ-
κατάσταση φωτοβολταϊκώνσυστη-
μάτων», συμπλήρωσε. Όσο αφορά
στις δυνάμεις της αγοράς, ο κ. Για-
σεμίδης τόνισε ότι, στην τελική θα

πρέπει να αφεθούν οι δυνάμεις τις
αγοράς και της ζήτησης να δράσουν,
λαμβάνοντας υπόψη την εξομάλυν-
ση των τιμών στις διεθνείς αγορές,
χωρίς αυτό να σημαίνει ότι δεν απαι-
τείται παρακολούθηση της κατά-
στασης από τις αρμόδιες υπηρεσίες
ώστε να παρεμβαίνουν όπου χρει-
άζεται.

Oχι σε αισχροκέρδεια
Ο κ. Γιασεμίδης υπέδειξε πα-

ράλληλα ότι, ιδιαίτερα σημαντικό
είναι να υπάρξουν οι ανάλογοι έλεγ-
χοι ώστε οι αυξήσεις να είναι συ-
νυφασμένες με την απόσυρση του
μέτρου, μακριά από φαινόμενα αι-
σχροκέρδειας. «Σημειώνεται ότι
υπάρχει σημαντική μείωση των τι-
μών των καυσίμων σε σχέση με
τότε που ψηφίστηκε αρχικά το μέ-
τρο, όμως οι καταναλωτές καλούν-
ται να προσαρμόσουν τα οικονο-
μικά τους, καθώς αναμένεται να
βιώσουν την αλλαγή από τη μια
μέρα στην άλλη και δε θα συγκρί-
νουν με τα έξοδα που είχαν πριν
ένα χρόνο», σημείωσε.

Κατέληξε στην «Κ» με τα εξής:
«Επιπλέον, οποιαδήποτε μέτρα θα
πρέπει να διασφαλίζουν τη σταθερή
πορεία των δημόσιων οικονομικών,
λαμβάνοντας υπόψη ότι προς το τέ-
λος του έτους αναμένεται να υπάρξει
σημαντική επιβράδυνση της οικο-
νομικής ανάπτυξης απόρροια της
σύσφιξης της νομισματικής πολι-
τικής, τα αποτελέσματα της οποίας
ακόμη δεν έχουν περάσει στην ολό-
τητα τους στις οικονομίες και στα
ποσοστά πληθωρισμού. Οπότε η
διασφάλιση των κρατικών εσόδων,
λαμβάνοντας υπόψη και το ύψος
του συμπληρωματικού κρατικού
προϋπολογισμού που πρόσφατα κα-
τατέθηκε στη Βουλή είναι ιδιαίτερα
σημαντική».

Ερχονται νέες πιέσεις στα νοικοκυριά
Αλυσιδωτές επιπτώσεις από τη διακοπή των μέτρων στήριξης για ηλεκτρισμό και καύσιμα - Φόβοι για αισχροκέρδεια

<<<<<<

Ενδεχομένως να ήταν
καλύτερη μια απόφα-
ση για σταδιακή από-
συρση των μέτρων και
όχι άμεση, αναφέρει ο
οικονομολόγος Τάσος
Γιασεμίδης.

Το μέτρο για τον ηλεκτρισμό, το οποίο θα αφορά ευάλωτα νοικοκυριά και γε-
ωργούς που χρησιμοποιούν αντλιοστάσια για τις ανάγκες τους, θα ισχύσει μέ-
χρι το τέλος Σεπτεμβρίου και το κόστος υπολογίζεται περίπου στα 2,5 εκατ.

Το μέτρο για τον ηλεκτρισμό, το
οποίο θα είναι πιο επικεντρωμένο
και θα αφορά ευάλωτα νοικοκυριά
και γεωργούς που χρησιμοποιούν
αντλιοστάσια για τις ανάγκες τους,
θα ισχύσει μέχρι το τέλος Σεπτεμ-
βρίου και το κόστος υπολογίζεται
περίπου στα 2,5 εκατ. ευρώ. Ποιες
είναι οι προβλέψεις για το 2023; Με
βάση το μακροοικονομικό σενάριο
του υπουργείου Οικονομικών που
παρουσιάζεται στο Στρατηγικό Πλαί-
σιο Δημοσιονομικής Πολιτικής
(ΣΠΔΠ) για το 2023, το δημοσιονομι-
κό ισοζύγιο αναμένεται να παραμεί-
νει πλεονασματικό ύψους 567 εκατ.
ευρώ, ενώ ως ποσοστό του ΑΕΠ

εκτιμάται στο 2%, σε σύγκριση με
πλεόνασμα 570 εκατ. ευρώ (2,1%
του ΑΕΠ) τον προηγούμενο χρόνο.
Το πρωτογενές ισοζύγιο εκτιμάται
να παραμένει πλεονασματικό
ύψους 931 εκατ. ευρώ (3,2% του
ΑΕΠ) το 2023 σε σύγκριση με πρω-
τογενές πλεόνασμα ύψους 973
εκατ. ευρώ (3,6% του ΑΕΠ) το 2022.
Αναλυτικότερα, τα δημόσια έσοδα
της Γενικής Κυβέρνησης το 2023
αναμένεται να ανέλθουν στα 12,1
δισ. ευρώ σε σύγκριση με 11,3 δισ.
ευρώ τον προηγούμενο χρόνο, πα-
ρουσιάζοντας αύξηση 7,4%, λόγω
της αναμενόμενης περαιτέρω αύ-
ξησης της οικονομικής δραστηριό-

τητας σε σύγκριση με τον προηγού-
μενο χρόνο, αλλά και της χαμηλότε-
ρης απώλειας από τα μέτρα αντιμε-
τώπισης των πληθωριστικών πιέσε-
ων σε σύγκριση με την αντίστοιχη
απώλεια κατά τον προηγούμενο
χρόνο. Οι πρωτογενείς δαπάνες κα-
τά το 2023 αναμένεται να παρου-
σιάσουν αύξηση 8,5% σε σύγκριση
με το 2022, ενόψει και του κόστους
των μέτρων αντιμετώπισης των
πληθωριστικών πιέσεων, καθώς
επίσης και στις αναμενόμενα αυξη-
μένες δαπάνες για κοινωνικές πα-
ροχές στο πλαίσιο του ΓεΣΥ σε σύγ-
κριση με τις αντίστοιχες δαπάνες το
2022.

Αύξηση 8,5% των πρωτογενών δαπανών το 2023
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Παρά τη μικρή υστέρηση στις 
πληρότητες των ξενοδοχείων 
σε Αθήνα και Αττική σε σχέση 
με το 2019, η τιμή διανυκτέρευ-
σης έχει αυξηθεί περισσότερο 
από 20%, ενώ τα έσοδα από ένα 
διαθέσιμο δωμάτιο έχουν βελτι-
ωθεί κατά 15% τουλάχιστον κα-
τά τους πρώτους πέντε μήνες 
της χρονιάς. 

Οι αυξήσεις των τιμών δικαιο-
λογούν σε μεγάλο βαθμό τις επι-
δόσεις των ξενοδοχείων, ενώ η 
υστέρηση στις πληρότητες συν-
δέεται άμεσα με τη μεγάλη αύξη-
ση των διαθέσιμων κλινών στις 
βραχυπρόθεσμες μισθώσεις κα-
τοικιών. Παράλληλα, για τη μόλις 
κατά 4% υστέρηση των πληρο-
τήτων σε σχέση με το πρώτο πε-
ντάμηνο του 2019, ενοχοποιείται 
εν μέρει και η αύξηση των δω-
ματίων από τις επενδύσεις που 
έχουν γίνει τα τελευταία χρόνια 
στην Αττική, αναφέρουν πηγές 
της αγοράς.

Ειδικότερα, κατά το διάστη-
μα Ιανουαρίου - Μαΐου σημει-

ώθηκε αύξηση της μέσης τιμής 
δωματίου (ADR) των αθηναϊκών 
ξενοδοχείων κατά 19,5% έναντι 
του 2022 και κατά 21,4% έναντι 
του 2019, σύμφωνα με στοιχεία 
που έδωσε στη δημοσιότητα η 
Ενωση Ξενοδόχων Αθήνας - Αττι-
κής και Αργοσαρωνικού (EΞΑΑ). 
Πιο συγκεκριμένα, η μέση τιμή 

δωματίου (5μηνο 2023) έφθα-
σε τα 117,36 ευρώ (από 98,21 
ευρώ της αντίστοιχης περιόδου 
του 2022 και από 96,7 ευρώ του 
πρώτου 5μήνου του 2019). «Την 
ώθηση σαφώς έδωσαν οι τιμές 
του Μαΐου στα 154,66 ευρώ το 
2023 έναντι 125,77 ευρώ το 2022 
(+23%) και 119,76 ευρώ το 2019 

(+29,1%)», σημειώνει η EΞΑΑ. 
Συγκριτικά με πόλεις αντα-

γωνίστριες της Αθήνας, πάντως, 
επισημαίνεται ότι τα στοιχεία πε-
νταμήνου δείχνουν πως «εξακο-
λουθούμε να υστερούμε και να 
διαθέτουμε την πλέον χαμηλή 
μέση τιμή δωματίου. Για του λό-
γου το αληθές σημειώνουμε πως 

η αντίστοιχη μέση τιμή δωματί-
ου, λ.χ. στην Κωνσταντινούπολη, 
είναι 134,22 ευρώ (αύξηση ένα-
ντι του 2019 66,8%), στη Μαδρί-
τη 142,11 ευρώ (αύξηση έναντι 
του 2019 28,8%), στη Βαρκελώνη 
164,20 ευρώ (αύξηση έναντι του 
2019 22,4%), στη Ρώμη 203,79 
ευρώ (αύξηση έναντι του 2019 

43,8%), στο Παρίσι 294,02 ευρώ 
(αύξηση έναντι του 2019 49,8%)», 
εξηγεί η EΞΑΑ.

Η μέση πληρότητα στα ξενο-
δοχεία τον Μάιο προσέγγισε το 
88,5%, δηλαδή βελτιώθηκε κατά 
7,9% έναντι του Μαΐου του 2022. 
Σε επίπεδο πενταμήνου δεν ξε-
πέρασε το 68,9% και απέχει κατά 
4% από τις επιδόσεις του αντί-
στοιχου πενταμήνου του 2019. 
Πιο συγκεκριμένα, η μέση πλη-
ρότητα Μαΐου του 2023 (88,5%) 
βελτιώθηκε σαφώς έναντι του 
Μαΐου του 2022 (82,0%) και κι-
νήθηκε σε αντίστοιχα επίπεδα 
με το 2019 (88,2%). Σε επίπεδο 
5μήνου τα αντίστοιχα αποτελέ-
σματα για τη μέση πληρότητα εί-
ναι: 68,9% (2023), 52,5% (2022), 
71,8% (2019). ∆ηλαδή σημειώνε-
ται αύξηση κατά 31,3% έναντι 
της αντίστοιχης περιόδου 2022, 
αλλά και μείωση κατά 4% έναντι 
του α΄ 5μήνου 2019.

Με αυτά τα δεδομένα, τα έσο-
δα ανά διαθέσιμο δωμάτιο (Rev 
Par) το πρώτο πεντάμηνο φέ-
τος διαμορφώθηκαν στα 80,9 
ευρώ, δηλαδή αυξήθηκαν κατά 

16,5%. Παρέμειναν δηλαδή σε 
χαμηλότερα επίπεδα από αυτά 
των ξένων πόλεων ανταγωνι-
στών της Αθήνας. Ενδεικτικά 
αναφέρεται ότι τα αντίστοιχα 
έσοδα ανά διαθέσιμο δωμάτιο 
για τις ανταγωνιστικές πόλεις 
μεταφράζονται σε 121,51 ευρώ 
για τη Βαρκελώνη, 139,39 ευρώ 
για τη Ρώμη και 214,05 ευρώ για 
το Παρίσι. 

Η Ενωση Ξενοδόχων Αθήνας - 
Αττικής και Αργοσαρωνικού στη 
σχετική ανακοίνωσή της ζητεί 
από τη νέα κυβέρνηση «λύσεις 
στα σοβαρά θέματα που έχουμε 
επισημάνει κατ’ επανάληψη και 
αφορούν τη νέα δυναμικότητα 
της Αθήνας σε τουριστικές κλί-
νες κάθε τύπου, στο “θολό” το-
πίο των βραχυχρόνιων μισθώσε-
ων, στις γενικές αλλά και ειδικές 
υποδομές που πρέπει να υπο-
στηρίζουν το τουριστικό προϊόν 
της Αθήνας, όπως ένα ικανό σε 
θέσεις διεθνές συνεδριακό κέ-
ντρο, κ.ά., αλλά και στην ανά-
γκη εκπόνησης μιας μακρόπνοης 
στρατηγικής για τον προορισμό 
με ορίζοντα δεκαετιών».

Αυξήθηκε κατά 20% η τιμή διανυκτέρευσης στα ξενοδοχεία της Αθήνας

Η μέση πληρότητα στα αθηναϊκά ξενοδοχεία τον Μάιο προσέγγισε το 88,5%, 
δηλαδή βελτιώθηκε κατά 7,9% έναντι του Μαΐου 2022.
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Του ΗΛΙΑ Γ. ΜΠΕΛΛΟΥ

Η μέση τιμή παραμένει 
χαμηλότερη
από ανταγωνιστικές 
πόλεις, όπως
η Κωνσταντινούπολη 
και η Βαρκελώνη. 

Μόλις 4.706 δάνεια σε σχέση με 
την αρχική ζήτηση των 36.544 
αιτήσεων που υποβλήθηκαν 
στο πλαίσιο του προγράμματος 
«Σπίτι Μου» για την επιδότηση 
επιτοκίου στεγαστικού δανείου 
έχουν φτάσει στην «πηγή», δηλα-
δή έχουν εξασφαλίσει την πολυ-
πόθητη έγκριση. Αυτομάτως, αυ-
τό σημαίνει ότι έχει βρεθεί και το 
κατάλληλο ακίνητο προς αγορά, 
που αποτελεί και τον σημαντικό 
παράγοντα που δυσχεραίνει τη 
λειτουργία του προγράμματος, 
με δεδομένο ότι η ζήτηση είναι 
εξασφαλισμένη.

Σύμφωνα με τα σχετικά στοι-
χεία από τα τραπεζικά ιδρύματα, 
από τις 36.544 αιτήσεις έχουν 
αξιολογηθεί οι επτά στις δέκα, 
δηλαδή 25.573. Από αυτές, προ-
έγκριση έχει δοθεί για το 69% ή 
17.606 και από αυτές έχουν φτά-
σει στο τελικό στάδιο και έχουν 
εγκριθεί 4.706. Οι υπόλοιπες αι-
τήσεις, ήτοι το 30%, απορρίφθη-
καν, καθώς οι ενδιαφερόμενοι 
δεν πληρούσαν τις σχετικές προ-
ϋποθέσεις.

Υπενθυμίζεται ότι το πρό-
γραμμα απευθύνεται σε νέους, 
ηλικίας από 25-39 ετών, που εν-
διαφέρονται για την απόκτηση 
κατοικίας, με έτος κατασκευής 
έως το 2007 (όχι μεταγενέστε-
ρη), επιφανείας έως 150 τ.μ. και 
κόστους έως 200.000 ευρώ.

Η έλλειψη ακινήτων
Οπως φάνηκε εξαρχής, τα 

ακίνητα που πληρούσαν τα 
σχετικά κριτήρια ανταποκρί-
νονταν στις ανάγκες/επιθυμίες 
των αγοραστών και ταυτόχρονα 
βρίσκονταν εντός των οικονομι-
κών δυνατοτήτων τους, και δη 
της πιστοληπτικής τους ικανό-
τητας, ήταν λιγοστά. Περιορίζο-
νταν δε σε επιλεγμένες περιοχές 
του κέντρου και των δυτικών 
προαστίων και πολύ λιγότερο 
σε άλλες περιοχές, όπου και η 
ζήτηση είναι μεγαλύτερη, όπως 
τα βόρεια και τα νότια προάστια. 
Ετσι ερμηνεύεται και το γεγονός 
ότι ενώ υπάρχουν 17.066 προε-
γκρίσεις, ο αριθμός των δανεί-
ων που χορηγήθηκαν δεν έχει 
ξεπεράσει τις 4.706, δηλαδή μό-
λις το 27,5%. 

Ακόμα όμως και αυτό το νού-
μερο είναι πιθανό τελικά να είναι 
χαμηλότερο, καθώς εκφράζονται 
επιφυλάξεις για το πόσα ακίνη-
τα θα πουληθούν, δεδομένου ότι 
κάποια είναι πιθανό να έχουν 
πολεοδομικά προβλήματα, ενώ 
σε κάποια άλλα παρατηρούνται 
υπαναχωρήσεις των ιδιοκτητών, 
που θεωρούν ότι μπορούν να εξα-
σφαλίσουν υψηλότερο τίμημα ή 
δεν επιθυμούν να περιμένουν πε-
ρί τους 5-6 μήνες για να εισπρά-

ξουν το σύνολο του οφειλόμενου 
ποσού από την τράπεζα του δα-
νειολήπτη.

Σημειωτέον ότι αν ο τελευταί-
ος δεν έχει εντοπίσει το ακίνητο 
που επιθυμεί να αγοράσει εντός 
δύο μηνών από την προέγκριση 
του δανείου, τότε η αίτησή του 
ακυρώνεται. 

Προκαλούνται νέες αυξήσεις
Σε πρόσφατη τοποθέτησή 

του, στο πλαίσιο του συνεδρίου 
ακινήτων Premium Real Estate 
Forum, ο κ. Λευτέρης Ποταμιά-
νος, πρόεδρος του Συλλόγου Με-
σιτών Αθηνών - Αττικής, είχε 
επισημάνει ότι «σε μια αγορά 
που στερείται ακινήτων, είναι 
λάθος να δημιουργείται νέα αύ-
ξηση της ήδη υψηλής ζήτησης, 
γιατί με τον τρόπο αυτό και θα 
αυξηθούν επιπλέον οι τιμές πώ-
λησης και προκύπτουν στρε-
βλώσεις».

Σύμφωνα με τον κ. Ποταμιάνο, 
παρότι το πρόγραμμα είναι προς 
τη σωστή κατεύθυνση, ενδεχο-

μένως θα έπρεπε να αποτελεί μέ-
ρος ενός ευρύτερου σχεδιασμού. 
«Θα μπορούσαν π.χ. πρώτα να 
έχουν αναπτυχθεί κοινωνικές 
κατοικίες, είτε σε σύμπραξη με 
ιδιώτες είτε μέσω της αξιοποίη-
σης δημόσιων κτιρίων και εκτά-
σεων, και αυτά τα ακίνητα να 
συνδεθούν στη συνέχεια με το 
πρόγραμμα “Σπίτι Μου”», ανέ-
φερε ο κ. Ποταμιάνος.

Από την άλλη πλευρά, είναι 
σαφές από την ανταπόκριση στο 
πρόγραμμα ότι υπάρχει ένας ση-
μαντικός αριθμός ενδιαφερόμε-
νων αγοραστών. Επειτα από δέκα 
και πλέον χρόνια, έχει συσσω-
ρευθεί μια σημαντική ζήτηση 
στην αγορά, που είναι πρακτι-
κά αδύνατο να ικανοποιηθεί, 
είτε λόγω έλλειψης προσφοράς 
ακινήτων είτε εξαιτίας της αδυ-
ναμίας των ίδιων των ενδιαφε-

ρομένων να ανταποκριθούν οι-
κονομικά, καθώς δεν διαθέτουν 
την απαιτούμενη αγοραστική 
δύναμη, ιδίως αν πρόκειται για 
ακίνητο εντός του λεκανοπεδί-
ου της Αττικής.

Η εκτίναξη των τιμών
Από το 2017 και μέχρι το πρώ-

το τρίμηνο του 2023, οι τιμές πώ-
λησης κατοικιών στην Αττική 
έχουν καταγράψει αύξηση της 
τάξεως του 70% κατά μέσο όρο, 
με αποτέλεσμα να είναι σχεδόν 
αδύνατη η αγορά ακινήτου χωρίς 
τραπεζικό δανεισμό, ρευστοποίη-
ση άλλων περιουσιακών στοιχεί-
ων και πιθανώς και οικονομικής 
βοήθειας από το οικογενειακό 
περιβάλλον.

Αφενός μεν είναι ελάχιστες 
οι νεόδμητες κατασκευές (πε-
ρίπου 9.000 άδειες τον χρόνο), 

αφετέρου δε οι τιμές πώλησης 
των νέων διαμερισμάτων κυμαί-
νονται από 3.000-5.000 ευρώ/τ.μ. 
κατά μέσο όρο, ανάλογα με την 
ποιότητα και την περιοχή όπου 
βρίσκεται η οικοδομή. Ετσι, για 
ένα τυπικό οικογενειακό διαμέ-
ρισμα επιφανείας 100 τ.μ. απαι-
τούνται κεφάλαια της τάξεως 
των 300.000-500.000 ευρώ, που 
είναι εξαιρετικά δύσκολο να βρε-
θούν για την πλειονότητα των 
ενδιαφερομένων. Σύμφωνα με 
στελέχη του κλάδου, «θα πρέπει 
να αντιληφθούν ορισμένοι ενδι-
αφερόμενοι ότι ίσως δεν μπο-
ρέσουν να αποκτήσουν το δι-
κό τους σπίτι, καθώς δεν έχουν 
την απαιτούμενη αγοραστική 
δύναμη».

Σύμφωνα με τους περισσό-
τερους φορείς του κλάδου, το 
μεγάλο πρόβλημα σήμερα είναι 
η έλλειψη προσφοράς, η οποία 
έχει τροφοδοτήσει και το «ρά-
λι» τιμών. Οπως σημειώνει ο κ. 
Ποταμιάνος, «Το 2015 υπήρχαν 
περίπου 200.000-300.000 απού-
λητα ακίνητα όλων των κατη-
γοριών, που δεν μπορούσαν 
να απορροφηθούν εξαιτίας της 
απαξίωσης των κεφαλαιακών 
ελέγχων. Σήμερα, το πρόβλη-
μα είναι αντίθετο, καθώς στα 
χρόνια που μεσολάβησαν, μεγά-
λο μέρος από τα ακίνητα αυτά 
απορροφήθηκε πλέον και δεν 
αναπληρώθηκε από άλλα. Ταυ-
τόχρονα, η οικοδομική δραστη-

ριότητα παρέμεινε χαμηλή, σε 
μόλις 9.500 νέες άδειες τον χρό-
νο, από 56.000 πριν από την οι-
κονομική κρίση». 

Το ζήτημα της συσσώρευσης
Στελέχη του κλάδου σημειώ-

νουν και τη συσσώρευση ενός 
μεγάλου όγκου από τουλάχιστον 
40.000-50.000 κατοικιών στα χέ-
ρια των τραπεζών και των funds 
και εταιρειών διαχείρισης απαι-
τήσεων, που προχωρούν σε ελά-
χιστες πωλήσεις σε ετήσια βάση. 
«Ας πιεστούν όσοι έχουν πολλά 
ακίνητα και κερδοσκοπούν, ώστε 
να τα διαθέσουν στην αγορά με 
ταχύτερο ρυθμό», τόνιζε πρό-
σφατα επαγγελματίας της αγο-
ράς ακινήτων.

Ασφαλώς, είναι θετική η δημι-
ουργία υπουργικού χαρτοφυλα-
κίου, με αντικείμενο τη χάραξη 
στεγαστικής πολιτικής, μετά μία 
δεκαετία πλήρους απουσίας της 
(από την κατάργηση του Οργα-
νισμού Εργατικής Κατοικίας και 
μετά). Ωστόσο, ακόμα κι αν αύριο 
είχαν ψηφιστεί οι απαιτούμενες 
πολιτικές και τα σχετικά προ-
γράμματα, θα χρειαστούν του-
λάχιστον δύο-τρία χρόνια ακόμη 
έως ότου αποδώσουν τους πρώ-
τους καρπούς. Στο μεσοδιάστη-
μα, το πιθανότερο είναι οι τιμές 
να συνεχίσουν να αυξάνονται και 
η έλλειψη προσφοράς κατοικιών 
να παραμένει ως κυρίαρχη τάση 
στην αγορά.

Μόλις μία στις τέσσερις 
αιτήσεις που πληρούν
τις προϋποθέσεις 
έχει εξασφαλίσει
την πολυπόθητη 
έγκριση.

Το δάνειο εγκρίνεται, αλλά δεν βρίσκουν σπίτι
Χρονικό περιθώριο μόλις δύο μηνών έχουν οι νέοι ώστε να μην ακυρωθεί η αίτηση επιδότησης επιτοκίου στεγαστικού

Του ΝΙΚΟΥ Χ. ΡΟΥΣΑΝΟΓΛΟΥ

Σύμφωνα με πρόσφατη έρευνα της εταιρείας Synergon Partners, η 
οποία πραγματοποιήθηκε σε πολίτες 30-50 ετών, το 71% εξέφρασε την 
πρόθεση αλλαγής της κύριας κατοικίας του, εντός της επόμενης δεκαε-
τίας. Εξ αυτών, το 56% προτίθεται να αγοράσει κατοικία και μόλις το 15% 
να νοικιάσει. Εντός των επόμενων τριών ετών, το ποσοστό όσων σχεδι-
άζουν να αλλάξουν ακίνητο ανέρχεται σε 34%, με το 24% να επιθυμεί 
την αγορά ακινήτου. Ωστόσο, το 74% θεωρεί ότι είναι δύσκολη έως και 
πολύ δύσκολη η αναζήτηση και η εύρεση της κατάλληλης κατοικίας. Μά-
λιστα, το 15% θεωρεί ότι οι τιμές πώλησης είναι πλέον απλησίαστες, με 
ένα επιπλέον 80% να κάνει λόγο για τουλάχιστον υψηλές τιμές.

Το 71% θέλει να αλλάξει κατοικία
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SUPPORTED BY

∙Serial Griller,  
  Bar & Grill

∙Evangelos Kounenis
  Personal Chef

∙Hungry Deal
∙The pot belly

∙Quattrino 
  Autentico Italiano

∙Por Favor
∙THe Old souls

∙Baronymous

∙the old powerhouse
 chill bar

∙Volvèr
∙Carlsberg 

  BEER STATION
∙Leon 

  BEER STATION
∙Crepaland

∙PAPAFiLiPOU 
  Ice Cream

∙CHARITY Wings
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Στο 1 δισ. ευρώ ο τζίρος 
των καλλυντικών το 2022

Σε μικρές και ενίοτε πολυτελείς 
απολαύσεις, όπως τα καλλυντι-
κά, έχει ενδώσει το τελευταίο 
διάστημα μερίδα Ελλήνων κα-
ταναλωτών στην προσπάθειά 
τους να «αποσυμπιεστούν» από 
τις πιέσεις που ασκεί ο πληθω-
ρισμός και να στραφούν σε ό,τι 
«ομορφαίνει» την καθημερινό-
τητά τους. 

Και μπορεί το λεγόμενο lip-
stick effect –που επινόησε ο Λέ-
οναρντ Λόντερ, ένας από τους 
κληρονόμους της εταιρείας ομορ-
φιάς Estée Lauder– να μην εκδη-
λώνεται ως τάση αυτή την περί-
οδο, αφού η ελληνική οικονομία 
δεν έχει διολισθήσει σε ύφεση, 
όμως οι καταναλωτές, παρά το 
κύμα ακρίβειας, εξακολουθούν 
να περιποιούνται τον εαυτό τους 
στρεφόμενοι ενίοτε και σε πιο 
ακριβά είδη. «Συνέβαινε κατά 
τη δεκαετία της κρίσης και συμ-
βαίνει και τώρα. Βλέπουμε δηλα-
δή να ανεβαίνει η ζήτηση και η 
δαπάνη για premium προϊόντα. 
Οταν κάποιος κάνει περικοπές, 
ενδέχεται να φυλάξει ένα μέρος 
των δαπανών του όχι απλώς 
για να αγοράσει το προϊόν που 
αγόραζε, αλλά για να κάνει και 
upgrade. Πρόκειται για ψυχο-
λογική παρόρμηση», λέει στην 
«Κ» ο Βαγγέλης Φώσκολος, σύμ-
βουλος πωλήσεων στην εταιρεία 
ερευνών Circana.

Στοιχεία του Πανελλήνιου 
Συνδέσμου Βιομηχάνων και 
Αντιπροσώπων Καλλυντικών 
και Αρωμάτων καταδεικνύουν 
πως το 2022 ο τζίρος της αγο-
ράς ανήλθε σε 1,060 δισ. ευρώ, 
φτάνοντας στα προ πανδημίας 
επίπεδα, ενώ ανοδικά κινήθη-
κε πέρυσι και η κατά κεφαλήν 
δαπάνη για την αγορά καλλυ-
ντικών προϊόντων. Βέβαια, ένα 
μέρος του τζίρου προήλθε από 
τις ανατιμήσεις, ενώ οι επι-
χειρήσεις προχωρούν σε προ-
σφορές για να τονώσουν τους 
όγκους πωλήσεων. Σύμφωνα 
με τα στοιχεία του συνδέσμου, 

πέρυσι οι Ελληνες δαπάνησαν 
102 ευρώ για την αγορά καλλυ-
ντικών, έναντι 93 ευρώ το 2021, 
86 ευρώ το 2020 και 96 ευρώ το 
2019. Ομως τι αγόρασαν; 

Το μακιγιάζ αναδείχθηκε σε 
μια από τις πιο δημοφιλείς κα-
τηγορίες καλλυντικών, με τον 
τζίρο να αναπληρώνει το χαμέ-
νο έδαφος της διετούς πανδημι-
κής κρίσης. Η σταδιακή κατάρ-
γηση της μάσκας ανέβασε τις 
πωλήσεις στα 139 εκατ. ευρώ 
το 2022, από 119,1 εκατ. ευρώ 
το 2021 και 111,3 εκατ. ευρώ 
το 2020, περίοδο που τα κατα-
στήματα παρέμειναν για μεγά-

λο χρονικό διάστημα κλειστά. 
Στελέχη της αγοράς εκτιμούν 
πως οι ανατιμήσεις στα καλ-
λυντικά ήταν της τάξεως του 
5%-6%, δηλαδή δεν έφτασαν 
να είναι τόσο αποτρεπτικές για 
τους καταναλωτές, ακόμη και 
όταν πρόκειται για πιο πολυτε-
λή προϊόντα. Πηγές αναφέρουν 
στην «Κ» πως στα καταστήμα-
τα Αttica παρατηρείται μεγάλη 
άνοδος στις πωλήσεις καλλυντι-
κών προϊόντων, τονίζοντας ότι 
στα καλλυντικά γίνεται πάντα 
μια ανατίμηση 3%-4% από τους 
προμηθευτές. Ο τζίρος τής «Ατ-
τικά Πολυκαταστήματα» εκτιμά-
ται πως θα υπερβεί τα 200 εκατ. 
ευρώ φέτος, ενώ όσον αφορά τις 
επενδύσεις έχει επεκτείνει κα-
τά 6.000 τ.μ. το κατάστημα City 
Link στο κέντρο της Αθήνας τα 
δύο τελευταία χρόνια (3ος, 4ος, 
5ος όροφος) και δρομολογεί την 
επέκταση κατά επιπλέον 2.000 
τ.μ. του δευτέρου ορόφου τον 
ερχόμενο Σεπτέμβριο.

Το τελευταίο διάστη-
μα, παρά τον υψηλό 
πληθωρισμό, αυξά-
νεται η ζήτηση για 
premium προϊόντα.

Πέρυσι οι Ελληνες δαπάνησαν 102 ευρώ για την αγορά καλλυντικών ένα-
ντι 93 ευρώ το 2021.

Tης ΔΕΣΠΟΙΝΑΣ ΚΟΝΤΗ 

Από το «βρείτε στον κό-
σμο δουλειά» που του
ζητούσαν όταν αναλάμ-
βανε το υπουργείο Ανά-
πτυξης και Επενδύσεων, 
στο «βρείτε μας εργαζο-
μένους» που ζητούν πλέ-
ον οι επιχειρήσεις, έχουν 
περάσει τέσσερα χρόνια 
και ο νέος υπουργός 
Εργασίας και Κοινωνικής 
Ασφάλισης Αδωνις 
Γεωργιάδης, αναλαμβάνο-
ντας τη νέα του θέση, ξε-
καθάρισε ότι δεν υπάρχει 
καθόλου χρόνος για χάσι-
μο. Ο κ. Γεωργιάδης δε-
σμεύθηκε να δώσει τη μά-
χη της καθημερινότητας, 
αλλά και ο νέος υφυπουρ-
γός Βασίλης Σπανάκης 
επισήμανε ότι μέριμνα της 
νέας ηγεσίας είναι η στή-
ριξη των εργασιακών 
δικαιωμάτων, η ενδυνά-
μωση του κοινωνικού 
διαλόγου, η ενθάρρυν-
ση της συνδικαλιστικής 
έκφρασης και διαπραγ-
μάτευσης, η μείωση της 
γραφειοκρατίας και η κα-
ταπολέμηση θεμάτων που 
αφορούν την καθημερινό-
τητα και η περιφρούρηση 
του υγιούς ανταγωνισμού. 
Με τη σειρά του, ο υφυ-
πουργός Εργασίας και Κοι-
νωνικής Ασφάλισης Πάνος 
Τσακλόγλου, παραμέ-
νοντας στη θέση του, 
αν και παραδέχθηκε 
ότι το τεράστιο πρόβλημα 
με τις εκκρεμείς συντά-
ξεις έχει επιτέλους επι-
λυθεί, αναγνώρισε πως 
υπάρχουν πολλά πράγ-
ματα να γίνουν ακόμη, 
με στόχο τη βελτίωση 
της καθημερινότητας.  

Υψηλή αποτελεσματικότητα πα-
ρουσιάζουν τα προγράμματα της 
∆ημόσιας Υπηρεσίας Απασχόλη-
σης (∆ΥΠΑ), καθώς σχεδόν δύο 
στους τρεις ωφελουμένους συ-
νεχίζουν να εργάζονται 12 μήνες 
μετά τη λήξη του προγράμματος 
απασχόλησης όπου συμμετεί-
χαν. Τα στοιχεία της ∆ΥΠΑ προ-
κύπτουν από την αξιολόγηση των 
προγραμμάτων, που πραγματο-
ποιήθηκε για πρώτη φορά, παρ’ 
ότι όλα τα προηγούμενα πολλά 
έτη αποτελούσε το κυρίαρχο ζη-
τούμενο, χωρίς κανένας να γνω-
ρίζει την εξέλιξη των ωφελουμέ-
νων στην αγορά εργασίας, μετά 
το πέρας της επιδοτούμενης ερ-
γασίας. Και δείχνουν ότι 64% των 
ανέργων, οι οποίοι εντάχθηκαν 
ως επιδοτούμενοι σε κάποιο από 
τα συγκεκριμένα προγράμματα 
που αξιολογήθηκαν, εργάζονταν. 
Τα στοιχεία δεν δείχνουν ακόμη 
–καθώς θα υπάρξει ευρύτερη επε-
ξεργασία– εάν παρέμειναν στον 
ίδιο εργοδότη, που συμμετείχε 
στο πρόγραμμα, ή σε κάποιον άλ-
λον, δείχνουν όμως ότι με βάση 
τον ΑΦΜ του, ο ωφελούμενος πα-
ραμένει εντός του συστήματος 
«Εργάνη», δηλαδή εργάζεται. Επί-

σης, δεν δείχνουν τη σχέση ερ-
γασίας, που θα «φωτογράφιζε» 
και το ύψος του μισθού, όμως και 
αυτό προβλέπεται από τον σχεδι-
ασμό, καθώς αναμένεται διασύν-
δεση της ∆ΥΠΑ με το σύστημα 
«Εργάνη» αλλά και τα στοιχεία 
του ΕΦΚΑ. Στην πράξη, η ∆ιεύ-
θυνση Στρατηγικού Σχεδιασμού 
της ∆ΥΠΑ ανέλυσε συνδυαστικά 
στοιχεία από το Ολοκληρωμένο 
Πληροφοριακό Σύστημα της Υπη-
ρεσίας και από το Πληροφοριακό 
Σύστημα «Εργάνη», του υπουργεί-
ου Εργασίας για συνολικά 40.000 
ωφελουμένους 11 διαφορετικών 
προγραμμάτων δημιουργίας νέ-
ων θέσεων εργασίας της περιό-
δου Ιουνίου 2020 - ∆εκεμβρίου 
2021. Πρόκειται για προγράμματα, 
τα οποία ενεργοποιήθηκαν εντός 
της περιόδου της κρίσης του κο-
ρωνοϊού και τα περισσότερα δεν 
προέβλεπαν ως προϋπόθεση τη 
διατήρηση του ωφελουμένου για 
κάποιο διάστημα μετά τη λήξη της 
επιδότησης. Ακόμη και σε αυτά 
που περιείχαν αυτή τη «ρήτρα 
διατήρησης» του ωφελουμένου, 
το διάστημα δεν ήταν μεγαλύτε-
ρο από τους τρεις ή το πολύ έξι 
μήνες. Συνεπώς, το 12μηνο είναι 
ένας σημαντικά ικανός χρόνος για 
να διαπιστωθεί η παραμονή του 

ανέργου στην αγορά εργασίας ή 
όχι. Και βέβαια για να αξιολογη-
θούν, εκ του αποτελέσματος, συ-
στηματικά οι ενεργές πολιτικές 
απασχόλησης. Σύμφωνα δε, με τη 
διοίκηση της ∆ΥΠΑ, ο προφανής 
στόχος της διαδικασίας αυτής εί-
ναι η συνεχής βελτίωσή τους. Να 
σημειωθεί ότι οι συγκεκριμένες 
δράσεις επιχορηγούν τις επιχειρή-
σεις για την πρόσληψη ανέργων 
σε νέες θέσεις εργασίας, μέσω της 
επιδότησης ποσοστού του μισθού 
και των εισφορών για συγκεκριμέ-
νο χρονικό διάστημα, όπως ορίζει 
η κάθε δημόσια πρόσκληση. Για 
παράδειγμα, αξιολογήθηκαν προ-

γράμματα με επιδότηση έως και 
του 80% του εργασιακού κόστους, 
όπως το «Επιταγή Επανένταξης 
στην αγορά εργασίας» που ενερ-
γοποιήθηκε τον Σεπτέμβριο του 
2020 και είχε διάρκεια 12 μηνών, 
αλλά και αυτό της απασχόλησης 
ανέργων 30 ετών και άνω, στην 
Αττική και στο Νότιο Αιγαίο, με 
επιδότηση από 47% έως και 58% 
του μισθολογικού και του μη μι-
σθολογικού κόστους. Ο έλεγχος 
στο Πληροφοριακό Σύστημα «Ερ-
γάνη», αναζήτησε την ύπαρξη ερ-
γασιακής σχέσης (σε οποιονδήπο-
τε εργοδότη) για 39.443 ΑΦΜ, σε 
τρία χρονικά σημεία: μία ημέρα, 
έξι μήνες και δώδεκα μήνες μετά 
την προβλεπόμενη ημερομηνία 
λήξης της συμμετοχής στο πρό-
γραμμα. Σύμφωνα με την ανάλυ-
ση των στοιχείων:
• 74% των ωφελουμένων (38.134 
άτομα) διαπιστώθηκε ότι εργάζο-
νταν ύστερα από έλεγχο που έγινε 

μία ημέρα μετά τη λήξη του προ-
γράμματος.
 • 70% των ωφελουμένων (21.450 
άτομα) διαπιστώθηκε ότι εργά-
ζονταν ύστερα από έλεγχο που 
έγινε έξι μήνες μετά τη λήξη του 
προγράμματος.
 • 64% των ωφελουμένων (12.694 
άτομα) διαπιστώθηκε ότι εργάζο-
νταν ύστερα από έλεγχο που έγινε 
δώδεκα μήνες μετά τη λήξη του 
προγράμματος.

Σύμφωνα με τη ∆ΥΠΑ, πρόκει-
ται για την πρώτη προσπάθεια να 
αξιολογήσει την αποτελεσματικό-
τητα των Προγραμμάτων Απασχό-
λησης που υλοποιεί, ελέγχοντας 
την εξέλιξη των ωφελουμένων 
στην αγορά εργασίας. Σταδια-
κά θα αξιοποιηθούν όλες οι δι-
αθέσιμες πηγές για την εξαγωγή 
ασφαλών συμπερασμάτων, ενώ 
σχεδιάζεται και η επέκταση της 
αξιολόγησης στο σύνολο των προ-
γραμμάτων. 

Τι έδειξε η αξιολόγηση 
11 προγραμμάτων 
της ΔΥΠΑ που αφορού-
σαν 40.000 ανέργους.

Αποδίδουν
καρπούς
τα προγράμματα
απασχόλησης
Δύο στους τρεις ωφελουμένους εργάζονται

και μετά τη λήξη της επιδότησης

Προγράμματα νέωων θέσεων εργασίας που  αξιολογήθηκαν

Ανέργων έως 39 ετών, αποφοίτωων τριτοβάθμιας
εκπαίδευσης σε κλάδους έξυπνηης εξειδίκευσης
(RIS3) και παραγωγικής δραστηρριόότητας

Προκήρυξη
Διάρ ερκεια
(μήνες)

Ανέργωνγων πτυυχ οιούχ 2ων 22 ώ-29 ετώνν

Ανέργων 30 ετών και άνω

Ανέργων 18-29 ετών

Ευπαθών κοινωνικών ομάδων

«Επιταγής Επανένταξης στην αγοορά εργασίας»

Ανέργων 30 ετών και άνω στις ΛΛιγότερο
Ανεπτυγμένες Περιφέρειες (ΛΑΠ)

Ανέργων 30 ετών και άνω στις ΠΠεριφέρειες
σε Μετάβαση (MET), έμε έμφαση στις γυν ίαίκες

Ανέργων, 30 ετών και άνω,
στην Αττική και στο Νότιο Αιγαίο

Ανέργωνγων που βρίσκονται σε μειοονεκτικήή θέση
και σε ιδδιαίίτερα μειονεκτική έθέσση

Ανέργων, πρώην εργαζοζζ μένων σν τσστις επιχειρήσεις
που επλήγησαν λόν γω της απολιγνιιτοποίησης
στις Περιφέρειες Δ. Μακεδονίας κκαι Πελοποννήσου

20 Ιουνίου

20 υ Ιουλίου

20 Ιουλίου

20 Ιουλίου

20 Ιου20 Ιουλίου

20 Σεπτεμβρίου

21 Ιανουαρίου

21 Ιουλίου

21 Μαΐα ουΐΐ

21 Ιουνίου

2 ί1 Δεκεμβρίου

10

24

12 - 15

24

12

12

12

12

12

12 - 18

15 50%%

75%

75%

75%

90%%

80%%

50% - 775%

50% - 775%

47% - 588%

50%%

75% - 1000%
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κόόστους ερς εργασίαας

Ποιες αρμοδιότητες περνούν
στο νεοσύστατο υπουργείο Οικογένειας
Σημαντικές αρμοδιότητες που 
αφορούν τη στήριξη των νέων 
ζευγαριών, όπως το πρόγραμ-
μα «Σπίτι μου» της ∆ημόσιας 
Υπηρεσίας Απασχόλησης (∆Υ-
ΠΑ), την προστασία των ατό-
μων με αναπηρία αλλά και το 
σύνολο της προνοιακής πολι-
τικής που εφαρμόζεται μέσω 
του ΟΠΕΚΑ, καθώς και θέματα 
ισότητας, μείωσης του μισθολο-
γικού χάσματος μεταξύ ανδρών 
και γυναικών και αντιμετώπι-
σης του δημογραφικού προβλή-
ματος, αναλαμβάνει το νεοσύ-
στατο υπουργείο Κοινωνικής 
Συνοχής και Οικογένειας. «Κά-
θε άνθρωπος πρέπει να νιώσει 
το αγκάλιασμα του υπουργείου 
αυτού», δήλωσε χαρακτηριστικά 
η πρώτη υπουργός Κοινωνικής 
Συνοχής και Οικογένειας Σοφία 
Ζαχαράκη, παραλαμβάνοντας 
από την υπηρεσιακή υπουργό 
Πατρίνα Παπαρρηγοπούλου το 
ένα από τα δύο κομμάτια της 
διάσπασης του πολυδαίδαλου 
υπουργείου Εργασίας. «Στόχος 
μας είναι να μετατρέψουμε τα 
βήματα που έγιναν τα προηγού-
μενα τέσσερα χρόνια σε άλμα-
τα και να φανούμε αντάξιοι των 
προσδοκιών αλλά και της εμπι-
στοσύνης του ελληνικού λαού», 
δήλωσε με τη σειρά της η υφυ-
πουργός Μαρία Κεφάλα. 

Σύμφωνα με το προεδρικό 
διάταγμα που δημοσιεύθηκε 
χθες σε ΦΕΚ και αφορά τη σύ-
σταση του νέου υπουργείου, 
μεταφέρονται σε αυτό αρμοδι-
ότητες από το υπουργείο Εργα-
σίας, Παιδείας, αλλά και ∆ικαι-
οσύνης, καθώς και το σύνολο 
των αρμοδιοτήτων των οργανι-
κών μονάδων και θέσεων προ-
σωπικού της Γενικής Γραμμα-
τείας Κοινωνικής Αλληλεγγύης 
και Καταπολέμησης της Φτώ-
χειας, αλλά και αρμοδιότητες 
από μια σειρά γενικών διευθύν-
σεων που αφορούν τα ζητήμα-
τα της προνοιακής πολιτικής, 
της οικογενειακής πολιτικής, 
της κοινωνικής στήριξης και 
ισότητας.

Για παράδειγμα, από τη Γε-
νική Γραμματεία Κοινωνικών 

Ασφαλίσεων μεταφέρονται αρ-
μοδιότητες για τη μελέτη, επε-
ξεργασία, θέσπιση και εφαρμο-
γή μέτρων και δράσεων που 
αφορούν τα επιδόματα λόγω 
αναπηρίας, καθώς και αρμο-
διότητες για την επανεξέταση 
και ενιαιοποίηση των υφιστά-
μενων διατάξεων με στόχο τη 
θέσπιση νέων ενιαίων κανόνων 
αναπηρίας. 

Στο νέο υπουργείο ενσω-
ματώνονται όλα τα κοινωνικά 
επιδόματα που χορηγεί σήμε-
ρα ο ΟΠΕΚΑ, όπως το επίδομα 
παιδιού, το επίδομα γέννησης, 
στέγασης, αναδοχής και μητρό-
τητας, καθώς και το ελάχιστο 
εγγυημένο εισόδημα, αλλά και 
το επίδομα στις πολύτεκνες μη-
τέρες του πρώην ΟΓΑ. Από τις 

πρώτες κιόλας προκλήσεις για 
τη νέα υπουργό, άλλωστε, εί-
ναι η δημιουργία μιας ενιαίας 
ηλεκτρονικής βάσης για όλα 
τα επιδόματα ανά δικαιούχο, 
με αυτοματοποιημένο έλεγχο 
τόσο των κριτηρίων όσο και 
των δικαιούχων.

Ετσι, μεταφέρεται στο 
υπουργείο Κοινωνικής Συνο-
χής και Οικογένειας η εποπτεία 
μιας σειράς οργανισμών, με αιχ-
μή τον Οργανισμού Προνοια-
κών Επιδομάτων και Κοινωνι-
κής Αλληλεγγύης (ΟΠΕΚΑ), το 
Εθνικό Κέντρο Κοινωνικής Αλ-
ληλεγγύης (ΕΚΚΑ), το Κέντρο 
Κοινωνικής Πρόνοιας, αλλά και 
όλων των νομικών προσώπων 
ιδιωτικού δικαίου αρμοδιότη-
τας της Γενικής Γραμματείας 
Κοινωνικής Αλληλεγγύης και 
Καταπολέμησης της Φτώχειας. 

Επίσης, συστήνεται Γενι-
κή Γραμματεία ∆ημογραφικής 
και Στεγαστικής Πολιτικής, και 
δημιουργείται αντίστοιχη θέ-
ση γενικού γραμματέα, στην 
οποία μεταφέρονται αρμοδι-
ότητες και από το υπουργείο 
Παιδείας, όπως η διεύθυνση Νε-
ολαίας και η γενική διεύθυνση 
Επαγγελματικής Εκπαίδευσης, 
Κατάρτισης, ∆ιά Βίου Μάθη-
σης και Νεολαίας. Κυρίως βέ-
βαια μεταφέρεται η αρμοδιό-
τητα της ∆ΥΠΑ που αφορά την 
άσκηση στεγαστικής πολιτικής. 
Το πρόγραμμα «Σπίτι μου» ήδη 
«τρέχει» με ικανοποιητικούς 
ρυθμούς και υπάρχει πάντα η 
δέσμευση για διπλασιασμό του 
προϋπολογισμού προκειμένου 
η επιχορήγηση των νέων και 
των νέων ζευγαριών να φθά-
σει το 1 δισ. ευρώ. 

Συστήνεται επίσης νέα Γενι-
κή Γραμματεία Ισότητας και Αν-
θρωπίνων ∆ικαιωμάτων, καθώς 
και αντίστοιχη θέση γενικού 
γραμματέα, και μεταφέρονται 
σε αυτήν αρμοδιότητες από το 
υπουργείο Εργασίας (Γενική 
Γραμματεία Ισότητας των Φύ-
λων) αλλά και από το υπουργείο 
∆ικαιοσύνης (Τμήμα Ανθρωπί-
νων ∆ικαιωμάτων).  

ΡΟΥΛΑ ΣΑΛΟΥΡΟΥ

Στο νέο υπουργείο
ενσωματώνονται, 
μεταξύ άλλων, 
όλα τα κοινωνικά επι-
δόματα που χορηγεί 
σήμερα ο ΟΠΕΚΑ.

Η κ. Σοφία Ζαχαράκη είναι η 
πρώτη υπουργός Κοινωνικής Συ-
νοχής και Οικογένειας. 

Της ΡΟΥΛΑΣ ΣΑΛΟΥΡΟΥ
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Τι θα επιδιώξει
ο νέος υπουργός
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Βαλτώνουν οι ελληνικές μικρομεσαίες
Δεν είναι εξωστρεφείς και συνεχίζουν να εστιάζουν κυρίως σε μη ανταγωνιστικές υπηρεσίες, σημειώνει έκθεση της Ε.Ε. 

Εσοδα ύψους 39,2 δισ. ευρώ θα 
φέρει στην ελληνική οικονομία 
ο τουρισμός φέτος, μόλις 4% 
χαμηλότερα από τα προ παν-
δημίας υψηλά των 40,8 δισ. 
ευρώ του 2019, σύμφωνα με 
την έρευνα Economic Impact 
Research του World Travel & 
Tourism Council. Σύμφωνα με 
το WTTC, που είναι η διεθνής 
ένωση των τουριστικών επι-
χειρήσεων, ο τουρισμός θα δη-
μιουργήσει περισσότερες από 
17.000 θέσεις εργασίας στην 
Ελλάδα φέτος, φτάνοντας στα 
υψηλά του 2019, οπότε και απα-
σχολούσε 820.000 άτομα. 

Το 2022, η συνεισφορά του 
κλάδου των ταξιδιών και του 
τουρισμού στο ελληνικό ΑΕΠ 
αυξήθηκε κατά 38,2%, φτάνο-
ντας σχεδόν στα 38 δισ. ευρώ. 
Συνεπώς, ο τουρισμός κινεί το 
18,5% της ελληνικής οικονομί-
ας, όπως υπολογίζει το WTTC. 
Επιπλέον, ο κλάδος δημιούργη-
σε πέρυσι 5.000 επιπλέον θέ-
σεις εργασίας, φτάνοντας να 
απασχολεί σχεδόν 800.000 άτο-
μα. Σύμφωνα με την έκθεση, ο 
τουρισμός έχει ανακτήσει το 
82% των θέσεων εργασίας που 
χάθηκαν κατά τη διάρκεια της 
πανδημίας. 

Το 2022 το Ηνωμένο Βασί-
λειο (14%), η Γερμανία (14%) και 
η Βουλγαρία (10%) ήταν οι κο-
ρυφαίες αγορές προέλευσης δι-
εθνών αφίξεων στην Ελλάδα. Οι 
δαπάνες των ξένων επισκεπτών 
υπολογίζεται ότι συνέβαλαν με 
19,1 δισ. ευρώ στην εθνική οι-
κονομία, καθώς εμφάνισαν αύ-
ξηση άνω του 56% σε σχέση με 
την προηγούμενη χρονιά. «Το 
μέλλον του κλάδου στην Ελλά-
δα είναι αισιόδοξο», σημειώνει 
η Julia Simpson, πρόεδρος και 
CEO του WTTC. «Μέχρι το τέ-
λος του τρέχοντος έτους, η συ-
νεισφορά του κλάδου θα έχει 
σχεδόν επιστρέψει στα επίπε-
δα του 2019. Την επόμενη δε-
καετία, η ανάπτυξή του θα ξε-
περάσει τον ρυθμό ανάπτυξης 
της εθνικής οικονομίας και θα 

δημιουργήσει χιλιάδες νέες θέ-
σεις εργασίας». Σύμφωνα με το 
WTTC, η συνεισφορά του του-
ρισμού στο ελληνικό ΑΕΠ θα 
αυξηθεί στα 57,2 δισ. ευρώ έως 
το 2033, φτάνοντας να αποτε-
λεί το 23,6% της ελληνικής οι-
κονομίας. Στο διάστημα αυτό, ο 
τουρισμός θα απασχολεί πάνω 
από 1,02 εκατ. άτομα στην Ελ-

λάδα, καθώς μία στις τέσσερις 
θέσεις εργασίας θα στηρίζεται 
στον κλάδο. 

Αντίστοιχα, το 2022 ο ευρω-
παϊκός κλάδος ταξιδιών και του-
ρισμού συνεισέφερε 1,9 τρισ. 
ευρώ στην οικονομία της Γη-
ραιάς Ηπείρου, μόλις 7% κάτω 
από το υψηλότερο επίπεδο του 
2019. Το WTTC προβλέπει ότι 
η συνεισφορά στο ΑΕΠ θα φτά-
σει τα 2,04 τρισ. ευρώ το 2023, 
κοντά στο υψηλό του 2019. Ο 
κλάδος απασχολούσε 34,7 εκατ. 
άτομα σε όλη την Ευρώπη το 
2022, σημειώνοντας αύξηση 2,9 
εκατ. σε σχέση με το προηγού-
μενο έτος, αλλά εξακολουθεί να 
είναι 3,2 εκατ. χαμηλότερα από 
τα υψηλά του 2019.

Στα 39,2 δισ. θα ανέλθουν φέτος
τα έσοδα από τον ελληνικό τουρισμό

Η συνεισφορά 
του κλάδου θα 
αυξηθεί στα 57,2 δισ. 
σε ορίζοντα 
δεκαετίας.

Το 2022 το Ηνωμένο Βασίλειο, η Γερμανία και η Βουλγαρία ήταν οι κορυ-
φαίες αγορές προέλευσης διεθνών αφίξεων στην Ελλάδα.

Χαρακτηρίζονται η «ραχοκοκαλιά 
της οικονομίας», αλλά μάλλον 
η ραχοκοκαλιά αυτή υποφέρει 
από... σκολίωση. Ο λόγος φυσι-
κά για τις ελληνικές μικρομεσαί-
ες επιχειρήσεις, οι οποίες, πέρα 
από τα δομικά προβλήματα που 
είχαν προ του 2008, ακόμη δεν 
έχουν καταφέρει να αντισταθ-
μίσουν τις απώλειες από τις δι-
αδοχικές κρίσεις της περιόδου 
από το 2009 κι έπειτα.   

Πώς εξηγείται αυτό; Ο προσα-
νατολισμός κυρίως στις υπηρε-
σίες –κατά βάση στην εστίαση 
και στα καταλύματα, κλάδοι ιδι-
αιτέρως ευάλωτοι στις κρίσεις 
όπως απέδειξε και η πρόσφατη 
πανδημία– και όχι σε κλάδους 
με πιο βιώσιμη προοπτική ανά-
πτυξης, όπως η μεταποίηση, και 
ο χαμηλός βαθμός εξωστρέφει-
ας και ψηφιοποίησης είναι με-
ρικές από τις κυριότερες αιτίες. 
Στα παραπάνω μειονεκτήματα 
έρχεται να προστεθεί η περιο-
ρισμένη πρόσβαση στην τραπε-
ζική χρηματοδότηση, απότοκο 
της πραγματικότητας της οικο-
νομικής κρίσης.  

Κάθε άλλο παρά τυχαία είναι 
η επισήμανση της Ευρωπαϊκής 
Επιτροπής στην τελευταία έκ-
θεσή της για τις επιδόσεις των 
ΜμΕ στην Ε.Ε.-27 περί χαμη-
λού δυναμισμού των ελληνικών 
επιχειρήσεων. Αυτό το χαρα-
κτηριστικό μάλιστα συσχετίζει 
η Κομισιόν με το πόσο συχνά 
ανοίγουν και κλείνουν επιχειρή-
σεις στην Ελλάδα, κυρίως στους 
κλάδους της εστίασης και των 
καταλυμάτων, επιχειρήσεις συ-
χνά βραχύβιες, με ευκαιριακό 
χαρακτήρα και με κίνητρο την 

ανάγκη. Τέτοια χαρακτηριστι-
κά θα πρέπει να σημειωθεί ότι 
έχουν και πολλές μικρομεσαί-
ες λιανεμπορικές επιχειρήσεις.   

Σύμφωνα με την ίδια έκθε-
ση της Ευρωπαϊκής Επιτροπής 
για τις επιδόσεις των μικρομε-
σαίων επιχειρήσεων σε όλα τα 
κράτη-μέλη διαπιστώνεται ότι 
στην Ελλάδα αυτές αύξησαν την 
προστιθέμενη αξία τους κατά 
7,6% το 2022 σε σύγκριση με 
το 2020. Επίδοση που φαίνεται 
μεν υψηλή, αλλά που όπως η 
ίδια η Κομισιόν αναφέρει στην 
πραγματικότητα είναι πολύ χα-
μηλότερη, καθώς η παραπάνω 

αύξηση είναι ονομαστική, δεν 
έχει ληφθεί υπόψη δηλαδή η 
επίδραση του υψηλού πληθωρι-
σμού. Σημειώνεται ότι μόνο σε 
επτά κράτη-μέλη της Ε.Ε. (Βέλ-
γιο, ∆ανία, Ισπανία, Ιρλανδία, 
Λουξεμβούργο, Πορτογαλία και 
Σλοβενία) επετεύχθη πραγματι-
κή αύξηση της προστιθέμενης 
αξίας των μικρομεσαίων επιχει-
ρήσεων το 2022, ακόμη και μετά 
την προσαρμογή στον πληθωρι-
σμό. Η απασχόληση στις ελλη-
νικές ΜμΕ αυξήθηκε το 2022 σε 
σύγκριση με το 2020 κατά 5,1%, 
ενώ ο αριθμός των επιχειρήσε-
ων κατά 3,6%.

Η βαθιά εξάρτηση της ελλη-

νικής επιχειρηματικότητας και 
ειδικά των μικρομεσαίων επιχει-
ρήσεων από τον κλάδο των υπη-
ρεσιών αποτυπώνεται στα σχε-
τικά στοιχεία της έκθεσης της 
Κομισιόν. Το 52,4% των ελλη-
νικών ΜμΕ, έναντι 51,3% στην 
Ε.Ε., δραστηριοποιείται στον 
κλάδο των υπηρεσιών, το 28,8% 
στο εμπόριο, χονδρικό και λια-
νικό (έναντι 23,6% στην Ε.Ε.), 
το 8,7% στις κατασκευές (ένα-
ντι 15,4% στην Ε.Ε.) και το 8,5% 
στον κλάδο της μεταποίησης, 
ποσοστό ίδιο με αυτό στην Ε.Ε.  

Το πρόβλημα, ωστόσο, δεν εί-
ναι μόνο ποσοτικό. Είναι κυρίως 
ποιοτικό, όπως φανερώνουν τα 

στοιχεία για την προστιθέμενη 
αξία ανά κλάδο δραστηριοποίη-
σης των ελληνικών ΜμΕ. Ετσι, 
το 35,4% της συνολικής προστι-
θέμενης αξίας των ελληνικών 
ΜμΕ προέρχεται από τον κλάδο 
των υπηρεσιών (40% στην Ε.Ε.), 
κάτι που σημαίνει ότι έχουμε 
μεν πολλές ΜμΕ σε αυτόν τον 
κλάδο, αλλά με σχετικά χαμη-
λές επιδόσεις, το 33,5% από το 
εμπόριο (24,5% στην Ε.Ε.), το 
7,2% από τις κατασκευές (12,3%) 
και το 18,7% από τον κλάδο της 
μεταποίησης (19,1% στην Ε.Ε.).  

Τα στοιχεία για τη διαχρονική 
εξέλιξη της προστιθέμενης αξί-
ας των ΜμΕ δείχνουν και κάτι 

ακόμη ενδιαφέρον: το χαμένο 
έδαφος από τις διαδοχικές κρί-
σεις και κυρίως από την οικονο-
μική κρίση της προηγούμενης 
δεκαετίας δεν έχει ανακτηθεί 
πλήρως, με συνεπακόλουθο τη 
διεύρυνση του χάσματος με τις 
μεγάλες επιχειρήσεις, αυτές που 
απασχολούν από 250 άτομα και 
άνω και αποτελούν στην Ελλάδα 
το 0,1% του συνολικού αριθμού 
επιχειρήσεων.  

Ετσι, ενώ η προστιθέμενη 
αξία των ΜμΕ ήταν πάνω από 55 
δισ. ευρώ το 2009, υποχώρησε 
ραγδαία τα επόμενα πέντε χρό-
νια φθάνοντας τα 26,61 δισ. ευ-
ρώ το 2014, ξεπέρασε τα 32 δισ. 

ευρώ το 2019, για να υποχωρή-
σει το 2020, χρονιά εκδήλωσης 
της πανδημίας, στα 28,36 δισ. 
ευρώ, και να διαμορφωθεί σε 
πάνω από 34 δισ. ευρώ το 2022, 
ελέω, βεβαίως, πληθωρισμού. 

Την ίδια ώρα οι μεγάλες επι-
χειρήσεις, οι οποίες επίσης υπέ-
στησαν απώλειες μετά το 2009, 
ανέκαμψαν από το 2014 και ήδη 
από το 2021 η προστιθέμενη 
αξία τους είναι υψηλότερη σε 
σύγκριση με το 2008.   

Από τα αναλυτικά στοιχεία 
για τους επιμέρους υποκλά-
δους, ανάπτυξη καταγράφεται 
σε όσους σχετίζονται με την 
ενέργεια, τη διαχείριση απορ-
ριμμάτων, το real estate και τα 
logistics, ενώ σε πιο παραδο-
σιακούς κλάδους, όπως αυτός 
του εμπορίου, ανάπτυξη κατα-
γράφεται μόνο στις μεγάλες επι-
χειρήσεις.   

Πέρα από το στρεβλό παρα-
γωγικό μοντέλο στο οποίο στη-
ρίζεται εν συνόλω η ελληνική 
οικονομία, οι ελληνικές ΜμΕ, 
παρά την «αναγκαστική» πρό-
οδο που έκαναν λόγω της παν-
δημίας, εξακολουθούν να χαρα-
κτηρίζονται από χαμηλό βαθμό 
ψηφιοποίησης. Μόλις το 39% 
των ελληνικών ΜμΕ έχει ένα 
βασικό επίπεδο ψηφιακής έντα-
σης, πολύ χαμηλότερο από τον 
μέσο ευρωπαϊκό όρο (55%), και 
μόλις το 17%, έναντι 34% στην 
Ε.Ε., χρησιμοποιεί λύσεις υπο-
λογιστικού νέφους (cloud). 

Οταν το 99,9% των επιχει-
ρήσεων είναι μικρομεσαίες, η... 
σκολίωση αν μη τι άλλο δεν αφο-
ρά μόνο αυτές καθεαυτές τις μι-
κρομεσαίες επιχειρήσεις, αλλά 
συνολικά την ανάπτυξη της ελ-
ληνικής οικονομίας.

Δεν έχουν ακόμη 
αντισταθμίσει 
τις απώλειες 
από τις διαδοχικές 
κρίσεις της περιόδου 
από το 2009 και μετά.  

Της ΔΗΜΗΤΡΑΣ ΜΑΝΙΦΑΒΑ  

Ο πληθωρισμός, η δυναμική της 
κατανάλωσης και η αύξηση των 
ηλεκτρονικών συναλλαγών οδή-
γησαν στην υπεραπόδοση των 
φορολογικών εσόδων το 2022, 
αναφέρει το Εβδομαδιαίο ∆ελ-
τίο Οικονομικών Εξελίξεων της 
Alpha Bank, που δημοσιεύθη-
κε χθες.  

Οι αναλυτές της τράπεζας, με 
επικεφαλής οικονομολόγο τον 
Παναγιώτη Καπόπουλο, ανα-
φέρουν ότι αυτή η υπεραπόδο-
ση οφείλεται σε μεγάλο βαθμό 
στη μεγαλύτερη αύξηση των 
εσόδων από έμμεσους φόρους, 
που με τη σειρά της αποδίδεται 
στους εξής παράγοντες: 
• Πρώτον, στις ισχυρές πλη-
θωριστικές πιέσεις, που ώθη-
σαν προς τα πάνω τις τιμές των 
καταναλωτικών προϊόντων και 
άρα την καταναλωτική δαπάνη. 
Ως αποτέλεσμα, τα έσοδα από 
τους έμμεσους φόρους αυξήθη-
καν χωρίς να μεταβληθεί ο φο-
ρολογικός συντελεστής.   
• ∆εύτερον, στην αύξηση του 
όγκου της ιδιωτικής κατανά-
λωσης, λόγω των ισχυρών επι-
δράσεων βάσης που σημειώθη-
καν κατά τη διάρκεια των δύο 
πρώτων ετών της πανδημίας 
και των περιοριστικών μέτρων. 
Ειδικότερα, η ιδιωτική κατανά-
λωση σε σταθερές τιμές (δη-
λαδή χωρίς την επίδραση του 
πληθωρισμού) παρέμεινε αν-
θεκτική και το 2022 καταγρά-
φοντας άνοδο κατά 7,8% και 
συμβάλλοντας σε μεγάλο βαθ-
μό στη μεγέθυνση της οικονο-
μικής δραστηριότητας, σημει-
ώνει το δελτίο.   
• Τρίτον, στην αυξανόμενη 
χρήση καρτών στις συναλλα-
γές (οι οποίες αυξήθηκαν σε 
1,74 δισ. συναλλαγές το 2022 
από 1,49 δισ. το 2021) και την 
εξοικείωση του κοινού με τη 
χρήση των ψηφιακών μέσων 
πληρωμής, που οδήγησαν στον 
περιορισμό του φαινομένου της 
φοροδιαφυγής από τους έμμε-
σους φόρους, διευρύνοντας κατ’ 
αυτόν τον τρόπο τη φορολογική 
βάση και συμβάλλοντας στην 
επίτευξη υψηλότερων εσόδων 
για το 2022.    

Οι αναλυτές σημειώνουν ότι 
αυτή η εξέλιξη αποτυπώνεται 
και στην άνοδο του λόγου των 
έμμεσων φορολογικών εσόδων 
προς τα συνολικά φορολογικά 
έσοδα, ο οποίος αυξήθηκε από 
53% το 2013 σε 66% το 2022, 
το οποίο είναι το υψηλότερο 
ποσοστό που έχει καταγραφεί 
την τελευταία δεκαετία.   

Αυτή η δυναμική φαίνεται 
να συνεχίζεται και κατά το τρέ-
χον έτος, σημειώνει το δελτίο, 
καθώς οι έμμεσοι φόροι έχουν 
φθάσει στο 64% του συνόλου, 
ενώ οι πληθωριστικές πιέσεις 
αναμένεται να παραμείνουν, 
αλλά σε ηπιότερο βαθμό σε σχέ-
ση με το 2022. Η καταναλωτική 
δαπάνη εκτιμάται ότι θα επι-
βραδυνθεί σε 1,2%.  

Σύμφωνα με την ανάλυση 
του δελτίου, το 2022 τα έσοδα 
της Γενικής Κυβέρνησης αυξή-
θηκαν σημαντικά, κατά 16,4%, 
και προσέγγισαν τα 98 δισ. ευ-
ρώ έναντι 79 δισ. ευρώ κατά 
μέσον όρο από το 2013 έως και 
το 2021. 

Η άνοδος των κρατικών εσό-
δων οφείλεται στην αύξηση, 
πρωτίστως, των έμμεσων φό-
ρων το περασμένο έτος κατά 7,9 
δισ. ευρώ ή 26,5%, και, δευτε-
ρευόντως, των άμεσων φόρων 
(αύξηση 2,1 δισ. ευρώ) και των 
ασφαλιστικών εισφορών (αύξη-
ση 1,6 δισ. ευρώ). Από την άλλη 
πλευρά, οι δαπάνες της Γενικής 
Κυβέρνησης αυξήθηκαν ηπιότε-
ρα, κατά 4,4 δισ. ευρώ (+5,1%), 
με την κατηγορία δαπανών που 
κατέγραψε την υψηλότερη αύ-
ξηση να είναι οι επιδοτήσεις 
(3,5 δισ. ευρώ ή 68,6%).   

Τους τέσσερις πρώτους μή-
νες του 2023 τα έσοδα συνέχι-
σαν να αυξάνονται με έντονο 
ρυθμό, καθώς διαμορφώθηκαν 
σε 31,3 δισ. ευρώ έναντι 28,4 
δισ. ευρώ το αντίστοιχο διά-
στημα του 2022.     

Πληθωρισμός, 
κατανάλωση και 
αύξηση ηλεκτρονικών 
συναλλαγών γεμίζουν 
τα κρατικά ταμεία.     

Η υπεραπόδοση των φορολογικών εσόδων    

Η αύξηση των ηλεκτρονικών συναλλαγών οδήγησε στον περιορισμό της φο-
ροδιαφυγής από τους έμμεσους φόρους, διευρύνοντας τη φορολογική βάση 
και συμβάλλοντας στην επίτευξη υψηλότερων εσόδων για το 2022.   

Α
.P

.



Δ Ι Ε Θ Ν Η Κυριακή 2 Ιουλίου 202310 ●  Η  Κ ΑΘ Η Μ Ε Ρ Ι Ν Η

Αν και παραδοσιακά προσελκύει τη 
μερίδα του λέοντος από τις ξένες 
επενδύσεις στην Ευρώπη, η Γερ-
μανία φαίνεται να μην αποτελεί 
πλέον ελκυστικό προορισμό για 
το ξένο κεφάλαιο. Τα αίτια είναι 
πολλά και ποικίλα, όπως η υψη-
λή φορολογία των επιχειρήσεων, 
η υπερβολική γραφειοκρατία και 
οι απαρχαιωμένες υποδομές της 
χώρας. Σε αυτά έχουν, όμως, προ-
στεθεί τελευταία νέοι επιβαρυ-
ντικοί παράγοντες, όπως το δυ-
σθεώρητο κόστος της ενέργειας 
και η διογκούμενη έλλειψη εξει-
δικευμένου προσωπικού.   

Η εικόνα προκύπτει ανησυ-
χητική από σχετική έκθεση του 
Οικονομικού Ινστιτούτου της Κο-
λωνίας (GEI), σύμφωνα με την 
οποία στη διάρκεια του περασμέ-
νου έτους οι εκροές κεφαλαίων 
από τη μεγαλύτερη ευρωπαϊκή 
οικονομία έφθασαν στα 135 δισ. 
ευρώ, ενώ στο ίδιο χρονικό διά-
στημα οι εισροές δεν υπερέβησαν 
τα 10,5 δισ. ευρώ. Επικαλούμενο 
μάλιστα τα στοιχεία του ΟΟΣΑ, 
το εν λόγω ινστιτούτο επισημαί-
νει πως το περασμένο έτος το χά-
σμα ανάμεσα στα κεφάλαια που 
επένδυσαν γερμανικές εταιρείες 
σε άλλες χώρες και τα κεφάλαια 
που επένδυσαν ξένες επιχειρή-
σεις στη Γερμανία ήταν το μεγα-
λύτερο που έχει καταγραφεί πο-

τέ. Οπως επισημαίνει ο Κρίστιαν 
Ρούσχε, οικονομολόγος του GEI, 
«προσφάτως οι επενδυτικές συν-
θήκες στη Γερμανία επιδεινώθη-
καν περαιτέρω εξαιτίας των υψη-
λών τιμών της ενέργειας και της 
διογκούμενης έλλειψης εξειδικευ-
μένου προσωπικού». Στη σχετική 
έκθεσή του το GEI υπογραμμί-
ζει πως το 70% των επενδύσεων 
γερμανικών επιχειρήσεων προ-
οριζόταν για άλλες ευρωπαϊκές 
χώρες και χαρακτηρίζει «ιδιαι-
τέρως ανησυχητικό το γεγονός 
ότι έχουν καταρρεύσει οι επεν-
δύσεις από τις γειτονικές ευρω-
παϊκές χώρες».   

∆εν παραλείπει να επισημάνει, 
πάντως, ότι σε μεγάλο βαθμό η 
Γερμανία είναι υπεύθυνη για τα 
προβλήματά της, τα οποία και χα-
ρακτηρίζει «γερμανικής παραγω-
γής» αναφερόμενο στην υψηλή 
εταιρική φορολογία, την υπερβο-
λική γραφειοκρατία και τις προ-
βληματικές υποδομές της. Καλεί, 
ως εκ τούτου, την κυβέρνηση να 
λάβει μέτρα για να καταστήσει τη 
χώρα ξανά ελκυστική ως επενδυ-
τικό προορισμό. Η ανησυχητική 
εικόνα δημοσιεύεται σε μια συ-
γκυρία που έχει ήδη θορυβήσει 
τόσο τη Γερμανία όσο και γενι-
κότερα την Ε.Ε. σε σχέση με τον 
κίνδυνο να εγκαταλειφθεί από 
επιχειρήσεις και επενδυτές. Ο 

λόγος είναι το λεγόμενο πακέτο 
Μπάιντεν των επιδοτήσεων και 
φοροαπαλλαγών που προσφέρει 
η Ουάσιγκτον σε πράσινα σχέδια 
υπό τον όρο ότι αυτά παράγονται 
εντός των ΗΠΑ. Ανάμεσά τους τα 
ηλεκτροκίνητα οχήματα, οι μο-
νάδες μπαταριών αυτοκινήτων 
και οι επενδύσεις ανανεώσιμων 
πηγών ενέργειας. Και στο μεταξύ 
η Γερμανία εισπράττει πολύ λίγο 

από το Ταμείο Ανάκαμψης των 
750 δισ. ευρώ που θεσπίστηκε ως 
άμυνα στην πανδημία και για να 
χρηματοδοτήσει επενδύσεις σε 
τομείς όπως η πράσινη ενέργεια 
και η ψηφιοποίηση, και στοχεύει 
κυρίως σε όσες οικονομίες επλή-
γησαν ιδιαιτέρως, όπως η Ιταλία.   

Οπως επισημαίνει σχετικό ρε-
πορτάζ των Financial Times, το 
πακέτο Μπάιντεν έχει ήδη αρχί-
σει να προσελκύει στις ΗΠΑ εμ-
βληματικές βιομηχανίες της Γερ-
μανίας, όπως η Volkswagen. Στις 
αρχές Ιουνίου, άλλωστε, η πολι-
τεία της Νότιας Καρολίνας ανα-
κοίνωσε ότι θα χορηγήσει στην 
εμβληματική αυτοκινητοβιομηχα-
νία επιδότηση ύψους 2 δισ. δολ. 
για τη νέα μονάδα, στην οποία 
εκτιμάται ότι θα απασχολούνται 
4.000 εργαζόμενοι. Υπάρχουν, 
ωστόσο, και κάποιες φωτεινές 
εξαιρέσεις όπως η αμερικανική 
βιομηχανία μικροεπεξεργαστών 

Intel που πέρυσι ανακοίνωσε το 
σχέδιό της για την ανέγερση μο-
νάδας παραγωγής στο Μαγδεμ-
βούργο. Είχε μάλιστα επικαλεστεί 
«το σπάνιο ταλέντο και την εξαι-
ρετική υποδομή» της χώρας. Τα 
σχέδιά της καθυστέρησαν όμως 
καθώς προσέκρουσαν στις σκλη-
ρές διαπραγματεύσεις ανάμεσα 
στην αμερικανική εταιρεία και 
τη γερμανική κυβέρνηση.   

Το διακύβευμα ήταν η πρόσθε-
τη επιδότηση ύψους 6 δισ. ευρώ 
που ζητούσε η Intel από το Βε-
ρολίνο επικαλούμενη το υψηλό 
κόστος ενέργειας και τον πληθω-
ρισμό. Τελικά το Βερολίνο υπέκυ-
ψε και υποσχέθηκε επιδοτήσεις 
ύψους 10 δισ. ευρώ, αντίστοι-
χες περίπου με το 1/3 όσων έχει 
δεσμευθεί να επενδύσει η Intel 
στην επίμαχη μονάδα της. Η βρε-
τανική εφημερίδα σχολιάζει μάλι-
στα πως αυτή η σκληρή διαπραγ-
μάτευση ανάμεσα στο Βερολίνο 

και την αμερικανική βιομηχα-
νία, όπως και η έκβασή της σκια-
γραφούν τις πιέσεις που υφίστα-
νται οι ευρωπαϊκές κυβερνήσεις, 
με αποτέλεσμα να καταφεύγουν 
όλο και περισσότερο στα χρήμα-
τα των φορολογουμένων για να 
προσελκύσουν επενδύσεις. Ση-
μειωτέον ότι στα ίδια δυσοίωνα 
συμπεράσματα σε ό,τι αφορά τις 
επενδύσεις κατέληξε προσφά-
τως και η Bundesbank, η οποία 
υπογράμμισε πως οι εκροές άμε-
σων επενδύσεων από τη Γερμα-
νία εκτοξεύθηκαν σε πρωτοφανή 
ύψη το περασμένο έτος. Σε ό,τι 
αφορά τις νέες επενδύσεις στη 
Γερμανία, τον Μάιο η συμβου-
λευτική ΕΥ δημοσίευσε μελέτη 
της σύμφωνα με την οποία τα 
νέα πράσινα σχέδια στη χώρα 
πέρυσι ήταν 832, και πάλι μειω-
μένα σε σύγκριση με τα 841 του 
αμέσως προηγούμενου έτους και 
τα 930 του 2020.  

Οι επενδυτικές συνθή-
κες επιδεινώθηκαν
περαιτέρω εξαιτίας 
των υψηλών τιμών 
ενέργειας και της διο-
γκούμενης έλλειψης 
εξειδικευμένου 
προσωπικού.  

Ολο και λιγότερο
ελκυστική σε ξένες
επενδύσεις
η Γερμανία
Μόλις 10,5 δισ. ευρώ οι εισροές

κεφαλαίων το 2022, 135 δισ. οι εκροές 

Το περασμένο έτος το χάσμα ανάμεσα στα κεφάλαια που επένδυσαν γερμανικές εταιρείες σε άλλες χώρες και στα κεφάλαια που επένδυσαν ξένες επι-
χειρήσεις στη Γερμανία ήταν το μεγαλύτερο που έχει καταγραφεί ποτέ. Το Οικονομικό Ινστιτούτο της Κολωνίας υπογραμμίζει πως το 70% των επενδύσεων 
γερμανικών επιχειρήσεων προοριζόταν για άλλες ευρωπαϊκές χώρες, ενώ το πακέτο Μπάιντεν έχει ήδη αρχίσει να προσελκύει στις ΗΠΑ εμβληματικές 
βιομηχανίες της Γερμανίας, όπως η Volkswagen.     

Αρκετοί είναι εκείνοι που θεω-
ρούν ότι ο ενθουσιασμός των 
επενδυτών για την τεχνητή νο-
ημοσύνη είναι μια παροδική μό-
δα, αλλά ο αναλυτής της επενδυ-
τικής τράπεζας Wedbush, Νταν 
Ιβς, έχει την αντίθετη άποψη. 
Κατά την άποψή του, η άνοδος 
της πρωτοποριακής τεχνολογίας 
αποτελεί την «τέταρτη βιομηχα-
νική επανάσταση».

 «Νομίζω ότι αυτή είναι η τέ-
ταρτη βιομηχανική επανάσταση 
που διαδραματίζεται. Είναι ό,τι 
συνέβαινε το 1995 με το ∆ιαδί-
κτυο. ∆εν πιστεύω ότι πρόκειται 
για έναν κύκλο διαφημιστικής 
καμπάνιας μιας τεχνολογίας», 
ανέφερε ο Ιβς στο CNBC.

 «Πιστεύω πως πρόκειται για 
αλλαγές στην τεχνολογία που 
νομίζω ότι θα αλλάξουν τον τε-
χνολογικό χώρο για τα επόμενα 
20-30 χρόνια», συνέχισε, προσθέ-
τοντας ότι η αγορά μετοχών των 
ΗΠΑ βρίσκεται στο επίκεντρο 
μιας νέας ανοδικής αγοράς τε-
χνολογίας.

Οι αμερικανικές μετοχές, ειδι-
κά στον τομέα της τεχνολογίας, 
έχουν σημειώσει άνοδο φέτος 
καθώς οι επενδυτές ποντάρουν 

σε εταιρείες που εκτίθενται στην 
τεχνητή νοημοσύνη, μετά την 
επιτυχημένη κυκλοφορία του 
ChatGPT της OpenAI. Ενώ ο S&P 
500 έχει σημειώσει άνοδο περί-
που 14% μέχρι στιγμής φέτος, ο 
Nasdaq 100 έχει σημειώσει εντυ-
πωσιακή άνοδο 36% από τις αρ-
χές Ιανουαρίου.

Εταιρείες που παρουσιάζουν 
μεγάλο βαθμό έκθεσης στην τε-
χνητή νοημοσύνη, συμπεριλαμ-
βανομένων των Nvidia, Oracle 
και Microsoft, έχουν δει από-
τομα άλματα στις τιμές των με-
τοχών, ενισχύοντας τις αποτι-
μήσεις τους στην αγορά καθώς 
και τον πλούτο των αντίστοιχων 
CEO τους.

Ο Ιβς σχολιάζει συχνά την 
έκρηξη της τεχνητής νοημοσύ-
νης, λέγοντας πρόσφατα ότι οι 
επενδυτές θα πρέπει να προετοι-

μαστούν για ακόμη ένα ράλι που 
θα δώσει ώθηση σε μια ευρύτερη 
ομάδα μετοχών τεχνολογίας. Ο 
αναλυτής είπε ότι ο κλάδος της 

τεχνητής νοημοσύνης θα δει ένα 
τρισ. δολάρια πρόσθετων επεν-
δύσεων την επόμενη δεκαετία, 
εκτιμώντας μάλιστα ότι και το 
νούμερο αυτό θα μπορούσε να 
είναι συντηρητικό.

Οι εκτιμήσεις του αυτές ευθυ-
γραμμίζονται με εκείνες που δη-
μοσίευσαν πρόσφατα αναλυτές 
του Bloomberg Intelligence με 
επικεφαλής τον Μαντίπ Σινγκ. 
Η κυκλοφορία συστημάτων τε-
χνητής νοημοσύνης με επίκε-
ντρο τον καταναλωτή, όπως το 
ChatGPT της OpenAI Inc. και το 
Bard της Google, θα τροφοδοτή-
σει μια δεκαετία άνθησης, με την 
αγορά γενετικής τεχνητής νοη-
μοσύνης να φτάνει το 1,3 τρισ. 
δολάρια το 2032 από 40 δισ. δο-
λάρια πέρυσι, αναφέρει η σχετι-
κή ανάλυση.

Ο ετήσιος ρυθμός ανάπτυξης 
του κλάδου τα επόμενα δέκα χρό-
νια θα μπορούσε να αυξηθεί στο 
42%, λαμβάνοντας ώθηση πρώτα 
από καινοτομίες στην εκπαίδευ-
ση και στη συνέχεια από συσκευ-
ές εξαγωγής συμπερασμάτων για 
μεγάλα γλωσσικά μοντέλα, δια-
φημίσεις και άλλες υπηρεσίες.

«Ο κόσμος είναι έτοιμος να δει 

μια έκρηξη ανάπτυξης στον το-
μέα της γενετικής τεχνητής νο-
ημοσύνης τα επόμενα δέκα χρό-
νια, που υπόσχεται να αλλάξει 
θεμελιωδώς τον τρόπο λειτουρ-
γίας του τεχνολογικού τομέα», 
δήλωσε ο Σινγκ. «Η τεχνολογία 
πρόκειται να γίνει όλο και πιο 
ουσιαστικό μέρος των δαπανών 
πληροφορικής, των δαπανών για 
διαφημίσεις και της ασφάλειας 
στον κυβερνοχώρο καθώς ανα-
πτύσσεται», πρόσθεσε.

Η ζήτηση για γενετική τεχνη-
τή νοημοσύνη έχει επιταχυνθεί 
από την κυκλοφορία του ChatGPT 
στα τέλη του περασμένου έτους, 
καθώς η τεχνολογία αναμένεται 
να διαταράξει τα πάντα, από την 
εξυπηρέτηση πελατών έως τις 
τραπεζικές συναλλαγές.

Το τμήμα cloud της Amazon.
com Inc., η μητρική της Google, 
Alphabet Inc., η Nvidia Corp. και 
η Microsoft Corp., η οποία έχει 
επενδύσει δισεκατομμύρια δο-
λάρια στην OpenAI, πιθανόν να 
είναι από τους μεγαλύτερους νι-
κητές από την έκρηξη της τε-
χνητής νοημοσύνης, σύμφωνα 
με την έκθεση του Bloomberg 
Intelligence.

Ο ισπανικός πληθωρισμός επιβρα-
δύνθηκε κάτω από το επίπεδο 
του 2% που έχει ως στόχο η Ευ-
ρωπαϊκή Κεντρική Τράπεζα, μια 
μικρή νίκη για τους αξιωματού-
χους της Φρανκφούρτης, που 
αγωνίζονται να τιθασεύσουν τις 
αυξήσεις του κόστους στην ευ-
ρύτερη Ευρωζώνη.

Αναλυτικότερα, οι τιμές κα-
ταναλωτή αυξήθηκαν 1,6% τον 
Ιούνιο σε σχέση με πέρυσι, από 
2,9% τον προηγούμενο μήνα, 
καθώς οι αυξήσεις στους λο-
γαριασμούς ενέργειας και τροφί-
μων συνέχισαν να μειώνονται, 
σύμφωνα με τη στατιστική υπη-
ρεσία της χώρας. Αυτός είναι ο 
πιο αδύναμος ρυθμός πληθωρι-

σμού σε περισσότερο από δύο 
χρόνια.

Ωστόσο, τα στοιχεία από την 
τέταρτη μεγαλύτερη οικονομία 
της περιοχής δεν καθησυχάζουν 
και πολύ τους αξιωματούχους 
της ΕΚΤ, παρά την αξιόλογη βελ-
τίωσή τους. 

Οι υπεύθυνοι χάραξης πολι-
τικής εξακολουθούν να παρα-
κολουθούν κυρίως τον δομικό 
πληθωρισμό στη Ζώνη του Ευ-

ρώ, ο οποίος είναι πιθανό να έχει 
εκ νέου επιταχυνθεί.  «Η εξέλιξη 
του δομικού πληθωρισμού νομί-
ζω ότι είναι πολύ σημαντική υπό 
τις παρούσες συνθήκες», δήλωσε 
ο αντιπρόεδρος της ΕΚΤ, Λουίς 
ντε Γκίντος. «Ο δομικός πληθω-
ρισμός θα επιμείνει περισσότερο 
από όσο πιστεύουμε».

Ο πρώην υπουργός Οικονομι-
κών της Ισπανίας, Ντε Γκίντος, 
δήλωσε ότι μια άλλη αύξηση των 
επιτοκίων της ΕΚΤ τον Ιούλιο 
είναι «τετελεσμένο γεγονός», 
ενώ υπάρχει ένα ανοιχτό ερώ-
τημα για το τι πρέπει να γίνει 
στην επόμενη συνεδρίαση του 
Σεπτεμβρίου. Αυτό είναι το επί-
κεντρο της συζήτησης μεταξύ 

των αξιωματούχων επί του πα-
ρόντος. Η Ισπανίδα υπουργός Οι-
κονομίας, Νάντια Καλβίνο, είπε 
την περασμένη εβδομάδα ότι η 
Ισπανία μπορεί να μη χρειάζε-
ται περισσότερες αυξήσεις επι-
τοκίων, αν και αναγνώρισε ότι η 
ΕΚΤ «κοιτάζει την Ευρώπη στο 
σύνολό της».

Παρά την επιβράδυνση της 
αύξησης των τιμών στην Ισπα-
νία, ο πρωθυπουργός Πέδρο 
Σάντσεθ, ο οποίος υστερεί στις 
δημοσκοπήσεις ενόψει των πρό-
ωρων εκλογών της 23ης Ιουλίου, 
επέκτεινε την Τρίτη ένα πακέτο 
κατά του πληθωρισμού, ύψους 
3,8 δισ. ευρώ, σε φορολογικές 
περικοπές και επιδοτήσεις. 

Νέες επενδύσεις 1 τρισ. δολ. για τεχνητή νοημοσύνη την επόμενη δεκαετία

Σε χαμηλό δύο ετών ο πληθωρισμός στην Ισπανία

Υποχώρησε
κάτω από το 2% 
του στόχου της ΕΚΤ.

Εταιρείες που παρουσιάζουν μεγάλο βαθμό έκθεσης στην τεχνητή νοημο-
σύνη, συμπεριλαμβανομένων των Nvidia, Oracle και Microsoft, έχουν δει φέ-
τος απότομα άλματα στις τιμές των μετοχών τους.
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Είναι η τέταρτη βιομη-
χανική επανάσταση, 
είναι ό,τι συνέβαινε
το 1995 με το Διαδί-
κτυο, λέει αναλυτής 
της επενδυτικής 
τράπεζας Wedbush.

Oι τιμές καταναλωτή αυξήθηκαν 1,6% τον Ιούνιο σε σχέση με πέρυσι, από 2,9% 
τον προηγούμενο μήνα, καθώς οι αυξήσεις στους λογαριασμούς ενέργειας και 
τροφίμων συνέχισαν να μειώνονται.
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Μπαράζ τεχνολογικών επενδύσε-
ων υλοποιούν οι εταιρείες του 
παγκόσμιου λιανεμπορίου, με 
τον κλάδο να δίνει ιδιαίτερη έμ-
φαση στη συνεχή ανάπτυξη του 
ηλεκτρονικού εμπορίου, αλλά 
και στον νέο ρόλο των φυσικών 
καταστημάτων. «Οι πιο επιτυχη-
μένοι έμποροι συνδυάζουν την 
τεχνολογία με τον ανθρώπινο 
παράγοντα, για να προσφέρουν 
την καλύτερη δυνατή εμπειρία 
στους πελάτες τους», αναφέρει 
η μελέτη «Global Powers of Re-
tailing 2023: Πώς διαμορφώνεται 
“το κατάστημα του μέλλοντος”» 
της Deloitte. Η ετήσια έκθεση 
της Deloitte, που επικαλείται ο 
ΣΕΠΕ, αναλύει και κατατάσσει 
τις 250 μεγαλύτερες εταιρείες 
λιανικού εμπορίου σε όλο τον 
κόσμο, αξιολογώντας τις επιχει-
ρήσεις που παρουσιάζουν την 
ταχύτερη ανάπτυξη και αναλύει 
την απόδοσή τους σε γεωγραφι-
κές περιοχές δραστηριοποίησης 
και κατηγορίες προϊόντων.

Η έκθεση αναδεικνύει για το 
2023 πρωτοπόρο της σχετικής 
λίστας –για ακόμη μία χρονιά– 
τη Walmart, η οποία μαζί με την 
Amazon, ως εταιρείες ψηφιακού 
λιανικού εμπορίου, ωφελήθηκαν 
από τις αλλαγές στη συμπεριφο-
ρά των καταναλωτών και την 

αυξημένη χρήση των ψηφιακών 
καταστημάτων κατά τη διάρκεια 
της πανδημίας, αλλά και μετά αυ-
τή. Στην πλειονότητά τους, οι 10 
κορυφαίοι λιανέμποροι ενίσχυ-
σαν τις ψηφιακές τους δυνατότη-
τες μέσω της κεφαλαιοποίησης 
σύγχρονων τεχνολογικών λύσε-
ων, τόσο εντός του καταστήμα-
τος όσο και για την ανάπτυξη και 
βελτίωση των εναλλακτικών κα-
ναλιών διεπαφής (Omni-channel) 
με την πελατειακή τους βάση.

Η αξιοποίηση της τεχνολογί-
ας στο λιανικό εμπόριο γίνεται 
ολοένα και πιο σημαντική στην 
προσπάθεια των λιανεμπόρων 
να προσελκύσουν τους κατανα-
λωτές στο φυσικό κατάστημα. Η 
χρήση προηγμένων τεχνολογι-
ών, όπως η εικονική και επαυ-
ξημένη πραγματικότητα, η τε-
χνητή νοημοσύνη και η ανάλυση 
δεδομένων, βοηθάει τους λιανε-
μπόρους να εξατομικεύουν τις 
προτάσεις τους.  Επίσης, η τεχνο-
λογία βοηθάει τις επιχειρήσεις 
του κλάδου να εξορθολογίζουν 
τις διαδικασίες ολοκλήρωσης 
αγοράς και να προσφέρουν μια 
σειρά από υπηρεσίες πέρα από 
τις πωλήσεις προϊόντων, όπως 
υποστήριξη κατά την υποδοχή, 
επιτόπιες επισκευές και υπηρεσί-
ες προσαρμοσμένες στο προσω-

πικό στυλ. «Αυτές οι πρόσθετες 
υπηρεσίες, που εστιάζουν στην 
ευκολία και στην εξατομίκευση, 
μπορούν να διαφοροποιήσουν 
τους λιανεμπόρους με φυσικά 
καταστήματα από τους αποκλει-
στικά διαδικτυακούς εμπόρους, 
οι οποίοι ενδέχεται να μην είναι 
σε θέση να προσφέρουν παρό-
μοια εξυπηρέτηση», σχολιάζει η 
Deloitte. Και προσθέτει: «Σε αυ-
τήν τη νέα εποχή του λιανικού 
εμπορίου, η καινοτόμος εφαρ-
μογή της τεχνολογίας αναμένε-
ται να διαδραματίσει ουσιαστικό 
ρόλο για την ενίσχυση της πι-
στότητας των πελατών και την 
διασφάλιση ανταγωνιστικού πλε-
ονεκτήματος». 

Σύμφωνα με τη διεθνή έκθεση 
της Deloitte, μία από τις σημαντι-
κότερες τάσεις στο λιανεμπόριο, 
που θα επηρεάσουν την παγκό-
σμια αγορά, είναι η μεταπώληση 
προϊόντων. Πολλοί έμποροι λια-
νικής εισέρχονται ή επεκτείνο-
νται στην αγορά μεταχειρισμέ-
νων αγαθών, τα οποία αποτελούν 
αγοραστική επιλογή ολοένα και 
περισσότερων καταναλωτών, 
ιδίως νεότερης γενιάς, γεγονός 
που οφείλεται στην αναζήτηση 
πιο βιώσιμων επιλογών και στις 
υψηλές τιμές των καινούργιων 
προϊόντων.

Οι λιανέμποροι διεθνώς 
επενδύουν στην τεχνολογία

Στα 541 δισ. δολάρια εκτιμάται 
πως θα ανέλθει η ζημία για τις 
μεγαλύτερες αμερικανικές τρά-
πεζες εάν πραγματοποιηθεί το 
δυσμενέστερο σενάριο στην 
οικονομία των ΗΠΑ. Ωστόσο, 
ακόμη και σε αυτή την περί-
πτωση, οι τράπεζες θα έχουν 
επαρκή ρευστότητα για να κα-
λύψουν τις ζημίες, σύμφωνα με 
τα φετινά stress tests της Fed.

Τα αποτελέσματα επιβεβαι-
ώνουν τις εκτιμήσεις παραγό-
ντων της αγοράς και εποπτι-
κών αρχών ότι οι συστημικά 
σημαντικές τράπεζες, όπως 
η JPMorgan και η Goldman 
Sachs, μπορούν να αντέξουν 
σε έντονους τριγμούς και μα-
ζικές απώλειες. Παράλληλα, τα 
αποτελέσματα μπορούν να σχη-
ματίσουν μια καλή εικόνα σχε-
τικά με το ελάχιστο απαραίτητο 
όριο κεφαλαιακής επάρκειας 
για το επόμενο δωδεκάμηνο. 
Αξίζει να σημειωθεί ότι εάν τα 
κεφάλαια των τραπεζών θεωρη-
θούν επαρκή, τότε μπορούν να 
προχωρήσουν ελεύθερα προς 
αποζημίωση των μετόχων μέσω 
μερισμάτων και προγραμμάτων 
επαναγοράς μετοχών.

Υπενθυμίζεται ότι μόλις στα 
μέσα Μαρτίου είχαμε τρεις με-
γάλες τραπεζικές καταρρεύ-
σεις στις ΗΠΑ, της Silicon 
Valley Bank, της Signature 
Bank και της First Republic, 
οι οποίες προκάλεσαν τριγ-
μούς στο αμερικανικό τραπεζι-
κό σύστημα. Μικρότερες τρά-
πεζες, όπως η PacWest και η 
Comerica, δέχθηκαν στη συ-
νέχεια έντονη πίεση. Σημειώ-
νεται όμως ότι οι μικρότερες 
τράπεζες δεν υποβάλλονται 
στα stress tests της Fed.

«Τα σημερινά αποτελέσματα 
επιβεβαιώνουν ότι το τραπεζικό 
σύστημα παραμένει ισχυρό και 
ανθεκτικό», δήλωσε ο Μάικλ 
Μπαρ της Fed. Ο ίδιος τόνισε, 
όμως, ότι τα test είναι «μόνο 
ένας τρόπος μέτρησης αυτής 
της ισχύος» και ότι οι εποπτικές 
αρχές θα πρέπει να μείνουν σε 
επαγρύπνηση και να ψάχνουν 
πώς θα μπορούσαν να ανακύ-
ψουν κίνδυνοι.

Σημειώνεται ότι στα φετινά 
stress tests, οι τράπεζες έπρε-
πε να δείξουν ότι μπορούν να 
αντέξουν σε περίπτωση ανόδου 
της ανεργίας στο 10%, κατάρ-
ρευσης των τιμών των εμπο-

ρικών ακινήτων κατά 40%, 
πτώσης της αξίας των διαμε-
ρισμάτων κατά 38% και μείω-
σης του βραχυπρόθεσμου επι-
τοκίου σχεδόν στο μηδέν.

Από τις 23 τράπεζες που εξε-
τάστηκαν, μεγαλύτερες ζημί-
ες παρουσίασε η θυγατρική 
της Deutsche Bank στις ΗΠΑ, 

την οποία ακολουθεί η UBS 
Americas. Σε ό,τι αφορά τις 
τράπεζες με έδρα τις ΗΠΑ, με-
γαλύτερες ζημίες κατέγραψε η 
Goldman Sachs και ακολούθησε 
η Morgan Stanley. Και οι δύο 
τράπεζες δραστηριοποιούνται 
περισσότερο από ανταγωνιστι-
κές τους στο trading, το οποίο 
θεωρείται πιο ριψοκίνδυνη δρα-
στηριότητα από τη Fed.

Σύμφωνα με τα αποτελέσμα-
τα, οι τράπεζες που εξετάστη-
καν θα χρειαστούν ελάχιστη 
ρευστότητα 541 δισ. δολαρίων, 
εκ των οποίων 424 δισ. αφο-
ρούν απώλειες από δάνεια και 
94 δισ. από τις αγορές και από 
διάφορες συναλλαγές. Οι οκτώ 
μεγαλύτερες τράπεζες θα είχαν 
απώλειες σχεδόν 80 δισ. δολα-
ρίων στο δυσμενές σενάριο, το 

οποίο προβλέπει επίμονα υψη-
λό πληθωρισμό και υψηλά επι-
τόκια, δηλαδή ένα περιβάλλον 
το οποίο δεν διαφέρει πολύ από 
τις σημερινές συνθήκες.

Πρέπει να σημειωθεί, πά-
ντως, ότι μέσα στο καλοκαίρι, 
η Fed και άλλες αμερικανικές 
εποπτικές αρχές θα δημοσιεύ-
σουν τα νέα διεθνή κριτήρια 
για τον υπολογισμό των κιν-
δύνων από τις τράπεζες, στο 
πλαίσιο της λεγόμενης οδηγί-
ας Βασιλεία ΙΙΙ. Αναλυτές και 
τραπεζικά στελέχη ανυπομο-
νούν για την εφαρμογή των 
κανόνων, οι οποίοι αναμένεται 
να φέρουν τις ελάχιστες απαι-
τήσεις κεφαλαιακής επάρκει-
ας στις αμερικανικές τράπεζες 
περίπου στα ίδια επίπεδα με 
την Ευρώπη.

Στα φετινά stress tests της Fed, οι τράπεζες έπρεπε να δείξουν ότι μπορούν να αντέξουν σε περίπτωση ανόδου 
της ανεργίας στο 10%, κατάρρευσης των τιμών των εμπορικών ακινήτων κατά 40%, πτώσης της αξίας των διαμε-
ρισμάτων κατά 38% και μείωσης του βραχυπρόθεσμου επιτοκίου σχεδόν στο μηδέν.

Ακόμη και
σε περίπτωση βαθιάς 
ύφεσης, θα έχουν 
επαρκή ρευστότητα 
για να καλύψουν 
ζημίες άνω
των 500 δισ.

Ανθεκτικές σε έντονους τριγμούς
οι μεγάλες αμερικανικές τράπεζες
Πέρασαν τα stress tests της Fed, παραμένουν ισχυρές και στο δυσμενές σενάριο

ΑΝΑΛΥΣΗ

Το Πεκίνο προβληματίζεται αν θα 
πρέπει να επεκτείνει την ισχύ 
της Κίνας ως εξαγωγικής δύνα-
μης για να σταθεροποιήσει την 
οικονομία της που αντιμετωπίζει 
ένα μείγμα προβλημάτων, από 
την κρίση στην αγορά στέγης 
μέχρι τις δαπάνες των κατανα-
λωτών που παραμένουν επιφυ-
λακτικοί μετά τους περιορισμούς 
της πανδημίας.

Η απόφαση της κινεζικής ηγε-
σίας μπορεί να έχει αντίκτυπο 
σε όλη την παγκόσμια οικονο-
μία και να προκαλέσει αντιδρά-
σεις ανάμεσα στους εμπορικούς 
εταίρους της που ήδη πολιορκού-
νται από τις εξαγωγές της Κίνας. 
Ανώτερα στελέχη της κινεζικής 
κυβέρνησης δηλώνουν πως δεν 
θα αρκούνται πλέον στο να κα-
τακλύζουν τις αγορές άλλων χω-
ρών με κινεζικά προϊόντα, όπως 
τα ηλεκτροκίνητα οχήματα, αλ-
λά σχεδιάζουν να αναβαθμίσουν 
βιομηχανίες και να προωθήσουν 
περισσότερο το εγχώριο εμπόριο.    

Οπως, όμως, επισημαίνουν οι 

οικονομολόγοι, η εμπειρία από 
χώρες που αντιμετώπισαν μείω-
ση των καταναλωτικών δαπανών 
μάς προϊδεάζει για νέο κύμα κι-
νεζικών εξαγωγών. Για την Κίνα 
η συνταγή των εξαγωγών είναι 
δοκιμασμένη και το Πεκίνο έχει 
το πανίσχυρο όπλο του γουάν, το 
οποίο έχει αφήσει να διολισθήσει 
περίπου 7% έναντι του δολαρίου 
από τον Ιανουάριο.

Ετσι, τα κινεζικά προϊόντα εί-
ναι φθηνότερα από εκείνα άλλων 
χωρών. Αυτή τη φορά, πάντως, 
η Κίνα μπορεί να αντιμετωπίσει 
την πολιτική αντίδραση χωρών 
που ανησυχούν ότι η πλημμύρα 
κινεζικών εξαγωγών μπορεί να 
υπονομεύσει τις δικές τους οικο-
νομίες, οδηγώντας τις εταιρείες 
σε απολύσεις προσωπικού και μεί-
ωση του μεριδίου αγοράς τους. 
Στην Ευρώπη, που είναι καίριας 
σημασίας αγορά για μεγάλο φά-
σμα των κινεζικών προϊόντων, 

αξιωματούχοι και επιχειρήσεις 
έχουν εκφράσει ανησυχία για το 
εμπορικό πλεόνασμα της Κίνας, 
καθώς αγωνίζονται ήδη να αντι-
μετωπίσουν μια πλημμύρα κινε-
ζικών αυτοκινήτων.      

Στο μεταξύ, η Κίνα αυξάνει τις 
εξαγωγές της στις χώρες της Νο-
τιοανατολικής Ασίας που επεξερ-
γάζονται περαιτέρω τα προϊόντα 
της και τα στέλνουν στην Ευρώπη 
και γενικότερα στις δυτικές οικο-
νομίες. Υπάρχει, όμως, ακόμη ένα 
πρακτικό πρόβλημα για την Κίνα: 
το πλεόνασμά της από το εμπό-
ριο προϊόντων μεταποίησης είναι 
τεράστιο, ισούται με το 1/10 του 
συνόλου της κινεζικής οικονομί-
ας και δεν μπορεί να επεκταθεί 
περαιτέρω.

Η περαιτέρω ανάπτυξη μπο-
ρεί να είναι εξαιρετικά δύσκολη 
τώρα, καθώς πολλές από τις με-
γαλύτερες αγορές εμφανίζουν ση-
μάδια επιβράδυνσης μετά τις αλ-
λεπάλληλες αυξήσεις επιτοκίων. Η 
πρόσφατη διολίσθηση του γουάν 
μπορεί βέβαια και πάλι να τονώσει 
τις εξαγωγές. Τις τελευταίες εβδο-
μάδες η κυβέρνηση έδωσε έμφα-
ση στα σχέδιά της να τονώσει το 
εγχώριο εμπόριο και όχι μόνο τις 
εξαγωγές. Στο μεταξύ έχουν πα-
γιωθεί τα προβλήματα της Κίνας 
στον στεγαστικό τομέα. Η χώρα 
έχει πλημμυρίσει από ημιτελείς 
κατοικίες που παραμένουν κενές, 
με αποτέλεσμα να σημειώνει ρα-
γδαία πτώση ο κατασκευαστικός 
τομέας που υπήρξε η μεγαλύτερη 
βιομηχανία της χώρας. Οι εργολά-
βοι είναι καταχρεωμένοι.      

Την περασμένη εβδομάδα δύο 
κινεζικές εταιρείες ακινήτων κή-
ρυξαν στάση πληρωμών στο χρέ-
ος τους σε ξένους πιστωτές. Η 
πτώση των τιμών των κατοικι-
ών, που είναι και το σημαντικό-
τερο περιουσιακό στοιχείο των 
κινεζικών νοικοκυριών, έχει ανα-
γκάσει εκατοντάδες εκατομμύρια 
νοικοκυριά σε όλη τη χώρα να 
επιδεικνύουν εξαιρετικά μεγάλη 
προσοχή στις δαπάνες τους. Οι 
περιφερειακές αρχές της χώρας, 
που προχώρησαν σε εκτεταμένες 
δαπάνες στη διάρκεια της παν-
δημίας, είναι τόσο υπερχρεωμέ-
νες τώρα ώστε δυσκολεύονται να 
παρέχουν τις βασικές υπηρεσίες 
υγείας στους κατοίκους της πε-
ριοχής τους και να καταβάλλουν 
μισθούς και συντάξεις στους δη-
μοσίους υπαλλήλους.     

Προβληματισμός
στο Πεκίνο 
για τα σχέδια 
σταθεροποίησης 
της οικονομίας.      

Ο ρόλος των εξαγωγών
στην ανάπτυξη της Κίνας      

Του ΚΙΘ ΜΠΡΑΝΤΣΕΡ / THE NEW YORK TIMES     
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«Εκρηξη» νέων εμπορικών μισθώσεων
Μεγάλη ζήτηση για γραφεία και καταστήματα από επιχειρήσεις και αλυσίδες λιανεμπορίου σε Αθήνα, Θεσσαλονίκη και περιφέρεια

Του ΝΙΚΟΥ Χ. ΡΟΥΣΑΝΟΓΛΟΥ

Κατακόρυφη είναι η αύξηση των νέ-
ων μισθώσεων επαγγελματικών χώ-
ρων, γραφείων και καταστημάτων,
από επιχειρήσεις και εμπορικές
αλυσίδες, τόσο στα δύο μεγάλα
αστικά κέντρα, όσο και σε μεγάλες
πόλεις της περιφέρειας. 

Σύμφωνα με έρευνα για την πο-
ρεία της αγοράς γραφείων κατά το
πρώτο τρίμηνο, από την εταιρεία
παροχής υπηρεσιών ακινήτων Pro-
prius (εκπρόσωπο στην ελληνική
αγορά της Cushman & Wakefield),
παρατηρείται εκτίναξη των νέων
συμφωνιών μίσθωσης ακινήτων,
καθώς αυτές αφορούσαν γραφεία
συνολικής επιφάνειας 40.000 τ.μ.
Πρόκειται για μέγεθος που υπερ-
βαίνει κατά 50% τον μέσο όρο των
προηγούμενων πέντε ετών, δείγμα
της μεγάλης δυναμικής που έχει
δημιουργηθεί στην αγορά.

Είναι χαρακτηριστικό ότι το πο-
σοστό κενών γραφείων στην Αττική,
έχει πλέον υποχωρήσει σε μόλις
6,24%, από 7,45% πριν από μερικούς
μήνες. Σε ό,τι αφορά τα ενοίκια,
φαίνεται ότι προς το παρόν έχουν
σταθεροποιηθεί, πέριξ των 25-28
ευρώ/τ.μ. για «πράσινα» κτίρια γρα-
φείων στον βόρειο άξονα της Λ.
Κηφισίας, χωρίς ασφαλώς να απο-
κλείονται και ακόμα υψηλότερες
μισθώσεις, αν και αυτές αποτελούν
την εξαίρεση και όχι τον κανόνα.

Αντίστοιχα, στον τομέα των εμ-
πορικών καταστημάτων, με βάση
τα στοιχεία της Proprius, στις δη-
μοφιλέστερες εμπορικές «πιάτσες»,
κατά το πρώτο τρίμηνο του 2023
παρατηρήθηκε αύξηση των νέων
μισθώσεων κατά 40% σε σχέση με
το τέταρτο τρίμηνο του 2022. Είναι
χαρακτηριστικό ότι καταγράφηκαν
πάνω από 60 νέες συμφωνίες κατά
τους πρώτους τρεις μήνες του έτους,
εκ των οποίων οι 40 αφορούσαν

ακίνητα στην Αττική, με συνολική
επιφάνεια 20.000 τ.μ. Πρόκειται για
ένα θετικό «μήνυμα» για την πορεία
της οικονομικής ανάπτυξης και της
ιδιωτικής κατανάλωσης το επόμενο
διάστημα, καθώς φαίνεται πως η
επιχειρηματικότητα κινείται σε
υψηλούς ρυθμούς μεγέθυνσης. Σε
αυτό συμβάλλουν τόσο οι «αφίξεις»
νέων ομίλων από το εξωτερικό (π.χ.
η αλυσίδα Pepco, η Ecco από τη Δα-
νία και ο όμιλος Holland & Barrett),
όσο και η άνοδος του αριθμού των
νέων επιχειρήσεων συνολικά.

Με βάση τα στοιχεία του ΓΕΜΗ,
κατά τους πρώτους πέντε μήνες
του 2023 παρατηρείται αύξηση των
νέων συστάσεων επιχειρήσεων κα-
τά 18.286 (καθαρό ισοζύγιο συστά-
σεων και διαγραφών), καθώς έχουν
δημιουργηθεί 23.839 νέες επιχει-
ρήσεις, ενώ διαγράφηκαν 5.553. Το
2022 (περίοδος Ιανουαρίου - Μαΐου),
το αντίστοιχο νούμερο ανήλθε σε
15.229 και το 2021 σε 14.607. Στον
αντίποδα, π.χ. το 2016 είχε σημει-
ωθεί μείωση κατά 1.401, καθώς οι
διαγραφές ήταν περισσότερες από

τις νέες συστάσεις. Σύμφωνα με
την Proprius, στο σύνολο του 2022
είχαν πραγματοποιηθεί συμφωνίες
μίσθωσης γραφείων επιφάνειας
110.000 τ.μ., μια αύξηση της τάξεως
του 25% έναντι του 2021. Πάνω
από το 50% των συμφωνιών αυτών
αφορούσαν τη στέγαση νέων επι-

χειρήσεων και εταιρείες που ανα-
ζητούν περισσότερο χώρο. Ασφα-
λώς, ένα σημαντικό ποσοστό αφορά
και την επιθυμία των εταιρειών να
μετακινηθούν σε πιο σύγχρονα γρα-
φεία, με χαμηλότερη κατανάλωση
ενέργειας, στοιχείο σημαντικό,
ιδίως για τους πολυεθνικούς ομίλους,

στο πλαίσιο της πολιτικής ESG που
εφαρμόζουν. Παράλληλα, αυτήν
την περίοδο και παρά την άνοδο
της υβριδικής εργασίας, υψηλή ζή-
τηση έχουν χώροι γραφείων που
έχουν ευελιξία στην τελική διαμόρ-
φωσή τους (ανάλογα δηλαδή με το
πόσες θέσεις εργασίας χρειάζεται

η επιχείρηση ανά τακτά χρονικά
διαστήματα) και συμβάλλουν στην
ευεξία των εργαζομένων. Τα στοι-
χεία αυτά βρίσκονται ψηλά στη λί-
στα με τα «θέλω» των εταιρειών,
καθώς η διατήρηση του προσωπικού
τους είναι ιδιαίτερα σημαντική στη
σημερινή εποχή.

Ωστόσο, αυτό δεν είναι πάντα
εύκολο. Για παράδειγμα, κατά το
πρώτο τρίμηνο του 2023, μόλις το
20% των συμφωνιών αφορούσε τη
μετακίνηση σε γραφεία της κατη-
γορίας Α+, δηλαδή με υψηλή ενερ-
γειακή απόδοση και έμφαση στον
σχεδιασμό για τους εργαζομένους.
Είναι όμως σημαντικό και το ότι το
υπόλοιπο 80% αφορούσε τις κατη-
γορίες Α- και Β, δηλαδή σχετικά
νέα σε ηλικία ακίνητα, ή κτίρια που
έχουν υποστεί σημαντικές παρεμ-
βάσεις για την αναβάθμιση και την
ενεργειακή τους αναβάθμιση. Αυτός
είναι και ο λόγος για τον οποίο δρο-
μολογούνται σήμερα σχεδόν
300.000 τ.μ. νέων αναπτύξεων κτι-
ρίων γραφείων. Το μεγαλύτερο μέ-
ρος εντοπίζεται στα νότια προάστια,
καθώς μόνο στο ακίνητο του Ελ-
ληνικού, σχεδιάζονται τουλάχιστον
150.000 τ.μ. νέων γραφειακών χώ-
ρων.

Μεταξύ των σημαντικών μισθώ-
σεων των προηγούμενων μηνών
περιλαμβάνονται η συμφωνία της
ΑΑΔΕ να μετακινηθεί στο κτίριο
που σήμερα φιλοξενεί το εμπορικό
κέντρο Athens Heart. Η ιδιοκτήτρια
Premia Properties έχει ξεκινήσει
τις εργασίες για τη μετατροπή του
κτιρίου των 25.000 τ.μ., σε ένα «πρά-
σινο» κτίριο γραφείων. 

Σημαντικές μισθώσεις γραφει-
ακών χώρων, αλλά και καταστημά-
των, γίνονται και στον Πύργο Πει-
ραιά, που πρόκειται να ξεκινήσει
τη λειτουργία του προς το τέλος
του έτους. Μεταξύ άλλων, χώρους
γραφείων που δυνητικά μπορούν
να φτάσουν έως και τα 9.300 τ.μ.
έχει συμφωνήσει να μισθώσει η
εταιρεία Dialectica, ενώ πρόσφατα
έγινε γνωστή η μίσθωση 5.850 τ.μ.
από τον όμιλο Inditex (Zara και Zara
Home). Επιπλέον 1.000 τ.μ. αναμέ-
νεται να μισθώσει και η βρετανική
αλυσίδα JD Sports Fashion.

<<<<<<

Τα ενοίκια προς το πα-
ρόν έχουν σταθεροποι-
ηθεί πέριξ των 25-28
ευρώ/τ.μ. για «πράσι-
να» κτίρια γραφείων
στη Λ. Κηφισίας.

Μεγαλύτερες κατοικίες αγοράζουν οι Ελληνες μετά την πανδημία
Παγιώνεται η τάση της στροφής
όλο και μεγαλύτερου μέρους του
αγοραστικού κοινού προς την από-
κτηση κατοικιών μεγαλύτερης επι-
φάνειας, κάτι που άρχισε να απο-
τυπώνεται στην αγορά ιδίως από
το ξέσπασμα της πανδημικής κρί-
σης και μετά. Σύμφωνα με σχετική
πανελλαδική έρευνα της RE/MAX
Ελλάς, ένας στους δύο αγοραστές
προτιμά πλέον την απόκτηση κα-
τοικίας επιφάνειας άνω των 75
τ.μ. Ασφαλώς, η συγκεκριμένη εξέ-
λιξη δεν αποτελεί ελληνική «πρω-
τοτυπία», καθώς είναι πλέον μια
διεθνής τάση. Η αύξηση του αριθ-
μού των ανθρώπων που εργάζονται
απομακρυσμένα, είτε πλήρως είτε
για μερικές ημέρες την εβδομάδα,
σημαίνει ότι υπάρχει πλέον σαφής
ανάγκη για ένα επιπλέον δωμάτιο
στο σπίτι ή ένα χώρο εργασίας.

Στο πλαίσιο αυτό, με βάση τα
σχετικά στοιχεία που προκύπτουν

από τις αγοραπωλησίες που πραγ-
ματοποιήθηκαν το 2022 μέσω του
δικτύου των 82 γραφείων και 1.045
συμβούλων ακινήτων της RE/MAX
Ελλάς, το 27% των αγοραστών
προτίμησε κατοικίες επιφάνειας
76-100 τ.μ., που αποτελούν και τη
δημοφιλέστερη κατηγορία, ενώ
ένας στους πέντε αγοραστές επέ-
λεξε ακίνητα επιφάνειας από 101
έως 150 τ.μ. Ητοι, το 47% των αγο-
ραστών κινήθηκε σε ακίνητα επι-
φάνειας από 76 τ.μ. και πάνω.

Εκτός από τις μεγαλύτερες κα-

τοικίες, σημαντικό είναι και το
αγοραστικό ενδιαφέρον για δια-
μερίσματα μικρότερης επιφάνειας,
τα οποία κρίνονται ως κατάλληλα
για επενδυτική εκμετάλλευση.
Ετσι, το 23,6% των αγοραστών
προτίμησε κατασκευές επιφάνειας
51-75 τ.μ., που θεωρούνται καταλ-
ληλότερες για μακροχρόνια ή βρα-
χυχρόνια εκμετάλλευση. Από την
άλλη, πολύ μεγάλα ακίνητα άνω
των 151 τετραγωνικών μέτρων
επέλεξαν, σύμφωνα με τα στοιχεία
της RE/MAX Ελλάς, μόλις 11 στους
100 αγοραστές, ενώ τα μικρότερα
ακίνητα εμβαδού έως 50 τ.μ., βάσει
των αγοραπωλησιών που πραγ-
ματοποιήθηκαν το περασμένο
έτος, επέλεξαν 17 στους 100 αγο-
ραστές.

Ειδικά όσον αφορά το λεκανο-
πέδιο Αττικής, το 25% των αγο-
ραστών προτίμησε κατοικίες 76-
100 τ.μ., ενώ ένα επιπλέον 23,1%

στράφηκε σε κατοικίες επιφάνειας
101-151 τ.μ. Την ίδια στιγμή, μικρές
κατοικίες εμβαδού έως 50 τ.μ. επέ-
λεξαν μόλις 11 στους 100 αγορα-
στές, ενώ σε πολύ μεγάλες κατοι-
κίες άνω των 151 τετραγωνικών
μέτρων προσανατολίστηκε το
14,5% των αγοραστών. Οσον αφο-
ρά τις κατοικίες εμβαδού από 51
έως 75 τ.μ., αυτές προτιμήθηκαν
από έναν στους πέντε αγοραστές.

Αντιστοίχως στη Θεσσαλονίκη,
το μεγαλύτερο αγοραστικό ενδια-
φέρον αφορά διαμερίσματα εμβα-
δού από 51 έως 100 τ.μ. σε ποσοστό
62,4%, ενώ χαμηλότερα κινήθηκαν
τα μεγαλύτερα ακίνητα άνω των
151 τ.μ., αφού τη συγκεκριμένη
κατηγορία επέλεξαν μόλις 8 στους
100 αγοραστές. Η δημοφιλέστερη
κατηγορία είναι διαμερίσματα επι-
φάνειας 76-100 τ.μ., καθώς προ-
τιμήθηκαν από το 33,3% των αγο-
ραστών.

Η ΟΤΕ Estate διαθέτει 2.300 ακίνητα συνολικής αξίας 1 δισ. ευρώ
ΤουΔΗΜΗΤΡΗ ΔΕΛΕΒΕΓΚΟΥ

Αύξησητης αξίας του χαρτοφυλακίου
της κατέγραψε η OTE Ακίνητα κατά
το 2022, σε ετήσια βάση. H θυγατρική
του ομίλου ΟΤΕ διαθέτει 2.300 ιδιο-
κτησίες με συνολική αξία της τάξεως
του 1 δισ. ευρώ που έχει αυξηθεί
κατά 15,7% έναντι του 2021. Οπως
αναφέρεται στην ετήσια έκθεση για
τα μεγέθη της χρήσης του 2022, το
σύνολο του τζίρου της ΟΤΕ Estate
αυξήθηκε κατά 13,4%, σε 62,4 εκατ.
ευρώ, λόγω των ενισχυμένων εσόδων
από εκμίσθωση ακινήτων και από
την πώληση ηλεκτρικής ενέργειας. 

Συγκεκριμένα, ετησίως τα έσοδα
από εκμίσθωση ακινήτων αυξήθηκαν

κατά 4%, σε 53,4 εκατ. ευρώ, με τη
μερίδα του λέοντος αυτών (40,6 εκατ.
ευρώ) να σχετίζεται με τη δραστη-
ριότητα της ενοικίασης ακινήτων
στον ΟΤΕ και στην Cosmote. Οι ει-
σπράξεις από εκμίσθωση ακινήτων
σε τρίτους ενισχύθηκαν κατά 17%,
σε 3,7 εκατ. ευρώ. Η άνοδος των
εσόδων από «μισθωτήρια» σχετίζεται
με τη σταδιακή ολοκλήρωση των
εργασιών ανακαίνισης του Διοικη-
τικού Μεγάρου του ΟΤΕ στο Μαρούσι
και την αναπροσαρμογή των μισθω-
μάτων, με την εταιρεία να έχει υπο-
γράψει οκτώ νέα μισθωτήρια συμ-
βόλαια με τρίτους, συνολικής επι-
φάνειας 8.017 τ.μ.

Σχετικά με τα έσοδα από την

ενέργεια, αυξήθηκαν κατά 162%,
σε 9,1 εκατ. ευρώ, λόγω των ενισχυ-
μένων τιμών πώλησης ηλεκτρικής
ενέργειας που ήταν απόρροια του
σημαντικά αυξημένου κόστους προ-
μήθειας ηλεκτρικής ενέργειας διε-
θνώς. Επιπρόσθετα, τα εγκατεστη-
μένα φωτοβολταϊκά συστήματα σε
στέγες κτιρίων (Πάρνηθα και Ηλι-
ούπολη) απέφεραν από πώληση ηλε-
κτρικής ενέργειας 0,054 εκατ. ευρώ,
μέγεθος που παρέμεινε σταθερό
συγκριτικά με πέρυσι.

Η αύξηση της αξίας του χαρτο-
φυλακίου ακινήτων είχε επίδραση
στα κέρδη προ φόρων, τόκων και
αποσβέσεων (μετά την αναπροσαρ-
μογή σε εύλογη αξία των επενδύσεων

σε ακίνητα) της χρήσης 2022 που
ενισχύθηκαν κατά 12%, σε 36,6 εκατ.
ευρώ. Κατ’ επέκταση, τα κέρδη μετά
φόρων για το 2022 διαμορφώθηκαν
σε 117 εκατ. ευρώ, έναντι 39 εκατ.
ευρώ της προηγούμενης χρήσης.
Ως προς τις εργασίες ανακαίνισης,
στο Μέγαρο του ΟΤΕ πέρυσι ολο-
κληρώθηκαν και παραδόθηκαν σε
χρήση ο δωδέκατος όροφος και η
πτέρυγα Α, συνεχίστηκαν οι εργασίες
στις πτέρυγες Β και Γ και ολοκλη-
ρώθηκε και η πρώτη φάση εγκατά-
στασης ηλεκτροφορτιστών στο Δι-
οικητικό Μέγαρο. Η ολοκλήρωση
των εργασιών ανακαίνισης θα οδη-
γήσει σε λήψη πιστοποίησης Gold
LEED και WELL. Επίσης, στο κτίριο

ΥΜΑ ΝΥΜΑ επί των οδών Πατησίων
και 3ης Σεπτεμβρίου, πραγματοποι-
ήθηκε πέρυσι η στατικη ενισχυση,
ενω εκτιμαται οτι μεσα στο 2023 θα
εχουν ολοκληρωθει οι μελετες ανα-
κατασκευης του. Πέρυσι, η εταιρεία
επένδυσε 0,9 εκατ. ευρώ σε εργασίες
συντήρησης άλλων ακινήτων και
συνέχισε τις μελέτες νομιμοποίησης
και τακτοποίησης ακινήτων σε όλη
τη χώρα. Συγκεκριμένα, ελέγχθηκαν
ως προς τη νομιμότητά τους 95 ακί-
νητα, έγιναν μελέτες αποκατάστασης
νομιμότητας για 93 ακίνητα, και λοι-
πές μελέτες και ενέργειες για 74 ακί-
νητα, ενώ εκδόθηκαν και 110 πι-
στοποιητικά ενεργειακής απόδο-
σης.

<<<<<<

Η στροφή στην τηλερ-
γασία δημιούργησε την
ανάγκη για επιπλέον
δωμάτιο στο σπίτι ή για
χώρο εργασίας.

Η άνοδος των εσόδων από «μισθω-
τήρια» σχετίζεται με τη σταδιακή
ολοκλήρωση των εργασιών ανακαί-
νισης του Διοικητικού Μεγάρου του
ΟΤΕ στο Μαρούσι και την αναπρο-
σαρμογή των μισθωμάτων.



Συνέντευξη στον ΑΙΜΙΛΙΟ ΧΑΡΜΠΗ

Προς το τέλος του καινούργιου 
«Ιντιάνα Τζόουνς και ο ∆ίσκος 
του Πεπρωμένου», που κυκλο-
φορεί από την περασμένη Πέ-
μπτη στις αίθουσες, υπάρχει μια 
σκηνή όπου ο θρυλικός αρχαιο-
λόγος μαζί με την επίσης περι-
πετειώδη βαφτιστήρα του κα-
ταλήγουν πίσω στον 3ο αιώνα 
π.Χ. και στις Συρακούσες για να 
συναντήσουν τον μεγάλο Αρχι-
μήδη. Ο διάλογος μεταξύ τους, 
ελαφρώς σουρεαλιστικός, γίνε-
ται σε ένα μείγμα αρχαίων ελ-
ληνικών και... greeklish, διανθι-
σμένων με μερικά ακατάληπτα, 
που βρίσκουν πάντως τον δρό-
μο τους στον υποτιτλισμό. «∆εν 
ήταν εύκολη υπόθεση αυτά τα 
αρχαία ελληνικά», μου λέει γε-
λώντας ο Χάρισον Φορντ στη 
διαδικτυακή μας συνέντευξη. 
«Προσωπικά δεν είμαι και πο-
λύ καλός με τις ξένες γλώσσες, 
όμως ήταν ωραία εμπειρία, και 
το να έχεις μπροστά σου τον Αρ-
χιμήδη, μιλώντας αρχαία ελλη-
νικά, είναι μια από εκείνες τις 
μαγικές στιγμές στις ταινίες». Η 
συμπρωταγωνίστριά του Φίμπι 
Γουόλερ-Μπριτζ, γνωστή από 
το τηλεοπτικό «Fleabag», πήρε 
ακόμη πιο σοβαρά την αποστολή 
και –για να πούμε την αλήθεια– 
τα κατάφερε καλύτερα: «Είχαμε 
όλο τον διάλογο ηχογραφημένο 
και έκανα εξάσκηση κάθε μέρα. 
Το λάτρεψα. Τα ελληνικά είναι 
τόσο εκφραστική γλώσσα».

Τεχνητή νοημοσύνη
Προτού βέβαια φτάσουμε 

στην (επινοημένη) συνάντηση 
με τον σπουδαίο μαθηματικό και 
εφευρέτη έχουν συμβεί πολλά 
και διάφορα, ξεκινώντας από τις 
τελευταίες μέρες του Β΄ Παγκο-
σμίου Πολέμου, όπου βλέπουμε 
τον «Ιντι» να προσπαθεί να εντο-

πίσει τα δύο κομμάτια του Μηχα-
νισμού των Αντικυθήρων (αυτός 
είναι ο «∆ίσκος του Πεπρωμέ-
νου» του τίτλου), βάζοντάς τα με 
ένα ολόκληρο τρένο γεμάτο ναζί 
στρατιώτες. Ο Χάρισον Φορντ, 
ψηφιακά ανανεωμένος εκεί, εξη-
γεί τη συνδρομή της τεχνολο-
γίας πίσω από την εναρκτήρια 
σκηνή: «Νομίζω πως έκαναν φα-
νταστική δουλειά. Ουσιαστικά 
πήραν 40 χρόνια εικόνων μου 
από όλες τις δουλειές που έχω 
κάνει με τη LucasFilm (σ.σ. και 
“Star Wars”) και στη συνέχεια 
η τεχνητή νοημοσύνη ανέλαβε 
τη λεπτομερή δουλειά να βρει 
τον ακριβή φωτισμό και τις θέ-
σεις του προσώπου. Ομως είμαι 
εγώ που παίζω, με αυτά τα μικρά 
σημάδια στο πρόσωπο. Κι έπειτα 
το στόμα και τα μάτια μου περι-
τριγυρίζονται με το δέρμα μου 
από παλιά. ∆εν είναι φτιαγμένο 

στο Photoshop, είναι το πραγμα-
τικό μου πρόσωπο από τέσσερις 
δεκαετίες πίσω. Είναι τρομερό 
κι επίσης πολύ αποτελεσματι-
κό για την ιστορία μας, επειδή η 
ταινία έχει στην πραγματικότη-
τα να κάνει με τον χρόνο, σε αυ-
τή την περίπτωση με την ηλικία 
του χαρακτήρα και τη φάση που 
βρίσκεται στη ζωή του. Μιλάμε 
για όλα εκείνα που θες να τακτο-
ποιήσεις όταν φτάνεις στη δύση 
της ζωής σου. Για όσα θες να βά-
λεις σε τάξη και να διορθώσεις».

Πράγματι, και στο φιλμ σύντο-
μα μεταφερόμαστε στο 1969, με 
την Αμερική να υποδέχεται θρι-
αμβευτικά τους εξερευνητές της 
Σελήνης και τον απογοητευμένο 
Ιντι να ετοιμάζεται για τη συντα-
ξιοδότηση, ανακατεύοντας τον 
πρωινό καφέ του με λίγο ουίσκι 
και κοιτώντας τα χαρτιά του δια-
ζυγίου. Κάπου εκεί βέβαια εμφανί-
ζεται σαν σίφουνας η Ελένα (Γου-
όλερ-Μπριτζ) για να τον μπλέξει 
στην καινούργια περιπέτεια. Για 
τον Χάρισον Φορντ, αυτός ο τε-
λευταίος «Ιντιάνα» είναι σίγουρα 
ξεχωριστός. «Πιστεύω ότι η ται-
νία είναι πολύ διασκεδαστική, 
έχει πολλά από αυτά που περιμέ-
νουμε να δούμε σε έναν “Ιντιάνα 
Τζόουνς” και ταυτόχρονα αρκε-
τά που δεν τα περιμένουμε. Στη 
βάση της είναι μια οικογενειακή 
ταινία και ένα από τα πιο σπου-
δαία πράγματα είναι ότι μέσα στα 
χρόνια αυτά τα φιλμ περνούν από 
γενιά σε γενιά. Αποτελούν ευκαι-

ρία για τα παιδιά να έχουν μια 
εμπειρία με τους γονείς τους, την 
οποία μπορούν αργότερα να συ-
ζητήσουν μαζί. Παροτρύνω όμως 
ακόμη τους ανθρώπους να πάνε 
να τη δουν στη σκοτεινή αίθου-
σα με αγνώστους γύρω τους· να 
νιώσουν αυτή την αίσθηση της 
κοινότητας, είναι από τα πιο θαυ-
μαστά πράγματα που μπορεί να 
κάνει μια τέτοια ταινία. Τόσο πολ-
λά πράγματα πια στη ζωή μας τεί-
νουν να μας κρατούν χωριστά, 
όμως αυτό μας φέρνει μαζί και 
είμαι πολύ περήφανος που απο-
τελώ μέρος του».

Το γήρας
Οπως είπαμε, η νέα ταινία του 

Τζέιμς Μάνγκολντ –ο Στίβεν Σπίλ-
μπεργκ βρίσκεται εδώ σε ρόλο 
παραγωγού– ασχολείται πολύ με 
το στοιχείο του χρόνου και του 
γήρατος που πλέον χτυπά την 
πόρτα του Ιντι αλλά και του ίδιου 
του ανθρώπου που τον ερμηνεύει. 

«Η σχέση μου με το γήρας είναι 
αρκετά προφανής», λέει με το χα-
ρακτηριστικό μισό του χαμόγελο 
ο 81χρονος Φορντ, προτού παρα-
δώσει τον λόγο στην κατά πολύ 
νεότερη Γουόλερ-Μπριτζ: «Οταν 
μου είπαν αρχικά για την ταινία 
και το πόσο σημαντικό ήταν για 
τον Χάρισον αυτός ο “Ιντιάνα” 
να συμφωνεί με την ηλικία του, 
μου τράβηξαν την προσοχή και 
μίλησαν κατευθείαν στην καρδιά 
μου. Τι επαναστατικός τρόπος να 
τελειώσεις ένα franchise που ξε-
κίνησε με επαναστατικό τρόπο. 
Αλλωστε ξέρετε... οι μεγαλύτεροι 
άνθρωποι είναι πολύ πιο ενδιαφέ-
ροντες. Εχουν κάνει περισσότερα 
πράγματα, γνωρίζουν περισσότε-
ρα πράγματα. Το να βλέπεις ένα 
χαρακτήρα που απόλαυσες στις 
παλιότερες περιπέτειές του, κα-
θώς εκείνος ανακαλύπτει πώς εί-
ναι να ανταποκρίνεται σε παρό-

μοιες προκλήσεις σε μεγαλύτερη 
ηλικία, είναι συναρπαστικό και 
αγωνιώδες, με τρόπους που δεν 
βλέπεις σε άλλες ταινίες. Προσω-
πικά πάντα νιώθω μια ανακούφι-
ση όταν βλέπω ένα πιο ηλικιωμέ-
νο πρόσωπο στην οθόνη, κάτι 
σαν φροντίδα για την ψυχή».

Και οι δύο πάντως στην ται-
νία χρειάστηκε να τρέξουν και 
να ιδρώσουν αρκετά για τις σκη-
νές δράσης. «Εκανα προπόνηση 
μόνο και μόνο για να αντέξω στα 
γυρίσματα, όχι για να γίνω αψε-

γάδιαστη ηρωίδα δράσης. Από 
ό,τι κατάλαβα, ήθελαν ούτως ή 
άλλως να διατηρήσουν αυτή την 
λίγο απερίσκεπτη πλευρά της 
Ελένα, που κάνει άλμα στο κενό 
προτού κοιτάξει», λέει η Γουόλερ-
Μπριτζ. Ο Φορντ, από την άλλη, 
δίνει την απάντηση του βετερά-
νου: «Πάντα προσπαθώ να κρα-
τιέμαι σε φόρμα, όμως δεν έκα-
να καμιά ιδιαίτερη εκπαίδευση. 
Εδώ έχει να κάνει περισσότερο 
με την ιστορία και λιγότερο με 
τα τρεχαλητά, τα άλματα και τις 
βουτιές. Υπάρχουν βέβαια και 
αυτά, όμως ήθελα να προετοι-
μαστώ περισσότερο για το άλλο 
κομμάτι, παρά να κυλιέμαι στο 
πάτωμα με ιδρωμένους άνδρες».

Το μέλλον;
Πώς βλέπει όμως το μέλλον ο 

Χάρισον Φορντ, το δικό του και 
της τέχνης που υπηρετεί για τό-
σες δεκαετίες; «∆εν ξέρω τι κρύ-
βει το μέλλον. Εγώ απλώς κάνω 
τη δουλειά μου. Η δουλειά μου 
είναι να παίρνω λέξεις σε ένα 
χαρτί και να δημιουργώ μια συ-
μπεριφορά που ταιριάζει μαζί 
τους και αφηγείται μια ιστορία. 
Και είμαι περήφανος για τις ιστο-
ρίες που αφηγηθήκαμε», λέει, 
προσθέτοντας: «Επίσης βλέπω 
μια πολύ καλή φλέβα σεναρίων 
στην τηλεόραση και χαίρομαι 
να παίρνω μέρος σε αυτή. Από-
λαυσα τη συμμετοχή μου στο 
“Shrinking” (σ.σ. η πρόσφατη 
σειρά της Apple TV) και αυτό το 
είδος χιούμορ που περιλαμβάνει. 
Το οποίο μας φέρνει πίσω στον 
“Ιντιάνα”, όπου υπάρχει ένα υπέ-
ροχο σενάριο. Οταν προκύπτει 
μια ιστορία, αρχίζεις να καταλα-
βαίνεις αν κάνει για σένα ή όχι. 
∆εν έχει σημασία αν πρόκειται 
για τηλεόραση ή κινηματογρά-
φο. Απλώς αναγνωρίζεις αν έχει 
συναισθηματική ή ψυχαγωγική 
αξία για σένα και το κοινό».

Ο «Ιντι» και το τελευταίο franchise
Ο Χάρισον Φορντ και η Φίμπι Γουόλερ-Μπριτζ μιλούν στην «Κ» για τον νέο –και αποχαιρετιστήριο– «Ιντιάνα Τζόουνς»

Ο Χάρισον Φορντ ως –ηλικιωμένος πια– Ιντιάνα Τζόουνς, μαζί με τη Φίμπι Γουόλερ-Μπριτζ που υποδύεται την περιπετειώδη βαφτιστήρα του, ταξιδεύουν ακόμη και στον χρόνο, στην τελευταία ταινία της δημοφιλούς κινηματογραφικής σειράς.

«Δεν ήταν εύκολη υπόθεση αυτά τα αρχαία ελληνικά», λέει ο Χάρισον Φορντ.
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«Η δουλειά μου είναι 
να παίρνω λέξεις σε ένα 
χαρτί και να δημιουργώ 
μια συμπεριφορά που 
ταιριάζει μαζί τους και 
αφηγείται μια ιστορία».

ΧΑΡΙΣΟΝ ΦΟΡΝΤ

«Οι μεγαλύτεροι άνθρω-
ποι είναι πολύ πιο ενδια-
φέροντες. Εχουν κάνει 
περισσότερα πράγματα, 
γνωρίζουν περισσότερα 
πράγματα».

ΦΙΜΠΙ ΓΟΥΟΛΕΡ-ΜΠΡΙΤΖ

ΚΥΡΙΑΚΗ 2 ΙΟΥΛΙΟΥ 2023
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Η Εταιρεία Θεατρικής Ανάπτυξης Λεμε-
σού ξεκινά την καλοκαιρινή της περιοδεία 
και παρουσιάζει, για πρώτη φορά στην 
Κύπρο, την απολαυστική κωμωδία «∆ε-
λησταύρου και Υιός» των Αλέκου Σακελ-
λάριου και Χρήστου Γιαννακόπουλου, σε 
σκηνοθεσία Μαρίνας Βρόντη. O Aντώνης 
∆ελησταύρου, έχοντας βαρεθεί τη μονα-
ξιά στην ηλικία που βρίσκεται, αφού για 
χρόνια είναι χήρος και αφοσιωμένος απο-
κλειστικά στη δουλειά του και στην ανα-
τροφή του γιου του Γιώργου, αποφασίζει 
πως θέλει να έχει μια συντροφιά. Έτσι, 
του αναθέτει τη διεύθυνση του εργοστα-

σίου του ώστε να απαλλαγεί από τις υπο-
χρεώσεις και να ξαναφτιάξει τη ζωή του… 
Στον ρόλο του Αντώνη ∆ελησταύρου ο 
Αχιλλέας Γραμματικόπουλος. Επί σκηνής 
οι Μιχάλης Μουστάκας, Μαρίνα Βρόντη, 
Χρήστος Γρηγοριάδης, Χριστίνα Κυριάκου, 
Μαρίλια Χαριδήμου, Ανδρέας Μακρής, Μι-
χάλης Χρίστου, Ελένη Αναστασίου. Έναρ-
ξη περιοδείας 3 Ιουλίου από το Προαύλιο 
εκκλησίας Αποστόλου Ανδρέα, στη Λεμε-
σό. ∆ιάρκεια περιοδείας έως 1 Αυγού-
στου. Όλες οι παραστάσεις ξεκινούν στις 
8:30 μ.μ. με ελεύθερη είσοδο. Πληροφο-

ρίες τηλέφωνο 25877827.

ΘΕΑΤΡΟ

«Δελησταύρου και Υιός»
ΑΝΑΓΝΩΣΕΙΣ

Tης ΜΑΡΙΑΣ ΚΑΤΣΟΥΝΑΚΗ

Τρέχοντας
στα τυφλά για

να συναντηθούν

Ε
νώ στην Ελλάδα άνοιξε συζήτηση για 
το αν αριθμητικά η εκπροσώπηση του 
γυναικείου φύλου στη νέα κυβέρνηση 

(15 μέλη του υπουργικού συμβουλίου από 
τα 60 και πλέον συνολικά) είναι ή όχι ικα-
νοποιητική (που δεν είναι), σε άλλες χώρες 
οι γυναίκες δεν μπορούν, καλά καλά, ούτε 
στους δρόμους να κυκλοφορήσουν. Προς 
τι η αναφορά; θα αναρωτηθείτε. Γνωστά 
όλα αυτά. Oτι είναι γνωστά όμως, δεν ση-
μαίνει ότι πρέπει και να τα θεωρούμε «δε-
δομένα». Μνημονεύοντας, τουλάχιστον, 
δεν λησμονούμε.

Στο Ιράν, έχει ενισχυθεί ο νόμος της 
κυβέρνησης για υποχρεωτική χρήση της 
χιτζάμπ τη στιγμή που όλο και περισσό-
τερες γυναίκες αψηφούν τον επιβεβλημέ-
νο κώδικα ενδυμασίας. Οι αξιωματούχοι 
δηλώνουν ότι όσες δεν συμμορφώνονται 
θα «διώκονται χωρίς έλεος», χωρίς να δι-
ευκρινίζουν τι περιλαμβάνει η τιμωρία. 
Νωπή παραμένει η μνήμη της 22χρονης 
Μαχσά Αμινί. Ο θάνατός της, επειδή δεν 
φορούσε «σωστά» την ισλαμική μαντίλα, 
είχε συγκλονίσει, μετατράπηκε σε σύμβο-
λο αγώνων για την ελευθερία. Εκατοντά-
δες τα θύματα από τις διαδηλώσεις και τις 
πορείες. Τον ακριβή αριθμό τους δεν θα 
τον μάθουμε ποτέ.

Μία από τις παραστάσεις που συζητή-
θηκαν πολύ στο Φεστιβάλ Αθηνών ήταν ο 
«Τυφλός δρομέας» του Ιρανού δημιουργού 
Αμίρ Ρεζά Κουεστανί, που παρουσιάστηκε 
τον Ιούνιο στην Πειραιώς. Η φήμη της είχε 
προηγηθεί –ο σκηνοθέτης είχε το κοινό του 
στην Αθήνα, με τα περάσματά του από τη 
Στέγη–, τα εισιτήρια έγιναν αμέσως sold 
out. O Κουεστανί, διεθνής και πολυβραβευ-

μένος (στο θέατρο και στον κινηματογρά-
φο), αγαπάει τη λιτότητα, αφηγείται την 
ιστορία με τα ελάχιστα –η ελλειπτικότητα 
υποχρεωτική εξαιτίας της λογοκρισίας–, η 
επιθυμία φυγής των ηρώων του είναι χαρα-
κτηριστική όπως και ο «σκηνικός» εγκλω-
βισμός τους· άλλοτε σε σύνορα, άλλοτε σε 
δεξαμενές νερού, τώρα στους τοίχους μιας 
φυλακής, σε μια υπόγεια σήραγγα. Ο «Τυ-
φλός δρομέας» είναι η ιστορία ενός άνδρα 
και μιας γυναίκας, που, στην προσπάθειά 
τους να φτάσουν στη Βρετανία, ετοιμά-
ζονται να καλύψουν τα 27 χιλιόμετρα της 
Σήραγγας της Μάγχης στις 5 ώρες που με-
σολαβούν ανάμεσα στο τελευταίο βραδινό 
τρένο και στο πρώτο πρωινό. Η προπόνη-
σή τους διακόπτεται όταν η γυναίκα φυλα-
κίζεται. Συναντιούνται στο επισκεπτήριο 
ενώ συνεχίζουν να τρέχουν πλάι στις δύο 
πλευρές του τοίχου... «Τρέχει κανείς είτε για 
να σκεφτεί είτε για να αδειάσει το μυαλό 
του από τις σκέψεις», λένε οι δύο πρωτα-
γωνιστές. Για μία ώρα οι δυο τους επί σκη-
νής· τα βίντεο (η πιο «αυστηρή» καθόλου 
φλύαρη ή επιδεικτική χρήση) προβάλλουν 
μεγεθυμένα τα πρόσωπά τους και ορίζουν 
τις διαδρομές τους· οι διάλογοι με τις μισο-
τελειωμένες φράσεις και οι εναλλαγές του 
φωτισμού κάνουν «ορατό» το εσωτερικό 
τοπίο. Η πραγματικότητα της χώρας στην 
οποία διαδραματίζεται το έργο δεν κρύβε-
ται. Στις διαδηλώσεις οι πιο όμορφες γίνο-
νται στόχοι, οι πλαστικές σφαίρες τις βρί-
σκουν στα μάτια και τις τυφλώνουν. «∆εν 
μας σκότωσαν αλλά είμαστε σαν τους νε-
κρούς». «Η ζωή είναι για να τη ζεις και μας 
την πήραν», λέει η γυναίκα. Για τον σκη-
νοθέτη «το τρέξιμο ήταν πάντα μια εικόνα 
ελευθερίας». «Βάζετε στον εαυτό σας έναν 
φανταστικό στόχο να μετακινηθείτε από 
το σημείο Α στο σημείο Β, ο στόχος σας 
όμως δεν είναι να κινηθείτε, αλλά μάλλον 
να βιώσετε την ελευθερία στο ενδιάμεσο».

Τα όρια ανάμεσα στις ενδόμυχες σκέ-
ψεις του καθενός και στις φράσεις που 
απευθύνουν ο ένας στον άλλον δεν είναι 
σαφή. Μπορεί να είναι ο τρόπος του Κου-
εστανί να πολλαπλασιάσει την ένταση της 
δικής του διαμαρτυρίας, υπόκωφα, συντο-
νίζοντας τον ήχο με τις αναπνοές, με τον 
ρυθμό των βημάτων που επιταχύνονται, με 
τους ανθρώπους που μπορεί, εντέλει, και 
να θυσιάζονται προκειμένου να δραπετεύ-
σουν από τη φυλακή που τους περιβάλλει.

Το σύνθημα «Γυναίκα, Ζωή, Ελευθερία» 
δεν υπάρχει πουθενά στην παράσταση. 
Ούτε ακούγεται, ούτε περνάει έστω και 
φευγαλέα από τον ορίζοντα της σκηνής. 
Κι όμως, είναι παντού.

ΠΡΟΒΟΛΕΣ  | Του ΝΙΚΟΛΑ ΖΩΗ

Ο Ελτον Τζον χαιρέτησε, αλλά φεύγει;
Για τους θαυμαστές του, κάποια στιγμιό-
τυπα από την πολυτάραχη καριέρα του, 
ορισμένα επιεικώς αλησμόνητα κοστού-
μια του και, βέβαια, μερικές εκρηκτικές 
συναυλίες του είναι υπέρλαμπρες ψη-
φίδες μιας ζωής που μπορεί να χαρα-
κτηριστεί τόσο μυθιστορηματική (αρκεί 
ένα κεφάλαιο της αυτοβιογραφίας του, 
«Me») όσο και κινηματογραφική (αρκεί 
μια σκηνή της ταινίας για τη ζωή του, 
«Rocketman», σε σκηνοθεσία Ντέξτερ 
Φλέτσερ). 

Φαίνεται όμως πως την Κυριακή 
γράφτηκε άλλο ένα, μικρό αλλά αξι-
ομνημόνευτο κεφάλαιο του βίου και 
της πολιτείας του Ελτον Τζον. Γιατί ο 
Βρετανός, από τη σκηνή του μουσικού 
φεστιβάλ Γκλάστονμπερι όπου εμφα-
νίστηκε, δήλωσε ενώπιον 120.000 κό-
σμου (και 7,3 εκατ. τηλεθεατών που τον 
παρακολουθούσαν στο BBC – το με-
γαλύτερο τηλεοπτικό κοινό στα χρο-
νικά του Γκλαστονμπέρι) ότι αυτή θα 
ήταν η «μάλλον τελευταία εμφάνισή 
μου επί βρετανικού εδάφους». Πρακτι-
κά, είχε δίκιο: η πολυετής αποχαιρετι-
στήρια περιοδεία του, «Farewell Yellow 
Brick Road» (ταιριαστή παράφραση 
του πολυτραγουδισμένου κομματιού 
του «Goodbye Yellow Brick Road»), η 
οποία ξεκίνησε το 2018, έχει όλες κι 
όλες άλλες επτά στάσεις, εκτός Αγγλίας.

Κρίνοντας λοιπόν και από τα σχε-

τικά ρεπορτάζ, πρέπει όντως να ήταν 
κατασυγκινημένοι όσοι εκείνο το βρά-
δυ της περασμένης Κυριακής άκουσαν 
τον αισίως 76χρονο Ελτον Τζον, πα-
ρουσία αρκετών επί σκηνής καλεσμέ-
νων (όπως ο Μπράντον Φλάουερς των 
Killers, ο Τζέικομπ Λασκ των Gabriels 
και η Βρετανοϊαπωνέζα ποπ σταρ Ρί-
να Σαβαγιάμα), να βάζει μπροστά τις 
μηχανές με μια διασκευή του «Pinball 
Wizard» των Who, να γιορτάζει τις πα-
ραξενιές του με το «The Bitch is Back», 

να τραγουδάει μαζί με εκατοντάδες χι-
λιάδες θεατές το διάσημο ρεφρέν του 
«Your Song», να τους παραχωρεί ολο-
κληρωτικά εκείνο του «Goodbye Yellow 
Brick Road», έπειτα να ανεβάζει στρο-
φές με το «Saturday Night’s Alright for 
Fighting» και τελικά να απογειώνεται 
με το «Rocket Man».

Μόνη ελπίδα όσων θέλουν να τον 
ξαναδούν ζωντανά επί βρετανικού εδά-
φους ίσως είναι η αναξιοπιστία του αν-
δρός: ο Ελτον Τζον είχε ορκιστεί στο 

παρελθόν ότι «αυτή θα είναι η τελευ-
ταία συναυλία», ένας όρκος που, προς 
ικανοποίηση των θαυμαστών του, δεν 
είχε αργήσει και πολύ να καταπατηθεί. 
∆εν είναι, εξάλλου, σπάνια στη μουσι-
κή μια τέτοια ανακολουθία: στους καλ-
λιτέχνες που κατά καιρούς δήλωσαν 
ότι αποσύρονται από τη σκηνική (ή 
δισκογραφική) δράση αλλά τελικά επα-
νήλθαν, βρίσκουμε μεταξύ άλλων την 
Μπάρμπρα Στρέιζαντ, τον Φιλ Κόλινς, 
τη μακαρίτισσα Τίνα Τάρνερ, τη Σερ, 
τον Οζι Οσμπορν, τους Σκόρπιονς μέχρι 
και τη Νίκι Μινάζ, η οποία είχε κρατή-
σει την υπόσχεσή της μερικές ημέρες. 

Κατά τη γνώμη μας, μια τέτοια ανα-
κολουθία δεν είναι μεμπτή: αν δεν μι-
λάμε για την ανακοίνωση της συντα-
ξιοδότησης ως εμπορικό δόλωμα, τότε 
ποιος από εμάς μπορεί να γίνει τιμητής 
των αποφάσεων και των μεταμελειών 
ενός καλλιτέχνη, ο οποίος τελικά δια-
πιστώνει ότι δεν αντέχει πολύ καιρό 
χωρίς φώτα και χειροκρότημα; Εντάξει, 
μερικοί επιστρέφουν ως καρικατούρες 
του εαυτού τους, όμως η παρουσία στις 
συναυλίες τους δεν είναι υποχρεωτική. 
Ο σερ Ελτον Τζον δεν μοιάζει να ανή-
κει σε αυτή την κατηγορία. Και εκείνο 
το χρυσό κοστούμι που φορούσε την 
περασμένη Κυριακή στο Γκλαστον-
μπέρι, το ένιωθε λες και ο ίδιος ότι του 
ταίριαζε πολύ.

20 χρόνια 
Μουσική
Ακαδημία ARTE 

Ο καλλιτεχνικός διευθυντής της 
Μουσικής Ακαδημίας ARTE και 
πιανίστας Μαρτίνος Τιρίμος ερ-
μηνεύει έργα Franz Schubert για 
πιάνο. Το ρεσιτάλ κλείνει με πολύ 
ιδιαίτερο και ξεχωριστό τρόπο τη 
σειρά εκδηλώσεων για τα 20 χρό-
νια λειτουργίας και προσφοράς 
της Μουσικής Ακαδημίας ARTE. 
Μουσική Ακαδημία ARTE, Ανα-
στάσιου Λεβέντη, 34-36, Λευκω-
σία. ∆ευτέρα 3 Ιουλίου, ώρα 8:00 
μ.μ. Είσοδος ελεύθερη

ΜΟΥΣΙΚΗ

«Ήτανε μια Φορά» 
Ο Σταύρος Ξαρχάκος υποδέχεται στη σκηνή 
τους Μίλτο Πασχαλίδη, Χρήστο Θηβαίο και 
Ηρώ Σαΐα που με το χαρακτηριστικό τους 
ηχόχρωμα και ιδίωμα θα αποδώσουν τρα-
γούδια του Νίκου Ξυλούρη και θα μας ταξι-
δέψουν στην Κρήτη. Από τις πιο σημαντικές 
φωνές του ελληνικού τραγουδιού σήμερα, 
θα ολοκληρώσουν αυτό το αφιέρωμα ερμη-
νεύοντας τραγούδια που έχει τραγουδήσει ο 
Νίκος Ξυλούρης. Σε αυτό το αφιέρωμα στην 
εμβληματική, ρωμαλέα, καθάρια φωνή της 
Κρήτης, θα ακούσουμε -υπό τη διεύθυνση 
και επιμέλεια του Σταύρου Ξαρχάκου- αγα-

πημένα και διαχρονικά τραγούδια από δι-
άφορες φάσεις της πορείας αυτού του με-
γάλου τραγουδιστή. Από τη συναυλία αυτή 
φυσικά δε θα μπορούσαν να λείπουν σπου-
δαία τραγούδια που έγραψαν για τη φωνή 
του οι Χρήστος Λεοντής, Ηλίας Ανδριόπου-
λος, Λουκάς Θάνος και φυσικά ο Σταύρος 
Ξαρχάκος. Παττίχειο Αμφιθέατρο Λάρνακας, 
7 Ιουλίου, στο πλαίσιο του Φεστιβάλ Λάρ-
νακας και στις 8 Ιουλίου στην Πολιτιστική 
σκηνή Μητρόπολης Ταμασού. Εισιτήρια προ-

πωλούνται από την tickethour.com.cy, τηλέ-

φωνο 77777040 και σε όλα τα ACS Couriers.

ΧΑΡΑΚΤΙΚΗ

«Το Σύγχρονο είναι 
Επίκαιρο»
Το Δημοτικό Μουσείο Χαρακτικής 
Χαμπή στη Λευκωσία σε συνεργα-
σία με την Μπιεννάλε Γραφικών 
Τεχνών της Λουμπλιάνα και το ∆ιε-
θνές Κέντρο Γραφικών Τεχνών της 
Λουμπλιάνα παρουσιάζουν την έκ-
θεση Contemporary Equals Fresh 
– Contemporary Slovene Graphic 
Arts σε επιμέλεια της διευθύ-
ντριας της συλλογής της Μπιεν-
νάλε Breda Skrjanec. Η Σλοβενία   
διαθέτει αξιοσημείωτη παράδο-
ση στην παραγωγή και προώθηση 
της χαρακτικής τέχνης. Η κομβι-
κή στιγμή της παράδοσης αυτής, 
οφείλεται στο ότι η Ακαδημία Κα-
λών Τεχνών της Λιουμπλιάνα ήταν 
από τις πρώτες στην Ευρώπη που 
εισήγαγε τη δυνατότητα σπου-
δών χαρακτικής μετά τον ∆εύτερο 
Παγκόσμιο Πόλεμο. Πρωτεργά-
της της παράδοσης αυτής είναι η 
Μπιεννάλε Γραφικών Τεχνών της 
Λιουμπλιάνα, η οποία έλαβε χώ-
ρα για τριακοστή τέταρτη συνεχή 
χρονιά τον χρόνο που μας πέρασε. 
Η έκθεση συνδυάζει τις σύγχρο-
νες σλοβενικές γραφικές τέχνες. 
Με τον τρόπο της επιβεβαιώνει 
ότι η ενασχόληση με την παρα-
δοσιακή χαρακτική δεν αποκλείει 
τους πειραματισμούς και τον συν-
δυασμό τους με νέες τεχνικές και 
τεχνολογίες σε συνομιλία με τις 
σύγχρονες εικαστικές τέχνες. Δη-

μοτικό Μουσείο χαρακτικής Xαμπή 

Λευκωσία, Αμμοχώστου 55-59, 

Λευκωσία. Διάρκεια έκθεσης έως 5 

Αυγούστου.

ΣΙΝΕΜΑ

Κινηματογραφική Λέσχη Λάρνακας
Συνεχίζονται οι προβολές που διοργανώνει κάθε Τετάρτη 
η Κινηματογραφική Λέσχη Λάρνακας στο Μουσείο Πιερίδη. 
Επόμενη προβολή, την Τετάρτη 5 Ιουλίου με βραβευμένες 
κυπριακές ταινίες μικρού μήκους «∆άφνη» της Τώνιας Μι-

σιαλή, «Rêve» της Νικόλα Κάσι-
νου, και «Exploitation» του Θωμά 
Τσιφτελή, «Sunday» του Ντίνου 
Γρηγορίου. Έναρξη προβολής ώρα 
8:30 μ.μ. Μουσείο Πιερίδη, Ζήνω-
νος Κιτιέως 4, Λάρνακα. Είσοδος 

Ελεύθερη. Την Τετάρτη 8 Ιουλίου θα προβληθεί η ταινία 
«Smuggling Hendrix», του Μάριου Πιπερίδη. Πρόκειται για 
τη βραβευμένη κυπριακή ταινία που ανατρέπει με χιούμορ 
βαθιά ριζωμένες προκαταλήψεις, στην πλατεία του χωριού 
Τρούλλοι. Πληροφορίες 99434793. Είσοδος Ελεύθερη.

ΕΙΚΑΣΤΙΚΑ

Έκθεση του Κωνσταντίνου Σπυρόπουλου στην Γκαλερί Γκλόρια
Το Πανεπιστήμιο Λευκωσίας 
και η Γκαλερί Γκλόρια συνδιορ-
γανώνουν έκθεση του Έλληνα 
ζωγράφου Κωνσταντίνου Σπυ-
ρόπουλου. Ο εικαστικός αναφέ-
ρει τα ακόλουθα για την έκθεσή 
του: «Ο χώρος επεκτεινόμενος 
είναι κενός, γιατί η άλλη υπό-
στασή του, ο χρόνος, νοείται 
ως η ακαθόριστη κίνηση της 
ύπαρξης και των γεγονότων στο 
παρελθόν, το παρόν και το μέλ-
λον, θεωρούμενος ως σύνολο. 
Γενικά ο χρόνος χαρακτηρίζεται 
ως η ακριβής μέτρηση μιας δι-

αδικασίας από το παρελθόν στο 
μέλλον. Η τέχνη είναι ο συνε-
κτικός κρίκος παρελθόντος και 
μέλλοντος και οι καλλιτέχνες 
αποτελούν τα υποκείμενα κά-
θε κοινωνίας που αφουγκράζε-
ται τις υποβόσκουσες ανησυχί-
ες της και τις οπτικοποιούν, τις 
κάνουν ορατές στον πραγματικό 
κόσμο». Η έκθεση θα παραμεί-
νει ανοικτή μέχρι τις 15 Ιουλίου. 
Γκαλερί Γκλόρια, Ζήνωνος Σώ-
ζου 3, Λευκωσία. Πληροφορίες 

www.gloriagallery.com, τηλέ-

φωνο 22762605.

Το σύνθημα «Γυναίκα,
Ζωή, Ελευθερία» δεν υπάρχει 
πουθενά στην παράσταση.
Κι όμως, είναι παντού.

Συνολικά 7,3 εκατ. τηλεθεατές παρακολούθησαν στο BBC τη συναυλία του Ελτον Τζον στο 
φεστιβάλ Γκλάστονμπερι.
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ΗΤΑΝΕ ΜΙΑ ΦΟΡΑ...

ΞΑΡΧΑΚΟΣ 
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ΠΟΛΙΤΙΣΤΙΚΗ ΣΚΗΝΗ
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ΩΡΑ ΕΝΑΡΞΗΣ: 21:00
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ΣΥΜΜΕΤΕΧΟΥΝ:

Χρήστος Θηβαίος
Μίλτος Πασχαλίδης
Ηρώ Σαΐα Μέρος των εσόδων θα δοθεί στους Συνδέσμους

Νεφροπαθών και Μεταμοσχευμένων ασθενών

DEPUTY MINISTRY
OF CULTURE

 
 

,

21:00 23.07
2 0 2 3Μέρος των εσόδων

θα δοθεί στο ΚΕΝΘΕΑ
για τον αγώνα για την
πρόληψη και
θεραπεία των
εξαρτωμένων
ατόμων

Πολιτιστικό

Του ΔΗΜΗΤΡΗ ΚΑΡΑΪΣΚΟΥ

Λος Αντζελες, 18 Αυγούστου του 
1957. Στα ιστορικά στούντιο ηχο-
γραφήσεων της Capitol Records 
στο Χόλιγουντ, συμβαίνει μια συ-
νάντηση γιγάντων. Μια ορχήστρα 
που αποτελείται από 31 μουσικούς 
και διευθύνεται από τον Ράσελ 
Γκαρσία, ετοιμάζεται να συνοδεύ-
σει τις ερμηνείες των Λούις Αρ-
μστρονγκ και Ελα Φιτζέραλντ. Πα-
ραγωγός είναι ο ιμπρεσάριος της 
τζαζ Νόρμαν Γκραντζ, δημιουργός 
της δισκογραφικής Verve. 

Οταν τα 18 έγχορδα της ορχή-
στρας ξεκινούν συγχρονισμένα, 
είναι λες και ζωντανεύει το πνεύ-
μα του Τζορτζ Γκέρσουιν, συνθέ-
τη της μουσικής που ακούγεται. 
Μπορεί να έχει φύγει 20 χρόνια 
πριν, πολύ νέος, μόνο 39 ετών, αλ-
λά, από τις πρώτες κιόλας βελού-
δινες νότες που υφαίνουν με τα 
δοξάρια τους τα βιολιά, οι βιόλες 
και τα βιολοντσέλα, είναι λες και 
το πνεύμα του έχει ζωντανέψει και 
παρακολουθεί την ηχογράφηση.

Οταν μπαίνει ο «Σάτσμο»
∆εν έχει περάσει καν μισό λε-

πτό από την εκκίνηση του κομ-
ματιού, όταν ηχεί συγκλονιστικά 
η χαρακτηριστική τρομπέτα του 
«Σάτσμο». Η πεντακάθαρη, στε-
ντόρεια χροιά της μοιάζει να πα-
ράγεται από έναν ουράνιο σαλπι-
γκτή. Η μελωδία είναι γνώριμη. Τα 
μινόρε και η πεντατονική της κλί-
μακα δεν αφήνουν περιθώρια για 
παρεξηγήσεις: αυτό το τραγούδι 

μπορεί να μιλάει για το καλοκαί-
ρι, αλλά η ιστορία που έχει να πει 
είναι λυπημένη. Πρόκειται, φυσι-
κά, για το «Summertime».

Οταν έρχεται η στιγμή της 
μεγάλης ντίβας να τραγουδή-
σει, μεταφερόμαστε στο παρα-
θαλάσσιο Τσάρλεστον της Νότιας 
Καρολίνας, στην ακτή του Ατλα-
ντικού, εκεί όπου από το τέλος 
του 18ου έως τις αρχές του 19ου 
αιώνα έφτασαν περίπου 400.000 
άνθρωποι από τη ∆υτική Αφρι-
κή, δεμένοι στα αμπάρια πλοίων 
σαν άψυχα εμπορεύματα για να 
πουληθούν ως σκλάβοι. Οι στίχοι 
του τραγουδιού δεν είναι τίποτε 
άλλο παρά ένα μελαγχολικό να-
νούρισμα, τα λόγια μιας μαύρης 
γυναίκας –μιας σκλάβας–, η οποία 
κρατάει στην αγκαλιά της ένα λευ-
κό κοριτσάκι και το καθησυχάζει 
πως όλα θα πάνε καλά επειδή «ο 

πατέρας της είναι πλούσιος και η 
μητέρα της είναι όμορφη».

∆εν ήταν, όμως, προορισμένο 
να ονομαστεί «τραγούδι» αυτό το 
νανούρισμα. Ο δημιουργός του, 
Τζορτζ Γκέρσουιν (ένας από τους 
μεγαλύτερους συνθέτες της χρυ-
σής εποχής των θεατρικών μιούζι-
καλ και του κλασικού ανθολογίου 
του «αμερικανικού τραγουδιού»), 
ήθελε να το ονομάσει «άρια» και 
να το εντάξει σε μια «αμερικανική 
φολκλορική όπερα», όπως την είχε 

χαρακτηρίσει, που βάσισε πάνω 
σε ένα μυθιστόρημα του 1925, το 
«Πόργκι» του συγγραφέα DuBose 
Heyward. Μαζί του, μάλιστα, τα-
ξίδεψε στο Τσάρλεστον και έζησε 
εκεί για κάποιο καιρό, κάνοντας 
έρευνα πάνω στις τοπικές αφροα-
μερικανικές κοινότητες, τη μουσι-
κή και την κουλτούρα τους.

Κάποτε στο Μπρόντγουεϊ
Τα εγκαίνια της παράστασης 

έγιναν στο Μπρόντγουεϊ το 1935 

με ένα αποκλειστικό αφροαμερι-
κανικό καστ (το μεγαλύτερο που 
είχε εμφανιστεί ποτέ σε θεατρι-
κή σκηνή της χώρας έως τότε), 
με πρωταγωνιστές τη σοπράνο 
Αν Μπράουν και τον βαρύτονο 
Τοντ Ντάνκαν, ο οποίος ερμή-
νευσε, έκτοτε, τον ίδιο ρόλο πά-
νω από 1.800 φορές. Το «Πόργκι 
και Μπες» του Τζορτζ Γκέρσουιν 
ήταν ένα υβριδικό καλλιτεχνικό 
προϊόν, ένα μείγμα αμερικανικής 
τζαζ, αφροαμερικανικών μπλουζ 

και spitituals, και ευρωπαϊκού με-
λοδράματος. Οντας γραμμένο από 
έναν λευκό Εβραίο της Νέας Υόρ-
κης που θέλησε να μιλήσει για τον 
αμερικανικό Νότο την εποχή της 
σκλαβιάς, δέχτηκε κριτική από 
την αφροαμερικανική κοινότητα. 
Κάποιοι είπαν πως παρουσίαζε τη 
μαύρη κοινότητα σε μορφή καρι-
κατούρας, γεμάτη στερεότυπα, 
ενώ ένα κριτικός είχε γράψει χα-
ρακτηριστικά πως επρόκειτο για 
«στρεβλό φολκλόρ και ψευτοόπε-

ρα». Ομως, τα τραγούδια (ή, ίσως 
πρέπει να πούμε οι άριες της πα-
ράστασης, αν και όπως είχε γράψει 
σχετικά ο Αμερικανός στιχουργός 
και λιμπρετίστας Αλαν Τζέι Λέρ-
νερ, «δεν είμαστε χώρα της άριας, 
αλλά του τραγουδιού») έγραψαν 
τη δική τους ιστορία. Μελωδίες 
όπως το «Ain’t Necessarily So» ή 
το «Ι Loves you Porgy» μπήκαν 
για τα καλά στο τζαζ ανθολόγιο, 
και όμως, είναι το «Summertime» 
που επέζησε –και διασκευάστηκε– 
περισσότερο. Εκείνη η συγκλονι-
στική ερμηνεία του 1957 από τον 
Σάτσμο και την Ελα ήταν κιόλας 
αυτή που εκτόξευσε το τραγού-
δι στα ύψη, κάνοντάς το παγκο-
σμίως, και για πάντοτε, αθάνατο.

33.345 ηχογραφήσεις
Από την πρώτη του ηχογράφη-

ση το 1935, σε ερμηνεία της σο-
πράνο Αμπι Μίτσελ, έως σήμερα, 
λένε πως έχουν γίνει 33.345 ηχο-
γραφήσεις του «Summertime», 
ενώ είναι το πιο διασκευασμέ-
νο τραγούδι στον κόσμο μετά το 
«Yesterday» των Μπιτλς. Αξίζει 
να αναφέρουμε την πολύ διάση-
μη εκτέλεση της Μπίλι Χόλιντεϊ, 
που του δίνει μια γεύση από Νέα 
Ορλεάνη, την εξίσου διάσημη ερ-
μηνεία της Μαχάλια Τζάκσον, που 
κάνει ένα μέντλεϊ με το «I Feel 
Like a Motherless Child», και φυ-
σικά την πολύ γνωστή εκτέλεση 
της Τζάνις Τζόπλιν. Στον χώρο 
της σύγχρονης τζαζ, το τραγού-
δι είχε την τύχη να λάβει εμβλη-
ματική ερμηνεία από τον Μάιλς 
Ντέιβις και την ορχήστρα του Τζιλ 
Εβανς, ενώ παραμένει αξέχαστη 
η ερμηνεία του από μια δική μας 
θεά του τραγουδιού, τη Φλέρυ 
Νταντωνάκη.

«Καλοκαίρι... και η ζωή είναι εύκολη...»
Πώς γράφτηκε το θρυλικό «Summertime», το τραγούδι με τις περισσότερες διασκευές, μετά το «Yesterday» των Μπιτλς

Ο Τζορτζ Γκέρσουιν 
ήθελε να το ονομάσει 
«άρια» και να το εντάξει 
σε μια «αμερικανική 
φολκλορική όπερα».

Αμερικανικό γραμματόσημο με θέμα το «Πόργκι και Μπες» του Τζορτζ Γκέρσουιν, που έκανε πρεμιέ-
ρα στο Μπρόντγουεϊ το 1935. Μελωδίες της παράστασης, όπως το «Ain’t Necessarily So» ή το «Ι Loves you 
Porgy», μπήκαν για τα καλά στο τζαζ ανθολόγιο, όμως είναι το «Summertime» που έλαμψε περισσότερο.

Η ΙΣΤΟΡΙΑ 
ΕΝΟΣ ΤΡΑΓΟΥΔΙΟΥ



Θ Ε Α Τ Ρ Ο

Κυριακή 2 Ιουλίου 20234 ●  Η  Κ ΑΘ Η Μ Ε Ρ Ι Ν Η

Συνέντευξη στον

ΑΠΟΣΤΟΛΟ ΚΟΥΡΟΥΠΑΚΗ

Συνάντησα τη Στέλα Φυρογένη και 
τον Θανάση Γεωργίου μία εβδο-
μάδα πριν από την πρεμιέρα της 
«Αντιγόνης» του Σοφοκλή, σε 
σκηνοθεσία Κώστα Σιλβέστρου, 
με τη Χριστίνα Παπαδοπούλου 
στον ομώνυμο ρόλο. Η παράστα-
ση ανεβαίνει στο πλαίσιο του Φε-
στιβάλ Αρχαίου Ελληνικού ∆ρά-
ματος. Το φεστιβάλ σηκώνει την 
αυλαία του με την παράσταση 
του σοφόκλειου δράματος και 
ζήτησα από τους δύο ηθοποιούς 
να μιλήσουμε γι’ αυτή την τρα-
γωδία, η οποία, όπως εξ αρχής 
συμφωνούμε και οι τρεις, είναι 
ίσως η μοναδική που είναι τόσο 
καλά περασμένη στο συλλογικό 
ασυνείδητο... κυρίως λόγω του ότι 
διδάσκεται στη μέση εκπαίδευ-
ση, αλλά και της φράσης «Τάφε 
μου, κρεβάτι νυφικό, σπίτι μου 
στη βαθιά τη γη κι αιώνιο κελί 
μου», από το τέταρτο επεισόδιο 
της δεύτερης σκηνής, που πολ-
λοί άκουσαν να απαγγέλλεται τη-
λεοπτικά...

Ξεκινάμε τη συζήτησή μας με 
εμένα να τοποθετούμαι… Στην 
«Αντιγόνη» γίνεται πολύς λόγος 
για τους νόμους του κράτους και 
τους άγραφους νόμους των θε-
ών, αλλά και με την ηθική των 
πραγμάτων... και η Στέλα Φυρο-
γένη παίρνει τη σκυτάλη, λέγο-
ντας: «Ασχολούμαστε πάρα πο-
λύ με αυτές τις έννοιες, βλέπαμε 
συνέχεια δύο αντίθετα πράγμα-
τα και τι αντιπαλεύεται μεταξύ 
τους, έχουμε έναν άνδρα σε με-
γάλη ηλικία στην απόλυτη θέση 
εξουσίας και ένα κορίτσι, μιας 
συγκεκριμένης καταγωγής, που 
έχει μία φυσική θέση υποταγής 
σε ό,τι υπάρχει απέναντί της...», 
με τον Θανάση Γεωργίου να συ-
μπληρώνει: «και λόγω φύλου και 
λόγω ηλικίας... και από εκεί πέ-
ρα ξεκινάνε τα δίπολα και πάνε 
πολύ πιο βαθιά» συνεχίζοντας: 
«Ο Κρέοντας είναι από τα βασι-
κά δίπολα της “Αντιγόνης” που 
είναι η σκέψη, η πίστη, το νομι-
κό δίκαιο... κόντρα ακριβώς στην 
κοσμοθεωρία που πρεσβεύει η 
Αντιγόνη, η οποία έχει μία τε-
λείως διαφορετική θεώρηση του 
κόσμου από τον Κρέοντα. Μία 
κοσμοθεωρία που συμπεριλαμ-
βάνει και τους νεκρούς, κάτι που 
εκείνος δεν μπορεί να το κατανο-
ήσει καθόλου, δεν είναι κάτι που 
υπάρχει στο σύμπαν του. ∆εν θε-
ωρεί ακριβώς ότι η Αντιγόνη εί-
ναι μια απλή επαναστάτρια και 
ότι διακυβεύεται η εξουσία ή οι 
νόμοι μιας χώρας από τη θέση 
της Αντιγόνης, είναι η ίδια του 
η ύπαρξη που ακυρώνεται, μέσα 
από ένα κορίτσι, όπως είπε και η 
Στέλλα, μια γυναίκα που τον φέρ-
νει αντιμέτωπο με μια θεώρηση 
του κόσμου τελείως διαφορετική 
από αυτήν που στηρίζει ολόκλη-
ρη την ύπαρξή του, και αυτό σι-
γά-σιγά τον διαλύει...

Ο Κρέοντας δεν θεωρεί απλώς 
ότι η Αντιγόνη έχει άδικο, αλλά 
ότι είναι τρελή, δεν μπορεί να την 
καταλάβει, όταν του λέει “ποιος 
ξέρει, αν αυτά που πρεσβεύεις 
έχουν σημασία στον κάτω κό-
σμο...”». Η Στέλα σημειώνει σε 
αυτό το σημείο: «Ο Κρέοντας δεν 
κατανοεί πώς είναι δυνατόν να 
τοποθετεί τη ζωή της στον κάτω 
κόσμο και να έχει τόση σημασία 
αυτό το πράγμα και ότι ο μόνος 
δρόμος που της ανοίγεται είναι 
αυτός προς τον θάνατο... Η Αντι-
γόνη κάνει μια απίστευτη υπέρ-
βαση, όπως και εκείνος υπερβαί-
νει τα όρια».

Αμέσως ρωτώ τη Στέλα αυτή 
τη θεώρηση του Κρέοντα πώς την 
προσλαμβάνει ο χορός, οι γέρο-
ντες της πόλης, η Στέλα Φυρογέ-
νη είναι η κορυφαία του χορού, 
μαζί με τους ∆ημήτρη Σπύρου και 
Βασίλη Βασιλείου. Η Στέλα μού 
λέει: «Οι γέροντες του χορού είναι 
μία ακόμη έκφραση της εξουσίας, 
είναι κομμάτι της, είναι υποταγ-
μένοι στον έναν βασικό ηγέτη. 
Κατά κύριο λόγο σιγοντάρουν 
τον Κρέοντα, ταυτόχρονα και για 

μένα η εξήγηση είναι πως παρό-
τι πρόκειται για άντρες μεγάλης 
ηλικίας, έχουν πίσω τους εμπειρία 
και γνώση, αλλά και τις σταθερές 
αντιλήψεις, πατάνε στην παρά-
δοση και σε εκείνο το κομμάτι 
από το οποίο προέρχεται και η 
ίδια η Αντιγόνη. Βλέπουμε, όμως, 
και έναν χορό που μεταμορφώ-
νεται, υπάρχει η τρυφερότητα, 
υπάρχουν οι απόλυτες θέσεις, 
υπάρχει η αμφιταλάντευση... ο 
χορός, οι γέροντες δηλαδή δεν 
παίρνουν ποτέ μια θέση που θα 
οδηγήσει σε δράση. Σιγοντάρουν 
τον Κρέοντα, συνομιλούν και με 
την Αντιγόνη όμως, και απλώς 
στο τέλος συμβάλλει στο αναπό-
φευκτο, αφού έχει γίνει η προφη-
τεία από τον μάντη Τειρεσία (Χά-
ρης Αττώνης)». Ο Θανάσης λέει, 
παίρνοντας τον λόγο: «Στην απο-
λυτότητα και στο ακραίο που φέ-
ρουν ο Κρέοντας και η Αντιγόνη 
ο χορός από ένα σημείο και μετά 
ακούει και αισθάνεται τη θέση 
του καθενός. Σε κάθε σκηνή εμ-
φανίζεται να μπορεί να αντιλη-
φθεί ότι ο καθένας έχει το δίκιο 
του» και η Στέλα: «Ο χορός δεν 
παίρνει θέση, σχολιάζει. Ο χορός 
αυτός δεν είναι ακτιβιστής…», 
με τον Θανάση να λέει πως στη 
συνάντηση με τον Αίμωνα ο χο-
ρός μπορεί να αντιληφθεί πολύ 
καλά και τις δύο πλευρές, καθώς 
και τη φόρα που έχει η νιότη… 
και η Στέλα να συμπληρώνει… 
«είναι φοβερό να έχει τον γέρο-
ντα που θυμάται…». Αναρωτιέ-
μαι και τους ρωτώ αν ο χορός εί-
ναι η κοινωνία του σήμερα και η 
Στέλα απαντά αμέσως: «Μιλάμε 
για την κοινωνία του οποτεδήπο-
τε, γιατί πάντα στα ίδια χάλια εί-
μαστε, απλώς νομίζω ότι γίνεται 
μια υπέρβαση και σε αυτό. Εγώ 
αντιλαμβάνομαι τη ζωή σαν κάτι 
που κάνει μεγάλους κύκλους, και 
αυτοί οι κύκλοι σού επιτρέπουν 

κάθε φορά να μαθαίνεις. Κλείνει 
ένας κύκλος και πας παρακάτω, 
έχοντας πάρει ένα μάθημα. Σήμε-
ρα όλα πηγαίνουν σαν τρυπάνι, 
δεν προλαβαίνεις να χωνέψεις τί-
ποτε, είναι όλα σε μία ασταμάτη-
τη πορεία, που αφήνει την καλή 
έννοια του ανθρώπινου στοιχεί-
ου έξω». Ο Θανάσης σημειώνει 
για τον χορό: «Βρίσκω εξαιρετικά 
ενδιαφέρον ότι όλο αυτό το συλ-
λογικό που φέρει ο χορός έχει πε-

ριοριστεί σε έναν άνθρωπο που 
έχει πολλές φωνές. Ο χορός βρί-
σκεται ανάμεσα στις δύο ιστορί-
ες» και ρωτά τη Στέλα, έχοντας 
πια η κουβέντα ζεσταθεί, «δεν 
αισθάνεσαι ότι σε χτυπάνε και οι 
δύο κάποια στιγμή, ότι βρίσκεσαι 
ανάμεσα σε δύο πέτρες;»... «Βε-
βαίως, όπως ο κοινός άνθρωπος 
με καθαρό μυαλό θα μπορούσε 
να βρεθεί όντως σε ένα τέτοιο 

δίλημμα... ηθικό, υπαρξιακό, του 
δικαίου» τού απαντάει η Στέλα...

Αμετακίνητοι κι οι δύο
Θα μπορούσαμε να εξάγουμε 

κάποιο μείζον μήνυμα από την 
«Αντιγόνη», τους ρωτώ... είναι η 
πάλη μεταξύ δίκαιου και άδικου, η 
επιμονή στο σωστό και το ηθικό, 
στο δικαίωμα...; Ο Θανάσης προ-
τιμάει να βγάλουμε το ηθικό από 
τη μέση, γιατί όπως έλεγε και ο 
Βολανάκης η τραγωδία είναι κάτι 
βαθιά ανήθικο... «∆εν ξέρω αν έχει 
να κάνει με δίδαγμα. Έχω και φο-
βερό πρόβλημα με τα διδάγματα 
και τους ορισμούς», με τη Στέλα να 
συμφωνεί αμέσως... «Γιατί αμέσως 
τα πράγματα αρχίζουν και μου μι-
κραίνουν. Παρόλα αυτά, μιας και 
ανέφερες και τη λέξη δικαίωμα, 
είναι κάτι που με βασανίζει εδώ 
και μέρες, και δεν έχω δει πουθενά 
τη λέξη δικαίωμα στο κείμενο, δεν 
είναι το δικαίωμα της Αντιγόνης 
να επαναστατήσει απέναντι σε 
μια εξουσία, γιατί αυτό είναι κά-
τι πολύ μικρό, είναι μια σημερινή 
ανάγνωση. Τότε μιλούσαν για δί-
καιο, μία έννοια που εμπερικλείει 
την αγάπη, δεν μπορείς να είσαι 
φανατικός υποστηρικτής της δι-
καιοσύνης και να μην αγαπάς, γι’ 
αυτό είναι τεράστια τα πρόσωπα 
εκείνα. Μάλιστα, πριν συναντη-
θούμε για τη συνέντευξη λέγαμε 
με τη Στέλλα τι αντίκτυπο έχουν 
σήμερα δύο τέτοια τεράστια πρό-
σωπα που μάχονται για το δίκιο 
τους, τόσο απόλυτα και με τόσο 
πάθος»... 

...και ο Θανάσης συνεχίζει: «Ο 
Κρέοντας πέφτει στον τύραννο, η 
εκκίνησή του όμως είναι τελείως 
διαφορετική, για την Αντιγόνη 
είναι αδιανόητο να μην μπορεί 
να κατανοήσει ο Κρέοντας την 
αίσθηση του δικαίου απέναντι 
στον νεκρό...» και η Στέλα με τη 
σειρά της λέει…: «όσο αδιανόητο 

είναι και για τον Κρέοντα η θέση 
της Αντιγόνης...» με τον Θανάση 
να προσθέτει: «Το άδικο, αν μπο-
ρούμε να πούμε, που έχουν και 
οι δύο είναι ότι παραμένουν τόσο 
μονομερείς στη δική τους αντί-
ληψη για τον κόσμο – εκεί είναι 
–αν θέλεις– και η τραγικότητα 
της “Αντιγόνης”, γιατί είναι μία 
πολύπλοκα απλή τραγωδία, είναι 
αναπόφευκτη η σύγκρουση, κα-
νένα από τα δύο τραγικά πρόσω-
πα δεν αφήνει κάποιο παράθυρο 
ανοικτό, ώστε να εισχωρήσει η 
άποψη και το δίκαιο του άλλου...», 
παρόλο που εκατέρωθεν παρα-
τίθενται επιχειρήματα λέω εγώ 
«μόνο επιχειρήματα», μου λένε 
και οι δύο, «τα οποία αντικειμε-
νικά ευσταθούν όλα...». Η Στέλα 
προσθέτει: «Ζούμε σε μια εποχή 
που οι άνθρωποι δεν σκεφτόμα-
στε με τον ίδιο τρόπο, και πρέπει 
να το χωνέψω και η ίδια. Για τον 
καθένα μας το δίκαιο μπορεί να 
είναι κάτι τελείως προσωπικό. 
Στην προσωπική στιγμή του κα-
θένα τίθεται το δίλημμα και όλο 
αυτό το μεγάλο κομμάτι έρχεται 
και γίνεται μικρό» και ο Θανάσης 
συμπληρώνει: «Το έργο μιλάει για 
μεγάλα πράγματα και αναρωτιέ-
μαι, αν έπρεπε να υπάρχει ένα συ-
μπέρασμα, ποιο είναι αυτό; Ότι η 
σύγκρουση είναι αναπόφευκτη; 
Και το κλείσιμο του έργου είναι 
πολύ περίεργο, και τα δύο πρόσω-
πα καταστρέφονται, κανένας τε-
λικά δεν συναντιέται με το δίκιο 
του… ταυτόχρονα όμως υπάρχει 
μία λύση για το κάθε πρόσωπο. 
Η Αντιγόνη πάει στην επιθυμία 
της και ο Κρέοντας καταλαβαίνει 
πως ό,τι πρέσβευε διαλύθηκε…»

… Κανείς δεν ακούει κανένα, 
λοιπόν, όπως και σήμερα; Τους 
ρωτώ και η Στέλα απαντά: «Μπο-
ρείς να πεις ότι δεν ακούει ο ένας 
τον άλλο, γιατί δεν υπάρχει περί-
πτωση να παρεκκλίνουν. Για την 

Αντιγόνη έχω καταλήξει ότι δεν 
θα μπορούσε να ακούσει κάτι που 
θα την κινήσει σε κάποια άλλη 
κατεύθυνση, ενώ ο Κρέοντας έχει 
ανοικτούς λογαριασμούς, έχει 
πράγματα που θα του λείψουν, 
τον γιο του και τη γυναίκα του, 
αλλά πάλι είναι αμετακίνητος». 
Ο Θανάσης λέει: «Όσο διαβάζω 
το έργο και όσο προχωράμε στις 
πρόβες βλέπω ότι σήμερα μού 
λείπει να δω τόσο μεγάλες συ-
γκρούσεις για τόσο μεγάλα θέ-
ματα. Πλέον οι συγκρούσεις πε-
ριορίζονται στα μέσα κοινωνικής 
δικτύωσης, όπου βλέπουμε μία 
πολύ μεγάλη κινητικότητα, βί-
αιη, που όμως δεν υπάρχει στην 
πραγματικότητα. Λείπει από την 
άλλη και μία στιβαρή ηγετική πα-
ρουσία με την οποία μπορεί να 
διαφωνείς αλλά που αισθάνεσαι 
ότι έχει ένα ολοκληρωμένο σύ-
στημα, μια άποψη, και που δεν 
άγεται και φέρεται αναλόγως των 
συμφερόντων, βλέπω και έναν 
λαό που είναι πολύ συγκρατημέ-
νος, με μηδενικές ενστάσεις…» 
και η Στέλα: «Νομίζω ότι ο καθέ-
νας προσπαθεί να ισορροπήσει 
τη δική του βάρκα και για τις άλ-
λες βάρκες υπάρχει μόνο το push 
back. Εμένα αυτό με απασχολεί, 
η “Αντιγόνη” είναι κάτι πολύ ση-
μαντικό και αυτά που σήμερα με 
απασχολούν μπορώ να τα βρω 
εκεί. ∆υστυχώς, όμως, έχουμε αυ-
τή την πραγματικότητα που μας 
χτυπάει… όπως οι 600 ψυχές…».

Πληροφορίες: ∆ιεθνές Φε-
στιβάλ Αρχαίου Ελληνικού 

∆ράματος, «Αντιγόνη» του Σοφοκλή, 
σε σκηνοθεσία Κώστα Σιλβέστρου. 
∆ευτέρα, 10 Ιουλίου,  Αμφιθέατρο 
Μακαρίου Γ΄ (Σχολή Τυφλών), Τρίτη, 
18 Ιουλίου, Αρχαίο Ωδείο Πάφου και 
Παρασκευή, 21 Ιουλίου, Αρχαίο Θέα-
τρο Κουρίου. Ώρα έναρξης παραστά-
σεων 9:00 μ.μ.

Το δίκαιο εμπερικλείει την αγάπη
Οι ηθοποιοί Στέλα Φυρογένη και Θανάσης Γεωργίου μιλάνε στην «Κ» για την «Αντιγόνη», σε σκηνοθεσία Κώστα Σιλβέστρου

Ένας δυνατός
θίασος
Σχετικά με τα πιο πρακτικά η 
Στέλα Φυρογένη και ο Θανά-
σης Γεωργίου μού λένε για τη 
συνεργασία τους πώς έχουν την 
ευκαιρία να δουλέψουν με έναν 
πολύ δυνατό θίασο, έναν ανθρώ-
πινο θίασο. Συμφωνούν ο Θανά-
σης με τη Στέλα, όταν μου λέει: 
«Βλέπω ανθρώπους με γνώσεις, 
δεξιότητες, καλλιέργεια και αγα-
πάνε, αν θέλουμε να καταλήξου-
με στην Αντιγόνη και αυτό είναι 
πολύ ανακουφιστικό». Το ότι 
κορυφαία του χορού είναι μια 
γυναίκα, για τη Στέλα Φυρογέ-
νη δεν έχει κάποια επιπρόσθετη 
δυσκολία, «έχω μια καλή ισορ-
ροπία μέσα μου του αρσενικού 
και του θηλυκού στοιχείο... η 
θηλυκότητα απλώς χρησιμοποι-
είται για να φωτιστούν κάποια 
πράγματα. Π.χ. όταν φέρνω το 
χορικό του έρωτα επενδύω στη 
δική μου υπόσταση που είναι 
θηλυκή, δεν πάω να παραστή-
σω κάτι άλλο» και μου εξηγεί 
πως αυτό είναι το ενδιαφέρον 
και η πρόκληση: «Να μπορείς 
να το κάνεις και να είσαι εντός 
κάθε φορά και να έχει ουσία αυ-
τό που λες». Για τον ρόλο του 
ο Θανάσης Γεωργίου μού λέει: 
«Θα ήθελα να εμφυσήσω με ό,τι 
υλικό έχω σε αυτόν τον ρόλο 
κάτι που να μην περιορίζεται 
μόνο σε έναν άνθρωπο, σκέτα 
απόλυτα δοσμένο στην εξου-
σία, αλλά έναν άνθρωπο που 
στην πορεία του έργου μπορού-
με να δούμε τις ραγισματιές και 
τα τσακίσματα, που άλλοτε με 
έντεχνο τρόπο και άλλο άτεχνα 
προσπαθεί να τα καλύψει, για-
τί ό,τι και αν κάνεις, πίσω από 
αυτό κρύβεται ένας άνθρωπος 
και δεν θα ήθελα αυτό να φα-
νεί μόνο στον θρήνο, θα ήθελα 
να υπάρξει αυτή η εσωτερική 
πάλη ή τα ψήγματά της τουλά-
χιστον να φαίνονται μέσα από 
την πορεία του έργου όλο και 
πιο έντονα μέχρι να φύγει όλο 
αυτό το τσόφλι από πάνω του».  

Ο Κρέοντας δεν θεωρεί ακριβώς ότι η Αντιγόνη είναι μια απλή επαναστάτρια και ότι διακυβεύεται η εξουσία ή οι νόμοι μιας χώρας από τη θέση της Αντιγό-
νης, είναι η ίδια του η ύπαρξη που ακυρώνεται, μέσα από ένα κορίτσι... λέει ο Θανάσης Γεωργίου. 

«Ο χορός δεν παίρνει 
θέση, σχολιάζει. Ο 
χορός αυτός δεν είναι 
ακτιβιστής» αναφέρει 
η κορυφαία του χορού 
Στέλα Φυρογένη.

Για τον καθένα μας το 
δίκαιο μπορεί να είναι 
κάτι τελείως προσωπικό. 
Στην προσωπική στιγ-
μή του καθένα τίθεται το 
δίλημμα και όλο αυτό το 
μεγάλο κομμάτι έρχεται 
και γίνεται μικρό.
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Συνέντευξη στον

ΑΠΟΣΤΟΛΟ ΚΟΥΡΟΥΠΑΚΗ

Τρεις σημαντικοί άνθρωποι της 
μουσικής, η Ηρώ Σαΐα, ο Χρή-
στος Θηβαίος και ο Μίλτος Πα-
σχαλίδης, μιλάνε στην «Κ» για 
τη συμμετοχή τους στη συναυ-
λία «Ήτανε μια φορά» που είναι 
αφιερωμένη στον Νίκο Ξυλούρη, 
για την παραδοσιακή μουσική 
και αν αυτή μπορεί να ξεθωριά-
σει, αλλά και για τη συνεργασία 
τους με τον Σταύρο Ξαρχάκο, 
ο οποίος έχει τη διεύθυνση και 
την επιμέλεια της συναυλίας. Θα 
ακουστούν αγαπημένα και δια-
χρονικά τραγούδια από διάφορες 
φάσεις της πορείας αυτού του Νί-
κου Ξυλούρη και  σπουδαία τρα-
γούδια που έγραψαν για τη φωνή 
του οι Χρήστος Λεοντής, Ηλίας 
Ανδριόπουλος, Λουκάς Θάνος 
και φυσικά ο Σταύρος Ξαρχάκος.

–Πώς αισθάνεστε που καλεί-
στε να τραγουδήσετε Ξυλού-
ρη, σχεδόν μετωνυμικό της 
Κρήτης και της μουσικής της;

–ΜΙΛΤΟΣ ΠΑΣΧΑΛΙ∆ΗΣ: Το 
συγκλονιστικό εδώ δεν είναι 
μόνο ότι τραγουδάω Ξυλούρη, 
γιατί Ξυλούρη τραγουδάω 30 
χρόνια που είμαι στο τραγούδι. 
Το συγκλονιστικό σε αυτές τις 
συναυλίες είναι ότι τραγουδά-
με Ξυλούρη και μας διευθύνει 
ο Σταύρος Ξαρχάκος, ο οποίος 
ήταν φίλος και συνεργάτης του 
και είναι σχεδόν μεταφυσική 
εμπειρία αυτή.

–ΧΡΗΣΤΟΣ ΘΗΒΑΙΟΣ: Βαθιά 
εκτίμηση, βαθιά συγκίνηση και 
προπάντων μελέτη για να στα-
θώ στο ύψος των απαιτήσεων 
του συνθέτη και του ερμηνευτή. 

–ΗΡΩ ΣΑΪΑ: Αισθάνομαι πά-
ντα, όχι μόνο όποτε τραγουδάω 
αλλά και όποτε ακούω Ξυλούρη, 
συγκινημένη διότι μου θυμίζει 
ένα τραγούδι του που άκουγα 
πάρα πολύ όταν ήμουν μικρή το 
«Φιλεντέμ». Τη φωνή του Ξυλού-
ρη, ως παιδάκι, την είχα συνδέ-
σει με κάτι πολύ περίεργο έως 
και τρομακτικό, για άγνωστο λό-
γο. Αργότερα, βέβαια, μεγαλώ-
νοντας τη λάτρεψα μέσα από 
όλα αυτά τα αριστουργήματα 
που έχει ερμηνεύσει. Ασφαλώς 
και δεν γίνεται να ακούσεις Ξυ-
λούρη, ακόμα και σε τραγούδια 
μεγάλων δημιουργών, και να μη 
σκεφτείς την Κρήτη, να μη σκε-
φτείς τα βουνά, τη θάλασσα, όλα 
αυτά που χαρακτηρίζουν τη με-
γαλόνησο. Ο Ξυλούρης είναι μια 
εμβληματική μορφή του ελληνι-
κού τραγουδιού, όχι μόνο για το 
ιδιαίτερο ηχόχρωμα της φωνής 
του, το οποίο είναι ακόμα και 
σήμερα πάντα αναγνωρίσιμο 
και καθοριστικό, αλλά και γιατί 
η ζωή του ήταν πολύ ιδιαίτερη, 

θεωρώ πως όποιος μας αφήνει 
σε μικρή ηλικία αγαπιέται λίγο 
περισσότερο. Τον χάσαμε νωρίς 
και σίγουρα θα θέλαμε να υπάρ-
χει ακόμα και σήμερα.

–Η μουσική της Κρήτης βρί-
σκεται σε μία συνεχή ανα-
νέωση… έχει επωφεληθεί η 
σύγχρονή μουσική από την 
παράδοσή της, αλλά και από 
άλλες ηχολαλιές;

–Μ.Π.: Η παράδοση δεν είναι 
κάτι που ανανεώνεται γι’ αυτό 
και τη λέμε και παράδοση. Φυ-
σικά η λέξη παράδοση έχει μέσα 
και τη σκυτάλη, δηλαδή, παρα-
δίδεται στους νεότερους. Από 
την παράδοση δεν προσδοκάς 
ανανέωση, προσδοκάς σταθερά 
σημεία ώστε να μπορεί να μετε-
ξελιχθεί το καινούργιο τραγούδι. 
Υπό αυτή την έννοια δεν ξέρω 

τι χρήση της παράδοσης έχουν 
κάνει στην Κρήτη τα τελευταία 
50 χρόνια, πάντως ρίζες έχουνε 
βαθιές και πολύ γερές.

–Χ.Θ.: Σίγουρα οι μουσικές 
επηρεάζονται μεταξύ τους, από 
την παραδοσιακή μουσική στη 
ροκ ή στην κλασική. Οπότε έχου-
με να αντιμετωπίσουμε ανά πά-
σα στιγμή τις επιρροές όχι μόνο 
του παρελθόντος, αλλά και αυτές 
τις οποίες ελπίζουμε να έρθουν.

–Η.Σ: Η κρητική μουσική 
όπως και κάθε παραδοσιακή μου-
σική της χώρας μας, η ποντιακή 
μουσική, η ηπειρώτικη μουσική, 
η επτανησιακή μουσική, η κυ-
κλαδίτικη μουσική είναι παρα-
δοσιακές μας μουσικές οι οποίες 
υπάρχουν σε όλα τα σύγχρονα 
ελληνικά τραγούδια και έχουν 
επηρεάσει συλλήβδην το ελλη-
νικό τραγούδι. Από εκεί και πέ-
ρα η κρητική μουσική εύχομαι 
να βρει άξιους συνεχιστές στο 
μέλλον που θα κρατήσουν με σε-
βασμό την παράδοση αλλά και 
σαφώς θα δημιουργήσουν ωραία 
έργα, ωραία τραγούδια που θα 
έχουν να πουν πολύ σημαντικά 
πράγματα στις επόμενες γενιές. 
Η παράδοση δεν είναι ένα μου-
σειακό είδος, πρέπει να συνεχί-
ζει στον χρόνο, αλλά ασφαλώς 
και εμείς πρέπει να ξεχωρίζου-
με τι είναι παράδοση και τι είναι 
απλώς προσαρμοσμένο στην μό-
δα της εποχής. 

–Πότε νομίζετε πως το τοπι-

κό ηχόχρωμα μπορεί να ξε-
θωριάσει;

–Μ.Π.: Όταν σταματήσουν 
να παίζουν αυτή τη μουσική οι 
νέοι και να την παίζουν μόνο οι 
γέροι και οι πρωτομάστορες δη-
λαδή και όταν αυτοί φύγουν ξε-
θωριάζει, γιατί δεν περνάει στα 
χέρια των νεότερων. Η παρά-
δοση είναι ένα σταθερό σημείο 
αλλά είναι και μιας μορφής σκυ-
ταλοδρομία σε σχέση με αυτό 
που έρχεται. Όσο δεν παίζεται η 
παράδοση και από νέους ανθρώ-
πους κινδυνεύει να ξεθωριάσει 
κατά έναν τρόπο.

–Χ.Θ.: Πιστεύω ποτέ. Ποτέ και 
είναι κάτι το οποίο μας ενώνει 
και μας δημιουργεί τη διάθεση 
να εξακολουθήσουμε να είμαστε 
ερμηνευτές. 

–Η.Σ.: Όταν γίνονται παρεμ-
βάσεις που δεν τιμούν το τοπικό 
ηχόχρωμα της εκάστοτε περιο-
χής, τότε μόνο νομίζω ότι μπορεί 
να ξεθωριάσει. ∆εν θέλω να ανα-
φερθώ σε λεπτομέρειες, όποιος 
γνωρίζει μουσική μπορεί να κα-
ταλάβει. Το θέμα είναι ότι πρέπει 
με γνώση αλλά και με σεβασμό 
να φέρουμε τα πράγματα στο 
σήμερα, όχι αλλοιώσουμε κάτι ή 
να βάλουμε απλώς ρυθμούς και 
«φτιασίδια» σε πράγματα που 
δεν χρειάζονται. Όπως ανέφε-
ρα, σίγουρα χρειάζεται γνώση 
γι’ αυτό, πρέπει να είναι κάποιος 
άνθρωπος που θα διασκευάσει 
ίσως ένα παραδοσιακό έργο και 
να ξέρει γιατί κάνει αυτό που κά-
νει στο έργο αυτό. 

–Ολοκληρώνεται ποτέ το μου-
σικό ταξίδι;

–Μ.Π.: Αυτή η ερώτηση αξί-
ζει μια απάντηση, μονολεκτική, 
Όχι!

–Χ.Θ.: ∆εν ολοκληρώνεται πο-
τέ, γιατί κάθε μέρα γεννιούνται 
νέα παιδιά και ακόμα και στα 
βρέφη τα οποία ακούμε να κλαί-
νε, υπάρχει η χαρά και η δημι-
ουργικότητα της μουσικής.

–Η.Σ.: Θα απαντήσω όπως ο 
συνάδελφος Μίλτος Πασχαλί-
δης, Όχι, όσο ζούμε δεν ολοκλη-
ρώνεται.

–Θα ήθελα να μου πείτε δυο 
λόγια για τη συνεργασία σας 
με τον Σταύρο Ξαρχάκο…

–Μ.Π.: συνεργασία μου με 
τον Σταύρο Ξαρχάκο είναι για 
μένα από τις πιο συγκινητικές 
που μπορούν να μου έχουν τύ-
χει, γιατί δικαιούμαι να πω ότι 
έχω μεγαλώσει με τα τραγούδια 
του. Όταν κάποια στιγμή ένας 
τέτοιος συνθέτης σε επιλέγει για 
να υπερασπιστείς τα τραγούδια 
του, μόνο συγκίνηση μπορεί να 
νιώσεις και από τη στιγμή που 
αυτή η συνεργασία συνεχίζεται 
πάει να πει ότι είμαστε και οι δύο 

χαρούμενοι με αυτό.
–Χ.Θ.: Ο Σταύρος Ξαρχάκος 

είναι ένας πύραυλος που μπο ρεί 
να φτάσει στα πιο μακρινά μέρη 
του διαστήματος και ένα βαθύ 
σκάφος που μπορεί να κατέβει 
στον πιο βαθύ ωκεανό χωρίς να 
πάθει τίποτα! 

–Η.Σ.: Επειδή την ερώτηση 
αυτή την έχω απαντήσει πά-
ρα πολλές φορές, στα όσα χρό-

νια συνεργάζομαι με τον Σταύ-
ρο Ξαρχάκο, θα μου επιτρέψετε 
να πω μόνο ότι όπως ισχύει και 
για κάθε τραγουδίστρια έτσι και 
για μένα είναι τιμή και χαρά μου 
να συνεργάζομαι με τον Σταύρο 
Ξαρχάκο. Σε κάθε συναυλία να 
παίρνω καινούργια μαθήματα, 
καινούργιες επιρροές, καινούρ-
για ερεθίσματα για να γίνομαι 
καλύτερη.

Πληροφορίες: «Ήτανε 
μια Φορά. Ένα αφιέρωμα 

στον “Αρχάγγελο της Κρήτης”». 
Τραγουδούν οι Μίλτος Πασχαλί-
δης, Χρήστος Θηβαίος και Ηρώ 
Σαΐα. Ενορχήτρωση & ∆ιεύθυνση 
Ορχήστρας: Σταύρος Ξαρχάκος. 
Παττίχειο Αμφιθέατρο Λάρνα-
κας 7 Ιουλίου και 8 Ιουλίου στην 
Πολιτιστική Σκηνή Μητρόπολης 
Ταμασού.

Αφιέρωμα στον αρχάγγελο της Κρήτης
Η Ηρώ Σαΐα, ο Χρήστος Θηβαίος και ο Μίλτος Πασχαλίδης μιλούν στην «Κ» με την ευκαιρία της συναυλίας «Ήτανε μια φορά»

Η Ηρώ Σαΐα, ο Χρήστος Θηβαίος και ο Μίλτος Πασχαλίδης μιλάνε για τη συνεργασία τους με τον Σταύρο Ξαρχάκο για τη συναυλία «Ήτανε μια φορά» που εί-
ναι αφιερωμένη στον Νίκο Ξυλούρη.

Ο συνθέτης Σταύρος 
Ξαρχάκος ήταν φίλος και 
συνεργάτης του σπουδαί-
ου Κρητικού ερμηνευτή 
Νίκου Ξυλούρη.
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Γράφει ο ΗΛΙΑΣ ΜΑΓΚΛΙΝΗΣ

Το φως της Νάπολης στο Παρίσι,
αριστουργήματα στο Λούβρο

Ο αφηγητής του πόνου

Ενα εξάμηνο στρατηγικής συνερ-
γασίας ανάμεσα στο Λούβρο και 
στο Μουσείο Καποντιμόντε της 
Νάπολης έχει ήδη αρχίσει και 
θα διαρκέσει έως τις 8 Ιανουα-
ρίου. Είναι η συμφωνία ανάμεσα 
στα δύο κορυφαία μουσεία για 
το 2023 που για το κοινό έχει ως 
όφελος τη μεταφορά σπουδαίων 
έργων τέχνης από τη Νάπολη στο 
Παρίσι για τις ανάγκες της νέας 
έκθεσης, με τις πολλές ενότητες. 
Επί της ουσίας, το Λούβρο υποδέ-
χεται το Καποντιμόντε στο Παρί-
σι και ανοίγει αίθουσες για να πα-
ρουσιάσει έργα τέχνης κομβικά 
για την ιστορία της ζωγραφικής, 
αλλά και για την κατανόηση της 
άνθησης των τεχνών στη Νάπο-
λη. Η έκθεση με τίτλο «Η Νάπο-
λη στο Παρίσι» αναπτύσσεται 
σε τρεις διαφορετικές πτέρυγες 
και φέρνει περί τα 60 έργα από 
το Καποντιμόντε, συνδεδεμένο 
ιστορικά με τους Βουρβόνους και 
τις συλλογές που συγκέντρωναν. 
Το Καποντιμόντε θεωρείται ένα 
πολύ σημαντικό μουσείο, που 
διαθέτει δείγματα από όλες τις 
σχολές της ιταλικής ζωγραφικής. 
Στεγάζει τη μεγαλύτερη συλλογή 
σχεδίων (μετά την Πινακοθήκη 
Ουφίτσι στη Φλωρεντία) καθώς 
και μια επίσης σημαντική συλ-
λογή πορσελάνης.

Τα έργα από το Καποντιμόντε 
συνομιλούν με έργα από τις συλ-

λογές του Λούβρου σε ένα διάλο-
γο ανάμεσα στο Παρίσι και στη 
Νάπολη. Η έμφαση είναι στην 
ιστορική περίοδο ανάμεσα στον 
15ο και τον 17ο αιώνα με σκο-
πό να απελευθερώσουν ένα νέο 
βλέμμα. Το Λούβρο ανταποκρί-
νεται με έργα της δικής του συλ-
λογής και με τις υπογραφές του 
Τιτσιάνο, του Καραβάτζο, του Κα-
ράτσι και του Γκουίντο Ρένι, οδη-
γώντας τους επισκέπτες σταδια-
κά στη σχολή της Νάπολης, με 
εκπροσώπους τους Τζουζέπε ντε 
Ριμπέρα, Φραντσέσκο Γκουαρίνο 
και Μάτια Πρέτι. ∆εσπόζει επίσης 
η «Σταύρωση» του Μαζάτσο μα-
ζί με άλλα θρησκευτικά έργα του 
Μπελίνι και του Παρμιτζανίνο 
(Φραντσέσκο Ματσόλα). Συνδυ-
άζονται με έργα των συλλογών 
του Λούβρου, γεννώντας ισχυρό 
βίωμα στον επισκέπτη. Η ποικιλία 
των συλλογών του Καποντιμό-
ντε οφείλεται στην ίδια την ιστο-
ρία του. Πριν από την ενοποίηση 
της Ιταλίας (και την ενσωμάτωση 
του βασιλείου των ∆ύο Σικελιών 
το 1861), οι δυναστείες Φαρνέζε, 
Βουρβόνων και Βοναπάρτη συνέ-
βαλαν όλες στη συγκρότηση μο-
ναδικών συλλογών έργων τέχνης. 
Το βασίλειο της Νάπολης άφησε 
πλούσια κληρονομιά. 

Η είσοδος στις μόνιμες συλ-
λογές και στις εκθέσεις από τη 
Νάπολη είναι 17 ευρώ.

Ο κύριος Γκρι έχει μερικές ενοχλη-
τικές απορίες. Ή, αλλιώς, είναι 
περίεργος για πράγματα που πο-
λύς κόσμος θεωρεί ενοχλητικά. 
Για παράδειγμα, πώς προήλθε η 
ονομασία «καρκίνος». Ηξερε πως 
ο Ιπποκράτης είχε βάλει το χέρι 
του, αλλά ώς εκεί. Τον ενδιαφέ-
ρουν οι λεπτομέρειες. Οπως ότι 
ο αρχαίος Ελληνας πρωτοπόρος 
της ιατρικής παρατηρούσε πολύ 
προσεκτικά τις σορούς ανθρώπων 
που είχαν πεθάνει από το «κακό 
το πράγμα». Το σχήμα του όγκου 
«με τις αρπάγες πρησμένων αγγεί-
ων αίματος γύρω του» του θύμιζαν 
«κάβουρα, ο οποίος σκάβει στην 
άμμο με τα πόδια του απλωμένα 
σε σχήμα κύκλου».  

Στο βραβευμένο με Πούλιτζερ 
«Η μεγάλη ασθένεια. Βιογραφία 
του καρκίνου» (εκδ. Μεταίχμιο, 
απ’ όπου και τα αποσπάσματα σε 
εισαγωγικά), ο γιατρός Σιντάρ-

τα Μούκερτζι σημειώνει πως η 
περιγραφή του Ιπποκράτη είναι 
παραστατική, μα «στην πραγ-
ματικότητα, λίγοι καρκίνοι θυ-
μίζουν κάβουρες».

Ο Μούκερτζι προσθέτει: «Η 
ονομασία μιας ασθένειας είναι 
έργο πρώτα της φιλολογίας και 
μετά της ιατρικής. Ενας ασθενής, 
πολύ πριν γίνει αντικείμενο ιατρι-
κής εξέτασης, είναι πρωτίστως 
απλός αφηγητής μιας ιστορίας, 
αφηγητής του πόνου – ο ταξιδιώ-
της που επισκέπτεται το βασίλειο 
της νόσου. Για να αντιμετωπίσου-
με μια ασθένεια, λοιπόν, πρέπει 

αρχικά να μετριάσουμε το βάρος 
της ιστορίας της».

Ενδιαφέρουσα παρατήρηση: 
πέρα από την αμιγώς ιατρική 
θεραπεία, τμήμα του ευρύτε-
ρου –ολιστικού– θεραπευτικού 
πλαισίου είναι όλο αυτό να γίνει 
αφήγηση. Να δοθεί όνομα στον 
πόνο σου. 

Ο κύριος Γκρι θυμάται ένα 
καταπληκτικό διήγημα του Ρέι 
Μπράντμπερι, αμετάφραστο στα 
ελληνικά: «Fever Dream», ο τίτλος 
του. «Πυρετός» και «Ονειρο», δύο 
λέξεις μέσα στον ίδιο τίτλο που 
περιγράφουν το εφιαλτικό παρα-
λήρημα που μας καταλαμβάνει τις 
νύχτες με πυρετό. Η άγνωστη νό-
σος στο διήγημα δεν ονοματίζε-
ται ποτέ. ∆εν είναι ίωση ή γρίπη· 
είναι κάτι άλλο... 

...κάτι τρομακτικό: το άρρω-
στο αγόρι στο διήγημα νιώθει 
την ασθένεια στον οργανισμό 

του σαν ξεχωριστή οντότητα. Το 
πρωί, νιώθει πλήρως θεραπευ-
μένο. Η αρρώστια τον έχει κά-
νει δικό της: το αγόρι σκέφτεται 
πλέον όπως αυτή· είναι κάποιος 
άλλος. Ο «αφηγητής του πόνου» 
δεν θα αφηγηθεί ποτέ τον πόνο 
του, δεν θα δώσει ποτέ όνομα 
στη νόσο του, διότι την υποδέ-
χεται στο νέο της σπίτι: το σώμα 
του, τη σκέψη του. 

Το «όνειρο» του καρκίνου: να 
καταλάβει τον ξενιστή και να απο-
κτήσει δική του, αυτόνομη ύπαρ-
ξη. Μονάχα που στη διαδρομή, 
σκοτώνοντας τον ξενιστή, σκο-
τώνεται και αυτός. Στο διήγημα 
του Μπράντμπερι μοιάζει να το 
πετυχαίνει. Είναι, κατά προέκτα-
ση, όπως η θλίψη, όπως η τρέλα, 
η εμμονή, η σκοτεινή φαντασί-
ωση που σε καταβροχθίζει και, 
κάποτε, ξυπνάς και είσαι όντως 
ένας άλλος, κάτι άλλο.

ΚΟΠΕΓΧΑΓΗ
Δανικά έπιπλα
Τη δεκαετία του 1960, ένα δανικό 
έπιπλο ήταν πρακτικό και μοντέρνο, 
παντού στον κόσμο. Σήμερα, με τη νο-
σταλγία για το μοντέρνο στυλ από τα 
μέσα του 20ού αιώνα, ένα κατάστημα 
με όνομα Lanoba στο Νιου Τζέρσεϊ ει-
δικεύεται στα δανικά έπιπλα και έχει 
στήσει δίκτυο πελατών. Πολλά από τα 
έπιπλα έρχονται απευθείας από δα-
νικά νοικοκυριά που πουλούν έπιπλα 
60 ετών, για τα οποία πληρώνονται 
εκατοντάδες ευρώ. Τα δανικά έπιπλα 
έντυναν όλο το σπίτι και είχαν ενιαίο 
λιτό ύφος με ξύλο τικ. 

ΤΕΛ ΑΒΙΒ
Ρόνι Ταχάρλεβ
Νικήτρια του βραβείου Shiff για την 
παραστατική ζωγραφική (έτος 2022), 
η Ισραηλινή ζωγράφος Ρόνι Ταχάρλεβ 
(γεννημένη το 1964) εκθέτει έργα της 
σε νέα έκθεση στο Μουσείο Τέχνης 
του Τελ Αβίβ. Η Ταχάρλεβ μελετά το 
ανθρώπινο σώμα και κυρίως το γυναι-
κείο σε συνομιλία με την ιστορία της 
τέχνης και μια ευρεία γκάμα θρησκευ-
τικών και μυθολογικών θεμάτων. Στη 
θεματική της εντάσσει το γηρασμένο 
σώμα, που επιθυμεί να απελευθερώ-
σει από στερεότυπες αντιλήψεις περί 
αισθητικής και νεότητας. 

ΒΡΥΞΕΛΛΕΣ
Δημόσια αρχιτεκτονική
Το αρχιτεκτονικό γραφείο Philippe 
Samyn και Συνεργάτες είναι ένα από 
τα πιο προβεβλημένα στο Βέλγιο, μια 
χώρα με ισχυρή παράδοση στην αρ-
χιτεκτονική και στην καινοτομία. Στη 
φωτογραφία, εικονίζεται το Νοσοκο-
μείο Ψυχικών Νοσημάτων Sans Souci 
στην περιοχή Jette, στις Βρυξέλλες, 
έργο που μελετήθηκε το 2021. Το 
έργο αφορούσε την αποκατάστα-
ση και τον εκσυγχρονισμό των αρχι-
κών εγκαταστάσεων του 1910 και την 
προσθήκη νέων χώρων σε ένα περι-
βάλλον μέσα σε δάσος. 

ΒΟΣΤΩΝΗ
Ο Χοκουσάι και άλλοι
Στο Μουσείο Καλών Τεχνών της 
Βοστώνης, ο Χοκουσάι, με το «κύμα» 
του ως σύμβολο της ιαπωνικής τέχνης, 
συνομιλεί με δεκάδες έργα του 19ου 
και του 20ού αιώνα Είναι μια έκθεση 
που δείχνει την καταπληκτική επίδρα-
ση της Ιαπωνίας στο δυτικό μυαλό, τη 
διείσδυση του κόσμου του Χοκουσάι 
υπό μορφή εμμονής με τον ορίζοντα, 
τις βουνοκορφές και το υδάτινο στοι-
χείο, από τον Μονέ ώς τον Αντι Γου-
όρχολ. Η έκθεση είναι μια βουτιά στο 
υποσυνείδητο, αλλά και ένα θέατρο 
συγκριτικής ιστορίας της τέχνης. 

ΣΑΝ ΦΡΑΝΣΙΣΚΟ
Οι Τυδώρ στην Καλιφόρνια
Η πολύπτυχη έκθεση για τους Τυδώρ 
και τη βρετανική ιστορία είναι ένα με-
γάλο άνοιγμα για το Μουσείο Καλών 
Τεχνών του Σαν Φρανσίσκο. Θεωρεί-
ται η πρώτη έκθεση στις ΗΠΑ τόσο 
λεπτομερής και πλούσια σε περιεχό-
μενο, για τη ζωγραφική και τις διακο-
σμητικές τέχνες την εποχή της αγγλι-
κής αναγέννησης. Οπως σημειώνεται, 
το αμερικανικό κοινό έχει εκπαιδευ-
θεί στην οπτική ιστορία της Ευρώπης, 
κυρίως μέσα από τον κινηματογράφο 
και τις αναφορές του Χόλιγουντ. Είναι 
μια έκθεση μεγαλείου και μάθησης. 

Ο ΚΥΡΙΟΣ ΓΚΡΙ

Επιμέλεια: ΝΙΚΟΣ ΒΑΤΟΠΟΥΛΟΣ

Ο Αμερικανός συγγραφέας Ρέι Μπράντμπερι (1920-2012), μετρ του φαντα-
στικού, υπογράφει βιβλία σε θαυμαστές του. 

Φραντσέσκο Ματσόλα, «Πορτρέτο 
νεαρής γυναίκας», 1524-1527.

«Η ονομασία μιας 
ασθένειας είναι έργο 
πρώτα της φιλολογίας 
και μετά της ιατρικής».
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WATT, JAMES C. Y., ANNE E. WARDWELL
«When Silk Was Gold: Central Asian and 
Chinese Textiles»
εκδ. MetPublications

« Όταν το μετάξι ήταν χρυσός» είναι ο 
κατάλογος για την πρώτη έκθεση (Μου-
σείο Τέχνης του Κλίβελαντ, 26 Οκτω-
βρίου 1997-4 Ιανουαρίου 1998, και 
στο Μητροπολιτικό Μουσείο Τέχνης, 
3 Μαρτίου - 17 Μαΐου 1998) που ήταν 
αφιερωμένη αποκλειστικά σε πολυτε-
λή μετάξια και κεντήματα που παράχθη-
καν στην Κεντρική Ασία και την Κίνα από τον όγδοο έως τις αρχές του 
δέκατου πέμπτου αιώνα. Πρόκειται για τεκμήρια προερχόμενα από 
τις συλλογές του Μητροπολιτικού Μουσείου Τέχνης και του Μουσεί-
ου Τέχνης του Κλίβελαντ. Τα υφάσματα είναι αξιοσημείωτα όχι μόνο 
για την εκθαμβωτική τεχνική δεξιοτεχνίας που επιδεικνύουν αλλά και 
για την ιστορική τους σημασία αφού, στις τεχνικές και στα μοτίβα τους 
αντανακλώνται οι μεταλλαγές της ισορροπίας των δυνάμεων μεταξύ 
της Κεντρικής Ασίας και της Κίνας που σημειώθηκαν καθώς οι δυνα-
στείες ανέβηκαν και έπεσαν και οι αυτοκρατορίες επεκτάθηκαν και 
διαλύθηκαν.Τα καλύτερα προϊόντα αυτοκρατορικών εργαστηρίων κε-
ντήματος και υφαντικής του Μεσαίωνα ήταν μεταξύ των δώρων που 
προσέφεραν αυτοκράτορες και μέλη της αυτοκρατορικής οικογένειας 
σε άλλους ηγεμόνες, απεσταλμένους και διακεκριμένα πρόσωπα. Τα 
πλούσια υφαντά υφάσματα ήταν επίσης πολύ περιζήτητα ως εμπορι-
κά αγαθά. Μεταφέρονταν σε μακρινούς προορισμούς σε τεράστιες 
ποσότητες για να χρησιμοποιηθούν σε μέρη όπως τα δικαστήρια και τα 
εκκλησιαστικά θησαυροφυλάκια της Ευρώπης με αποτέλεσμα να κα-
ταστούν το βασικό στήριγμα του διεθνούς εμπορίου... 

Βρείτε το ηλεκτρονικό βιβλίο στην εφαρμογή Read Library. Επισκε-
φθείτε τον ιστότοπο Read-library.com για πληροφορίες και περισσό-
τερα βιβλία.

ΨΗΦΙΑΚΗ ΒΙΒΛΙΟΘΗΚΗ

από τη

Ανδρονίκη Λασηθιωτάκη
lasithiotakisa@sppmedia.com

Η 
έκθεση του Γιοχάνες Βερμέερ 
(1632-1675) στο Ραϊκσμουζέ-
ουμ του Aμστερνταμ (10 Φε-

βρουαρίου - 4 Ιουνίου 2023) θεω-
ρήθηκε από πολλούς το εικαστικό 
γεγονός της χρονιάς στην Ευρώ-
πη. Από την άποψη του αριθμού 
των επισκεπτών ήταν πράγματι 
η πιο επιτυχημένη στην ιστορία 
του μουσείου (650.000 επισκέ-
πτες). Από τα τριάντα εφτά έργα 
που αποδίδονται στον Βερμέερ, 
σκορπισμένα σε διάφορα μου-
σεία του πλανήτη, εκτέθηκαν 
τα είκοσι οχτώ (το «Κορίτσι με 
το μαργαριταρένιο σκουλαρίκι» 
επέστρεψε στο Μουσείο της Χά-
γης νωρίτερα από το τέλος της 
έκθεσης). Η προηγούμενη ανα-
δρομική του Βερμέερ, 1995-1996, 
στην Ουάσιγκτον και εν συνεχεία 
στη Χάγη, είχε καταφέρει να συ-
γκεντρώσει εικοσιένα. Η σημασία 
των αναδρομικών εκθέσεων των 
μεγάλων ζωγράφων, που γίνονται 
όλο και πιο δύσκολο οικονομικά 
εγχείρημα λόγω της ιλιγγιώδους 
αύξησης των ασφαλίστρων, δεν 
βρίσκεται μόνο στο ότι βλέπεις 
συγκεντρωμένο το έργο, αλλά 
και στο ότι μπορεί να σε οδη-
γήσουν να το δεις, εν μέρει ή εν 
όλω, και με νέο τρόπο. Το Ραϊκ-
σμουζέουμ εξέδωσε με την ευκαι-
ρία της έκθεσης, πέραν του Κα-
ταλόγου –κακοτυπωμένου αλλά 
με σημαντικά κείμενα–, και το 
βιβλίο του Gregor J. M. Weber, 
«Johannes Vermeer. Faith, Light 
and Reflection». Πιστεύω ότι το 
βιβλίο αυτό δεν θα μπορεί στο 
εξής να αγνοείται από όποιον 
θέλει να κατανοήσει καλύτερα 
το έργο του μεγάλου ζωγράφου. 

Είναι γνωστό ότι ο Βερμέερ 
γεννήθηκε σε προτεσταντική οι-
κογένεια αλλά προσχώρησε στην 
Καθολική Εκκλησία. Η διαδεδο-
μένη άποψη στο ευρύ κοινό εί-
ναι ότι το έκανε μόνο και μόνο 
για να παντρευτεί τον Απρίλιο 
του 1653 την Καταρίνα Μπόλνες, 
που ήταν Καθολική (και με την 
οποία θα αποκτήσει δεκαπέντε 
παιδιά). Η προσχώρηση ωστόσο 
του Βερμέερ στον καθολικισμό 
δεν ήταν ευκαιριακή ή προσχη-
ματική. Εζησε ως Καθολικός στο 
γενέθλιο Ντελφτ, δίπλα στο οίκη-
μα των Ιησουιτών και σε στενή 
σχέση μαζί τους. Είναι αξιοσημεί-
ωτο ότι στο Ντελφτ ζούσε, παρά 
τον προτεσταντικό κατατρεγμό, 

μια ισχυρή Καθολική κοινότητα 
(5.500 σε σύνολο 23.000 κατοί-
κων), με δυο μεγάλες, κρυφές, 
κατ’ οίκον εκκλησίες. Το ζήτη-
μα που θέλω να θίξω εδώ, και το 
οποίο έχει συζητηθεί από όλους 
τους σοβαρούς μελετητές του 
Βερμέερ, είναι αν και κατά πό-
σο η Καθολική θεολογία και ηθι-
κοδιδακτική, ψυχωφελής τέχνη, 
(στην ιησουιτική κυρίως εκδοχή 
τους, όπως τονίζει ο Βέμπερ στο 
προαναφερθέν βιβλίο), απηχού-
νται στα έργα του Βερμέερ. Αν 
εξαιρέσουμε τα πρώτα έργα του 
(«Ο Χριστός στο σπίτι της Μα-
ρίας και της Μάρθας», π. 1654-
1655, «Ο άγιος Πραξίδης», 1655) 
και βεβαίως την «Αλληγορία της 

Καθολικής πίστης», στο τέλος της 
ζωής του (π. 1670-1674), πού βρί-
σκεται ο καθολικισμός στα άλλα 
έργα του ζωγράφου, εκείνα που 
γνωρίζει και αγαπάει όλος ο κό-
σμος, ακόμη και όταν αγνοεί τον 
δημιουργό τους; 

Οι οικιακές σκηνές ειρηνι-
κής καθημερινής ζωής, εκπλη-
κτικής λεπτομέρειας, δεν απο-
τελούν αποκλειστικό γνώρισμα 
του Βερμέερ, το ίδιο κάνουν και 
πολλοί άλλοι Ολλανδοί ζωγράφοι 
της εποχής, όπως, επί παραδείγ-
ματι, ο συντοπίτης του, από το 
Ντελφτ επίσης, Πίτερ ντε Χόοχ 
(Pieter de Hooch, 1629 - π. 1679). 
Ο Βερμέερ είναι ένας από αυτούς, 
αλλά μεγαλύτερος από όλους αυ-
τούς, για εκείνον τον απαράμιλλο 
χειρισμό του φωτός και των χρω-
μάτων. Τα έργα του ωστόσο δεν 
είναι απλές ρεαλιστικές σκηνές 
καθημερινής ζωής, δεν εξαντλού-
νται σε αυτό. Υπάρχει και κάτι 
άλλο, ένα βαθύτερο πνευματικό 
περιεχόμενο, που σε ορισμένα 
έργα είναι εύκολα ανιχνεύσιμο, 
ενώ σε άλλα δυσκολότερα και πιο 
παρακινδυνευμένα. Θα σταθώ 
σε μερικά έργα του, αρχίζοντας 
με τη «Γυναίκα με ζυγαριά» (π. 
1662-1664). Μια νεαρή κομψο-

ντυμένη γυναίκα στέκεται όρθια 
απέναντι στον καθρέφτη, ενώ 
πάνω στο τραπέζι που βρίσκε-
ται μπροστά της υπάρχουν χρυ-
σά και ασημένια νομίσματα, και 
μια ανοιχτή κοσμηματοθήκη, με 
χρυσά και μαργαριταρένια περι-
δέραια. Η γυναίκα κρατάει ζυγα-
ριά ακριβείας, τα δύο τάσια της 
οποίας ισορροπούν. Τα τάσια εί-
ναι άδεια. Στον τοίχο υπάρχει πί-
νακας με την «Τελική κρίση» (δεν 
έχει ταυτιστεί σε ποιον πίνακα 
βασίζεται ο Βερμέερ), με τον Χρι-
στό στην κορυφή ως Κριτή, τους 
αγγέλους, τους δίκαιους και τους 
αμαρτωλούς, κατά τα γνωστά. Εί-
ναι προφανές ότι δεν μπορούμε 
να ερμηνεύσουμε τη «Γυναίκα 
με ζυγαριά», χωρίς να λάβουμε 
υπ’ όψιν την «Τελική κρίση». Ο 
Ντανιέλ Αράς, που αναγνωρίζει 
την ισχυρή παρουσία της Καθολι-
κής πίστης στο έργο του Βερμέερ, 
θεωρεί ότι το νόημα του έργου 
είναι αμφιλεγόμενο και αβέβαιο, 
και παρουσιάζει πέντε ερμηνείες 
που έχουν κατά καιρούς προτα-
θεί (Daniel Arasse, «L’ ambition 
de Vermeer», 1993, Flammarion 
/Champs, 2021, σ. 67-68). Μπορεί 
ο σπουδαίος Αράς να έχει δίκιο, 
αλλά στα δικά μου μάτια το νό-
ημα του έργου ήταν ανέκαθεν 
βέβαιο: υπάρχουν δύο ζυγαριές 
και δύο ζυγίσματα στη ζωή των 
ανθρώπων, που αντιφέρονται με-
ταξύ τους, με τη μία ζυγίζονται 
τα έργα της ματαιότητας και με 
την άλλη της αιωνιότητας. ∆εν 
είχα και δεν έχω καμία αμφιβολία 
για το νόημα του έργου, η απο-
ρία μου είναι άλλη: γιατί αυτό να 
αποτελεί Καθολική απήχηση και 
όχι προτεσταντική; Μου την έλυ-
σε ο Βέμπερ (σ. 125-127 στο πα-
ραπάνω βιβλίο, και σ. 255 στον 
Κατάλογο): διότι οι καλβινιστές, 
λόγω ακριβώς της διδασκαλίας 
περί προορισμού, δεν ζωγράφι-
ζαν πια την «Τελική κρίση», κά-
τι που βεβαίως συνέχιζαν να κά-
νουν οι Καθολικοί. 

Αν η Καθολική θεολογία και 
ηθική διδασκαλία διαπνέουν 
αναμφισβήτητα τη «Γυναίκα με 
ζυγαριά», σε άλλα έργα του ζω-
γράφου η παρουσία τους είναι δι-
ακριτική, σχεδόν ανεπαίσθητη. 
Παρόμοια λεπτή και διακριτική 
πρέπει να είναι και η ερμηνεία 
τους. Χρειάζεται να συνεχίσου-
με τη συζήτηση.

Ο Μιχάλης Σταυρόπουλος γεννή-
θηκε και μεγάλωσε στην Αθήνα. 
Με πολύχρονη και εκτενή ακαδη-
μαϊκή έρευνα, συγγράφει και δη-
μοσιεύει επιστημονικά δοκίμια και 
άρθρα σε περιοδικά, σε ελληνικά 
και διεθνή ακαδημαϊκά φόρουμ 
με φιλοσοφικά, λογοτεχνικά και 
ιστορικοκοινωνικά θέματα. Το μυ-
θιστόρημα «Υπόσχεση» (εκδ. Αρ-
μός) αποτελεί ένα συναρπαστικό 
κοινωνικό ψυχογράφημα. Ενα μα-
γικό οδοιπορικό με ιστορίες γεμά-
τες μυστικά, αποκαλύψεις, έρωτα, 
πόνο, αλλά και στιγμές λύτρωσης.
 
Ποια βιβλία έχετε αυτόν τον καιρό 
πλάι στο κρεβάτι σας;
Το «Με μολύβι φάμπερ νούμερο 
δύο» της Αλκης Ζέη και το «Για 
το νόημα της ζωής» του Βίτο 
Μανκούζο.
 
Ποιο ήταν το πιο ενδιαφέρον στοι-
χείο που μάθατε πρόσφατα χάρη 
στην ανάγνωση ενός βιβλίου;
Σε κάθε βιβλίο υπάρχουν πολλά εν-
διαφέροντα στοιχεία και, φυσικά, 
υπογραμμίζω αυτά που περικλεί-
ουν μέσα σε λίγες λέξεις ένα ολά-
κερο μήνυμα.
 
Ποιο κλασικό βιβλίο διαβάσατε 
πρόσφατα για πρώτη φορά;
Το βιβλίο του Ερνεστ Χέμινγουεϊ «Ο 
γέρος και η θάλασσα».
 
Περιγράψτε την ιδανική αναγνω-
στική συνθήκη.
∆ιαβάζω παντού, αλλά αυτό που 
μου φαντάζει ιδανικό είναι ένα πα-
ράθυρο δίπλα στη θάλασσα, ένα 
μικρό τραπεζάκι να το λούζει η αλ-
μύρα της θάλασσας.
 
Υπάρχουν βιβλία για τα οποία νιώ-
θετε ενοχές που σας άρεσαν;
Σε πάρα πολλά λογοτεχνήματα οι 
ενοχές είναι διάχυτες, όπως και 
οι κοινωνικές πιέσεις, οι οποί-
ες πρέπει τελικά να μας κα-
θιστούν πιο δυνατούς, για να 
υπάρχει λύτρωση.
 
Τι είναι αυτό που σας συ-
γκινεί περισσότερο σε ένα 
βιβλίο;
∆εν ξέρω αν μπορούμε να 

απομονώσουμε ένα μόνο στοιχείο 
ή θα πρέπει να ανακαλύψουμε τα 
νοήματα που πρέπει να αποκωδικο-
ποιήσουμε, και φυσικά ο αποσυμ-
βολισμός που θα πρέπει να αποκα-
λυφθεί, από το σκάψιμο στα μύχια 
της δικής μας νοητικής αναζήτησης.
 
Ποιο είναι το επόμενο βιβλίο που 
θα διαβάσετε;
Υπάρχει μια ατέλειωτη λίστα: η 
«Πτώση» και «Ο ευτυχισμένος θά-
νατος» του Καμύ, «Ο επιβάτης» του 
Μακάρθι...
 
Σε ποιον προβληματισμό οδηγείται ο 
αναγνώστης αναφορικά με τη ζωή; 
Ο οξύς προβληματισμός του έργου, 
μπροστά στο διπλό σταυροδρόμι 
της ζωής μας, είναι πoιον δρόμο 
καλούμαστε τελικά να ακολουθή-
σουμε; Τον εύκολο δρόμο μια ανή-
θικης ευημερίας ή τον δύσκολο 
δρόμο της ηθικής, της καλοσύνης 
και της αγάπης;
 
Τι σημαίνει ο τίτλος, σε ποια υπό-
σχεση αναφέρεται;
Η «Υπόσχεση» είναι όλη η ζωή μας. 
Είναι η υπόσχεση στον εαυτόν μας 
να γίνουμε καλύτεροι και να με-
ταδώσουμε την αλήθεια με κάθε 
τίμημα. Υπόσχεση είναι αυτό που 
πρέπει να διακρίνουμε ως μια πηγή 
καθαρής ενατένισης της ομορφιάς, 
δηλαδή αυτό που θα μπορούσαμε 
να προσεγγίσουμε ως ένα υποφώ-
σκον κάλλος. 

ΟΡΦΕΑΣ ΑΠΕΡΓΗΣ
Δασκαλόπτερα
εκδ. Νεφέλη, σελ. 144

 

O
σες και όσοι αγαπούν και 
παρακολουθούν την και-
νούργια ελληνική ποίηση 

έχουν εξαρχής προσέξει τον Ορ-
φέα Απέργη (γεν. 1974)· από το 
πρώτο βιβλίο του («Υ», Πατάκης 
2011) αλλά και από τις επιτελε-
στικές δημόσιες αναγνώσεις του 
έχει πείσει ότι διαθέτει και ποιη-
τική ιδιοσυγκρασία, και πηγαίο 
ταλέντο, και λογιοσύνη. Ορμη-
τικός και πολυδιαβασμένος, ο 
Απέργης πρόσφερε μέχρι τώρα 
απόλαυση στους αναγνώστες 
των βιβλίων και στους θεατές 
των επιτελέσεών του με ποιή-
ματα αφηγηματικά, μακροσκε-
λή, επιχειρώντας χειμαρρώδεις 
μεταμοντέρνες επικές προσεγ-
γίσεις της ελληνικής ποιητικής 
παράδοσης. ∆εν του λείπει ούτε 
η φαντασία ούτε το χιούμορ. Στα 
προτερήματα των ποιητικών χει-
μάρρων δεν συγκαταλέγεται βέ-
βαια η αυτοπειθαρχία και η οικο-
νομία. Ετσι, το μέχρι τώρα έργο 
του αποβαίνει άνισο, δεν παύει 
όμως να τέρπει ως συνολικό και 
εν εξελίξει επίτευγμα. Τώρα όμως 
έχουμε στα χέρια μας κάτι δια-
φορετικό. Το νέο υπό συζήτη-
ση βιβλίο του περιλαμβάνει κάτι 

εντελώς ασυνήθιστο για Απέργη, 
δηλαδή 85, αν μετρώ σωστά, μι-
κρά έως πολύ μικρά ποιήματα και 
μόνο πέντε εκτενέστερες ποιητι-
κές συνθέσεις, όπως εκείνες στις 
οποίες μας είχε μάθει έως τώρα. 
Στο τέλος του βιβλίου, με γνήσια 
απέργειο τρόπο, μας εξηγεί με 
ένα ποίημα που 
επιγράφεται «∆ο-
μή και Χρέος» πώς 
πρέπει να διαβα-
στούν όλα αυτά. 
«Τα ποιητικά κύ-
ματα (ανάριθμον 
γέλασμα),/ αυτά 
τα μικροποιήμα-
τα», γράφει για 
τις 85 ολιγόστι-
χες καταθέσεις 
του, «μπορεί να 
πλέουν ελεύθε-
ρα,/ μεταξύ των 
τεσσάρων σταθ-
μών-/ αναβαθμών». Παραθέτει 
ακολούθως τους τίτλους των 
εκτενέστερων ποιημάτων: Σκά-
λα της Ομορφιάς, ∆ασκαλόπε-
τρα, Πρόσφυγας, Ο Πρόσφυγας, 
Μπαλκόνι και μας προτρέπει να 
τα διαβάσουμε με αυτή ή την 
ανάποδη σειρά, ανεβαίνοντας 
ή βυθιζόμενοι. «Λύσε λοιπόν, κα-
τά τη βούλησή σου, τα φύλλα 
του βιβλίου», καταλήγει. Είναι 
ένα βιβλίο καλοκαιριού ή ίσως 

ένα βιβλίο-καλοκαίρι. Απαιτεί να 
αφεθούμε στον κυματισμό του, 
συνήθως ζαλιστικό, ανεπαίσθη-
το και κάπου κάπου μόνο τρικυ-
μιώδη, τρομακτικό. Παραπέμπει 
σε όλα τα στερεότυπα – μεγάλη 
συζήτηση πλέον αν υπερισχύουν 
τα αγοραία στερεότυπα του τουρι-

στικού ελληνικού 
καλοκαιριού ή τα 
μυθικά εκείνα, 
της Γενιάς του 
’30. Πού βρίσκε-
ται άραγε η γραμ-
μή που τα χωρί-
ζει; Η φωνή που 
μιλάει (αλλά και 
τραγουδά!) θέλει 
να παρασύρει τον 
αναγνώστη σε κά-
τι που εκ πρώτης 
όψεως μοιάζει οι-
κείος μύθος: «Απ’ 
το πολύ του πέλα-

γου γεννήθηκε η στεριά μου». ∆εν 
αργεί όμως να υπονομεύσει την 
ασφάλεια του κατεξοχήν ελληνο-
πρεπούς δεκαπεντασύλλαβου με 
έναν –οικείο πάντως– μοντερνί-
στικο πεσιμισμό: «Αλλοπαρμένα 
έντομα/ μεσοπέλαγα/ ψάχνουμε 
το φως/ στο σαλόνι ενός πλοί-
ου». Και ενώ όλα αυτά μοιάζουν 
λίγο πολύ γνωστά, μολονότι με 
ευχαρίστηση διεξερχόμαστε την 
ανάκρουσή τους, ο Απέργης ευ-

φυώς συνυφαίνει στο έργο αυτό 
το μοτίβο του πρόσφυγα, με δύο 
μακροσκελείς ποιητικές συνθέ-
σεις που παρεμβάλλει στον με-
θυστικό κυματισμό των πολυά-
ριθμων μικρών ποιημάτων. Οι 
δυο «πρόσφυγες», λοιπόν, λει-
τουργούν πολλαπλώς. Παρηχεί-
ται, παραφράζεται ασφαλώς αλλά 
και χρησιμεύει ως γόνιμη ανα-
φορά ο σολωμικός «Πόρφυρας», 
με ό,τι αυτό συνεπάγεται. Λίγο 
με δέος, αρκετά με χιούμορ – να 
ένας συνδυασμός που θα μπορού-
σε να σημάνει, αντί άλλων, τον 
κώδικα αντιμετώπισης του ελλη-
νικού ποιητικού κανόνα που βα-
ραίνει πάνω στους ώμους των ση-
μερινών ποιητριών και ποιητών. 
Περαιτέρω, με την πολιτική-επι-
καιρική διάστασή της η προβλη-
ματική του πρόσφυγα χρησιμεύει 
αφενός για να μετονομάσει σύγ-
χρονες περιπέτειες της ποιητικής 
ιδιότητας, αφετέρου για να υπο-
νομεύσει το επιφανειακό στερεό-
τυπο της αιγαιοπελαγίτικης ομορ-
φιάς. «Το καλοκαίρι είναι πάντα 
ένα μπαλκόνι απρόσκοπτο», γρά-
φει ο Απέργης στον πρώτο στίχο. 
Επειτα από αρκετές αναγνώσεις 
των ποιημάτων που ακολουθούν 
αρχίζει να αναρωτιέται κανείς 
πόσα αντέχουμε άραγε να ατε-
νίσουμε από το μπαλκόνι αυτό. 
Και πόσα θα αναμεταδώσουμε.

Της ΜΑΡΙΑΣ ΤΟΠΑΛΗ

Του ΣΤΑΥΡΟΥ ΖΟΥΜΠΟΥΛΑΚΗ

Η θέα από το μπαλκόνι του ελληνικού καλοκαιριού

Καθημερινή ζωή και εσχατολογικός ζυγός 

ΚΡΙΤΙΚΗ

ΕΞ ΑΦΟΡΜΗΣ

Η προσχώρηση 
του ζωγράφου Γιοχάνες 
Βερμέερ (γεννήθηκε 
σε προτεσταντική 
οικογένεια) 
στον καθολικισμό 
δεν ήταν ευκαιριακή 
ή προσχηματική.

«Γυναίκα με ζυγαριά» (π. 1662-1664), του Γιοχάνες Βερμέερ.

500ΛΕΞΕΙΣ
ΜΕ ΤΟΝ ΜΙΧΑΛΗ ΣΤΑΥΡΟΠΟΥΛΟ

Επιμέλεια: ΑΛΕΞΑΝΔΡΑ ΣΚΑΡΑΚΗ
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Σε ένα βαλτώδες τοπίο, με ένα πα-
λάτι σκουριασμένο που βουλιάζει, 
τοποθετεί η Κατερίνα Ευαγγελά-
του τον «Ιππόλυτο» του Ευριπίδη, 
που ανοίγει τα φετινά Επιδαύρια 
στις 7 και 8 Ιουλίου. Σε αυτό το 
σκηνικό παρακμής που ετοίμασε 
η Εύα Μανιδάκη και αντανακλά 
την ερημιά της ανθρώπινης ύπαρ-
ξης, θα παλέψουν με τις αδυνα-
μίες, τα ένοχα ανθρώπινα πάθη, 
τον παράφορο έρωτα, τη σεξου-
αλική επιθυμία μιας γυναίκας για 
έναν νεότερο άντρα, 26 ηθοποιοί 
και τέσσερις μουσικοί.

Ο θίασος απλώνεται ανάμεσα 
στο όνειρο και στην πραγματι-
κότητα, στην αγνότητα και στη 
λαγνεία, στην πτώση του ανθρώ-
που και στην εξιλέωση, στις κατα-
στροφικές συνέπειες της αδιαλ-
λαξίας, αλλά και της υπέρβασης 
των φυσικών νόμων και των αν-
θρώπινων ορίων. 

Για όλα αυτά μιλάει η Κατερί-
να Ευαγγελάτου με ενθουσιασμό, 
όπως για κάθε τι με το οποίο κατα-
πιάνεται. Αρχισε να μελετά το συ-
γκεκριμένο έργο του Ευριπίδη το 
2018, σε ένα εργαστήρι του Εθνι-
κού Θεάτρου στους ∆ελφούς. Οταν 
λοιπόν της προτάθηκε από τον 
διευθυντή της πρώτης κρατικής 
σκηνής, Γ. Μόσχο, να σκηνοθετή-
σει τη μία από τις δύο παραγωγές 
του Εθνικού φέτος στην Επίδαυ-
ρο, επέστρεψε στον «Ιππόλυτο». 

Μοίρα και βούληση
«Με μαγεύει το σύμπαν του 

έργου, μεταξύ ονείρου και πραγ-
ματικότητας, άστεως και φυσικού 
τοπίου, σιωπής και φλυαρίας», λέ-
ει στην «Κ». Και βέβαια τα θέμα-
τα «σε σχέση με τη μοίρα και τη 
δύναμη της ανθρώπινης βούλη-
σης: μοίρα, τύχη, θεός από τη μία 
πλευρά και από την άλλη η βού-
ληση του ανθρώπου να αλλάξει 
τη ροή των πραγμάτων, οι ηθικές 
αρχές, τι συμβαίνει στον εσωτε-
ρικό κόσμο κάθε ήρωα. Είναι ένα 
πολύ σύγχρονο έργο, όπως τα πε-
ρισσότερα του Ευριπίδη».

Θεωρεί συναρπαστικό ότι οι 
ήρωες είναι γεμάτοι αδυναμίες 
και ότι ο Ευριπίδης δεν εμβαθύνει 
μόνο σε ένα πρόσωπο, αλλά και 
στη Φαίδρα, στην Τροφό, στον 
Ιππόλυτο και στον Θησέα, και 
βέβαια στη θεά του έρωτα, την 

Αφροδίτη, η οποία στήνει όλο το 
παιχνίδι εκδίκησης και παρακο-
λουθεί με ηδονοβλεπτική ματιά 
πώς το ανθρώπινο είδος γίνεται 
άθυρμα των επιθυμιών της.

Εδώ έχουμε ένα τριπλό δράμα, 
στημένο από την Αφροδίτη –έτσι 
όπως θα το δούμε στην παράστα-
ση–, η οποία οξύνει τις αδυναμίες 
των ηρώων. «Αυτό είναι το θαυμά-
σιο με αυτό το έργο, δεν μπορείς 
να αποφασίσεις ποιος έχει δίκιο 
και ποιος άδικο. Η τραγωδία στο 
τέλος είναι του Θησέα», σημειώ-
νει η σκηνοθέτις.

Ο Ιππόλυτος είναι νόθος γιος 
του Θησέα και πιστός οπαδός 
της Αρτεμης, έχει εμμονή με την 
αγνότητα, απαξιώνει τον έρωτα, 
υβρίζει το γυναικείο φύλο. Ενας 
βασικός λόγος για την Αφροδίτη, 
που θέλει να τον εκδικηθεί επει-
δή δεν τη σέβεται και οργανώνει 
την εξόντωσή του, εμπνέοντας 
σφοδρό έρωτα για εκείνον στη 
μητριά του Φαίδρα. 

Η ιδιαιτερότητα του ανεβά-
σματος της Κατερίνας Ευαγγε-
λάτου είναι ότι η Αφροδίτη είναι 
διαρκώς παρούσα στην παράστα-

ση, με μια κάμερα στο χέρι, να 
κινηματογραφεί και να αναμε-
ταδίδει ζωντανά όλη τη δράση 
από το πρώτο έως το τελευταίο 
λεπτό. Τονίζει ότι αυτό «έχει μια 
τεράστια τεχνική περιπλοκότητα, 
αλλά μας προσφέρει πτυχές των 
χαρακτήρων που διαφορετικά 
δεν θα μπορούσαμε να δούμε».

Η προσέγγισή της είναι κινη-
ματογραφική, με το κοινό να βλέ-
πει όλα αυτά να προβάλλονται σε 
ένα τεράστιο κομμάτι του σκηνι-
κού πάνω στο παλάτι. «Ο θεατής 
βλέπει γκρο πλαν τα πρόσωπα 
των ηρώων σε ένα τοίχο μήκους 
δέκα μέτρων. Τα μάτια του ήρωα, 
τι σκέφτεται την ώρα που μιλάει».

Εξωσυστημικός ήρωας
Χαρακτηρίζει τον Ιππόλυτο 

ιδιότυπη ψυχοσύνθεση. «Μεγά-
λωσε με το στίγμα του νόθου, η 

μητέρα του ήταν Αμαζόνα, ζού-
σε κυνηγώντας στη φύση και 
μισώντας το ανδρικό γένος. Εί-
ναι μάλλον καρπός βιασμού της 
Αμαζόνας από τον Θησέα. Νιώ-
θει εξόριστος και έχει αναπτύξει 
μια παράξενη ομάδα νέων αν-
θρώπων γύρω του που βρίσκο-
νται στα δάση και κυνηγούν. Ο 
Ιππόλυτος είναι βίγκαν, τα τρώει 
όλα από τη γη, του αρέσουν οι 
τελετές και οι κατασκηνώσεις 
στη φύση. Εξωσυστημικός, δεν 
επιδιώκει να μπει στο σύστημα. 
Εχει επίσης πολύ ακραίες από-
ψεις για το γυναικείο γένος, τις 
οποίες εκφράζει λέγοντας ότι αν 
ήθελε ο ∆ίας να διαιωνίζεται το 
ανθρώπινο γένος, θα έπρεπε να 
βρει άλλο τρόπο».

Τα σκηνικά της παράστασης 
είναι εντυπωσιακά, έντονα, μαζί 
και ένα τεράστιο γλυπτό, εξηγεί 
η Κατερίνα Ευαγγελάτου. Εύλογο 
το ερώτημα για την αντιπαράθε-
ση και φέτος, μεταξύ μελών του 
ΚΑΣ και των σκηνοθετών, για τα 
σκηνικά. «Μπαίνουμε σε περί-
εργες ατραπούς αν αρχίσουμε 
να συζητάμε τι επιτρέπεται και 

τι απαγορεύεται στην τέχνη. Οι 
κανόνες σε σχέση με τα αρχαία 
θέατρα πρέπει να έχουν να κά-
νουν με πρακτικές παραμέτρους, 
δηλαδή αν κάτι είναι πολύ βαρύ 
ή ψηλό και κινδυνεύει να πέσει 
από τους ανέμους, αν δεν έχει 
καλή στήριξη κ.λπ. Αν στην ορ-
χήστρα υπάρχει ένα σκηνικό 
που έχει φούξια χρώμα ή ένας 
στύλος pole dancing γύρω από 
τον οποίο θα χορεύουν γυμνές 
γυναίκες, δεν θα έπρεπε να είναι 
θέμα συζήτησης σήμερα. Οπο-
τε η ανθρωπότητα προσπάθησε 
να βάλει στην τέχνη εμπόδια, 
αυτό ήταν σημάδι ότι ιστορικά 
δεν βαίνουμε καλώς».

Μια ζωή στην Επίδαυρο
Με το αρχαίο θέατρο της Επι-

δαύρου και την περιοχή γενικό-
τερα, η Κατερίνα Ευαγγελάτου 
έχει ειδικό δέσιμο. Βρέφος την 
έπαιρναν μαζί οι γονείς της, Σπύ-
ρος Ευαγγελάτος και Λήδα Τα-
σοπούλου, στην Επίδαυρο, όταν 
ετοίμαζαν τις παραστάσεις τους 
στο αργολικό θέατρο, με διαμονή 
πάντα στο διπλανό Ξενία. «Ου-

σιαστικά δεν σταμάτησα να πη-
γαίνω από τότε στην Επίδαυρο, 
είτε κατά τη διάρκεια προετοι-
μασίας των παραστάσεων των 
γονιών μου, είτε ως θεατής, ως 
ηθοποιός με το Εθνικό θέατρο 
και το Αμφιθέατρο, είτε αργό-
τερα, ως βοηθός του Λευτέρη 
Βογιατζή στην “Αντιγόνη”. Το 
2017 πήγα ως σκηνοθέτις στην 
Επίδαυρο με την “Αλκηστη”. Κά-
θε φορά νιώθω μια ιδιαίτερη συ-
γκίνηση σε κάθε γωνία αυτού 
του μαγικού τόπου».

Σήμερα είναι και καλλιτεχνική 
διευθύντρια του Φεστιβάλ Αθη-
νών και Επιδαύρου, σε δεύτερη 
πια θητεία. Τι θέλει να αφήσει 
στον θεσμό; «Καλύτερες συνθή-
κες, οικονομικές και πρακτικές 
για τους καλλιτέχνες που ετοι-
μάζουν τα έργα τους, και νομί-
ζω ότι βαδίζουμε σε πολύ κα-
λό δρόμο. Να γίνει το φεστιβάλ 
γνωστότερο για τους ξένους συ-
ναδέλφους μας, με διπλό τρόπο: 
1) Ως ένα φεστιβάλ υπολογίσιμη 
δύναμη για διεθνείς συμπαρα-
γωγές και πρεμιέρες που επιδι-
ώκουμε από το 2020 και 2) ως 

προς την εξωστρέφεια των ελ-
ληνικών παραγωγών, με την και-
νούργια πλατφόρμα Grape που 
εγκαινιάζουμε φέτος. Καταφέ-
ραμε να παραγάγουμε 14 και-
νούργιες παραγωγές θεάτρου και 
χορού, να τις οργανώσουμε σε 
δύο πυκνά πενθήμερα τον Ιούλιο 
και να προσκαλέσουμε διεθνείς 
κιουρέιτορ, καλλιτεχνικούς διευ-
θυντές, υπευθύνους φεστιβάλ 
ξένων χωρών που μέχρι τώρα ξε-
πέρασαν τους 70. Από Βόρεια και 
Νότια Αμερική, Ευρώπη, Ασία 
και Ωκεανία, είχαμε απίστευτη 
ανταπόκριση».

Στην ερώτηση αν έκανε λάθη 
στην πρώτη της θητεία, απαντά: 
«Ποιος δεν κάνει; Ειδικά όταν 
επρόκειτο για μια λειτουργία που 
ήταν καινούργια για μένα». Θυ-
μίζει, όμως, ότι της έγινε «έντο-
νη και άδικη κριτική». ∆εκαεπτά 

χρόνια στη σκηνοθεσία, της είχε 
ασκηθεί κριτική και στο παρελ-
θόν και αφορούσε τον αυστηρό 
τρόπο εργασίας της. Ακουσε πε-
ρισσότερα όταν ανέλαβε διοι-
κητική θέση; «Μια γυναίκα σε 
τέτοια θέση αντιμετωπίζει προ-
κατάληψη και δυσπιστία. Για τη 
γυναίκα κάποιοι θα πουν “είναι 
αυστηρή” ή “bitch” ενώ για τον 
άνδρα “είναι πολύ καλός στη 
δουλειά του, βάζει όρια, οι συ-
νεργάτες του είναι καλοκουρ-
δισμένη ομάδα”». 

Η ανταπόκριση του κοινού
Η ευθύνη ενός οργανισμού με 

600 εργαζομένους το καλοκαίρι, 
που έχει πλεγμένες όλες τις ελ-
ληνικές τέχνες γύρω του, όπως 
τονίζει δεν είναι εύκολη. «Αυτό 
που μου δίνει χαρά για να μη σκέ-
φτομαι το βάρος –διότι υπάρχουν 
δυσκολίες, αγωνίες, συνεχείς και 
απρόβλεπτες καταστάσεις, άδι-
κη κριτική και χτυπήματα κάτω 
από τη μέση–, είναι η ανταπό-
κριση του κόσμου όταν βρίσκο-
μαι ανάμεσα στο κοινό και είναι 
ευχαριστημένοι απ’ αυτό που 
είδαν. Αυτά σου δίνουν δύναμη 
να προχωρήσεις και οι γνωριμί-
ες με ωραίους ανθρώπους, καλ-
λιτέχνες από την Ελλάδα και το 
εξωτερικό. Αυτά δίνουν κουρά-
γιο να προχωρήσεις».

Υπογραμμίζει πως οι θέσεις 
αυτές είναι προβεβλημένες, κρί-
νονται διαρκώς, και αρκετοί δυ-
σαρεστούνται. «Γιατί δεν μπο-
ρούν να ικανοποιηθούν όλες οι 
προτάσεις κάθε χρόνο, καταλα-
βαίνω τη δυσαρέσκεια». Και για 
την ίδια δεν είναι εύκολο, ιδίως 
όταν πρόκειται για «συνεργάτες 
μου ή δασκάλους μου».

Η θητεία της ολοκληρώνεται 
το 2025, χρονιά που συμπίπτει 
με τα 70χρονα του φεστιβάλ, τι 
σχεδιάζει για τότε; «∆εν θα ήθε-
λα ακόμη να μιλήσουμε γι’ αυ-
τό. Προσπαθούμε να χτίσουμε 
συνεργασίες πιο μεγάλες, εορ-
ταστικές, με κορυφαίους καλλι-
τέχνες από το εξωτερικό, ειδικά 
για εκείνη τη χρονιά».

«Ιππόλυτος» σε μετάφραση 
Κώστα Τοπούζη. Παίζουν οι: 

Διαμαντής Αδαμαντίδης, Κόρα 
Καρβούνη, Δημήτρης Παπανικολάου, 
Μαρία Σκουλά, Ελενα Τοπαλίδου, 
Γιάννης Τσορτέκης, Ορέστης Χαλκιάς.

«Μεταξύ ονείρου και πραγματικότητας»
Η Κατερίνα Ευαγγελάτου μιλάει για τον «Ιππόλυτο» που σκηνοθετεί για το Εθνικό, αλλά και για τη θητεία της στο Φεστιβάλ Αθηνών

Της ΓΙΩΤΑΣ ΣΥΚΚΑ

«Ο Ιππόλυτος είναι 
βίγκαν, τα τρώει όλα 
από τη γη, του αρέσουν 
οι τελετές και οι κατα-
σκηνώσεις στη φύση».

«Ποιος δεν κάνει λάθη; 
Ειδικά όταν επρόκειτο 
για μια λειτουργία 
που ήταν καινούργια 
για μένα».

Ενα βαλτώ δες, δυστοπικό  τοπί ο εί ναι το σκηνικό  όπου εκτυλίσσεται η τραγωδία. Για την Κατερίνα Ευαγγελάτου, ο Ιππόλυτος «είναι ένα πολύ σύγχρονο έργο, όπως τα περισσότερα του Ευριπίδη».

«Οποτε η ανθρωπότητα προσπάθησε να βάλει στην τέχνη εμπόδια, αυτό ήταν 
σημάδι ότι ιστορικά δεν βαίνουμε καλώς», λέει η Κατερίνα Ευαγγελάτου.
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Της ΡΕΑΣ ΓΡΗΓΟΡΙΟΥ

Ωραία έκπληξη επιφύλαξε στους θε-
ατές η παράσταση «Πάμε στοίχη-
μα;» της θεατρικής ομάδας «Who 
Am I To», ως μια σκηνική μετεξέ-
λιξη της διπλωματικής σκηνοθε-
τικής εργασίας του Γιώργου Παύ-
λου, στο Τμήμα Σκηνοθεσίας του 
Εθνικού Θεάτρου. Πρόκειται στην 
ουσία για μια χειροποίητη σκηνι-
κή σύνθεση πέντε ηθοποιών που 
μόλις αποφοίτησαν (2022) από τη 
∆ραματική Σχολή του Εθνικού Θε-
άτρου, οι οποίοι καταθέτουν σε μια 
ευφάνταστη παράσταση το γεμά-
το νεανική ζωτικότητα θεατρικό 
ταλέντο τους. Τα μέλη του θιάσου 
αυτοσυστήνονται ως ηθοποιοί της 
γενιάς των late ’90s,  τονίζουν ότι 
οι πιο σημαντικές στάσεις σε αυτό 
το νοσταλγικό σκηνικό ταξίδι εί-
ναι οι πιο κρίσιμες στιγμές του ελ-
ληνικού αθλητισμού, στιγμές που 
άλλοτε αντικατοπτρίζουν το υγι-
ές πρότυπο του ευγενικού αγώνα 
και άλλοτε τις στιγμές κρίσης της 
συλλογικής συνείδησης σε ώρες 
εθνικής κατάρρευσης, υστερίας 
και πανικού. Πρόκειται για μια ποπ 
γενιά που μεγαλώνει χορεύοντας, 
τραγουδώντας και βάζοντας γκολ 
και καλάθια, με γαλανόλευκα water 
tattoos στο χέρι, μια γενιά  που με-
γαλώνοντας αναρωτιέται αν η ου-
σία του αθλητικού ιδεώδους εξακο-
λουθεί να ορίζεται από τη διαρκή 
εναλλαγή ήττας - νίκης και αν η 
έννοια του αγώνα συνδέεται σή-
μερα με την αποδοχή της ήττας. 

Η Νοεμή Βασιλειάδου, ντυμέ-
νη στα πράσινα, είναι η δυναμική 
βολεϊμπολίστρια, η Ειρήνη Μαυ-
ρικάκη, ντυμένη στα μπλε, είναι 
η ευκίνητη τενίστρια. Ο Ιωάννης 

Μπάστας ως μπασκετμπολίστας, 
ο Σπύρος Μπόσγας ως ποδοσφαι-
ριστής και ο Γιώργος Φασουλάς 
ως αρσιβαρίστας, όλοι καταγρά-
φουν πέντε προσωπικές αφη-
γήσεις αθλητών και συνθέτουν 
πέντε προσωπικά ημερολόγια, δη-

μιουργώντας ένα είδος προφορι-
κής ιστορίας της Ελλάδας του «τζό-
γου» και της οικονομικής κρίσης 
τη χρονική περίοδο των δύο πρώ-
των δεκαετιών του 21ου αιώνα. 

Το δραματουργικό εύρημα εστι-
άζεται στη θεατρική μεταγραφή 
του «τζόγου». Οι ηθοποιοί ορίζουν 
τον «τζόγο» ως την επιδίωξη και 
την κατάκτηση της επιτυχίας  με 
τον ελάχιστο δυνατό κόπο. Στη 
διάρκεια της παράστασης συντε-
λείται μια διαλεκτική σχέση ηθο-
ποιών και κοινού, καθώς οι θεα-
τές καλούνται να συμμετάσχουν 
στο θεατρικό βίωμα και να ανα-

λάβουν το ρίσκο του παίκτη, να 
«τζογάρουν», με κίνδυνο φυσικά 
να χάσουν. Στην αρχή της παρά-
στασης, ο κάθε ηθοποιός παίζει 
ψήγματα μιας σκηνής και οι θεα-
τές καλούνται να μαντέψουν ποια 
σκηνή από αυτές είναι η πρώτη 
σκηνή της παράστασης.

 Οι ηθοποιοί φουσκώνουν 
μπαλόνια με όλα τα όνειρα και 
τις επιτυχίες που προσδοκούν οι 
άνθρωποι από ένα τυχερό παιχνί-
δι. Ζητούν μάλιστα από τους θεα-
τές να συμμετάσχουν σε αυτό το 
«φούσκωμα», εξομολογούμενοι οι 
ίδιοι τα όνειρα και τις ενδόμυχες 

επιθυμίες τους, συμβάλλοντας με 
αυτόν τον τρόπο στη δημιουργία 
μιας «λίστας» ονείρων, ως βασι-
κών συστατικών αυτής της πρω-
τότυπης δραματουργίας. Σε άλλη 
στιγμή αυτού του αθλητικού σκη-
νικού παιχνιδιού, μια ηθοποιός 
κρύβεται και ο υπόλοιπος θίασος 
καλεί το κοινό να στοιχηματίσει 
από ποια πόρτα θα επιστρέψει, 
ενώ πολλές φορές ένας θεατής 
είναι διατεθειμένος να «ποντά-
ρει» ακόμη και χρήματα. Στο τέλος 
της δράσης οι ηθοποιοί κάθονται 
σιωπηλοί στις θέσεις τους δίπλα 
στους θεατές και προκαλούν το 

στοίχημα: πόσα λεπτά το κοινό 
μπορεί να αντέξει αυτήν τη θεα-
τρική αδράνεια; Για να συνδέσουν 
θεματικά αυτήν τη σκηνή με την 
υπόλοιπη δράση, ζητούν από τους 
θεατές να φανταστούν μια θεα-
τρική πράξη. Ορισμένες στιγμές 
επικρατεί η απόλυτη σιωπή, άλλες 
φορές ακούγονται νευρικά γέλια, 
ενώ σε ορισμένες περιπτώσεις οι 
θεατές σηκώνονται και παίζουν 
θέατρο επί σκηνής μπροστά στα 
μάτια των ηθοποιών. 

Αν το κοινό βαρεθεί, οι ηθο-
ποιοί χάνουν το στοίχημα και αν 
το κοινό ενθουσιαστεί, τότε το 
κερδίζουν, χωρίς ιδιαίτερη προ-
σπάθεια και κόπο, όπως συμβαί-
νει σε κάθε τυχερό παιχνίδι. Και 
στις δύο περιπτώσεις η θεατρική 
δράση αφορά το πραγματικό βίω-
μα ενός στοιχήματος, την έκρηξη 
της αδρεναλίνης και την εναπό-
θεση της ζωής στην τύχη.

Σε μια εξαιρετικά ανήσυχη, δυ-
ναμική, ζωντανή και ανατρεπτική 
σκηνική ατμόσφαιρα γεμάτη δρα-
ματουργικές ανατροπές, οργανώ-
νεται ένας παραστατικός διάλογος 
με το κοινό, αφιερωμένος στα τυ-
χερά παιχνίδια και στην ψυχο-
λογία των παικτών, εκείνων που 
είναι εξοικειωμένοι με τη διαρκή 
αίσθηση της διακινδύνευσης, σε 
μια μόνιμη διαπραγμάτευση με 
την απώλεια. Στην πραγματικό-
τητα, αυτό που «ρισκάρουν» οι 
νέοι ηθοποιοί είναι να δημιουρ-
γηθεί μια παράσταση μόνο μέσα 
στη φαντασία του θεατή. 

 
H κ. Ρέα Γρηγορίου είναι διδάκτωρ 
Ιστορίας - Δραματολογίας του ΑΠΘ, 
καθηγήτρια στο Τμήμα «Ελληνικός 
Πολιτισμός» του ΕΑΠ.

Η Ελλάδα της κρίσης και του «τζόγου»
«Πάμε στοίχημα;», μια πρωτότυπη παράσταση σε σύλληψη και σκηνοθεσία Γιώργου Παύλου, στο θέατρο «Μπέλλος»

Οι θεατές καλούνται 
να αναλάβουν 
το ρίσκο του παίκτη, 
να «τζογάρουν», με κίν-
δυνο φυσικά να χάσουν.

Πρωταγωνιστούν πέντε ηθοποιοί που μόλις αποφοίτησαν (2022) από τη ∆ραματική Σχολή του Εθνικού Θεάτρου.
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Ρεβέκκα ����
ΘΡΙΛΕΡ (1940)
Σκηνοθεσία: Αλφρεντ Χίτσκοκ
Ερμηνείες: Λόρενς Ολίβιε, 
Τζόαν Φοντέιν

Του ΑΙΜΙΛΙΟΥ ΧΑΡΜΠΗ

Υποψήφια πριν από σχεδόν 80 
χρόνια για 11 Οσκαρ –κέρδισε 
εκείνο της καλύτερης ταινίας– 
η πρώτη αμερικανική ταινία του 
Αλφρεντ Χίτσκοκ κυκλοφορεί αυ-
τή την εβδομάδα στα θερινά σι-
νεμά. Ο βαθύπλουτος χήρος Μά-
ξιμ ντε Γουίντερ (Λόρενς Ολίβιε) 
γοητεύεται από μια πρόσχαρη 
νεαρή (Τζόαν Φοντέιν) κατά τη 
διάρκεια των διακοπών του στο 
Μόντε Κάρλο και αποφασίζει να 
την κάνει γυναίκα του. Οι δυο 
τους σύντομα επιστρέφουν στο 
επιβλητικό Μάντερλεϊ, το αρχο-
ντικό της οικογένειας, όπου η 
νέα κυρία Ντε Γουίντερ θα πρέ-
πει να συνηθίσει την αριστοκρα-
τική ζωή. Αυτό ωστόσο δεν είναι 
καθόλου εύκολο, αφού κάθε της 
βήμα μοιάζει να το στοιχειώνει η 
παρουσία της Ρεβέκκας, της πο-
λυαγαπημένης πρώτης συζύγου 
του άνδρα της, η οποία χάθηκε 
τραγικά στη θάλασσα.

Ο Βρετανός μετρ του σασπένς 
παρουσιάζει εδώ πολλά από τα 
στοιχεία που τον έκαναν στη συ-
νέχεια κινηματογραφικό μύθο, 
κερδίζοντας με το «καλημέρα» 
τον θαυμασμό και του αμερικα-
νικού κοινού. Τοποθετημένο βα-
σικά στη γνώριμή του Αγγλία, το 
φιλμ ξεκινά παιχνιδιάρικα από το 
ηλιόλουστο Μόντε Κάρλο, όπου 
γίνεται η γνωριμία του νέου ζευ-
γαριού, για να συνεχιστεί στο 
μάλλον ζοφερό, γοτθικό σκηνικό 
του Μάντερλεϊ. Εκεί στην αχανή 
έπαυλη, η άμαθη κοπέλα παλεύει 
να ανταποκριθεί στις προσδοκί-
ες περιτριγυρισμένη από σνομπ 
υπηρέτες (η οικονόμος της Τζού-
ντιθ Αντερσον είναι απλώς ανα-
τριχιαστική), αλλά και αντικείμε-
να που φέρουν όλα κεντημένο 

πάνω τους το «Ρ» της Ρεβέκκας.
Αυτό το πρώτο κομμάτι, το 

οποίο προσεγγίζει αριστοτεχνι-
κά τα θέματα της μνήμης, της 
απώλειας και κυρίως της εμμο-
νής, διαδέχεται το δεύτερο, το 
οποίο εξελίσσεται σε κανονικό 
θρίλερ με τις σχετικές ανατρο-
πές, οι οποίες έρχονται να δώ-
σουν νέο ενδιαφέρον στην υπό-
θεση και στους χαρακτήρες. Τους 
τελευταίους ερμηνεύουν με μια 
παλιομοδίτικη –αλλά τόσο ταιρια-
στή– χάρη, πρώτα από όλα οι δύο 
πρωταγωνιστές, Λόρενς Ολίβιε 

και Τζόαν Φοντέιν, με τη δεύτερη 
να ξεχωρίζει ιδιαίτερα στην εμ-
βληματική σκηνή που αποφασί-
ζει να πάρει την κατάσταση στα 
χέρια της αντιμετωπίζοντας την 
οικονόμο. Υπέροχος σε δεύτερο 
ρόλο και ο Τζορτζ Σάντερς, ο οποί-
ος ερμηνεύει με στυλ και γνήσιο 
βρετανικό φλέγμα τον ανταγωνι-
στή της ιστορίας.

Αξίζει, τέλος, να σημειωθεί 
η σημερινή αξία της ταινίας ως 
μαρτυρίας μιας άλλης κοινωνικής 
πραγματικότητας, όπου η θέση 
της γυναίκας είναι πολύ συγκε-
κριμένη –απαριθμούνται τουλά-
χιστον δύο φορές τα χαρακτη-
ριστικά της καλής συζύγου– και 
η αντίστοιχη συμπεριφορά των 
ανδρών είναι για... δικαστήριο.

Ο σύντροφος Βολκονόγκοφ 
απέδρασε ��½
ΘΡΙΛΕΡ (2021)
Σκηνοθεσία: Αλεξέι Χουπόφ, 
Νατάσα Μερκούλοβα
Ερμηνείες: Γιούρι Μπορίσοφ, 
Αλεξάντρ Γιατσένκο

Από την πλατφόρμα του Cinobo 
επιλέγουμε ένα ρωσικό θρίλερ με 
ιστορικό φόντο και ψυχολογικές 
προεκτάσεις που ανακαλούν λογο-
τεχνικής υφής πρότυπα. Κεντρικός 
ήρωας είναι ο λοχαγός Βολκονό-
γκοφ, αφοσιωμένος πράκτορας και 
εκτελεστικό όργανο των σοβιετι-
κών αρχών την περίοδο πριν από 
τον Β΄ Παγκόσμιο Πόλεμο. Οταν 
ωστόσο νιώθει τον κλοιό των εσω-
τερικών εκκαθαρίσεων να σφίγγει 
γύρω του, εκείνος δραπετεύει, επι-
χειρώντας παράλληλα να ζητήσει 
εξιλέωση για τα προηγούμενα θύ-
ματά του, με σκοπό να γλιτώσει 
την αιώνια τιμωρία.

Με ατμόσφαιρα και αισθητι-
κή που θυμίζουν έντονα graphic 
novel, το ρωσικό φιλμ θα μπο-
ρούσε να έχει πολύ υψηλότε-
ρες αξιώσεις αν δεν ήταν αρκε-
τά σχηματικό και απόλυτο στην 

(έστω) ψευδοϊστορική του απει-
κόνιση. Εδώ, πάντως, υπάρχουν 
μερικές πραγματικά πολύ καλο-
στημένες σκηνές –και δράσης– 
οι οποίες μπλέκουν και το μαύρο 
χιούμορ με το κατά τα άλλα αρ-
κετά σκληρό περιεχόμενο.

 

Silo
ΦΑΝΤΑΣΙΑΣ (2023)
Δημιουργός: Γκρέιαμ Γιοστ
Ερμηνείες: Ρεμπέκα Φέργκιουσον, 
Κόμον, Τιμ Ρόμπινς

Επιλεκτική ως συνήθως στο περι-
εχόμενο που διαθέτει στο κοινό, 
η Apple TV παρουσιάζει μια και-
νούργια σειρά δυστοπικής φα-
ντασίας, με πρωταγωνίστρια την 
πολύ δημοφιλή Ρεμπέκα Φέργκι-
ουσον. Σε μια εναλλακτική πραγ-
ματικότητα, η δηλητηριώδης 
ατμοσφαιρική μόλυνση έχει οδη-
γήσει μερικές χιλιάδες επιζώντων 
να καταφύγουν σε ένα πελώριο 
υπόγειο σιλό, το οποίο διαθέτει 
τη δική του αυστηρή κοινωνική 
ιεραρχία και οργάνωση. Στα χα-
μηλότερα επίπεδα, ωστόσο, μια 
αναταραχή σιγοβράζει, ενώ μια 

μαχητική γυναίκα προσπαθεί να 
ταιριάξει τα κομμάτια του παζλ 
που άφησε πίσω ο (νεκρός) αγαπη-
μένος της, για να βρεθεί μπροστά 
σε μια συγκλονιστική αποκάλυψη.

Η σειρά του έμπειρου Γκρέιαμ 
Γιοστ («The Americans») παίρ-
νει τον χρόνο της προκειμένου 
να οργανώσει την αφήγηση και 
να συνδέσει τους διαφορετικούς, 
ενδιαφέροντες χαρακτήρες της. 
Ενδεικτικό είναι ότι η πρωταγω-
νίστρια, Ρεμπέκα Φέργκιουσον, 
δεν κάνει την εμφάνισή της παρά 
στο φινάλε του πρώτου επεισοδί-
ου, ενώ άλλοι εισάγονται ακόμη 
αργότερα. Αυτό σε μεγάλο βαθ-
μό οφείλεται στην τακτική των 
εκτεταμένων φλας μπακ με τα 
οποία η σειρά επιλέγει να ξεδι-
πλώσει τις εξελίξεις της, οδηγώ-
ντας τον θεατή όλο και πιο βαθιά 
στα μυστήρια αυτού του ιδιότυ-
που σιλό. Κατά τα άλλα, η δύνα-
μη της προπαγάνδας, η εξουσία 
που διαφθείρει, αλλά κυρίως η 
ιστορική μνήμη και η σημασία 
της διατήρησής της, είναι τα πιο 
ενδιαφέροντα από τα θέματα που 
βλέπουμε να «τρέχουν» εδώ πίσω 
από το αγωνιώδες περιτύλιγμα.

Με τη νέα του ορχήστρα, την «Ου-
τοπία», εμφανίστηκε ο Θεόδω-
ρος Κουρεντζής στις 15 Ιουνίου 
στο Ηρώδειο. Πρόκειται για «ου-
τοπική αδελφότητα», όπως εξη-
γεί ο ίδιος σε προωθητικό βίντεο 
του Φεστιβάλ Αθηνών, αποτε-
λούμενη από σολίστ με «δίψα 
και ιδεολογία» που συναντώνται 
μερικές φορές τον χρόνο προ-
κειμένου να πραγματοποιήσουν 
τα μουσικά τους όνειρα. Η «Ου-
τοπία» ιδρύθηκε μετά τις αντι-
δράσεις για τη MusicAeterna, 
την ορχήστρα του Κουρεντζή 
που χρηματοδοτείται από τη 
ρωσική τράπεζα VTB και είναι 
ανεπιθύμητη στη ∆ύση, ειδικά 
σε συνάρτηση με τη δική του 
σιωπή σχετικά με τον πόλεμο 
στην Ουκρανία. 

Στην Αθήνα ο Κουρεντζής δι-
ηύθυνε την Τρίτη Συμφωνία του 
Μάλερ, που είχε ήδη παρουσιά-
σει σε Βιέννη και Βερολίνο. Στο 
ποιητικό αυτό έργο, ο συνθέτης 
περιγράφει τη δημιουργία του 
κόσμου, τη φύση, τα λουλούδια, 
τα ζώα, τον άνθρωπο και κατα-
λήγει στους αγγέλους και στον 
ίδιο τον Θεό. Για την κολοσσιαία 
αυτή εξαμερή Συμφωνία με τις 

συμπαντικές και μεταφυσικές 
προθέσεις, ο Μάλερ προέβλε-
ψε ανάλογα επιβλητική ορχή-
στρα, όπως επίσης δύο χορωδίες 
και μία μονωδό. Ωστόσο, μονά-
χα σπάνια ζητάει εκκωφαντικό 
ήχο. Αντίθετα, το έργο αποτελεί-
ται από επεισόδια γεμάτα αντι-
θέσεις, κάποτε σκοτεινά, άλλο-
τε ειδυλλιακά, εύθυμα αλλά και 
γκροτέσκα, με μια αθωότητα ή 
και τρυφερότητα, που σε κάθε 
περίπτωση έχουν στόχο το συ-
ναίσθημα. Προϋπόθεση είναι να 
αφεθεί σε αυτά χώρος να αναπτυ-
χθεί η μουσική αβίαστα, ώστε 

να αναδειχτεί όλο το απίστευτο 
πλήθος των διαθέσεων. 

Η «Ουτοπία» αποδείχτηκε ορ-
χήστρα με ιδιαίτερα καλλιεργη-
μένο και ελεγχόμενο ήχο, όπως 
επίσης με πολλούς καλούς σολί-

στες. Ανάμεσά τους το τρομπό-
νι, που απέδωσε εξαιρετικά όσα 
προβλέπει γι’ αυτό ο συνθέτης 
στο πρώτο μέρος, αλλά επίσης το 
αγγλικό κόρνο, το κλαρινέτο (ο 
Σπύρος Μουρίκης της Κρατικής 

Ορχήστρας Αθηνών), το όμποε 
και το ταχυδρομικό κόρνο, το 
οποίο στο τρίτο μέρος της Συμ-
φωνίας, σε συνεργασία με τα βιο-
λιά, συνεισέφερε μία από τις λίγες 
ονειρικές στιγμές της βραδιάς. 

Λίγες, ίσως επειδή ο Κουρε-
ντζής προτίμησε να έχει τα πά-
ντα υπό αυστηρό έλεγχο. Είχε 
κανείς μια διαρκή αίσθηση πει-
θαρχίας, η οποία εντέλει δεν απο-
δεικνύεται κατάλληλη ούτε για 

τα τόσα εμβατήρια της μουσικής, 
που ο Μάλερ δεν προορίζει για 
στρατιωτικές παρελάσεις, αλλά 
μέσα από τα οποία σκιαγραφεί 
διαφορετικές διαθέσεις. Φυσι-
κά, θαύμαζε κανείς την ποιότη-
τα του ήχου ή την ακρίβεια με 
την οποία ανταποκρινόταν η ορ-
χήστρα στις απαιτήσεις του αρ-
χιμουσικού και τις εκρηκτικές 
κλιμακώσεις, που, ευτυχώς, με-
τριάστηκαν από την ακουστική 
του ανοιχτού χώρου. Ωστόσο, 
στον Μάλερ ζητούμενο δεν εί-
ναι ο θαυμασμός αλλά το συναί-
σθημα, το όνειρο, η τρυφερότη-
τα, όπως ακριβώς τα ανέδιδε το 
συγκινητικό τραγούδι της μεσο-
φώνου Βίμπκε Λέμκουλ. 

Στο τέταρτο μέρος, ο ήχος της 
εφηβικής γυναικείας χορωδίας 
«Ροζάρτε» ποιοτικά δεν διέφερε 
από αυτόν της γυναικείας χορω-
δίας της Ακαδημίας Τραγουδιού 
της Βιέννης και δεν προσέγγιζε 
την αθωότητα της παιδικής χο-
ρωδίας αγοριών που προβλέπει ο 
συνθέτης. Η αντίθεση την οποία 
ζητάει ο Μάλερ ανάμεσα στις δύο 
χορωδίες έχει νόημα και η απου-
σία της συνόψιζε τα χαρακτηρι-
στικά της ερμηνείας συνολικά. 

Επάνω, σκηνή από την ταινία 
«Ο σύντροφος Βολκονόγκοφ απέ-
δρασε», που είναι διαθέσιμη στο 
Cinobo. Κάτω, η Ρεμπέκα Φέργκι-
ουσον πρωταγωνιστεί στη σειρά 
«Silo» της Apple TV. 

Η ζωή στα υπόγεια μιας μελλοντικής δυστοπίας

Τρίτη του Μάλερ εντυπωσιακή και πολύ πειθαρχημένη

O Χίτσκοκ
«στοιχειώνει»
και τα θερινά
Επανέκδοση της πρώτης αμερικανικής

ταινίας του μετρ του τρόμου

Λίγες έμοιαζαν 
οι ονειρικές στιγμές, 
σε ένα έργο που κατα-
κλύζεται από ποίηση 
και τρυφερότητα. 

Αξίζει να σημειωθεί 
η αξία της ταινίας 
ως μαρτυρίας μιας 
άλλης κοινωνικής 
πραγματικότητας, όπου 
η θέση της γυναίκας 
ήταν διαφορετική 
– απαριθμούνται 
τουλάχιστον δύο φορές 
τα χαρακτηριστικά
της καλής συζύγου...

Τζούντιθ Αντερσον και Τζόαν Φοντέιν. Σε μια εμβληματική σκηνή, η νεαρή ηρωίδα παίρνει την κατάσταση στα χέρια της αντιμετωπίζοντας την οικονόμο.

Ο Θεόδωρος Κουρεντζής διηύθυνε τη νέα του ορχήστρα «Ουτοπία» στο Ηρώδειο στις 15 Ιουνίου.
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Συνέντευξη στον ανταποκριτή μας

στις Βρυξέλλες ΓΙΩΡΓΟ ΚΑΚΟΥΡΗ

Μία τουρκική ταινία, ένα πολιτικό 
και αστυνομικό νουάρ σε μια μι-
κρή πόλη της Τουρκίας βυθισμέ-
νη στον φόβο και τη διαφθορά, 
ήταν μία από τις υποψήφιες για 
το βραβείο Lux του Ευρωπαϊκού 
Κοινοβουλίου για το 2023. Μι-
λώντας στην «Κ» σε κοινή συνέ-
ντευξη με δημοσιογράφο κροα-
τικής εφημερίδας στο κτήριο του 
Κοινοβουλίου λίγο πριν από την 
ανακοίνωση των αποτελεσμάτων 
(κέρδισε η ταινία «Close» του Βέλ-
γοy σκηνοθέτη Lukas Dhont), ο 
σκηνοθέτης Εμίν Αλπέρ αναφέρ-
θηκε στο πολιτικό ζήτημα που 
προέκυψε με την ταινία του, όταν 
το υπουργείο Πολιτισμού ζήτησε 
επιστροφή της χρηματοδότησης 
που έλαβε, κατηγορώντας τον 
πως έκανε αλλαγές προσθέτο-
ντας γκέι χαρακτήρες και ιστορί-
ες, οι οποίες δεν βρίσκονταν στο 
αρχικό σενάριο. Μίλησε ακόμα 
για την πολιτική διάσταση της 
ταινίας, τους παραλληλισμούς 
με τις τουρκικές εκλογές, και το 
πώς βλέπει την κατάσταση στη 
χώρα του την επομένη της επα-
νεκλογής Ταγίπ Ερντογάν. 

Η ταινία «Μέρες Ξηρασίας», 
μια συμπαραγωγή της Τουρκίας, 
της Γαλλίας, της Γερμανίας, των 
Κάτω Χωρών, της Ελλάδας και 
της Κροατίας, είναι η ιστορία 
ενός νεαρού εισαγγελέα που δι-
ορίζεται σε μια επαρχιακή πόλη 
της Τουρκίας που αντιμετωπίζει 
λειψυδρία και βαθιά ριζωμένη 
διαφθορά. Καθώς ο καύσωνας 
συνεχίζεται, έρχεται αντιμέτω-
πος με τα τοπικά συμφέροντα 
και των κουτσομπολιών για τη 
φιλία του με έναν τοπικό δημο-
σιογράφο. Ο τίτλος της ταινίας 
στα ελληνικά αποδίδει καλύτε-
ρα την ξηρασία του φυσικού και 
πολιτικού τοπίου στην πόλη της 
ταινίας, που αποτυπώνεται στον 
τουρκικό τίτλο «Kurak Günler», 
που μεταφράστηκε στα αγγλικά 
ως «Burning Days». Αναπόφευ-
κτα ο σκηνοθέτης ρωτήθηκε για 
τα αποτελέσματα των εκλογών 
στην Τουρκία, δεδομένων των 
πολιτικών του απόψεων, της κό-
ντρας του με την τουρκική κυ-
βέρνηση, αλλά και λόγω του ότι 
η πλοκή της ταινίας περιστρέφε-
ται γύρω από μια τοπική εκλογι-
κή αναμέτρηση για επανεκλογή 
ενός λαϊκιστή, διεφθαρμένου 
δήμαρχου. 

«Όλοι προσπαθούν να απα-
ντήσουν αυτή την ερώτηση» εί-
πε ο Τούρκος σκηνοθέτης, όταν 
του ζητήθηκε να εκτιμήσει γιατί 
ο Πρόεδρος Ερντογάν κατάφε-
ρε να επανεκλεγεί. Όπως είπε, 
τους τελευταίους έξι μήνες πριν 
από τις εκλογές, «η κυβέρνηση 

ξόδεψε τόσα πολλά χρήματα με 
τρόπο ανεύθυνο», δίνοντας υπο-
σχέσεις για δωρεάν φυσικό αέ-
ριο για τα νοικοκυριά, τη στιγ-
μή που οι τιμές αυξάνονται, σε 
μια λαϊκίστικη προσέγγιση που 
ήταν ιδιαίτερα αποτελεσματική 
για τους φτωχότερους ψηφο-
φόρους. Επίσης, πρόσθεσε, ο 
Ταγίπ Ερντογάν είχε «τεράστια 
δύναμη επί των ΜΜΕ», και «δυ-
σανάλογη δύναμη» στην προώ-
θηση της προπαγάνδας, εξισώ-
νοντας την αντιπολίτευση με 
την τρομοκρατία, και εξαπολύ-
οντας επιθέσεις κατά των ΛΟ-
ΑΤ, παρουσιάζοντάς τους «σαν 
να ήταν απειλές για τις οικογέ-
νειές μας, για τις οικογενειακές 
αξίες». Πρόσθεσε πως, αν και η 
αντιπολίτευση ήταν ενωμένη 
αυτή τη φορά, ο υποψήφιος της 
αντιπολίτευσης «δυστυχώς δεν 
ήταν ο πιο δυναμικός υποψή-
φιος». Σημείωσε, ωστόσο, πως 
αν και στην ταινία του η πόλη 
όπου διαδραματίζεται η πλοκή 
βρίσκεται σε προεκλογικό πυρε-
τό, δεν ήταν πρόθεσή του να πα-
ραπέμψει στις προεδρικές εκλο-
γές, οι οποίες θα διεξάγονταν 
μετά από περίπου έναν χρόνο, 
απ’ όταν ξεκίνησε να προβάλ-

λεται. «Προσπαθούσα να απει-
κονίσω όλες τις εκλογές, γιατί 
σε κάθε εκλογές τα τελευταία 
20 χρόνια βιώσαμε μια απογο-
ήτευση» σημείωσε. Όμως, παρά 
το πώς εξελίσσονται τελικά οι 
εκλογές στην ταινία «ήμασταν 
αρκετά αισιόδοξοι για τις επό-
μενες εκλογές» συνέχισε, ανα-
φερόμενος στις πρόσφατες προ-
εδρικές εκλογές. Η αισιοδοξία 
αυτή, συνέχισε, δεν θεωρεί πως 
ήταν αφελής, καθώς η επιτυχία 

του κ. Ερντογάν ήταν «κατά της 
λογικής», τη στιγμή που «κατέ-
στρεψε τα πάντα στην οικονο-
μία, ακολουθώντας τις απόλυτες 
θεωρίες του στην οικονομία». 
Είχαμε τεράστιο πληθωρισμό 
και όλοι παραπονιόνταν γι’ αυ-
τό, αλλά ξαφνικά τους τελευταί-
ους τρεις με τέσσερις μήνες, ο 
κόσμος το ξέχασε». 

Σε αυτόν τον κόσμο που απο-
τυπώνει στην ταινία του, του 
λαϊκισμού και του συντηρητι-

σμού, ένας κόσμος που φαντά-
ζει ανίκητος, υπάρχει ελπίδα 
αλλαγής; Απαντώντας στο ερώ-
τημα, ο Εμίν Αλπέρ ανέφερε πως 
«μαθαίνουμε», γιατί για πρώτη 
φορά σε αυτές τις εκλογές, η 
παλιά αντιπολίτευση ήταν ενω-
μένη. Ωστόσο, το κύριο λάθος 
της αντιπολίτευσης ήταν «πως 
αποφάσισαν τον υποψήφιό τους 
πολύ αργά. Η πιο ισχυρή περίο-
δος για τον Ερντογάν ήταν μόλις 
δύο μήνες πριν από τις εκλογές». 
Βέβαια, ο Εμίν Αλπέρ ανέφερε 
πως αν και τώρα είναι αρκετά 
απαισιόδοξοι, «πολλοί στη χώ-
ρα έχουν τη διάθεση ν’ αγωνι-
στούν. Για παράδειγμα, αυτός ο 
μήνας ήταν pride month και πα-
ρά τις απαγορεύσεις, την αστυ-
νομική βία, η ΛΟΑΤ κοινότητα 
βγήκε στους δρόμους παντού 
και κατάφερε να διαδηλώσει». 
Έτσι και στο τέλος της ταινίας, 
συνέχισε, «προσπαθώ να δείξω 
πως ο κόσμος συνεχίζει να αγω-
νίζεται», και αναφέρθηκε στην 
σκηνή όπου οι δύο κύριοι χα-
ρακτήρες βρίσκονται στη μια 
πλευρά σε μια από τις τρύπες 
που ανοίγουν στο έδαφος λόγω 
των γεωτρήσεων που ενθαρρύ-
νει ο δήμαρχος της πόλης για 

να κερδίσει ψήφους παρά τις 
επιπτώσεις, και από την άλλη 
οι εκπρόσωποι του τοπικού κα-
τεστημένου. «Αυτό υπονοεί πως 
ο αγώνας θα συνεχιστεί. Και το 
πιο σημαντικό – η τρύπα παρα-
μένει εκεί, δημιουργήθηκε από 
τις ανεύθυνες πολιτικές του δη-
μάρχου. Και μια μέρα, πιστεύω, 
αυτές οι τρύπες θα πείσουν τον 
κόσμο πως έκαναν λάθος που 
ήθελαν αυταρχικούς λαϊκιστές» 
είπε, παραπέμποντας και στην 
επόμενη ημέρα στον κόσμο της 
ταινίας, καθώς και στην κατά-
σταση στη χώρα του. 

Επέστρεψαν 200.000 
Ο κ. Αλπέρ μίλησε και για 

την κόντρα του με το τουρκικό 
υπουργείο Πολιτισμού, το οποίο 
ζήτησε την επιστροφή της χρη-
ματοδότησης που έλαβε η ται-
νία, αρκετούς μήνες μετά την 
πρεμιέρα του, με αφορμή την 
παρουσία ΛΟΑΤ χαρακτήρων 
και θεματικών, και με την κατη-
γορία στην παραγωγή πως δεν 
κατέθεσε προς έγκριση αλλαγές 
στο σενάριο που αφορούσαν συ-
γκεκριμένες προσθήκες. Προ-
σθήκες τις οποίες το υπουργείο 
θεωρεί πως μπορεί να εγκρίνει 
αναδρομικά, βάσει της νέας 
νομοθεσίας που ισχύει από το 
2019. Πρόκειται για την πρώτη 
τουρκική ταινία στην οποία το 
κράτος εφάρμοσε τη συγκεκρι-
μένη πολιτική, ζητώντας επι-
στροφή της χρηματοδότησης, 
κάτι που η παραγωγή αποφάσι-
σε να κάνει, επιστρέφοντας συ-
νολικά ποσό 200.000 ευρώ. «Το 
κάναμε γιατί είχαμε πολύ καλές 
πωλήσεις εισιτηρίων» εξήγησε 
ο σκηνοθέτης. «Κατ’ ακρίβεια, 
η προτίμησή μου ήταν να μην 
τα επιστρέψω και να πάω στο 
δικαστήριο, όμως έχουμε πα-
ραγωγούς και συμπαραγωγούς 
που θέλουν να συνεχίσουν να 
συνεργάζονται με το υπουργείο» 
εξήγησε. Οι όποιες αλλαγές έγι-
ναν στην ταινία, συνέχισε, ήταν 
αποτέλεσμα οργανικής αλλα-
γής, αναφερόμενος στα ΛΟΑΤ 
στοιχεία που συμπεριλήφθηκαν 
στην ταινία. «∆εν ήταν η πρόθε-
σή μου να το κρύψω στην αρχή 
και να το προσθέσω πριν από τα 
γυρίσματα. Η περίοδος των γυρι-
σμάτων διαρκεί τρία χρόνια. Με-
τά που έχεις γράψει το σενάριο 
και μέχρι να κάνεις γυρίσματα, 
μεσολαβούν τουλάχιστον δύο με 
τρία χρόνια. Και αυτή την περί-
οδο φυσικά δουλεύεις το σενά-
ριο, αλλάζεις πολλά πράγματα, 
και άλλαξα αρκετά στοιχεία στο 
κείμενο, και ήταν μια οργανική 
διαδικασία». «Φυσικά ήμουν βέ-
βαιος πως δεν θα άρεσε στην 
κυβέρνηση, όμως αρνούμαι να 
αυτολογοκριθώ» τόνισε.

«Αρνούμαι να αυτολογοκριθώ» 
Ο σκηνοθέτης του νουάρ «Μέρες Ξηρασίας», Εμίν Αλπέρ, υποψήφιας για το βραβείο Lux, μιλάει στην «Κ» για την ταινία του

 Σε αυτόν τον κόσμο που αποτυπώνει στην ταινία του, του λαϊκισμού και του 
συντηρητισμού, ένας κόσμος που φαντάζει ανίκητος, υπάρχει ελπίδα αλλα-
γής; ερωτάται ο Εμίν Αλπέρ, απαντώντας πως «μαθαίνουμε», γιατί για πρώτη 
φορά σε αυτές τις εκλογές, η παλιά αντιπολίτευση ήταν ενωμένη.

Η ταινία «Μέρες Ξηρα-
σίας» του Τούρκου σκη-
νοθέτη Εμίν Αλπέρ ένα 
πολιτικό και αστυνομικό 
νουάρ, ήταν υποψήφια 
για το βραβείο Lux του 
Ευρωπαϊκού Κοινοβου-
λίου για το 2023.  

Όμως, παρά το πώς εξε-
λίσσονται τελικά οι εκλο-
γές στην ταινία «ήμα-
σταν αρκετά αισιόδοξοι 
για τις επόμενες εκλο-
γές» συνέχισε, αναφε-
ρόμενος στις πρόσφατες 
προεδρικές εκλογές.

Η ταινία «Μέρες Ξηρασίας», μια συμπαραγωγή της Τουρκίας, της Γαλλίας, της Γερμανίας, των Κάτω Χωρών, της Ελλάδας και της Κροατίας, είναι η ιστορία 
ενός νεαρού εισαγγελέα που διορίζεται σε μια επαρχιακή πόλη της Τουρκίας που αντιμετωπίζει λειψυδρία και βαθιά ριζωμένη διαφθορά.

Χ
ρειάζεται να επιχειρηματολο-
γήσω για την αξία της τέχνης 
ως μορφωτικού - εκπαιδευτι-

κού μέσου των μαθητών; Ως μέσο 
κοινωνικοποίησης των παιδιών, 
ως τρόπο καλλιέργειας των δεξιο-
τήτων της συνεργατικότητας, της 
ανάπτυξης της έκφρασης, ως ερ-
γαλείο κατανόησης της ελληνικής 
γλώσσας, του πολιτισμού μας, αλλά 
και ως όχημα δημιουργικότητας 
και ανάπτυξης της κριτικής σκέψης 
των παιδιών; Οχι. Ωστόσο η τέχνη 
ποτέ δεν κατάφερε να βρει τη θέ-
ση που της αξίζει στο ελληνικό εκ-
παιδευτικό σύστημα. Η βαρύτητα 
που δίνει το σχολείο στην εξοικεί-
ωση των μαθητών με τις μορφές 
της τέχνης αποτυπώνει τα βαρίδια 
του συστήματος. Ο βασικός λόγος 
είναι τα στεγανά που ορθώνει η συ-
ντεχνιακή λογική, την οποία –με 
πολιτική απόφαση– υπηρετεί εδώ 
και δεκαετίες το αναλυτικό και το 
ωρολόγιο πρόγραμμα. 

Ξεκινώντας από το ωρολόγιο 

πρόγραμμα, στο δημοτικό το μά-
θημα ορίζεται ως αισθητική αγω-
γή και περιλαμβάνει τα εικαστικά, 
τη μουσική και τη θεατρική αγω-
γή. Ξεκινά από τέσσερις ώρες δι-
δασκαλίας την εβδομάδα στις δύο 
πρώτες τάξεις, μειώνεται σε τρεις 
στις δύο μεσαίες και περιορίζεται 
στις δύο ώρες στις δύο τελευταίες 
τάξεις του δημοτικού. Η αισθητι-
κή αγωγή χάνει ώρες υπέρ άλλων 
μαθημάτων – θρησκευτικά, Ιστο-
ρία, φυσική, κοινωνική και πολι-
τική αγωγή. Και στις τρεις τάξεις 
του γυμνασίου, η μουσική και τα 
καλλιτεχνικά είναι μονόωρα μα-
θήματα· στο λύκειο, το μάθημα 
απουσιάζει τελείως. 

Ο λόγος των αυξομειώσεων των 
ωρών των καλλιτεχνικών μαθημά-
των είναι διότι πρέπει να χωρέ-
σουν και άλλα μαθήματα, σε ένα 
σχολικό πρόγραμμα υπερκορεσμέ-
νο. Και βεβαίως, πίσω από τα... μα-
θήματα κρύβονται πολιτικοί λό-
γοι που σχετίζονται με την πίεση 

των παιδαγωγικών τμημάτων και 
των καθηγητικών σχολών να «βο-
λευτούν» στην εκπαίδευση όσο το 
δυνατόν περισσότεροι πτυχιούχοι 
τους. Αντίστοιχες είναι οι πιέσεις 
των συνδικαλιστικών ηγεσιών δα-
σκάλων και καθηγητών. Ανάλογης 
στόχευσης είναι, εν πολλοίς, η πίε-
ση που ασκούν εδώ και χρόνια οι 
απόφοιτοι καλλιτεχνικών σχολών 
να διεκδικήσουν στην εκπαίδευση 
θέσεις. Ο κατακερματισμός των 
μαθημάτων με βάση το δυναμικό 
των ειδικοτήτων περνάει και στο 
αναλυτικό πρόγραμμα. Τι μένει 
στους μαθητές από τα μονόωρα 
μαθήματα; Στην ουσία, απολύτως 
τίποτε. Οι ώρες των καλλιτεχνικών 
μαθημάτων μετατρέπονται σε δια-
λείμματα χαλάρωσης και χαβαλέ, 
με τους εκπαιδευτικούς να αδυνα-
τούν να παραγάγουν έργο ουσίας 
και στο τέλος να απογοητεύονται. 
Φαύλος κύκλος. 

Και όμως, η διαθεματικότητα, 
που οι ηγεσίες του υπ. Παιδείας 

ευαγγελίζονται πως υπηρετεί το 
«νέο σχολείο», θα μπορούσε να 
εφαρμοστεί στα άλλα μαθήματα 
(γλώσσα, Ιστορία, λογοτεχνία, ξέ-
νες γλώσσες, φυσική αγωγή, ακόμη 
και χημεία). Ποιος χημικός επέλεξε 
να διδάξει το μάθημά του σε συ-
νεργασία με τον θεατρολόγο πηγαί-
νοντας τους μαθητές στη φετινή 
παράσταση για τη Μαρία Κιουρί; 
Ακόμη κι αν έχουν όρεξη, τα χέρια 
των εκπαιδευτικών είναι δεμένα 
από την υπερφορτωμένη ύλη των 
μαθημάτων, την οποία ασθμαίνουν 
για να ολοκληρώσουν. Και φυσικά, 
όλα καταλήγουν στους βαθμούς 
και στις εξετάσεις.

Τα καλλιτεχνικά μαθήματα δεν 
βαθμολογούνται, δεν «μετρούν», 
ωστόσο είναι εκείνα που –όταν γί-
νονται σωστά– επιτρέπουν στους 
πιο σκληρά εργαζόμενους Ελληνες 
(ναι, είναι οι μαθητές) να αναπνεύ-
σουν από το βαρύ, εξεταστικοκε-
ντρικό σύστημα. Αυτό δεν γίνεται. 
Και είναι πολιτική απόφαση.

Παιδεία τέχνας (δεν) κατεργάζεται
ΜΟΝΟΚΛ / Του ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ ΛΑΚΑΣΑ

Ποιος χημικός δίδαξε το μάθημά του σε συνεργασία με τον θεατρολόγο πη-
γαίνοντας τους μαθητές στη φετινή παράσταση για τη Μαρία Κιουρί;
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